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°۱۹تهران

 
سه شنبه ۶ مهر ۱۴۰۰

 
September 28, 2021

بیستم صفر ۱۴۴۳

مناسبت ها

۵ مهر اربعین حسینی [ ٢٠ صفر ]
[ September 27 ] ۵ مهر روز جهانی جهانگردی

۷ مهر روز آتش نشانی و ایمنی
۷ مهر سقوط هواپیمای حامل جمعی از فرماندهان جنگ (کلاهدوز، نامجو،

فلاحی، فکوری، جهان آرا) در سال 1360
۸ مهر روزبزرگداشت مولوی

[ September 30 ] ۸ مهر روز جهانی ناشنوایان
[ September 30 ] ۸ مهر روز جهانی ترجمه و مترجم

[ October 1 ] ۹ مهر روز جهانی سالمندان

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۵:۵۷ اذان صبح: ۰۴:۳۲

غروب خورشید: ۱۷:۵۳ اذان ظهر: ۱۱:۵۵

اذان مغرب: ۱۸:۰۸



تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)75,350درهم امارات

0 (%0)31,200لير ترکيه

0 (%0)42,950يوان چين

0 (%0)219,700دلار کانادا

0 (%0)301,400فرانک سوئيس

0 (%0)3,350افغاني

0 (%0)4,300روبل روسيه

0 (%0)203,000دلار استراليا

0 (%0)276,810دلار

0 (%0)324,320يورو

0 (%0)380,920پوند انگليس

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)118,640,000سکه امامي

0 (%0)113,490,000سکه بهار آزادي

0 (%0)59,500,000نيم سکه

0 (%0)35,090,000ربع سکه

0 (%0)21,890,000سکه گرمي



 

1- کسب رتبه برتر توسط کمیته امداد در آذربایجان شرقی - باشگاه خبرنگاران جوان

2- سرانگشتانی که گره حیات بر جان تار و پود پارچه می زنند/ دست بافته زنان خراشادي در چمدان خارجی ها - باشگاه
خبرنگاران جوان

3- سفر معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید به منطقه آزاد اروند - برنا نیوز

4- معیشت, سلامت؛ حلقه هاي مفقوده کادر درمان - روزنامه تعادل

5- گاهی اوقات یک روش مدیریّتی، یک رفتار رایج ضربه می زند که این ها باید اصلاح بشود - میزان

6- امنیت غذایی دغدغه همه کشاورزان است/موانع و محدودیت ها باید برطرف شود - خبرگزاري علم و فناوري

7- رشد اقتصادي پایدار با اتکا بر مالیات ستانی - ایرنا

8- 4 راهکار مالی براي رونق صنعت - ایرنا

9- تاثیر سلامت روان مادر بر فرزندان - ناطقان

10- سالیانه 250 هزار نفر به جمعیت استان تهران از طریق مهاجرت افزوده می شود/ سیر جمعیت به سمت قرچک و شهریار/

شناسایی 800 میلیارد تومان اموال مازاد در تهران/ آمار دقیقی از اشتغال در فضاي مجازي نداریم - برنا نیوز

11- تفاهم نامه بنیاد شهید و شوراي عالی مناطق آزاد براي توسعه طرح هاي اشتغال زایی جانبازان - حوزه نیوز

12- درخواست بیمه مرکزي از وزارت علوم؛ گنجاندن درس “کلیات بیمه” در مقطع کارشناسی - اقتصاد طلایی

13- محرومیت زدایی و ایجاد رونق اقتصادي در مناطق روستایی با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري - اقتصاد طلایی

14- کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن - روزنامه کائنات

15- کارآمدي گمشده - روزنامه کائنات

16- وضعیت تالاب هاي ایران نامناسب است - روزنامه کائنات

17- شعارهاي سال جنبه تبلیغاتی نیابد - روزنامه کائنات

18- توقف فعالیت 29 تور گردشگري غیرمجاز در آذربایجان غربی - روزنامه کائنات

19- وزارت خانه ها را جهادي کنید - روزنامه کائنات

20- مقایسه بازدهی پس انداز دلاري با پول ملی در کشورهاي جهان - روزنامه تعادل

21- برنامه هاي هفته گردشگري هرمزگان اعلام شد - برنا نیوز

22- استانداران اردبیل، سمنان و یزد منصوب شدند/ سکانداري دو استان به جوانان سپرده شد - رجانیوز

23- هفت خوان «کارآفرینی اینترنتی» در ایران - روزنامه دنیاي اقتصاد

24- دولت اختیارات منطقه آزاد اروند را به بنیاد شهید بسپارد - شبستان

25- تفاهم نامه فی مابین منطقه آزاد اروند و بنیاد شهید و امور ایثاراگران امضا شد - شبستان

26- هفت خوان «کارآفرینی اینترنتی» در ایران - فصل اقتصاد

27- معماري باید معطوف به تعالی انسان باشد/ اسلامی سازي، محور دانش معماري است - آنا

28- رأي اعتماد دولت به استانداران سمنان، یزد و اردبیل - روزنامه ایران

29- تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان - شفا آنلاین



30- اشتغال سه هزار و 286 جوان در شرکت هاي تولیدي تاکستان با ورود دادستانی - روزنامه حمایت

31- اتمام و تعلیق قرارداد کار - روزنامه حمایت

32- روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر شدن می شود - شبستان

33- آیا بخشنامه جدید استاندار اجرایی می شود؟ - خوزنا

34- انسجام در مدیریت راه گذر از وضعیت کنونی - خبرگزاري صدا و سیما

35- توسعه زیرساخت هاي فرهنگی ـ آموزشی نایسر در دستور کار باشد - شبستان

36- حقوق نمایندگان پارلمان آلمان چقدر است؟ - 55 آنلاین

37- ارتباط بین استقلال مالی زنان و افزایش آمار طلاق وجود دارد؟ - شعار سال

38- ضرورت آسیب شناسی سیاستگذاري ها در حوزه تجهیزات پزشکی - خوزنا

39- موانع توسعه فولاد هرمزگان برطرف شود - مستقل آنلاین

40- بهره برداري و کلنگ زنی پروژه هاي شرکت آلومیناي ایران - مستقل آنلاین

41- محرومیت زدایی و ایجاد رونق اقتصادي در مناطق روستایی با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري - فراسو

42- نشست ویژه بررسی مسائل کهگیلویه و بویراحمد با حضور معاون اجرائی رئیس جمهور - برنا نیوز

43- استانداران اردبیل، سمنان و یزد منصوب شدند/ سکانداري دو استان به جوانان سپرده شد - هم اندیشی

44- سرپرست جدید دانشگاه تهران را بیشتر بشناسید - باشگاه خبرنگاران جوان

45- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

46- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

47- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

48- معاون سازمان حفاظت محیط زیست؛ وضعیت تالاب هاي ایران نامناسب است - روزنامه اخبار صنعت

49- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

50- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

51- شعله ور شدن اختلافات در برگزاري انتخابات نظام مهندسی ساختمان - کارگر آنلاین

52- انتقاد به تبصره 1ماده 6 طرح تسهیل صدور برخی مجوز هاي کسب و کار - شعار سال

53- نشست مشورتی دو استاندار استان با معاون رئیس جمهور - تابناك

54- قابل توجه شوراي عالی بیمه : ده نکته کلیدي در بازنگري آیین نامه 75 - ریسک نیوز

55- انتخاب مدیران کارآمد به توسعه کهگیلویه و بویراحمد کمک می کند - ایرنا

56- مقیمی شایستگی  ریاست بردانشگاه تهران را با تجربه کردن و آموختن کسب کرد - ایرنا

57- 300 کارگر رزمنده دفاع مقدس در هرمزگان تجلیل شدند - خبرگزاري مهر

58- بیان تفکیکی صلاحیت هاي علمی و اجرایی سرپرست دانشگاه تهران - ایرنا

59- استفاده از ظرفیت استارتاپ ها براي خلق ثروت در کشور - تابناك

60- پولشویی و تاثیر آن بر اقتصاد کشور نیجریه - روزنامه جهان اقتصاد

61- رشد26درصدي اشتغال صنعتی تا ابتداي شهریور سال جاري - برداشت روز

62- از 300 کارگر رزمنده دفاع مقدس هرمزگان تجلیل شد - خبرگزاري مهر



63- تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان - عصر خبر

64- وقتی کرونا پایش را در گلیم گردشگري دراز کرده است! - تابناك

65- طرح توسعه میدان نفتی چنگوله تا 6 ماه آینده آغاز می شود/ تکمیل 18 طرح نیمه تمام کشاورزي ایلام تا پایان سال

1401 - تابناك

66- تکمیل زنجیره تولید محصولات کشاورزي در سیستان وبلوچستان ضروري است - آرا نیوز

67- نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟ - برترین ها

68- نگین گردشگري ایران زمین - تجهیز نیوز

69- تماشاي این فیلم ها اشک شما را در می آورد - خبر فوري

70- سامانه موکب اشتغال محرومان به منظور رفع فقر در سمنان ایجاد شد - تابناك

71- بیان تفکیکی صلاحیه هاي علمی و اجرایی سرپرست دانشگاه تهران - ایرنا

72- استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل از دولت رأي اعتماد گرفتند - شعار سال

73- قزوین در مسیر توسعه گردشگري و شناسایی فرصت هاي سرمایه گذاري - میراث آریا

74- پرداخت 930میلیارد ریال تسهیلات کرونا به فعالان گردشگري استان اصفهان - میراث آریا

75- بررسی مشکلات اقتصادي ایلام - پول نیوز

76- وضعیت عجیب تورم و گرانی / مردم توان خرید تخم مرغ هم ندارند! - روزنامه گسترش صمت

77- تعاونی هاي مسکن تقویت می شوند/کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن - روزنامه جهان صنعت

78- کدام کارگران پاداش تولید می گیرند؟ - بورسان

79- تعداد شاغلان معدنی کم شد - ناطقان

80- 9میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی کمیته امداد به بروات اختصاص یافت - ایرنا

81- تعداد شاغلان معدنی کم شد - اقتصاد آنلاین

82- ظرفیتهاي کهگیلویه و بویراحمد براي کاهش بیکاري بکارگرفته شود/شبانه روز وقتم را وقف خدمت به مردم می کنم - دانا

83- مروري بر دغدغه صنعتگران در شهرك هاي صنعتی/نقش تأمین پایدار آب و برق در تولید - فصل اقتصاد

84- تعداد شاغلان معدنی کم شد - فصل اقتصاد

85- جوانان در جنگ اقتصادي با اولویت مسائل بخش کشاورزي ورود پیدا کنند - ایانا

86- نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟ - تابناك

87- رشد26درصدي اشتغال صنعتی تا ابتداي شهریور سال جاري - شما نیوز

88- اشتغال فرزندان ایثارگران مهم ترین اولویت بنیاد شهید باشد - خبرنامه دانشجویان ایران

89- جبران کسري بودجه با اوراق یا چاپ پول؟ - بورسان

90- توجه بیشتر به امر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه - غرب ایران

91- کارآفرینی به سبک تاجر بانو + تصاویر خط تولید - گسترش صنعت معدن تجارت

92- رشد 26 درصدي اشتغال صنعتی در 5 ماه - اقتصاد تهران

93- چرا و چگونه باسواد دیجیتال شویم؟ سرنخ هایی براي علاقمندان - لیزنا

94- کارکرد ژئوپارك ها در توسعه زمین گردشگري ایران - بازار کار



95- آموزش بیش از 4 هزار سرباز توسط سازمان جهاددانشگاهی آذربایجان شرقی - بازار کار

96- آکادمی کسب و کار در دانشگاه بوعلی سینا همدان راه اندازي شد - بازار کار

97- حضور شرکت هاي خلاق و دانش بنیان در مناقصه ها تسهیل می شود - بازار کار

98- 27 هزار طرح روستایی در کشور بهره برداري می شود - بازار کار

99- بزرگ ترین صنعت دنیا در آستانه بازیابی در دوران «پساکرونا» - سپاهان نیوز

100- سامان گردشگري کشور از چه مسیري می گذرد / سرمایه گذاري را هزینه نشماریم - خبرگزاري قرآن

101- تعاونی هاي مسکن تقویت می شوند/کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن - ملیت

102- ظرفیتهاي کهگیلویه و بویراحمد براي کاهش بیکاري بکارگرفته شود/شبانه روز وقتم را وقف خدمت به مردم می کنم -
صبج زاگرس

103- نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟ - عصر ایران

104- 200 شرکت فعال در حوزه انرژي تجدیدپذیر در شوك توقف قراردادهاي خرید تضمینی برق - با اقتصاد

105- مروري بر دغدغه صنعتگران در شهرك هاي صنعتی/نقش تأمین پایدار آب و برق در تولید - خبرگزاري فارس

106- عدم توجه به شرکت هاي خلاق خلاف قانون جهش تولید است - باشگاه خبرنگاران جوان

107- مردم حتی توانایی خرید کالاهایی مانند تخم مرغ و میوه جات را ندارند - شعار سال

108- تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان - روزنامه نصف جهان

109- نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟ - آفتاب

110- گنجاندن درس «کلیات بیمه» در مقطع کارشناسی - ریسک نیوز

111- مهندس سید صادق موسوي در گفتگو با سازه خبر: مالکین نباید سازنده ساختمان باشند / جامعه پیمانکاري مظلوم واقع

شده است / تحقق مدیریت واحد شهري مستلزم همکاري تمامی ارگانهاست - سازه خبر

112- اجراي قانون مالیات بر خانه و ماشین هاي لوکس چه شد؟ - روزنامه جهان صنعت

113- راه اندازي مرکز شتاب دهی سفیر با هدف ترویج فرهنگ اربعین و کمک به اشتغال خانگی بانوان سرپرست خانوار - خبر
روز

114- ناگفته هایی از رشادت رزمندگان در بولفت و دوپازا - خبرگزاري صدا و سیما

115- میگوي پرورشی سواحل مکُران روانه بازار مصرف شد - خبرگزاري صدا و سیما

116- رونق تولید و اشتغال با حمایت از بانوان توانمند و کارآفرین خوشاب - گیتی آنلاین

117- نرگس زار هاي کازرون توسعه می یابد - گیتی آنلاین

118- در انتخابات نظام مهندسی هرمزگان چه خبر است؟ تبلیغات میلیاردي براي ورود به ساختمان سفید - باشگاه خبرنگاران جوان

119- سامانه شاد و جامعه 14 میلیونی دانش آموزان - میزان

120- دیدار سید ناصر و امام جمعه باشت با نماینده رهبر انقلاب - کبنا نیوز

121- تکریم 300کارگر رزمنده دوران دفاع مقدس در هرمزگان - خبرگزاري فارس

122- شرکت هاي دانش بنیان در صورت حمایت و اعتماد، مشکل گشاي کشور هستند - ایرنا

123- مدارس روستایی و عشایر، کار و دانش و فنی و حرفه اي در فاز اول بازگشایی، اولویت دارند - شعار سال

124- کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن - روزنامه تجارت

125- پاداش تولید به چه کارگرانی تعلق می گیرد؟ - اکو فارس



126- تاکید نماینده ولی فقیه بر استفاده از مدیران توانمند - خبرگزاري صدا و سیما

127- ضرورت الگوبرداري از کشورهاي موفق در صنعت گردشگري - ایرنا

128- فرهنگ ایثار و شهادت ، باید هوشمندانه و هدف گرا حفظ شود - خبرگزاري صدا و سیما

129- استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل از دولت رأي اعتماد گرفتند - آریا نیوز

130- گردشگري کشاورزي؛ راهی براي رونق اقتصادي - ایسنا

131- کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن - اقتصاد آنلاین

132- نگاهی بر بایدهاي بزرگ ترین تولیدکننده نفت و گاز غرب ایران - شرکت نفت مناطق مرکزي ایران

133- محصولات استراتژیک خاص؛بعد دیگري از گردشگري - بهار نیوز

134- توسعه زیرساخت هاي فرهنگی ـ آموزشی نایسر باید در دستور کار قرار گیرد - کرد پرس

135- بیش از 20 استارتاپ گردشگري از ایران به اکسپوي 2020 دبی اعزام می شوند - روزنامه جام جم

136- 200 شرکت فعال در حوزه انرژي تجدیدپذیر در شوك توقف قراردادهاي خرید تضمینی برق - آرمان اقتصادي

137- فارس نگین گردشگري ایران زمین - میراث آریا

138- وزیر تعاون: تعاونی هاي مسکن تقویت می شوند/کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن - سازه خبر

139- کرونا، ارتباط اجتماعی ناشنوایان را کم کرده است - موج

140- رسیدگی به دعاوي حقوقی و تجاري لرستان در محاکم ویژه - خبرگزاري صدا و سیما

141- جشنواره شیخ بهایی بین المللی برگزار می شود - خبرگزاري صدا و سیما

142- پاداش تولید به چه کارگرانی تعلق می گیرد؟ - جوان آنلاین

143- تلاش شیائومی براي کسب رتبه اول در تولید گوشی هوشمند - قم پرس

144- ایمان و پیروي از ولایت نیروي محرکه رزمندگان در جنگ تحمیلی/دفاع مقدس؛ آغازگر تلاش جبهه مقاومت براي

نابودي استکبار جهانی بود - دانا

145- وضعیت عجیب تورم و گرانی / مردم توان خرید تخم مرغ هم ندارند! - گسترش صنعت معدن تجارت

146- بهبود زیرساخت هاي آبی اسپانیا براي بهبود وضعیت اقتصادي پساکرونا - ایمنا

147- آب و برق شهرك هاي صنعتی تامین نمی شود - باشگاه خبرنگاران جوان

148- فضاي پیر و خسته بخش کشاورزي باید جوان شود/در مبحث خرید تضمینی، محصول گندم ما باید در اولویت باشد -
شیرازه

149- تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان - بهار نیوز

150- کمک به کم درآمدهابراي خانه دار شدن - حلقه وصل



 

کسب رتبه برتر توسط کمیته امداد در آذربایجان شرقی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/07/06

مدیر کل کمیته امداد آذربایجان شرقی گفت:کمیته امداد رتبه برتر اشتغال را در آذربایجان شرقی کسب کرد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از تبریز، کلامی مدیر کل کمیته امداد آذربایجان
شرقی گفت: از ابتداي امسال تاکنون براي 5 هزار نفر از
مدد جویان این نهاد در استان شغل مستقیم ایجاد شده

 
است. 

 
کلامی افزود: با برنامه ریزي هاي صورت گرفته تا پایان امسال براي 15 هزار نفر در استان شغل ایجاد خواهد شد. 

 
او اضافه کرد: امسال براي ایجاد اشتغال در آذربایجان شرقی 700 میلیارد تومان تسهیلات تخصیص یافته است. 

 
مدیرکل کمیته امداد گفت: آذربایجان شرقی جزو چهار استان برتر در ایجاد اشتغال براي مدد جویان در کشور است. 

 
کلامی افزود: طرح هاي اشتغال این نهاد در زمینه هاي کشاورزي، صنایع دستی، صنعتی، خدمات، دام و طیور اجرا شده است. 

او گفت: دوره هاي حرفه آموزي به مددجویان با رعایت دستورالعمل هاي بهداشتی و فاصله اجتماعی برگزار شده است.



سرانگشتانی که گره حیات بر جان تار و پود پارچه می زنند/ دست بافته زنان

خراشادي در چمدان خارجی ها

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/07/06

توبافی، هنري که روزگاري تنها در صندوقچه ها خاك می خورد، حالا به همت بانوان روستاي خراشاد جانی دوباره گرفته و
آوازه اش جهانی شده است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از بیرجند، روزگاري در گوشه و کنار هر خانه
روستایی سازه اي چوبی براي بافتن پارچه اي خوش نقش
و نگار وجود داشت، اما پا قدم زندگی شهري براي هنر
صنعت توبافی خوش یمن نبود و آن را به دست فراموشی
سپرده بود اما چند سالی می شود با سرانگشتان توانمند

 
زنان خراشادي جانی تازه گرفته است. 

توبافی در خراسان جنوبی رگ و ریشه ي چند صد ساله دارد، به طوري که در برخی از دستگاه هاي توبافی قدیمی می توان به قدمت

 
بیش از 700 ساله این هنر در استان پی برد. 

 
راهی روستاي جهانی توبافی شدیم، خراشاد روستایی است که حالا آوازه دست بافته هایش در دنیا پیچیده است. 

چند سالی می شود که با همت بانوي کارآفرین خراشادي هر خانه به یک کارگاه اشتغال زایی تبدیل شده و صداي چکاچک ماسوره

 
ها از آن به گوش می رسد. 

 
 

طلوع روزگار خوش توبافی در خراشاد 



 
به سراغ خانم ذاکریان رفتیم، کارآفرینی که روستایش را جهانی کرده است. 

ذاکریان مسئول شرکت تعاونی روستایی زنان خراشاد گفت: سال 1383 مدیرعاملی شرکت تعاونی خراشاد را پذیرفتم، در ابتدا شروع

 
کار مشکل بود و مردم نمی پذیرفتند، زیرا حدود 25 سال از کنار گذاشتن توبافی در خراشاد می گذشت. 

او افزود: با آغاز خشکسالی هاي گسترده در سطح روستا هاي خراسان جنوبی درصدد برآمدیم تا پارچه بافی سنتی را جایگزین

 
محصولات زراعی و باغی کنیم. 

 
 

ذاکریان از سختی کارش در روستا این گونه می گوید: در ابتدا تنها 2 بانوي خراشادي با ما همکاري داشتند، اما پس از فروش خوب

 
دست بافته ها در نمایشگاه تهران تعداد هنرجویان به 14 نفر رسید. 

این بانوي کارآفرین ادامه داد: با وجود فعالیت بسیار کم زنان در آن زمان، براي اولین بار در نمایشگاه صنایع دستی مصلی تهران

 
شرکت کردیم و بعد از آن تعداد سفارشات ما افزایش پیدا کرد. 

 
بیشتر بخوانید 

 
- تنگناي تولید و فروش در دست بافته هاي احیا شده خراسان جنوبی 

 
- هنري قدیمی که جان گرفت / هر خانه یک کارگاه بافندگی 

- چراغ رو به خاموشی/ جاي خالی زور و بازوي جوانان براي احیاي هنري هزار ساله مسئول شرکت تعاونی روستایی زنان خراشاد
تصریح کرد: در حال حاضر هزار و 860 نفر از خراسان جنوبی ، هرمزگان، سیستان و بلوچستان، خراسان رضوي و قم، آموزش داده

 
شده اند. 

 
او افزود: این هنرجویان پس از اتمام آموزش ها با کارآفرینی زمینه را براي اشتغال علاقه مندان به این هنر را فراهم کرده اند. 



 
 

 
هنري که در صندوقچه ها خاك می خورد حالا تن پوش ایتالیایی ها شده است 

ذاکریان مسئول شرکت تعاونی روستایی زنان خراشاد گفت: هنر دست زنان خراشادي که در تک تک خانه هاي این روستا تولید می

 
شود حالا به عنوان شال بر سر ایتالیایی ها خودنمایی می کند و شهرتی جهانی یافته است. 

او افزود: تولیدات این شرکت تعاونی تنها به صورت حوله نیست و محصولاتی از جمله لباس نوزاد، تن پوش حمام، جلیقه مردانه، مانتو

 
و سارافون نیز از جنس همان حوله ها، اما با تراکم هاي مختلف در این شرکت تولید می شود. 

ذاکریان عنوان کرد: ماهانه بیش از هزار مترمربع پارچه سنتی در خراشاد تولید و در بازار هاي داخلی و کشور هاي ایتالیا، انگستان،

 
فرانسه و سایر کشور ها به فروش می رسد. 

 
 

 
هر خانه یک کارگاه 

 
همراه خانم ذاکریان به خانه هاي روستاي خراشاد سري زدیم، از هر خانه صداي کارو تلاش به گوش می رسید. 

خانم خراشادي زاده یکی از توبافانی است که در روستاي خراشاد زندگی می کند، او گفت: 5 سال است که به توبافی مشغولم، یک دار

 
کوچک و چند کلاف نخ رنگی و ساده ابزار کار من هستند. 



او افزود: توبافی را به مدت 6 ماه نزد خانم ذاکریان یاد گرفتم و بعد ازاینکه کامل آموزش ها را فرا گرفتم یک دار کوچک گوشه خانه

 
ام نصب کردم و توبافی را به صورت مستقل آغاز کردم. 

این توباف خراشادي بیان کرد: در کنار خانه داري و بچه داري توبافی هم می کنم و این کار را به دختر و حتی پسرم نیز آموزش دادم.

 
خانم خراشادي زاده اظهار کرد: علاوه بر حوله، تن پوش حمام، لباس نوزادي و لباس احرام هم درست می کنم. 

اوادامه داد: ماهانه چندین متر مربع پارچه سنتی به صورت سفارشی براي مشتري ایتالیایی ام هم می بافم، پارچه هایی با نخ ارغوانی و

 
زرد که نمادي از گلبرگ هاي زعفران است. 

این بانوي توباف اظهار کرد: این پارچه هاي رنگی پس از ارسال به ایتالیا به شال، کیف و حتی کفش تبدیل می شوند که مشتري هاي

 
پرو پا قرصی آن جا دارند. 

 
 

 
الیافی از جنس طبیعت 

به یک خانه با صفا رفتیم بانویی در حال رنگ کردن نخ ها بود و رنگین کمانی از نخ روي بندي آویزان بود تا با نور خورشید کاملا

 
خشک شده و رنگ بگیرد. 

 
خانم خراشادي گفت: تمامی کار را خودم به صورت سنتی انجام می دهم از نخ ریسی ورنگ کردن الیاف گرفته تا بافت تو. 

او بیان کرد: از رنگ هاي طبیعی براي رنگ کردن نخ ها استفاده می کنم، برگ به، پوست انار، پوست گردو، گل بنفشه و دیگررنگ

 
دهنده هاي طبیعی را براي زیبایی بیشتر پارچه هاي سنتی به کار می برم. 

 
خانم محمدي یکی از بانوانی است که مشتري چند ساله این پارچه هاي سنتی است. 

اوبا اشاره به کیفیت بالاي این پارچه هاي سنتی گفت: من پارچه هاي با الیاف طبیعی را به پارچه هاي با الیاف مصنوعی و پلاستیکی

 
ترجیح می دهم. 



 
این الیاف دست باف بسیار آبگیرهستند و حساسیت آور نیستند بنابراین براي استفاده روزانه بسیار مناسب هستند. 

 
 

وقتی سرانگشتان زنان خراشاد توبافی را جهانی می کنند عباس زاده معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و
گردشگري خراسان جنوبی گفت: پارچه بافی یا همان توبافی روستاي خراشاد در سال 1396 ثبت ملی و در مهرماه 1397 (اکتبر

 
2018) به ثبت جهانی رسید و از آن پس درجاي جاي ایران و اقصی نقاط جهان خوش درخشید. 

او افزود: این رشته امروزه در شهر هاي مود، فردوس، خوسف و روستا هاي خراشاد، صرآباد، آسیابان، خشک، نوزاد، میغان، سیدال

 
رواج دارد. 

عباس زاده بیان کرد: این هنر توانسته روستاییان را دوباره به زادگاهشان برگردانده و کسب و کارشان را رونق دهد، رونقی که شاید در

 
شهر آن را نمی یافتند. 

 
 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري خراسان جنوبی اظهار کرد: ورود تکنولوژي، روند صنعتی
شدن و تولید و رواج محصولات کارخانه اي و اقبال کم مردم به استفاده از این محصولات به دلیل تنوع از جمله دلایل عمده فراموش

 
شدن بعضی از رشته هاي صنایع دستی و هنر هاي سنتی است. 

عباس زاده بیان کرد: از جمله وظایف ذاتی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان، حمایت از صنایع دستی، احیاء
و توسعه آن است که این روند در خراسان جنوبی سبب اقبال به ایجاد کسب و کار در حوزه صنایع دستی و رجوع به اصالت هاي

 
گذشته است. 



معاون صنایع دستی و هنر هاي سنتی خراسان جنوبی عنوان کرد: انتخاب روستاي خراشاد به عنوان روستاي ملی توبافی و سپس
انتخاب آن به عنوان روستاي جهانی توبافی از فرصت هاي ایجاد شده براي توسعه و ایجاد کارگاه هاي بزرگ حوله بافی به ویژه در

 
شهرستان بیرجند بوده است. 

 
 

او اظهار کرد: هم سویی اصالت و طبیعت در دستبافت هاي روستاي خراشاد، اهمیت دادن به مسائل زیست محیطی و خطرات ناشی از
فرآیند تولید رنگزا هاي مصنوعی و پساب حاصل از آن ها، توجه به آرامش آدمی همراه با استفاده از مواد طبیعی، خطرات ناشی از
مصرف رنگزا هاي مصنوعی بر سلامت انسان توجه کشور هاي مختلف به خصوص حامیان محیط زیست را به تولیدات هنرمندان

 
روستاي خراشاد جلب کرده است. 

عباس زاده با اشاره به صادرات پارچه از خراشاد به کشورهایی، چون ایتالیا، اتریش، اسپانیا و کانادا، یادآور شد: اکنون شال سر و گردن

 
دست بافت هنرمندان چیره دست خراشاد در ایتالیا خودنمایی می کند. 

 
 

 
دلار هایی که به تارو پود پارچه گره خورده 

توبافی هنري که در صندوقچه هاي مادربزرگ ها دیده می شد حالا با دستان توانمند بانوان احیاء شده و جاپاي خود را در بازارهاي
جهانی پیدا کرده است روستاي خراشاد به یک کارگاه بزرگ اشتغالزایی تبدیل شده و بانوان پر تلاش آن هنري را خلق می کنند که

 
آوازه اش در دنیا پیچیده است ، این دست بافته ها روانه گوشه گوشه دنیا می شوند و خواهان زیادي در نقاط مختلف دارند. 



حالا با گره زدن اقتصاد استان به صادرات پارچه هاي سنتی می توان گره کور بیکاري جوانان را باز کرد و از وابستگی اقتصاد کشور به

 
درآمد هاي نفتی کاست و این هنر صنعت را به اشتغال دلار ساز تبدیل کرد. 

گزارش از فاطمه آریان پور



سفر معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید به منطقه آزاد اروند

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/07/06

امیر حسین قاضی زاده هاشمی در دومین روز از سفر خود به خوزستان، شامگاه دوشنبه پنجم مهر ماه(سالروز شکست حصر
آبادان) وارد منطقه آزاد اروند شد و با حضور در گلزار شهداي آبادان، به مقام شامخ شهیدان جنگ تحمیلی اداي احترام کرد. معاون
رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور سپس با حضور در سالن 200 نفره مرکز همایش هاي سازمان منطقه آزاد
اروند، در مراسم انعقاد""تفاهمنامه ساماندهی و توسعه طرح هاي خود اشتغالی و کارآفرینی"" بین بنیاد شهید و امور ایثارگران و

 
شوراي عالی مناطق آزاد شرکت کرد. در این سفر مسوولان ملی، استانی و منطقه ایی او را همراهی کردند. 
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معیشت, سلامت؛ حلقه هاي مفقوده کادر درمان

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/07/06

نزدیک به دو سال از همه گیري کرونا می گذرد و در این بین پرستاران و کادر درمان بیشترین تلاش را براي مراقبت از
بیماران انجام داده اند و در این بین کمتر از همه مورد توجه قرار گرفته اند.

 
گلی ماندگار| 

نزدیک به دو سال از همه گیري کرونا می گذرد و در این
بین پرستاران و کادر درمان بیشترین تلاش را براي مراقبت
از بیماران انجام داده اند و در این بین کمتر از همه مورد
توجه قرار گرفته اند. در تمام این مدت هیچ مسوولی سعی
در رفع مشکلات پرستاران نداشته و ندارد. بسیاري از آنها
ماه هاست که حقوق و مزایاي خود را دریافت نکرده اند، به

دلیل کار در ساعات متوالی حتی جان خود را از دست داده اند. وضعیت معیشت پرستاران بحرانی است و بسیاري از آنها براي گذران
زندگی خود با مشکلات فراوانی دست و پنجه نرم می کنند، این در حالی است که در اکثر کشورها دنیا در دوران همه گیري کووید
19 به تمام پرستاران و کادر درمان اضافه حقوق پرداخت شد تا شاید اندکی از زحماتی را که آنها براي نجات جان افراد بیمار می
کشند، جبران کنند. در اکثر کشورهاي اروپایی و امریکایی و حتی کشورهاي همسایه ما حقوق پرستاران در این دوران افزایش پیدا
کرد. آنها حتی پاداش هایی هم دریافت می کردند که حداقل دیگر نگران معاش خود نباشند و با تمام وجود به بیماران خدمت کنند.
اما در ایران هنوز هستند بیمارستان هایی که حقوق سال هاي پیش پرستاران را هم دست و پا شکسته پرداخت کرده اند. بسیاري از
آنها در این شرایط سخت که وضعیت اقتصاد کشور هم چندان خوب نیست و فشارهاي اقتصادي معیشت خانواده ها را با مشکلات
زیادي مواجه کرده در قبال ساعت هاي متوالی کار حق و حقوق خود را به موقع دریافت نکرده اند. این در حالی است که بسیاري از
کارشناسان حوزه پرستاري بارها و بارها اعلام کرده اند که تمام بیمارستان هاي کشور با کمبود نیروي پرستار مواجه است و این

 
نقصان نه تنها به کادر درمان ضربه می زند که جان بیماران را نیز به خطر می اندازد. 

 
نیاز به استخدام پرستار داریم 

دبیرکل خانه پرستاران معتقد است، نحوه جذب 89 روزه پرستاران اوج بهره کشی از این گروه شغلی به حساب می آید و جذب نیرو
باید در دستور کار قرار گیرد. محمد شریفی مقدم در ارتباط با وضعیت پرستاران طرحی و 89 روزه به «تعادل» می گوید: دولت
دوازدهم بر این باور بود، مدت زمان کرونا بسیار کوتاه خواهد بود و در بازه زمانی دو هفته اي موفق به مهار این ویروس خواهد شد؛ به
همین دلیل، پرستاران 89 روزه را مطرح کرد. این تصمیم به معناي اوج بهره کشی و رفتار غیرمنصفانه علیه پرستاران است. این فعال
صنفی با بیان اینکه امنیت شغلی براي پرستاران 89 روزه وجود ندارد، می افزاید: موج اول کرونا در اردیبهشت ماه سال 99 به پایان
رسید و در آن بازه زمانی این گروه بیکار شدند و فرصت برخورداري از موقعیت شغلی از آنها گرفته شد. به دلیل وضعیت کرونایی

 
کشور، طرح پرستاران تمدید می شود و پس از پشت سرگذاشتن شرایط، آنها نیز بیکار می شوند. 



 
کمبود پرستار فوق حاد است 

دبیرکل خانه پرستار با اشاره به تعداد نیروي پرستار شاغل می گوید: وضعیت کمبود نیروي پرستاري فوق حاد است. تعداد پرستاران
شاغل فعلی به هیچ وجه نمی تواند پاسخگوي شرایط موجود باشد و نیاز به جذب نیروي انسانی جدید احساس می شود. شریفی مقدم
اظهار می دارد: نسبت تعداد نیروي پرستار به تخت در دوران قبل از انقلاب، یک به یک بوده، به عبارت دیگر، به ازاي هر تخت در
بیمارستان ها یک پرستار خدمات ارایه می داد. این امکان وجود داشت که تعداد آنها نیز بیشتر شود به طور مثال در یک بیمارستان
100 تخت خوابی حداقل 100 پرستار شاغل بودند. این فعال صنفی با اشاره به اینکه همزمان با پیشرفت در علم پزشکی نیاز به تعداد
نیروي انسانی افزایش می یاید، می افزاید: میزان مراقبت از بیماران در بخش هاي عمومی با توجه به وضعیت بیماري مشخص می
شود. هر بیمار به طور کلی در بخش هاي عمومی به 5 ساعت مراقبت نیاز دارد اما این ساعات در بخش هاي تخصصی و فوق تخصصی
افزایش می یابد. مراقبت از بیمار در بخش تخصصی 2 برابر و در بخش هاي تخصصی 3 تا 4 برابر می شود اما تعداد نیروهاي حاضر در

 
کشور نمی تواند به این نیاز پاسخ دهد. 

 
با استاندارد جهانی فاصله داریم 

شریفی مقدم گفت: وزارت بهداشت اعلام کرده است، به ازاي هر تخت باید به طور متوسط 5/2 کادر پرستاري وجود داشته باشد که از
این تعداد 2 نفر پرستار و 5/0 هم کمک بهیار هستند. این استاندارد بر اساس استاندارد جهانی نیست. همچنین اجراي قانون ارتقاي
بهره وري سبب شد تا میزان ساعات کاري پرستاران کاهش یابد. اگرچه اجراي این قانون مورد تایید پرستاران است اما این موضع
سبب می شود تا تعداد پرستاران از استاندارد درنظر گرفته شده توسط وزارت بهداشت کمتر باشد. او می افزاید: وزیر بهاشت به صورت
ضمنی اعلام کرده است، بیشتر مرگ و میر ناشی از کرونا در شیفت عصر و شب اتفاق می افتد. این موضوع به دلیل کاهش کیفیت
خدمات ارایه شده در این ساعات است. این موضوع به دلیل کم بودن نیروي پرستاري اتفاق می افتد. من بازهم تاکید می کنم، نیاز به
استخدام پرستار به شدت احساس می شود. دبیرکل خانه پرستار می گوید: بسیاري از پرستاران در 2 شیفت کار می کنند، شرایطی را
درنظر بگیرید که یک پرستار از صبح تا شب در یک بیمارستان خصوصی اشتغال دارد و سپس با خستگی فراوان مجبور است که
شیفت شب در یک بیمارستان دولتی را سپري کند. آیا این پرستار می تواند به بهترین نحو خدمات ارایه دهد؟ اگر نیروي انسانی
افزایش یابد و تعداد آنها منطبق بر نیاز کشور باشد، میزان مرگ و میر حدود 10 درصد کاهش می یابد. نیروي انسانی، مهم ترین
مولفه براي کاهش خسارت وارده بر مردم به حساب می آید. من بازهم تاکید می کنم، اگر تعداد پرستاران متناسب با تخت هاي
بیمارستانی کشور باشد، شرایط بهبود خواهد یافت. او می افزاید: مسوولان وزارت بهداشت مدعی هستند، حدود 70 هزار پرستار در
بازه زمانی 8 سال گذشته جذب کادر درمان شده اند. اگر این میزان را درست بدانیم باید مولفه هایی مثل بازنشستگی، ترك شغل،

 
مهاجرت و مرگ پرستاران هم محاسبه کنیم. حدود 3 هزار پرستار سالانه از سیستم درمانی کشور خارج می شوند. 

 
پرستاران به شدت خسته هستند 

از سوي دیگر عضو شوراي عالی نظام پرستاري با بیان اینکه در دوران کرونا فشار جسمی، روانی و کمبود نیروي پرستاري به مراتب
افزایش یافته است، می گوید: بسیاري از وعده ها براي افزایش پرداخت و استخدام نیرو اجرا نشده است، پرستاران به شدت خسته
هستند وبه توجه فوري نیازدارند. حامد سارانی می افزاید: نبود استراحت و مرخصی، خدمات شبانه روزي به بیماران، سختی کار و
فشار کاري مضاعف، مشاهده مرگ بیماران و کمبود نیرو، پرستاران را خسته کرده است و به شدت به انگیزه نیاز دارند. پرستاري جزو
مشاغل حساس است، پرستاران با زندگی و سلامت جسمی و روانی افراد جامعه سر و کار دارند، اما با وجود این حساسیت ها در گروه

 
پرستاري تسهیلات شغلی با حداقل استانداردهاي هم فاصله زیادي دارد. 



او اظهار می دارد: سختی شغل پرستاري، فقدان عدالت در پرداختها، کمبود نیروي پرستار، افزایش شیفت هاي طولانی مدت و ارایه

 
خدمات پیوسته به بیماران، پرستاران را تحت فشار سنگین جسمی و روانی قرار داده است. 

سارانی می گوید: با شروع بحران کرونا حجم بیماران افزایش چشمگیري داشته است، ویروس کرونا عامل بیماري ناشناخته است که با
مرگ و میر زیادي همراه بوده است. در ابتداي شیوع این بیماري هنوز به طور کامل نحوه مراقب از بیمار و درمان دارویی وجود
نداشت. پرستاران نیز در کنار سایر تیم درمانی در وضعیت نامطمئنی قرار داشتند و همین مساله باعث ایجاد ترس و فشار جسمی و
روانی براي پرستاران شد. عضو شوراي عالی نظام پرستاري می افزاید: شیفت هاي طولانی مدت و شبانه روزي، دوري از خانواده و
فرزندان، نگرانی از ابتلا به بیماري و سختی استفاده از وسایل حفاظتی، شهادت همکاران پرستار، آسیب هاي روانی پرستاران را بیشتر
از گذشته کرد اما پرستاران همانطور که در دوران دفاع مقدس ایثارگرانه حضور داشتند با همان شجاعت و ایثارگیري در خط مقدم

 
مبارزه با این ویروس ناشناخته ماندند. 

 
بدقولی مسوولان خستگی پرستاران را بیشتر می کند 

سارانی بیان می کند: در بحران کرونا شاهد این بودیم که پرستاران داوطلبانه به صورت نیروهاي شرکتی، طرحی و حتی با قراردادهاي
89 روزه وارد عرصه مبارزه با این بیماري شدند؛ اما با وجود طولانی شدن دوران بیماري، محقق نشدن قول هاي مسوولان بر افزایش

 
فشارهاي روانی و خستگی مضاعف پرستاران دامن زد. 

او می افزاید: کمبود نیروي پرستار، نبود عدالت در پرداختی ها و... با وجود فشار و خستگی ناشی از حجم بالاي خدمات به بیماران
عوارض زیادي براي پرستاران ایجاد کرد و این سرمایه هاي انسانی را در وزارت بهداشت و مراکز درمانی کشور بیش از گذشته خسته و
فرسوده کرد. به هر حال اگر فشارهاي روانی پرستاران ادامه دار باشد، باعث افزایش فرسودگی، نارضایتی شغلی و ایجاد اعتراض در

 
سیستم بهداشت و درمانی کشور می شود و این مشکلات به نوبه خود می تواند چالشی در امر مراقبت از بیماران ایجاد کند. 

او با اشاره به کمبود نیروي پرستاري می گوید: متاسفانه کمبود نیرو به شکل مزمن در گروه پرستاري وجود دارد به طوري که قبل از
کرونا هم پرستاران تنها نیروهایی بودند که به اجبار و بر خلاف قانون ارتقاي بهره وري و قانون مشاغل سخت و زیان آور به صورت دو
شیفت کار می کردند و کارفرماها با اعمال سلیقه فقط بخشی از دستمزد و حق الزحمه پرستاران را پرداخت می کردند. این در حالی
است پرسنل اداري در وزارت بهداشت و درمان بدون کار اضافه، حقوق و اضافه کاري خود را دریافت می کنند. سارانی نیز جذب
نیروي هاي شرکتی 89 روزه، تمدید طرح پرستاران فارغ التحصیل، افزایش شیفت هاي طولانی مدت همراه با نبود نیروي کافی را

چیزي جز تداوم نابرابري ها در وزارت بهداشت نمی داند.



گاهی اوقات یک روش مدیریّتی، یک رفتار رایج ضربه می زند که این ها باید

اصلاح بشود

منبع: میزانشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/07/06

گاهی اوقات یک روش مدیریّتی، یک رفتار رایج ضربه می زند؛ ما واقعاً (چنین)مواردي داریم. الان هم در مجموعه کار هاي ما
یک رسومی، و اوضاعی وجود دارد که این ها باید اصلاح بشود؛ در زمینه هاي مختلف (هم هست)؛ و عمدتاً در زمینه عدالت

در توزیع امکانات کشور است؛ این امکانات باید واقعاً عادلانه توزیع بشود.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR، حضرت آیت االله خامنه اي 6 شهریور ماه 1400 در

 
نخستین دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت سیزدهم بیاناتی ایراد فرمودند که در این مجال بازخوانی می شود. 

 
 {sepehr_media_3235296_400_300$}

 
صوت دیدار رئیس جمهور و اعضاي هیئت دولت سیزدهم با رهبر انقلاب 

 
بسم االله الرّحمن الرّحیم 

 
الحمدالله ربّ العالمین و الصّلاة و السّلام علی سیّدنا محمّد و آله الطّاهرین سیّما بقیّۀ االله فی الارضین. 

خیلی خوش آمدید برادران عزیز! و به همه ي شما به خاطر توفیق حضور در مراکز اساسی خدمت به مردم تبریک عرض میکنم.
خداوند متعال تفضّل فرمود به شما و این توفیق را به شما داد که در مراکز عمده ي خدمتگزاري به کشور و ملّت و جمهوري اسلامی
حضور داشته باشید؛ این توفیق را بایستی قدر بدانید؛ و از مجلس شوراي اسلامی هم تشکّر میکنیم که زود و بجا و بموقع مسئولیّت

 
خودشان را انجام دادند و ان شاءاالله سرآغاز خوب و مبارکی براي شما و براي کشور باشد. 

هفته ي دولت مزیّن به اسم شهید رجائی و شهید باهنر است؛ یعنی به یاد شهادت و نام شهادت مزیّن است. رحمت خدا بر این دو
مرد بزرگ، بزرگوار، فعّال و سعادتمند به شهادت؛ (که)حقیقتاً قصد خدمت داشتند، اگر چه زمانشان کوتاه بود، لکن نشان دادند که با
اخلاص وارد این میدان شده اند و قصد خدمت دارند و روششان روش اسلامی و مردمی و مجاهدت آمیز بود که (این)درسی است

 
براي همه ي عناصري که هستند. 

شما برادران عزیز در یک برهه ي دشواري مسئولیّت را پذیرفته اید؛ ان شاءاالله خداوند کمکتان میکند؛ بنده هم دعا خواهم کرد و
امیدواریم که موفّق باشید. به هر حال شرایط دشواري است با وضع تورّم و مشکلات معیشتی مردم و مسئله ي کرونا و مسائل
گوناگونی که وجود دارد. اگر ان شاءاالله از سویی تلاش مجاهدانه و حقیقتاً شبانه روزي و خستگی ناپذیر (داشته باشید)و از طرفی
توسّل و توکّل به خداوند متعال را براي خودتان ذخیره کنید و سرمایه قرار بدهید قطعاً پیروز خواهید شد، قطعاً موفّق خواهید شد و
بر مشکلات فائق خواهید آمد. نیّت الهی بکنید؛ نیّت الهی هم در این جایگاه شما یعنی نیّت خدمت به مردم؛ همین که واقعاً به قصد
خدمت به مردم وارد میدان بشوید، این یک نیّت الهی و پاکیزه است و خدا به این برکت خواهد داد؛ و من یک توصیه اي به همه ي
مسئولین در دوره هاي مختلف داشته ام، به شما هم عرض میکنم این توصیه را: زمان شتابان میگذرد و این چهار سال زود تمام
میشود؛ از هر ساعتی، از هر فرصتی استفاده کنید و نگذارید وقتی را که متعلّق به مردم و متعلّق به اسلام است، تضییع بشود و از همه



 
ي امکانات -از همه ي امکانات زمانی و وقتی- استفاده کنید. 

انقلابی بودن حتماً بایستی همراه باشد با عقلانیّت که شیوه ي صحیح جمهوري اسلامی از اوّل کار تا امروز این بوده که حرکت انقلابی

 
با حرکت اندیشه ورزانه و عقلانی همراه باشد 

ا عقیده ام این است که ضمن اینکه پُرکاري و تلاش فراوان خواهید داشت، به مسائل خانواده ي البتّه بنده عقیده ام این است، جد
خودتان هم برسید؛ من به همه این توصیه را میکنم که به خانواده تان حتماً رسیدگی کنید؛ جوري نباشد که در مدّت خدمت و
مسئولیّت، غایب از خانواده باشید؛ و همّتتان را متمرکز کنید بر اینکه یک بازسازي انقلابی و البتّه عقلانی و فکورانه در همه ي عرصه
هاي مدیریّتی ان شاءاالله به وجود بیاید؛ یعنی حرکت بر روي ریل انقلاب، در بخش هاي مختلف مدیریّتی اي که در کشور هست. در
همه ي بخشها؛ بخش هاي اقتصادي، بخش هاي سازندگی، بخش هاي مربوط به سیاست خارجی و دیپلماسی، بخش هاي خدمت
رسانی به مردم، بخش هاي علمی و فرهنگی و غیره؛ در همه ي این بخش ها یک تحرّك انقلابی باید به وجود بیاید. عرض کردیم که
انقلابی بودن حتماً بایستی همراه باشد با عقلانیّت که شیوه ي صحیح جمهوري اسلامی از اوّل کار تا امروز این بوده که حرکت انقلابی

 
با حرکت اندیشه ورزانه و عقلانی همراه باشد. 

 
 

چند توصیه ي اساسی بنده دارم که عرض میکنم؛ چند سرفصل است، درباره ي هر کدام هم یک کلمه کوتاه توضیح عرض میکنم. این
سرفصل ها، یکی مردمی بودن است که خب عنوان دولت جناب آقاي رئیسی هم مردمی بودن است. عدالت ورزي است، فسادستیزي
است، احیاي اعتماد و امید در مردم بویژه در جوانها، انسجام دولتی، اقتدار دولتی، اشِراف دولتی؛ این ها سرفصل هاي مهمّی است که

 
من درباره ي هر کدام یک چند جمله اي عرض میکنم. 

 
تقدیر رهبر انقلاب از سفر روز جمعه آیت االله رئیسی به استان خوزستان و حضور بی واسطه بین مردم 

در مورد مردمی بودن؛ خب مردمی بودن مقوله ي گسترده اي است و جلوه هایی دارد. یک جلوه همین رفتن میان مردم و شنیدن بی
واسطه از مردم است. این حرکت بسیار خوب و مستحسنی که دیروز جناب آقاي رئیسی انجام دادند که رفتند خوزستان در میان

 
مردم، با مردم، از آن ها شنیدند، با آن ها حرف زدند، این یک جلوه ي از مردمی بودن است که بسیار کار خوبی است. 

یک جلوه ي دیگر، مسئله ي اتّخاذ سبک زندگی مردمی است؛ بی تکلّف بودن در ممشيٰ و منش، دوري کردن از منش هاي
اشرافیگري و از موضع بالا به مردم نگاه کردن و مانند اینها؛ این هم یک جلوه ي دیگري است از مردمی بودن که از این منش هاي
اشرافیگري که معمول است در دنیا، و همه ي دولت ها و مسئولیّتها و مسئولین مبتلا هستند به این جور نگاه به مردم، به این جور

 
روش زندگی، باید اجتناب کرد. 



حرف زدن با مردم و مشکلات را و راه حل ها را با مردم در میان گذاشتن هم یکی از جلوه هاي مردمی بودن است. مسائلتان را با
مردم مطرح کنید. یک وقت مشکلی وجود دارد، راه حلّی (هم)وجود دارد. البتّه سعی کنید حرف زدن شما موجب یأس مردم نشود که
بعضی بی توجّهی میکنند به این نکته و حرف نامناسب و خلاف واقع میزنند که موجب ناامیدي مردم میشود؛ نه، هر مشکلی راه حلی
هم دارد. با مردم در میان بگذارید، با مردم حرف بزنید، از مردم کمک بخواهید در موارد مختلف، هم کمک فکري، هم کمک عملی. در
یک جا هایی یک خطایی اتّفاق می افتد -خب همه ي ما ها اشتباه میکنیم دیگر؛ خطا در کار ما ها کم نیست- از مردم عذرخواهی
کنید؛ صریحاً (بگویید)این اشتباه شده، از مردم عذرخواهی کنید. مردمی بودن این جهات مختلف را دارد. گزارش خدمات خودتان را
هم به مردم بدهید؛ گزارش صادقانه، بدون مبالغه، بدون بزرگ نمایی؛ صادقانه (بگویید)این کار ها را انجام داده اید. مردمی بودن این

 
ها است؛ این ها جهات مختلف مردمی بودن است. 

امیرالمؤمنین (سلام االله علیه) در این فرمان بسیار مهمّ حکومتی شان به مالک اشتر به همه ي این چیز ها پرداخته اند؛ توصیه میکنم
لنََّ -یک احتمال هم فَلا که دوستان مراجعه کنید، نگاه کنید، این فرمان را ببینید. در همین زمینه عبارت ایشان (این است:)فَلا تُطَوِّ
- احِتِجابکََ عَن رَعِیَّتِک؛ از مردم در مدّت زمان طولانی غایب نباش. البتّه مسئول نمیتواند دائم بین مردم باشد، ، یا فَلا یطَولنََّ تطَولنََّ
، طول نده احتجاب از مردم را. بعد در این مورد چند جمله بیان لنََّ امّا در برهه هایی باید حتماً در میان مردم حاضر باشید. لا تُطَوِّ
ۀُ بکَِ حَیفاً فَاَصحِر لهَُم بعُِذرِك؛ اگر چنانچه یک گرهی در ذهن مردم پیدا شد، یک شبهه عِیَّ میفرمایند، بعد میفرمایند: وَ انِ ظَنَّتِ الرَّ
اي در ذهنشان نسبت به تو پیدا شد، بیا عذر خودت را با مردم درمیان بگذار، صریحاً با مردم حرف بزن، صحبت کن. ببینید، اصلاً
رابطه ي حاکم و مردم یک رابطه ي این جوري است؛ رابطه ي برادرانه است، رابطه ي دوستانه است. وَ اعَدِل عَنکَ ظُنونهَُم باِِصحارِك؛
(2) اگر شبهه اي دارند، با این سخن گفتنِ خودت و حرف زدن خودت، و بیان خودت، شبهه را از ذهنشان برطرف کن. این توضیحی
(بود)در مورد مردمی بودن؛ بنابراین سعی کنید این ها را واقعاً داشته باشید؛ همه ي بخش هاي مختلف، این خصوصیّت را داشته

 
باشند. 

هر لایحه اي که در دولت تنظیم میکنید، هر بخشنامه اي که خود شما در دستگاهِ خودتان صادر میکنید، یک پیوست عدالت باید

 
داشته باشد 

مسئله ي بعدي عدالت ورزي است که خب اساس حکومت اسلامی و جمهوري اسلامی بر اقامه ي عدل است، کما اینکه اساس همه
ي ادیان بر اقامه ي عدل است. خداي متعال میفرماید که ما پیغمبران را فرستادیم، کتاب هاي آسمانی را فرستادیم، لیَِقومَ النُّاس
باِلقِسط؛ (3) اصلاً براي اینکه مردم قیام به قسط کنند و جامعه، جامعه ي عدالت آمیز باشد. خب ما در این زمینه ها عقبیم، خیلی
باید کار کنیم، خیلی باید تلاش کنیم. به نظر من هر مصوّبه اي که شما تصویب میکنید، هر لایحه اي که در دولت تنظیم میکنید، هر
بخشنامه اي که خود شما در دستگاهِ خودتان صادر میکنید، یک پیوست عدالت باید داشته باشد؛ باید مراقب باشید این روش، این
کار، این دستور، ضربه اي به عدالت نزند، طبقات مظلوم را پایمال نکند؛ این مراقبت باید همیشه باشد؛ حالا یا با یک پیوست مکتوب

 
یا بالاخره از لحاظ نوع تنظیم جوري باشد که این طور باشد. 



 
 

گاهی اوقات یک روش مدیریّتی، یک رفتار رایج ضربه میزند؛ ما واقعاً (چنین)مواردي داریم. الان هم در مجموعه ي کار هاي ما یک
رسومی، و اوضاعی وجود دارد که این ها باید اصلاح بشود؛ در زمینه هاي مختلف (هم هست)؛ و عمدتاً در زمینه ي عدالت در توزیع
امکانات کشور است؛ این امکانات باید واقعاً عادلانه توزیع بشود. الان در بعضی از بخش ها حقیقتاً این جوري نیست. البتّه اینکه من
عرض میکنم، به معناي این نیست که یک اقدامی پشت سر این وجود داشته باشد لکن مثلاً در زمینه ي انرژي، در زمینه ي نفت،
همین اواخر یکی از مسئولینِ دولت قبل، گزارشی به ما داد که یارانه ي پنهان نفت در سال 99، حدود 63 میلیارد دلار است! که خب
اصلاً این رقم و این یارانه به چه کسی میرسد؟ چه کسانی از نفت کشور، از بنزین، بیشتر استفاده میکنند؟ جمع مهمّی از مردم اصلاً از
این یارانه هیچ استفاده نمیکنند. آن وقت محاسبه کرده اند 63 میلیارد دلار یعنی 1500 هزار میلیارد تومان، که از بودجه ي سال 99
بیشتر است! این ها خب چیز هایی است که حالا من گفتم، (البتّه)در زمینه ي نفت، من هیچ توصیه اي ندارم که چه کار بکنید، آن
ها را باید بررسی کنید، ببینید که چه کار باید انجام بدهید؛ میخواهم بگویم یک چنین وضعی گاهی وجود دارد؛ این ها خب خلاف
عدالت است، بایستی مراقبت بشود. باید کاري کنیم که فاصله ي طبقات محروم با طبقات برخوردار کم بشود؛ یعنی هر چه ممکن

 
است امکانات کشور عادلانه توزیع بشود. 

مسئله ي فسادستیزي هم که عرض کردیم، آن هم مکمّل عدالت ورزي است. با فساد باید مقابله کرد؛ یکی از بلا هاي مهمّی که در
کشور به وجود می آید که درست ضدّ عدالت است، وجود فساد، وجود ویژه خواري، وجود استفاده هاي سوء، اختلاس، برخورداري
هاي بی مورد، بی جا و امثال این ها است؛ یک وقت کسی یک کار مهمّی انجام میدهد، شما یک پاداشی به او میدهید، خب این عیب
ندارد، امّا یک وقت عزیز هایی بی جهت، برخورداري هاي زیادي از امکانات کشور دارند؛ خب چرا؟ که بحث حقوق هاي نجومی یک

 
گوشه اي و یک بخش کوچکی از این مسئله بود که مطرح شد. 

خوشبختانه رئیس جمهور محترم در مسئولیّت قوّه ي قضائیّه به این موضوع پرداختند که خود همین هم واقعاً موجب امید مردم به
ایشان و محبوبیّت ایشان در بین مردم شد. جاي اصلی این (موضوع)قوّه ي مجریّه است؛ یعنی جاي اصلیِ برخورد با فساد و
فسادستیزي قوّه ي مجریّه است که زمینه هاي تولید فساد از بین برود؛ نقش قوّه ي قضائیّه بعد از این ها است؛ بعد از آنکه شما تلاش
خودتان را کردید، جلوگیري کردید، زمینه هاي فساد را از بین بردید و امثال اینها، و باز یک اتّفاقی افتاد، آن وقت نوبت ورود قوّه ي
قضائیّه است. باید مسئله ي تعارض منافع شخصی و منافع عمومی و رشوه و اختلاس و (امثال)این حرف ها در دستگاه هاي دولتی

 
حل بشود. 

نوع عملکرد و اجراي سیاست هاي اصل 44 -که این سیاستها، سیاست هایی بود که میتوانست اقتصاد کشور را به معناي واقعی کلمه

 
شکوفا کند- جوري بود که این فساد ها در آن پیدا شد 

یکی از مصادیق مهمّ این مسئله ي فساد، تخلّفاتی است که در اجراي سیاست هاي اصل 44 به وجود می آید که جناب آقاي رئیسی



در قوّه ي قضائیّه موارد متعدّدي از آن را دنبال کردند که به من در آن وقت گزارشش را دادند؛ که نوع عملکرد و اجراي سیاست هاي
اصل 44 -که این سیاستها، سیاست هایی بود که میتوانست اقتصاد کشور را به معناي واقعی کلمه شکوفا کند- جوري بود که این
فساد ها در آن پیدا شد. البتّه ابزار هایی هم براي این مبارزه وجود دارد؛ (از جمله)این سامانه هاي اطّلاعاتی و خدماتی که از چند
سال قبل، این سامانه ها قانونی شده؛ و بنده هم مکرّر توصیه کردم به اینکه این سامانه ها را راه اندازي کنند، این ها را با هم مرتبط
کنند که به معناي واقعی کلمه یک اشِراف کاملی به دولت خواهد داد براي اینکه بتواند جلوگیري از فساد کند؛ (امّا این کار)نشده،
پیش نرفته؛ همّت کنید این سامانه ها را ان شاءاالله تمام کنید؛ این سامانه ها یک هوشمنديِ کاملی به دستگاه حکومت و دولت خواهد

 
داد که بتواند در امور اشِراف داشته باشد. 

 
وعده اي اگر به مردم دادید، طبق آن وعده اگر عمل کردید، مردم به شما اعتماد پیدا میکنند 

مسئله ي احیاي اعتماد مردم و امید مردم هم بسیار چیز مهمّی است؛ چون اعتماد مردم بزرگ ترین سرمایه ي دولت است. مردم
وقتی به شما اعتماد کردند و امید به شما داشتند، با شما راه می آیند و کمکتان میکنند؛ این بزرگ ترین سرمایه است براي دولت که
بتواند اعتماد مردم را جلب کند که البتّه این متأسّفانه یک مقداري آسیب دیده و بایستی ترمیم کنید این را و راهکارش هم این است
که حرف و عمل مسئولین یکی باشد؛ وعده اي اگر به مردم دادید، طبق آن وعده اگر عمل کردید، مردم به شما اعتماد پیدا میکنند؛
اگر شما وعده کردید و عمل نشد یا گفتید فلان کار شده، مردم در واقعیّت دیدند نشده، اعتماد مردم سلب میشود؛ واقعاً باید خیلی

 
بجِِد مراعات کنید این معنا را. 

حالا جناب آقاي رئیسی! دیروز شما در اهواز، در خوزستان خب یک قول هایی به مردم دادید، یک دستوراتی دادید، دقّت کنید این ها
ا تحقّق پیدا کند تا مردم ببینند آن چیزي که شما میخواهید و شما میگویید، در واقعیّت تحقّق پیدا میکند؛ این ها کار هاي لازمی جد
است. باز در همین زمینه هم حضرت امیر (سلام االلهّ علیه) در همین فرمان مالک اشتر یک عبارتی دارند که «ایَِّاك وَ المَنَّ عَلى
لا منّت بر سر مردم نگذارید که ما این کار را کردیم، ثانیاً آنچه را انجام داده اید زَیُّدَ فیما کانَ مِن فِعلِک»؛ او تِکَ باِِحسانکَِ اوَِ التَّ رَعِیَّ
بزرگ نمایی نکنید که ما این کار را (انجام دادیم)؛ یک کار هایی را که انسان میکند، بزرگ نمایی کند. اوَ انَ تعَِدَهُم فَتُتبِعَ مَوعِدَكَ
بخُِلفک؛ (این که مبادا)خُلف وعده کنید؛ وعده بدهید، بعد از وعده تخلّف کنید؛ به مالک اشتر میگویند مبادا این کار را انجام بدهید؛ و
این هم بسیار مهم است. البتّه گاهی هست شما وعده اي میدهید و امکان پیدا نمیکند؛ یعنی یک مشکل طبیعی بر سر این کار واقع
است؛ خیلی خب عیب ندارد، این را به مردم توضیح بدهید و بگویید من این وعده را داده بودم، این مشکل پیش آمد نتوانستیم به
وعده مان عمل کنیم؛ از شما عذرخواهی میکنیم؛ این هم از آن مواردي است که با مردم حرف بزنید؛ این مصداق همان نکته اي است

 
که قبلاً در مورد مردمی بودن (گفته شد)، لکن به طور کلّی وعده ها را جلوي چشم داشته باشید. 

براي وعده روزشمار معیّن کنید؛ تخمین بزنید یک کاري که میگویید این کار را خواهم کرد چه مدّتی طول خواهد کشید و روزشمار
معیّن کنید و دانه دانه تعقیب کنید. بنده بار ها در مجموعه هاي دولتی این را گفته ام که ما قاعده و قانون و مانند این چیز ها کم
نداریم؛ ما قانون و بنا و قاعده و هر چه طرح و برنامه ها و این حرف ها بخواهید زیاد (داریم)؛ آنچه کمبود ما است عبارت است از

 
همین که یک پیگیري جدّي اي انجام بگیرد. این هم یک مطلب. 



 
 

انسجام دولت و اقتدار دولت و اشِراف دولت چیز هایی است که خیلی مهم است. انسجام دولتی یعنی از درون مجموعه ي دولت حرف
هاي مختلف درنیاید؛ یکی یک چیزي بگوید، یکی برود خلاف آن را بگوید؛ خب این ذهنیّت مردم و افکار عمومی را بکلّی خراب
میکند؛ این باید یک حالت انسجام (داشته باشد)، وانگهی در عمل هم با همدیگر انسجام داشته باشند. خیلی از کار هاي یک بخش به
چند بخش دیگر مربوط است. شما بخش کشاورزي تان به چند بخش دیگر ارتباط قهري دارد؛ باید همکاري کرد تا کار خوب دربیاید؛
بخش صنعتتان همین جور، بخش هاي گوناگون دیگرتان همین جور؛ پس انسجام لازم است براي اینکه کار پیش برود. اقتدار هم لازم
است؛ دولت بایستی نشان بدهد که میتواند آن کاري که اراده کرده و تصمیم گیري کرده آن را انجام بدهد و پیش ببرد و این جوري
نباشد که حالت رهاشدگی احساس بشود. اگر چنانچه شما اقتدار دولتی را در عمل نشان ندهید و حالت رهاشدگی در کشور مشاهده
بشود، قطعاً سیاستهایتان پیش نخواهد رفت؛ این هم مهم است. اشِراف هم یعنی از گوشه کنار هاي دولت مطّلع باشید. دولت باید
وظایفش را با اقتدار و با انسجام و اشِراف انجام بدهد؛ و این البتّه بخشی از ایجاد تحوّل در قوّه ي مجریّه است. یکی از کار هاي لازمی
که در برنامه هاي جناب آقاي رئیسی و بعضی از آقایان بود، این است که تحوّل ایجاد بشود در قوّه ي مجریّه. تحوّل در قوّه ي مجریّه
کار مهمّی است؛ این تحوّل یک نیاز همیشگی است، همیشه بایستی در نظر باشد که البتّه تحوّل به سمت پیشرفت، وابسته است به
قانون گرایی، ارتقاء شفّافیّت، انضباط مالی، برطرف کردن زمینه هاي فساد، جلوگیري از تعارض منافع و جدّیّت در اعِمال تصمیم ها و

 
مصوبهّ ها. 

البتّه جوان سازي هم خیلی مهم است. یکی از کار هاي مهم در دولت، جوان سازي دولت است؛ شما در بدنه ي دولت و مدیریّت
میانی از جوان هاي زبده که الحمداللهّ کم نداریم، هر چه میخواهید استفاده کنید؛ این کار، هم احساس انسداد را در کشور از بین
میبرد و وقتی که جوان ها ببینند میتوانند وارد میدان کار بشوند و حرکت کنند و تصمیم گیري کنند، در کشور احساس انسداد به
وجود نمی آید، هم شما یک ذخیره ي ارزشمندي براي آینده براي مدیران ارشد کارکشته و مجرّب دارید فراهم میکنید. این جوانی
که امروز وارد میدان کار میشود، ده سال دیگر یک مدیر مجرّب و کارآزموده است که براي کشور یک ذخیره ي بسیار مهمّی است؛

 
ا و انصافاً یکی از ذخیره هاي (ارزشمند خواهند بود).  این مدیران باکفایت حق

یک نقطه ي مهم در باب تحوّل، استفاده ي از خِرد جمعی است و تکیه ي بر عقلانیّت که استفاده بشود. از نخبگان خارج از دولت
استفاده کنید؛ هر جایی که میتوان از نظر یک نخبه اي (استفاده کرد)-بحث جناح هاي سیاسی و امثال این ها را بکل در این قضیّه
کنار بگذارید- از نظر نخبه ها هر چه میتوانید استفاده کنید، و نگاه نکنید به اینکه حالا او وابسته ي به یک جناحی است که شما

 
قبول دارید یا ندارید؛ حالا در داخل دولت که از این ها قهراً استفاده میشود؛ استفاده از نظر نخبگان. 

این ها توصیه هاي عمومی است؛ البتّه براي این ها باید برنامه ي عملیّاتی درست کرد. اگر چنانچه به همین اندازه اي که بنده بگویم و
شما هم در ذهن شریفتان این ها را نگه دارید یا یادداشت کنید، اکتفا بشود، فایده اي ندارد؛ جنبه ي نصیحت پیدا کردنِ این گونه

حرف ها فایده ندارد. این ها باید به برنامه و برنامه ي عملیّاتی تبدیل بشود؛ وقتی برنامه شد، آن وقت طبعاً این ها (عملی میشود). 



 
 

اولویّتهایی هم در کار کشور هست که من یک اشاره اي میکنم که این اولویّتها را بایستی به اولویّت بودنش توجّه داشت و دنبال کرد،
که شاید مهم ترینش مسئله ي اقتصاد است و بعد مسئله ي فرهنگ و رسانه و علم است که این ها اولویّتهاي اساسی کشور است. ولی
خب یک مسئله ي فوري داریم که مسئله ي کرونا است؛ مسئله ي سلامت، الان یک جنبه ي فوریّت پیدا کرده که باید به این رسید.
البتّه در مسئله ي سلامت تلاش خوبی در دولت گذشته شد، کار هاي خوبی انجام دادند، دنبال کردند، هم براي تولید واکسن کار شد،
هم براي واردات واکسن کار شد؛ حالا شایعاتی در دهن ها هست که این ها غالباً اعتبار ندارد؛ غالباً بی اعتبار است؛ کار هاي خوبی
انجام گرفت؛ باید این کار ها دنبال بشود و تأکید بشود؛ هم درمان، هم پیشگیري، هم مراقبت و غربالگري -غربالگري از بیماران

 
محتمل بسیار چیز مهمّی است- که این ها باید حتماً انجام بگیرد. 

واکسیناسیون عمومی مسئله ي بسیار مهمّی است که حتماً بایستی انجام بگیرد؛ و قرنطینه ي هوشمند. من شنیدم که بعضی از کشور
هاي غربی که توانسته اند کنترل کنند تلفات را و خب تلفاتشان نسبت به ما کمتر است -ابتلائشان هم کمتر است- در عین حال آن
چنان مرز را محکم بسته اند که به (کشور)همسایه شان، که آن هم یک کشور پیشرفته اي است لکن خب ابتلاء در آنجا زیاد است،
هیچ امکان رفت و آمد نیست، یعنی مراقبت میکنند. ما خب در زمینه ي رعایت مرز هاي کشور و دقّت در ورود انواع جدید بیماري به

 
کشور -این بیماري یا بیماري هاي دیگر- بایستی خیلی مراقبت بکنیم و این مسئله خیلی مهم است. 

البتّه مردم هم وظایفی دارند؛ بنده مکرّر این را گفته ام. مردم عزیزمان بایستی این چهار مسئولیّت مهم را قبول کنند و به عهده
بگیرند: یکی مسئله ي ماسک، یکی مسئله ي فاصله، یکی مسئله ي تهویه، یکی مسئله ي صابون زدن دست؛ این ها که کار هاي
مشکلی نیست، این ها همه کار هاي آسانی است؛ (اگر)این رعایت ها را بکنند، قطعاً تأثیر خواهد گذاشت در ابتلاء، و این تلفات

 
سنگینی که دل انسان را به درد می آورد، به وجود نخواهد آمد. 

در مورد اقتصاد و فرهنگ و فضاي مجازي و دیپلماسی و مانند این ها هم مطالبی هست که حالا مجال تفصیل در اینجا در این جلسه

 
نیست؛ ان شاءاالله بعد ها اگر فرصت بود و عمري بود، مطالبی گفته خواهد شد. 

در زمینه ي مسائل اقتصادي خب الان مشکلاتی در کشور وجود دارد: تورّم بالا یکی از اساسی ترین مشکلات است؛ کسري بودجه
هست؛ معیشت مردمِ کم درآمد هست -که این ها مشکلات مهم است- کاهش ارزش پول ملّی هست، که این یکی از آن چیز هایی
است که انسان واقعاً خجالت زده میشود از این قضیّه؛ کاهش قدرت خرید مردم هست؛ مشکلات فضاي کسب و کار هست، این همه
هم ما و مسئولین اقتصادي تأکید کردیم، یعنی همه تأکید کردند و گفته شده، امّا خب مشکلاتی در بهبود فضاي کسب و کار وجود
دارد؛ مشکلات نظام بانکی هست. این ها مشکلات اقتصادي کشور است، مشکلات دیگري هم هست که بایستی براي هر کدام از این

ها جداگانه واقعاً برنامه ریزي کرد و کار کرد و حلّ این مسائل، مهم است. 



یک نکته ي اساسی این است که مردان اقتصادي ما و مسئولان اقتصادي ما در این دولت، بایستی در حلّ این مشکلات هماهنگ عمل
کنند. یک مصداق مهم آن انسجامی که ما قبلاً عرض کردیم، اینجا است، یعنی نظرات را یکی کنند در این زمینه هاي مهمّ اقتصادي
و هماهنگ عمل بشود. حالا اینکه آقاي رئیس جمهور گفتند که معاون اوّل (4) مسئولیّت هماهنگی دارند، این کار بسیار مهمّی است،
این خیلی مهم است؛ (باید)یک هماهنگی در این زمینه هاي اقتصادي انجام بگیرد و این مأموریّت هم بخوبی ان شاءاالله تحقّق پیدا
دا توصیه میکنم که آقایان اختلاف نظر را به میان مردم نیاورید، چون اختلاف کند؛ و اگر چنانچه اختلاف نظري هم هست، من مؤک
نظر اقتصادي وقتی به مردم منعکس میشود، تأثیرات واقعی خودش را در محیط اقتصادي میگذارد؛ یعنی آن مشکلات توهّمی تبدیل
میشود به مشکلات واقعی در بازار کار مردم و در محیط اقتصادي مردم. اگر مشکلی، اختلافی وجود دارد، در خود دولت این ها را حل

 
کنند و به مردم منعکس نکنند. 

 
اگر بخش مسکن به جریان بیفتد، بخش هاي متعدّدي به راه می افتد 

یک نکته در مسئله ي اقتصاد، توجّه به بخش هاي پیشران اقتصادي است. بعضی از بخش ها به معناي واقعی کلمه پیشرانند. حالا
مثلاً فرض کنید که بخش مسکن -که کارشناس ها میگویند اگر بخش مسکن به جریان بیفتد، بخش هاي متعدّدي به راه می افتد- یا
بخش صنایع مهمّی مثل صنعت فولاد، صنعت خودرو، بخش هاي انرژي و پتروشیمی و امثال این ها وقتی که به کار بیفتد، این ها

 
ِّیان کار خیلی مهم است.  جنبه ي پیشران دارد؛ بایستی این ها را به حرکت درآورد، و در این بخش ها بخصوص هماهنگیِ متول

یک نکته ي مهمّ دیگر در مسئله ي مشکلات اقتصادي ما، مسئله ي کنترل نظام بانکی است در خصوص مسئله ي خلق پول و تولید
نقدینگی. آن چیزي که صاحب نظران اقتصادي به ما گزارش میدهند و منعکس میکنند، این است که میگویند خلق پول بایستی در
نسبت با تولید انجام بگیرد؛ اگر این نسبت وجود نداشت، بایستی جلوي خلق پول گرفته بشود، جلوي تولید نقدینگی باید گرفته بشود؛
یعنی بجِِد این مسئله را اهمّیّت بدهند. اگر در این زمینه درست عمل بشود، این برکات زیادي خواهد داشت: جلوگیري از تورّم، رونق
تولید، رونق اشتغال، تقویت پول ملّی و از این قبیل چیزها. این یکی از آن نکات مهمّی است که به نظر من روي آن بایستی تکیه کرد.
در حلّ مشکلات اقتصادي دنبال راه حل هاي موقّتی و مسکّن و مانند این ها نباید رفت، چون این ها گاهی اوقات مشکل را افزایش

 
میدهد 

خب حرف هاي دیگري (هم)در زمینه ي اقتصاد هست. به نظر من دو نکته در اینجا مهم است: یکی اینکه در حلّ مشکلات اقتصادي
دنبال راه حل هاي موقّتی و مسکّن و مانند این ها نباید رفت، چون این ها گاهی اوقات مشکل را افزایش میدهد؛ این مسکّنها و علاج
هاي موقّت، گاهی مشکل را اضافه میکند؛ باید براي رفع این چالش ها به راه حل هاي اساسی پرداخت و شروع کرد به امید خدا، با
توکّل به خدا و با صحّت عمل، با گام هاي محکم ان شاءاالله پیش رفت. نکته ي بعد هم این است که حلّ این مشکلات اقتصادي را
موکول به رفع تحریم ها نکنید؛ رفع تحریم ها در اختیار ما و شما نیست، در اختیار دیگران است. برنامه ریزي براي رفع مشکلات را با
فرض وجود تحریم انجام بدهید و برنامه ریزي کنید که ان شاءاالله بتوان این کار را پیش برد. این ها با همّت و تدبیر خود شما و با کار

 
جهادي خود شما بایستی ان شاءاالله حل بشود، و حل هم خواهد شد. 

 
اگر ما اسراف داریم، اگر ما تقلید کورکورانه داریم، اگر ما سبک زندگی غلط داریم، این ها ناشی از مشکلات فرهنگی است 

در مسئله ي فرهنگ و رسانه، به گمان بنده، ساختار فرهنگی کشور نیاز به یک بازسازي انقلابی دارد. ما مشکل داریم در ساختار
فرهنگی کشور؛ و یک حرکت انقلابی لازم است. البتّه «حرکت انقلابی» یعنی خردمندانه و عاقلانه. معناي «انقلابی بودن» بی هوا
حرکت کردن و بی حساب حرکت کردن نیست. (حرکت)انقلابی باید باشد، بنیانی باید حرکت بشود، در عین حال برخاسته ي از
اندیشه و حکمت باشد. فرهنگ واقعاً زیربنا است؛ خیلی از این خطا هایی که ما در بخش هاي مختلف انجام میدهیم، ناشی از فرهنگ
حاکم بر ذهن ما است. اگر ما اسراف داریم، اگر ما تقلید کورکورانه داریم، اگر ما سبک زندگی غلط داریم، این ها ناشی از مشکلات



فرهنگی است؛ فرهنگِ حاکم بر ذهن ها است که در عمل، این مشکلات را به وجود می آورد. زندگی هاي تقلیدي، زندگی هاي
تجمّلاتی و اشرافیگري، غالباً منشأ و ریشه ي فرهنگی دارد. در واقع نرم افزار این حوادث، فرهنگ کشور و فرهنگ حاکم غلط و

 
انحرافی اي است که بر بعضی ذهن ها مسلّط است. 

ابزار هاي فرهنگی از (قبیل)سینما و هنر و رسانه هاي صوتی و تصویري و امثال این ها را بایستی شکوفا کنید؛ مطبوعات و کتاب و
امثال این ها ابزار هاي فرهنگی هستند، باید به معناي واقعی کلمه این ها شکوفا بشوند. خب امروز بحمدااللهّ یک لشکر عظیمی از

 
جوان هاي علاقه مند به مسائل فرهنگی مشغول کارند، وجود دارند و تلاش میکنند و کار میکنند. 

اگر دولت ها و بخش هاي فرهنگی دولت به این مجموعه هاي جوان و علاقه مند کمک بکنند، قطعاً کار هاي بزرگی انجام خواهد
گرفت و قدم هاي خلاّقانه اي برمیدارند؛ صد ها طرح ابتکاري در این زمینه وجود دارد در اختیار این جوانها، که گاهی اوقات که مثلاً
انسان یک تماس هایی با جوان ها دارد، میبیند کار هاي بزرگی این ها میتوانند انجام بدهند و به ذهنشان می آید؛ خب امکانات
میخواهند و امکانات در اختیار دولت است؛ بایستی حمایت هوشمند انجام بگیرد. استعداد ها را کشف کنید، از آن ها حمایت کنید،
آزادي شان را تأمین کنید؛ البتّه آزادي در چارچوب اصول قانون؛ و با فساد اخلاقی و فساد در زمینه ي فرهنگ هم بی رودربایستی
مقابله کنید و مبارزه کنید؛ یعنی واقعاً این جوري باید برخورد بشود. راه اصلی مواجهه و مقابله ي با جنگ نرم دشمن هم همین است
که ما از حرکت صحیح در زمینه ي فرهنگ حمایت کنیم و آن را تشویق کنیم، (از آن)تقدیر کنیم و در مقابل حرکت هاي غلط
باِیستیم؛ و عرصه ي رسانه و فرهنگ، از یک طرف، یک دانشگاه بزرگی میتواند باشد و هست، و از طرفِ دیگر یک آوردگاه صلاح و
فساد است، آوردگاه حق و باطل است و عرصه ي جنگ فرهنگی با کسانی است که فرهنگشان ایجاد فساد در دنیا است؛ از این دو

 
جهت باید نگاه کرد به آن. 

 
باید تحرّك ما در عرصه ي دیپلماسی افزایش پیدا کند و مضاعف بشود. بایستی در دیپلماسی، جنبه ي اقتصادي تقویت بشود 

یک جمله هم در باب سیاست خارجی عرض بکنیم. البتّه در مسئله ي سیاست خارجی حرف هاي زیادي هست که حالا در زمان
خود، در جاي خود ان شاءاالله گفته خواهد شد؛ اجمالاً (این که)سیاست خارجی خیلی مهم است، در مسائل کشور خیلی تأثیرگذار
است. باید تحرّك ما در عرصه ي دیپلماسی افزایش پیدا کند و مضاعف بشود. بایستی در دیپلماسی، جنبه ي اقتصادي تقویت بشود؛
دیپلماسی اقتصادي یک چیز بسیار مهمّی است. امروز انسان مشاهده میکند که خیلی از کشور ها وزیرخارجه هم دارند، امّا خود
رئیس جمهور در زمینه ي مسئله ي اقتصادي با کشور هاي مختلف یا با فلان کشور خاص، بخصوص وارد میشود و (مسئله را)دنبال
میکند؛ یعنی ارتباط با کشور هاي مختلف در زمینه ي اقتصادي خیلی مهم است. این جنبه ي اقتصادي دیپلماسی را بایستی تقویت
کرد؛ و خب تجارت خارجی خیلی مهم است، به طور ویژه با همسایگان. ما چهارده پانزده همسایه داریم که یک جمعیّت عظیمی را
تشکیل میدهند، بازار وسیعی را به وجود می آورند لکن به این ها منحصر نباید بود و (ارتباط با)دیگرِ کشور ها هم همین جور است؛
حدود دویست و خرده اي کشور در دنیا هست؛ ما بنا نداریم با تعداد خیلی معدودي، با یکی دو کشور ارتباط داشته باشیم، با بعضی ها
هم امکانش شاید نیست، امّا با اکثر این ها امکان ارتباطات خوب و روان وجود دارد؛ تلاش لازم است؛ و دیپلماسی را تحت تأثیر مسئله
ي هسته اي هم نباید قرار داد؛ یعنی این جور نباشد که دیپلماسیِ کشور متّصل به قضیّه ي هسته اي باشد؛ نه، قضیّه ي هسته اي
یک قضیّه ي جداگانه اي است که آن را بایستی به یک شکل مناسب و شایسته ي کشور حل کنند، امّا دایره ي دیپلماسی خیلی

 
وسیع تر است. 

در قضیّه هسته اي، آمریکایی ها انصافاً وقاحت را از حد گذرانده اند؛ واقعاً وقاحت را از حد گذرانده اند: جلوي چشم همه از برجام

 
خارج شدند، حالا جوري حرف می زنند انگاري که ایران از برجام خارج شده 



در قضیّه ي هسته اي، آمریکایی ها انصافاً وقاحت را از حد گذرانده اند؛ واقعاً وقاحت را از حد گذرانده اند: جلوي چشم همه از برجام
خارج شدند، حالا جوري حرف میزنند انگاري که ایران از برجام خارج شده، و جوري طلبکاري میکنند که انگار ما تعهّدات را به هم
زده ایم! مدّتها در مقابل این حرکت آمریکایی ها هیچ حرکتی از طرف ایران انجام نگرفت؛ بعد از گذشت مدّتی، با اعلام، با توجّه،

 
برخی از تعهّدات کنار گذاشته شد؛ برخی، نه همه. آن ها به تعهّدشان عمل نکردند. 

کشور هاي اروپاییِ همراه با آمریکا هم همین جور؛ آن ها هم از لحاظ عهدشکنی و بداخلاقی کمتر از آمریکا نیستند؛ آن ها هم مثل
آمریکایند لکن در مقام زبان بازي و حرف زدن طلبکارند؛ همیشه طلبکارند. گویا این ما بودیم که مدّتها مذاکره را به مسخره گرفتیم و
تعهّداتمان را زیر پا گذاشتیم و عمل نکردیم؛ این کاري است که آن ها کردند؛ و دولت کنونی آمریکا هم هیچ فرقی با دولت قبلی
ندارد؛ یعنی همین چیزي که الان این ها در زمینه ي مسائل هسته اي از ایران مطالبه میکنند، همان چیزي است که ترامپ مطالبه
میکرد، که آن روز مسئولین بالاي دولتی میگفتند که امکان ندارد، عاقلانه نیست و مانند اینها. امروز این ها همان را میخواهند؛ هیچ

 
تفاوتی نکرده. او با یک زبان میگفت، این ها با یک زبان دیگري میگویند. باید به این ها توجّه کرد. 

انصافاً آمریکا در پشت صحنه ي دیپلماسی، یک گرگ درنده است؛ ظاهر، دیپلماسی است و لبخند و حرف زدن و حرف هاي گاهی
اوقات حق به جانب ادا کردن، امّا باطن قضیّه یک گرگ، یک گرگ وحشیِ درنده که در خیلی از جا هاي دنیا انسان مشاهده میکند؛
البتّه گاهی گرگ، گاهی روباهِ حیله گر؛ به شکل هاي مختلف درمی آید. یک مظهرش امروز وضعیّت افغانستان است. افغانستان کشور
برادر ما است؛ هم زبان، هم دین، از لحاظ فرهنگی هم فرهنگ؛ و واقعاً مشکلات افغانستان و مصیبت هاي افغانستان انسان را بشدّت
متأثّر میکند. این حوادثی که دارد پی درپی پیش می آید، این حادثه ي روز پنج شنبه (5) این کشتارها، این مشکلات، این سختی
هایی که این ها میکشند، این ها کار آمریکا است. بیست سال آمدند افغانستان را اشغال کردند و در این بیست سال انواع و اقسام ظلم
ها را به افغان ها کردند؛ مجلس عزایشان را، مجلس عروسی شان را بمباران کردند، جوانهایشان را کشتند، عناصر فراوانی از این ها را
بی جهت به زندان هاي گوناگون انداختند، ده ها برابر -چندده برابر- تولید موادّ مخدّر را در افغانستان افزایش دادند؛ این کار ها را
کردند، یک قدم هم براي پیشرفت افغانستان برنداشتند؛ یعنی افغانستان امروز از لحاظ پیشرفت هاي مدنی و پیشرفت هاي عمرانی و
مانند این ها از آن زمان اگر عقب تر نباشد جلوتر نیست؛ یعنی هیچ کار نکردند. حالا هم که دارند میروند با این فضاحت (همراه
است)؛ وضع فرودگاه کابل، این اجتماع مردم و این مشکل. آن کسانی از افغان ها را که میبرند -آن کسانی که در این سال هاي
طولانی به اصطلاح با این ها همکاري میکردند- و میخواهند از افغانستان خارج کنند، گزارش هایی وجود دارد که وضع آنجایی که این
ها را میبرند از افغانستان بدتر است؛ مشکلات فراوان در آن مراکزي که این ها را دارند آنجا اسکان میدهند (وجود دارد)؛ این وضع

 
آمریکا است. 

در مورد افغانستان ما طرف دار ملّت افغانیم؛ دولت ها می آیند و میروند؛ انواع و اقسام دولت ها در این سال ها در افغانستان سر کار

 
آمده اند. دولت ها می آیند و میروند، آن که باقی میماند ملّت افغانستان است 

به هر حال در مورد افغانستان ما طرف دار ملّت افغانیم؛ دولت ها می آیند و میروند؛ انواع و اقسام دولت ها در این سال ها در
افغانستان سر کار آمده اند. دولت ها می آیند و میروند، آن که باقی میماند ملّت افغانستان است؛ ما طرف دار ملّت افغانستان هستیم.
نوع رابطه ي ما با دولت ها هم به نوع رابطه ي آن ها با ما بستگی دارد؛ و امیدواریم که ان شاءاالله خداي متعال خیر مقدّر بفرماید
براي مردم افغان و آن ها را از این وضعیّت نجات بدهد و ان شاءاالله وضعشان را به بهترین وجهی قرار بدهد و تفضّلات خودش را بر آن

 
ها نازل کند و بر ما ان شاءاالله. 

دعا میکنیم خداوند ملّت ایران را موفّق کند؛ مشکلات را برطرف کند و دعا میکنیم که شما مسئولین محترمِ دولتِ جدید در کار هایی
که در پیش گرفته اید موفّق بشوید، بر مشکلات فائق بیایید، بتوانید ان شاءاالله آنچه را گفتید عمل کنید و مردم را از مشکلاتشان
خلاص کنید و مردم را از خودتان راضی کنید ان شاءاالله. رضایت مردم ان شاءاالله رضایت خداوند متعال را هم در پی خواهد داشت؛



نیّتهاي خالص و نیّت خدمت، نیّت خدایی ان شاءاالله به شما کمک خواهد کرد. رحمت خدا بر شهداي عزیزمان، رحمت خدا بر امام

 
بزرگوارمان و رحمت خدا بر همه ي بندگانی که در راه حق و براي خدا کار کردند و تلاش کردند. 

 
والسّلام علیکم و رحمۀ االله و برکاته 

1) در ابتداي این دیدار -که به مناسبت هفته ي دولت و در آغاز تشکیل دولت سیزدهم برگزار گردید- حجّت الاسلام والمسلمین

 
سیّدابراهیم رئیسی (رئیس جمهور) مطالبی بیان کرد. 

 
2) نهج البلاغه، نامه ي 53 

 
3) سوره ي حدید، بخشی از آیه ي 25، 

 
4) آقاي دکتر محمّد مخبر 

5) اشاره به حمله ي انتحاري در اطراف فرودگاه کابل -تحت مراقبت نیرو هاي آمریکایی- که به کشته شدن بیش از 160 نفر و

 
مجروح شدن تعداد بیشتري منجر شد. 

 
بیشتر بخوانید: وقتی بیماري، ویروس، دشمن شکل جدیدي پیدا می کند، آرایش دفاعی ما هم بایستی تغییر پیدا کند 

انتهاي پیام/



امنیت غذایی دغدغه همه کشاورزان است/موانع و محدودیت ها باید برطرف

شود

منبع: خبرگزاري علم و فناوريشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/07/06

مسئول کانون بسیج مهندسین شهرستان دشتی به مناسبت هفته دفاع مقدس با اعضاي قرارگاه امنیت غذایی شهید ساجدي
جهت رفع موانع و محدودیت هاي کشاورزان جلسه اي با حضور مسئولین شهرستان برگزار کرد.

 امنیت غذایی دغدغه همه کشاورزان است/موانع و
محدودیت ها باید برطرف شود مسئول کانون بسیج مهندسین شهرستان دشتی به مناسبت هفته دفاع مقدس با اعضاي قرارگاه امنیت
غذایی شهید ساجدي جهت رفع موانع و محدودیت هاي کشاورزان جلسه اي با حضور مسئولین شهرستان برگزار کرد. به گزارش
خبرگزاري علم و فناوري استان بوشهر؛ مهندس مسلم احمدي، مسئول کانون بسیج مهندسین شهرستان دشتی به مناسبت هفته
دفاع مقدس با اعضاي قرارگاه امنیت غذایی شهید ساجدي جهت رفع موانع و محدودیت هاي کشاورزان جلسه اي با حضور مسئولین

 
شهرستان برگزار کرد. 

سرهنگ احمدي، جانشین سپاه امام رضا(ع) سپاه شهرستان دشتی گفت: سازمان بسیج یک رویکرد جدید در بحث تخصصی شدن

 
کانون ها و تشکل ها را در راس کار خود قرار داده است و تصمیم دارد بازویی براي جهاد کشاورزي و کشاورزان باشد. 

وي افزود: با توجه به پتانسیل موجود در بسیج باید با تخصصی کردن مباحث و آموزش هاي لازم، موانع موجود را بخش کشاورزي را

 
برطرف کند. 

احمدي تاکید کرد: قرارگاه بسیج مهندسین باید مشکلات موجود را شناسایی کنند تابا همراهی و هم افزایی با دستگاه هاي متولی

 
کشاورزي بتوانیم کمک کار آنها باشیم. 

حسن دهقان، مسئول جهاد کشاورزي شهرستان دشتی گفت: آموزش از ضروریات کار ما بوده و تاکنون آموزش ها و کارگاه هاي

 
بسیاري براي کشاورزان داده شده و با شیوع بیماري کرونا در بستر فضاي مجازي آموزش ها ادامه داشته است. 



وي با اشاره به پیگیري هاي صورت گرفته براي بهبود وضعیت بازار کشاورزان بیان کرد: پارسال به دنبال شیوع کرونا بسیاري از
کشورها مرزهاي خود را به روي برخی محصولات بستند و این موضوع تنها مربوط به گوجه فرنگی نبود و بخش عمده تولیدات

 
کشاورزي راهی براي صادرات نداشتند و این موانع باعث می شود کمتر به سمت تولید این محصولات باشند. 

دهقان عنوان کرد: با توجه به رایزنی هاي انجام شده قرار است در استانداري میز ملی تشکیل شود که بتواند در زمان برداشت

 
محصولات تدابیر لازم براي کمک به فروش محصولات کشاورزان اندیشیده شود. 

در ادامه نشست مهندس احمدي، رئیس مرکز جهاد کشاورزي شهر کاکی گفت:ما در جهاد کشاوري براي همکاري و همراهی با بسیج
آمادگی لازم را داریم و در بحث اصلاح الگوي کشت یک طرح چند جانبه است که نیاز به برنامه ریزي کوتاه مدت و میان مدت و بلند

 
مدت دارد که براي هر منطقه باید بر روي محصول اصلی آن برنامه ریزي شود. 

وي افزود: در کنار این موارد باید به مسائل اشتغال و تولید و بازاریابی و صادرات هم پرداخته شودو براي هر منطقه از لحاظ خاك و
آب و هواي و محصولات خاص آن منطقه مورد بررسی و مطالعه قرار گیرد و براي رونق کار کشاورزان راهکارهایی تاکنون ارائه شده
است از جمله سامان دهی بازار داخلی، زیرا ما هر ساله شاهد این موضوع هستیم که در زمان برداشت محصول در بحث صادرات با

 
محدودیت روبرو می شویم که باید این محدودیت ها از سر راه کشاورزان برداشته شود. 

احمدي با اشاره به وضعیت خوب گاخانه ها در شهر کاکی تاکید کرد: این شهر در بحث گلخانه ها در جایگاه خوبی در استان برخورد
دار است که می توان قطب گلخانه در استان بوشهر برشمرد و با توجه به ظرفیت هاي بسیار خوب کشاورزان در این حوزه می توان

 
نگاه بهتري به این مسئله داشت. 

در ادامه علی روستا، مسئول بسیج مهندسین شهرستان دشتی گفت: در بحث بازار فروش تمام تلاش ما این است که به یک ثبات
برسیم و این کار با حذف دلال ها محقق می شود و عدم وجود اتحادیه در شهرستان جهت برقراري ارتباط خریدار و فروشنده میتواند

 
مشکلاتی براي کشاورزان به همراه داشته باشد. 

وي افزود: حذف دلال ها به صورت فیزیکی امکان پذیر نیست چون دلال یک سیستم است که به راحتی قابل حذف شدن نیست،
تلاش ما بر آن است که با صنایع تبدیلی تفاهم نامه اي بندیم تا کشاورز هنگام عرضه محصول، تولیدات آنها روي دستشان نماند و با

 
یک قیمت مناسب به صنایع تبدیلی تحویل داده شود. 

 



 
 

 
 



 
 



 
 

انتهاي پیام/



رشد اقتصادي پایدار با اتکا بر مالیات ستانی

منبع: ایرناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/07/06

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران می خوانیم: رشد اقتصادي پایدار به رشدي گفته می شود که بر منابع درآمدي پایدار
متکی باشد.

تهران- ایرنا- در یادداشت روزنامه ایران می خوانیم: رشد
اقتصادي پایدار به رشدي گفته می شود که بر منابع

 
درآمدي پایدار متکی باشد. 

روزنامه ایران سه شنبه 6 مهر در یادداشتی به قلم غلامرضا
مصباحی مقدم عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، نوشت:
به عنوان مثال درآمد حاصل از فروش نفت نمی تواند رشد
اقتصادي پایدار ایجاد کند چون قیمت نفت در بازارهاي
جهانی مرتب دچار افزایش و کاهش می شود یا مثلاً تحریم
هاي امریکا باعث کاهش صادرات و درآمد نفتی کشور شد.

بنابراین رشد اقتصادي متکی به نفت نمی تواند منجر به رشد اقتصادي پایدار شود و البته باید این نکته را هم در نظر داشت که دهه
هاست اقتصاد ما و رشد آن بر نفت متکی شده است. اینکه در طول سال هاي گذشته رشد 6 درصد و 4 درصد و حتی صفر درصد را
تجربه کردیم و اقتصاد کشور دچار چنین نوساناتی شد همگی برآمده از وابستگی اقتصاد به درآمد نفتی است که نتوانسته براي ما رشد

 
پایدار ایجاد کند. 

در حالی که اگر درآمدهاي دولت به درآمدهاي مالیاتی متکی شود می توان به رشد با ثبات دست یافت. سیاست هاي دولت باید به
گونه اي باشد که مالکیت شرکت ها و دارایی ها را بر اساس اصل 44 قانون اساسی به بخش هاي غیردولتی واگذار کند و بار تکفل
خود را کاهش دهد و زمینه را براي رشد سرمایه گذاري بخش خصوصی، تعاونی یعنی بخش عمومی غیر دولتی فراهم و به نوعی از

 
بخش هاي خصوصی و تعاونی حمایت کند. 

بویژه آنکه منابع صندوق توسعه ملی را به متقاضیان بخش خصوصی تخصیص و اجازه دهند سرمایه گذاري ها در بخش خصوصی و
تعاونی رشد کند. به طور قطع نتیجه چنین اقدامی رشد درآمدهاي مالیاتی دولت خواهد بود. این رشد می تواند رشد پایدار را به وجود
آورد و حتماً در کنار آن شاهد کوچک و چابک شدن دولت خواهیم بود. در چنین شرایطی دولت می تواند بر وظایف ذاتی خود که
همانا سیاستگذاري، نظارت و حمایت است، متمرکز شود.دولت همچنین باید بتواند مشوق هاي لازم را براي سهولت کسب وکارها

 
ایجاد کند. 

متأسفانه کشور ما در این شاخص یعنی سهولت کسب و کارها رتبه خوبی ندارد و ضروري است با اعمال سیاست هایی این رتبه ارتقا
یابد. اگر این امر محقق شود تولید در بخش خصوصی قوت گرفته و منابع بانک ها به سمت بخش مولد اقتصاد هدایت می شود. البته
که باید براي بخش غیرمولد اقتصاد هم هزینه هایی در قالب مالیات بر عادیدي سرمایه لحاظ کرد تا دست دلالان و واسطه گران و



 
حضور افراد غیرمولد از اقتصاد کوتاه شود. 

تصمیمی که اگر لحاظ شود منابع بخش غیرمولد را به سمت تولید روانه می کند و منجر به درآمدزایی براي دولت می شود.از دیگر
نتایج چنین رویکردي افزایش تولید و اشتغال است. افزایش تولید منجر به افزایش رشد و رونق اقتصادي خواهد شد.در خصوص طرح
مالیات بر عایدي سرمایه و مجموع درآمد هم این طور به نظر می رسد که مجلس یازدهم اراده قوي براي حمایت از دولت و رونق
کسب و کارها دارد. اگر شرایط به گونه اي پیش رود که این طرح در مجلس فعلی در دستور قرار بگیرد می توان امیدوار بود که با

 
مالیات ستانی بخش قابل توجهی از مشکلات درآمدي دولت مرتفع شود. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- صندوق توسعه ملی 

 
- غلامرضا مصباحی مقدم 

 
- توسعه اقتصادي 

 
- روزنامه ایران 

- مجمع تشخیص مصلحت نظام



4 راهکار مالی براي رونق صنعت

منبع: ایرناشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/07/06

تهران- ایرنا- روزنامه ایران در گزارشی نوشت: آخرین گزارش بانک جهانی، حاکی از آن است که تولید ناخالص داخلی ایران
که در سال 96 (به قیمت جاري) 445 میلیارد دلار بوده، با 57 درصد کاهش به 191 میلیارد دلار در سال 99 تنزل پیدا

کرده است.

تهران- ایرنا- روزنامه ایران در گزارشی نوشت: آخرین
گزارش بانک جهانی، حاکی از آن است که تولید ناخالص
داخلی ایران که در سال 96 (به قیمت جاري) 445 میلیارد
دلار بوده، با 57 درصد کاهش به 191 میلیارد دلار در سال

 
99 تنزل پیدا کرده است. 

روزنامه ایران سه شنبه 6 مهر از چگونگی بهبود سهم
صنعت در تولید ناخالص داخلی گزارش می دهد: زمانی که این گزارش منتشر شد غلامحسین شافعی، رئیس اتاق بازرگانی ایران
نسبت به این اتفاق هشدار داد و گفت: کاهش تولید ناخالص داخلی به بیش از نصف در مدت یاد شده، رتبه کشورمان را از جایگاه 26
اقتصاد جهان در سال 2017 به پله 51 تقلیل داده است؛ البته باید اذعان کرد که شاخص مذکور به تنهایی کفایت لازم را براي ترسیم
سیماي اقتصاد کشور ندارد اما این آمارها، هشدارهاي جدي براي آینده اقتصاد ایران دارد که تأکیدي بر ضرورت بازنگري در

 
سیاستگذاري هاي موجود است و دولت جدید باید این هشدارها را جدي بگیرد. 

با توجه به کاهش 57 درصدي تولید ناخالص داخلی ایران طی 3 سال، در برخی محافل اقتصادي سؤال این است که با چه ابزارهایی
می توان به سمت بهبود تولید ناخالص داخلی حرکت کرد؟ یکی از بخش هایی که می تواند تولید ناخالص داخلی را به سمت اصلاح و
افزایش هدایت کند، رشد سهم صنعت در GDP است. هر ساله سهم صنعت در این بخش کاهشی بوده و این روند گویاي آن است که
شرایط تولید خوب نیست. حال یک سؤال جدي وجود دارد و آن این است براي اینکه بخش صنعت کشور رونق پیدا کند و سهم این

 
بخش در تولید ناخالص داخلی افزایش پیدا کند چه مقدار سرمایه نیاز است و چطور می توان به سمت تأمین آن حرکت کرد؟ 

 
رونق صنعت ؛ کدام ابزار و کدام هدف؟ 

نیما بصیري تهرانی نایب رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران: یکی از سؤالاتی که اخیراً مطرح می شود این است براي آنکه
بخش صنعت رونق پیدا کند و سهم آن در تولید ناخالص داخلی روند رو به رشدي به خود بگیرد چه مقدار سرمایه نیاز است؟ در وهله
اول باید به این نکته اشاره شود که براساس آخرین گزارش مرکز آمار در ارتباط با رشد اقتصادي بهار، سهم بخش صنعت از تولید
ناخالص داخلی سه ماهه اول امسال (به قیمت ثابت سال 90)، رقم 13 درصد اعلام شده و در گزارش مربوط به کل سال 99 نیز سهم

 
13 درصدي بخش صنعت از GDP کشور مورد تأکید قرار گرفته است. 

البته چنانچه سال 82 به عنوان مبناي مقایسه (در سال 82 شاهد رشد اقتصادي بودیم) قرار بگیرد، ممکن است آمارها دستخوش
تغییر بسیاري شوند چراکه در سال 82 نرخ دلار به عنوان تنها یک شاخص اثرگذار اقتصادي، 832 تومان بود که این نرخ امروز بیش



از 30 برابر شده است. بنابراین با توجه به تحولات دو دهه اخیر و تغییرات شدید متغیرهاي اقتصادي در این مدت، گزارش هاي اخیر

 
مرکز آمار در ارتباط با سهم بخش صنعت از تولید ناخالص داخلی قابل پذیرش به نظر می رسد. 

حال اینکه سهم بخش صنعت از تولید ناخالص داخلی کشور به چه میزان باید برسد و رقم ایده آل براي آن چقدر است، بستگی
زیادي به سیاستگذاري هاي کلان کشور و همچنین شرایط اقتصادي و سیاسی داخلی و خارجی دارد؛ چراکه هیچ گاه بخش صنعت

 
در خلأ یا مستقل از عوامل محیطی و بیرونی شکل نگرفته و توسعه پیدا نمی کند. 

به همین ترتیب، اینکه چه میزان سرمایه گذاري براي ارتقاي جایگاه و سهم بخش صنعت در اقتصاد کشور مورد نیاز است، ارتباط
مستقیمی با هدفگذاري ها و سیاست هاي کلان کشور و صنایع اولویتدار تعیین شده از سوي مسئولان براي سرمایه گذاري دارد
چراکه برخی صنایع مثل پتروشیمی و فلزات اساسی به سرمایه گذاري بالاتر و برخی صنایع مانند نساجی و پوشاك یا سلولزي به
سرمایه گذاري کمتري به ازاي هر واحد محصول نیاز دارند و بسته به اینکه کدام یک از صنایع براي دولت و مسئولان اولویت دارد،

 
حجم سرمایه هاي مورد نیاز براي توسعه بخش صنعت کشور تعیین می شود. 

از سوي دیگر، بررسی روند تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در اقتصاد کشور طی دو دهه اخیر نشان می دهد که روند تشکیل سرمایه
بعد از طی یک روند مثبت بلندمدت و نسبتاً پایدار در فاصله سال هاي 71 تا 90، از آغاز دهه 90 به دلیل افزایش مشکلات اقتصادي
کشور، افزایش تنش هاي سیاسی و متعاقباً تشدید تحریم ها روند کاهش شدیدي را تا به امروز تجربه کرده و عملاً طی یک دهه

 
گذشته روند تشکیل سرمایه ثابت که نشان دهنده وضعیت سرمایه گذاري دولتی و خصوصی در اقتصاد کشور است، منفی بوده است. 

بر اساس نتایج یک تحقیق که سال گذشته منتشر شده، چنانچه روند مثبت سرمایه گذاري تا سال 90 بعد از آن هم تداوم پیدا می
کرد، رقم تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در سال 99 باید به بیش از 350 هزار میلیارد تومان می رسید در حالی که این رقم براساس
آخرین گزارش مرکز آمار، 135 هزار میلیارد تومان بوده که به خوبی میزان سرمایه گذاري ازدست رفته طی یک دهه اخیر قابل

 
مشاهده است. 

اکنون سؤال این است که سرمایه مورد نیاز براي ارتقاي سهم بخش صنعت در اقتصاد کشور از کجا و چگونه باید تأمین شود؟ شاید
بتوان این سؤال را این گونه مطرح کرد که چگونه باید زمینه هاي جذب سرمایه را در بخش صنعت فراهم کرد تا سهم این بخش از
تولید ناخالص داخلی افزایش پیدا کند؟ در پاسخ باید گفت که به طور کلی چند روش براي تأمین مالی و سرمایه گذاري در بخش

 
صنعت قابل تصور است: 

آورده شخصی سرمایه گذاران بخش خصوصی، جذب سرمایه گذاري خارجی، منابع دولت و صندوق توسعه ملی، استفاده از منابع نظام

 
بانکی و تأمین مالی از طریق بازار سرمایه و ابزارهاي مالی نوین. 

1- در ارتباط با سرمایه گذاري بخش خصوصی و نیز سرمایه گذاري خارجی، باید توجه داشت که پول ذاتاً ترسو است و جایی که
ثبات و امنیت در آن نباشد، نمی رود. بنابراین ایجاد ثبات و امنیت اقتصادي، شفافیت قوانین و مقررات اقتصادي و تجاري، اصلاح و
تسهیل محیط کسب وکار و اجراي سیاست هاي حمایتی-تشویقی مناسب، براي ترغیب سرمایه گذاران داخلی و خارجی به سرمایه
گذاري در بخش صنعت ضروري است تا همزمان هم بخش صنعت کشور رشد و توسعه پیدا کند و هم منافع مناسبی نصیب سرمایه

 
گذاران شود. 

2- در ارتباط با ورود منابع دولت و صندوق توسعه به بخش صنعت، باید این نکته را مدنظر قرار داد که این منابع باید صرف صنایعی
شود که بالاترین ارزش افزوده و اشتغال صنعتی و پتانسیل بالاي صادراتی دارند و نباید این منابع را که در اصل متعلق به عموم مردم



است، صرف جبران زیان و بدهی صنایع بزرگ و بعضاً زیانده دولتی یا طرح هاي صنعتی فاقد توجیه اقتصادي کرد. همچنین چنانچه
منابع صندوق توسعه به واحدهاي بخش خصوصی اعطا می شود، لازم است حداکثر همکاري و همراهی از جانب دولت در زمینه
بازپرداخت این تسهیلات بعد از راه اندازي کارخانه و از محل درآمدهاي حاصل از تولید صنعتی صورت گیرد و مخصوصاً اگر تسهیلات
به صورت ارزي پرداخت می شود، مسأله تسعیر ارز و تفاوت نرخ ارز در زمان دریافت تسهیلات با نرخ زمان بازپرداخت، به اهرمی براي

 
فشار به تولیدکنندگان و صنعتگران مبدل نشود. 

3- در زمینه ورود سرمایه از نظام بانکی، بخش صنعت تجربه تلخی در زمینه نرخ بالاي تسهیلات و جرایم دیرکرد و همچنین مصادره
واحدهاي صنعتی بدهکار توسط نظام بانکی دارد و بر همین اساس، دریافت تسهیلات از نظام بانکی براي بخش صنعت گزینه مطلوبی
قلمداد نمی شود، مگر آنکه نرخ تسهیلات کاهش و بهره مرکب حذف شود و همچنین فشار نظام بانکی به واحدهاي دریافت کننده

 
تسهیلات در برهه فعلی کاهش پیدا کند. 

4- تأمین منابع مالی از طریق بازار سرمایه و استفاده از ابزارهاي نوین مالی می تواند به عنوان یکی از بهترین و کم هزینه ترین گزینه
ها براي تأمین مالی بنگاه هاي صنعتی مطرح باشد که البته آن طور که باید و شاید از این ظرفیت استفاده نشده است. در این زمینه،
تسهیل مقررات براي پذیرش بنگاه هاي صنعتی در بورس و عرضه اولیه آنها، توسعه بازار شرکت هاي کوچک و متوسط در فرابورس
ایران و انتشار اوراق مالی با هدف تأمین سرمایه در گردش، بازسازي و نوسازي و تکمیل طرح هاي نیمه تمام صنعتی، از جمله

 
راهکارها است. 

 
منبع: روزنامه ایران 

 
برچسب ها 

 
- صندوق توسعه ملی 

 
- اتاق بازرگانی ایران 

 
- بانک جهانی 
- روزنامه ایران



تاثیر سلامت روان مادر بر فرزندان

منبع: ناطقانشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/07/06

نتایج یک پژوهش نشان می دهد هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی،
عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود.

ناطقان: درك کودکان از وضعیت سلامت خود، یکی از مولفه هایی است که با افزایش خود مراقبتی منجر به بهبود کیفیت
زندگی آنها می شود. این مولفه علاوه بر ویژگی هاي خود کودك تحت تاثیر عوامل دیگر در والدین آنهاست. عواملی نظیر سن،
وضعیت تاهل، تحصیلات و وضعیت اشتغال که تعیین کننده سلامت جسمانی و روانی والدین هستند، در درك کودکان از وضعیت

 
سلامت خود نیز موثر است. 

 
اخیرا مرکز سلامت تعیین کننده هاي اجتماعی طی پژوهشی در بستر مطالعه قند و لیپید تهران به بررسی این موضوع پرداخته است. 

سارا جلالی فراهانی از مجریان این طرح در توضیح این تحقیق گفت: در اکثر مطالعات پیشین، بررسی رابطه سلامت روانی یا جسمانی
والدین با کیفیت زندگی کودکان با استفاده از ارزیابی هاي علمی مشاهده اي انجام و این ارتباط کمتر از دیدگاه مخاطبین با استفاده

 
از ابزارهایی نظیر ابزارهاي سنجش کیفیت زندگی مرتبط با سلامت بررسی شده است. 

وي در ادامه بیان کرد: در این پرسشنامه ابتدا ارزیابی فرد از سلامت خود او پرسیده می شود و میزان مشکلات در انجام فعالیت هاي
روزمره به واسطه وضعیت سلامت جسمانی و روانی مورد پرسش قرار گرفته و در خاتمه احساس آرامش و یا شادمانی و افسردگی فرد

 
به شکلی که قابل تبدیل به کمیت و اندازه گیري باشند سوال می شود. 

این پژوهشگر در خصوص یافته هاي این تحقیق با اشاره به تعداد 564 خانوار به عنوان حجم نمونه گفت: با توجه به بررسی همزمان
فرزندان درخصوص ارزیابی آنها از وضعیت سلامت جسمانی، عاطفی، اجتماعی و یادگیري، یافته هاي این مطالعه نشان داد ارتباط
کیفیت زندگی والدین و فرزندان، منحصر به بعد روانشناختی کیفیت زندگی والدین و مبتنی بر جنسیت فرزندان است و مشاهده شد
هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی، عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد
عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود. همچنین بالا بودن همین شاخصه (ارزیابی از سلامت روان) در پدران

 
موجب بهبود عملکرد فرزندان پسر در مدرسه می شود. 

بنا بر اعلام روابط عمومی پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم، دکتر پریسا امیري، رئیس مرکز تحقیقات تعیین کننده هاي
اجتماعی سلامت، در رابطه با اهمیت این طرح و کاربرد نتایج آن گفت: یافته هاي این مطالعه، اطلاعاتی را جهت طراحی مداخلات
خانواده محور با هدف ارتقاء کیفیت زندگی کودکان و نوجوانان ایرانی فراهم می کند که می تواند در سیاست گذاري هاي امور سلامت

با هدف افزایش کیفیت زندگی در بعد روانی که یکی از ابعاد اصلی سلامت به حساب می آید در نظر گرفته شود.



سالیانه 250 هزار نفر به جمعیت استان تهران از طریق مهاجرت افزوده می

شود/ سیر جمعیت به سمت قرچک و شهریار/ شناسایی 800 میلیارد تومان

اموال مازاد در تهران/ آمار دقیقی از اشتغال در فضاي مجازي نداریم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/07/06

شفیعی با بیان اینکه طبق آخرین بررسی ها سالی 200 تا 250 هزار نفر به جمعیت استان از طریق مهاجرت افزوده می شود،
گفت: شهرهایی مثل قرچک و شهریار مهاجرت هاي زیادي صورت می گیرد و سیر جمعیتی که در این شهرها بیشتر می

شود ما را در تامین زیرساخت هاي لازم براي شهرها دچار مشکل می کند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان تهران خبر
داد: سالیانه 250 هزار نفر به جمعیت استان تهران از طریق
مهاجرت افزوده می شود/ سیر جمعیت به سمت قرچک و
شهریار/ شناسایی 800 میلیارد تومان اموال مازاد در تهران/
آمار دقیقی از اشتغال در فضاي مجازي نداریم شفیعی با
بیان اینکه طبق آخرین بررسی ها سالی 200 تا 250 هزار
نفر به جمعیت استان از طریق مهاجرت افزوده می شود،
گفت: شهرهایی مثل قرچک و شهریار مهاجرت هاي زیادي
صورت می گیرد و سیر جمعیتی که در این شهرها بیشتر
می شود ما را در تامین زیرساخت هاي لازم براي شهرها

 
دچار مشکل می کند. 

مسعود شفیعی، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان تهران، در گفت وگو با خبرنگار اجتماعی خبرگزاري برنا، درباره مخاطرات
جمعیتی استان تهران، گفت: طبق آخرین بررسی ها جمعیت استان تهران حدود 14 میلیون نفر است و به نظر می رسد سالی 200 تا
250 هزار نفر به جمعیت استان اضافه می شود و عمدتا این جمعیت از طریق مهاجرت است چراکه نرخ زاد و ولد در استان تهران

 
پائین است و عمدتا مهاجرت ها نیز در شهرهاي پیرامونی استان اتفاق می افتد. 

 
افزایش جمعیت شهرهاي پیرامونی استان تهران 

او با اشاره به اینکه شهرهاي پیرامونی استان تهران مشکلات زیرساختی زیادي دارند، افزود: عمدتا مهاجرت ها از شهرهاي دیگر به
استان تهران، در شهرهاي پیرامونی است و یا به دلیلی هزینه هاي بالاي شهر تهران مردم به شهرهاي پیرامونی سوق داده می شوند و

 
در برخی از شهرهاي پیرامونی استان تهران نرخ افزایش جمعیت به رقم 8 درصد در سال رسیده که این رقم بالایی است. 

 
سیر جمعیتی بالا به شهرستان هاي قرچک و شهریار 

شفیعی ادامه داد: در شهرهایی مثل قرچک و شهریار مهاجرت هاي زیادي صورت می گیرد و سیر جمعیتی که در این شهرها بیشتر



می شود ما را در تامین زیرساخت هاي لازم براي شهرها دچار مشکل می کنند. به عنوان مثال در تامین آب شرب در شهرهاي

 
پیرامونی دچار مشکل هستیم و فشار زیادي به آب هاي زیرزمینی وارد می شود تا آب شرب منطقه تامین شود. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان تهران درباره هرم جمعیتی استان تهران، گفت: جمعیت استان تهران به دلیل اینکه عمدتا

 
مهاجرت از شهرهاي دیگر انجام می شود جمعیت پیري به نسبت سایر استان هاي دیگر نیست. 

 
ابلاغ 450 میلیارد تومان اعتبار براي محرومیت زدایی 

او درباره محرومیت زدایی در استان تهران، تصریح کرد: اعتبار محرومیت زدایی براي استان ابلاغ شده که حدود 450 میلیارد تومان
براي سال 99 بود که این اعتبار ابلاغ شده اما پرداخت نشده و عمدتا در موضوعاتی مثل آب رسانی به روستاها، بهداشت روستایی و

 
راه هاي روستایی تعلق می گیرد. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان تهران ادامه داد: همچنین در زمینه کلاس درس نیز اعتبارات محرومیت زدایی اختصاص
می گیرد چراکه در حوزه کلاس هاي درسی استان تهران از متوسط کشوري وضعیت بدتر دارد و بیشتر از کلاس هاي درسی در

 
تهران، دانش آموز داریم. 

 
مراجعه بیشتر مردم براي درمان به تهران 

شفیعی با بیان اینکه سرانه هاي خانه هاي بهداشت به ازاي جمعیت ساکن در استان کمتر است، اضافه کرد: دچار کمبود در درمان و
تخت هاي بیمارستانی در استان هستیم. فقط تعداد افراد ساکن استان در درمان را مدنظر قرار می دهیم درحالی که بسیاري از افراد

 
از شهرهاي دیگر براي درمان به تهران مراجعه می کنند، این باعث می شود ضریب استفاده از تخت ها کمتر از سایر استان هاست. 

 
حمایت دولت از شهرداري تهران به دلیل پایتخت بودن شهر تهران 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان تهران درباره کمک هاي دولت به مسائل زیرساختی استان تهران، گفت: عموما شهرداري
ها از منابع درآمدي خود باید شهر را اداره کنند و شهرداري تهران نیز منابعی را در اختیار دارد اما به دلیل اینکه بارگذاري جمعیت در
تهران داریم که ناشی از مهاجرت هاست و پایتخت بودن شهر تهران انتظاراتی را ایجاد می کند که دولت نیز حمایتی از شهرداري

 
تهران کند که این اتفاق نیز افتاده و در حوزه حمل و نقل عمومی کمک هایی از سوي دولت انجام شده است. 

او با بیان اینکه رویکرد ما این است که طرح ها و پروژه هایی که جنبه اقتصادي دارند از طریق واگذاري به بخش خصوصی و نهادهاي
عمومی دولتی به اجرا برسانیم، افزود: به دنبال آن منابع دولتی را صرف مواردي کنیم که جنبه اجتماعی دارد دنبال عملی کردن این

 
رویکرد هستیم که تلاش بیشتر مسئولان شهري را نیز می طلبد. 

 
موفقیتی در فروش اموال مازاد حاصل نشد 

شفیعی درباره اموال مازاد در استان تهران، گفت: سال گذشته اموال مازادي که شناسایی کردیم نزدیک به 800 میلیارد تومان بود که
فقط در یک مرحله این اموال که در دست دستگاه هاي اجرایی بود شناسایی شد و برآورد ما این است که به مراتب این اموال مازاد
بیشتر است. در فروش و واگذاري این اموال موفقیتی حاصل نشد قرار شد امسال تلاش هاي بیشتري صورت گیرد که این اموال راکد



 
را واگذار کنیم تا براي آبادي استان از آن استفاده کنیم. 

 
آمار وزارت ارتباطات از میزان اشتغال در فضاي مجازي دقیق نیست 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان تهران درباره آمار اشتغال در فضاي مجازي، اظهار کرد: درباره آمار اشتغال در فضاي
مجازي، آمار مستندي وجود ندارد که همین مسئله یکی از چالش هاي ماست که اگر آمار مستندي ارائه شود این موضوع بهتر
راهبري می شود و علت آن این است که این نوع کسب و کارها متفاوت از فضاي واقعی هستند و ویژگی هاي یک شغل در فضاي

 
مجازي که بتوانیم آن را رصد کنیم در کشور ما شکل نگرفته است. 

 
او در پایان گفت: گاهی تخمین هایی از وزارت ارتباطات درباره اشتغال در فضاي مجازي وجود دارد اما عدد و رقم دقیقی نیست. 

انتهاي پیام/ 5



تفاهم نامه بنیاد شهید و شوراي عالی مناطق آزاد براي توسعه طرح هاي

اشتغال زایی جانبازان

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/07/06

حوزه/ تفاهم نامه بنیاد شهید و شوراي عالی مناطق آزاد کشور، با حضور معاون رئیس جمهور براي توسعه طرح هاي اشتغال
زایی و کارآفرینی جانبازان منعقد شد.

 
تفاهم نامه بنیاد شهید و شوراي عالی مناطق آزاد براي توسعه طرح هاي اشتغال زایی جانبازان 

حوزه/ تفاهم نامه بنیاد شهید و شوراي عالی مناطق آزاد کشور، با
حضور معاون رئیس جمهور براي توسعه طرح هاي اشتغال زایی و

 
کارآفرینی جانبازان منعقد شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري حوزه در خوزستان، آیین اجراي
تفاهم نامه فی مابین بنیاد شهید و امور ایثارگران و شوراي عالی
مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي، باهدف ساماندهی و
توسعه طرح هاي خوداشتغالی و کارآفرینی در منطقه آزاد اروند،
با حضور معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران کشور، دیشب در آبادان برگزار شد. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی، در این آیین اظهارداشت: این تفاهم نامه براي خدمت به جامعه ایثارگري و خانواده شهدا در راستاي

 
ساماندهی و توسعه طرح هاي اشتغال زایی و کارآفرینی امضا شد. 

وي یکی از اهداف این تفاهم نامه را واردات پنج هزار خودرو از طریق مناطق آزاد کشور بخصوص منطقه آزاد اروند براي جانبازان در

 
سراسر کشور دانست و بیان کرد: پلاك این خودروها یکی از مشکلاتی است که رفع آن نیاز به تصویب هیات وزیران دارد. 

وي افزود: جانبازان خوزستانی براي گرفتن این خودروها با مشکل خاصی مواجه نیستند ولی به دنبال مجوز تردد این خودروها در

 
سراسر کشور هستیم. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور بیان کرد: تفاهم نامه نیازمند طرح جامع منطقه به منطقه است و باید جزییات را تعهدآور

 
کنیم تا نتیجه مطلوب حاصل شود. 

همچنین حسین گروسی، سرپرست سازمان منطقه آزاد اروند نیز در این آیین گفت: وظیفه داریم براي بهبود معیشت و اشتغال

 
ایثارگران شرایط ویژه را فراهم و مهیا کنیم. 

وي افزود: منطقه آزاد اروند ظرفیت بسیار بالایی دارد و می تواند بسیاري از مشکلات ایثارگران را برطرف کند البته این موضوع



 
نیازمند پیگیري مسئولان است. 

 
گروسی ادامه داد: واردات خودرو براي ایثارگران ممکن است جهشی را در اقتصاد و اشتغال جانبازان به ارمغان بیاورد. 

لازم به ذکر است، در پایان این آیین از خانواده چهار شهید خواهر و برادر سید هادي موسوي، سید مهدي موسوي، سیده مریم

 
موسوي و سیده خدیجه موسوي قدردانی شد. 

انتهاي پیام./



درخواست بیمه مرکزي از وزارت علوم؛ گنجاندن درس “کلیات بیمه” در مقطع

کارشناسی

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/07/06

رئیس کل بیمه مرکزي طی نامه اي از وزیر علوم ارائه درس اختیاري (اصول و کلیات بیمه) در مقطع کارشناسی در راستاي
مهارت آموزي، اشتغال زایی و افزایش سواد مالی و مدیریت ریسک را خواستار شد. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از اداره

کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزي، دکتر سلیمانی در (...)

رئیس کل بیمه مرکزي طی نامه اي از وزیر علوم ارائه درس اختیاري (اصول و کلیات بیمه) در مقطع کارشناسی در راستاي
مهارت آموزي، اشتغال زایی و افزایش سواد مالی و مدیریت ریسک را خواستار شد. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از اداره کل روابط

 
عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزي، دکتر سلیمانی در (...) 

رئیس کل بیمه مرکزي طی نامه اي از وزیر علوم ارائه درس اختیاري (اصول و کلیات بیمه) در مقطع کارشناسی در راستاي مهارت

 
آموزي، اشتغال زایی و افزایش سواد مالی و مدیریت ریسک را خواستار شد. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزي، دکتر سلیمانی در این نامه با اشاره به توجه
ویژه به موضوع بیمه در سیر تحولات اقتصادي و اجتماعی دهه هاي اخیر در زیست جوامع انسانی خطاب به دکتر زلفی گل -وزیر
علوم، تحقیقات و فناوري- نوشت: نقش بیمه در تأمین امنیت جوامع و کسب وکارها از اهمیت ویژه اي برخوردار است و بر این اساس،
دولت ها در جوامع مختلف، تمهیدات گوناگونی را براي گسترش این خدمات و ارتقاي فرهنگ و سواد بیمه اي برنامه ریزي و اجرا

 
کرده اند. 

وي در این نامه با اشاره به اینکه بررسی ها نشان می دهد در ایران، سطح دانش و سواد عمومی بیمه اي و مالی بسیار پایین بوده که
این خود، یکی از دلایل جایگاه پایین رویکرد ایمنی بخش در زندگی روزمره و کسب وکارهاست، آورده است: با توجه به جایگاه تولید و
توانمندسازي تولید در سیاستگذاري کلان کشور در طول چند سال گذشته، به نظر می رسد توجه به زمینه هاي تحقق این هدف در

 
حوزه هاي مختلف از جمله در نظام آموزشی کشور، بسیار اثربخش است. 

دکتر سلیمانی در بخش دیگري از این مکاتبه با تأکید بر اینکه بیمه مرکزي، توسعه آموزش هاي عمومی و دانشگاهی را در حوزه بیمه
در دستورکار خود قرار داده است و اقدامات متعددي را در زمینه توسعه آموزش هاي عمومی با همکاري وزارت آموزش و پرورش،
برنامه ریزي و دنبال کرده، نوشته است: که یکی از اقدامات مؤثر دیگر، توجه به آگاهی بخشی به دانشجویان از طریق طراحی یک

 
درس دو واحديِ اختیاري براي کلیه رشته هاي دانشگاهی در مقطع کارشناسی است. 

وي در مکاتبه خود با وزیر علوم، تحقیقات و فناوري آورده است: با توجه به این که بیمه در همه مشاغل و فعالیت ها، از حوزه درمان و
سلامت تا صنایع، کشاورزي و خدمات حضور و کاربرد دارد، این اقدام می تواند از طریق ارتقاي سطح دانش بیمه اي دانشجویان به
عنوان سرمایه هاي انسانی آتی کشور و در راستاي برنامه هاي مهارت آموزي مورد نظر وزارت متبوع، موجب آشنایی با پوشش هاي

 
بیمه اي مورد نیاز براي مشاغل مختلف نقش مهمی در ارتقاء عملکرد بخش هاي مختلف اقتصادي کشور ایفا کند. 

رئیس کل بیمه مرکزي در ادامه تأکید کرده است: آشنایی با این موضوع می تواند زمینه اشتغال دانشجویان و فارغ التحصیلان رشته
هاي مختلف را در صنعت بزرگ و رو به گسترش بیمه کشور، در قالب کارشناس، نمایندگی، ارزیاب خسارت، کارگزاري و بازاریاب را

 
فراهم کند که این نیز در راستاي کمک به اشتغال مولد فارغ التحصیلان دانشگاه ها بسیار ارزشمند است. 

دکتر سلیمانی از وزیر علوم، تحقیقات و فناوري درخواست کرده است تا موضوعِ ارائه یک درس اختیاري به ارزش 2 واحد درسی با



عنوان «اصول و کلیات بیمه» براي کلیه رشته هاي درسی مقطع کارشناسی مورد بررسی قرار گیرد. در این راستا، بیمه مرکزي و

 
پژوهشکده بیمه نیز آمادگی کامل براي هرگونه مشارکت مقتضی جهت تحقق این مهم را اعلام می کنند. 

رئیس کل بیمه مرکزي در پایان اظهار امیدواري کرده که این اقدام، گام مؤثر مشترکی براي توسعه اقتصاد کشور در سال تولید،
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها باشد.



محرومیت زدایی و ایجاد رونق اقتصادي در مناطق روستایی با تسهیلات اشتغال

پایدار روستایی و عشایري

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/07/06

نجفی عضو هیئت مدیره بانک توسعه تعاون و هیات همراه در جریان سفر خود به استان اردبیل از طرح شرکت تعاونی
مجتمع گردشگري، اقامتی و آب درمانی مروارید آزادي و طرح بوم گردي برادران ابراهیمی که با تسهیلات اشتغال پایدار

روستایی و عشایري در حال احداث می باشد بازدید به عمل آوردند. به گزارش اقتصادطلایی ، ...

نجفی عضو هیئت مدیره بانک توسعه تعاون و هیات همراه در جریان سفر خود به استان اردبیل از طرح شرکت تعاونی مجتمع
گردشگري، اقامتی و آب درمانی مروارید آزادي و طرح بوم گردي برادران ابراهیمی که با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري

 
در حال احداث می باشد بازدید به عمل آوردند. به گزارش اقتصادطلایی ، نجفی در (...) 

نجفی عضو هیئت مدیره بانک توسعه تعاون و هیات همراه در جریان سفر خود به استان اردبیل از طرح شرکت تعاونی مجتمع
گردشگري، اقامتی و آب درمانی مروارید آزادي و طرح بوم گردي برادران ابراهیمی که با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري

 
در حال احداث می باشد بازدید به عمل آوردند. 

به گزارش اقتصادطلایی ، نجفی در جریان این بازدید بابیان این موضوع که ایجاد اشتغال سبب کاهش آسیب هاي اجتماعی و به تبع
آن کاهش فساد می گردد اظهار داشت: موقعیت ویژه طبیعی و جغرافیایی اردبیل موجب رونق کسب و کارهاي گوناگون در شهرستان
هاي استان گردیده و سرمایه گذاري هاي متنوعی با حمایت بانک توسعه تعاون در بخش هاي گردشگري و صنایع دستی استان

 
توسط فعالان اقتصادي در حال انجام است و این مزیت ها قابلیت ایجاد اشتغال پایدار را براي استان افزایش داده است. 

طرح تعاونی مجتمع گردشگري، اقامتی و آب درمانی مروارید آزادي به مدیریت پیمان محمدي با مشارکت بانک توسعه تعاون با
اعتباري بالغ بر 84 میلیارد ریال (60 میلیارد ریال اعتبار اولیه و 24 میلیارد ریال متمم) از محل اعتبار اشتغال پایدار روستایی و

 
عشایري توسط شعبه مرکزي تصویب شده که با پیشرفت 75 درصدي طرح در حال اجرا می باشد. 

همچنین مقرر گردید جهت تکمیل طرح مبلغ 60 میلیارد ریال تسهیلات جدید از محل منابع داخلی بانک توسعه تعاون به این طرح

 
اختصاص یابد. 

شایان ذکر است این مجتمع گردشگري با تلفیق ویژگی هاي آب درمانی سنتی و مدرن شامل هتل، آب درمانی و مراکز تفریحی و

 
ورزشی است که بهره برداري از آن زمینه براي رونق هر چه بیشتر گردشگري را در استان فراهم می آورد. 

 
این مجموعه پس از بهره برداري زمینه ایجاد اشتغال براي جوانان منطقه را فراهم خواهد کرد. 

در ادامه عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون از طرح هتل سنتی برادران ابراهیمی که با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
بانک توسعه تعاون به مبلغ 35 میلیارد ریال در منطقه باستانی و گردشگري کورعباسلوي شهرستان نیر در حال احداث می باشد نیز

بازدید کرد .



کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/07/06

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد؛ کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه
طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان هم برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و

 
هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد. 

حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت کار این است که محور فعالیت هاي اقتصادي
را تعاونی بگذاریم و به هر دلیل اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود. این مساله فرصت بسیار خوبی را براي همه
حوزه ها از جمله اشتغال ایجاد می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه هاي استارتاپی می توانند در قالب تعاونی ها

 
متشکل شوند و فعالیت خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن
شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون مسکن

 
جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم درآمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه

 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد.



کارآمدي گمشده

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/07/06

کارآمدي گمشده فریبا منتظمی - فرض این است که کارآمدي در مجموعه ي وسیعی از افراد که می خواهند کار بزرگی را
انجام دهند، مستلزم بهره مندي از ساختار منظمی است. این ساختار، در قالب ساختارهاي بوروکراتیک تجلی پیدا کرده و سازمان ها و
نظام هاي اجتماعی مختلف هم از آن بهره برده اند. این رفتارهاي بوروکراتیک و یا بوروکراسی، به منظور ایجاد کارآمدي تحقق پیدا
کرده و در عمل هم شاخص هایی از کارآمدي را از خود نشان داده است. اما بوروکراسی در جامعه ي مدرن، یک سري عوارض
اجتماعی به بار آورده است. بوروکراسی باعث ازخودبیگانگی افراد، شخصیت زدایی، عدم شکوفایی استعدادها و نهایتا عدم رضایت از
زندگی در این قفس آهنین، یعنی ساختارهاي بوروکراتیک، شده است. در نهایت، حتی همان هدفی که بوروکراسی براي آن تحقق
پیدا کرده بود، فراموش می شود و به تعبیر مرتون، آدم ها دچار مشکل مناسک گرایی می شوند و به حفظ شیوه ها و رویه ها و ابزارها

 
اتکا می کنند و اهداف نهایی فراموش می شوند. 

در ابتداي طرح نظام بوروکراسی در قرن18، بوروکراسی یک پدیده مثبت و حتی انقلابی تلقی می شد. به این معنا که لازمه ي تحقق
اهداف سازمان با حداکثر کارایی و یا حداقل هزینه، وجود بوروکراسی تلقی می شد. مفهوم بوروکراسی و سازمان فقط به دولت برنمی

 
گشت، بلکه بنگاه اقتصادي را هم شامل می شد، ولی بعدا بیشتر در قالب دولت و دستگاه مجریه مطرح بود. 

نقش بوروکراسی در انجام وظایف دولت، مثل نقش خط تولید در کارخانه است. قبل از مطرح شدن بحث خط تولید در کارخانه ها،
کارگران در گوشه اي از کارخانه مشغول کار بودند، و تولید خیلی قوي نبود؛ با پدیدآمدن خط تولید کارگرها منضبط شدند و تولید
سریع شد و بالا رفت و انقلابی در بهره وري به وجود آمد. در ابتدا، نقش بوروکراسی مثل همین خط تولید بود و با مطرح شدنش

 
انقلابی در جهت انجام اهداف مورد نظر دولت، رخ داد. 

هنگامی بوروکراسی به عامل بازدارنده در جهت اعتلاء و رشد و توسعه اجتماعی و اقتصادي بدل می شود که متناسب با تحولات و
رویدادهاي حاصله در آن بخش ها از پیشرفت و تکامل باز ایستند. براي جلوگیري از این وضعیت و استفاده مؤثر از بوروکراسی به
عنوان وسیله اي مفید در جهت دستیابی به هدف هاي توسعه بازسازي و رونق مجدد آن امري واجب و ضروري است.اداره امور عمومی
جامعه مستلزم شناخت چگونگی استفاده از سازمان هاي متنوع و بعضاً پیچیده است. در صورتی که علاوه بر تشخیص بین هدف ها
برپایی این قبیل سازمان ها با توجه به مقدورات انسانی، مالی، تکنولوژي از یک طرف و اختیارات سیاسی، اقتصادي و اجتماعی از
طرف دیگر صورت نگیرد، بوروکراسی دربردارنده تمام مضراتی خواهدبود که در مدل هاي بوروکراسی قبلاً به آن ها اشاره شده است.
در حال حاضر بسیاري از سازمان هاي عمومی در کشور به انجام امور مشابه و مضاعف اشتغال داشته و در صورت بازنگري و بررسی

 
مجدد امکان جذب، ادغام یا برچیدن تعدادي از آن ها وجود دارد. 

در جامعه ما، فهم درستی از بوروکراسی وجود ندارد. بعد از انقلاب، چون ساختارهاي پیشین در خدمت نظام سلطه بود، کلا این ها را
بد تلقی کردیم. چون ما زخم خورده بودیم، احساس، التهاب و خیلی چیزها حاکم بود. اما دیري نگذشت که ناچار به تاسیس همان ها
شدیم، چون نتوانستیم ساختارهاي جایگزین را ایجاد و تثبیت کنیم .گاهی اصلا بوروکراتیک رفتار نکرده ایم، ساختارها را شکسته ایم
و چیزي جایگزینش نکردیم. بنابراین وضعیت غیرنرمال و نابسامانی ایجاد کردیم. یعنی خواستیم یک قدم به جلو برداریم، ولی یک
قدم به عقب برگشته ایم و دچار خلأها و حفره هایی در نظام اداري و اجرایی شده ایم.در برخی شرایط رفتار هیئتی را به عنوان یک
الگو تلقی می کنیم. آن رفتار که نظم خودجوشی دارد و در آن انگیزه ها برجسته می شود و کارهاي بزرگی با هزینه هاي خیلی کم
انجام می شود، در مقام مقایسه با واقعیت ها و اقتضائات موجود جامعه مان، برتر از ساختارهاي بوروکراتیک است. اما در عمل، همان

 
مجموعه هاي خودجوش را به سمت ساختارهاي بوروکراتیک سوق می دهیم. 



الگوي جایگزین ما باید در سطح بالاتري باشد و متناسب با اقتضائات اجتماعی و منش و شخصیت ایرانی باشد. معمولا منش ایرانی و
شخصیت ایرانی قدري نظم گریز و هیجانی است و رفتارهاي احساسی دارد. طبیعتا الگوهاي ما باید با این واقعیت ها سازگار باشد. ولی
این واقعیت ها و ویژگی ها، مسائل خودش را در ساختارهاي بوروکراتیک دارد. انگار شعارزدگی و اتکا به شعارهاي بزرگ در مقام عمل،
تبدیل به یک ارزش می شود. اما وقتی فرار به جلو می کنیم و هدف هاي بزرگی در نظر می گیریم که قابل تحقق نیست و مکانیسم
هاي اجرایی برایش نداریم، عملا این هدف هاي بزرگ تبدیل به یک شعارهاي غیرواقعی و احتمالا غیرصادقانه می شود که نوعی بی

 
اعتمادي گسترده نسبت به نظام اداري ایجاد می کند. 

 
اخذ تست کرونا از زوار اربعین 

 
به محض بازگشت به کشور 

دبیر و سخنگوي ستاد مرکزي اربعین حسینی با اشاره به روند اعزام زوار حسینی به کربلاي معلی، تمهیدات بازگشت به کشور را اعلام
و تاکید کرد که امکانات حمل ونقل و پذیرایی براي زوار در هنگام بازگشت از مرزها فراهم است و تست کرونا نیز از همه گرفته شده و

 
افراد مشکوك قرنطینه خواهند شد. 

احمد محمدي فر با اشاره به انتقال 60 هزار نفر از مردم کشور به عتبات عالیات از طریق مرزهاي هوایی اظهار کرد: پروازهاي رفت

 
اربعین به پایان رسید و تمام زوار عازم شدند. 

وي افزود: بخشی از زوار در مرزها تجمع داشتند و دولت عراق عبور و مرور از مرز زمینی را نپذیرفت، ولی با رایزنی هاي گسترده،

 
مسئولان عراقی پذیرفتند تعدادي از زوار در مرز که داراي مدارك قانونی بودند، بتوانند در این سفر شرکت کنند. 

سخنگوي ستاد مرکزي اربعین حسینی با بیان اینکه تعدادي از مردم بدین شکل از مرز شلمچه و مهران عبور داده شدند، گفت: براي

 
برنامه بازگشت، مرز مهران تخصیص داده شده و مرز هوایی مشخص و تمهیدات لازم پیش بینی شده است. 

محمدي فر همچنین تاکید کرد که تست کرونا در زمان بازگشت این افراد توسط وزارت بهداشت انجام می شود و انتقال و قرنطینه

 
افراد مشکوك یا بیمار در بدو ورود به کشور اتفاق خواهد افتاد. 

وي همچنین به تهیه اتوبوس و ناوگان حمل ونقل در مرزهاي زمینی اشاره کرد و گفت: کمیته حمل ونقل ستاد اربعین براي تعیین
نرخ هاي مصوب کار کرده است و تلاش داریم سفر راحتی در بازگشت صورت گیرد. سازمان هواپیمایی کشوري با وجود اختلال و
چالش هاي تخلف زا، تلاش کرد اعزام ها توسط پروازهاي مصوب انجام شود؛ هرچند برخی شرکت ها نیز خارج از چارچوب هاي

 
برنامه ریزي شده اقدام و نرخ هاي بالاتري را مطالبه می کردند که عمدتاً شرکت هاي هواپیمایی خارجی را شامل می شدند. 

سخنگوي ستاد مرکزي اربعین حسینی معتقد است نظارتی گسترده بر مراکز فروش تا امروز صورت گرفته و شکایت ها در رابطه با

 
تهیه بلیت اتفاق افتاده است. 

وي در رادیو گفت وگو ادامه داد: باتوجه به اینکه دولت عراق تردد از مرز مهران را نپذیرفت و صرفاً مرز هوایی را در نظر داشت، با
رایزنی هاي صورت گرفته قرار شد استثنائاً امکان حضور تعدادي از مردم در عراق فراهم شود. تعدادي هم تلاش کردند از مرزهاي

 
غیرمجاز تردد کنند که دچار مشکل شدند و حتی حوادثی برایشان پیش آمد و در خاك عراق دستگیر شدند. 

 
تیشه بر جان دریاچه ارومیه با از سرگیري سدسازي 

سازمان حفاظت محیط زیست در حالی در انتظار سکاندار جدید است که زمزمه ها و تلاش هایی براي اجرا و تکمیل پروژه هاي
سدهاي نیمه ساخت حوضه دریاچه ارومیه مطرح شده است. از اواسط دهه 80 روند خشک شدن دریاچه ارومیه - بزرگترین دریاچه
داخلی کشور - به محل نگرانی و یکی از بزرگترین دغدغه هاي زیست محیطی کشور و حتی منطقه تبدیل شده است؛ دریاچه اي در
مرز آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی که خشک شدن آن علاوه بر آثار مخربی که بر اکوسیستم و حیات اجتماعی جوامع بومی

 
منطقه برجاي می گذارد، می تواند این دریاچه را به یکی از بزرگترین منابع گردوغبار نمکی منطقه تبدیل کند. 

از حدود 15 سال گذشته در پی اطلاع رسانی و هشدار کارشناسان نسبت به وضعیت دریاچه ارومیه اکنون دیگر کسی نیست که
نگران حیات این دریاچه نباشد. ستاد احیاي دریاچه ارومیه در دولت یازدهم نیز براي رسیدگی به وضعیت این دریاچه در سال 92
آغاز به کار کرد و از نخستین اقداماتی که در زمینه احیاي این دریاچه انجام شد، متوقف کردن 33 سد در دست اجرا و یا مطالعه در



حوضه آبریز دریاچه ارومیه بود که از جمله مهمترین آن ها می توان به توقف احداث چهار سد بزرگ ملی سیمینه، لیلان، باراندوز و
نازلو در کنار سایر سدهاي این حوضه اشاره کرد. در حالی که کارشناسان دلایل متعددي از جمله خشکسالی، احداث بزرگراه روي
دریاچه، احداث بی رویه سد و استفاده بی رویه از منابع آب حوضه آبریز دریاچه را به عنوان علل خشک شدن دریاچه ارومیه عنوان
کردند که برخی دیگر از کارشناسان سد سازي را در خشک شدن دریاچه بی تاثیر می دانستند. با این حال با توجه به اینکه مساحت
آبی ناچیزي از دریاچه ارومیه باقی مانده بود، تصمیم به توقف سدسازي در حوضه آبریز دریاچه ارومیه گرفته و طبق اعلام وزارت نیرو
عملیات احداث دو سد نازلو و باراندوز در سال 93 در راستاي احیاي دریاچه ارومیه متوقف شد. با این حال سال گذشته زمزمه هاي
تکمیل سدهاي نیمه ساخت در حوضه آبریز دریاچه ارومیه از جمله آن ها سد «نازلو»، «لیلان چاي» و «باراندوز» بار دیگر موجی از
نگرانی ها را درباره وضعیت و سرنوشت این دریاچه به همراه داشت اما مسعود تجریشی - مدیر دفتر برنامه ریزي و تلفیق ستاد احیاي
دریاچه ارومیه - با اعلام اینکه «عملا هرگونه بارگذاري جدید در حوضه آبریز این دریاچه تا هفت سال دیگر که دریاچه ارومیه کامل
احیا شود ممنوع است» از شدت این نگرانی ها کاست. این ستاد همچنین اظهار کرده بود که «اگر قرار باشد سدهاي نیمه ساخته
تکمیل شوند وزارت نیرو باید آب بیشتري را به سمت دریاچه ارومیه رها کند و به همین دلیل کار براي وزارت نیرو بسیار پیچیده

خواهد شد. "



وضعیت تالاب هاي ایران نامناسب است
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معاون سازمان حفاظت محیط زیست؛ وضعیت تالاب هاي ایران نامناسب است معاون محیط زیست دریایی و تالاب هاي سازمان
حفاظت محیط زیست گفت: با کاهش 34 درصدي بارش باران نسبت به سال قبل از یک سو و توسعه و حکمرانی نادرست بر منابع

 
آبی کشور در سال هاي اخیر از سوي دیگر، شاهد وضعیت نامناسب تالاب هاي ایران هستیم. 

احمدرضا لاهیجان زاده در مراسم اختتامیه سومین جشنواره «ایده ها و محصولات نوآورانه» طرح حفاظت از تالاب هاي ایران با اشاره
به اهمیت توجه به نحوه حکمرانی آب در اقلیم خشک و نیمه خشک ایران و تاثیر آن بر تالاب هاي کشور افزود: وضعیت تالاب ها
نامناسب است، معیشت مردم محلی بسیاري به تالاب ها وابسته است، تجربه هاي به دست آمده از فعالیت هاي طرح حفاظت از تالاب
هاي ایران در حوضه آبریز دریاچه ارومیه نشان می دهد، با تصمیمات درست و استمرار در اجراي آنان، می توان شاهد گام هاي مثبتی

 
در راستاي حفظ و توسعه پایدار تالاب و جلوگیري از مهاجرت مردم محلی از آن مناطق بود. 

مجري ملی طرح حفاظت از تالاب هاي ایران اظهارداشت: سومین جشنواره ایده ها و محصولات نوآورانه طرح حفاظت از تالاب هاي
ایران با تاکید بر جلب مشارکت مردم در حفاظت و احیا تالاب هاي کشور با اولویت دریاچه ارومیه و تالاب هاي اقماري آن و موضوع

 
محوري معیشت هاي پشتیبان تالاب برگزار شد. 

وي ادامه داد: 30 طرح و ایده به دبیرخانه جشنواره «ایده ها و محصولات نوآورانه» ارسال شد که از میان آنان، هفت ایده استارتاپی و
هفت ایده مستقل به مرحله نهایی و داوري راه یافتند. طرح حفاظت از تالاب هاي ایران تلاش می کند از برگزیدگان این دوره، در

 
سطح توان خود حمایت کرده و نقشی را به عنوان تسهیل گر و معرفی طرح هاي برگزیده به ارگان و نهاد هاي مرتبط ایفا کند. 

در ادامه مراسم که شب گذشته(شنبه)برگزار شد، مدیر ملی طرح حفاظت از تالاب هاي ایران با اشاره به اکوسیستم شکننده تالاب ها
در جهان و کشور و ذکر این نکته که میانگین بارش در ایران یک سوم میانگین جهانی است، گفت: طرح حفاظت از تالاب هاي ایران،
در رویکرد زیست بومی و حفاظتی اتخاذ شده، نگاه ویژه اي به معیشت و جوامع محلی اطراف داشته است. اصل چهارم رویکرد زیست

 
بومی به درك درست از مسایل محیط زیستی از دیدگاه اقتصادي می پردازد. 

مهري اثناعشري افزود: طرح حفاظت از تالاب هاي ایران در هفت سال گذشته، فعالیت هایی در راستاي بهره برداري خردمندانه انجام
می دهد تا با برنامه هاي مشارکتی معیشتی که همراه با درك متقابل از جامعه محلی صورت گرفته، بتواند با درگیر کردن مردم محلی

 
به عنوان اصلی ترین عنصر و تغییر نگرش آنان در حفظ و توسعه پایدار از تالاب ها نقش خود را ایفا کند. 

وي ادامه داد: طرح حفاظت از تالاب هاي ایران و پروژه مشترك با کشور ژاپن، مصداق موفقی از درگیر کردن جامعه محلی در رویکرد
جدید حفاظت از محیط زیست در حوضه آبریز دریاچه ارومیه است، این طرح تلاش می کند رویکرد مردم محور در حفظ تالاب هاي
ایران را بیش از پیش و در حوضه تالاب شادگان و بختگان ترویج و توسعه دهد. همچنین علم بیگی، دبیر علمی جشنواره با معرفی
شاخص هاي ارزیابی طرح هاي ارسالی، روند انتخاب آنان را توضیح داد و گفت: اکوسیستم طبیعی و سیستم هاي اجتماعی تالاب
موضوع بسیار پیچیده اي است که نیازمند نگاه مدیریتی متفاوت است و تجربه جهانی نشان داده است، ارزش نهادن و پشتیبانی از

 
فعالیت استارتاپی محلی، یکی از روش هاي مدیریتی موفق در این راستا است. 

در پایان جشنواره و پس ارائه تمامی شرکت کنندگان ایده هاي مستقل و استارتاپی، سه ایده «توانمندسازي جامعه محلی تالاب
پریشان در صنعت و پرورش اسب به عنوان یک معیشت مکمل و جایگزین کشاورزي» از محمدجواد سیاح پور، «گلیم بافی از مواد صد
در صد بازیافتی با رویکرد اشتغال بانوان روستایی و معیشت پایدار در روستاهاي حاشیه تالاب هاي اقماري دریاچه ارومیه» از خدیجه
سعیدپور و «کاربرد میوه گیاه قره داغ در محصولات غذایی براي رونق اقتصادي و اکوسیستم پایدار» از محمود کلنگري برگزیده شدند.



در بخش ایده هاي استارتاپی نیز، طرح هاي عماد مطالبی، محمدمهدي حاجتی و مهراب آقاعلی نژاد به عنوان طرح هاي برگزیده

 
معرفی شدند. 

سومین جشنواره ایده ها و محصولات نوآورانه طرح حفاظت از تالاب هاي ایران، از 29 شهریور تا یکم مهرماه برگزار شد.



شعارهاي سال جنبه تبلیغاتی نیابد
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دادستان تبریز: شعارهاي سال جنبه تبلیغاتی نیابد آذربایجان شرقی - لیلا پاشایی: دادستان عمومی و انقلاب اسلامی مرکز
آذربایجان شرقی با انتقاد از بی توجهی نسبت به تعیین شعارهاي سال از سوي مقام معظم رهبري، گفت: این شعارها نباید در سربرگ

 
هاي ادارات براي موارد تبلیغی استفاده شود. 

به گزارش کائنات، بابک محبوب علیلو در جمع خانواده هاي شهداي شهرستان تبریز، افزود: رهبر معظم انقلاب بیش از یک دهه است
که شعارهاي سال را حول مسائل اقتصادي، تولید و اشتغال انتخاب و معرفی می کنند، اما برخی از مسوولان به نصب چند بنر در
مقابل ادارات و سازمان ها اکتفا می کنند و این فرمایش فقط زینت بخش سربرگ ها می شود. وي با تاکید بر اینکه رهنمودها و
فرمایشات مقام رهبري در تمام مسایل باید نصب العین مردم و مسوولان باشد، اظهار کرد: اگر امروز در عرصه هاي بین المللی حرفی
براي گفتن داریم و حرف خود را به کرسی می نشانیم به مدد رهبري حکیمانه و مدبرانه معمار کبیر انقلاب و تدابیر مقام معظم

 
رهبري و جان فشانی شهداي گرانقدر است. 

محبوب علیلو از خانواده هاي شهدا به عنوان پشتوانه سرمایه هاي اجتماعی کشور یاد کرد و با بیان اینکه همه مدیون این عزیزان
هستیم، یادآور شد: تکریم و احترام به خانواده شهدا و ایثارگران از وظایف مهم و اولیه تک تک افراد جامعه است و در این میان رسالت
مسوولان بسیار سنگین تر می باشد. وي با بیان اینکه خانواده هاي شهدا پایبند ارزش هاي واقعی نظام جمهوري اسلامی ایران هستند
و در تمامی عرصه ها این وفاداري خود را نشان داده اند، گفت: این خانواده ها حتی در موضوع آزادسازي زندانیان جرایم غیرعمد نیز
فعالیت هاي گسترده اي دارند. مدیرکل زندان هاي آذربایجان شرقی نیز در این دیدار با ارایه گزارشی از مساعدت هاي خیرین براي
ازادسازي زندانیان، گفت: از ابتداي امسال تاکنون تعداد 247 نفر با کمک خیران استان و بخشی هم با همکاري و همراهی خانواده

 
هاي شهدا از زندان آزاد شده اند. 

جوادي تعداد زندانیان جرایم غیرعمد آذربایجان شرقی را در حال حاضر 414 نفر اعلام و اضافه کرد: براي آزاد سازي این تعداد از
زندانیان نیازمند 220 میلیارد تومان وجه نقد هستیم. مدیرعامل ستاد دیه آذربایجان شرقی نیز با بیان اینکه از ابتداي امسال تاکنون
یک هزار و 766 خانواه متوفی در استان بخشی از هزینه ضیافت و احسان خود را صرف آزادي زندانیان کرده اند، اعلام کرد: از این
تعداد 35 نفر را خاناده هاي معظم شهداي استان تشکسل می دهند. اسماعیل تقی پور اظهار کرد: هر خیّري که براي آزاد سازي یک
زندانی 10 میلیون تومان به ستاد دیه کمک کند، بقیه مبلغ بدهی را ستاد دیه پرداخت خواهد کرد، تا نیت خیران براي آزاد سازي

زندانی مدنظر عملی شود.



توقف فعالیت 29 تور گردشگري غیرمجاز در آذربایجان غربی
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توقف فعالیت 29 تور گردشگري غیرمجاز در آذربایجان غربی جلیل جباري در نشست خبري با خبرنگاران که در هتل
جهانگردي استان ترتیب یافت با اشاره به اینکه در دو سال اخیر گرچه شیوع کرونا خسارت زیادي به بخش گردشگري تحمیل کرده
است، افزود: با وجود این، با تطبیق شرایط و رعایت پروتکل هاي بهداشتی اقدامات و برنامه هاي حوزه گردشگري نیز به تدریج آغاز و
در سال گذشته مجوزهاي صادره براي 26 واحد بوم گردي آذربایجان غربی تمدید و براي ایجاد 16 واحد بوم گردي دیگر در سطح

 
استان موافقت اصولی لازم صادر شد. 

به گزارش کائنات، مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري آذربایجان غربی ادامه داد: در سال گذشته 11 مورد شکایت
واصله از سامانه خدمات سفر و 22 شکایت دریافتی از دفاتر خدمات مسافرتی مورد بررسی قرار گرفت. 36 مورد تذکر کتبی و 42
مورد اخطار کتبی به دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگري استان داده شد تا هر چه سریع تر نسبت به رفع نواقص موجود اقدام کنند و

 
در کنار آنها دو دفتر خدمات مسافرتی نیز مورد تشویق قرار گرفتند. 

جباري اضافه کرد: همچنین مجوز فعالیت یک دفتر خدمات مسافرتی نیز در سال گذشته به دلیل انجام برخی تخلفات تعلیق و مجوز

 
فعالیت یک دفتر دیگر نیز لغو شد. 

مدیر کل میراث فرهنگی استان بیان کرد: در سال گذشته 103 مورد نظارت بر فعالیت دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگري استان
انجام شد و پروانه استانداردسازي 12 مورد از واحدهاي اقامتی و پذیرایی آذربایجان غربی صادر شد. همچنین در این مدت دو مورد

 
پروانه بهره برداري واحدهاي اقامتی و تفریحی در استان صادر شده است. 

او افزود: صدور دو فقره گواهی نامه حرفه اي گردشگري سلامت، برگزاري دو تور آشناسازي ویژه خبرنگاران و فعالان گردشگري،
تشکیل هفت جلسه کمیته فنی دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگري و چهار جلسه تشکیل کمیته فنی راهنمایان گردشگري از دیگر

 
برنامه هاي سال 99 بوده است. 

جباري با اشاره به صدور مجوزهاي واحد بوم گردي در آذربایجان غربی گفت:در سال گذشته همچنین براي 13 باب از دفاتر خدمات
مسافرتی و گردشگري استان مجوز فعالیت صادر و براي ایجاد چهار واحد بوم گردي جدید در سطح استان مجوز صادر شد. همچنین
مجوزهاي صادره براي 26 واحد بوم گردي استان تمدید و در کنار این موارد براي ایجاد 16 واحد بوم گردي دیگر در سطح استان

 
موافقت اصولی لازم صادر شد. 

او در پایان گفت: در این مدت 59 مورد موافقت اصولی با پیش بینی اشتغال براي 868 نفر صادر شد و مجموع سرمایه گذاري در این
طرح ها برابر با سه هزار و 495 میلیارد ریال است.



وزارت خانه ها را جهادي کنید
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گزارش کائنات در مورد ضرورت نظارت هاي پسینی به جاي بوروکراسی ناکارآمد؛ وزارت خانه ها را جهادي کنید امیر حمزه
اسماعیلی فر- واژه بوروکراسی گاهی به عنوان عامل اجراست، گاهی اوقات مترادف با قوه مجریه تلقی می شود. این بوروکراسی هم
می تواند در زمان اجرا، طرح هاي اجرایی را منحرف کند و هم می تواند مانع اجرا شود و تعلل ایجاد کند.کلمه بوروکراسی که افزون از
قرن بر آن می گذرد، به صورت یکی از مفاهیم دانش اداري و سیاسی روز درآمده است. بوروکراسی که به سازمان هاي بزرگ یا مظاهر
و آثار آن اطلاق می شود، در واقع معلول پیشرفت هاي صنعتی، اقتصادي و سیاسی است. اختلاف بین کشورهاي پیشرفته و در حال
توسعه، در استفاده از سازمان هاي بزرگ متناسب با پیشرفت و تحول در اقتصاد و صنعت آن ها، در آن است که در کشورهاي عقب
مانده یا سنتی نگهداشته شده، تناسب لازم بین رشد بوروکراسی و سایر اجزاي نظام اجتماعی و هماهنگی مورد نیاز در این زمینه
حفظ نشده است. در نتیجه بوروکراسی که در کشورهاي پیشرفته توانسته موجب پیشرفت و دگرگونی در جامعه شود، در کشورهاي

 
در حال توسعه به عاملی بازدارنده بدل شده است. 

برپایه چارچوب هاي نهادي معاصر، بوروکراسی اصلی ترین ابزار حکومت ها براي تدوین، مدیریت و اجراي قانون و در حقیقت،
اعتمادسازي در جامعه محسوب می شود. با اینکه «ماشین اعتمادسازي بوروکراسی» به لطف نرم افزارهاي رایانه اي و فناوري اینترنت
به توانایی اعمال نیروي اجبار قوي بر فعالیت ها و تراکنش هاي میان بازیگران اجتماعی نزدیک شده، اما از آنجا که بر «فعالیت هاي

 
انسانی متمرکز» مبتنی است از ظرفیت بالایی براي تحمیل قوانین، جلوگیري از فساد و ایجاد اعتماد در جامعه برخوردار نیست. 

ماشین اعتمادسازي بوروکراسی در شرایط مواجهه با حجم بالاي درون دادها، تضعیف سازوکارهاي خودکنترلی مبتنی بر وجدان فردي
و باورها، کاهش سرمایه اجتماعی، افزایش نابرابري، بحران هاي اقتصادي و اجتماعی به ویژه بحران بی اعتمادي (میان فردي و میان

 
افراد و سیستم) به شدت شکننده بوده و هر آن در معرض فروپاشی ناگهانی قرار دارد. 

بوروکراسی در ایران مترادف با سازمان هاي بزرگ دولتی قلمداد شده و هدف از اشاره به آن پرداختن به وضع وزارتخانه ها، سازمان ها
و سایر نهادهایی است که مجموعه سازمان اداره عمومی مملکت را تشکیل داده است. متأسفانه در ایران هیچگاه تناسب لازم بین رشد
بوروکراسی و توسعه اقتصادي و صنعتی برقرار نشده و همواره رشد بخش خدمات در ترکیب تولید، بالاترین درصد نرخ را به خود

 
اختصاص داده است. البته در تمامی کشورهاي در حال توسعه کم و بیش، وضع مشابه ایران قابل تشخیص است. 

رشد ناهماهنگ اجتماعی و صنعتی در این کشورها و عدم تناسب توسعه در بخش هاي مختلف می تواند عامل اصلی در زمینه
ناموزونی ساختاري به شمار آورده شود. با این حال به دلیل محدودیت هاي موجود منابع مالی و انسانی ضرورت ایجاب می کند،
تناسب لازم بین رشد سازمان هاي دولتی و سایر احتیاجات توسعه در کشور در نظر گرفته شود. در غیر اینصورت رسیدن به اهداف
مورد نظر در برنامه هاي توسعه اقتصادي و اجتماعی با دشواري همراه خواهد شد. به دلیل عدم احساس نیاز واقعی به برخی سازمان
هاي دولتی در ایران بوروکراسی به عامل ایجاد کندي در اداره عمومی کشور بدل شده است. وجود مقررات دست و پاگیر، عدم توجه
به احتیاجات واقعی جامعه و ارباب و رجوع، نبود مقررات روشن و غیرقابل تغییر، انجام کارهاي مشابه به وسیله نهادهاي مختلف،
پیچیده بودن سیستم ها و روش هاي عملیاتی و وجود رابطه گرایی و باند بازي و امثال آن سبب شده است تا حایلی بین مردم و
بوروکراسی حاکم به وجود آید. از منظر و نگاه مردم، دستگاه ها و سازمان هاي دولتی، نه به عنوان مکانی براي حل و فصل امور که به

 
محلی براي ایجاد دشواري هاي بیشتر قلمداد شود. 

نظام اداري و دیوان سالاري کشور، همواره مورد انتقاد دوسویه اي بوده است. یک سوي انتقادات از جانب عامه مردم، صورت گرفته و
جانب دیگر آن از سوي مسئولان سیاسی و مدیران عالی کشور بوده است. دستگاه دیوان سالاري کشور، به عنوان یک دستگاه



حاکمیتیِ مرتبط با بدنه ي مردمی کشور و به عنوان نمادي و بخشی از تحقق اراده ي سیاسی کشور محسوب می شود. تلقی عمومی
در نوع برخورد با این دستگاه ها، تعیین کننده و شاخصه و ممیزه ي اراده ي نظام سیاسی کشور در نوع برخورد با مردم و نوع خدمت
رسانی و پاسخگویی بوده است. پس از انقلاب، برخلاف جهت گیري سیاسی کشور، دستگاه دیوان سالاري به عنوان یک نیرو و قدرت
مستقل، نوعی از عملکرد را از خود بروز داده است، و حداقل در برخی از مقاطع و حوزه ها، تابع اراده ي سیاسی کشور و مردم سالاري
دینی نبوده است. از ابتداي انقلاب تاکنون حرکت هاي گوناگونی براي تغییر در دستگاه اداري و بوروکراتیک کشور انجام شده است. در
سال هاي ابتدایی پس از انقلاب، سازمان ها و نهادهایی انقلابی براي به تحرك واداشتن و انجام ماموریت هایی که این دستگاه ها از
انجام آن ناتوانند، تشکیل شد. در مجموع، این سازمان هاي انقلابی از خود عملکرد بسیار خوبی به نمایش گذاشتند. انتظار می رفت
که الگوي عملکرد این سازمان ها به دیگر نهادها و سازمان هاي جمهوري اسلامی منتقل شود. پس از پایان جنگ نه تنها این اتفاق
رخ نداد، بلکه خود این سازمان ها به تدریج به سمت ساختارهاي نامطلوب پیشین حرکت کردند. شهید بهشتی می فرمودند که جهاد

 
را وزارتخانه نکنید، وزارتخانه ها را جهادي کنید... 

 
زایندگی فساد و کاهندگی رشد اقتصادي 

اظهارات رئیس مجلس شوراي اسلامی درباره بوروکراسی ناکارآمد اداري در کشور، بار دیگر توجهات را به این مقوله مهم جلب کرده

 
است. 

محمد باقر قالیباف هفته گذشته در یادواره شهداي هشت سال دفاع مقدس در مازندران گفت: «باید نظام بوروکراسی ناکارآمد در
ادارات ما برچیده شود و ضعف ها را از بین ببریم تا اشتغال و کارآفرینی در جامعه پا بگیرد». وي همچنین با بیان اینکه در حوزه اداره
کشور عقب افتادگی هایی وجود دارد، افزود: «براي توسعه ایران اسلامی باید بوروکراسی اداري را از سر راه نخبگان و متخصصان

 
جامعه برداریم». 

یکی از مهمترین مضرات کاغذبازي هاي موجود، تاثیرات منفی بر اقتصاد و اشتغال است؛ کاغذبازي پیچیده و طولانی باعث شده
بسیاري از افراد براي درخواست یک مجوز ساده اشتغال، ماه ها و بعضا سالها در ادارات مختلف سرگردان باشند و تازه در این مسیر
چنانچه گرفتار فسادهاي اداري نشوند، بعد از مدتها می توانند یک کسب و کار جدید را آغاز کنند. واضح است که بسیاري از نخبگان
در این شرایط حاضر به پذیرش این روند طولانی نبوده و از حوزه اقتصاد مولد کشور خارج می شوند. مطابق با برخی آمارها ایران به
لحاظ شاخص سهولت کسب و کار در بین 190 کشور رتبه 120 را دارد که علت این وضعیت کاهنده اقتصادي را باید یک سري
مقررات دست و پاگیر دانست؛ مقرراتی که در ساختار اداري معیوب گرفتار سیستم دست و پاگیر دیگري می شوند. در این رابطه
محسن دهنوي نماینده مجلس شوراي اسلامی آمار حیرت انگیزي از معضل کاغذبازي در مسیر کسب و کارها ارائه داده است؛ او با
اشاره به فرآیند ارائه مدارك و مجوزهاي راه اندازي یک کسب و کار مولد و مفید گفته است: «امروز براي تأسیس یک مزرعه پرورش
ماهی 130 مدرك با دو سال زمان احتیاج است و براي راه اندازي گاوداري نیز یک جوان باید 118 مدرك و تأییدیه و یک سال و نیم
زمان صرف کند» ! از همین روست که در جلسه هفته گذشته مجلس شوراي اسلامی «طرح تسهیل صدور برخی از مجوزهاي کسب و
کار» مصوب شد؛ اما این تمام مضرات بوروکراسی اداري ما نیست؛ کارشناسان علوم مدیریت و اقتصاد مدتهاست که درباره دیگر آثار

 
منفی کاغذبازي هشدار میدهند. 

بروز فساد و خروج چرخه اداري از سلامت مالی یکی ار مهمترین مشکلات بوروکراسی اداري است؛ درواقع نسبت مستقیمی میان
شدت و کثرت فساد و پیچیدگی ساختارهاي اداري وجود دارد؛ هرچه فرآیند تصمیم گیري ها و روند امور در یک سیستم اداري،
طولانی تر و پیچیده تر باشد، امکان بروز تخلف و فساد بالاتر می رود. در همین زمینه می توان به احتمال رشد اختلاس هاي کلان در
بستر بوروکراتیک ناکارآمد اشاره کرد. مطالعه دقیق برخی پرونده هاي بزرگ و معروف فساد بانکی در دهه 90 نشان می دهد،
ناکارآمدي و طولانی بودن روندهاي اداري یکی از مهمترین روزنه ها براي سوءاستفاده کنندگان از بیت المال را فراهم می کرده و رقم

 
هاي باورنکردنی اختلاس را رقم زده است. 

تصمیم گیري هاي نادرست یکی دیگر از نتایج بوروکراسی غلط است که در بستر اطلاعات نادرست یا ناکافی رخ می دهد؛ کارشناسان
دانش مدیریت، مهمترین کارکرد یک مدیر سازمان را تصمیم گیري او می دانند؛ واضح است که این موضوع ارتباط تام با اطلاعات
صحیح و بهنگام دارد؛ سیستم ناکارآمد اداري یکی از عوامل مهم عدم جمع اوري اطلاعات صحیح، بهنگام و کافی است؛ در فقدان این



داده هاي ارزشمند، فرآیند تصمیم گیري در فضایی به دور از واقعیت ها و بی توجه به شرایط زمانی و بی تفاوت در برابر نیازهاي

 
موجود شکل می گیرد و کارایی و اثربخشی سیستم اداري را به شدت تنزل می دهد. 

فقدان مکانیزم هاي کنترلی و نظارتی، یکی دیگر از نتایج وخیم کاغذبازي هاست؛ در یک بوروکراسی ناکارآمد اغلب به نحو فرآیندي
(نه الزاما تعمدي) گردش اطلاعات و رصد سیستم ها با کندي بسیار صورت می گیرد و امکان نظارت موثر را از مدیران و نهادهاي
ناظر فرادستی سلب می کند؛ فقدان مکانیسم هاي کنترلی و ساختار به شدت تو در توي اداري باعث می شود مدیران دولتی (اداري)
حتی اگر هم تلاش کنند، قادر به نظارت کامل نباشند و از گردش امور و پردازش مسئولیت هاي محوله (از ابتداي ورود به ان سازمان
تا انتها) ناتوان بمانند. همین موضوع زمینه بروز نارضایتی میان مراجعان و خدمات گیرندگان دستگاه اداري شده و گردش امور را
مختل می کند. از دل این نقطه ضعف، پدیده کارچاق کنی سربر می آورد که امروزه در برخی دستگاه هاي اجرایی و غیراجرایی قابل
مشاهده است؛ روي آوردن ارباب رجوع به روش کارچاق کنی در واقع آخرین حلقه از تلاش اوست که ناامید از دیگر روندها، براي
دریافت یک خدمت یا مجوز به آن متوسل می شود. این پدیده یکی از عواملی است که بر شاخص فساد و سهولت کسب و کار در یک
جامعه اثر می گذارد. نکته مهم و قابل توجه دیگر رشد فزاینده بوروکراسی در کشور ما همزمان با گسترش دولت (به معناي عام آن)
است. تقریبا تمام صاحب نظران بر این عقیده اند که حجیم شدن دستگاه هاي حاکمیتی به رشد بوروکراسی اداري منجر می شود و
همزمان بر پیچیدگی و ناکارآمدي آن می افزاید؛ تجربه نشان داده است گسترش ساختارهاي دولتی از یک سو باعث ضعیف تر شدن
هر چه بیشتر بخش خصوصی می شود و از سویی دیگر با نظارت ناپذیري توامان در دو حوزه عملکرد و مسئولیت و سلامت مالی و

 
اخلاقی همراه است. 

 
باید بوروکراسی و موانع شروع کسب و کار را حذف کنیم 

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجراي اصل 44 قانون اساسی معتقد است طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي

 
کسب و کار حائز جنبه شفافیت بوده و تعارض منافع را رفع می کند. 

سید شمس الدین حسینی با اشاره به مزایاي طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي کسب و کار که در صحن علنی مجلس تصویب شد،
گفت: همه ما می دانیم که یکی از مشکلاتی که در سالیان گذشته کشور با آن دست به گریبان بوده مشکل اشتغال جوانان بوده و این

 
مشکل همچنان وجود دارد. 

وي با طرح این سوال مبنی بر اینکه بیکاري باید از چه راههایی حل شود؟ اظهار داشت: اشتغالزایی از طریق توسعه فعالیتهاي

 
اقتصادي و افزایش تولید شکل می گیرد لذا براي اینکه این مهم اتفاق بیافتد ما نیاز به سرمایه گذاري در امور اقتصادي داریم. 

حسینی با بیان اینکه سرمایه گذاران همواره به محیط و فضاي کسب و کار توجه جدي دارند، تصریح کرد: طبیعی است که هر چه
فضاي کسب و کار سخت تر باشد و دیوان سالاري و بروکراسی براي گرفتن مجوز کسب و کار آسان تر باشد، فعالیت هاي اقتصادي و

 
تولیدي گسترش پیدا خواهد کرد. 

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجراي اصل 44 قانون اساسی تاکید کرد: ما در حال حاضر بر اساس شاخص
فضاي کسب و کار و در زیر شاخص شروع کسب و کار در بین 190 کشور دنیا رتبه 127 را داریم و این رتبه، رتبه بسیار نامناسبی

 
است. 

عضو کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: براي اینکه این مشکل برطرف شود و براي اینکه فعالیت
هاي اقتصادي تسهیل شود ما در سال گذشته ماده 7 قانون اجراي سیاست هاي کلی اصل 44 را در تکمیل تلاش مجلس دهم به
سرانجام رساندیم اما با بررسی هایی که انجام دادیم به این جمع بندي رسیدیم که باید این ماده کمی کامل تر شود، تا اینکه ما ماده

 
هفت مکرري را پیشنهاد دادیم. 

رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجراي اصل 44 قانون اساسی و بیان داشت: از این رو به استناد ماده 7 مکرر

 
فعالیت هاي اقتصادي و مجوز کسب و کارها اقتصادي به دو دسته تائید محور و ثبت محور تقسیم می شوند. 

وي با اشاره به مجوزهاي کسب و کار تائید محور در قالب ماده 7 بیان داشت: در این بخش سعی کردیم مجوز ها به صورت موردي
اخذ شوند. همچنین در حوزه ثبت محورها به اصطلاح یک درگاه ملی کسب و کار ملی وجود دارد و ضوابط و استانداردهاي شروع
فعالیت برخی کسب و کار در آنجا اعلام می شود لذا افراد با ثبت درخواست شان در آنجا می توانند بعد از سه روز مجوز شان را



 
دریافت می کنند. 

این نماینده مجلس با بیان اینکه ما باید آن بروکراسی و موانع شروع کسب و کار را حذف کنیم و کاهش دهیم، اظهار داشت: ما باید

 
در کنار این موضوع نظارت هاي پسینی را تقویت کنیم. 

وي با بیان اینکه این طرح مجلس حائز جنبه شفافیت است بیان داشت: به شدت در این طرح سعی کردیم سامانه هاي کسب و کار
مورد اهتمام قرار بگیرند و از طرفی ما در بحث نظام بانکی ، ثبت الکترونیکی قراردادهاي تسهیلات را پیش بینی کردیم تا اشخاص

ذینفعی که تسهیلات دریافت می کنند به قراردادش به صورت الکترونیکی دسترسی داشته باشند.



مقایسه بازدهی پس انداز دلاري با پول ملی در کشورهاي جهان

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/07/06

بــــی ثـــبــاتــی ها، پس اندازکنندگان برخی کشورهاي پذیرنده استراتژي هدف گذاري تورم را مجبور کرده است

 
احمد یزدان پناه 

 
کارشناس بانکی 

بــــی ثـــبــاتــی ها، پس اندازکنندگان برخی کشورهاي پذیرنده استراتژي هدف گذاري تورم را مجبور کرده است تا پس اندازهاي
خود را به صورت دلاري یا بر مبناي سایر ارزهاي معتبر (یعنی با تورم پایین و جهان شمول) سرمایه گذاري کنند واینکه مردم تحت
چه شرایطی پول خارجی را به پول ملی و داخلی ترجیح می دهند همیشه دغدغه پژوهش هاي دانشگاهی و مقامات پولی بوده است.
26 سال پیش پژوهشی براي بانک مرکزي تحت عنوان «جایگزینی پول ملی (دلاري شدن اقتصاد ایران) انجام شد که نتایج آن در
ششمین همایش سالانه بانک هم ارایه شد. شواهد و نتایج پژوهشی گواه آن است که پس انداز و سپرده گذاري بر پایه پول ملی به

 
طور کلی عایدي بیشتر یا حداقل برابر با بازده سرمایه گذاري با دلار به دست می دهد. 

چند ماه پیش نیز پژوهشی درباره این موضوع به کمک IMF توسط (PIIE) انجام شد. بیش از 30 سال است تعداد زیادي از
کشورهاي جهان در تب و تاب تجربه دردناك زندگی با تورم و مبارزه با تورم در رنج اند. بسیاري از آنها سیاست پولی خاصی را
برگزیده اند که به «هدف گذاري تورم» (IT) معروف است و یکی از لازمه هاي آن افزایش نرخ هاي بهره یا سود است که گاهی تورم
را به هزینه شدید افت فعالیت هاي اقتصادي کاهش می دهد. جدا از این، سیاست سازان و سیاست گذاران عموماً هدف گذاري تورم را
همراه با نوسانات شدید نرخ هاي ارز همراه می سازند، چرا که مجبور می شوند بین تثبیت تورم (کاهش آن به سطح معقول و کاهش

 
دامنه نوسانات آن) و تثبیت نرخ ارز یکی را انتخاب نمایند. 

اما سئوالی مهم و تصمیم ساز که باقی مانده آنست که: آیا سپرده گذاران در کشورهایی که چارچوب پولی هدف گذاري تورم را
برگزیده اند و رژیم ارزي آنها از نوع نرخ ارز شناور است (مثل ما که «شناور مدیریت شده» را پذیرفته ایم و باید مقامات پولی دولت
جدید مشخص کنند مشکل شناور دارد یا مشکل مدیریت یا هر دو) سرمایه گذاري آنها با پول ملی یا دلار کدامیک بهتر است؟ شواهد
و نتایج پژوهشی که مبناي این یادداشت قرار گرفته گواه آن است که پس انداز و سپرده گذاري بر پایه پول ملی به طور کلی عایدي
بیشتر یا حداقل برابر بازده سرمایه گذاري با دلار به دست می دهد. البته ژاپن به علت وضع خاصی که دارد تنها استثنا بین کشورهاي

 
مورد بررسی است، آن هم به علت آنکه نرخ بهره آنجا منفی است! 

طبق آخرین آمار صندوق بین المللی پول 41 کشور تا آخر سال 2019 (بخصوص کشورهاي حوزه امریکاي لاتین و اقتصادهاي در
حال گذار اروپا) استراتژي پولی «هدف گذاري تورم» را به اجرا درآورده اند. تحت این چارچوب پولی، بانک مرکزي نرخ هاي بهره را به
عنوان یک ابزار سیاستی براي ثبات بخشی به تورم در حول و حوش هدف اعلام شده خود به کار می برند، یعنی رژیم هدف گذاري
تورم را اجرا می نمایند. اگر تورم در کشور خیلی بالاست بانک مرکزي نرخ هاي بهره یا سود را با اجراي سفت و سخت شرایط پولی



بالا می برد و برعکس. در گذشته بسیاري از این کشورها یک نرخ ارز ثابت را هدف گذاري کرده بودند. گرچه رژیم نرخ ارز ثابت تا
حدي می تواند به کنترل تورم بپردازد ولی این سیاست و چارچوب پولی ظرفیت یک بانک مرکزي را در پاسخ و عکس العمل بجا و به

 
موقع و به اندازه در مقابل تکانه ها و شوك هاي اقتصادي اثرگذار بر اشتغال و تورم محدود می سازد. 

به علاوه، رژیم نرخ ارز ثابت اغلب کشور را در معرض هجمه و حملات سفته بازانه قرار می دهد (هجوم دارندگان پول داخلی براي
خرید ارزي که نرخ ثابتی دارد براي فروش آن در کوتاهترین زمان به قیمت بالاتر چرا که عرضه ارز مزبور دایمی نمی تواند باشد و

 
هیچ بانک مرکزي خواهان تهی شدن ذخایر ارزي خود نیست.) 

این افزایش بی ثباتی ها و نا اطمینانی ها که محیط نرخ ارز را در کشورهاي با هدف گذاري تورم احاطه کرده پدیده اي جدید است.
این شرایط نامطلوب و تداوم انتظارات از تضعیف آنی فزاینده یا ناگهانی پول ملی پس اندازکنندگان را وسوسه و تشویق می نماید پس
اندازهاي خود را به صورت دلاري سپرده گذاري کنند. بدین پدیده که در بسیاري از کشورهاي در حال توسعه قابل مشاهده است
«دلاري شدن سپرده ها» می گویند. این رخداد شوم را اخیراً در ترکیه شاهد بوده ایم که در آنجا سهم سپرده گذاري ها به پول

 
خارجی از 30 درصد در 2013 به 47 درصد در پایان سال گذشته (2020) افزایش پیدا کرد. 

در برزیل، روسیه و اوکراین عایدي ناشی از نرخ بهره یا سود بر پایه پول ملی آنها 5 درصد بیشتر از عایدي سپرده گذاري دلاري است.

 
به هر حال براي تمامی آن کشورها بازدهی سپرده گذاري بر پایه پول ملی بیشتر از بازدهی دلاري بوده است.» 

بی ثباتی ها، پس اندازکنندگان برخی کشورهاي پذیرنده استراتژي هدف گذاري تورم را مجبور کرده است تا پس اندازهاي خود را به
صورت دلاري یا بر مبناي سایر ارزهاي معتبر (یعنی با تورم پایین و جهان شمول) سرمایه گذاري کنند یا ریسک گریزان جامعه به
سوي پس انداز در بانک ها روند تا منابع و منافع خود را در مقابل کاهش پول ملی خود که تورم زده است و ارزش و قدرت خرید آن

به شدت کاهنده شده است، محافظت نمایند.



برنامه هاي هفته گردشگري هرمزگان اعلام شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/07/06

در آستانه فرارسیدن هفته گردشگري برنامه هاي اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی هرمزگان به مناسبت
این هفته اعلام شد.

برنامه هاي هفته گردشگري هرمزگان اعلام شد در آستانه
فرارسیدن هفته گردشگري برنامه هاي اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی هرمزگان به مناسبت

 
این هفته اعلام شد. 

 به گزارش خبرگزاري برُنا در هرمزگان،  مدیرکل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی هرمزگان با اشاره به
شعار امسال با عنوان گردشگري براي رشد فراگیر گفت:
سازمان جهانی گردشگري شعار روز جهانی گردشگري را با

توجه به آسیب هاي ناشی از همه گیري کرونا و با تمرکز بر رشد فراگیر در تمام سطوح جامعه اعلام کرده است که در همین راستا
اولین مرکز مشاوره تخصصی و شتاب دهنده کسب وکارهاي گردشگري پایدار در استان با مشارکت اداره کل تعاون، کار و رفاه

 
اجتماعی و انجمن صنفی مراکز مشاوره و خدمات کارآفرینی استان افتتاح می شود. 

سهراب بناوند افزود: کمپین آگاهی افزایی مشارکتی برو به سلامت ویژه مسافران، گردشگران و دست اندرکاران گردشگري دریایی با

 
مشارکت بنادر و دریانوردي شهید باهنر و ستاد کروناي دانشگاه علوم پزشکی به مدت یک هفته برگزار می شود. 

وي ادامه داد: برگزاري دوره هاي آموزش روان شناسی رفتار با گردشگران، افتتاح دوره آموزشی بلد محلی ویژه غرب استان (پارسیان)،
محلی، برگزاري وبینار آموزشی آشنایی با دستورالعمل هاي کرونایی ویژه راهنمایان گردشگري از برنامه هاي آموزشی این هفته براي

 
فعالان و علاقه مندان به صنعت گردشگري است. 

بناوند در خصوص افتتاح پروژه هاي گردشگري گفت: به مناسبت هفته گردشگري، دو سفره خانه سنتی و فاز دوم یک مجتمع

 
تفریحی گردشگري به بهره برداري می رسند. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی هرمزگان تاکید کرد: غبارروبی گلزار شهدا، برگزاري نشست با فعالین گردشگري،
نشست با اعضاي تشکل هاي حرفه اي گردشگري، تقدیر از فعالان گردشگري، برگزاري مسابقه نقاشی کودکان و برگزاري تور طبیعت

گردي از دیگر برنامه هاي این اداره کل در هفته گردشگري است.



استانداران اردبیل، سمنان و یزد منصوب شدند/ سکانداري دو استان به

جوانان سپرده شد

منبع: رجانیوزشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/07/06

آقایان سید محمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و سید حامد عاملی، به ترتیب به عنوان استانداران منتخب سمنان، یزد و
اردبیل انتخاب شدند

گروه سیاسی-رجانیوز: درجلسه روز گذشته هیات وزیران، اعضاي دولت پس از بررسی سوابق اجرایی و مدیریتی آقایان سید

 
محمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و سید حامد عاملی، به ترتیب به عنوان استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل رأي اعتماد دادند. 

سیدمحمدرضا هاشمی پیش از این به عنوان معاون استاندار و فرماندار شهرستان مشهد، سرپرست استانداري استان قم و معاون
سیاسی، امنیتی و اجتماعی این استان، مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداري خراسان شمالی فعالیت داشته است. او در سال 1398 به

 
عنوان فرماندار برتر استان خراسان رضوي انتخاب شد. 

 
 

سید حامد عاملی متولد سال 56 است که پیش از این در سِمَت هایی همچون مشاور استاندار و دبیر ستاد تشویق و حمایت از سرمایه
گذاران استان اردبیل، معاون برنامه ریزي استانداري اردبیل و رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، دبیر شوراي برنامه ریزي و
توسعه استان اردبیل و معاون برنامه ریزي و عضو موظف هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران فعالیت

 
داشته است. 



 
 

فاطمی متولد سال 57 است و از سوابق مدیریتی و اجرایی او می توان به مشاور و مدیرکل حوزه استاندار یزد در دولت هاي نهم و
دهم، مدیر راه اندازي دفتر نخبگان استان یزد به عنوان نخستین دفتر استانی کشور، عضو هیأت مدیره بنیاد توسعه تعاون و
کارآفرینی، رئیس شوراي هماهنگی تشکل هاي سراسري مردم نهاد استان یزد و عضو شوراي برنامه ریزي و توسعه این استان اشاره

 
کرد. 



هفت خوان «کارآفرینی اینترنتی» در ایران

منبع: روزنامه دنیاي اقتصادشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/07/06

دنیاي اقتصاد: افت سرعت اینترنت و از کار افتادن فیلترشکن هاي مختلف در هفته هاي اخیر، شائبه اجراي زود هنگام طرح
صیانت را در میان اقشار مختلف جامعه ایجاد کرد به طوري که عضو کمیسیون فرهنگی مجلس مجبور به واکنش نسبت به موضوع
شد و ادعاهاي مطرح شده مبنی بر قطع یا ضعیف شدن اینترنت خانگی در راستاي اجراي طرح صیانت را رد کرد .با وجود آنکه هنوز
این طرح به مرحله اجرا نرسیده، اما نگرانی هاي حاصل از آن، به وضوح بر کسب و کارهاي اینترنتی و افکار عمومی سایه انداخته است
.این در شرایطی است که وضعیت اکوسیستم استارت آپی کشور و شرایط راه اندازي کسب و کار در حالت عادي و پیش از اجراي
طرح نیز چندان مساعد نبوده و حالا احتمال اضافه شدن برخی محدودیت هاي ناشی از طرح صیانت نیز بر این نگرانی ها افزوده است.

وابستگی اقشار مختلف به اینترنت مرکز افکار سنجی دانشجویان
ایران (ایسپا) ماه گذشته گزارش جدیدي از نگرش شهروندان
پیرامون رسانه هاي اجتماعی منتشر کرد و در آن به بررسی و
پایش افکار عمومی و میزان ارتباط زندگی اقشار مختلف جامعه
به این رسانه ها و پلت فرم ها پرداخت .نتایج حاصل از این
مطالعه نشان داد که حدود 20 درصد از کاربران، از طریق رسانه
هاي اجتماعی کسب درآمد می کنند و به عبارتی ارتباط

 
اینترنتی و دسترسی به پلت فرم هاي شبکه هاي اجتماعی مانند اینستاگرام براي آنها ضروري است. 

در گزارش اخیر مرکز آمار ایران نیز آمده بوده که شغل و درآمد حدود 11 میلیون ایرانی به شبکه هاي اجتماعی وابستگی دارد و نقش
پلت فرم هاي خارجی در این مورد بسیار پررنگ تر از پلت فرم هاي مشابه داخلی است به طوري که آمارها حاکی از آنند که 83

 
درصد درآمد کسب و کارهاي فعال در این حوزه وابسته به اینستاگرام است. 

با این وجود کندي سرعت اینترنت در روزهاي اخیر، خصوصا در بار گذاري داده هاي شبکه هاي اجتماعی مانند اینستاگرام، نگرانی
فعالان این پلت فرم و کسب و کارهاي اینترنتی را تشدید کرد و باعث شد شایعه آغاز اجراي طرح صیانت در رسانه هاي مختلف

 
منتشر شود . 

علی یزدیخواه، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس در پاسخ به این گمانه زنی ها گفت: «این موضوع را به شدت تکذیب می کنم و خیال
مردم راحت باشد .طرح مذکور هنوز در کمیسیون مشترك مورد بررسی قرار نگرفته و جلسه اي هم برگزار نشده است.» این عضو
کمیسیون فرهنگی مجلس در ادامه صحبت هاي خود درباره کندي اینترنت تصریح کرد: «ضعیف شدن اینترنت خانگی ارتباطی به

 
این طرح ندارد .مگر همیشه سرعت آن مناسب بوده است؟» 

این صحبت هاي نماینده مجلس شوراي اسلامی، واکنش هاي دیگري را برانگیخت .بهزاد رضوي، از فعالان کسب و کارهاي اینترنتی
درباره این مورد به «دنیاي اقتصاد» می گوید: چنانچه خود نمایندگان مجلس به این امر واقفند که قبل از این نیز سرعت اینترنت
خوب نبوده است، چرا به جاي اولویت قرار دادن بهبود زیرساخت ها و فراهم کردن امکان دسترسی بهتر به ارتباطات اینترنتی، به



دنبال اجراي طرحی مانند صیانت هستند .وي با اشاره به مفاد مطرح شده در پیش نویس این طرح می گوید: جزئیات ابتدایی طرح به
خوبی گویاي آن است که اجراي این طرح تا چه حد می تواند فضاي مجازي کشور و دسترسی کاربران را محدود کند .این درحالی
است که همین حالا نیز شرایط براي فعالیت در این حوزه چندان مطلوب نیست و کارآفرینان و کاربران عادي با دشواري هاي زیادي

 
در استفاده از بسترهاي موجود مواجهند. 

جایگاه فیلترشکن ها در فضاي مجازي در نظرسنجی اخیر ایسپا، 4/ 48درصد از پاسخگویان گفته اند فقط از رسانه هاي اجتماعی
خارجی مثل تلگرام، واتس اپ و اینستاگرام استفاده می کنند، در مقابل 8/ 1درصد بیان کرده اند فقط از رسانه هاي اجتماعی داخلی
مثل سروش، روبیکا و .. .استفاده می کنند .8/ 22 درصد پاسخگویان گفته اند هم از رسانه هاي اجتماعی داخلی و هم خارجی استفاده
می کنند .27 درصد پاسخگویان گفته اند در حال حاضر کاربر هیچکدام از رسانه هاي اجتماعی داخلی یا خارجی نیستند .این اعداد
به خوبی حاکی از اهمیت دسترسی باکیفیت کاربران به شبکه هاي اجتماعی خارجی است .گذشته از اینها، محدودیت هاي ناشی از
تحریم ها باعث شده اند که کاربران ایرانی براي دسترسی به بسیاري از محتواهاي خبري، آموزشی و پژوهشی نیز به ابزارهایی مانند

 
فیلترشکن و VPN وابسته باشند و کاهش کیفیت ارتباطات می تواند بر فعالیت شهروندان در این مورد نیز اثرگذار باشد. 

فیلترشکن ها و VPN ها به خودي خود کیفیت و سرعت اینترنت دریافتی توسط کاربران را کاهش می دهد و حالا با کاهش سرعت
اینترنت ارائه شده توسط شماري از سرویس دهندگان اینترنتی و مسدود شدن مداوم IP هاي VPNها، این مشکل بیش از پیش
محسوس شده است .رضوي معتقد است این آمارها به خوبی گویاي خواست و نیاز مردم هستند و سیاستگذاران با ایجاد هرگونه مانع
در دسترسی آزاد و باکیفیت کاربران به این پلت فرم ها، خواسته عمومی را نادیده می گیرند .وي معتقد است: پاسخگو نبودن هیچ
کدام از متولیان این بخش ها در قبال اختلالاتی که روزهاي اخیر در این فضا رخ می دهد و از سوي دیگر انکار وجود هرگونه اختلال،
نه تنها بی اعتمادي شهروندان به صحبت هاي سیاستگذاران را بیشتر کرده، بلکه باعث می شود مردم از هرگونه اقدام جدید (حتی اگر

 
در راستاي بهبود شرایط در یک بخش باشد) نگران شوند. 

آذري جهرمی، وزیر سابق ارتباطات و فناوري اطلاعات پیش از این بارها بر ناکارآمد بودن فیلترینگ در کنترل آسیب هاي فضاي
مجازي تاکید کرده بود و باز شدن راه انواع فیلترشکن به گوشی هاي ایرانیان را بسترساز آسیب هاي متعدد دیگري خوانده بود .یکی
از نکات قابل توجه طرح صیانت آن است که رویکرد طراحان این طرح به موضوع فیلترینگ تغییر کرده و آنها درصدد هستند تا با
مکانیزم جدیدي دسترسی به محتواهاي خاص را محدود کنند .رضوي در تشریح مفاد طرح اخیر مجلس می گوید: پیش نویس طرح
اخیر مجلس نشان می دهد که در آینده اي نزدیک و در صورت اجرایی شدن طرح، حتی داشتن فیلترشکن و VPN نیز نمی تواند به
دور زدن محدودیت ها کمک کند، زیرا قرار است به جاي فیلتر شدن این شبکه هاي اجتماعی، پهناي باند آنها محدود شود .به این
ترتیب پلت فرم هاي خاص (که انواع پلت فرم هاي خارجی را نیز شامل می شود)، به خودي خود از دسترس خارج شده و امکان

 
دورزدن این محدودیت ها هم ممکن نخواهد بود . 

شرایط اکوسیستم استارت آپی کشور با این وجود، مشکلات فعالان فضاي مجازي و کسب و کارهاي اینترنتی در ایران به کیفیت
نامساعد اینترنت و احتمال اجراي طرح هایی مانند طرح صیانت محدود نیست و گزارش هاي مختلف نشان از شرایط نامساعد
اکوسیستم استارت آپی ایران در مقایسه با عموم کشورهاي جهان، خصوصا کشورهاي منطقه دارد . گزارش اخیر «استارت آپ ژنوم»
نشان داد که اکوسیستم استارت آپی ایران حتی در میان 100 کشور برتر جهان نیز قرار ندارد؛ این درحالی است که حتی در همین
یک سال اخیر، اکوسیستم استارت آپی کشورهایی مانند امارات، مصر و ترکیه بهبود قابل توجهی پیدا کرده اند و حتی با ارائه

 
امتیازهایی درصدد جذب متخصصان ایرانی به سمت فضاي نوآوري و فناوري کشور خود هستند. 

درحالی که اکنون ذهن فعالان فضاي مجازي و کسب و کارهاي اینترنتی ایرانی درگیر طرح هایی مانند طرح صیانت و قوانین جدید



رگولاتوري شده و نبود شرایط مساعد براي فعالیت هم دغدغه هاي تازه اي براي آن ایجاد می کند، کشورهاي امارات و ترکیه در

 
همسایگی ما توانسته اند در جایگاه هاي یازدهم و پانزدهم فضاي برتر استارت آپی دنیا قرار بگیرند . 

علی پرند، از کارشناسان حوزه IT در این باره به «دنیاي اقتصاد» می گوید: متاسفانه سبقت کشورهاي همسایه در بهبود اکوسیستم
هاي استارت آپی شان در شرایطی اتفاق می افتد که ایران گاهی زودتر یا همزمان با این کشورها فعالیت هاي استارت آپی خود را آغاز

 
کرد و اکنون عقب افتادن ایران نسبت به آن کشورها بسیار چشمگیر شده است. 

وي می گوید: در شرایطی که دغدغه اول سیاستگذاران این حوزه باید تسهیل شرایط براي کسب و کارها باشد اما نه تنها مانع تراشی
ها و اضافه شدن انواع و اقسام مجوز به فرآیندها متوقف نمی شود، بلکه هرگونه مطالبه و انتقاد از شرایط موجود با واکنش هاي منفی
مواجه می شود . پرند با تاکید بر آنکه با وجود حضور چند استارت آپ بزرگ در ایران، هنوز هیچ یک موفق به ورود به بازار سرمایه و
خروج سرمایه گذاران اولیه آنها نشده اند، می گوید: با چنین شرایطی چطور می توان به بهبود شرایط امید داشت؟ وقتی به دلیل
تحریم ها، راه براي ورود سرمایه گذاران خارجی بسته است و سرمایه گذاران داخلی نیز هنوز موفق به کسب بازده از سرمایه گذاري

 
هاي پیشین خود نشده اند، چطور می توان تحول جدیدي ایجاد کرد. 

این فعال حوزه IT معتقد است که عواقب چنین اقدامات و مانع تراشی هایی محدود به کسب و کارها، بنیانگذاران و کاربران آنها
نیست؛ بلکه با تضعیف اقتصاد دیجیتال به عنوان بخش مهمی از اقتصاد کشور، تمام شهروندان متضرر خواهند شد . وي تاکید می کند
که در چنین شرایطی پرداختن به موضوعاتی مانند آنچه در طرح صیانت مطرح شده به هیچ وجه اولویت کشور نیست و به نظر می

رسد تنها منافع گروه خاصی را تامین می کند.



دولت اختیارات منطقه آزاد اروند را به بنیاد شهید بسپارد

منبع: شبستانشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/07/06

قاضی زاده هاشمی از دولت خواست تا اختیارات منطقه آزاد اروند را به بنیاد شهید بسپارد و گفت: ما این آمادگی را داریم تا
با تزریق امکانات، شرایط را براي ایجاد زیرساخت ها و جذب سرمایه گذار فراهم کنیم تا مردم آبادان و خرمشهر به حق خود

برسند.

قاضی زاده هاشمی از دولت خواست تا اختیارات منطقه آزاد
اروند را به بنیاد شهید بسپارد و گفت: ما این آمادگی را داریم
تا با تزریق امکانات، شرایط را براي ایجاد زیرساخت ها و جذب
سرمایه گذار فراهم کنیم تا مردم آبادان و خرمشهر به حق

 
خود برسند. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از منطقه آزاد اروند،
«سید امیر حسین قاضی زاده هاشمی» شامگاه (دوشنبه 5

مهر) در آئین امضاي تفاهم نامه ساماندهی و توسعه طرح هاي خوداشتغالی و کارآفرینی ایثارگران که فی مابین سازمان منطقه آزاد
اروند و بنیاد شهید و امور ایثارگران منعقد شد اظهار کرد: عمده رزمندگان کشور در جبهه هاي جنوب مقابل دشمن قرار گرفتند و
جان خود را فداي وطن کردند و هیچ سرزمینی به اندازه این منطقه با دفاع مقدس مرتبط نیست چراکه آمار شهدایی که در این

 
منطقه به شهادت رسیده اند یک سوم کل شهداي کشور را به خود اختصاص داده است. 

معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور مردم آبادان و خرمشهر را داراي ریشه ایثار و شهادت عنوان کرد و
افزود: مردم این منطقه دین زیادي بر گردن کشور دارند و شرایط فعلی آبادان و خرمشهر زیبنده مردم این شهرها نیست.غیرت مردم

 
این منطقه مربوط به تمام تاریخ است زیرا آنها در تمامی زمینه ها مجاهدت هاي زیادي داشته اند. 

وي با بیان اینکه منطقه آزاد اروند کمبودي از لحاظ زیرساخت ندارد تصریح کرد: متاسفانه ضعف مدیریت منسجم با وجود منابع

 
عظیم مانند نفت، پتروشیمی و راه هاي ارتباطی دچار عقب ماندگی آبادان و خرمشهر شده است. 

قاضی زاده هاشمی از وجود دوگانگی حاکمیتی در منطقه آزاد اروند انتقاد کرد و ادامه داد: این منطقه باید به مدیریت یک پارچه

 
برسد تا از بحران کنونی خارج شود. 

وي با اشاره به اینکه ما آمادگی کامل براي مدیریت سازمان منطقه آزاد اروند را داریم خاطرنشان کرد: از دولت می خواهیم اختیارات

 
منطقه آزاد را به بنیاد شهید بسپارد تا را در این منطقه مستقر شویم و به اقتصاد و اشتغال آن رونق دهیم. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور اضافه کرد: ما این آمادگی را داریم تا با تزریق امکانات، شرایط را براي ایجاد زیرساخت ها و



جذب سرمایه گذار فراهم کنیم تا مردم آبادان و خرمشهر به حق خود برسند البته این مهم با قرارداد طولانی مدت میسر خواهد بود تا

 
بتوان مدیریت یکپارچه را تدوین کرد. 

وي همچنین با اشاره به تفاهم نامه منعقد شده منطقه آزاد اروند و بنیاد شهید یاد آور شد: این تفاهم نامه نیازمند طرح جامع منطقه
به منطقه است و باید جزئیات آن را تعهدآور کنیم تا نتیجه مطلوب حاصل شود.



تفاهم نامه فی مابین منطقه آزاد اروند و بنیاد شهید و امور ایثاراگران امضا شد

منبع: شبستانشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/07/06

با حضور رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور تفاهم نامه فی مابین منطقه آزاد اروند و بنیاد شهید و امور ایثاراگران در
راستاي ساماندهی و توسعه طرح هاي خوداشتغالی و کارآفرینی ایثارگران به امضا رسید.

با حضور رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور تفاهم
نامه فی مابین منطقه آزاد اروند و بنیاد شهید و امور
ایثاراگران در راستاي ساماندهی و توسعه طرح هاي

 
خوداشتغالی و کارآفرینی ایثارگران به امضا رسید. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از منطقه آزاد اروند،
طی آئینی با حضور معاون رئیس جمهوري و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور، شامگاه (دوشنبه 5مهر) تفاهم نامه ساماندهی

 
و توسعه طرح هاي خوداشتغالی و کارآفرینی ایثارگران فی مابین سازمان منطقه آزاد اروند و بنیاد شهید و امور ایثارگران امضا شد. 

در این آئین «حسین گروسی» با گرامیداشت هفته دفاع مقدس و سالروز شکست حصر آبادان و یاد و خاطره شهداي جنگ تحمیلی و
همچنین تسلیت به مناسبت فرارسیدن اربعین حسینی، با بیان اینکه بر اساس این تفاهم نامه از این پس انعقاد هر تفاهم نامه اي بر
اساس ظرفیت هاي موجود در هر منطقه صورت می گیرد اظهار کرد: متاسفانه با وجود بهترین زیرساخت ها در مناطق آزاد به دلیل

 
بهره برداري نادرستی که صورت گرفته فقر در منطقه آزاد اروند به وجود آمده است. 

سرپرست سازمان منطقه آزاد اروند با تاکید بر ضرورت اجرایی شدن واردات خودرو براي ایثارگران تصریح کرد: بندرهاي منطقه آزاد
اروند این ظرفیت را دارند تا براي 70 درصد ایثارگران خودرو وارد کنند، واردات خودرو براي ایثارگران می تواند جهش خوبی در

 
اقتصاد و اشتغال آنها به ارمغان بیاورد. 

وي اشتغال را بزرگترین مشکل ایثارگران برشمرد و افزود: زمین مناسبی براي ساخت مسکن ایثارگران منطقه آزاد اروند در نظز گرفته
شده که امیدوارم شکستن حصر آبادان روز شکستن مشکلات این افراد نیز باشد چراکه اگر به قانون منطقه آزاد عمل شود این منطقه

 
به منطقه تولید و اشتغال تبدیل خواهد شد. 

گروسی بیان کرد: بنیاد شهید می تواند براي ایجاد اشتغال زایی ایثارگران از فرصت هاي خوبی مانند تولید و بسته بندي دام سنگین

 
و سبک توسط سازمان کوثر و شرکت شاهد جهت صادرات به کشورهایی نظیر عراق استفاده کند. 

وي عنوان کرد: منطقه آزاد اروند ظزفیت بسیار خوبی دارد و می تواند بسیاري از مشکلات ایثارگران را برطرف کند لذا این موضوع نیز

 
نیازمند پیگیري مسئولان است؛ این منطقه آزاد و تجاري قابلیت تبدیل به منطقه آزاد علمی را دارد. 



 
باید به خرمشهر و آبادان توجه ویژه شود 

«حجت الاسلام محمدجواد عادل پور» نیز در ادامه با بیان اینکه گلزار شهداي خرمشهر شایسته شهیدان و مردم این شهر نیست و نیاز

 
به اعتبارات ویژه اي دارد ابراز کرد: متاسفانه شهرداري که خود داراي مشکلات زیاد مالی است متصدي گلزار شهدا است. 

امام جمعه خرمشهر خواستار رفع بلاتکلیفی زمین هاي تعیین شده جهت واگذاري به ایثارگران شد و اضافه کرد: متاسفانه حدود 20

 
سال از واگذاري زمین هاي تعیین شده به 200 خانواده ایثارگر و جانباز می گذرد اما به این موضوع توجه اي نشده است. 

وي تصریح کرد: همان گونه که براي حل مشکلات خوزستان استاندار ویژه تعیین شد باید به خرمشهر و آبادان توجه ویژه شود و

 
اعتبارات و پیگیري هاي ویژه اي صورت گیرد. 

حجت الاسلام عادل پور با بیان اینکه ساختمان بنیاد شهید خرمشهر در شان نیست تاکید کرد: باید در زمینه ایثار و شهادت به

 
خرمشهر و آبادان نگاه ویژه شود. 

 
باید هرچه سریعتر دو شهرستان آبادان و خرمشهر ساماندهی شوند 

در ادامه «سید زین العابدین موسوي» نیز ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهداي هشت سال دفاع مقدس اذعان کرد: با گذشت سال
ها و به روي کار آمدن دولت هاي مختلف آبادان وخرمشهر همچنان جنگ زده اند، لذا می بایست هرچه سریع تر این دو شهرستان

 
ساماندهی شوند. 

معاون استاندار و فرماندار ویژه آبادان با بیان اینکه این تفاهنامه در دولت قبل هم به امضا رسید اما اجرایی نشد ادامه داد: تنها در
خواست ما این است که ایثارگران آبادان و خرمشهر در نظر گرفته شوند و لازم است تمام مفاد تفاهمنامه در مورد آبادان و خرمشهر

 
اجرا شود. 

درحاشیه آئین انعقاد تفاهم نامه فی مابین سازمان منطقه آزاد اروند و بنیاد شهید و امور ایثارگران معاون رئیس جمهوري در امور
ایثارگران از دو خانواده شهید موسوي و شهیدان بحرانی تجلیل و قدردانی کرد.



هفت خوان «کارآفرینی اینترنتی» در ایران

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/07/06

فصل اقتصاد - دنیاي اقتصاد: افت سرعت اینترنت و از کار افتادن فیلترشکن هاي مختلف در هفته هاي اخیر، شائبه اجراي
زود هنگام طرح صیانت را در میان اقشار مختلف جامعه ایجاد کرد به طوري که عضو کمیسیون فرهنگی مجلس مجبور به

واکنش نسبت به موضوع شد و ادعاهاي مطرح شده مبنی بر قطع یا ضعیف شدن اینترنت خانگی در ...

فصل اقتصاد - دنیاي اقتصاد: افت سرعت اینترنت و از کار
افتادن فیلترشکن هاي مختلف در هفته هاي اخیر، شائبه
اجراي زود هنگام طرح صیانت را در میان اقشار مختلف
جامعه ایجاد کرد به طوري که عضو کمیسیون فرهنگی
مجلس مجبور به واکنش نسبت به موضوع شد و ادعاهاي
مطرح شده مبنی بر قطع یا ضعیف شدن اینترنت خانگی
در راستاي اجراي طرح صیانت را رد کرد .با وجود آنکه

هنوز این طرح به مرحله اجرا نرسیده، اما نگرانی هاي حاصل از آن، به وضوح بر کسب و کارهاي اینترنتی و افکار عمومی سایه انداخته
است .این در شرایطی است که وضعیت اکوسیستم استارت آپی کشور و شرایط راه اندازي کسب و کار در حالت عادي و پیش از
اجراي طرح نیز چندان مساعد نبوده و حالا احتمال اضافه شدن برخی محدودیت هاي ناشی از طرح صیانت نیز بر این نگرانی ها

 
افزوده است. 

مرکز افکار سنجی دانشجویان ایران (ایسپا) ماه گذشته گزارش جدیدي از نگرش شهروندان پیرامون رسانه هاي اجتماعی منتشر کرد
و در آن به بررسی و پایش افکار عمومی و میزان ارتباط زندگی اقشار مختلف جامعه به این رسانه ها و پلت فرم ها پرداخت .نتایج
حاصل از این مطالعه نشان داد که حدود 20 درصد از کاربران، از طریق رسانه هاي اجتماعی کسب درآمد می کنند و به عبارتی

 
ارتباط اینترنتی و دسترسی به پلت فرم هاي شبکه هاي اجتماعی مانند اینستاگرام براي آنها ضروري است. 

در گزارش اخیر مرکز آمار ایران نیز آمده بوده که شغل و درآمد حدود 11 میلیون ایرانی به شبکه هاي اجتماعی وابستگی دارد و نقش
پلت فرم هاي خارجی در این مورد بسیار پررنگ تر از پلت فرم هاي مشابه داخلی است به طوري که آمارها حاکی از آنند که 83

 
درصد درآمد کسب و کارهاي فعال در این حوزه وابسته به اینستاگرام است. 

با این وجود کندي سرعت اینترنت در روزهاي اخیر، خصوصا در بار گذاري داده هاي شبکه هاي اجتماعی مانند اینستاگرام، نگرانی
فعالان این پلت فرم و کسب و کارهاي اینترنتی را تشدید کرد و باعث شد شایعه آغاز اجراي طرح صیانت در رسانه هاي مختلف

 
منتشر شود . 

علی یزدیخواه، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس در پاسخ به این گمانه زنی ها گفت: «این موضوع را به شدت تکذیب می کنم و خیال
مردم راحت باشد .طرح مذکور هنوز در کمیسیون مشترك مورد بررسی قرار نگرفته و جلسه اي هم برگزار نشده است.» این عضو
کمیسیون فرهنگی مجلس در ادامه صحبت هاي خود درباره کندي اینترنت تصریح کرد: «ضعیف شدن اینترنت خانگی ارتباطی به

 
این طرح ندارد .مگر همیشه سرعت آن مناسب بوده است؟» 

این صحبت هاي نماینده مجلس شوراي اسلامی، واکنش هاي دیگري را برانگیخت .بهزاد رضوي، از فعالان کسب و کارهاي اینترنتی



درباره این مورد به «دنیاي اقتصاد» می گوید: چنانچه خود نمایندگان مجلس به این امر واقفند که قبل از این نیز سرعت اینترنت
خوب نبوده است، چرا به جاي اولویت قرار دادن بهبود زیرساخت ها و فراهم کردن امکان دسترسی بهتر به ارتباطات اینترنتی، به
دنبال اجراي طرحی مانند صیانت هستند .وي با اشاره به مفاد مطرح شده در پیش نویس این طرح می گوید: جزئیات ابتدایی طرح به
خوبی گویاي آن است که اجراي این طرح تا چه حد می تواند فضاي مجازي کشور و دسترسی کاربران را محدود کند .این درحالی
است که همین حالا نیز شرایط براي فعالیت در این حوزه چندان مطلوب نیست و کارآفرینان و کاربران عادي با دشواري هاي زیادي

 
در استفاده از بسترهاي موجود مواجهند. 

 
جایگاه فیلترشکن ها در فضاي مجازي 

در نظرسنجی اخیر ایسپا، 4/ 48درصد از پاسخگویان گفته اند فقط از رسانه هاي اجتماعی خارجی مثل تلگرام، واتس اپ و اینستاگرام
استفاده می کنند، در مقابل 8/ 1درصد بیان کرده اند فقط از رسانه هاي اجتماعی داخلی مثل سروش، روبیکا و .. .استفاده می کنند
.8/ 22 درصد پاسخگویان گفته اند هم از رسانه هاي اجتماعی داخلی و هم خارجی استفاده می کنند .27 درصد پاسخگویان گفته اند
در حال حاضر کاربر هیچکدام از رسانه هاي اجتماعی داخلی یا خارجی نیستند .این اعداد به خوبی حاکی از اهمیت دسترسی
باکیفیت کاربران به شبکه هاي اجتماعی خارجی است .گذشته از اینها، محدودیت هاي ناشی از تحریم ها باعث شده اند که کاربران
ایرانی براي دسترسی به بسیاري از محتواهاي خبري، آموزشی و پژوهشی نیز به ابزارهایی مانند فیلترشکن و VPN وابسته باشند و

 
کاهش کیفیت ارتباطات می تواند بر فعالیت شهروندان در این مورد نیز اثرگذار باشد. 

فیلترشکن ها و VPN ها به خودي خود کیفیت و سرعت اینترنت دریافتی توسط کاربران را کاهش می دهد و حالا با کاهش سرعت
اینترنت ارائه شده توسط شماري از سرویس دهندگان اینترنتی و مسدود شدن مداوم IP هاي VPNها، این مشکل بیش از پیش
محسوس شده است .رضوي معتقد است این آمارها به خوبی گویاي خواست و نیاز مردم هستند و سیاستگذاران با ایجاد هرگونه مانع
در دسترسی آزاد و باکیفیت کاربران به این پلت فرم ها، خواسته عمومی را نادیده می گیرند .وي معتقد است: پاسخگو نبودن هیچ
کدام از متولیان این بخش ها در قبال اختلالاتی که روزهاي اخیر در این فضا رخ می دهد و از سوي دیگر انکار وجود هرگونه اختلال،
نه تنها بی اعتمادي شهروندان به صحبت هاي سیاستگذاران را بیشتر کرده، بلکه باعث می شود مردم از هرگونه اقدام جدید (حتی اگر

 
در راستاي بهبود شرایط در یک بخش باشد) نگران شوند. 

آذري جهرمی، وزیر سابق ارتباطات و فناوري اطلاعات پیش از این بارها بر ناکارآمد بودن فیلترینگ در کنترل آسیب هاي فضاي
مجازي تاکید کرده بود و باز شدن راه انواع فیلترشکن به گوشی هاي ایرانیان را بسترساز آسیب هاي متعدد دیگري خوانده بود .یکی
از نکات قابل توجه طرح صیانت آن است که رویکرد طراحان این طرح به موضوع فیلترینگ تغییر کرده و آنها درصدد هستند تا با
مکانیزم جدیدي دسترسی به محتواهاي خاص را محدود کنند .رضوي در تشریح مفاد طرح اخیر مجلس می گوید: پیش نویس طرح
اخیر مجلس نشان می دهد که در آینده اي نزدیک و در صورت اجرایی شدن طرح، حتی داشتن فیلترشکن و VPN نیز نمی تواند به
دور زدن محدودیت ها کمک کند، زیرا قرار است به جاي فیلتر شدن این شبکه هاي اجتماعی، پهناي باند آنها محدود شود .به این
ترتیب پلت فرم هاي خاص (که انواع پلت فرم هاي خارجی را نیز شامل می شود)، به خودي خود از دسترس خارج شده و امکان

 
دورزدن این محدودیت ها هم ممکن نخواهد بود . 

 
شرایط اکوسیستم استارت آپی کشور 

با این وجود، مشکلات فعالان فضاي مجازي و کسب و کارهاي اینترنتی در ایران به کیفیت نامساعد اینترنت و احتمال اجراي طرح
هایی مانند طرح صیانت محدود نیست و گزارش هاي مختلف نشان از شرایط نامساعد اکوسیستم استارت آپی ایران در مقایسه با
عموم کشورهاي جهان، خصوصا کشورهاي منطقه دارد . گزارش اخیر «استارت آپ ژنوم» نشان داد که اکوسیستم استارت آپی ایران
حتی در میان 100 کشور برتر جهان نیز قرار ندارد؛ این درحالی است که حتی در همین یک سال اخیر، اکوسیستم استارت آپی
کشورهایی مانند امارات، مصر و ترکیه بهبود قابل توجهی پیدا کرده اند و حتی با ارائه امتیازهایی درصدد جذب متخصصان ایرانی به

 
سمت فضاي نوآوري و فناوري کشور خود هستند. 

درحالی که اکنون ذهن فعالان فضاي مجازي و کسب و کارهاي اینترنتی ایرانی درگیر طرح هایی مانند طرح صیانت و قوانین جدید
رگولاتوري شده و نبود شرایط مساعد براي فعالیت هم دغدغه هاي تازه اي براي آن ایجاد می کند، کشورهاي امارات و ترکیه در



 
همسایگی ما توانسته اند در جایگاه هاي یازدهم و پانزدهم فضاي برتر استارت آپی دنیا قرار بگیرند . 

علی پرند، از کارشناسان حوزه IT در این باره به «دنیاي اقتصاد» می گوید: متاسفانه سبقت کشورهاي همسایه در بهبود اکوسیستم
هاي استارت آپی شان در شرایطی اتفاق می افتد که ایران گاهی زودتر یا همزمان با این کشورها فعالیت هاي استارت آپی خود را آغاز

 
کرد و اکنون عقب افتادن ایران نسبت به آن کشورها بسیار چشمگیر شده است. 

وي می گوید: در شرایطی که دغدغه اول سیاستگذاران این حوزه باید تسهیل شرایط براي کسب و کارها باشد اما نه تنها مانع تراشی
ها و اضافه شدن انواع و اقسام مجوز به فرآیندها متوقف نمی شود، بلکه هرگونه مطالبه و انتقاد از شرایط موجود با واکنش هاي منفی
مواجه می شود . پرند با تاکید بر آنکه با وجود حضور چند استارت آپ بزرگ در ایران، هنوز هیچ یک موفق به ورود به بازار سرمایه و
خروج سرمایه گذاران اولیه آنها نشده اند، می گوید: با چنین شرایطی چطور می توان به بهبود شرایط امید داشت؟ وقتی به دلیل
تحریم ها، راه براي ورود سرمایه گذاران خارجی بسته است و سرمایه گذاران داخلی نیز هنوز موفق به کسب بازده از سرمایه گذاري

 
هاي پیشین خود نشده اند، چطور می توان تحول جدیدي ایجاد کرد. 

این فعال حوزه IT معتقد است که عواقب چنین اقدامات و مانع تراشی هایی محدود به کسب و کارها، بنیانگذاران و کاربران آنها
نیست؛ بلکه با تضعیف اقتصاد دیجیتال به عنوان بخش مهمی از اقتصاد کشور، تمام شهروندان متضرر خواهند شد . وي تاکید می کند
که در چنین شرایطی پرداختن به موضوعاتی مانند آنچه در طرح صیانت مطرح شده به هیچ وجه اولویت کشور نیست و به نظر می

رسد تنها منافع گروه خاصی را تامین می کند.



معماري باید معطوف به تعالی انسان باشد/ اسلامی سازي، محور دانش

معماري است

منبع: آناشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/07/06

رئیس دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره گفت: معماري مسئولیت اجتماعی است و باید معطوف به تعالی انسان
باشد.

 
رئیس دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره گفت: معماري مسئولیت اجتماعی است و باید معطوف به تعالی انسان باشد. 

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري آنا، حیدر جهان بخش، رئیس
دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره درباره برگزاري
یازدهمین دوره از برگزاري هفته معماري در این دانشگاه گفت:
این دوره از «هفته معماري در دانشگاه» سوره با شعار نوسازي، به

 
سازي و بازسازي برگزار شده است. 

 
مسئولیت محور دانش معماري، اسلامی است 

جهان بخش گفت: همه عبارات نوسازي، به سازي و بازسازي را
تحت عنوان بازآفرینی می گنجانیم، یا به تعبیر بهتر احیاي همه
ارزش هاي اجتماعی که در گذشته وجود داشته است. ارزش

 
هاي اجتماعی که ممکن است بسیاري از آنها به علت شرایط کنونی در معماري به فراموشی سپرده شده باشند. 

رئیس دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره ادامه داد: بسیاري از این ارزش هاي اجتماعی در مهندسی و معماري ما وجود
داشتند و بخش عمده اي از آنها در عصر صفویه در مکتب اصفهان اوج گرفتند. ارزش هایی که هم برخاسته از نگرش هاي حاکمیت

 
در آن دوران و هم برگرفته از نگرش هاي حکیمانه افرادي چون میرفندرسکی، جبل عاملی و شیخ بهایی بودند. 

وي گفت: در افتتاحیه هفته معماري در دانشگاه سوره به دانشجویان سه محور را به عنوان محورهاي مهم معماري معرفی کردیم که
هر سه محور حول واژه اي به نام مسئولیت تعریف می شوند. محور اول مربوط به مسئولیت ما است. مسئولیت اصلی ما مسئولیت
اجتماعی است یعنی ما نسبت به جامعه در ابعاد مختلف چه در قالب هدایت فرهنگی چه در قالب ترویج فرهنگ اسلامی مسئولیت

 
داریم. 

جهان بخش گفت: محور دوم، مسئولیتی است که نسبت به حرفه و تخصص معماري داریم و محور سوم هم مسئولیتی است که
شخص معمار نسبت به جایگاه خود دارد. اگر فرد معمار وظیفه خود را نسبت به تخصص و حرفه خود ایفا کند به طور قطع به عنوان

 
فردي که نسبت به جامعه ایفاي نقش می کند، می تواند بسیار ارزشمند باشد. 



رئیس دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره افزود: جالب است که معماري و شهرسازي اسلامی در گذشته هم بر روي
مسئولیت اجتماعی متمرکز بود و جامعه به لحاظ ساختار فضاي شهري و معماري و ویژگی هاي ارزشی آن کاملا آراسته، داراي

 
آسایش و در مسیر رشد و تکامل انسان قرار داشت. 

وي گفت: اما امروز در معماري تنها به دنبال ساختن ساختمان هستند بدون اینکه سازنده نسبت به بنا خودش را مسئول بداند، مثل

 
این می ماند که به کسی غذا بدهید تا او را از گرسنگی نجات دهید اما براي شما مهم نباشد که غذا سالم است یا مسموم. 

جهان بخش ادامه داد: آنچه از معماري و شهرسازي حکیمانه ایران در گذشته برداشت می شود این است که تمام معماران و حکما در
قالب مسئولیت اجتماعی به ویژه خوراك فرهنگی و ارزش هاي تعالی بخش به آن نگاه می کردند و امروز وظیفه ما این است که ابعاد
انسانی، اجتماعی، فرهنگی و ارزش هاي تعالی بخش انسانی که مصرف کننده فضاي معماري است مد نظر قرار بدهیم چرا که نسبت

 
به همه اجزاء مسئول هستیم. 

رئیس دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره گفت: آنچه که در مکتب اصفهان و معماري اسلامی دیده می شود مملوء از نگاه
مسئولیت پذیري است و هیچ معماري، بنایی از خودش بر جاي نگذاشته که در ده سال آینده تخریب شود و بناها داراي ماندگاري
هاي 500 -600 ساله هستند. به عبارتی فقط مسئله ساخت بنا نبود بلکه وضعیت بنا در آینده دور، مسئولیت در قبال جامعه و آثار

 
فرهنگی اجتماعی بنا هم مد نظر بود. 

 
معماري باید متوجه اصل تعالی انسان باشد 

وي افزود: هر اثر معماري که به ارزش ها و جامعه توجه نکند، جزء آثار منفی است. در معماري باید به اصل تعالی انسان به عنوان
اشرف مخلوقات توجه شود. خدا در قرآن ما را امر به آبادانی و احیاي زمین کرده است. اگر اثري از معمار بر جاي بماند که بر زمین و
جامعه اثر منفی بگذارد و یک جانبه به سمت و سویی برود که انسان را نبیند و در آن آرامش، آسایش، توجه به خداوند و تعالی وجود

 
نداشته باشد، جزء آثار منفی است. 

جهان بخش گفت: آنچه در مدرنیسم اهمیت دارد، تکنولوژي است و آنچه باید در بنا بدرخشد هم صنعت و تکنولوژي است، غافل از
اینکه انسان در این تکنولوژي ممکن است متضرر شود چرا که مدرنیته خانه را ماشینی براي زندگی تعریف می کند و به این معنا
است که معمار مدرن نگاه ماشینی به مکان آرامش و آسایش انسان دارد. در اسلام خانه فقط محلی براي زندگی نیست بلکه محلی

 
براي توجه به طبیعت، خداوند، تعالی و جامعه نیز هست. 

رئیس دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره در ادامه گفت: براي هفته معماري 4 بخش مطالعاتی و تحقیقاتی و پژوهشی،

 
آموزشی، کارگاه هاي ارتقاء بینش و دانش دانشجویان و کارآفرینی در نظر گرفته شده است. 

وي افزود: هدف از گنجاندن بخش کارآفرینی در هفته معماري این است که دانشجو بعد از فارغ التحصیلی بیکار نباشد بلکه با آموزش
هاي کارآفرینی بتواند شغل مناسبی ایجاد کند. نگاه تکنولوژیک فارغ از ارزش هاي انسانی به معماري نمی تواند راهگشاي جامعه

 
باشد. 

جهان بخش ادامه داد: در کل سه رویکرد در معماري وجود دارد. یک رویکرد این است که معمار هر چه مردم می خواهند براي آنها
بسازد که به این معماري پسینی می گویند. رویکرد دیگر این است که معمار هر چه می خواهد براي مردم بسازد که به این معماري



پیشینی می گویند. اما در معماري اسلامی هر یک از این رویکردها به تنهایی کافی نیستند، «آنچه که تو می خواهی ممکن است

 
توسط آنچه که من می دانم تعدیل و اصلاح شود و در جهت تکامل تو رقم بخورد». 

رئیس دانشکده معماري و شهرسازي دانشگاه سوره در پایان گفت: در معماري اسلامی دنبال فضایی هستیم که ما را هم متوجه

 
خودمان و هم متوجه جامعه، آینده، خدا و طبیعت کند و تنبه و آگاهی بخشی در آن وجود داشته باشد. 

انتهاي پیام/4107/



رأي اعتماد دولت به استانداران سمنان، یزد و اردبیل

منبع: روزنامه ایرانشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/07/06

رأي اعتماد دولت به استانداران سمنان، یزد و اردبیل

 
رأي اعتماد دولت به استانداران سمنان، یزد و اردبیل 

در جلسه یکشنبه گذشته هیأت دولت که به ریاست آیت االله سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهوري تشکیل شد، استانداران منتخب
استان هاي سمنان، یزد و اردبیل از هیأت وزیران رأي اعتماد گرفتند. رئیس جمهوري نیز با اشاره به نقش استانداران در تحقق اهداف
دولت مردمی به عنوان نماینده عالی دولت، از آنان خواست به طور مستقیم و از طریق فضاي مجازي با مردم ارتباط داشته باشند و با
شناسایی ظرفیت هاي هر استان، از جوانان انقلابی تحصیلکرده و کارآمد در جهت توسعه کشور و ایجاد تحول در زندگی مردم استفاده

 
کنند. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، در جلسه یکشنبه، هیأت وزیران پس از بررسی سوابق اجرایی و مدیریتی
سیدمحمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و سیدحامد عاملی، به آنان به ترتیب به عنوان استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل رأي

 
اعتماد دادند. 

آیت االله رئیسی پس از رأي اعتماد هیأت وزیران به استانداران یزد، اردبیل و سمنان با تأکید بر اینکه فضاي عمومی کشور نشان می
دهد مردم به دولت و ایجاد تحول در زندگی و مدیریت کشور امیدوار هستند، گفت: استانداران به عنوان نماینده عالی دولت در تحقق

 
اهداف دولت مردمی نقش بسیار مهمی دارند و باید بعد از توکل به خدا، به مردم اتکا کنند. 

او با تأکید بر اهمیت توجه به نظرات و دیدگاه هاي مردم در اداره کشور از استانداران خواست حتی الامکان به طور مستقیم و از طریق
فضاي مجازي با مردم ارتباط داشته باشند و با شناسایی ظرفیت هاي هر استان، از جوانان انقلابی تحصیلکرده و کارآمد در جهت

 
توسعه کشور و ایجاد تحول در زندگی مردم استفاده کنند. 

رئیس جمهوري بکارگیري جوانان دلسوز، انقلابی، کارآمد و کاردان را براي امروز و آینده کشور سازنده و مفید دانست و اظهارکرد:

 
استانداران باید از این ظرفیت ها براي ایجاد گشایش در امور استفاده کنند. 

وي پیگیري مجدانه و مستمر براي اجرایی شدن مصوبات استانی را از ضرورت هاي کاري استانداران برشمرد و تصریح کرد: صرفاً
گفتن «باید بشود» کافی نیست و پیگیري مداوم روند اجراي امور تأثیر بسیار زیادي در موفقیت ها و دستیابی به اهداف دارد.او
شاخص اصلی بررسی و ارزیابی عملکردها را اقدام در میدان عمل دانست و گفت: مردم براي ارزیابی میزان تحقق اهداف، شاخص

 
هستند و باید احساس کنند که شرایط امور بهتر شده و به آنها توجه بیشتري می شود. 

 
سوابق استانداران منتخب 

سیدمحمدرضا هاشمی استاندار جدید سمنان، پیش از این به عنوان معاون استاندار و فرماندار شهرستان مشهد (از سال 1398
تاکنون) و سرپرست استانداري استان قم (در سال 1397) و معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی این استان (در سال 1396) بوده است.
او در سال 1390 به عنوان فرماندار نمونه استان خراسان شمالی، در سال هاي 93 و 95 به عنوان فرماندار برتر استان سمنان و در
سال 1398 به عنوان فرماندار برتر استان خراسان رضوي انتخاب شد. مهران فاطمی استاندار جدید یزد هم داراي مدرك دکترا در
رشته آب و هواشناسی (مخاطرات آب و هوایی)، کارشناسی ارشد جغرافیاي طبیعی (اقلیم شناسی) و کارشناسی مهندسی منابع

 
طبیعی (مرتع و آبخیزداري) از دانشگاه یزد است. 

مشاور و مدیرکل حوزه استاندار یزد در دولت هاي نهم و دهم، مدیر راه اندازي دفتر نخبگان استان یزد به عنوان نخستین دفتر استانی



کشور و عضو هیأت مدیره بنیاد توسعه تعاون و کارآفرینی از سوابق او است. سید حامد عاملی استاندار جدید اردبیل نیز متولد 1356
و داراي مدرك دکتراي علوم ارتباطات و کارشناسی ارشد علوم ارتباطات اجتماعی از دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم تحقیقات تهران و
نیز کارشناسی مهندسی صنایع از دانشگاه صنعتی اصفهان است.او پیش از این در سِمَت هایی همچون مشاور استاندار و دبیر ستاد
تشویق و حمایت از سرمایه گذاران استان اردبیل، معاون برنامه ریزي استانداري اردبیل و رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
استان، دبیر شوراي برنامه ریزي و توسعه استان اردبیل و معاون برنامه ریزي و عضو موظف هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و

شهرك هاي صنعتی ایران فعالیت داشت.



تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان

منبع: شفا آنلاینشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/07/05

شفاآنلاین>سلامت>نتایج یک پژوهش نشان می دهد
هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند،
کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی، عاطفی و اجتماعی
فرزندان دختر و ابعاد عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان

 
پسر نیز بهتر خواهد بود. 

به گزارش شفاآنلاین:درك کودکان از وضعیت سلامت خود،
یکی از مولفه هایی است که با افزایش خود مراقبتی منجر
به بهبود کیفیت زندگی آنها می شود. این مولفه علاوه بر
ویژگی هاي خود کودك تحت تاثیر عوامل دیگر در والدین

آنهاست. عواملی نظیر سن، وضعیت تاهل، تحصیلات و وضعیت اشتغال که تعیین کننده سلامت جسمانی و روانی والدین هستند، در

 
درك کودکان از وضعیت سلامت خود نیز موثر است. 

 
اخیرا مرکز سلامت تعیین کننده هاي اجتماعی طی پژوهشی در بستر مطالعه قند و لیپید تهران به بررسی این موضوع پرداخته است. 

سارا جلالی فراهانی از مجریان این طرح در توضیح این تحقیق گفت: در اکثر مطالعات پیشین، بررسی رابطه سلامت روانی یا جسمانی
والدین با کیفیت زندگی کودکان با استفاده از ارزیابی هاي علمی مشاهده اي انجام و این ارتباط کمتر از دیدگاه مخاطبین با استفاده

 
از ابزارهایی نظیر ابزارهاي سنجش کیفیت زندگی مرتبط با سلامت بررسی شده است. 

وي در ادامه بیان کرد: در این پرسشنامه ابتدا ارزیابی فرد از سلامت خود او پرسیده می شود و میزان مشکلات در انجام فعالیت هاي
روزمره به واسطه وضعیت سلامت جسمانی و روانی مورد پرسش قرار گرفته و در خاتمه احساس آرامش و یا شادمانی و افسردگی فرد

 
به شکلی که قابل تبدیل به کمیت و اندازه گیري باشند سوال می شود. 

این پژوهشگر در خصوص یافته هاي این تحقیق با اشاره به تعداد 564 خانوار به عنوان حجم نمونه گفت: با توجه به بررسی همزمان
فرزندان درخصوص ارزیابی آنها از وضعیت سلامت جسمانی، عاطفی، اجتماعی و یادگیري، یافته هاي این مطالعه نشان داد ارتباط
کیفیت زندگی والدین و فرزندان، منحصر به بعد روانشناختی کیفیت زندگی والدین و مبتنی بر جنسیت فرزندان است و مشاهده شد
هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی، عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد
عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود. همچنین بالا بودن همین شاخصه (ارزیابی از سلامت روان) در پدران

 
موجب بهبود عملکرد فرزندان پسر در مدرسه می شود. 

بنا بر اعلام روابط عمومی پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم، دکتر پریسا امیري، رئیس مرکز تحقیقات تعیین کننده هاي
اجتماعی سلامت، در رابطه با اهمیت این طرح و کاربرد نتایج آن گفت: یافته هاي این مطالعه، اطلاعاتی را جهت طراحی مداخلات



خانواده محور با هدف ارتقاء کیفیت زندگی کودکان و نوجوانان ایرانی فراهم می کند که می تواند در سیاست گذاري هاي امور سلامت
با هدف افزایش کیفیت زندگی در بعد روانی که یکی از ابعاد اصلی سلامت به حساب می آید در نظر گرفته شود.



اشتغال سه هزار و 286 جوان در شرکت هاي تولیدي تاکستان با ورود

دادستانی

منبع: روزنامه حمایتشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/07/05

اشتغال سه هزار و 286 جوان در شرکت هاي تولیدي تاکستان با ورود دادستانی

 
اشتغال سه هزار و 286 جوان در شرکت هاي تولیدي تاکستان با ورود دادستانی 

دادستان عمومی و انقلاب شهرستان تاکستان از اشتغال سه هزار و 286 جوان در شرکت هاي تولیدي این شهرستان و جلوگیري از

 
تعدیل بیش از 7 هزار نیروي شاغل در شرکت ها از ابتداي سال 99 خبر داد. 

حسین رجبی با بیان اینکه از ابتداي سال گذشته تا به امروز از 70 شرکت تولیدي بازدید میدانی به عمل آمده است، گفت: در همین
بازه زمانی 15 جلسه ستاد پیگیري اجراي سیاست هاي اقتصاد مقاومتی دادگستري تشکیل شده و در این ستاد مشکلات 82 شرکت

 
بررسی و اقدامات لازم صورت گرفته است. 

وي از اشتغال سه هزار و 286 جوان در شرکت هاي تولیدي و جلوگیري از تعدیل بیش از 7 هزار نیروي شاغل در شرکت ها از ابتداي
سال 99 خبر داد و بیان کرد: همچنین در این بازه زمانی با افتتاح سامانه ارتباط تصویري با تولیدکنندگان براي نخستین بار در کشور،

 
مشکلات 75 نفر از تولیدکنندگان بررسی شد و اقدامات لازم صورت گرفت. 

دادستان عمومی و انقلاب شهرستان تاکستان از اقدامات لازم براي جابه جایی و انتقال 750 تن روغن خوراکی مانده در انبار یکی از
شرکت هاي تولیدي به بازار در زمانی که روغن در بازار با کمبود مواجه بود، خبر داد و گفت: با این اقدام مشکل کمبود روغن خوراکی

برطرف شد.



اتمام و تعلیق قرارداد کار

منبع: روزنامه حمایتشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/07/05

اتمام و تعلیق قرارداد کار

 
اتمام و تعلیق قرارداد کار 

اشتغال و فعالیت در هر مجموعه و شرکتی در قالب قرارداد کار شکل می گیرد که در این قرارداد، حقوق و تعهدات هر یک از کارگر و
کارفرما تعیین می شود تا در آینده اگر هر یک از طرفین نسبت به تعهدات خود کوتاهی کرد به موجب این قرارداد تنظیمی بتوانند در

 
دادگاه، وجود رابطه کارگر و کارفرمایی و تعهداتشان نسبت به یکدیگر را به اثبات برسانند. 

گاهی پیش می آید که کارگر به دلایل مختلفی از ادامه کار متوقف شود که با توجه به این دلایل که معمولا شامل بیماري،
ازکارافتادگی و مواردي از این دست می شود، قرارداد کار نیز به حالت معلق درمی آید یا منجر به خاتمه یافتن قرارداد کار می شود.

 
همین امر می تواند موجب بیکاري کارگران زیادي شود. 

تعلیق در لغت به معناي معطل ماندن یا بلاتکلیف ماندن کاري است؛ بدون اینکه زمان مشخصی براي انجام دادن دوباره آن کار وجود

 
داشته باشد. 

البته در ماده 14 قانون کار نیز به تعلیق قرارداد کار اشاره شده و قانونگذار بیان داشته است که: «چنانچه به واسطه امور مذکور در
مواد آتی، انجام تعهدات یکی از طرفین موقتا متوقف شود، قرارداد کار به حال تعلیق در می آید و پس از رفع آنها قرارداد کار با
احتساب سابقه خدمت (از لحاظ بازنشستگی و افزایش مزد) به حال اولیه بر می گردد» بر اساس نص صریح ماده مذکور می توان بیان

 
کرد که جهات و دلایلی که موجب تعلیق قرارداد کار می شود را می توان به دو بخش کلی تقسیم کرد. 

این دو بخش تحت عنوان؛ تعلیق قرارداد کار به جهت وضعیت و مشکلات خود کارگر و تعلیق قرارداد کار به جهت شرایط و وضعیت

 
کارگاهی که کارفرما فراهم کرده، قابل رسیدگی و بررسی است. 

 
تعلیق قرارداد کارگري و کارفرمایی به جهت وضعیت خود کارگر 

بیماري معمولا یکی از عمده ترین مواردي است که سبب ایجاد وضعیت و شرایط خاص به لحاظ جسمی یا روحی براي کارگري که

 
مشغول به کار است، می شود و او را از ادامه کار متوقف می کند و موجب تعلیق قرارداد کار می شود. 

به این موضوع در ماده 74 قانون کار اشاره شده و کارگري که دچار بیماري شده است، می تواند طبق قانون مرخصی استعلاجی بگیرد

 
که البته این مرخصی باید به تایید سازمان تامین اجتماعی برسد. 

یکی از حمایت هاي قانونگذار در این زمینه این است که مدت مرخصی استعلاجی جزء سوابق کار و بازنشستگی کار محسوب می

 
شود. 

همچنین ممکن است بانوانی که مشغول فعالیت هستند، در طول مدت اشتغال خود باردار شده و از مرخصی دوران بارداري و مرخصی
زایمان بهره مند شوند که در طول مدت مرخصی، قرارداد آنها به حالت تعلیق درمی آید؛ اگرچه مرخصی زایمان و بارداري در قانون
کار از موارد تعلیق شمرده نشده است؛ ولی در عمل مادران شاغلی که از این نوع مرخصی استفاده می کنند، در ایام مرخصی اشتغال و
فعالیت ندارند و عملا کار آنها به حالت تعلیق در آمده تا مجددا بعد از اتمام مرخصی به محل کار خود بازگردند. البته لازم به ذکر

 
است که مادران در دوره مرخصی زایمان، دو سوم حقوق خود را به موجب قانون تامین اجتماعی دریافت خواهند کرد. 

یکی دیگر از مواردي که موجب تعلیق قرارداد کار به علت وضعیت خود کارگر می شود، دوران خدمت وظیفه یا همان سربازي رفتن



کارگران مردي است که به سن خدمت رسیده اند و دلیلی براي معافیت ندارند. به این موضوع صراحتا در ماده 19 قانون کار اشاره
شده است که «در دوران خدمت نظام وظیفه، قرارداد کار به حالت تعلیق در می آید، ولی کارگر باید حداکثر تا دو ماه پس از پایان

 
خدمت به کار سابق خود برگردد و چنانچه شغل وي حذف شده باشد در شغل مشابه آن به کار مشغول می شود.» 

 
مورد دیگر تعلیق قرارداد کار که ناشی از وضعیت خود کارگر است، گرفتن مرخصی تحصیلی است. 

بر اساس ماده 16 قانون کار، قرارداد کارگرانی که مطابق این قانون از مرخصی تحصیلی یا دیگر مرخصی هاي بدون حقوق یا مزد
استفاده می کنند، در طول مرخصی و به مدت دو سال به حال تعلیق در می آید. تبصره – مرخصی تحصیلی براي دو سال دیگر قابل

 
تمدید است. 

یکی دیگر از موارد تعلیق ناشی از وضعیت کارگر، حالتی است که از کارگر شکایت شده و پرونده او به جریان بیفتد و در نتیجه او
بازداشت شود. در این حالت به موجب ماده 17 قانون کار، اگر توقیف و بازداشت کارگر منتهی به حکم محکومیت نشود، در مدت

 
توقیف به حال تعلیق درمی آید و کارگر پس از رفع توقیف به کار خود باز می گردد. 

بر اساس ماده 18 قانون کار، «چنانچه توقیف کارگر به سبب شکایت کارفرما باشد و این توقیف در مراجع حل اختلاف منتهی به حکم
محکومیت نشود، مدت آن جزء سابقه خدمت کارگر محسوب می شود و کارفرما مکلف است علاوه بر جبران ضرور و زیان وارده که

 
مطابق حکم دادگاه به کارگر می پردازد، مزد و مزایاي وي را نیز پرداخت کند. 

همچنین کارفرما مکلف است تا زمانی که تکلیف کارگر از طرف مراجع مذکور مشخص نشده باشد، براي رفع احتیاجات خانواده وي،

 
حداقل پنجاه درصد از حقوق ماهیانه او را به طور علی لحساب به خانواده اش پرداخت کند. 

 
تعلیق قرارداد کار به دلیل وضعیت کارگاه 

به گزارش پایگاه حقوقی یاسا، در کنار مواردي که ممکن است بر شخص کارگر عارض شود و او را از ادامه کار بازدارد و قرارداد کاري
او را معلق کند، مواردي نیز ممکن است در کارگاهی که کارفرما فراهم کرده و در اختیار کارگران قرار داده است، ایجاد شود و مانع

 
ادامه کار کارگران شود. 

در واقع این حوادث داخل کارگاه رخ می دهد و ربطی به وضعیت شخصی کارگران ندارد. در این حالت نیز همانند حالت قبل، قرارداد

 
کار کارگران به حالت تعلیق در می آید. 

به موجب ماده 15 قانون کار «در موردي که به واسطه قوه قهریه یا بروز حوادث غیرقابل پیش بینی که وقوع آن از اراده طرفین خارج
است، تمام یا قسمتی از کارگاه تعطیل شده و انجام تعهدات کارگر یا کارفرما به طور موقت غیرممکن شود، قرارادهاي کار با کارگران

 
تمام یا آن قسمت از کارگاه که تعطیل می شود، به حال تعلیق در می آید. تشخیص موارد فوق با وزارت کار و امور اجتماعی است.» 

 
وضعیت کارگران بعد از خروج از حالت تعلیق 

کارگري که قرارداد کار او چه به دلیل وضعیت شخصی خود کارگر و چه به دلیل شرایط ایجادشده در کارگاه به حالت تعلیق درآمده،
همواره در طول دوره اي که بیکار است، دغدغه معیشت داشته و نیز اینکه آیا موقعیت شغلی او همچنان پابرجاست و بعد از خروج از

 
حالت تعلیق مجددا می تواند به کار خود بازگردد؟ 

در این خصوص بر اساس ماده 20 قانون کار، چنانچه کارفرما پس از رفع حالت تعلیق از پذیرفتن کارگر خودداري کند، این عمل در
حکم اخراج غیرقانونی محسوب می شود و کارگر حق دارد ظرف مدت 30 روز به هیات تشخیص مراجعه کند (در صورتی که کارگر
عذر موجه نداشته باشند) و هرگاه کارفرما نتواند ثابت کند که نپذیرفتن کارگر مستند به دلایل موجه بوده، به تشخیص هیات مزبور
مکلف به بازگرداندن کارگر به کار و پرداخت حقوق یا مزد وي از تاریخ مراجعه به کارگاه است و اگر بتواند آن را اثبات کند به ازاي هر

 
سال سابقه کار 45 روز آخرین مزد به وي پرداخت کند. 

همچنین چنانچه کارگر بدون عذر موجه حداکثر 30 روز پس از رفع حالت تعلیق، آمادگی خود را براي انجام کار به کارفرما اعلام
نکند یا پس از مراجعه و استنکاف کارفرما، به هیات تشخیص مراجعه نکند، مستعفی شناخته می شود که در این صورت کارگر

 
مشمول اخذ حق سنوات به ازاي هر سال یک ماه آخرین حقوق خواهد بود. 



 
شرایط اتمام و خاتمه یافتن قرارداد کار 

تمامی قراردادهاي کار داراي مدت هستند که برخی از آنها موقتی و کوتاه مدت و برخی بلندمدت هستند. اما به غیر از اتمام مدت
قرارداد، موارد دیگري نیز وجود دارد که موجب خاتمه یافتن قرارداد کار می شود. به موجب ماده 2 قانون کار قرارداد کار به یکی از
طرف زیر خاتمه می یابد که شامل فوت کارگر؛ بازنشستگی کارگر؛ ازکارافتادگی کلی کارگر؛ انقضاي مدت در قراردادهاي کار با مدت

موقت و عدم تجدید صریح یا ضمنی آن؛ پایان کار در قراردادهایی که مربوط به کار معین است و استعفاي کارگر است.



روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر شدن می شود
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نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر شدن می
شود و اگر نبود این روحیه معلوم نبود برابر ابرقدرت هایی که امروز جلوي ما به زانو درآمده اند چه سرنوشتی داشتیم.

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد گفت:
روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر
شدن می شود و اگر نبود این روحیه معلوم نبود برابر
ابرقدرت هایی که امروز جلوي ما به زانو درآمده اند چه

 
سرنوشتی داشتیم. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از یاسوج، سید ناصر حسینی پور نماینده مردم شهرستانهاي باشت و گچساران در مجلس

 
شوراي اسلامی و حجت الاسلام امید گنجه امام جمعه شهر باشت با نماینده رهبر انقلاب دیدار کردند. 

آیت االله «سیدنصیر حسینی» در این دیدار ضمن خیر مقدم و تشکر از حضور سید ناصر حسینی پور، یادگار دفاع مقدس، توصیه هایی

 
در بحث بسط عدالت و توسعه و رفع تبعیض ها داشتند. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد با بیان اینکه مسئله اصلی امروز نظام، اشتغال است و باید از همه ظرفیت ها براي

 
این مهم استفاده شود. 

آیت االله حسینی بیان داشت: روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر شدن می شود و اگر نبود این روحیه معلوم نبود

 
برابر ابرقدرت هایی که امروز جلوي ما به زانو درآمده اند چه سرنوشتی داشتیم. 

 
باید از بسترهاي خوبی که در استان است نهایت استفاده را براي رشد و توسعه ببریم. 

وي از جمله این بسترها را گردشگري با استفاده از طبیعت بکر و هواي خوب و کوه ها و آبشارها دانسته و فرمودند با اتمام پروژه هاي
نا تمام در حوزه گردشگري و نفت و گاز و پتروشیمی میتوان ضمن افزایش تولید، نرخ اشتغال را نیز بالا برد و معضل بیکاري را

 
ساماندهی کنیم. 

همچنین نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد ترکیب فعلی نظام را ترکیبی براي پیشرفت در همه جوانب از جمله مسائل
فرهنگی دانستند و اظهار داشت: با ایجاد بسترهاي فرهنگی میتوان با مشکلات فرهنگی جامعه و آسیب هاي اجتماعی مبارزه کرد و

 
ایجاد هیئت ها و حسینیه ها در این مهم نقش اساسی دارند. 

«سید ناصر حسینی پور» هم در این نشست ضمن عرض تسلیت اربعین حسینی، خود را سرباز رهبر انقلاب و مردم ایران و استان



دانست و اظهار داشت: علی رغم کارهاي ناکرده و کارهاي ناتمام فراوان، عزم خود را جزم کرده ایم که به همراه همکاران خود در

 
مجلس و دولت انقلابی عدالت محوري و جهادگري را به منصه ظهور بگذاریم و با روحیه بسیجی شبانه روز خود را وقف خدمت کنیم. 

نماینده شهرستان هاي گچساران و باشت در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه با دولت و مجلس انقلابی فعلی دیگر بهانه اي براي
کار نکردن نداریم و همه باید پاي کار بیاییم تا باري از دوش مردم برداریم.



آیا بخشنامه جدید استاندار اجرایی می شود؟
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هورنیوز – باتوجه به دستورات رئیس جمهور به برخی مقامات دولتی همچون استانداران و تفویض کامل اختیارات به
آنها، این مسئولین تازه نفس می توانند با بسیج همه امکانات و مدیریت جهادي و علمی مشکلات نقاط مختلف کشور و استانهایی مثل
خوزستان را کمابیش حل نمایند. همانگونه که می دانیم مردم با وزیر و رئیس جمهور به طور روزانه سر و کار ندارند، به جز سفرهاي
استانی که مدیران ارشد را می بینند بقیه امور خود را با استاندار، فرماندار و بخشدار پیش می برند. از این رو می توان گفت درصد
بالاي مشکلات با ظرفیت هاي داخلی در استان ها حل می شود. در واقع استاندار نقش رئیس جمهور را در آن استان ایفا می کند و
اگر این مقام ارشد اجرایی پاي کار باشد، می تواند بیشتر مشکلات مردم استان خود را حل و فصل نماید. در همین زمینه و با استفاده
از این اختیارات غروب روز سی ام شهریور ماه گذشته بخشنامه اي از سوي استاندار خوزستان صادر شد. این مهم که باعث خشنودي
مردم و نخبگان خوزستانی شد، کمتر از یکساعت پس از انعکاس وسیع آن بطور غیرمنتظره از سایت خبري استانداري خوزستان
حذف شد. البته یکی از کارکنان روابط عمومی استانداري دلیل حذف این بخشنامه را ویرایش و اصلاح آن دانسته که تا کنون پس از
گذشت چند روز همچنان روي خروجی این سایت قرار نگرفته است. از سویی دیگر برخی فعالین سیاسی دلایلی همچون انتقال و
تمرکز حساب شرکت هاي مستقر و فعال خوزستان در بانک هاي عامل استان و استخدام بومی ها و اولویت ساکنین محل استقرار
صنایع و کارگاههاي را باعث حذف آن از سایت خبري استانداري با فشار از مرکز عنوان کرده اند که تاکنون در اینخصوص هیچکدام از
مقامات رسمی به آن واکنش نشان نداده اند. در همین زمینه یداله مهرعلی زاده استاد دانشگاه شهید چمران اهواز به خبرنگار ما گفت:
بدون شک این نامه و پیگیري آن براي تقویت ظرفیت هاي اشتغال زایی استان اولویت زیادي دارند. اما بررسی سوابق چنین اقداماتی
در دوره استانداري  هاي گذشته بویژه آقایان مقتدایی و شریعتی نشانگر آن است که ضمانت اجرایی این نامه ها وابسته به چند مساله
مهم است. وي موارد مذکور را اینگونه بیان می کند و می گوید: اختیارات پایین بانک هاي استان در اعطاي تسهیلات و وام هاي بانکی
به متقاضیان، شرایط تعیین شده ناصحیح ورود به مناقصه ها توسط مافیاي قدرت و ثروت در پایتخت از یک سو و ناتوانی پیمانکاران
بومی در تامین مالی پروژه هاي بزرگ اقتصادي در استان از سوي دیگر که توان ورود و برنده شدن در مناقصه ها را کاهش داده است،
وجود مافیاي قدرت و ثروت در پایتخت و قانون امضاي طلایی که فرصت فساد مالی زیادي براي بعضی از نمایندگان مجلس، مدیران
دولتی و دلالان اقتصادي در تهران ایجاد کرده است که اجازه تمرکز زدایی به استانها را نخواهند داد و با پیچیده کردن ساختار اداري
و فرآیندهاي قانونی و عدم ظرفیت سازي در استانها عملا اجازه استفاده از توانمندي هاي استانها را فراهم نمی سازند و ضعف
زیرساخت هاي علمی و آموزش عالی استان در تربیت نیروهاي کارآمد که بتوانند در رقابت با نیروهاي خارج از استان در آزمون هاي
استخدامی و تجارب کاري هماوردي داشته باشند و… باعث می شود اینگونه بخشنامه ها اجرا نشوند. این استاد دانشگاه در پایان می
افزاید: اگر آقاي خلیلیان استاندار خوزستان در صدد تغییر در ساختار ناصحیح ارتباطی مرکز و پیرامون است باید موارد مطرح شده
فوق را به صورت اساسی پیگیري نمایند. سید کریم حسینی نماینده اهواز در مجلس شوراي اسلامی نیز در تائید این بخشنامه گفت:
اولویت دادن به جوانان بومی در آزمون هاي استخدامی امري است که در همه استانها رعایت می شود و موضوع جدیدي نیست که
بخواهیم براي استان خوزستان بر روي آن تاکید کنیم. مستنداتی وجود دارد که در دیگر استانها استخدام در حوزه پتروشیمی ها
آموزش و پرورش و دیگر حوزه هاي اداري اولویت و بلکه تمام سهمیه استخدام به بومی هاي ساکن آن استان اختصاص یافته است.
وي افزود: مسئله بعدي این است که اگر ما می خواهیم اولویت استخدام براي جوانان استان خوزستان باشد به دلیل جایگاه نامناسب
این استان در زمینه بیکاري است که همواره در رتبه هاي اول و دوم قرار داشته و دارد. سید کریم حسینی اظهار کرد: این امر براي
استانهایی مانند سیستان و بلوچستان هم که شرایط نامناسبی در این زمینه دارد باید جاري شود. باید همه آنهایی که به این امر انتقاد



دارند بگوییم که مگر سهمیه و کرسی هاي استخدامی چه میزان است که بخواهیم همین میزان اندك را هم با سایر استانها شریک
شویم! نماینده مردم اهواز در مجلس عنوان کرد: در استانی مانند خوزستان که رتبه بیکاري بالایی دارد وقتی استخدامی اعلام می
شود باید همه این سهمیه که معمولا هم بسیار اندك است به اهالی همین استان اختصاص داده شود. این موضوع نه از روي تعصب و
یا براي جلب رضایت مردم بلکه یک خواسته کاملا منطقی و کارشناسی است. وي افزود: از هر زاویه اي که به موضوع استخدام نگاه
بیاندازیم هم به دلیل محدودیت و هم به دلیل رتبه نامناسب استان خوزستان در زمینه بیکاري و وجود مراکز آموزشی که جوانان
متخصص را در زمینه هایی مانند کشاورزي نفت پتروشیمی و امثالهم پرورش می دهد این موضوع باید موضوع استخدام جوانان بومی
بیشتر از پیش جدي گرفته شود. حسینی در پایان گفت: موضوع دیگر شرکت هاي متعددي هستند که در این استان فعالیت دارند اما
گردش حساب آنها در خوزستان نیست؛ انتظار ما این است که حداقل بخشی از گردش مالی آنها در این استان باشد تا عواید آن به
مردم این دیار برسد . در بخشی دیگر سید مرتضی افقه استاد اقتصاد دانشگاه شهید چمران اهواز به خبرنگار ما گفت: این بخشنامه
بالقوه یک اقدام بسیار مفیدي است که سالهاي گذشته این نوع ارتباط جزیره اي واحدهاي بزرگ به خصوص با بخش هاي محلی و
استانی مورد نقد کارشناس ها از جمله بنده بوده و اینکه این واحدها ارتباط مالی و تجاري خود را با اقتصاد استان برقرار نکرده اند
باعث شده بود طی مدت هاي گذشته مشکلات و زیان هاي فعالیت واحدهاي مذکور به استان رسوب کند و منافعشان به خارج از
استان منتقل شود. وي افزود: این بخشنامه شرط لازم بود اما این الزاما به معنی آن نیست که حتما اجرایی شود و یا به سرعت
تاثیرگذار باشد. موانع و مشکلاتی وجود دارد که این بخشنامه را نمی تواند در حال حاضر عملیاتی کند. افقه در خصوص این موانع
عنوان کرد: اول باید دید که شرکت هاي مذکور باتوجه به اینکه جایگاه ملی دارند چقدر خودشان را به استاندار و مقامات محلی مقید
می دانند و خیلی هم نمی توان به آنها فشار آورد چون از مرکز پشتیبانی می شوند و تولیدات آنها در تولیدات ملی نقش موثري دارد
و مورد حمایت دولت مرکزي هستند. این استاد اقتصاد افزود: محدودیت دیگري که وجود دارد این است که آیا واحدها و بخش هاي
محلی این امکان را دارند با این بخش هاي بسیار بزرگ مراودات مالی برقرار کنند یا خیر؟ بعنوان مثال اگر پذیرفته شود که قراردادها
با بخش هاي بیمه اي در استان بسته شود، آیا توان آن را به لحاظ مدیریتی و مالی دارند که به شرکت بزرگ اینچنینی خدماتی
بدهند؟ به عبارتی دیگر بین واحد هاي بزرگ ملی مستقر در استان و واحدهاي محلی به لحاظ سایز و ظرفیت هاي مدیریتی و مالی
فاصله هاي بسیار وجود دارد و اگر قرار است این ارتباط برقرار بشود و بهانه دست شرکت هاي بزرگ داده نشود این است که واحدهاي
محلی باید تقویت بشوند که مدت ها زمان می برد و کار ساده اي نیست. افقه در مورد بند پرداخت مالیات موجود در این بخشنامه
گفت: مشکلات استان داشتن الزاما بودجه بیشتر نیست و بودجه هاي بسیار چشمگیري طی دو دهه گذشته به استان سرریز شده و به
دلیل اینکه بیشتر مدیران استان خوزستان توان مدیریت منابع بالا را نداشته اند این منابع تلف شده و به مرکز برگشت خورده است.
وي در پایان افزود: این یک اقدام اولیه است و شرط اینکه این بخشنامه منجر به ایجاد رونق و تحول مثبت در استان بشود باید
اقدامات تکمیلی بخصوص براي واحدهاي محلی صورت بپذیرد در غیر اینصورت در همان مرحله اول باقی خواهد ماند. همچنین برخی
فعالین رسانه اي در فضاي مجازي با ایراد به این بخشنامه نوشتند: رونوشت نامه به دو حوزه اي صادر شده که نسبت به محتواي نامه
عملا کم ارتباط تر هستند و می بایت این رونوشت ها به معاونت مالی پشتیبانی و معاونت اقتصادي نوشته می شد. البته برخی این
بخشنامه را در راستاي تحقق شعار سال دانستند و اعلام کردند از اینگونه موارد بدون چون و چرا حمایت می کنند. آنچه که در این
میان حائز اهمیت است، اینگونه تصمیمات مورد حمایت مردم و نخبگان استان است و نمایندگان مجلس شوراي اسلامی نیز باید از
یک چنین تصمیم هایی که به توسعه این استان می انجامد حمایت کنند و سوال بسیار مهم این است که چرا تاکنون این بخشنامه بر

خروجی سایت استانداري خوزستان قرار نگرفته است، و از چه زمانی قرار است مفاد این بخشنامه اجرا شود؟



انسجام در مدیریت راه گذر از وضعیت کنونی
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فقدان مدیریت منسجم باعث وضعیت کنونی آبادان و خرمشهر و استان خوزستان شده است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آبادان؛ رییس بنیاد شهید و
امور ایثارگران کشور در مراسم ساماندهی و توسعه طرح هاي خود
اشتغالی و کار آفرینی که در سالن همایش منطقه آزاداروند برگزار شد
گفت:هیچ سرزمینی به اندازه این منطقه به دفاع مقدس مرتبط نیست

 
 .

قاضی زاده تصریح کرد: از دولت میخواهیم همه اختیارات منطقه آزاد
را به ما بسپارد تا تمام توان سازمان بنیاد شهید را در این منطقه

 
مستقر کنیم و رونق به اقتصاد و اشتغال این منطقه بازگردد. 

 
وي عنوان کرد: تفاهم نامه نیازمند طرح جامع منطقه به منطقه است و باید جزییات را تعهد آور کنیم تا نتیجه مطلوب حاصل شود. 

سرپرست سازمان منطقه آزاد اروند نیز گفت:وظیفه داریم براي ایثارگران گرانقدر کاري را براي بهبود معیشت و اشتغالشان مهیا کنیم.

گروسی افزود:منطقه آزاد ظرفیت بسیار بالایی دارد که میتواند مشکل ایثارگران را حل کند که این امر نیازمند پیگیري مسئولان

 
دولت است. 

 
وي تصریح کرد: واردات خودرو براي ایثارگران ممکن است جهشی را در اقتصاد و اشتغال جانبازان به ارمغان بیاورد. 

 
زمین مناسبی براي ایثارگران در نظر گرفته شده است که در صورت تایید دولت امکان حل مشکل مسکن ایثارگران نیز وجود دارد. 

حجت الاسلام محمد جواد عادلپور امام جمعه خرمشهر نیز با بیان اینکه باید توجه ویژه اي به شهرستان هاي آبادان و خرمشهر شود
گفت: اگر تفاهم نامه سازمان بنیاد شهید و شوراي عالی مناطق آزاد اجرایی گردد و به بندهاي آن توجه شود ، بخشی از مشکلات

کشور حل خواهد شد.



توسعه زیرساخت هاي فرهنگی ـ آموزشی نایسر در دستور کار باشد

منبع: شبستانشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/07/05

رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در مجلس شوراي اسلامی گفت: پروژه توسعه عمرانی نایسر با اولویت تکمیل
زیرساخت هاي فرهنگی ـ آموزشی در دستور کار باشد.

رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در مجلس شوراي
اسلامی گفت: پروژه توسعه عمرانی نایسر با اولویت تکمیل

 
زیرساخت هاي فرهنگی ـ آموزشی در دستور کار باشد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان در کردستان، محسن فتحی
رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در اختتامیه
رویداد خلاقیت ذهنی دانش آموزان ابتدایی نایسر که به
همت سراي کارآفرینی اجتماعی برگزار شد، حضور یافت و

در این آیین با تبریک آغاز سال تحصیلی جدید به دانش آموزان و والدین، اظهار داشت: برگزاري کلاس هاي حضوري در مدارس باید
رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی انجام شود و مدیران مدارس با اولویت استفاده از مربیان پرورشی و بهداشتی، باید تمامی الزامات

 
بهداشتی را در مدارس رعایت کنند. 

فتحی با تاکید بر اینکه سلامت دانش آموزان، اولیاء و معلمان نباید به مخاطره بیافتد، گفت: حفظ سلامتی تمامی مردم و دانش
آموزان اولویت اصلی ما و مسئولان است و در این شرایط برنامه محوري و آمادگی بر اساس شرایط مختلف براي بازگشایی مدارس

 
ضرورتی انکار ناپذیر در راستاي پیشگیري از شیوع ویروس کرونا در مدارس خواهد بود. 

رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان با اشاره به پیگیري هاي صورت گرفته براي تخصیص اعتبار جهشی براي توسعه نایسر، بیان
داشت: با حمایت دفتر مقام معظم رهبري اعتبار لازم براي رفع چالش هاي عمرانی نایسر تخصیص یافته و با همکاري دستگاه هاي

 
اجرایی استان در حال انجام است. 

وي گفت: بر اساس وعده اي که به مردم نایسر داده شد، رایزنی ها و پیگیري هاي مستمري در خصوص جذب منابع مالی براي رفع

 
کمبودهاي عمرانی نایسر انجام گرفت و با دیدگاه مثبت دفتر رهبري و وزارت کشور، شاهد همگرایی مناسبی در این خصوص هستیم. 

فتحی با اشاره به اینکه مردم نایسر لایق بهترین امکانات شهري هستند، اظهار داشت: نبود بیمارستان، کمبود فضاي آموزشی، نبود
فضاي ورزشی و خلا بزرگ در حوزه فرهنگ از سایر مشکلات نایسر است که لازم است با همدلی مدیران شاهد کار بزرگی در این

 
حوزه باشیم. 

رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در مجلس شوراي اسلامی گفت: پروژه توسعه عمرانی نایسر با اولویت تکمیل زیرساخت هاي



 
فرهنگی ـ آموزشی در دستور کار باشد. 

وي بر حمایت از برنامه هاي فرهنگی سراي کارآفرینی اجتماعی نایسر در راستاي توانمندسازي کودکان و نوجوانان این منطقه تاکید و
اضافه کرد: ضعف فعالیت هاي فرهنگی ـ اجتماعی در نایسر مشهود است و باید با استفاده از ظرفیت نهادهاي مردمی و حمایت دولت

به این مهم ورودي جدي داشت.



حقوق نمایندگان پارلمان آلمان چقدر است؟

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/07/05

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از
آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود.

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از آن

 
مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

 
 

یکشنبه (دیروز) انتخابات پارلمان فدرال (سراسري) آلمان برگزار شد. آلمان داراي پارلمان فدرال (سراسري) و منطقه اي است. هر

 
منطقه فدرالی در آلمان، یک پارلمان محلی دارد. 

 
در این مطلب به جزئیات حقوق و مزایاي نمایندگان پارلمان فدرال آلمان پرداخته شده است. 

نمایندگی پارلمان در آلمان حرفه اي مشابه مشاغل دیگر نیست. شغل نمایندگان مبتنی بر انتخابات و راي مردم است و تمدید
کارشان نیز مستلزم تکرار این روند. طبق قانون، نمایندگان باید روي وظایف و کارآمدي خود تمرکز کنند. این اما بدان معنا نیست که

 
اجازه ندارند در جاي دیگر مشغول باشند. 

 
 



دیوان عالی آلمان (دادگاه حفاظت از قانون اساسی) چنین چیزي را ممنوع نکرده؛ البته نمایندگان حقوق مکفی می گیرند و فرصت

 
چندانی هم برایشان باقی نمی ماند. 

بند سه ماده 48 قانون اساسی آلمان تصریح می کند که نمایندگان باید در حدي تامین مالی شوند که نیازي به ممر درآمد دیگر

 
نداشته باشند. سقف میانگین دستمزد یک نماینده، باید هم سطح حقوق قاضی دادگاه باشد. 

این میزان که اول ژوئیه هر سال تعریف و تعیین می شود، در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص

 
که طبق جدول متداول، باید از آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

نمایندگان در عین حال مبلغی تحت عنوان ""کمک هزینه"" دریافت می کنند که براي مخارج مربوط به کارهایشان است. هر
نماینده عملا در دو جا انجام وظیفه می کند: اول در بوندستاگ (پارلمان فدرال) که مقر آن در برلین است و دوم در حوزه انتخاباتی

 
خودش. 

طبعا دفتر نماینده در حوزه انتخاباتی مخارجی دارد. از طرف دیگر هر نماینده باید جایی در برلین براي زندگی داشته باشد و اجاره
بپردازد. سقف هزینه هاي این دو عرصه نیز همه ساله در اول ژانویه و بر اساس تورم و متوسط قیمت ها تعیین می شود. این مبلغ در

 
حال حاضر ماهانه بر چهار هزار و 560 یورو و 59 سنت بالغ می شود و مشمول مالیات نیست. 

 
امکانات و فضاي کار 

پارلمان آلمان (بوندس تاگ) در طول سال دست کم 20 هفته جلسه برگزار می کند و شرکت در نشست ها براي نمایندگان الزامی
است. به هر نماینده و رئیس دفترش، محلی به وسعت 45 متر مربع تعلق می گیرد؛ دفتري مبله با کلیه وسایل ارتباطاتی مرسوم.
نمایندگان می توانند براي رفت وآمد از وسایل نقلیه پارلمان استفاده کنند. از این گذشته، آنها کارت ویژه راه آهن سراسري براي تردد
رایگان در سطح کشور می گیرند و چنانچه براي امور کاري، با هواپیما سفر داخلی داشته باشند، هزینه پرواز به آنها برگردانده می

 
شود. 

هر نماینده سالانه تا حداکثر 12هزار یورو نیز براي مایحتاج اداري تنخواه مالی دریافت می کند. این بودجه البته نقدي نیست بلکه

 
باید صرف تهیه وسایلی چون لپ تاپ، موبایل، لوازم تحریر یا اتصال اینترنت و تجهیزات دیجیتال شود. 

در همین زمینه، موضوعی در سال 2009 سرخط خبرها شد که به ماجراي ""مون بلان"" (Montblanc) شهرت یافت. در آن سال
براي بیش از100 نماینده، خودنویس ها و خودکارهایی لوکس از این برند معروف با قیمت 68هزار یورو سفارش داده شده بود. سر و
صدا و اعتراض چنان بالا رفت که رئیس وقت پارلمان ناگزیر شد در لیست لوازم اداري سال 2010 تجدیدنظر کند. از آن زمان به بعد

 
وسایل تجملی در اختیار نمایندگان قرار نمی گیرد. 

 
دریافتی هاي جانبی 

در سال هاي اخیر همیشه بر سر درآمد و عواید جنبی بعضی نمایندگان بحث و اختلاف نظر وجود داشته است. چنانچه کسی افزون بر
حقوق نمایندگی، پول دیگري در می آورد، باید مراتب را امور اداري مجلس اطلاع دهد. حتی اگر این عایدي از محل شغل سابق



 
نماینده نیز باشد، باز باید آن را اعلام کرد. در دوره قانون گذاري قبلی، یک سوم نمایندگان شامل چنین مقرراتی بودند. 

بنیاد ""اوتو - برنر"" که به اتحادیه کارگران صنایع فلزي آلمان تعلق دارد، طی تحقیقی نتیجه گرفته که در آخرین دوره پارلمان،
نمایندگان وابسته به حزب دمکرات آزاد با 62 درصد، صدر لیست نمایندگانی با درآمدهاي جانبی هستند پس از آن نمایندگان احزاب
سوسیال مسیحی / دمکرات مسیحی با 42 درصد. فراکسیون این احزاب به طور معمول شامل کسانی می شود که در حوزه کارآفرینی،

 
مشاغل آزاد و سرمایه گذاري نیز فعالیت دارند. 

در پژوهش مربوطه مشخص شد که درآمد جنبی چهار نماینده فراکسیون محافظه کاران و یک نماینده حزب دمکرات آزاد متجاوز از

 
یک میلیون یوروست. 

 
اصلاح قوانین شفافیت 

موارد پرشمار رسوایی و جنجال بر سر درآمدهاي جنبی نمایندگان در آلمان باعث اصلاحاتی در مقررات مربوط به شفافیت مالی شده
است. از سال 2021 کلیه نمایندگان موظف شده اند درآمد حاصل از محل فعالیت هاي جانبی را طبق فرمول تعیین شده اطلاع دهند.
اگر عایدي اضافی نماینده، از محل فعالیت هاي ثانویه، سرمایه گذاري یا کارآفرینی، از ماهی 1000 یورو یا سالی 3000 یورو بیشتر
باشد، مبلغ مربوطه باید دقیقا و تا آخرین سنت اعلام شود. شراکت پنج درصد به بالا در شرکت ها نیز باید روشن و شفاف اظهار مالی

 
شوند. 

نقطه عطف رسوایی هاي مالی نمایندگان، افشاي زد و بند مربوط به دلالی ماسک در دوران پاندمی کرونا بود و این که تعدادي از
اعضاي فراکسیون احزاب محافظه کار سوسیال دموکرات / سوسیال مسیحی براي تامین و تحویل ماسک به وزارت خانه هاي ایالتی و
فدرال، کمیسیون هاي میلیونی به جیب زده بودند. این باعث شد تا لابی و واسطه گري نمایندگان براي اهداف تجاري ممنوع و

 
غیرقانونی اعلام شود. 

 
آیا نمایندگان اجازه دارند هدیه قبول کنند؟ 

تا قبل از تشدید قوانین شفافیت نمایندگان مجاز بودند بدون هیچ محدودیتی هدایا دریافت کنند و البته با این پیش فرض که هدیه
ها محمل پارتی بازي یا بهره بردن از موقعیت اجتماعی نماینده نباشند. مقررات فعلی اما هرگونه شائبه رشوه و فساد در مبادله هدایا

 
را مستوجب رسیدگی قانونی می داند. 

نکته جدید این است که نمایندگان اجازه ندارند از کسی یا جایی وجه نقد دریافت کنند. هم چنین نمی توانند براي سخنرانی هاي
مربوط به فعالیت پارلمانی خود پول بگیرند. نمایندگانی که زیاد به سفر می روند و هدایایی از سوي میزبان به آنها داده می شود، اجازه
نگه داشتن هدایاي گران تر از 200 یورو را ندارند. اگر قیمت هدیه بالاتر بود نماینده موظف است آن را یا به نهاد ریاست جمهوري

تحویل دهد یا معادل مبلغ هدیه را از جیب خود بپردازد تا به صندوق خزانه فدرال واریز شود.



ارتباط بین استقلال مالی زنان و افزایش آمار طلاق وجود دارد؟

منبع: شعار سالشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/07/05

شعار سال: در مورد ارتباط استقلال مالی زنان و افزایش آمار طلاق که برخی مسئولان را نگران کرده است، گفت وگوي
مبسوطی داشته ایم با دکترعلی نجفی توانا، آسیب شناس اجتماعی و رفتاري. در ابتدا حتما باید در پی شناسایی عوامل اولیه

و ثانویه این گونه پدیده ها باشیم؛ مسلما در شرایط ناپایدار و غیرمتعارف ...

شعار سال: در مورد ارتباط استقلال مالی زنان و افزایش آمار طلاق که برخی مسئولان را نگران کرده است، گفت وگوي

 
مبسوطی داشته ایم با دکترعلی نجفی توانا، آسیب شناس اجتماعی و رفتاري. 

در ابتدا حتما باید در پی شناسایی عوامل اولیه و ثانویه این گونه پدیده ها باشیم؛ مسلما در شرایط ناپایدار و غیرمتعارف اقتصاد، مثبت
یا منفی، مطلوب و یا نامطلوب، بر نحوه زندگی افراد اثر مستقیم یا غیرمستقیم خواهد گذاشت. نقش اقتصاد، امروزه به عنوان یکی از
مهم ترین علل رفتار و کنش ها و واکنش هاي انسانی شناخته شده است. در مورد طلاق هم این رابطه وجود دارد. ولی رابطه اي
نیست که به تنهایی اثرگذار باشد. طلاق به دلایل مختلفی انجام می شود و معمولا معلول چند علتی است. تا سال هاي قبل از جنگ
جهانی دوم در جوامع غربی که مردسالار بود، زن موجودي تبعی در سایه و فرعی طلقی می شد، نقش آفرینی او هرچند در کانون
خانواده و زندگی کشاورزي بسیار مهم بود، اما اختیار و اقتداري که براي مردان تعریف شده بود، براي زنان جامعه مردسالار وجود

 
نداشت. 

از چندین دهه قبل در کشور هاي اروپایی و آمریکا و بعد ها در کشور هاي در حال توسعه با افزایش پدیده طلاق مواجه شده ایم.
جامعه شناسان و روانشناسان، برخی علت ها و عوامل این افزایش را شناسایی کرده اند. در بررسی طلاق هایی که در کشور ما اتفاق
می افتند، مهم ترین عامل اقتصادي و فرهنگی، جنسی، عدم توان مدیریت بحران، عدم آشنایی زن وشوهر به چگونگی درك روابط
متقابل و هماهنگی با زندگی مشترك است. در این میان مسلما امر مادي، یا عدم درآمد کافی بسیار تاثیرگذار است. دختري که
آرزوي زندگی خانوادگی همراه با توان اقتصادي بالا و طبعا متفاوت از زندگی والدینش دارد، وقتی به خانه شوهر می رود، در صدد
ایجاد یک ساختار خانوادگی متعارف و مطلوب است که گاهی فقر مادي شوهر، این امکان را نمی دهد و پس از فروکش کردن عواطف

 
و احساسات، مشکلات خود را نشان می دهند. 

علت دوم عدم توجه به هماهنگی ها و وجوه مشترك فرهنگی است. ما در کشوري زندگی می کنیم که فرهنگ ملی مشخصی نداریم و
معمولا الگو هاي فرهنگی یا وارداتی است، یا سنتی و یا ترکیبی از این دو. این الگو ها در میان نسل جوان عمدتا وارداتی است، با
روش هاي تربیتی خانواده ها، ما با یک شیوه والگوي تربیتی هم مواجه نیستیم، و عدم آشنایی زوجین با یکدیگر و ازدواج بر اساس
عواطف یا معرفی والدین موجب می شود بعد از مدتی که طرفین سعی می کنند جنبه هاي مثبت و هماهنگ شونده خود را نشان
دهند، اختلافات بروز می کند. در نهایت آن الگو هاي فرهنگی سنتی که در از سوي والدین آموخته اند و شخصیت آن ها در فضاي
فرهنگی شکل پیدا کرده حاکم بر رفتار شخص می شود و، چون هر دو در مسیر استقلال طلبی حرکت می کنند و توانایی مدیریت و
حل مشکلات را ندارند، ممکن است به بزرگتر شدن اختلافات جزئی و ریشه دار شدن آن ها و در ابتدا به جدایی عاطفی و جنسی و

 
در نهایت طلاق بینجامد. 

افزایش مشکلات اقتصادي در کشور ما موجب شده که اغلب شوهران بیشتر وقت خود را در بیرون از خانه و براي کسب درآمد و اداره



مالی خانواده صرف می کنند و همین امر موجب جدایی عاطفی، جسمی و جنسی طرفین می شود، چون مردي که شب خسته و
درمانده به خانه می رسد، ترجیح می دهد استراحت کند تا براي فرداي پرمشکل خود آماده شود. این مسئله زنی را که ساعت ها تنها
در خانه مانده و منتظر همسر خود است، دچار مشکلات عاطفی می کند. مشکل اقتصادي که منجر به مشکلات عاطفی می شود،
طبیعتا به طلاق می انجامد. چون در جامعه ما به دختران و پسران آموزش داده نشده که چگونه نیاز هاي عاطفی همسر خود را درك

 
و آن را مرتفع کرده و یا با ارتباط کلامی موثر همدیگر را درك کنند. 

 
شما به مردسالار بودن جامعه ایران اشاره کردید؛ این مسئله چه مشکلاتی براي تداوم خانواده ایجاد می کند؟ 

بله از نظر من، هنوز جامعه ایران، از مرحله مردسالاري گذر نکرده؛ در این جامعه، مرد، زن را شریک زندگی نمی داند و از او انتظار
فرزندآوري و اداره خانه و رفت و روب و ارضاي نیاز هاي خودش را دارد. این نگاه از بالاي مردان به زنان، در حالی که زنان، تحصیل
کرده اند و از حقوق خود آگاه هستند و شرایط فرهنگی شان تغییر یافته و حتی ممکن است شغل و استقلال مالی داشته باشند، از
سوي زنان جوان ایرانی تحمل نمی شود. بسیاري از زنان جامعه امروز ما، با تحصیلات بالا در مشاغلی، چون پزشکی، وکالت، استاد
دانشگاه و روزنامه نگاري و حتی مدیریت هاي خرد و کلان حضور موثر دارند و این روند در حال افزایش است. همین افزایش
تحصیلات موجب شده بسیاري از زنان در کشور ما از حقوق خود آشنا شوند؛ بنابراین زنان معتقدند اگر قرار است به تکالیف خود در
خانواده عمل کنند، در مقابل انتظار رعایت حقوق خود از سوي همسر را هم دارند. اما متاسفانه اکثر مردان ایرانی هنوز به آن اندازه از
رشد نرسیده و در مورد حقوق خاص زنان آموزش چندانی ندیده اند. از این جاست که زن به جاي پذیرش کورکورانه اوامر همسر-
برخلاف مادر یا مادربزرگش- شروع به مقابله و مقاومت کرده و در بسیاري موارد زمینه هاي درگیري و چالش هاي عمیق تر فراهم

 
می شود. این مجموعه عوامل اولیه هستند که معمولا به تنهایی هم اثرگذار نیستند. 

با این تفاصیل آیا شاغل بودن زن و استقلال مالی و آگاهی از
حقوق، می تواند یکی از عوامل مهم در افزایش طلاق در کشور ما

 
باشد؟ 

در این رابطه باید بگویم که شاغل بودن و داشتن استقلال مالی،
به زن این اعتماد به نفس را می دهد که در کنار همسر خود باید
زندگی مشترك را اداره کرده و مشکلات مختلف را با هماهنگی با
شوهرش حل کند. برعکس آن چه که برخی مسئولان تلقی می

کنند، مسئله شاغل بودن، استقلال مالی و آگاهی از حقوق از سوي زن، یک عامل مثبت است و می تواند به ثبات و پایداري خانواده
کمک کند. اما مشکل اساسی ما در این رابطه، برمی گردد به اختلاف فرهنگی و این که اکثر مردان جامعه ما، نمی توانند استقلال و
حق خواهی زن را تحمل کنند. همین مسئله موجب می شود چنین زنی، احساس کند با او مانند یک انسان مستقل و شریک زندگی
برخورد نمی شود؛ در حالی که هم خانه داري و فرزند داري و شوهرداري می کند و یک منبع درآمد هم حساب می شود، بنابراین
نمی تواند فشار هایی را که از سوي شوهر بر او وارد می شود، تحمل کند و واکنش نشان می دهد. نکته بسیار مهم این است که اصولا
کار زن نه فقط از نظر اقتصادي بلکه از نظر فرهنگی هم او را در شرایطی قرار می دهد که با مفهوم حق و تکلیف بیشتر آشنا شود و به
محض بروز اختلاف بر اساس حقوق فردي خود در مقابل عدم انجام تکالیف از سوي شوهرش، واکنش نشان دهد و بدیهی است که
شغل و استقلال مالی، در نشان دادن واکنش، عامل موثري است، یعنی او قرار نیست یک زندگی مشترك پردرد و مسئله دار را تا ابد

 
تحمل کند. 



وظیفه مسئولان و مدیران جامعه در رابطه با این مسئله؛ یعنی تفاوت و برداشت فرهنگی متفاوت مردان و زنان و این که گاهی فقط و

 
فقط استقلال مالی زنان را عامل افزایش طلاق می دانند، چیست؟ 

این دیدگاه که استقلال مالی زن موجب کم تحملی وي نسبت به مشکلات زندگی مشترك شده، دیدگاهی غیرعلمی و غیرکارشناسی
است. به نظر من اشتغال و استقلال مالی زنان، علت افزایش طلاق نیست؛ مگر این که این مسئله را در کنار دیگرعواملی که برشمردم
قرار دهیم؛ اگر زن در زندگی مشترك دچار مشکلاتی است، به عنوان یک انسان حق مطالبه گري دارد، چه شاغل باشد چه نباشد.
یک زن تحصیل کرده، امروز مطالبه گر است و مسئولان ما نباید مثل برخی از رژیم هاي تمامیت خواه، خواهان تداوم فقر فرهنگی و
ناآگاهی زنان باشند تا به اصطلاح خانواده را تحکیم کنند. معمولا یک حاکمیت تمامیت خواه است که مردان و در واقع شوهران
تمامیت خواه تربیت می کند و چشم بر حقوق زنان می بندد. مسئولان ما نباید در این مسیر گام بردارند، بلکه باید مردم را به حقوق و
تکلیف خود آگاه کرده و آنان را از نظر اقتصادي و رفاه اجتماعی به حدي تامین کنند که زن و مرد براي ماندن در کنار هم و ساختن
یک زندگی متعارف همدلی و همکاري کنند. اگر چنین نشود؛ مشکلات جامعه در رابطه با ازدواج پیچیده تر می شود. الان در جامعه
ما با توجه به مجموعه مشکلات اقتصادي مانند عدم اشتغال، گرانی مسکن، تورم، عدم وجود بیمه خانواده، جوانان میل و توان ازدواج
ندارند، پس اغلب آنان به جاي ازدواج قانونی، به سراغ روابط آزاد و ازدواج هاي سفید رفته اند، در این نوع روابط، نگاه سنتی حاکم
نیست و هر دو طرف نسبت به هم احساس مالکیت ندارند و اگر نتوانند با هم زندگی کنند، به راحتی از هم جدا می شوند. در موارد
دیگري هم که ازدواج اتفاق می افتد، اغلب زن و شوهران، به جاي طلاق که مشکلات اقتصادي براي هر دو طرف دارد، دچار طلاق
عاطفی شده و وارد روابط موازي می شوند و از این جا گاهی زن کشی و شوهرکشی هم آغاز می شود. این گونه فجایع اجتماعی، ناشی
از نادیده گرفتن حقوق زنان و جلوگیري از مطالبه گري آنان است. اما متاسفانه ذهنیت بسیاري از مسئولان ماهنوز بر مدار مردسالاري
می چرخد و همین امر براي زنان مشکلاتی به وجود می آورد. آن گاه وقتی زنی که استقلال مالی دارد، از زندگی مشترك پرتلاطم
خارج می شود، فورا زن را مقصر می دانند که تحمل نکرد. خوب سوال این است که وقتی حتی قانون از حقوق زن دفاع نکرده و وي را
وادار به تمکین می کند؛ چرا و تا کی باید تحمل کند؟ از زن امروز که تحصیل کرده و فرهنگ بالا و استقلال مالی دارد نمی توان
انتظار داشت که مانند مادر یا مادر بزرگش، به علت نداشتن استقلال مالی و نگاه جامعه به زن طلاق گرفته، سال ها زندگی زجرآور را
تحمل کند. تمام روانشناسان و جامعه شناسان امروز به طلاق خوب و ازدواج بد، اشاره می کنند و در مواردي که زندگی مشترك براي
زن غیرقابل تحمل می شود، به وي حق می دهند که طلاق خوب را به ماندن در یک ازدواج بد، ترجیح دهد. این در سلامت روانی
فرزندان هم موثر است؛ قرار نیست فرزندان به بهاي تحمل مادر، یک خانواده جهنمی را تحمل کنند. این انتظاري غیرانسانی است که
ما از زنان جامعه-دختران، خواهران، مادران و همسران بخواهیم که اگر شاغل نباشند، به دلیل ترس از فقر و نداري، تن به هر ذلت و
خواري و دستورپذیري و محرومیت بدهند ودر کنار مردي که به حقوق انسانی وي احترام نمی گذارد بمانند تا زندگی خانوادگی

 
درظاهر دوام داشته باشد! 
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ضرورت آسیب شناسی سیاستگذاري ها در حوزه تجهیزات پزشکی

منبع: خوزناشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/07/05

ایسنا:دبیر انجمن تولیدکنندگان تجهیزات پزشکی گفت: سیاستگذاري ها در حوزه صنعت تجهیزات پزشکی بین دو وزارتخانه
صمت و بهداشت نیاز به هماهنگی عملیاتی جدي تري دارد. از مسئله مطالبات معوق و کمبود نقدینگی تا نیاز به اصلاح ساختار و

 
اصلاح فرآیندهاي موجود هماهنگی جدي بین سازمان هاي مربوطه را می طلبد. 

مریم قاسمی اظهارکرد: صنعت تجهیزات پزشکی، از جمله صنایعی است که در کشورمان داراي پتانسیل و ظرفیت فراوانی است و می

 
تواند ضمن ایجاد اشتغال براي جوانان تحصیلکرده، ارزش افزوده قابل توجهی تولید کند. 

وي افزود: این صنعت نه تنها میزان وابستگی کشور به خارج از مرزها را به شکل محسوسی کاهش داده بلکه زمینه ساز ارزآوري شده

 
است. 

به گفته قاسمی، متاسفانه عوامل مختلفی سبب شده که این صنعت نتواند به جایگاه واقعی خود دست پیدا کند و در این رابطه هرچه
که انجمن هاي تخصصی هشدار می دهند، چندان جدي گرفته نمی شود و هنوز راه طولانی تا رسیدن به نقطه مطلوب باقی مانده

 
است. 

قاسمی ادامه داد: نکته اي که به شدت آزاردهنده است آن است که سیاستگذاري ها در حوزه صنعت تجهیزات پزشکی بین دو
وزارتخانه صمت و بهداشت نیاز به هماهنگی عملیاتی جدي تري دارد. از مسئله مطالبات معوق و کمبود نقدینگی تا نیاز به اصلاح
ساختار و اصلاح فرآیندهاي موجود، همه و همه هماهنگی جدي بین سازمان هاي مربوطه به وزارتخانه هایی از جمله صمت و

 
بهداشت را می طلبد. 

دبیر انجمن تولیدکنندگان تجهیزات پزشکی تاکید کرد: حال که در زمان تغییرات و انتصاب مدیران وزارتخانه ها قرار داریم، امید آن
می رود که مدیران جدید با نگاه به شعار "تولید، پشتیبانی، مانع زدایی " آسیب شناسی حوزه سیاستگذاري در صنعت تجهیزات
پزشکی را در صدر اقدامات قراردهند و با استفاده از تخصص و دانش تشکل هاي بخش خصوصی برنامه کوتاه مدت، میان مدت و

 
بلندمدت خود را در راستاي تعالی جایگاه صنعت تدوین کنند. 

وي همچنین گفت: واقعیت این است که سرمایه گذاري بخش خصوصی در فضاي غبارآلود و نامطمئن و بدون تکیه بر برنامه بلند
مدت دولتمردان امکان رشد و زایش ندارد و به همین دلیل اگر دنبال تقویت تولید داخلی تجهیزات پزشکی هستیم، بهتر است پیش

از اینکه بیش از این دیر شود، سیاستگذاري در حوزه تجهیزات پزشکی مورد دقت نظر مسئولان تصمیم ساز و تصمیم گیر قرار گیرد.



موانع توسعه فولاد هرمزگان برطرف شود

منبع: مستقل آنلاینشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/07/05

در نشستی با حضور مدیرعامل فولاد هرمزگان و رئیس مجمع نماینگان استان هرمزگان مشکلات موجود در راه توسعه و
تولید فولاد هرمزگان بررسی و بر رفع موانع تولید و پشتیبانی از طرح هاي توسعه اي فولاد هرمزگان تاکید شد.

در نشستی با حضور مدیرعامل فولاد هرمزگان و رئیس مجمع نماینگان استان هرمزگان مشکلات موجود در راه توسعه و تولید

 
فولاد هرمزگان بررسی و بر رفع موانع تولید و پشتیبانی از طرح هاي توسعه اي فولاد هرمزگان تاکید شد. 

مرادي در این نشست با ذکر اینکه فصل جدیدي براي توسعه و
تولید آغاز شده عنوان کرد: بایستی تلاش کرد هر آنچه به عنوان
مانع تولید شناخته می شود ، مرتفع گردد.  وي توجه به خستگی
مردم و بی اعتمادي شکل گرفته در جامعه را مهم دانست و ریشه
این بی اعتمادي ها را در عملکرد دولت ها دانست و تاکید کرد:
ترمیم و بازسازي این اعتماد منوط به این است که حرکتی انجام
داده و انقلابی عمل کنیم. مدیران بایستی از حداقل امکانات

 
حداکثر استفاده را ببرند. 

وي به موانع توسعه فولاد هرمزگان اشاره کرد و اظهار داشت در بحث توسعه فولاد هرمزگان ، موضوع زمین و برق بایستی پیگیري و

 
مشکلات این شرکت حل شود.  

 
نایب رئیس کمیسیون انرژي مجلس همچنین از قول وزیر صمت براي حل مشکلات برق صنایع کشور،خبر داد. 

در ادامه، عطااالله معروفخانی مدیرعامل فولاد هرمزگان ضمن تقدیر از دکتر مرادي رئیس مجمع نمایندگان استان براي همکاري هاي
بی دریغ ایشان در حمایت از فولاد هرمزگان، گفت: بر اساس فرامین مقام معظم رهبري و تاکید رئیس جمهور محترم  بایستی ترمیم

 
اعتماد از دست رفته مردم را در اولویت قرار دهیم.  

وي اظهار داشت: دکتر مرادي فعالیت هاي بسیار زیادي را در حمایت از توسعه و تولید دارند. توسعه در صنعت منجر به اشتغال زایی

 
خواهد شد و تلاش و حمایت هاي دکتر مرادي در این حوزه قابل تقدیر است. 

مدیرعامل فولاد هرمزگان با اعلام آمادگی این شرکت براي اجراي طرح هاي توسعه اي اظهار داشت: فولاد هرمزگان در بحث هاي

 
توسعه اي پیش قدم و در صورت رفع موانع موجود این امر به سرعت آغاز خواهد شد.  

معروفخانی به تاکید مقام معظم رهبري مبنی بر تولید اشاره و گفت: در صورت رفع موانع تولید از جمله قطعی برق که خسارات



سنگینی به حوزه وارد کرده، آماده ایم با تلاش گسترده جهشی در تولید رقم بزنیم و در کنار حمایت از صنایع داخلی، با صادرات
محصول، ارزآوري را براي کشور داشته باشیم.



بهره برداري و کلنگ زنی پروژه هاي شرکت آلومیناي ایران

منبع: مستقل آنلاینشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/07/05

به گزارش روابط عمومی شرکت آلومیناي ایران همزمان با هفته دولت تعدادي از پروژه هاي شرکت آلومیناي ایران مورد بهره
برداري قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومی شرکت آلومیناي ایران همزمان با هفته دولت تعدادي از پروژه هاي شرکت آلومیناي ایران مورد بهره

 
برداري قرار گرفت. 

در این مراسم که با حضور امام جمعه محترم شهرستان جاجرم ،
فرماندار محترم این شهرستان، فرمانده محترم ناحیه مقاومت
بسیج سپاه شهرستان ، رئیس و اعضاي محترم شوراي شهر
جاجرم و مدیرعامل محترم و تعدادي از مدیران شرکت آلومینا
صورت گرفت ، پروژه نیروگاه 100 کیلووات خورشیدي و
ساختمان آزمایشگاه شمش این شرکت افتتاح و مورد بهره

 
برداري قرار گرفت. 

پروژه نیروگاه 100 کیلووات شرکت آلومیناي ایران با هدف
استفاده از انرژي تجدیدپذیر و صیانت از محیط زیست در شرکت
آلومینا تعریف گردیده، این پروژه در نیمه دوم سال1399 آغاز و
مطابق برنامه و پس از یکسال مورد بهره برداري قرار گرفت، مبلغ

 
سرمایه گذاري این پروژه 24.000میلیون ریال می باشد. 

همچنین ساختمان آزمایشگاه شمش که با هدف تامین زیرساخت براي کنترل کیفیت شمش آلومینیوم تولیدي این شرکت تعریف

 
شده است افتتاح و مورد بهره برداري قرار گرفت. 

 این پروژه نیز در نیمه اول سال 99 آغاز و پس از گذشت یک  سال افتتاح گردید.مبلغ سرمایه گذاري این پروژه 100.000میلیون

 
ریال و میزان اشتغالزایی آن در طول مدت اجرا 10 نفر بوده است. 

همزمان با افتتاح پروژه هاي مذکور کلنگ زنی فاز اجرایی واسطه سنگین ( هوي مدیا ) شرکت آلومیناي ایران نیز صورت گرفت، این
پروژه نیز با هدف حذف کلسیت، دولومیت و کائولینیت به منظور کاهش مصرف سود سوز آور و قطعات یدکی تعریف شده است. مبلغ
سرمایه گذاري این پروژه 825.000 میلیون ریال می باشد و به یاري خداوند سال آینده و در هفته دولت شاهد افتتاح و بهره برداري

 
از آن خواهیم بود. میزان اشتغال زایی این پروژه در زمان اجرا 45 نفر و پس از بهره برداري 20 نفر می باشد.  



 در طول این مراسم از پروژه مهم توسعه گل قرمز  فاز 2 (احداث و نصب دو تیکنر) که با هدف رفع گلوگاه هندلینگ گل قرمز تعریف
شده است نیز بازدید بعمل آمد. این پروژه در حال حاضر توسط پیمانکار مربوطه در حال احداث می باشد و با یاري خداوند در پایان
سال 1401 مورد بهره برداري قرار می گیرد. مبلغ سرمایه گذاري براي این پروژه 900.000 میلیون ریال می باشد و میزان اشتغال

 
زایی آن در زمان بهره برداري 40 نفر می باشد. 

 مهندس زارع مدیر عامل محترم شرکت آلومیناي ایران در خلال بازدید گزارش مبسوطی از فعالیت هاي انجام شده در شرکت و
کارهاي در دست اقدام به بازدیدکنندگان محترم ارائه نمودند.



محرومیت زدایی و ایجاد رونق اقتصادي در مناطق روستایی با تسهیلات اشتغال

پایدار روستایی و عشایري

منبع: فراسوشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/07/05

عضو هیئت مدیره بانک توسعه تعاون از طرح تعاونی مجتمع گردشگري، اقامتی و آب درمانی مروارید آزادي اردبیل که با
اعتباري بالغ بر 84 میلیارد ریال از محل اعتبار اشتغال پایدار روستایی و عشایري بانک توسعه تعاون در حال اجرا می باشد

بازدید کرد.

محرومیت زدایی و ایجاد رونق اقتصادي در مناطق
روستایی با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و
عشایرینجفی عضو هیئت مدیره بانک توسعه تعاون و هیات
همراه در جریان سفر خود به استان اردبیل از طرح شرکت
تعاونی مجتمع گردشگري، اقامتی و آب درمانی مروارید
آزادي و طرح بوم گردي برادران ابراهیمی که با تسهیلات
اشتغال پایدار روستایی و عشایري در حال احداث می باشد

 
بازدید به عمل آوردند. 

به گزارش فراسو، نجفی در جریان این بازدید بابیان این موضوع که ایجاد اشتغال سبب کاهش آسیب هاي اجتماعی و به تبع آن
کاهش فساد می گردد اظهار داشت: موقعیت ویژه طبیعی و جغرافیایی اردبیل موجب رونق کسب و کارهاي گوناگون در شهرستان
هاي استان گردیده و سرمایه گذاري هاي متنوعی با حمایت بانک توسعه تعاون در بخش هاي گردشگري و صنایع دستی استان

 
توسط فعالان اقتصادي در حال انجام است و این مزیت ها قابلیت ایجاد اشتغال پایدار را براي استان افزایش داده است. 

طرح تعاونی مجتمع گردشگري، اقامتی و آب درمانی مروارید آزادي به مدیریت پیمان محمدي با مشارکت بانک توسعه تعاون با
اعتباري بالغ بر 84 میلیارد ریال (60 میلیارد ریال اعتبار اولیه و 24 میلیارد ریال متمم) از محل اعتبار اشتغال پایدار روستایی و

 
عشایري توسط شعبه مرکزي تصویب شده که با پیشرفت 75 درصدي طرح در حال اجرا می باشد. 

همچنین مقرر گردید جهت تکمیل طرح مبلغ 60 میلیارد ریال تسهیلات جدید از محل منابع داخلی بانک توسعه تعاون به این طرح

 
اختصاص یابد. 

شایان ذکر است این مجتمع گردشگري با تلفیق ویژگی هاي آب درمانی سنتی و مدرن شامل هتل، آب درمانی و مراکز تفریحی و

 
ورزشی است که بهره برداري از آن زمینه براي رونق هر چه بیشتر گردشگري را در استان فراهم می آورد. 

 
این مجموعه پس از بهره برداري زمینه ایجاد اشتغال براي جوانان منطقه را فراهم خواهد کرد. 

در ادامه عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون از طرح هتل سنتی برادران ابراهیمی که با تسهیلات اشتغال پایدار روستایی و عشایري
بانک توسعه تعاون به مبلغ 35 میلیارد ریال در منطقه باستانی و گردشگري کورعباسلوي شهرستان نیر در حال احداث می باشد نیز

بازدید کرد .



نشست ویژه بررسی مسائل کهگیلویه و بویراحمد با حضور معاون اجرائی رئیس

جمهور

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/07/05

استاندار کهگیلویه و بویراحمد از برگزاري نشست مشورتی معاون اجرایی رئیس جمهور با موضوع بررسی مشکلات استان خبر
داد.

 
 

نشست ویژه بررسی مسائل کهگیلویه و بویراحمد با حضور معاون اجرائی رئیس جمهور استاندار کهگیلویه و بویراحمد از برگزاري

 
نشست مشورتی معاون اجرایی رئیس جمهور با موضوع بررسی مشکلات استان خبر داد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان کهگیلویه و بویراحمد؛حسین کلانتري در محل نهاد ریاست جمهوري  با صولت مرتضوي معاون

 
اجرایی رئیس جمهور دیدار و گفتگو کرد. 

وي در این دیدار و در لحظه هاي آخر براي توسعه همه جانبه استان کهگیلویه و بویر احمد از هیچ تلاشی دریغ نکرد و همواره و در

 
تمامی لحظات به یاد مردم این استان بود. 

کلانتري، بیان کرد: باتوجه به سفرهایی که آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور به استان هاي کشور دارد تا کنون نشست

 
هاي مهمی در سطح تهران برگزار شده است . 

وي، عنوان کرد: براساس برنامه زمان بندي شده نمایندگانی از وزارت خانه هاي   مختلف در این نشست حضور داشتند و مسائل
استان به صورت مفصل تشریح شد و بر روي طرح ها و پروژه هاي اولویت دار استان که نیاز به حمایت جدي دارند بحث هاي

 
کارشناسی صورت گرفت. 

استاندار، گفت: امید می رود با عزم و اراده اي که در دولت وجود دارد مبنی بر حمایت از مناطق محروم شاهد تحولات خوبی در

 
استان باشیم.  

وي در بخش دیگري از سخنانش، اظهار داشت: با توجه به اولویت هایی که در این نشست مورد بحث و بررسی قرار گرفت در حوزه



هاي مختلف از جمله بخش بهداشت و درمان، راه و شهرسازي، صنعت و معدن، جهاد کشاورزي، آب و فاضلاب، بحث حمایت از اقشار
آسیب پذیر، افراد تحت پوشش نهادهاي حمایتی از جمله کمیته امداد، بهزیستی و حمایت هاي سیستم بانکی در بحث اشتغال برنامه

 
هاي خوبی در نظر گرفته شد. 

وي، افزود: در جلسات آتی این مسائل به صورت تخصصی تر بررسی و مصوبات نهایی در هر زمانی که هیئت دولت در استان حضور

 
پیدا کنند، ابلاغ می شود. 

 
حسین کلانتري استاندار و سید حشمت االله احمد زاده نخستین استاندار دولت سیزدهم در این نشست حضور داشتند. 

گفتنی است سید حشمت االله صمیمی دوست معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي و مدیران
کل دستگاه هاي اجرایی از جمله راه و شهرسازي، توزیع برق استان، سازمان صمت، جهاد کشاورزي، میراث فرهنگی، آب و فاضلاب،
راهداري و حمل و نقل جاده اي و  دانشگاه علوم پزشکی یاسوج کلانتري را در این دیدار همراهی کردند.







استانداران اردبیل، سمنان و یزد منصوب شدند/ سکانداري دو استان به

جوانان سپرده شد

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/07/05

آقایان سید محمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و سید حامد عاملی، به ترتیب به عنوان استانداران منتخب سمنان، یزد و
اردبیل انتخاب شدند

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی:درجلسه روز گذشته هیات وزیران، اعضاي دولت پس از بررسی سوابق اجرایی و مدیریتی
آقایان سید محمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و سید حامد عاملی، به ترتیب به عنوان استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل رأي
اعتماد دادند. سیدمحمدرضا هاشمی پیش از این به عنوان معاون استاندار و فرماندار شهرستان مشهد، سرپرست استانداري استان قم
و معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی این استان، مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداري خراسان شمالی فعالیت داشته است. او در سال

 
1398 به عنوان فرماندار برتر استان خراسان رضوي انتخاب شد. 

 
 

سید حامد عاملی متولد سال 56 است که پیش از این در سِمَت هایی همچون مشاور استاندار و دبیر ستاد تشویق و حمایت از سرمایه
گذاران استان اردبیل، معاون برنامه ریزي استانداري اردبیل و رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، دبیر شوراي برنامه ریزي و
توسعه استان اردبیل و معاون برنامه ریزي و عضو موظف هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران فعالیت

 
داشته است. 



 
 

فاطمی متولد سال 57 است و از سوابق مدیریتی و اجرایی او می توان به مشاور و مدیرکل حوزه استاندار یزد در دولت هاي نهم و
دهم، مدیر راه اندازي دفتر نخبگان استان یزد به عنوان نخستین دفتر استانی کشور، عضو هیأت مدیره بنیاد توسعه تعاون و
کارآفرینی، رئیس شوراي هماهنگی تشکل هاي سراسري مردم نهاد استان یزد و عضو شوراي برنامه ریزي و توسعه این استان اشاره

 
کرد. 

 
 

 
م 

کد مطلب: 433439



سرپرست جدید دانشگاه تهران را بیشتر بشناسید

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/07/05

سید محمد مقیمی با حکم وزیر علوم به سرپرستی دانشگاه تهران منصوب شد.

به گزارش حوزه دانشگاهی گروه علمی پزشکی باشگاه
خبرنگاران جوان، سید محمد مقیمی در تاریخ 30 شهریور
1400 با حکم وزیر علوم به سرپرستی دانشگاه تهران

 
منصوب شد. 

انتصاب این چهره علمی سرشناس رشته مدیریت براي
دانشگاهی به گستردگی و تاثیرگذاري دانشگاه تهران پیرو احراز شایستگی هاي علمی و اجرایی متعدد او بوده است. سوابق اجرایی

 
سید محمد مقیمی به شرح دیل است: 

به استناد بیت مشهور حافظ «تکیه بر جاي بزرگان نتوان زد به گزاف، مگر اسباب بزرگی همه آماده کنی»، مقیمی براي تکیه زدن بر
کرسی بزرگانی که روزي در مسند ریاست دانشگاه تهران نشستند، شایستگی هاي لازم را پله به پله و با تجربه آموختن در جایگاه

 
هاي اجرایی پایینتر حاصل کردند. 

ریاست کمیسیون علوم انسانی دانشگاه تهران که شامل هفت دانشکده این دانشگاه بزرگ است؛ معاونت اداري مالی دانشگاه تهران که
پرمسئولیت ترین معاونت دانشگاه تهران است و رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران که تحولی بنیادین در مفهوم پردیس هاي

 
دانشگاهی بوده از مهمترین سمت هاي اجرایی او در دانشگاه تهران محسوب می شود. 

مقیمی در این سمت ها یکی از موثرترین متصدیان دوران تلقی می شوند. پردیس فارابی دانشگاه تهران در زمان ریاست او به یکی از
بزرگترین مراکز دانشگاه تهران تبدیل شد و بناي ساختمان هاي جدید براي دانشکده ها، ایجاد رشته هاي جدید دانشگاهی، جذب
اعضاي هیئت علمی جوان و دانشجویان پرشمار، ایجاد تسهیلات رفاهی باکیفیت همچون استخر براي پرسنل از جمله یادگار هاي

 
اوست. 

در سمت معاون اداري مالی نیز به عنوان مدیري رفاه گرا که به کیفیت زندگی اعضاي هیئت علمی و کارکنان اهمیت می دهد،
محبوبیت بالایی در میان پرسنل دانشگاه تهران کسب کردند؛ علاوه بر این، او در سازمان مهمی همچون دیوان محاسبات کشور

 
معاونت آموزش و برنامه ریزي را برعهده داشته اند. 

 
سوابق علمی 



علاوه بر درجه استاد تمامی در رشته مدیریت دولتی، مقیمی رئیس کرسی یونسکو در کارآفرینی بوده اند که این سمت بیانگر آشنایی

 
عمیق او با سازوکار هاي سازمان هاي بین المللی فرهنگی است. 

سردبیري نشریات علمی-پژوهشی «توسعه کارآفرینی» و «مدیریت اسلامی» و مدیر مسئولی و عضویت در هیئت تحریریه نشریات

 
متعدد علمی پژوهشی داخلی و بین المللی و دبیري چندین همایش ملی برعهده او بوده است. 

همچنین در کنار این فعالیت ها، به عنوان یک فرد علمی هرگز پژوهش هاي باکیفیت را به عنوان مسئولیت اصلی یک عضو هیئت
علمی از نظر دور نداشته اند و سوابق درخشان علمی او در انتشارات و نشریات معتبر بین المللی و داخلی از نقاط قوت پررنگ او است

 
که در ذیل به طور مختصر مورد اشاره قرار می گیرد. 

 
استنادات علمی 

دانشگاهیان بر اهمیت استنادات علمی به عنوان اعتباربخشی سایرین بر کیفیت کاري یک پژوهشگر، یکصدا و متفق القولند. اساساً در
جهان علمی کیفیت یک پژوهشگر بر میزان ارجاعات سایرین بر کار هاي او سنجیده می شود. پژوهش هاي مقیمی بیش از 1170
ارجاع از سایر پژوهشگران حوزه هاي علمی مدیریت در سطح بین المللی دریافت کرده اند که این عدد در حوزه هاي مرتبط با علوم

 
انسانی قابل توجه است و او را یکی از پراستنادترین پژوهشگران کشور کرده است. 

رتبه هشتم پراستنادترین پژوهشگر مدیریت اسلامی در جهان به تنهایی نشان دهنده وزن علمی او است. جایزه برترین مقاله در پایگاه
اطلاعاتی امرالد Emerald Best Paper Award نیز یکی از دستاورد هاي ارزشمند علمی است که کیفیت بالاي پژوهشی او در

 
سطح جهانی را بازتاب می دهد. 

مقیمی از معدود دانشگاهیان کشور است که در انتشارات با درجه اعتبار بالاي جهانی، کتاب درسی منتشر کرده است. دو کتاب او که
پس از گذراندن داوري هاي ریزبینانه و سختگیرانه توسط انتشارات معتبر Emerald منتشر شده است از پر ارجاعترین کتاب ها در
Principles and fundamentals of Islamic حوزه مدیریت اسلامی هستند. کتاب اصول و مبانی مدیریت اسلامی

 
Management او یکی از منابع معتبر درسی مدیریت اسلامی است که در دانشگاه هاي کشور هاي گوناگون تدریس می شود. 

Organizational Behavior Management: An Islamic عنوان کتاب دیگر او مدیریت رفتار سازمانی با رویکرد اسلامی
Approach است که همچون کتاب اول منبعی معتبر و جهانی در زمینه مدیریت اسلامی است و به عنوان یک کتاب درسی در

 
دانشگاه هاي مختلف مورد استفاده قرار می گیرد. 

 
کتاب هاي داخلی 

علاوه بر دو کتاب فوق الذکر، مقیمی مولف کتاب هاي دانشگاهی و علمی متعددي به زبان فارسی توسط انتشارات مختلف هستند.

 
کتاب هاي پرشمار او را می توان در سه حوزه اصلی کارآفرینی، مدیریت اسلامی، و مدیریت دولتی دسته بندي کرد. 

در حوزه کارآفرینی او از مولفان برتر کشور به شمار می آیند و شاخه هاي متنوع کارآفرینی در کتاب هاي او مورد توجه قرار گرفته

 
است که این امر می توان امیدي براي تحقق دانشگاه نسل سوم یعنی دانشگاه کارآفرین باشد. 



عمده ترین کتاب هاي او در حوزه کارآفرینی که توسط انتشارات معتبر دانشگاهی کشور منتشر شده اند عبارتند از: «نظریه هاي
کارآفرینی»، «مبانی کارآفرینی»، «دایره المعارف کارآفرینی»، «کارآفرینی در نهاد هاي جامعه مدنی» و «کارآفرینی در سازمان هاي
دولتی». این کتاب ها به عنوان منابع درسی رشته کارآفرینی در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري تدریس می شوند. کتاب مبانی

 
کارآفرینی او به عنوان اثر برجسته دهه هشتاد برگزیده شد. 

تالیفات مقیمی در حوزه مدیریت دولتی که رشته تخصصی او است پرشمارند و پاره اي از معتبرترین کتاب هاي این رشته را در بر می
گیرند. کتاب هایی همچون «نظام هاي اداري پیشرفته»، «بودجه ریزي دولتی: نظریه ها اصول و کاربرد ها از تنظیم تا کنترل»،

 
«مباحث ویژه مدیریت دولتی»، «مدیریت تطبیقی»، «اداره امور حکومت هاي محلی» از جمله تالیفات او است. 

دو مجموعه کتاب ارزنده در حوزه مدیریت عمومی و مدیریت بحران از تالیفات متمرکز موضوعی او است. مجموعه اي هفت جلدي
شامل «ارتباطات رهبري بحران»، «مهارت هاي ارتباطات بحران»، «ارتباطات رسانه اي در بحران»، «ارتباطات بحران»، «تاب آوري
بلایا و بحران»، «حکمرانی بلایا و بحران»، و «مدیریت بحران سازمانی» را پوشش داده است و از منابع مهم مدیریت بحران کشور

 
تلقی می شود. 

مجموعه 12 جلدي مدیریت شامل «مدیریت رفتار سازمانی»، «مبانی سازمان و مدیریت»، «مدیریت امور عمومی و دولتی»، «مدیریت
منابع انسانی»، «روانشناسی سازمانی»، «مدیریت صنعتی»، «مدیریت مالی»، «مدیریت بازرگانی»، «مدیریت آموزش»، «مدیریت
استراتژیک و کارآفرینی» و «مدیریت دانش و فناوري اطلاعات»، یک مجموعه جامع از شاخه هاي مدیریت است که منبعی مطالعاتی

 
و عملی براي مدیران و دانشجویان است. 

کتاب هاي او در مدیریت اسلامی، همچون «اصول و مبانی مدیریت از دیدگاه اسلام» به عنوان منابع اصلی این درس در مقاطع
مختلف تحصیلی به شمار می آیند. مجموعه کتاب هاي فوق الذکر که در طول عمر علمی او نگاشته شده اند و برآیند سه حوزه
کارآفرینی، مدیریت اسلامی و مدیریت دولتی تطابق کاملی با ماموریت رئیس دانشگاه تهران دارد، که ایجاد دانشگاهی کارآفرین برپایه

 
اصول مدیریت نهاد هاي دولتی در یک جامعه اسلامی است. 

مقیمی در کنار آثار پژوهشی فوق الذکر، یادداشت هاي مدیریتی متعددي نیز با رویکرد مستندسازي تجربیات مدیریتی به عنوان الگو
هاي عمل در دانش مدیریت به جا گذاشته اند که از جمله آن ها می توان به «شهید دکتر چمران، الگویی براي سبک مدیریت آتش
به اختیار»، «مدیریت بحران بر مبناي عذرخواهی به سبک سردار حاجی زاده» و «مدیریت بر مبناي اخلاص؛ جوهره مکتب شهید

 
سلیمانی» اشاره کرد. 

Case) انگیزه نگارش یادداشت هاي سه گانه، شناسایی عناصر مدیریت بومی و مستندسازي تجربیات عملی بوده و از مطالعه موردي
study) تصمیمات ژنرال ها و فرماندهان نظامی و کاربرد آن ها در مدیریت که از شیوه هاي متعارف و مرسوم علمی است پیروي
کرده است. از آنجا که فرماندهی نظامی یکی از برجسته ترین نمود هاي دانش مدیریت در عمل به شمار می رود، تالیفات مدیریتی
بسیاري در سطح جهان به موردکاوي تجربیات فرماندهان جنگی و تحلیل مدیریتی آن ها پرداخته اند و در مدارس مدیریتی جهانی

 
تدریس می شوند. 

این رویکرد توسط مقیمی در نگاشت یادداشت هاي فوق به کارگرفته شد و انتظار می رود تجربه مدیریت دانشگاه تهران، موردکاوي

 
هاي جدیدي را این بار در حوزه مدیریت سازمان دانشگاهی بزرگ و برجسته موجب شود. 



همچنین یادداشت هاي دیگري براي تبدیل تجربیات به الگو هاي عمل نگاشته اند که یکی از مهمترین آن ها با عنوان «حکمرانی
بحران در جهان اسلام در مبناي تعاون محوري» اصل کمتر توجه شده تعاون را این بار در مدیریت بحران مطرح کرده و الگوي
جدیدي براي مدیریت بحران با مشارکت عمومی ارائه کرده اند. در یادداشت عملی دیگري، به شناسایی «چالش هاي مدیریتی اجراي
سند الگوي اسلامی ایرانی- پیشرفت» پرداخته اند و تجربیات سیاستگذاري حاصله از طی این مسیر را به عنوان سند علمی ارائه کرده

 
اند. 

تسلط او به وجوه گوناگون دانش مدیریت نویدبخش پیاده سازي یک مدیریت اصولی در مجموعه اي متنوع، گسترده و جامع با

 
مسئولیت هاي مختلف آموزشی، پژوهشی و اجتماعی همچون دانشگاه تهران است. 

سوابق ارزشمند علمی و پژوهشی او، آشنایی با بالاترین معیار هاي بین المللی را تضمین می کند و تجربیات موفق اجرایی او در
توسعه کمی و کیفی مجموعه ها با رعایت کرامت انسانی و رفاه پرسنل و دانشجویان، بارقه امیدي بر ارتقاي جایگاه دانشگاه تهران و
افزایش اثرگذاري در بهبود زیست جامعه اسلامی ما می تاباند؛ علاوه بر این نظر به شرایط اقتصادي کشور، رویکرد کارآفرینی او می
توان بهره گیري از فرصت هاي مناسب براي کسب درآمد هاي پایدار و خودکفایی دانشگاه تهران از بودجه دولتی را تحقق بخشد و

شاهد یک دانشگاه نوین به عنوان الگویی براي تحول آموزش عالی کشور باشیم.
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد؛ 

 
کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن 

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان هم برنامه

 
ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد. 

حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت کار این است که محور فعالیت هاي اقتصادي
را تعاونی بگذاریم و به هر دلیل اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود. این مساله فرصت بسیار خوبی را براي همه
حوزه ها از جمله اشتغال ایجاد می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه هاي استارتاپی می توانند در قالب تعاونی ها

 
متشکل شوند و فعالیت خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن
شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون مسکن

 
جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم درآمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه

 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می

 
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد. 

 
وزیر جهادکشاورزي: 

 
واردکنندگان نهاده هاي دامی جزئی از فرایند تولید هستند 

 
وزیر جهاد کشاورزي گفت: تامین به موقع نهاده هاي دامی، حلقه نخست زنجیره تولید اقتصاد دام و طیور کشور است. 

به گزارش اتحادیه واردکنندگان نهاده هاي دام و طیور ایران، سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزي در نشست با اتحادیه
واردکنندگان نهاده هاي دامی اظهار داشت: تامین به موقع نهاده هاي دامی حلقه اول از زنجیره تولید اقتصاد دام و طیور کشور است و

 
افرادي که در این بخش فعالیت می کنند جزیی از فرایند تولید در کشور محسوب می شوند. 

وزیر جهاد کشاورزي افزود: از منظر وزارت جهاد کشاورزي رسیدگی و رفع مشکلات تامین کنندگان نهاده هاي دامی منجر به تعدیل
مشکلات تولید کنندگان و بهبود شرایط بازار خواهد شد.وي با اشاره به مشکلاتی که واردکنندگان در مسیر تامین نهاده هاي دامی



 
متحمل می شوند و قدردانی از این زحمات ادامه داد: تداوم جریان تامین نهاده دامی اقدامی مهم و ضروري است. 

ساداتی نژاد تاکید کرد: تصمیم گیري هاي آتی وزارت جهاد کشاورزي با مشورت و همکاري تشکل ها در همه حوزه هاي مرتبط به

 
عنوان راهبرد اصولی این دور از فعالیت هاي وزارت جهاد کشاورزي خواهد بود. 

در این نشست واردکنندگان به طرح و بررسی چالش ها و راهکارهاي تنظیم بازار نهاده هاي دامی و تامین به موقع این اقلام در سال

 
1400 پرداختند. 

 
تعداد شاغلان معدنی کم شد 

بر اساس آخرین آمار ارائه شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ابتداي سال جاري تا پایان مرداد ماه در مجموع 1786نفر
براي بهره برداري معدنی مشغول شدند که 19.3معادل 426نفر، کمتر از افراد مشغول شده در پنج ماهه ابتدایی سال گذشته است؛
این درحالیست که از تعداد صدور تمامی مجوزهاي معدنی در این مدت کاسته شده و تنها هزینه اکتشاف 100درصد افزایش یافته
است.از ابتداي سال جاري تا مردادماه، در مجموع میزان صدور همه مجوزهاي معدنی و میزان اشتغال در معادن به واسطه پروانه بهره
برداري نسبت به پنج ماهه نخست سال 1399 کاهشی بوده و تنها هزینه صرف شده به جهت عملیات اکتشاف افزایشی ثبت شده
است.در مجموع پنج ماهه ابتدایی سال 1400 معادل 353 فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به 384 فقره صدور پروانه

 
اکتشاف صادر شده در مدت مشابه سال گذشته کاهش 8.1 درصدي داشته است. 

همچنین طی مدت مذکور سال جاري 172 فقره گواهی کشف معادن صادر شده که 14 فقره کمتر از تعداد مجوزهاي صادر شده در

 
پنج ماهه ابتدایی سال 1399 براي همین مجوز است و بدین ترتیب 7.5 درصد کاهش صدور این مجوز دیده می شود. 

طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداري تا پایان مرداد ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل بیشترین افت صدور
مجوز مربوط به پروانه بهره برداري است که با کاهش 28.4 درصدي از 261 فقره به 187 فقره رسیده است.
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اخبار

 
اخبار 

 
کارشناس مسائل اقتصادي در گفت و گو با «اخبار صنعت» مطرح کرد؛ 

 
چالش هاي تعیین نرخ بهره بانکی در اقتصاد ایران 

کارشناس مسائل اقتصادي گفت: بسیاري از اقتصاددانان برجسته دنیا معتقدند، استمرار وجود نرخ بهره بالا، تبعات منفی گسترده اي
در اقتصاد به جا می گذارد و می توان باعث به هم ریختن تخصیص بهینه منابع می شود که مهمترین نتیجه این کار می تواند بیکاري

 
باشد. 

به گزارش اخبار صنعت، تعیین نرخ بهره بانکی در ایران به یک چالش اساسی تبدیل شده است. مقاومت بانکها در برابر کاهش نرخ
بهره و حرکت پول به سمت بازارهاي دلالی و حساسیت بازار سرمایه نسبت به افزایش نرخ بهره، همه و همه از جمله مسائلی است که
وضعیت تعیین نرخ بهره بانکی را با چالش هایی رو به رو کرده است. ساسان شاه ویسی کارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادي در این

 
گفت و گو نگاهی دارد به مساله تعیین نرخ بهره بانکی از دیدگاه اقتصاددانان و کارشناسان اقتصادي. 

ساسان شاه ویسی کارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادي در گفت و گو با اخبار صنعت به اثرات کاهش یا افزایش نرخ بهره بانکی اشاره
کرد و در این باره گفت: تاثیرات مثبت و منفی افزایش نرخ بهره بر اقتصاد، تراز مالی بانکها و نرخ تورم از جمله شاخص هاي مهمی در
اقتصاد به شمار می رود به نحوي که در تحقیقات توسعه اي اقتصادي صورت گرفته، تاثیرگذاري متغیرهاي مختلفی در رشد اقتصادي

 
به واسطه کاهش یا افزایش نرخ بهره به تصویر کشیده شده است. 

وي در این باره افزود: یکی از متغیرهاي مهم که می توان گفت جدیدا حدود یک دهه است که مورد توجه اندیشمندان قرار گرفته و
نقش مهمی در بهبود نرخ رشد اقتصادي داشته است، متغیر نرخ بهره است. به نظر می رسد دیدگاه گروهی از اقتصاددانان ها صرف
نظر از اسامی آنها که گروه هاي متفاوتی را شامل می شوند، در دهه هشتاد و نود میلادي که نگاه مثبتی به نرخ بهره داشته اند؛ به این
معنا که آنها افزایش نرخ پس انداز را یکی از مهمترین خروجی هایی می دانستند که باعث افزایش سرمایه گذاري و تولید می

 
دانستند. 

وي در این باره تصریح کرد: این دسته از اقتصاددان ها که طرفدار نرخ بهره هستند می گویند با آزادسازي بازارهاي مالی، زمینه شفاف
سازي نرخ ها بخصوص نرخ بهره به وجود می آید. اما در مقابل این عده، گروه دیگري هم هستند که صرف نظر از اسامی و مکاتب
فکري که در مدلسازي هاي اقتصادي دارند، به این موضوع اشاره می کنند که بهره ریشه طبیعی مثل ریشه هاي روانشناختی، فنی و
اقتصادي دارد و در مخالفت و یا در تقابل با نظریه هایی که مدافعان نرخ بهره مطرح می کنند، به غیر اخلاقی بودن، ترجیحات زمانی

 
به عنوان یکی از ریشه هاي اصلی بهره اذعان می کنند و با این موضوع مخالفت می کنند. 

ساسان شاه ویسی خاطر نشان کرد: حتی عده اي از اقتصاددانان اصرار می کنند که ترجیحات زمانی در یک دوره ریشه نرخ بهره بوده،
لذا نمی تواند ثبات داشته باشد و می تواند عامل چالش هاي مختلفی باشد که اتفاقا هم دیدگاه هاي مختلفی که اقتصاددانان و
اندیشمندان مطرح می کنند استمرار وجود نرخ بهره پول را به عنوان تبعات منفی گسترده اي در اقتصاد عنوان می کنند و معتقدند

 
باعث به هم ریختن تخصیص بهینه منابع می شود که مهمترین نتیجه این کار می تواند بیکاري باشد. 

کارشناس و تحلیلگر مسائل اقتصادي افزود: اینکه آقاي کینز هم به اصطلاح درباره نفی اثر نرخ بهره بالا در جهش هاي اقتصادي
دیدگاه هاي مطرح کرده است و وي بر این موضوع تاکید دارد که به منظور جهش اقتصادي باید نرخ بهره پول پایین باشد تا سرمایه



گذاري شدت و سرعت بیابد، تحریک پذیري ها به وجود بیاید و در عین حال نرخ بهره بالا باعث می شود بخشی از سرمایه گذاري که
کارایی نهایی آن در بازار بر تولید بر اساس ظرفیت و اشتغال به وجود می آورد، دچار عدم کارایی شود و در عین حال در مقابله با نرخ
بهره پایین، دچار از دست رفتگی شود، اما به هر حال صرف نظر از نظریه کینز، اگر به این اسم آقاي کینز اشاره شد چون این
اقتصاددان در ذهن خوانندگان، شان اقتصادي یا نظریه پردازي دارد اما صرف نظر از سه دسته گذشته،عده اي از اقتصاددانان هاي
مشهور نیز این نگاه را دارند که وضعیت بهینه در نظام سرمایه گذاري زمانی انجام می شود که بتوانید قواعد سرمایه گذاري رقابت،
بازار فعال و پویاي منجر به تولید را شدت ببخشید که نرخ بهره برابر با صفر باشد. این حرف خیلی بزرگی است. وي در ادامه تاکید
کرد: شاید بعضی از اقتصاددانان هاي بزرگ در مقابله با دیدگاه هاي مختلف، مطرح می کنند که شرط لازم و حتی کافی براي مواجه
شدن با بحران هاي اقتصادي، زمانی است که نرخ بهره شما یا صفر یا به صفر نزدیک شود. اینکه واقعاً نرخ بهره در اقتصاد اکثر
کشورهاي در حال توسعه، به این دلیل که توسط مقامات پولی و بانکی، حتی می توان گفت مقامات سیاسی، بدون اینکه ارتباط آن با
عرضه و تقاضاي پول مشخص می شود و عمدتاً حالت دستوري پیدا می کند کاربرد وسیعی در مکانیزم هاي اثر گذاري پولی به معنی

 
یک شاخص از ارزش دارایی هاي قابل تبدیل به پول هم ندارد. 

ساسان شاه ویسی در پایان بحث خاطر نشان کرد: در چنین مواقعی عموما نرخ تورم به عنوان یک معیار براي هزینه فرصت نگهداري
پول و یک برآورد غیر مستقیم از کشش بهره اي تقاضا براي پول به وجود می آید. در این شرایط با افزایش تقاضا براي سایر دارایی ها،
قیمت آنها افزایش پیدا می کند. در نتیجه نرخ بهره کاهش می یابد. همین طور کاهش بهره را هم می توان در سرمایه گذاري و
تقاضاي کل افزایش داد. به صورتی که هر چه میزان تولید اثر بگذارد، دامنه سرمایه گذاري را دچار و کاهش یا افزایش می کند. به هر

 
شکل در کشورهاي توسعه یافته، نرخ بهره بر اساس مکانیزم بازار است. 

 
مقام مسئول در وزارت صمت: انحصار در بازار لوازم خانگی را قبول نداریم 

بازار لوازم خانگی اگرچه از وسعت بسیاري نسبت به گذشته برخوردار شده، اما هنوز هم بحث هاي زیادي بر سر رقابتی بودن یا نبودن
این صنعت وجود دارد و برخی در حالی از وجود انحصار در آن می گویند که وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان متولی تولید،
معتقد است که رقابت هم اکنون در بازار بالا است و به همین دلیل، حتی این وزارتخانه از حیطه قیمت گذاري هم کنار رفته تا بازار
رقابتی، زمینه را براي تعادل قیمت فراهم کند.بازار لوازم خانگی در ایران روزهاي خوب خود را می گذراند. تولیدکنندگان داخلی در
سایه نبود رسمی رقباي خود توانسته اند اندکی خود را بازیابند و با طرح هاي توسعه اي که ایجاد کرده اند توانسته اند پلکان رشد را
یکی پس از دیگري طی کنند؛ اگرچه هنوز هم راه درازي براي تولید لوازم خانگی باکیفیت تر و با قیمت مناسب تر پیش روي آنها

 
قرار دارد. 

بعد از خروج شرکت هاي کره اي که بخش عمده اي از بازار لوازم خانگی ایران را در اختیار خود گرفته بودند، تولیدکنندگان داخلی با
برنامه ریزي براي استفاده حداکثري از فرصت به دست آمده تلاش کردند تا در غیاب رقباي سرسخت خود، نه تنها تولیدات خود را
متنوع تر کنند، بلکه نگرانی هایی که از بابت کمبود کالا در برخی از اقلام لوازم خانگی در بازار وجود داشت را نیز با برنامه ریزي

 
مرتفع نمایند. 

اکنون وضعیت به گونه اي است که به گواه آمارها، مدعی هستند که امسال یک میلیون دستگاه از تولید لوازم خانگی بزرگ از سوي
آنها، مازاد بر تقاضاي داخلی است و باید راه بازارهاي صادراتی را در پیش گیرد؛ ضمن اینکه در برخی اقلام نیز درصد خودکفایی و
داخلی سازي بالا رفته و بخشی از مواد اولیه اي که براي تولید در این صنعت از خارج از کشور وارد می شد، اکنون در داخل تولید می

 
شود. 

در این میان، دولت می گوید که برنامه ریزي براي تولید 11 میلیون دستگاه انواع لوازم خانگی را به تولیدکنندگان ابلاغ کرده تا در
سال 1400 بتواند نیاز بازار را تامین کند؛ ضمن اینکه تولیدکنندگان هم می گویند که قابلیت تولید این اقلام را دارند و برخی از آنها،

 
براي افزایش ظرفیت نیروي انسانی خود در خطوط تولیدي اقدام کرده اند. 

نکته حائز اهمیت آن است که علیرغم اینکه قیمت لوازم خانگی در بازار همچنان براي بسیاري از خانوارها بالا است و سبد مصرفی
مورد نیاز آنها را با ارقام بسیار بالایی تشکیل می دهد، اما دولت براي اینکه رقابت را در این صنعت ریشه دار کرده و اجازه دهد که



تولیدکنندگان از رشد کافی در این عرصه برخوردار باشند، پاي خود را از قیمتگذاري بیرون کشیده و اکنون، بر اساس پیگیري هاي
خبرنگار اقتصاد آنلاین از وزارت صنعت، معدن و تجارت، لوازم خانگی مشمول قیمتگذاري نیست، اگرچه بر روند قیمتی آنها نظارت
صورت می گیرد و اگر شکایتی باشد، به آن شکایت رسیدگی خواهد شد.یک مقام مسئول در وزارت صنعت، معدن و تجارت در گفتگو
با خبرنگار اقتصاد آنلاین گفت: لوازم خانگی مشمول قیمتگذاري نیست و مطابق با آخرین ابلاغیه مربوط به اولویت قیمتگذاري کالا و
خدمات که 10 شهریورماه سال 97 اعلام شده، وزیر صنعت، معدن و تجارت وقت به عنوان رئیس کارگروه تنظیم بازار، لوازم خانگی را
جزو بند «ج» مصوبه قرار داده که گروه «سایر کالاها» را در برمی گیرد.وي افزود: گروه سایر آن دسته از اقلامی را در برمی گیرد که
قیمتگذاري آن راسا از سوي واحدهاي تولیدي انجام شده و البته باید در این نرخ گذاري، رعایت ضوابط ابلاغی سازمان حمایت مصرف

 
کنندگان و تولیدکنندگان که به صورت مفصل در سایت این سازمان درج شده، رعایت شود. 

به گفته این مقام مسئول در وزارت صمت، بسیاري از تولیدکنندگان لوازم خانگی به این ضوابط اشراف کامل دارند و در عین حال،
سازمان حمایت نیز اگر تغییرات غیرمنطقی در این قیمتگذاري را مشاهده کند یا از سوي مردم، شکایتی از بابت نرخ تعیین شده

 
واصل شود، به آن رسیدگی می شود؛ ولی عملا لوازم خانگی مشمول قیمتگذاري نیست. 

وي اظهار داشت: اگر شکایتی در زمینه افزایش قیمت لوازم خانگی در سایت 124 و یا سامانه سازمان حمایت ثبت شود، حتما
تغییرات را بررسی کرده و اگر از چارچوب هاي تعیین شده فراتر باشد، با آن برخورد تعزیري صورت می گیرد؛ در غیر این صورت
شرایط بر اساس ضوابط پیش خواهد رفت؛ البته تولیدکنندگان در نرخ گذاري کاملا رقابتی عمل می کنند و وجود تولیدکنندگان

 
مختلف در عرصه تولید هر یک از کالاهاي لوازم خانگی، این بازار را در حالت رقابتی قرار داده است. 

این مقام مسئول ادامه داد: صنعت لوازم خانگی، اقلام بزرگ، متوسط و کوچکی را در برمی گیرد که در واقع، از میان انبوهی از کالاها
که معادل 8 هزار ردیف تعرفه است، حدود 2000 ردیف مربوط به لوازم خانگی است که از سال 97 واردات آنها ممنوع شده است؛ به
همین خاطر چون طیف و گستره محصولات و تنوع آن بسیار بالا است، وزارت صمت، اولویت خود را بر نظارت بر بازار اقلام پرمصرف
خانوارها گذاشته است که در جهیزیه و سبد خانوار نقش پررنگی دارد که شامل یخچال، یخچال- فریزر، تلویزیون، اجاق گاز و ماشین
لباسشویی است که این 4 قلم از اهمیت بیشتري براي دولت برخوردار است و روي تغییرات قیمتی حساسیت بیشتري نشان می دهد.
وي ادامه داد: سایت 124 سازمان حمایت براي آن دسته از افرادي که نسبت به قیمت لوازم خانگی شکایت دارند، در دسترس است
که بعد از ثبت شکایت خود، کد پیگیري دریافت کرده و قابلیت پیگیري شکایت خود را دارند؛ ضمن اینکه قیمت برخی از اقلام نیز بر
روي سایت سازمان حمایت و سامانه مرتبط اعلام شده که البته باید خریداران در مورد این قیمتها، به چند نکته توجه کنند؛ به این
معنا که نرخ هاي ثبت شده در این سامانه، صرفا قیمت اعلامی شرکتها بوده و ما از باب اطلاع رسانی عمومی و دامنه محصولات

 
تولیدي این قیمتها را درج کرده ایم؛ اما محاسبات قیمتی از سوي خود تولیدکننده انجام شده است. 

این مقام مسئول گفت: به هر حال، بازار لوازم خانگی اکنون از دیدگاه وزارت صنعت، معدن و تجارت یک بازار رقابتی است و شرکتها با
دامنه وسیعی از محصولات به لحاظ تنوع کالایی و قیمتی به رقابت می پردازند؛ ضمن اینکه ممنوعیت واردات نیز به تولیدکنندگان در
این عرصه کمک کرده و تولیدکنندگان توانسته اند با برنامه ریزي نسبت به تولید و تنوع بخشی به محصولات اقدام نمایند که البته به
نظر می رسد باید در این رابطه نیز شرایط را در نظر گرفت که حضور خارجی ها واقعا عرصه را بر تولیدکنندگان داخلی تنگ کرده

 
بود. 

وي در پاسخ به این سوال خبرنگار اقتصاد آنلاین مبنی بر اینکه، برخی معتقدند که این بازار در انحصار چند تولیدکننده است، اما آیا
واقعا از دیدگاه حاکمیتی، بازار لوازم خانگی در ایران یک بازار انحصاري است، گفت: ما به هیچ عنوان اعتقاد نداریم که بازار لوازم
خانگی یک بازار انحصاري است؛ بلکه این بازار هم اکنون کاملا از تولید و تنوع قیمتی و حتی تولیدکنندگان برخوردار است و شما اگر
تابلوهاي بیلبورد سطح شهر را هم نگاه کنید، طیف متنوعی از محصولات پرمصرف لوازم خانگی از سوي برندهاي مختلف با قیمتها و

 
مدل هاي مختلف تولید می شوند؛ پس این بازار کاملا رقابتی است. 

 
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو: 

 
برترین شرکت فولادي، در مصرف بهینه آب در کشور هستیم 



مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو اعلام کرد: با رسیدن آب خلیج فارس به مجتمع صنعتی چادرملو و شروع برداشت از این
منبع، سالانه به میزان 2،100،000 مترمکعب کاهش برداشت آب از منابع فعلی را در بر خواهد داشت که باعث صیانت بیشتر محیط

 
زیست استان می شود. 

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در گفت و گو با واحد خبر روابط عمومی شرکت اعلام کرد؛ با رسیدن آب خلیج فارس به
مجتمع صنعتی چادرملو و شروع برداشت از این منبع، سالانه به میزان 2،100،000 مترمکعب کاهش برداشت آب از منابع فعلی را در
بر خواهد داشت که باعث صیانت بیشتر محیط زیست استان می شود و ان شاءاالله با تکمیل زیر ساختهاي خط انتقال آب خلیج فارس
به مرور زمان با کمک و حمایت دولتمردان و دست اندرکاران استان و همکاري صنایع، روز به روز برداشت آب از خط انتقال خلیج
فارس افزایش و برداشت آب از دیگر خطوط انتقالی استان و علی الخصوص چاه ها (هرچند که قانونا مالک منابع آب فعلی هستیم)

 
کاهش یابد تا باعث افزایش سطح رفاه مردم استان و افزایش کارایی و اشتغال زایی صنایع استان شود. 

مدیرعامل چادرملو ادامه داد؛ هم اکنون شرکت آهن و فولاد ارفع نیز 50درصد از نیاز آبی خود را به میزان یک میلیون متر مکعب، از

 
طریق این خط تامین می کند. 

این مقادیر تنها 15 درصد از آب تخصیصی شرکت چادرملو ( 20 میلیون مترمکعب در سال) از فاز اول آب شیرین کن پروژه عظیم
انتقال آب خلیج فارس می باشد. 70درصد ظرفیت مازاد این آب که 17 میلیون مترمکعب درسال است، می تواند راهگشاي نیاز آبی
مابقی صنایع در استان صنعتی یزد باشد. البته باید تاکید کرد؛ ظرفیت این خط انتقال به مراتب بیشتر بوده و با تکمیل دوفاز آتی آب
شیرین کن، ورود 60 میلیون متر مکعب آب در سال به استان یزد میسر می شود و به پشتوانه این خط انتقال، در تابستان امسال
300000 مترمکعب در راستاي کاهش تنش آبی شهرستان اردکان به آبفا اردکان به صورت داوطلبانه از سهمیه مجتمع صنعتی

 
چادرملو از خط انتقال اصفهان اختصاص یافت. 

مهندس تقی زاده تاکیدکرد؛ در کشور بر اساس اطلاعات موجود در مصرف بهینه آب نیز از شرکت هاي دیگر فولادي، برترین شرکت
هستیم.تولید فولاد ما از خاك معدن تا شمش به ازاي هر تن فولاد کمتر از 1.2 مترمکعب می باشد که با هدف گذاري انجام شده ان

 
شاءاالله به زیر یک مترمکعب بر تن شمش خواهیم رسید. 

مدیرعامل شرکت چادرملو در پایان گفت؛ به روش اسمز معکوس پساب هاي صنعتی مجددا به چرخه تولید بازمی گردند و زیرآب
حاصله از این سیستم نیز بخشی جهت آبیاري فضاي سبز و بخش دیگر جهت خنک سازي سرباره مورد استفاده قرار می گیرد؛ لذا

شرکت چادرملو کوچکترین دور ریز آبی ندارد.
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منبع: روزنامه اخبار صنعتشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/07/05

اخبار

 
اخبار 

 
وزیر نفت اعلام کرد : 

 
افتتاح اولین پارك پلی پروپیلن کشور در ایلام 

هلدینگ پترول کار پارك پلی پروپیلن کشور را انجام می دهد و وزارت نفت متعهد می شود که مبلغ 300 میلیارد تومان به این پروژه
کمک کند و سرمایه گذاران بخش هاي مختلف نیز در این حوزه فعال خواهند شد.جواد اوجی وزیر نفت در سفر استانی رئیس جمهور،
به میدان نفتی آذر در شهرستان مهران رفت و در جمع خبرنگاران از سرمایه گذاري هاي کلان وزارت نفت در دو حوزه صنایع
بالادستی و پایین دستی حوزه نفت و گاز استان ایلام خبر دد و گفت: وزارت نفت 2 میلیارد دلار در حوزه صنایع بالادستی و همچنین
2 میلیارد دلار در بخش پایین دستی پتروشیمی و صنایع تکمیلی زنجیره ارزش پروژه تعریف کرده است.وزیر نفت ادامه داد: این
سرمایه گذاري از طریق شرکت هاي تابعه وزارت نفت و بخش خصوصی، صندوق بازنشستگی نفت و هلدینگ خلیج فارس تامین
خواهد شد که در پنج سال آینده به بهره برداري خواهد رسید و قطعا در اشتغال، افزایش درآمد و خارج شدن استان ایلام از
محرومیت نقش مهمی خواهد داشت.وي همچنین از راه اندازي اولین پارك زنجیره تکمیل صنایع p.p کشور در استان ایلام و در
مجاورت پتروشیمی و پالایشگاه گاز ایلام خبر داد و گفت: هلدینگ پترول کار این پارك را انجام می دهد و وزارت نفت متعهد می
شود که مبلغ 300 میلیارد تومان به این پروژه کمک کند و سرمایه گذاران بخش هاي مختلف نیز در این حوزه فعال خواهند
شد.اوجی در حوزه مسوولیت هاي اجتماعی نیز اعلام کرد: بالغ بر 200 میلیارد تومان در سفر آقاي رئیسی به استان ایلام به حوزه
مسوولیت هاي اجتماعی اختصاص داده شده است ؛که براي 100 میلیارد آن 117 پروژه ورزشی، رفاهی، آموزشی و بیمارستانی تعریف
شده و 100 میلیارد تومان دیگر نیز کمک به رفع نقاط حادثه خیز جاده هاي استان اختصاص خواهد یافت.وزیر نفت توسعه میدان
هاي نفتی مشترك استان ایلام با کشور عراق را از اولویت هاي دولت سیزدهم بر شمرد و گفت: 4 درصد از توسعه هر میدان نفتی در

 
هر منطقه را به همان منطقه اختصاص خواهیم داد تا مردم آن منطقه نیز از این نعمت بهره مند شوند. 

 
کمک 300 میلیارد تومانی دولت سیزدهم به توسعه صنایع دستی پتروشیمی در ایلام 

وزیر نفت همچنین در جریان سفر رییس جمهور و اعضاي هیأت دولت به استان ایلام، امروز از مجتمع پتروشیمی ایلام بازدید
کرد.جواد اوجی، در جریان این بازدید در جریان آخرین وضعیت واحدهاي مختلف این شرکت از جمله واحد الفین HDPE، SRU و

 
PP قرار گرفت. 

حسن نجفی سمنانی، مدیرعامل این پتروشیمی توضیحات تخصصی را در خصوص واحدهاي مختلف بزرگترین واحد صنعتی غرب

 
کشور ارائه داد. 

وزیر نفت در حاشیه این بازدید گفت: دولت سیزدهم با 300 میلیارد تومان به توسعه صنایع پایین دستی در استان ایلام کمک می
کند.اوجی تکمیل زنجیره تولید و توسعه صنایع پایین دستی را راه جلوگیري از خام فروشی، افزایش ارزش افزوده و ایجاد اشتغال بالا
در استان دانست و خاطر نشان کرد: ایلام با مخازن خوب گازي، وجود پالایشگاه گاز و مجتمع بزرگ پتروشیمی می تواند به یک قطب

 
صنایع پایین دستی در کشور تبدیل شود. 

 
وزیر نیرو تاکید کرد؛ 



 
مشترکان را به صرفه جویی انرژي ترغیب کنیم 

 
وزیر نیرو بر تنوع بخشی طرح هاي صرفه جویی انرژي به منظور ترغیب مشترکان براي مشارکت در این طرح ها تاکید کرد. 

محرابیان در بازدید از نمایشگاه طرح هاي نوآورانه حوزه توزیع و بهینه سازي مصرف برق تاکید کرد: تا زمانی که به لحاظ اقتصادي
این طرح ها براي مشترکان توجیه پذیر نباشد، مشارکت در آنها قابل انتظار نخواهد بود.وي با تاکید بر ضرورت تنوع بخشی به طرح
هاي صرفه جویی انرژي خاطرنشان کرد: در عین حال نباید طرح هاي بهینه سازي مصرف را به صورت جداگانه مورد استفاده قرار داد
و این طرح ها باید در خدمت یک حرکت جامع قرار گیرند.وزیر نیرو لازمه این اقدام را تدوین طرحی جامع با مشارکت نخبگان حوزه
انرژي کشور دانست و خواستار بررسی همه جانبه این طرح ها و آثار آن بر اقتصاد مردم و کشور شد.محرابیان در عین حال طرح هاي
نوآورانه در حوزه هاي توزیع برق و بهینه سازي مصرف را خلاقانه توصیف و از آنها تقدیر کرد.براساس این گزارش، در این برنامه طرح
هاي تعویض الکتروموتورهاي قدیمی کولر آبی با الکتروموتور پربازده ، استفاده از پنل خورشیدي براي تامین برق کولرهاي با توان
400 وات، طرح بهینه سازي تعویض یک میلیون کولر گازي فرسوده، بهینه سازي مصرف انرژي در زمینه روشنایی معابر، مبارزه با
مراکز غیرمجاز رمز ارز، تحلیل داده هاي کنتورهاي هوشمند و شناسایی مراکز استخراج غیرمجاز رمز ارز (داده کاوي)، قبض مدرن
برق، خدمات غیرحضوري برق از طریق سامانه برق من، قرائت مکانیزه (قرائت خودکار انواع کنتور) و کنتورهاي هوشمند(طرح فهام) و

نصب 25میلیون کنتور هوشمند اقتصادي (طرح تجمیع کنتورها) مورد بازدید وزیر نیرو قرار گرفت.



معاون سازمان حفاظت محیط زیست؛ وضعیت تالاب هاي ایران نامناسب است

منبع: روزنامه اخبار صنعتشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/07/05

معاون سازمان حفاظت محیط زیست؛ وضعیت تالاب هاي ایران نامناسب است

 
معاون سازمان حفاظت محیط زیست؛ وضعیت تالاب هاي ایران نامناسب است 

معاون محیط زیست دریایی و تالاب هاي سازمان حفاظت محیط زیست گفت: با کاهش 34 درصدي بارش باران نسبت به سال قبل از
یک سو و توسعه و حکمرانی نادرست بر منابع آبی کشور در سال هاي اخیر از سوي دیگر، شاهد وضعیت نامناسب تالاب هاي ایران

 
هستیم. 

احمدرضا لاهیجان زاده در مراسم اختتامیه سومین جشنواره «ایده ها و محصولات نوآورانه» طرح حفاظت از تالاب هاي ایران با اشاره
به اهمیت توجه به نحوه حکمرانی آب در اقلیم خشک و نیمه خشک ایران و تاثیر آن بر تالاب هاي کشور افزود: وضعیت تالاب ها
نامناسب است، معیشت مردم محلی بسیاري به تالاب ها وابسته است، تجربه هاي به دست آمده از فعالیت هاي طرح حفاظت از تالاب
هاي ایران در حوضه آبریز دریاچه ارومیه نشان می دهد، با تصمیمات درست و استمرار در اجراي آنان، می توان شاهد گام هاي مثبتی

 
در راستاي حفظ و توسعه پایدار تالاب و جلوگیري از مهاجرت مردم محلی از آن مناطق بود. 

مجري ملی طرح حفاظت از تالاب هاي ایران اظهارداشت: سومین جشنواره ایده ها و محصولات نوآورانه طرح حفاظت از تالاب هاي
ایران با تاکید بر جلب مشارکت مردم در حفاظت و احیا تالاب هاي کشور با اولویت دریاچه ارومیه و تالاب هاي اقماري آن و موضوع

 
محوري معیشت هاي پشتیبان تالاب برگزار شد. 

وي ادامه داد: 30 طرح و ایده به دبیرخانه جشنواره «ایده ها و محصولات نوآورانه» ارسال شد که از میان آنان، هفت ایده استارتاپی و
هفت ایده مستقل به مرحله نهایی و داوري راه یافتند. طرح حفاظت از تالاب هاي ایران تلاش می کند از برگزیدگان این دوره، در

 
سطح توان خود حمایت کرده و نقشی را به عنوان تسهیل گر و معرفی طرح هاي برگزیده به ارگان و نهاد هاي مرتبط ایفا کند. 

در ادامه مراسم که شب گذشته(شنبه)برگزار شد، مدیر ملی طرح حفاظت از تالاب هاي ایران با اشاره به اکوسیستم شکننده تالاب ها
در جهان و کشور و ذکر این نکته که میانگین بارش در ایران یک سوم میانگین جهانی است، گفت: طرح حفاظت از تالاب هاي ایران،
در رویکرد زیست بومی و حفاظتی اتخاذ شده، نگاه ویژه اي به معیشت و جوامع محلی اطراف داشته است. اصل چهارم رویکرد زیست

 
بومی به درك درست از مسایل محیط زیستی از دیدگاه اقتصادي می پردازد. 

مهري اثناعشري افزود: طرح حفاظت از تالاب هاي ایران در هفت سال گذشته، فعالیت هایی در راستاي بهره برداري خردمندانه انجام
می دهد تا با برنامه هاي مشارکتی معیشتی که همراه با درك متقابل از جامعه محلی صورت گرفته، بتواند با درگیر کردن مردم محلی

 
به عنوان اصلی ترین عنصر و تغییر نگرش آنان در حفظ و توسعه پایدار از تالاب ها نقش خود را ایفا کند. 

وي ادامه داد: طرح حفاظت از تالاب هاي ایران و پروژه مشترك با کشور ژاپن، مصداق موفقی از درگیر کردن جامعه محلی در رویکرد
جدید حفاظت از محیط زیست در حوضه آبریز دریاچه ارومیه است، این طرح تلاش می کند رویکرد مردم محور در حفظ تالاب هاي

 
ایران را بیش از پیش و در حوضه تالاب شادگان و بختگان ترویج و توسعه دهد. 

همچنین علم بیگی، دبیر علمی جشنواره با معرفی شاخص هاي ارزیابی طرح هاي ارسالی، روند انتخاب آنان را توضیح داد و گفت:
اکوسیستم طبیعی و سیستم هاي اجتماعی تالاب موضوع بسیار پیچیده اي است که نیازمند نگاه مدیریتی متفاوت است و تجربه

 
جهانی نشان داده است، ارزش نهادن و پشتیبانی از فعالیت استارتاپی محلی، یکی از روش هاي مدیریتی موفق در این راستا است. 

در پایان جشنواره و پس ارائه تمامی شرکت کنندگان ایده هاي مستقل و استارتاپی، سه ایده «توانمندسازي جامعه محلی تالاب
پریشان در صنعت و پرورش اسب به عنوان یک معیشت مکمل و جایگزین کشاورزي» از محمدجواد سیاح پور، «گلیم بافی از مواد صد



در صد بازیافتی با رویکرد اشتغال بانوان روستایی و معیشت پایدار در روستاهاي حاشیه تالاب هاي اقماري دریاچه ارومیه» از خدیجه
سعیدپور و «کاربرد میوه گیاه قره داغ در محصولات غذایی براي رونق اقتصادي و اکوسیستم پایدار» از محمود کلنگري برگزیده شدند.
در بخش ایده هاي استارتاپی نیز، طرح هاي عماد مطالبی، محمدمهدي حاجتی و مهراب آقاعلی نژاد به عنوان طرح هاي برگزیده

 
معرفی شدند. 

سومین جشنواره ایده ها و محصولات نوآورانه طرح حفاظت از تالاب هاي ایران، از 29 شهریور تا یکم مهرماه برگزار شد.
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حمایت از تثبیت اشتغال 

 
در مناطق کشور از راهبرد هاي بانک توسعه تعاون 

رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون در دیدار با مدیران یک واحد صنعتی حمایت از تثبیت اشتغال را از راهبرد هاي بانک
برشمرد.سید باقر فتاحی رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون در دیدار با مدیران شرکت «کک طبس» در ستاد بانک گفت: به عنوان
یک بانک توسعه اي از فعالیت هایی که منجر به تثبیت اشتغال و یا ایجاد اشتغال جدید می شود ، حمایت می کنیم.وي افزود: بانک
توسعه تعاون در همه مناطق کشور شعبه دارد و حضور فیزیکی بانک در سراسر کشور و بهره مندي از خدمات بانکداري الکترونیک
موجب گردیده ارائه خدمات توسعه اي در اقصی نقاط کشور میسر گردد.فتاحی خاطر نشان کرد: خراسان جنوبی از استان هایی بوده
است که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دستگاههاي زیر مجموعه را عهده دار تکمیل و اجراي پروژه هاي تولیدي و زیرساختی
نموده و بانک توسعه تعاون نیز به میزان 2150 میلیارد ریال، تامین مالی پروژه هاي اشتغال زایی استان را به عهده گرفته است.
فتاحی افزود: می توان از منابع صندوق توسعه ملی و یا از منابع تبصره 18 به طرح هاي توسعه این شرکت کمک کرد.وي با بیان
اینکه تامین اعتبار و ارائه تسهیلات مستلزم بررسی صورت هاي مالی شرکت هاست ، گفت: با این کار می توان تسهیلات دهی به این
شرکت را سرعت بخشید.فتاحی بیان کرد: یکی از خدمات تخصصی قابل ارائه به شرکت هاي معدنی ، اعطاي تسهیلات سرمایه در
گردش است.رئیس هیات مدیره بانک توسعه تعاون یادآور شد:در صورتی که منابع جدیدي از صندوق توسعه ملی در اختیار بانک قرار
گیرد می توان از این منابع در جهت تامین مالی واحدهاي مهم صنعتی و تولیدي از جمله طرح هاي توسعه شرکت «کک طبس »
استفاده نمود.وي بیان کرد: بانک توسعه تعاون می تواند خدمات مالی به شرکت هاي معدنی و صنایع معدنی در استان هاي مختلف

 
کشور ارائه دهد. 

 
از سوي بانک مسکن: 

 
وام 480 میلیونی مسکن به فرابورس ابلاغ شد 

بانک مسکن سقف هاي جدید تسهیلات خرید مسکن را به فرابورس ابلاغ کرد.بانک مسکن سقف هاي جدید تسهیلات خرید مسکن
شامل افزایش وام مسکن براي متقاضیان فردي و زوجین تهرانی، شهرهاي بالاي 200 هزار نفر و سایر شهرها به ترتیب «200 و
400»، «160 و 320» و «120 و 240» میلیون تومانی و همچنین افزایش سقف جعاله تعمیرات مسکن تا 80 میلیون تومان را به
فرابورس ایران ابلاغ کرد.در حال حاضر بر اساس آخرین مصوبه فرابورس در خصوص تعیین سقف خرید اوراق گواهی حق تقدم
تسهیلات مسکن، در هر جلسه معاملاتی می توان تنها 280 برگه از این اوراق را خریداري کرد که به نظر می رسد با توجه به تعیین
سقف هاي جدید براي تسهیلات خرید مسکن از سوي شوراي پول و اعتبار، فرابورس ایران امکان افزایش سقف خرید برگه هاي

 
تسهیلات مسکن در هر جلسه معاملاتی را فراهم کند. 

 
قدردانی مدیر کل آموزش و پرورش استان خوزستان از مدیرعامل بانک ملت 

مدیر کل آموزش و پرورش استان خوزستان، با ارسال لوح سپاسی خطاب به مدیرعامل بانک ملت، از اقدامات این بانک در زمینه



اعطاي تسهیلات به فرهنگیان این استان قدردانی کرد.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، کوروش مودت در این لوح با اشاره به
موافقت نامه یکساله فی مابین اداره کل آموزش پرورش استان خوزستان و بانک ملت براي اعطاي تسهیلات اقساطی خرید کالا به
جامعه فرهنگیان این استان، از مساعدت هاي دکتر بیگدلی مدیرعامل بانک ملت و همیاري مدیران و کارکنان این بانک در اجراي
دقیق و سریع این توافقنامه سپاسگزاري کرده است. مودت همچنین ابراز امیدواري کرده است، همکاري هاي دوطرفه در راستاي

 
اعتلاي اقتصاد خانواده هاي معلمان این استان در آینده نیز ادامه داشته باشد. 

 
افتتاح ساختمان جدید 

 
شعبه سقز بانک مهر 

ساختمان جدید شعبه سقز در استان کردستان با حضور مسئولان استان و شهرستان و جمعی از مشتریان ارزنده و معتمدان شهر
افتتاح شد.به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، ساختمان جدید شعبه سقز با هدف دسترسی بهتر و رفاه مردم
شریف شهرستان سقز افتتاح شد. اسعدي مدیر شعب بانک مهر ایران در استان کردستان، در حاشیه این مراسم اظهار کرد: هدف از
احداث ساختمان شعبه سقز، رفاه مشتریان گران قدر و دسترسی آسان تر آن ها براي دریافت خدمات بهتر است. وي همچنین با
اشاره به مشارکت بانک مهر ایران طرح شهید سلیمانی وزارت بهداشت، بانک مهر ایران را در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی، پیشرو
دانست. معاون فرمانداري ویژه سقز نیز در حاشیه این مراسم ضمن تقدیر از اولیاي محترم بانک، مدیر شعب بانک مهر ایران در استان
کردستان و مجموعه کارکنان، گفت: حقیقتاً بانک مهر ایران؛ بانکی مردمی است و تسهیلات قرض الحسنه این بانک در بین
همشهریان زبانزد است. از اینکه این بانک در شهر باستانی سقز شعبه اي در شأن مردم فهیم این شهرستان احداث کرده، شایسته

تقدیر است.
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سرمایه گذاري در حوزه گردشگري، زیر چتر بیمه رازي 

بیمه رازي با امضاي تفاهم نامه اي در همکاري با بانک آینده، بازار بزرگ ایران و هلدینگ گردشگري تامین اجتماعی، ریسک حوزه

 
گردشگري و سرمایه گذاري در این حوزه را پوشش خواهد داد. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت بیمه رازي، با آغاز پاندمی کرونا بسیاري از مشاغل و حوزه هاي اقتصادي دچار
آسیب هاي شدید و جبران ناپذیري شد که از این موارد می توان به حوزه گردشگري و سرمایه گذاري در گردشگري کشور اشاره کرد،
از این رو به واسطه مسئولیت ذاتی شرکت هاي بیمه اي مبنی بر کاهش ریسک فعالیت هاي اقتصادي، بیمه رازي در کنار بانک آینده،
بازار بزرگ ایران و هلدینگ گردشگري تامین اجتماعی (هگتا) قرار گرفت و با امضا تفاهم نامه همکاري، خدمات بیمه اي را در کنار

 
سرمایه گذاري هاي مالی، ایجاد خرید اقساطی و ارائه خدمات اقامتی، پذیرایی و تفریحی میسر کردند. 

این تفاهم نامه، زمینه ساز ایجاد یک همکاري استراتژیک در جهت ارزش آفرینی در زمینه هاي مختلف بانکی، مالی، سرمایه گذاري و

 
بهره گیري از خدمات بیمه اي در حوزه گردشگري و کسب وکارهاي مرتبط خواهد بود. 

بنابراین گزارش ، بیمه رازي به عنوان اولین شرکت بخش خصوصی صنعت بیمه، بیمه نامه هاي متنوعی در زمینه پوشش ریسک

 
گردشگري به همراهان خود ارائه می کند. 

 
ارائه خدمات بانکی و بیمه اي، ایجاد زمینه خرید اقساطی و ارائه خدمات اقامتی، پذیرایی و تفریحی موضوع این تفاهم نامه است. 

گفتنی است به منظور گسترش همکاري هاي فی مابین و ایجاد هم افزایی لازم، پایه ریزي یک اتحاد استراتژیک و در جهت ارزش
آفرینی براي مشتریان، سهامداران و دیگر ذینفعان، این تفاهم نامه با مفاد همکاري مشترك در زمینه هاي مختلف بانکی، مالی،
سرمایه گذاري و بهره گیري از خدمات بانکداري الکترونیکی در حوزه گردشگري و کسب و کارهاي مرتبط، در چارچوب ضوابط و

 
مقررات جاري، به امضاي رؤساي هیأت مدیره و مدیران عامل رسید. 

 
عضو هیات مدیره بیمه ایران تشریح کرد: 

 
جزییات سیاست ها، طرح ها و برنامه هاي تحول آفرین بیمه ایران 

تدوین و تصویب سند راهبردي بیمه ایران طی نیمه نخست سال 1400، از جدي ترین دست آوردهاي تحول آفرین این شرکت بود
که نتیجه شکوفایی خرد جمعی در تدوین سیاست هاي کلان و برنامه هاي اجرایی شرکت سهامی بیمه ایران در دوران مدیریت جدید

 
است و به تصویب مجمع سالانه شرکت سهامی بیمه ایران نیز رسید. 

یکتا اشرفی، عضو هیات مدیره بیمه ایران در گفت و گویی به تشریح جزییات سیاست ها، طرح ها و برنامه هاي خرد و کلان بیمه
ایران در نیمه نخست امسال پرداخت و نهایی شدن تدوین سند راهبردي بیمه ایران را گامی بزرگ در خودکفا شدن شرکت در تهیه و

 
تنظیم و تدوین اسناد بالادستی و کاربردي دانست. 

وي که از راهبران کلیدي تدوین سند راهبردي بیمه ایران بوده است، با اشاره به حاکمیت خرد جمعی در تصمیم سازي ها و تصمیم
گیري ها در بیمه ایران، سند راهبردي را نقشه راه آینده شرکت براي ترسیم چشم انداز ها، ماموریت ها و برنامه هاي عملی آن در
آستانه ورود به برنامه هفتم توسعه کشور خواند و افزود: لزوم تغییر نگاه به بازارهاي مالی و نقش صنعت بیمه و شرکت سهامی بیمه



ایران با توجه به تحولات عظیمی که در این بازارها رخ داده و اقتصاد دیجیتال و بازارهاي الکترونیک در آن حاکمیت مطلق یافته اند،
بیمه ایران را به بازبینی برنامه هاي قبلی و به ویژه تجدید نظر در سند راهبردي پیشین که در زمان خود بسیار خوب هم طراحی شده
اما در فرآیند اجرا قرار نگرفته بود، ملزم کرد که این فرایند پیچیده و سنگین در نیمه نخست امسال با بسیج تمامی نیروهاي شرکت با

 
موفقیت انجام شد. 

عضو هیات مدیره بیمه ایران گفت: به این ترتیب، 6 برنامه استراتژیک بر مبناي راهبردهاي توسعه برونگرا با نوآوري باز، انسجام
سازمانی و توسعه سرمایه انسانی و 8 مگا پروژه با محوریت تحول دیجیتال و تحقق شمول مالی که در جهت تقویت و تکمیل سامانه
هاي هوشمند، ایجاد ساختارهاي منتهی به بیمه گري دیجیتال، توانمند سازي سرمایه هاي انسانی و توسعه و ارتقاء بیمه هاي زندگی
است، در این سند غلطان و پویا که هر شش ماه قابل بازبینی و اصلاح است و اهداف و عملکردها را مورد پایش بر اساس نظام نامه

 
تدوین شده و در صورت نیاز مورد بازبینی قرار می دهد، گنجانده شد تا چراغ راه فروزانی باشد براي آینده بیمه ایران . 

اشرفی، یکی از مشکلات اساسی شرکت در سال هاي اخیر را که به دلایل مختلف، از جمله تغییرات زیاد مدیریتی، پدید آمده و
موجبات دل آزردگی سرمایه انسانی ارزنده و شریف بیمه ایران را فراهم کرده بود، شیوه نامناسب و نامتناسب استخدام ها و قراردادها
و شائبه وجود تبعیض در این زمینه، ناتمام ماندن برنامه ها، تحقق نیافتن وعده ها و امثال این امور دانست و تاکید کرد: یکی از
بزرگترین دغدغه هاي مدیرعامل و هیات مدیره بیمه ایران برطرف ساختن این مشکلات بوده است که در شش ماه نخست امسال
تلاش بسیاري براي رفع آنها شد و طرح ها و برنامه هاي اساسی خوبی براي پایدار سازي توسعه نیروي انسانی در شرکت در دست

 
اجرا است. 

وي ادامه داد: یکی از هشت مگا پروژه و یکی از شش برنامه استراتژیک سند راهبردي به حوزه منابع انسانی اختصاص یافته که به

 
تدریج به رفع کاستی هاي موجود در حوزه منابع انسانی، اصلاح ساختار آموزش و توانمند سازي نیروي انسانی می انجامد. 

عضو هیات مدیره بیمه ایران اظهار کرد: برنامه تحول آفرین دیگري که در شش ماهه نخست سال جاري به وقوع پیوست، اصلاحات
اساسی در فرآیند صدور مجوز امور نمایندگان و حرکت به سمت سیستمی کردن مجوز نمایندگی بوده است که در اوایل مهرماه کلید
خواهد خورد. این امر علاوه بر جلوگیري از برخی رانتها، به شفافیت امور نیز منجر می شود و در راستاي تسهیل آغاز فرآیند کسب و

 
کار است. 

وي افزود: اقدام دیگر در همین زمینه، رتبه بندي نمایندگان و اعتبار سنجی آنان با اتکا به شاخصهاي معین و ثبتی است که شاخص
هاي آن در گام اول مصوب شده و تا اواسط مهر سال جاري به اتمام می رسد. بر اساس این طرح امکان رتبه بندي نمایندگان بر
اساس داده هاي ثبتی فراهم میگردد و تمامی این اقدامات در راستاي سیاست هاي شفاف سازي و رصد دائمی قابلیتها صورت
میپذیرد. در مورد امور نمایندگان، اصلاح ساختار با تکیه بر آسیب شناسی،ارتقاء توانمندي و درآمد زایی، حضور فعال تر در بازار

 
بالاخص بیمه هاي زندگی، مکان یابی دفاتر ، آموزش و . . . هدف اصلی است. 

خانم دکتر اشرفی در بخشی دیگر از این گفت و گو به موضوع فرآیندها پرداخت و اظهار کرد: یکی دیگر از معضلات شرکت نبود
استانداردهاي لازم براي فرآیندها بوده است که ایجاد آن در دستور کار معاونت برنامه ریزي و نوآوري و اداره کل برنامه ریزي و بودجه
قرار گرفت تا با بازنگري فرآیندها، گلوگاه ها شناسایی و برطرف شود. مهمترین هدف از استاندارد سازي فرآیندها روان سازي خدمت
رسانی است که نخستین مرحله آزمایشی آن با اصلاح فرآیندهاي بخش صدور و پرداخت خسارت، حداکثر تا پایان مهر ماه جاري آغاز

 
می شود. 

وي اقدام مهم دیگر در نیمه اول امسال را موضوع ساماندهی امور مرتبط با بحث «کور اینشورنس» دانست و افزود: در این زمینه با
یک گروه دانشگاهی قرارداد منعقد شد که نتیجه تحقیقات و بررسی هاي این گروه حدود یک ماه قبل در قالب چهار گزینه و در گام

 
دوم در دو گزینه اعلام شد و امیدواریم تا نیمه مهر ماه امسال به یک گزینه نهایی برسیم. 

همچنین نهایی سازي و ثبت افزایش سرمایه، ارتقاء توانگري به سطح یک از دیگر دستاوردهاي مهم شرکت سهامی بیمه ایران و
حاصل تلاش جمعی تک تک همکاران بوده است. از دیگر اقدامات اساسی که شروع شده است ساماندهی شرکت هاي اقماري و پایش
عملکرد آنها است که می بایست با دقت هر چه تمام تر فرآیند آن به انجام رسد و رصدو پایش عملکرد آنها در قالب یک برنامه

 
مشخص به صورت مستمر صورت پذیرد. 



در انتها امیدواریم با همدلی و همراهی همه ذینفعان بالاخص همکاران خدوم و زحمتکش بیمه ایران و نمایندگان، انجام اصلاحات با
سرعت و شفافیت هر چه بیشتر بتواند افق هاي بهتري را پیش روي همه ذینفعان شرکت سهامی بیمه ایران اعم از خانواده بزرگ این

 
شرکت (همکاران _ نمایندگان) ، بیمه گزاران و صاحبان سهم قرار دهد. 

 
مدیر عامل بانک توسعه تعاون اعلام کرد: 

 
افزایش700 درصدي تسهیلات اشتغالزایی به کمیته امداد 

بانک توسعه تعاون درسال جاري تعهد دارد که 500 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی در اختیار مددجویان کمیته امداد امام قرار
دهد.حجت اله مهدیان ،مدیر عامل بانک توسعه تعاون با حضور در برنامه «موکب اشتغال محرومان» که در آستانه اربعین حسینی
برگزار شد،گفت:در موضوع اشتغال از سال 1395 به صورت فعال حضور پیدا کردیم و نهادهاي حمایتی همچون کمیته امداد امام
خمینی و سازمان بهزیستی در اولویت پرداخت تسهیلات اشتغالزایی قرار گرفتند.حجت اله مهدیان افزود:از سال 95 تا 98 میزان
تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان کمیته امداد به 100میلیارد تومان رسید .وي ادامه داد: از سال 96 به بعد جهش اساسی در
پرداخت تسهیلات اشتغالزایی از سوي بانک توسعه تعاون را شاهد بودیم و میزان تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان کمیته امداد امام
خمینی با یک رشد چشمگیر به 800 میلیارد تومان رسید.وي با بیان اینکه بانک توسعه تعاون به عنوان «یا ور اشتغال»از سوي بانک
مرکزي معرفی شده است،گفت: امسال تعهد داریم که 500 میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی در اختیار مددجویان کمیته امداد امام
قرار دهیم.مهدیان با بیان اینکه اشتغالزایی در کشور نیاز به کار جهادي دارد،افزود: بانک توسعه تعاون به عنوان جوانترین بانک دولتی
از سال 97 به عنوان بانک عامل در طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري اقدامات مهمی انجام داده است.وي اعلام کرد: در فاز
چهارم این طرح 26 هزار میلیارد ریال براي اشتغال روستاییان و عشایر عزیز کشور پرداخت شده است و میزان تعهد بانک توسعه
تعاون 40 هزار میلیارد ریال است.مدیر عامل بانک توسعه تعاون با بیان اینکه اعطاي تسهیلات به تولید کنندگان و کارآفرینان جزو
اولویت هاي این نهاد مالی است،گفت:از ابتداي سال جاري تاکنون 10 هزار میلیارد تومان تسهیلات به طرح هاي تولیدي و کارآفرینی

 
پرداخت شده است و تا پایان سال این رقم به 25 هزار میلیارد تومان می رسد. 

 
همزمان با افتتاح ساختمان تابان : 

 
واحد ارزي مستقل بانک کارآفرین افتتاح شد 

 
همزمان با افتتاح ساختمان تابان بانک کارآفرین، واحد ارزي مستقل بانک کارآفرین افتتاح شد. 

به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین،این واحد ارزي توسط محمدرضا خورسندي رییس هیات مدیره بانک ، با حضور علی رضا
صادقی عضو هیات عامل و معاون مدیرعامل در امور بانکی و حسنعلی حسینی مدیر امور عملیات ارزي افتتاح شد .خورسندي در این
مراسم با بیان این که مشتري مداري یکی از اصول اصلی بانک کارآفرین است با اشاره به حضور نیروهاي متخصص در این بانک تاکید
کرد: حضور و تمایل مشتریان به دریافت خدمات از بانک کارآفرین نشان می دهد که مشتریان جذب ارائه خدمات خوب می شوند و
بایدبراي پاسخ گویی به مشتریان همواره آماده باشیم.وي با اشاره به افتتاح ساختمان جدید و واحد ارزي مستقل تابان افزود: کار حرفه
اي باعث می شود به سمت جذب بیشتر مشتریان پیش برویم و به نیازهاي رو به رشد مشتري براي حضور دربازارهاي جهانی توجه
کنیم. اکنون با گسترش خدمات ارائه شده به مشتریان آموزش و به روز رسانی را مورد توجه خاص قرار دهیم .رییس هیات مدیره
بانک بر این اساس توجه به آموزش نیروهاي متخصص بانک را از ضروریاتی خواند که باید بعد از تجهیزو نوسازي ساختمانهاي بانک و
تکمیل واحدهاي مستقل به آن توجه کرد.خورسندي همچنین تاکیدکرد: سیستم بانکی براي ارتباط با دنیاي بین الملل نیاز مند
استانداردسازي و آموختن شیوه هاي جدید فعالیت هاي بانکی بین المللی است . قطعا اگر بخواهیم مطابق با استاندارد جهانی باشیم
باید به دانش جهانی مسلط باشیم.وي وجود نیروهاي جوان در بدنه بانک را از موفقیت هاي بانک خواند و تصریح کرد: وجود نیروهاي
جوان پویایی و تلاش براي فراگیري را افزایش می دهد و قطعا در روزهاي پساتحریم موفق تر از سایر بانکها عمل خواهیم کرد.به گفته
خورسندي بانک کارآفرین با روالی که در پیش گرفته است می تواند در دوران پساتحریم به بانک بین المللی مورد وثوق مشتریان بین

 
المللی تبدیل شود. 



 
انتشار گزارش عملکرد شش ماهه روابط عمومی بیمه رازي 

روابط عمومی شرکت بیمه رازي گزارش عملکرد شش ماهه خود را منتشر کرد . این گزارش از زمان تصدي جناب آقاي دکتر علی
جباري به سمت مدیریت عامل شرکت بیمه رازي تنظیم و تهیه شده است و شامل 8 بخش : تدوین استراتژي ، رسانه ، فضاي مجازي
، تبلیغات ، مراسم ها ، مرکز ارتباط با مشتریان ، امور بین الملل و کسب افتخارات روابط عمومی و اموربین الملل بیمه رازي می
باشد.به گزارش خبرگزاري فارس ؛ روابط عمومی بیمه رازي در حالی توانسته آمار اخبار منتشر شده مربوط به این بنگاه بزرگ
اقتصادي در رسانه ها را طی نیمه نخست امسال بیش از 1700 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش دهد که هزینه صرف
شده براي این مهم، تنها 4 درصد رقم هزینه شده در مدت مشابه طی سال گذشته است. همچنین بر اساس این گزارش ارزیابی هاي
صورت گرفته حاکی از آن است که تولید اخبار و محتواي رسانه اي مرتبط با این شرکت در رسانه هاي عمومی نیز طی شش ماه
نخست سال جاري، 1800 درصد نسبت به دوره مشابه سال گذشته افزایش یافته است.تولید بیش از 500 گزارش، خبر و محتواي
رسانه اي در این مدت، باعث شده است که عملکرد بیمه رازي در رسانه هاي دیداري و شنیداري به خوبی بازتاب داشته باشد . بررسی
ها حاکی از آن است که در شش ماه گذشته این شرکت در رسانه هاي مکتوب و مجازي بیش از 380 میلیون بار دیده شده است که
این رکوردي جدید در صنعت بیمه محسوب می شود. راه اندازي استودیو خبر بیمه رازي بعنوان مجموعه حرفه اي تولید اخبار و
محتوا و مکانی اختصاصی براي خبرنگاران حوزه بیمه ، ایجاد تلوزیون رازي که همه محتواهاي چند رسانه اي تولیدي در آن تجمیع
شده است، صفر شدن اخبار منفی با برگزاري نشست هاي رسانه اي پیاپی ، انتشار دو شماره ماهنامه هوشمند و 60 شماره روزنامه
رازي و انعکاس اخبار و رویدادهاي شرکت در آن به صورت چند رسانه اي از دیگر اقدامات روابط عمومی شرکت در دوره جدید

 
فعالیت است. 

فضاي مجازي نیز پذیراي حجم زیادي از محتواهاي رسانه اي تولید شده از سوي بیمه رازي بوده است به طوریکه اکنون صفحه
اینستاگرام بیمه رازي پرمخاطب ترین صفحه صنعت بیمه است و بدیهی است که برگزاري 50 نشست آنلاین و مستمر در صفحه این
پلتفرم، سه شنبه هاي پاسخگویی و جشن ضیافت نور تاثیر بسزایی در این دستاورد داشته است. در حال حاضر صفحه اینستاگرام
بیمه رازي بیش از 30 هزار نفر و کانال تلگرام شرکت بیش از 20 هزار نفر دنبال کننده دارند در حالیکه پیش از این تعداد اعضاء به

 
زحمت به چهار هزار نفر می رسید. 

در این حال انجام اقدامات فوق و همچنین استفاده از پتانسیل مجري باسابقه و شناخته شده رسانه ملی، محمد رضا حیاتی در ایجاد
یک رویداد چالشی میان مخاطبان، تولید استیکرهاي منقوش به لوگوي بیمه رازي و نیز تهیه و انتشار بیش از 150 کلیپ و محتواي
ویدئویی و تولید بیش از 200 عنوان پوستر و محتواي گرافیکی در طرح هاي مناسبتی و طرح هاي بیمه اي ، طراحی و چاپ 5 عنوان
جنرال کاتالوگ دو زبانه و هوشمند تنها با 4 درصد هزینه هاي سال گذشته، گام بزرگی در راستاي پیاده سازي اهداف استراتژیک

 
بیمه رازي به شمار می آیند. 

برگزاري هجدهمین سالگرد بیمه رازي در آسایشگاه ثاراالله جانبازان تهران با حضور مدیرعامل و اعضاي هیات مدیره نیز اقدامی
مبتکرانه محسوب شده و نشان از اعتقاد راستین ایشان به ارزشها و آرمانهاي انقلاب اسلامی دارد.تهیه دو تمبر اختصاصی مناسبتی
بیمه رازي ، طراحی بیمه هنرمندان ، اصحاب رسانه و مدال آوران المپیک از دیگر اقدامات ابتکاري روابط عمومی بیمه رازي
میباشند.راه اندازي مرکز ارتباط با مشتریان و تعریف شماره 4 رقمی 8287 با پاسخگویی شبانه روزي با ابزارهاي نوین نظرسنجی به
صورت برخط و سامانه پیامکی از دیگر اقدامات این مدیریت است که رضایتمندي مشتریان را در پی داشته است.روابط عمومی بیمه
رازي در مدت تصدي مدیرعاملی دکتر علی جباري و با حضور دکتر ناصرالدین اسلامی فرد توانسته است عنوان روابط عمومی برتر
صنعت بیمه را از آن خود کند و تقدیرنامه عملکرد از رییس کل بیمه مرکزي ، دبیرکل سندیکاي بیمه گران کشور ،وزارت فرهنگ و

 
ارشاد اسلامی و وزارت ورزش و جوانان کسب نماید. 

روابط عمومی و امور بین الملل بیمه رازي در شش ماهه نخست فعالیت خود، حضوري پرشور در صنعت بیمه داشته و رکوردهاي
جدیدي در این صنعت اثر گذار به ثبت رسانده است. باید دید در شش ماهه دوم چه برنامه اي را براي رشد و تعالی این شرکت

خوشنام پیاده خواهد کرد.
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شعله ور شدن اختلافات در برگزاري انتخابات نظام

 
مهندسی ساختمان 

کارگر آنلاین | با گذشت یک هفته و شروع انتخابات در سایر استان ها و اتمام در برخاي از استان ها مانند خراسان شمالی کماکان
داوطلبان کاندید در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران در حالت بلاتکلیفی منتظر ابلاغ لیست
داوطلبان واجد شرایط و تایید صلاحیت شده از سوي وزارت راه و شهرسازي براي شروع تبلیغات نهمین دوره انتخابات هیات مدیره

 
سازمان نظام مهندسی تهران در پایتخت هستند. 

براساس شنیده ها در این دوره از انتخابات اکثریت اعضاي هیأت مدیره فعلی نظام مهندسی استان تهران که متشکل از 25 نفرند، رد
صلاحیت شده اند. و بعضی از هیات مدیره ها هم استعفا داده اند.پیش بینی می شود در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان
نظام مهندسی ساختمان استان تهران شکایت هاي زیادي در این رابطه به هیأت اجرایی واصل شود. و حالا همه منتظر هستند تا
ببینند در لیست نهایی کدامیک از مهندسان که در حال حاضر عضو هیات مدیره هشتمین دوره هیات مدیره سازنمان نظام مهندسی
تهران هستند از لیست غایب هستند و از رقابت در انتخابات نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران
محروم شده اند. در تازه ترین اخبار نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان که در یکایک استان هاي
سراسر کشور در حال برگزاري است رستم قاسمی ، وزیر راه .شهرسازي در نامه اي به اداره کل راه و شهرسازي استان کرمانشاه حکم
تعلیق پروانه اشتغال برخی از مهندسان کاندید در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان کرمانشاه را به

 
استناد بخشنامه قانون تعارض منافغ تخلف کرده اند را امضاء کرد. 

 
تاکید رستم قاسمی بر اجراي بخشنامه تعارض منافع در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان 

در راستاي رعایت بخشنامه تعارض منافع رستم قاسمی ،وزیر راه و شهرسازي 16 شهریور ماه امسال طی بخشنامه اي به ادارات کل
راه و شهرسازي استان ها دستور تشدید نظارت بر اجراي بخشنامه تعارض منافع را صادر کرد. در بخشی از این ابلاغیه رستم قاسمی
تاکید کرد: «نظر به راي صادره هیئت عمومی دیوان عدالت اداري موضوع دادنامه ... در زمینه دستورالعمل اجرایی این وزارتخانه به
شماره ... با موضوع اجتناب از تکفل همزمان اموري که زمینه و موجبات نمایندگی یا قبول تعارض منافع را فراهم می آورد (موسوم به
بخشنامه تعارض منافع موضوع بند 5 ماده 2 مکرر آیین نامه اجرایی قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان اصلاحی 1394 هیئت
وزیران) به اطلاع می رساند از آنجا که حسب راي مذکور دستورالعمل مورد اشاره مغایر با قوانین نبوده و قابل ابطال تشخیص داده
نشده لذا بنا به مراتب اجراي دستورالعمل تایید و استوار می گردد. در این راستا با توجه به دادنامه شماره .... صادره از شعبه 12 دیوان
عدالت اداري مبنی بر توقف عملیات اجراي قسمت پایانی بخشنامه شماره ... ضمن تاکید بر مفاد ابلاغیه شماره ... (موضوع اعلام
عناوین برخی از مصادیق تخلفات حرفه اي و انتظامی به منظور ایجاد وحدت رویه) آن اداره کل موظف است نسبت به اجراي کامل

 
سایر مفاد بخشنامه پیش گفته با قید فوریت اقدام لازم را معمول نماید. 



 
نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نطام مهندسی ساختمان 

شایان ذکر است اداره کل موظف است گزارشات اقدامات صورت گرفته را در اسرع وقت به معاونت مسکن و ساختمان ارسال کرده و
دستگاه نظارت استان نیز مکلفند مراتب را با عنایت به نظام نامه رفتار حرفه اي اخلاقی در مهندسی ساختمان ابلاغی به شماره
15288/100/02 9 اردیبهشت 1395 و سایر مفاد قانون موصوف و آیین نامه اجرایی ان در بررسی صلاحیت هاي نامزدهاي هیئت

 
مدیره سازمان هاي نظام مهندسی استان ها مد نظر قرار دهند.» 

 
اقدام مقابله به مثل شوراي مرکزي نظام مهندسی ساختمان کشور در برابر ابلاغیه اجراي بخشنامه تعارض منافع 

به دنبال تلاش ها براي فشار بر وزیر راه و شهرسازي براي اجراي ابلاغیه بخشنامه تعارض منافع شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسی
کشور دست به دامان برخی نمایندگان مجلس شد. همزمان احمد خرم رئیس این شورا نیز در نامه اي به روساي سازمان هاي نظام
مهندسی استان ها اقدامی مقابل به مثل از روساي سازمان ها خواسته به فوریت میزان فعالیت پرسنل راه و شهرسازي استان ها را

 
طی جدولی با جزئیات کامل تا پایان وقت شنبه 27 شهریور 1400 ارسال کنند. 

 
واکنش وزارت راه و شهرسازي به اقدامات شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسی در برابر اجراي بخشنامه تعارض منافع 

در رابطه با اقدامات شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسی در برابر اجراي بخشنامه تعارض منافع علی محمد عبدي قهرودي، مدیرکل

 
دفتر توسعه مهندسی توضیحاتی را به شرح زیر ارائه کرد: 

1- جهت اطلاع و اطمینان به کلیه اعضاي سازمان هاي نظام مهندسی ساختمان در کشور تاکید می شود که وزارت راه و شهرسازي
هیچ فرد و مسئولی را از بخشنامه هاي وزارتی در مورد تعارض منافع استثنا نکرده است. این وزارتخانه قائل به این است که با هر
تخلفی در هر سطحی باید برخورد شود. در این مرحله هم برخورد با متخلفانی در اولویت قرار گرفت که به واسطه برخورداري از رانت
عضویت در هیئت مدیره و بعضا شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسی و ارتباطات خاصی که دارند ، معمولا به هر دلیلی دور از
برخوردهاي قانونی بودند. 2- با توجه به همین مسائل در موقعیت برگزاري انتخابات اگر برخورد قانونی لازم با متخلفین صورت نگیرد
و احیانا حضور مجدد اعضاي داراي تعارض منافع در هیئت مدیره هاي دور بعد تکَرار شود، وزارت راه و شهرسازي پاسخی براي
انتظارات جامعه 520 هزار نفري مهندسان کشور نخواهد داشت. 3-امروز جامعه مهندسی کشور حق دارد از وزارتخانه گزارش عملکرد
در مورد نحوه و نتیجه برخورد جدي و موثر با کسانی که تخلفشان در بحث تعارض منافع ، بر همگان روشن شده ، مطالبه کند و
وزارت راه و شهرساز نیز نشان داده جز اجراي قانون ، هیچ دغدغه و برنامه اي ندارد. 4- به صراحت اعلام می شود ادعاي تماس از
وزارتخانه با مدیران کل راه و شهرسازي براي خودداري از ارایه اطلاعات کارکرد پرسنل کذب محض است و به نظر می رسد این ادعا
بیشتر جهت مظلوم نمایی مطرح شده و طرح این مطلب بسیار ناشیانه صورت گرفته است چرا مه اصولا آمار و بانک اطلاعات کارکرد
اعضاي سازمانهاي نظام مهندسی در اختیار خود سازمان هاي نظام مهندسی استانهاست و ادارات کل راه شهرسازي صرفا به عنوان
کاربر و بهره بردار این بانک اطلاعاتی هستند. ضمن آنکه انتشار چنین نامه اي که ادعا می شود محرمانه بوده ، آنهم در کمترین زمان
ممکن پس از امضاي آن در فضاي مجازي ، مشکوك است. چرا که قاعدتا اینگونه مکاتبات باید مستقیما به دست مخاطبین نامه که
روساي سازمانها هستند برسد و انتشار آن در فضاي مجازي ، جز از طریق سازمان هاي نظام مهندسی ممکن نبوده و نیست. 5- بحث
اصلی این است که رییس سازمان نظام مهندسی کشور، خارج از اختیار و وظیفه اي که بر عهده دارند طی نامه اي به روساي استانها
از آنها خواسته اطلاعات کارکرد پرسنل ادارات کل راه و شهرسازي را به سازمان نظام مهندسی کشور ارسال کنند. وي اساسا چنین
اختیاري ندارند، ضمن این که روساي سازمان ها چنین مجوزي ندارند که اطلاعات کارکردي اعضاي سازمان نظام مهندسی استان را
به رییس سازمان نظام مهندسی کشور ارایه کنند. 6-سازمان نظام مهندسی کشور، شأن و جایگاه جمع آوري اطلاعات شخصی هیچ
عضو نظام مهندسی استانها را ندار د. این کار رئیس شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسی ساختمان ، خارج از اختیارات و صلاحیت
ایشان است. بهتر بود ایشان در مکاتبه خود تاکید بر اجراي مقررات و ضوابط را در برخورد با متخلفین را در هر پست و جایگاهی
مینمودند که در اینصورت ، این اقدام ایشان قطعا مورد تایید وزارتخانه قرار میگرفت. الان هم اگر ایشان اطلاعاتی از نقض مقررات در



بین اعضاي سازمانهاي نظام مهندسی دارند ، توصیه میکنیم بی هیچ تمایزي بین متخلفان، وظیفه قانونی خود را عملی نمایند. 7-
جهت اطلاع مدیران محترم سازمان نظام مهندسی ساختمان تاکید می شود کارکنان وزارت راه و شهرسازي از بخشنامه هاي تعارض
منافع مستثنا نشده اند که متن بخشنامه هاي ابلاغی در طی این چند سال ، موید این مطلب است.واقعیت آن است که درخواست
جمع آوري اطلاعات پرسنل راه و شهرسازي با هدف نامعلوم و احتمالا امتیازگیري و تقابل با وزارتخانه و ... اقدامی خارج از عرف و
ضوابط است. 8- وزارت راه و شهرسازي بارها به روساي سازمانهاي نظام مهندسی اعلام کرده در صورت هرگونه اقدام خلاف قانون
مقررات ، مورد سوال قرار خواهند گرفت و در این مورد هم بهتر است قبل از هر اقدامی، مجوز قانونی و حقوقی این اقدام را بررسی
کنند. مسئولان سازمان نظام مهندسی اگر نگران نقض قوانین و مقررات در سازمانهاي نظام مهندسی هستند چرا ظرف سالهاي اخیر ،
حتی یک مکاتبه مهم در مورد ضرورت برخورد با مصادیق تعارض منافع با سازمانهاي استانی نداشتند که ضرورت برخورد با متخلفان
را به استانها یادآور کند؟ جالب آنکه حداقل 2 سال است شوراي مرکزي از راه اندازي سامانه سراسري ارجاع کار نظارت در سراسر
کشور ، علیرغم پیگیریهاي مکرر وزارت راه و شهرسازي به بهانه هاي واهی خودداري کرده است. اگر اینچنین سامانه اي راه اندازي
شده بود، دیگر نیازي به مکاتبات شبانه و محرمانه براي اخذ آمار عملکرد نبود. سرانجام مهندسان متخلف در برابر بخشنامه تعارض
منافع با وجود اقدامات متعدد برخی روساي سازمان ها و اعضاي داراي تعارض منافع هیئت مدیره هاي سازمان هاي نظام مهندسی،
اما رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازي پس از اتمام مهلت قانونی به داوطلبان کاندید در نهمین دوره انتخابات هیئت مدیره سازمان
هاي نظام مهندسی براي انصراف، پروانه اشتغال به کار ان دسته از مهندسان داراي تعارض منافع را تعلیق کرده است. سرانجام

 
داوطلبان کاندید در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران 

با توجه به رعایت بخشنامه تعارض منافع در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره نظام مهندسی ساختمان استان تهران 60 درصد
اعضاي فعلی در هشتمین دوره هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران که تا به امروز 15 نفر از بین 25 نفر به دلیل
تعارض منافع از حضور در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی منع شده اند. با این وجود تا به امروز با وجود
اعتراض کاندیدها به هیات اجراي انتخابات کماکان از سوي وزارت راه و شهرسازي لیست نهایی اعلام نشده است و مهندسان کاندید
در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره نظام مهندسی تهران در بلاتکلیفی بسر می برند. این بلاتکلیفی در حالی است که در برخی از
استان ها شاهد برگزاري نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان هستیم و پیش بینی می شود زمان
برگزاري نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران در پایخت به تعویق بیافتد و پایان مهر شاهد

 
برگزاري نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران باشیم. 

 
آینده انتخابات نهمین دوره هیات مدیره نظام مهندسی ساختمان استان تهران 

در مقایسه با انتخابات هشتمین دوره هیات مدیره نظام مهندسی ساختمان استان تهران این اولین باري است که با توجه به رعایت و
ابلاغ قانون تضاد منافع سیل عظیمی از هیات مدیره کنونی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران از رقابت در انتخابات نهمین
دوره انتخابات جا مانده اند و انتظار می رود در این دوره جدید انتخابات پایتخت چهره هاي جدید و جوانی از مهندسان در عرصه

 
هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران حضور یابند 

پیش بینی میزان مشارکت اعضاي سازمان نظام مهندسی در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان

 
تهران 

در دوره قبلی انتخابات، هشتمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران رسانه پیام ساختمان در آماري
که در نشریه هم چاپ شد میزان مشارکت در هشتمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران را
نزدیک به 10 درصد اعلام کرد که گویاي مشارکت بسیار پایین از اعضاي سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران بود. با توجه به آمار
مشارکت در دوره قبلی انتخابات همچنان پیش بینی می شود به دلایل برآورده نشدن خواسته هاي اعضاي سازمان نظام مهندسی
ساختمان استان تهران و عوملی از نظیر بیکاري خیل عظیم مهندسان و سهم کم نظارت در ارجاع کار نظارت به دلیل رکود بازار



مسکن انتظار می رود در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران در مقایشه با دوره قبل مشارکت
پایین تري از حضور اعضاي سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران در پاي صندوق هاي راي را شاهد باشیم بالاترین و کمترین رتبه

 
آراي هیات مدیره در هشتمین دوره انتخابات هیات مدیره ساختمان تهران 

بالاترین میزان اخذ راي براي ورود به هشتمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران به تعداد
3000 راي و کمترین میزان اخذ راي براي ورود به هشتمین دوره انتخابات هیات مدیره نظام مهندسی ساختمان استان تهران با
1440 راي از میان 130 هزار عضو از سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران بود. که می توان به راحتی نسبت میزان مشارکت اعضاي
سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران را در هشتمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران را به دست
آورد که گویاي مشارکت بسیار پایین مهندسان در انتخابات سرنوشت ساز است نامزدهاي نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان
نظام مهندسی ساختمان استان تهران به چه میزان اخذ براي ورود به هیات مدیره سازمان نظام مهندسی پایتخت نیاز دارند؟ در
خوشبینانه ترین پیش بینی براي مشارکت اعضاي سازمان نظام مهندسی تهران در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام
مهندسی ساختمان استان تهران پیش بینی می شود در مقایسه با دوره قبل با مشارکت پایین تري از اعضاي سازمان مواجه خواهیم
بود که می توان در گمانه زنی ها پیش بینی کرد که در نهمین دوره انتخابات هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران

 
نامزدها با میزان راي 2000 نفر می توانند به هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان پایتخت ورود پیدا کنند. 

engpress.ir : منبع



انتقاد به تبصره 1ماده 6 طرح تسهیل صدور برخی مجوز هاي کسب و کار

منبع: شعار سالشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/07/05

شعار سال: روزي روزگاري در این سراي یک بنده خدایی بود که از بس مجمل و عجیب و غریب سخن گفت که طنزي
برایش در عموم جامعه رواج پیدا کرد و گسترده شد ... «دو دوتا ده تا!» حال متاسفانه این شده است حکایت امروز ما با برخی

از طرح ها و لوایح و مدافعانش، گویی که انگار تفکر هایی به صورت لجوج کمر بر ویرانی هر ...

شعار سال: روزي روزگاري در این سراي یک بنده خدایی بود که از بس مجمل و عجیب و غریب سخن گفت که طنزي برایش

 
در عموم جامعه رواج پیدا کرد و گسترده شد ... 

«دو دوتا ده تا!» حال متاسفانه این شده است حکایت امروز ما با برخی از طرح ها و لوایح و مدافعانش، گویی که انگار تفکر هایی به
صورت لجوج کمر بر ویرانی هر آنچه پایه و بنیان در این مملکت گرفته است، نهاده اند و در این میان نظر متخصصین، اساتید، علماي
برجسته، تفکر عموم، تحلیل اقتصاددانان، وضعیت فعلی جامعه، ابعاد بین المللی، دیدگاه ها، نظریه هاي حرفه اي و... کوچک ترین
محلی از نگرش و توجه ندارند. کارگزاران در نهادینه کردن آن طرح ها و لوایح که مورد نظر عده اي قلیل می باشد و در پیاده کردن
یک خط تفکر، بدون توجه به جوانب دیگر با تمام قدرت در حرکتند و در مقابلش هم اساتید و حقوقدانان در تلاش براي حفظ
حقانیت موضوع، متاسفانه این هم شده حکایت کانون هاي وکلاي دادگستري با داستان هایی که برایش هر از چندگاهی بدون

 
کارشناسی و مطالعه پیاده سازي می کنند! 

در راستاي این هجمه ها حال مواجه شدیم با «طرح تسهیل صدور برخی مجوز هاي کسب و کار» که شغل وکالت را هدف قرار داده
است و به دلیل هم ردیف قرار دادن این خدمت عمومی با کسب و کار با واکنش ها و نقد هاي کارشناسانه و هوشمندانه مختلفی
مواجه می باشد؛ بر اساس تبصره 1ماده 6 این طرح «کانون وکلاي دادگستري و مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده
مکلفند هر سال از طریق سازمان سنجش آموزش کشور نسبت به برگزاري آزمون پروانه وکالت اقدام نمایند. داوطلبانی که حداقل
هفتاد درصد امتیاز میانگین نمرات یک درصد حایزان بالا ترین امتیاز را کسب کرده اند، قبول اعلام شده و جهت طی مراحل مقتضی

 
به مرجع صدور مجوز مربوطه معرفی می گردند...» 

صاحب نظران، کارشناسان و کانون هاي وکلا، به این امر در تبصره 1 ماده 6 این طرح انتقاد داشته اند؛ زیرا هنگامی که قانون ملاك
دریافت پروانه وکالت را کسب نمره به میزان 70 درصد از نمره 1 درصد بالاترین نمره ها می داند؛ به این معنا است که قانون گذار
تعداد را حذف و ظرفیت پذیرش را شناور می کند؛ این امر شاید در بیان ساده بیاید، اما در عمل مشکلات فراوانی در بستر جامعه

 
ایجاد می کند؛ 

اولا- پذیرش بدون تعداد، به زبان ساده به این معنا است که به «ظرفیت» و «فضاي» اشتغال موجود در بازار توجه نشده است و صرفا
کسب نمره که برابر با معدلی پایین می باشد و مخاطب عام با نوع تحریر ماده در نگاه اول آگاه نمی گردد! ملاك دریافت پروانه وکالت

 
قرار داده است. این در حالی که تعداد پذیرفته شدگان باید متناسب با نیاز جامعه و توسعه اقتصادي کشور باشد. 

این امر درحالی است که با وجود دانشگاه هاي متعدد و مختلف و تعداد بالاي فارغ التحصیل، وقتی کسب نمره اي پایین ملاك قرار
گیرد، نتیجه اي منفی حاصل می گردد و رقابت براي انتخاب بهترین فارغ التحصیلان در شغلی که با جان و مال و آبرو و حیثیت



 
مردم سروکار دارد، از بین می رود. 

ثانیا- اگر ملاك کسب یک نمره خام باشد و معیاري براي انتخاب بهترین ها نباشد، در آن صورت مجزا از کاهش نمره علمی منتخبان،
تعداد وکلا، کارشناسان رسمی، بدون توجه به ظرفیت و نیاز جامعه افزایش نامتعارفی پیدا می کند و عملا وضعیت عرضه و تقاضا و
بازار کسب وکار را دچار اختلال خواهد کرد و این اختلال زمینه بروز مفاسد مختلف می گردد؛ لذا تعداد وکلا، کارشناسان رسمی و
سردفتران در دهه هاي قبل عمدتا متناسب با نیاز کشور انتخاب شده و وکلا و کارشناسان و سردفتران در مسیر آموزش، طی دوره

 
هاي مختلف کار آموزي و بررسی صلاحیت و شایستگی ها، پخته و کارآزموده شده و به بازار کار وارد می شدند. 

ثالثا- این طرح جدید، عملا نظارت نخبگان، افراد با تجربه و پیشکسوتان کانون هاي وکلا را بر روند انتخاب وکلا از بین می برد و
معلوم نیست که با چه افرادي با چه سطح هوش و استعداد و توان علمی و فن بیان مواجه خواهیم شد و مراکز حقوقی و قضایی و
اقتصادي جامعه مشخص نمی باشد که با چه معضلات و گرفتاري هایی مواجه خواهند شد و در عمل شهروندان متضرر اصلی اجراي

 
این طرح نادرست خواهند بود. 

امید است رویه نادرست آزمون و خطا در جامعه متوقف گردد و بیش از این به اقتصاد مردم ضرر وارد نگردد و مجلس قبل از تصویب
طرح ها و لوایح، نظر متخصصین، اساتید نخبه و علماي حقوق و صاحبین اندیشه را بررسی نماید و به کارزار عمومی و نظر عموم

 
جامعه توجه کند تا شاهد ضرر هاي غیرقابل جبران به جان و مال و حیثیت افراد نباشیم. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از تعادل، تاریخ انتشار: 3 مهر 1400، کد خبر: 182466،
www.taadolnewspaper.ir



نشست مشورتی دو استاندار استان با معاون رئیس جمهور

منبع: تابناكشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/07/05

 
نشست مشورتی دو استاندار استان با معاون رئیس جمهور 

 
استاندار کهگیلویه و بویراحمد از برگزاري نشست مشورتی معاون اجرایی رئیس جمهور با موضوع بررسی مشکلات استان خبر داد. 

به گزارش تابناك کهگیلویه و بویراحمد، حسین کلانتري در
محل نهاد ریاست ریاست با صولت مرتضوي معاون اجرایی رئیس

 
جمهور دیدار و گفتگو کرد. 

وي در این دیدار و در لحظه هاي آخر براي توسعه همه جانبه
استان کهگیلویه و بویر احمد از هیچ تلاشی دریغ نکرد و همواره

 
و در تمامی لحظات به یاد مردم این استان بود. 

کلانتري، بیان کرد: باتوجه به سفرهایی که آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور به استان هاي کشور دارد تا کنون نشست

 
هاي مهمی در سطح تهران برگزار شده است . 

وي، عنوان کرد: براساس برنامه زمان بندي شده نمایندگانی از وزارت خانه هاي مختلف در این نشست حضور داشتند و مسائل استان
به صورت مفصل تشریح شد و بر روي طرح ها و پروژه هاي اولویت دار استان که نیاز به حمایت جدي دارند بحث هاي کارشناسی

 
صورت گرفت. 

استاندار، گفت: امید می رود با عزم و اراده اي که در دولت وجود دارد مبنی بر حمایت از مناطق محروم شاهد تحولات خوبی در

 
استان باشیم. 

وي در بخش دیگري از سخنانش، اظهار داشت: با توجه به اولویت هایی که در این نشست مورد بحث و بررسی قرار گرفت در حوزه
هاي مختلف از جمله بخش بهداشت و درمان، راه و شهرسازي، صنعت و معدن، جهاد کشاورزي، آب و فاضلاب، بحث حمایت از اقشار
آسیب پذیر، افراد تحت پوشش نهادهاي حمایتی از جمله کمیته امداد، بهزیستی و حمایت هاي سیستم بانکی در بحث اشتغال برنامه

 
هاي خوبی در نظر گرفته شد. 

وي، افزود: در جلسات آتی این مسائل به صورت تخصصی تر بررسی و مصوبات نهایی در هر زمانی که هیئت دولت در استان حضور

 
پیدا کنند، ابلاغ می شود. 

 
حسین کلانتري استاندار و سید حشمت االله احمد زاده نخستین استاندار دولت سیزدهم در این نشست حضور داشتند. 



گفتنی است سید حشمت االله صمیمی دوست معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي و مدیران
کل دستگاه هاي اجرایی از جمله راه و شهرسازي، توزیع برق استان، سازمان صمت، جهاد کشاورزي، میراث فرهنگی، آب و فاضلاب،

راهداري و حمل و نقل جاده اي و دانشگاه علوم پزشکی یاسوج کلانتري را در این دیدار همراهی کردند.



قابل توجه شوراي عالی بیمه : ده نکته کلیدي در بازنگري آیین
نامه 75

قابل توجه شوراي عالی بیمه : ده نکته کلیدي در بازنگري آیین نامه 75

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/07/05

به گزارش ریسک نیوز، حسب شنیده ها آیین نامه 75 در
بیمه مرکزي در حال بازنگري است برخی نکته و نظرات به

 
شرح زیر جهت اطلاع اعضاي شوراي عالی بیمه و بیمه مرکزي به شرح ذیل ارائه می گردد. 

1- دسترسی به دستورالعمل هاي آیین نامه 75 جهت اطلاع نمایندگان و عموم در دسترس قرار گیرد. حسب موارد درج شده در
مجموعه مراقب بیمه حدود 5 دستورالعمل و بخشنامه دارد که به غیر از مجموعه مراقب بیمه براي نمایندگان متأسفانه در دسترس

 
نیست. 

2- آیا شرکت بیمه می تواند زمانی که مجوز صدور تمام رشته هاي بیمه اي را به یک نماینده اعطا کرده است به یکباره نماینده را در

 
یک یا چند رشته بیمه اي محدود کند؟ 

3- منظور از گذراندن دوره آموزشی در ماده 2 آیین نامه 75 جهت تمدید پروانه چیست؟ مگر شخصی که در آزمون آداب و دوره

 
آموزشی شرکت کرده است مجدد براي تمدید پروانه باید دوره آموزشی برود؟ 

4- براي اشخاصی که برخلاف ماده 9 آیین نامه 75 چه قبل یا بعد از اخذ نمایندگی بیمه شاغل باشند یا شاغل شوند. از زمان اشتغال

 
نماینده متخلف تمامی کارمزد و هزینه صدور شخص متخلف باز پس گرفته شود. 

5- تبصره 1 بند 5 ماده 11 آیین نامه 75 که ایجاد فساد می کند حذف گردد. یا حداقل در بیمه نامه هایی که از طریق مناقصات

 
برگزار می شود اختیار تغییر نمایندگی براي بیمه گذار فراهم نگردد. 

 
6- بند 8 ماده 11 و تبصره 1 بند 8 به دلیل ایجاد رانت و فساد حذف گردد.( مکمل 4 آیین نامه 75) 

7- با توجه به بند 6 ماده 11 آیین نامه 75، شرکت هاي بیمه اجازه فروش الکترونیکی بیمه نامه بصورت مستقیم را نداشته باشند و از

 
طریق نرم افزار صدور را بصورت رندومی بین نمایندگان هر شهرستان توزیع نمایند. 

8- در صورت مجوز صدور بیمه نامه اقساط بصورت عمومی براي کلیه نمایندگان و عدم وصول اقساط توسط نمایندگان، شرکت هاي

 
بیمه همان برخوردي که با شعب خود انجام می دهند با نمایندگان نیز انجام دهند؟ 

9- براي اجراي بند الف ماده 19 که طناب داري است بر گردن نمایندگان بیمه مواردي مشخص شود مثلا: بیماري، ازدواج یا

 
مهاجرت. تا تحت هر شرایطی کد نماینده لغو نشود که امنیت شغلی نمایندگان را به خطر نیندازد. 



10- حضور نماینده در جلسات کمیته رسیدگی به تخلفات نماینده و هیأت رسیدگی به اختلاف نماینده و شرکت بیمه الزامی شود.



انتخاب مدیران کارآمد به توسعه کهگیلویه و بویراحمد کمک می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/07/05

یاسوج - ایرنا - نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد و امام جمعه یاسوج گفت: انتخاب مدیران اجرایی توانمند، کارآمد
و متخصص به توسعه همه جانبه این استان در زمینه هاي مختلف کمک بسزایی می کند.

یاسوج - ایرنا - نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد
و امام جمعه یاسوج گفت: انتخاب مدیران اجرایی توانمند،
کارآمد و متخصص به توسعه همه جانبه این استان در

 
زمینه هاي مختلف کمک بسزایی می کند.  

به گزارش ایرنا، آیت االله سید نصیر حسینی روز دوشنبه در
نشست با سید علی احمدزاده استاندار جدید کهگیلویه و
بویراحمد در یاسوج اظهار داشت: برخی سوء مدیریت ها در
سال هاي گذشته وجهه استان را تخریب و منحر به نابودي

 
سرمایه هاي چشمگیر آن شده بود. 

 
وي افزود: می توان با مدیریت صحیح و اصولی استفاده بهتر و بیشتري از منابع و سرمایه هاي گسترده کهگیلویه و بویراحمد کرد. 

 
نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد استاندار بومی را ظرفیتی ارزنده و فرصتی ارزشمند براي این استان دانست. 

آیت االله حسینی بیان کرد: استاندار بومی با توجه به شناخت کافی نسبت به ظرفیت هاي چشمگیر کهگیلویه و بویراحمد می تواند

 
زمینه پیشرفت روزافزون استان و خدمت رسانی مناسب تر به مردم آن را فراهم کند. 

وي عنوان کرد: انتظار می رود که استاندار جدید کهگیلویه و بویراحمد با بهره گیري لازم از قابلیت هاي متعدد استان آینده درخشانی

 
را براي آن رقم بزند. 

آیت االله حسینی ابراز داشت: بسیاري از طرح ها و زیرساخت هاي کهگیلویه و بویراحمد از جمله جاده ها، سدها، کارخانه ها و شهرك

 
هاي صنعتی چنانچه تکمیل و افتتاح شوند گام هاي مؤثري براي رونق تولید و ایجاد اشتغال در این استان برداشته خواهد شد. 

وي گفت: باید در کهگیلویه و بویراحمد علاوه بر فعال شدن ظرفیت ها اقدام به مدیریت منابع نیز شود تا بتوان بر مسائل و مشکلات

 
مختلف استان غلبه کرد. 

آیت االله حسینی اظهار داشت: نهایت همکاري، تعامل و حمایت از سوي مدیران اجرایی و نهادهاي دولتی کهگیلویه و بویراحمد با
استاندار جدید این استان انجام می شود. 



 
استاندار جدید کهگیلویه و بویراحمد: خدمت به مردم استانم را بزرگترین توفیق می دانم 

 
استاندار جدید کهگیلویه و بویراحمد نیز در این نشست خدمت به مردم استان را بزرگترین توفیق براي خود دانست. 

سید علی احمدزاده گفت: امید است بتوان با کمک افراد توانمند و دلسوز، مدیران اجرایی و نهادهاي دولتی کهگیلویه و بویراحمد

 
زمینه خدمت مطلوب تر به مردم این استان و توسعه بیش از پیش آن را فراهم کرد. 

وي اظهار داشت: مایه افتخار است که کهگیلویه و بویراحمد در دوران هشت سال دفاع مقدس به نسبت جمعیت بیشترین حضور را در

 
جبهه ها داشته و مردم این استان نیز همواره به نظام و انقلاب وفادار بوده و هستند. 

احمدزاده نقش نمایندگان ولی فقیه در تمامی عرصه ها به ویژه در حوزه فرهنگی و اجتماعی را مؤثر دانست و افزود: روحانیت همیشه

 
در زمینه هاي مختلف پیشگام بوده و مدیران اجرایی کهگیلویه و بویراحمد نیز قدردان این جایگاه مهم هستند. 

وي بیان کرد: مدیران اجرایی کهگیلویه و بویراحمد باید با روحیه بسیجی و جهادي درصدد کاهش مسائل و مشکلات مختلف استان و

 
خدمت صادقانه و خالصانه به مردم آن باشند. 

 
برچسب ها 

 
- استانداري کهگیلویه و بویراحمد 

 
- وزارت کشور 

 
- کهگیلویه و بویراحمد 

 
- نشست خبري 

- یاسوج



مقیمی شایستگی  ریاست بردانشگاه تهران را با تجربه کردن و آموختن کسب

کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/07/05

تهران-ایرنا- دکتر سیدمحمد مقیمی 30 شهریور با حکم وزیر علوم سرپرست دانشگاه تهران شد. انتصاب این چهره علمی
سرشناس رشته مدیریت براي دانشگاهی به گستردگی و تاثیرگذاري دانشگاه تهران پیرو احراز شایستگی هاي علمی و اجرایی

در طول حیات علمی وي صورت گرفت.

تهران-ایرنا- دکتر سیدمحمد مقیمی 30 شهریور با حکم
وزیر علوم سرپرست دانشگاه تهران شد. انتصاب این چهره
علمی سرشناس رشته مدیریت براي دانشگاهی به
گستردگی و تاثیرگذاري دانشگاه تهران پیرو احراز
شایستگی هاي علمی و اجرایی در طول حیات علمی وي

 
صورت گرفت. 

به گزارش گروه دانشگاه و آموزش ایرنا، مقیمی براي تکیه
زدن بر کرسی بزرگانی که روزي در مسند ریاست دانشگاه
تهران نشستند، شایستگی هاي لازم را پله به پله و با تجربه
آموختن در جایگاه هاي اجرایی پایین تر حاصل کرد.
ریاست کمیسیون علوم انسانی دانشگاه تهران که شامل
هفت دانشکده این دانشگاه بزرگ است؛ معاونت اداري مالی
دانشگاه تهران که پرمسئولیت ترین معاونت و رئیس

پردیس فارابی دانشگاه تهران که تحولی بنیادین در مفهوم پردیس هاي دانشگاهی به شمار می رود، از مهمترین سمت هاي اجرایی او
در دانشگاه تهران بوده است. مقیمی در این سمت ها یکی از موثرترین متصدیان دوران تلقی می شود. پردیس فارابی دانشگاه تهران
در زمان ریاست ایشان به یکی از بزرگترین مراکز دانشگاه تهران تبدیل شد و بناي ساختمان هاي جدید براي دانشکده ها، ایجاد رشته
هاي جدید دانشگاهی، جذب اعضاي هیات علمی جوان و دانشجویان پرشمار و ایجاد تسهیلات رفاهی باکیفیت همچون استخر براي

 
پرسنل از جمله یادگارهاي او است. 

در سمت معاون اداري مالی نیز به عنوان مدیري رفاه گرا که به کیفیت زندگی اعضاي هیات علمی و کارکنان اهمیت می دهد،
محبوبیت بالایی در میان پرسنل دانشگاه تهران کسب کرد. علاوه بر این، او در سازمان مهمی همچون دیوان محاسبات کشور معاونت

 
آموزش و برنامه ریزي را برعهده داشته است. 

 
سوابق علمی 

علاوه بر درجه استاد تمامی در رشته مدیریت دولتی، مقیمی رئیس کرسی یونسکو در کارآفرینی بوده که این سمت بیانگر آشنایی
عمیق وي با سازوکارهاي سازمان هاي بین المللی فرهنگی است. 



سردبیري نشریات علمی-پژوهشی «توسعه کارآفرینی» و «مدیریت اسلامی» و مدیر مسئولی و عضویت در هیات تحریریه نشریات
متعدد علمی پژوهشی داخلی و بین المللی و دبیري چندین همایش ملی برعهده او بوده است. در کنار این فعالیت ها، به عنوان یک
فرد علمی هرگز پژوهش هاي باکیفیت را به عنوان مسوولیت اصلی یک عضو هیات علمی از نظر دور نداشته و سوابق درخشان علمی
وي در انتشارات و نشریات معتبر بین المللی و داخلی از نقاط قوت پررنگ اوست که در ذیل به طور مختصر مورد اشاره قرار می گیرد.

 
استنادات علمی 

دانشگاهیان بر اهمیت استنادات علمی به عنوان اعتباربخشی سایرین بر کیفیت کاري یک پژوهشگر، یکصدا و متفق القول هستند.
اساساً در جهان علمی کیفیت یک پژوهشگر بر میزان ارجاعات سایرین بر کارهاي او سنجیده می شود. پژوهش هاي مقیمی بیش از
هزار و 170 ارجاع از سایر پژوهشگران حوزه هاي علمی مدیریت در سطح بین المللی دریافت کرده اند که این عدد در حوزه هاي

 
مرتبط با علوم انسانی قابل توجه است و ایشان را یکی از پراستنادترین پژوهشگران کشور کرشده است. 

رتبه هشتم پراستنادترین پژوهشگر مدیریت اسلامی در جهان به تنهایی نشان دهنده وزن علمی مقیمی است. جایزه برترین مقاله در
پایگاه اطلاعاتی امرالد Emerald Best Paper Award نیز یکی از دستاوردهاي ارزشمند علمی است که کیفیت بالاي پژوهشی

 
او در سطح جهانی را بازتاب می دهد. 

 
کتاب هاي بین المللی 

سرپرست دانشگاه تهران از معدود دانشگاهیان ایران است که در انتشارات با درجه اعتبار بالاي جهانی، کتاب درسی منتشر کرده است.
دو کتاب وي که پس از گذراندن داوري هاي ریزبینانه و سختگیرانه توسط انتشارات معتبر Emerald منتشر شده است از پر ارجاع

 
ترین کتاب ها در حوزه مدیریت اسلامی هستند. 

کتاب اصول و مبانی مدیریت اسلامی Principles and fundamentals of Islamic Management تالیف مقیمی یکی

 
از منابع معتبر درسی مدیریت اسلامی است که در دانشگاه هاي کشورهاي گوناگون تدریس می شود. 

Organizational Behavior Management: An عنوان کتاب دیگر وي مدیریت رفتار سازمانی با رویکرد اسلامی
Islamic Approach است که همچون کتاب اول منبعی معتبر و جهانی در زمینه مدیریت اسلامی است و به عنوان یک کتاب

 
درسی در دانشگاه هاي مختلف مورد استفاده قرار می گیرد. 

 
کتاب هاي داخلی 

علاوه بر دو کتاب فوق الذکر، مقیمی مولف کتاب هاي دانشگاهی و علمی متعددي به زبان فارسی توسط انتشارات مختلف است. کتاب

 
هاي پرشمار که می توان در سه حوزه اصلی کارآفرینی، مدیریت اسلامی و مدیریت دولتی دسته بندي کرد. 

در حوزه کارآفرینی او از مولفان برتر کشور به شمار می آید و شاخه هاي متنوع کارآفرینی در کتاب هاي ایشان مورد توجه قرار گرفته
است که این امر می تواند امیدي براي تحقق دانشگاه نسل سوم یعنی دانشگاه کارآفرین باشد. عمده ترین کتاب هاي وي در حوزه
کارآفرینی که توسط انتشارات معتبر دانشگاهی کشور منتشر شده اند، عبارتند از: «نظریه هاي کارآفرینی»، «مبانی کارآفرینی»،



 
«دایره المعارف کارآفرینی»، «کارآفرینی در نهادهاي جامعه مدنی» و «کارآفرینی در سازمان هاي دولتی». 

این کتاب ها به عنوان منابع درسی رشته کارآفرینی در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري تدریس می شوند. کتاب مبانی کارآفرینی

 
ایشان به عنوان اثر برجسته دهه هشتاد برگزیده شد. 

تالیفات این استاد دانشگاه تهران در حوزه مدیریت دولتی که رشته تخصصی اوست پرشمارند و پاره اي از معتبرترین کتاب هاي این
رشته را دربرمی گیرند. کتاب هایی همچون «نظام هاي اداري پیشرفته»، «بودجه ریزي دولتی: نظریه ها اصول و کاربردها از تنظیم تا

 
کنترل»، «مباحث ویژه مدیریت دولتی»، «مدیریت تطبیقی»، «اداره امور حکومت هاي محلی». 

دو مجموعه کتاب ارزنده در حوزه مدیریت عمومی و مدیریت بحران از تالیفات متمرکز موضوعی مقیمی است. مجموعه اي هفت
جلدي شامل «ارتباطات رهبري بحران»، «مهارت هاي ارتباطات بحران»، «ارتباطات رسانه اي در بحران»، «ارتباطات بحران»، «تاب
آوري بلایا و بحران»، «حکمرانی بلایا و بحران»، و «مدیریت بحران سازمانی» را پوشش داده است و از منابع مهم مدیریت بحران

 
کشور تلقی می شود. 

مجموعه دوازده جلدي مدیریت شامل «مدیریت رفتار سازمانی»، «مبانی سازمان و مدیریت»، «مدیریت امور عمومی و دولتی»،
«مدیریت منابع انسانی»، «روانشناسی سازمانی»، «مدیریت صنعتی»، «مدیریت مالی»، «مدیریت بازرگانی»، «مدیریت آموزش»،
«مدیریت استراتژیک و کارآفرینی» و «مدیریت دانش و فناوري اطلاعات»، یک مجموعه جامع از شاخه هاي مدیریت است که منبعی

 
مطالعاتی و عملی براي مدیران و دانشجویان است. 

کتاب هاي استاد دانشگاه تهران در مدیریت اسلامی، همچون «اصول و مبانی مدیریت از دیدگاه اسلام» به عنوان منابع اصلی این

 
درس در مقاطع مختلف تحصیلی به شمار می آیند. 

مجموعه کتاب هاي فوق الذکر که در طول عمر علمی مقیمی نگاشته شده اند و برآیند سه حوزه کارآفرینی، مدیریت اسلامی و
مدیریت دولتی تطابق کاملی با ماموریت رئیس دانشگاه تهران دارد که ایجاد دانشگاهی کارآفرین بر پایه اصول مدیریت نهادهاي

 
دولتی در یک جامعه اسلامی است. 

 
یادداشت هاي علمی با رویکرد موردکاوي 

مقیمی در کنار آثار پژوهشی فوق الذکر، یادداشت هاي مدیریتی متعددي نیز با رویکرد مستندسازي تجربیات مدیریتی به عنوان
الگوهاي عمل در دانش مدیریت به جا گذاشته که از جمله آنها می توان به «شهید دکتر چمران، الگویی براي سبک مدیریت آتش به
اختیار»، «مدیریت بحران بر مبناي عذرخواهی به سبک سردار حاجی زاده» و «مدیریت بر مبناي اخلاص؛ جوهره مکتب شهید
سلیمانی» اشاره کرد. انگیزه نگارش یادداشت هاي سه گانه، شناسایی عناصر مدیریت بومی و مستندسازي تجربیات عملی بوده و از
مطالعه موردي (Case study) تصمیمات ژنرال ها و فرماندهان نظامی و کاربرد آنها در مدیریت که از شیوه هاي متعارف و مرسوم
علمی است پیروي کرده است. از آنجا که فرماندهی نظامی یکی از برجسته ترین نمودهاي دانش مدیریت در عمل به شمار می رود،
تالیفات مدیریتی بسیاري در سطح جهان به موردکاوي تجربیات فرماندهان جنگی و تحلیل مدیریتی آنها پرداخته اند و در مدارس
مدیریتی جهانی تدریس می شوند. این رویکرد توسط دکتر مقیمی در نگاشت یادداشت هاي فوق به کارگرفته شد و انتظار می رود

 
تجربه مدیریت دانشگاه تهران، موردکاوي هاي جدیدي را این بار در حوزه مدیریت سازمان دانشگاهی بزرگ و برجسته موجب شود. 



سرپرست دانشگاه تهران همچنین یادداشت هاي دیگري براي تبدیل تجربیات به الگوهاي عمل نگاشته که یکی از مهمترین آنها با
عنوان «حکمرانی بحران در جهان اسلام در مبناي تعاون محوري» اصل کمتر توجه شده تعاون را این بار در مدیریت بحران مطرح
کرده و الگوي جدیدي براي مدیریت بحران با مشارکت عمومی ارائه کرده است. در یادداشت عملی دیگري، به شناسایی «چالش هاي
مدیریتی اجراي سند الگوي اسلامی ایرانی- پیشرفت» پرداخته اند و تجربیات سیاستگذاري حاصله از طی این مسیر را به عنوان سند

 
علمی ارائه کرده است. 

 
نتیجه گیري 

به عنوان یک نتیجه گیري از رزومه دکتر محمد مقیمی می توان انتخاب وي را انتخابی بسیار مبارك براي دانشگاه تهران و مجموعه
آموزش عالی کشور دانست. تسلط او به وجوه گوناگون دانش مدیریت نویدبخش پیاده سازي یک مدیریت اصولی در مجموعه اي
متنوع، گسترده و جامع با مسئولیت هاي مختلف آموزشی، پژوهشی و اجتماعی همچون دانشگاه تهران است. سوابق ارزشمند علمی و
پژوهشی مقیمی، آشنایی با بالاترین معیارهاي بین المللی را تضمین می کند و تجربیات موفق اجرایی در توسعه کمی و کیفی
مجموعه ها با رعایت کرامت انسانی و رفاه پرسنل و دانشجویان، بارقه امیدي بر ارتقاي جایگاه دانشگاه تهران و افزایش اثرگذاري در

 
بهبود زیست جامعه اسلامی ما می تاباند. 

علاوه بر این نظر به شرایط اقتصادي کشور، رویکرد کارآفرینی ایشان می توان بهره گیري از فرصت هاي مناسب براي کسب
درآمدهاي پایدار و خودکفایی دانشگاه تهران از بودجه دولتی را تحقق بخشد و شاهد یک دانشگاه نوین به عنوان الگویی براي تحول

 
آموزش عالی کشور باشیم. 

 
برچسب ها 

 
- کار آفرینی 

 
- یونسکو 

 
- دیوان محاسبات کشور 

 
- سید محمد مقیمی 

- دانشگاه تهران



300 کارگر رزمنده دفاع مقدس در هرمزگان تجلیل شدند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/07/05

بندرعباس - مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام سجاد(ع) استان هرمزگان گفت: از 300 کارگر رزمنده دفاع مقدس
هرمزگان به همت بسیج کارگري استان تجلیل شد.

بندرعباس - مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام
سجاد(ع) استان هرمزگان گفت: از 300 کارگر رزمنده دفاع
مقدس هرمزگان به همت بسیج کارگري استان تجلیل شد.

به گزارش خبرنگار مهر، سرهنگ پاسدار جعفر اسلامی
عصر دوشنبه در همایش تقدیر از رزمندگان و ایثارگران
شاغل در پالایشگاه نفت بندرعباس که به نیابت از کارگران
رزمنده دوران دفاع مقدس استان برگزار شد، اظهار کرد:
جایگاه عزتمندانه امروز ایران اسلامی در جهان مرهون

 
فرهنگ جهاد و شهادت است. 

 
وي عنوان کرد: نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران از ابتدا مورد تهدید نظام سلطه به سرکردگی آمریکاي جنایتکار قرار داشته است. 

اسلامی بیان داشت: کشورهاي ابرقدرتی که منافع خودشان را با ظهور انقلاب اسلامی از دست رفته می دیدند با بسیج تمام ظرفیت

 
هاي خودشان، کمر به نابودي انقلاب بستند. 

جانشین سپاه امام سجاد (ع) در بسیج اقشار و متخصصین، خباثت ها و دشمنی هاي نظام سلطه بر انقلاب اسلامی را غیر انسانی و
ددمنشانه خواند و افزود: برنامه ریزي و انجام عملیات هاي ترور شخصیت ها و نخبگان کشور، اعمال تحریم هاي ناجوانمردانه و در
ادامه تحمیل جنگ هشت ساله با استفاده از صدام حسین به عنوان دستنشانده خودشان در منطقه از جمله اقدامات دشمن براي

 
نابودي انقلاب اسلامی بوده است. 

وي ادامه داد: همانگونه که تاریخ گواهی می دهد بالغ بر 80 کشور دنیا از جنگ علیه کشور ما حمایت کردند اما آنچه که دیدید،

 
رزمندگان ما با تکیه بر فرهنگ جهاد، ایثار و شهادت بر دشمن فائق آمدند. 

اسلامی تصریح کرد: با بررسی تاریخ ایران خواهید یافت در جنگ هاي گذشته بخشی از خاك ایران از کشور جدا شده اما آنچه به

 
عنوان پیروزي ما مطرح است دفاع جانانه همه اقشار از تمامیت ارضی کشور بدون جدایی حتی یک وجب از خاك ایران اسلامی بود. 

مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام سجاد (ع) استان هرمزگان، فرهنگ جهاد و شهادتی که در دوران دفاع مقدس حاکم بود را
حاصل مقاومت، صبر و استقامت جوانان و بسیجیان دانست و افزود: آن چیزي که در گام اول انقلاب طی چهل سال بر عزت ما افزوده،

 
روحیه جهاد و ایثار است. 



وي با بیان اینکه همه داشته هاي ما ریشه در فرهنگ جهاد دارد افزود: پالایشگاه بزرگ نفت بندرعباس نیز حاصل تلاش جهاد گونه و
اعتماد به ظرفیت هاي داخلی است. همانطور که تولید واکسن درون کشور با اعتماد به ظرفیت هاي علمی دانشمندان داخلی حاصل

 
گردید. 

اسلامی در بخش دیگري از سخنان خود بی ثمرماندن تلاش دشمنان براي نفوذ به آسمان کشور توسط هواپیماهاي بی سرنشین و
پیشرفته را ضربه مهلکی بر پیکره ابرقدرت هاي استعمارگر دانست و گفت: اقدام متقابل ایران در توقیف کشتی هاي متخلف کشورهاي

 
نقض کننده قوانین دریانوردي در اب هاي سرزمینی ما را نشان از اقتدار ایران اسلامی عنوان کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در گام دوم انقلاب نیز بایستی با پیروي از مقام عظماي ولایت و تاسی از فرهنگ جهادي ایثار در تولید و اشتغال،

 
کشور را به تمدن نوین اسلامی برسانیم. 

 
گرامیداشت دفاع مقدس یعنی گرامیداشت یک فرهنگ 

سرگرد امیر ارسلان شهبازي مسئول سازمان بسیج کارگري و کارخانجات سپاه امام سجاد (ع) استان هرمزگان نیز در ادامه این برنامه،
با بیان اینکه هفته دفاع مقدس، صرفاً گرامیداشت یک مناسبت نیست، بلکه گرامیداشت یک فرهنگ است اظهار داشت: امروز باید

 
ارزش ها و معنویات دوران دفاع مقدس را به نسل جوان منتقل کنیم تا جوانان و نوجوانان با رشادت رزمندگان آشنا شوند. 

وي با بیان اینکه کارگران زحمتکش ترین قشر جامعه را تشکیل می دهند و در دفاع مقدس در دو جبهه اقتصادي و خط مقدم جبهه
هاي جهاد در راه خدا جهاد می کردند تصریح کرد: مراسم تکریم از کارگران رزمنده هرمزگان در صنایع مختلف استان تا پایان هفته

دفاع مقدس ادامه خواهد داشت.



بیان تفکیکی صلاحیت هاي علمی و اجرایی سرپرست دانشگاه تهران

منبع: ایرناشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/07/05

تهران-ایرنا- دکتر سیدمحمد مقیمی 30 شهریور با حکم وزیر علوم سرپرست دانشگاه تهران شد. انتصاب این چهره علمی
سرشناس رشته مدیریت براي دانشگاهی به گستردگی و تاثیرگذاري دانشگاه تهران پیرو احراز شایستگی هاي علمی و اجرایی

در طول حیات علمی وي صورت گرفت. در این متن صلاحیت هاي وي به تفکیک برشمرده شده است.

تهران-ایرنا- دکتر سیدمحمد مقیمی 30 شهریور با حکم
وزیر علوم سرپرست دانشگاه تهران شد. انتصاب این چهره
علمی سرشناس رشته مدیریت براي دانشگاهی به
گستردگی و تاثیرگذاري دانشگاه تهران پیرو احراز
شایستگی هاي علمی و اجرایی در طول حیات علمی وي
صورت گرفت. در این متن صلاحیت هاي وي به تفکیک

 
برشمرده شده است. 

 
سوابق اجرایی 

مقیمی براي تکیه زدن بر کرسی بزرگانی که روزي در
مسند ریاست دانشگاه تهران نشستند، شایستگی هاي لازم
را پله به پله و با تجربه آموختن در جایگاه هاي اجرایی
پایین تر حاصل کرد. ریاست کمیسیون علوم انسانی

دانشگاه تهران که شامل هفت دانشکده این دانشگاه بزرگ است؛ معاونت اداري مالی دانشگاه تهران که پرمسئولیت ترین معاونت و
رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران که تحولی بنیادین در مفهوم پردیس هاي دانشگاهی به شمار می رود، از مهمترین سمت هاي
اجرایی او در دانشگاه تهران بوده است. مقیمی در این سمت ها یکی از موثرترین متصدیان دوران تلقی می شود. پردیس فارابی
دانشگاه تهران در زمان ریاست ایشان به یکی از بزرگترین مراکز دانشگاه تهران تبدیل شد و بناي ساختمان هاي جدید براي دانشکده
ها، ایجاد رشته هاي جدید دانشگاهی، جذب اعضاي هیات علمی جوان و دانشجویان پرشمار و ایجاد تسهیلات رفاهی باکیفیت

 
همچون استخر براي پرسنل از جمله یادگارهاي او است. 

در سمت معاون اداري مالی نیز به عنوان مدیري رفاه گرا که به کیفیت زندگی اعضاي هیات علمی و کارکنان اهمیت می دهد،
محبوبیت بالایی در میان پرسنل دانشگاه تهران کسب کرد. علاوه بر این، او در سازمان مهمی همچون دیوان محاسبات کشور معاونت

 
آموزش و برنامه ریزي را برعهده داشته است. 

 
سوابق علمی 

علاوه بر درجه استاد تمامی در رشته مدیریت دولتی، مقیمی رئیس کرسی یونسکو در کارآفرینی بوده که این سمت بیانگر آشنایی



 
عمیق وي با سازوکارهاي سازمان هاي بین المللی فرهنگی است. 

سردبیري نشریات علمی-پژوهشی «توسعه کارآفرینی» و «مدیریت اسلامی» و مدیر مسئولی و عضویت در هیات تحریریه نشریات
متعدد علمی پژوهشی داخلی و بین المللی و دبیري چندین همایش ملی برعهده او بوده است. در کنار این فعالیت ها، به عنوان یک
فرد علمی هرگز پژوهش هاي باکیفیت را به عنوان مسوولیت اصلی یک عضو هیات علمی از نظر دور نداشته و سوابق درخشان علمی
وي در انتشارات و نشریات معتبر بین المللی و داخلی از نقاط قوت پررنگ اوست که در ذیل به طور مختصر مورد اشاره قرار می گیرد.

 
استنادات علمی 

دانشگاهیان بر اهمیت استنادات علمی به عنوان اعتباربخشی سایرین بر کیفیت کاري یک پژوهشگر، یکصدا و متفق القول هستند.
اساساً در جهان علمی کیفیت یک پژوهشگر بر میزان ارجاعات سایرین بر کارهاي او سنجیده می شود. پژوهش هاي مقیمی بیش از
هزار و 170 ارجاع از سایر پژوهشگران حوزه هاي علمی مدیریت در سطح بین المللی دریافت کرده اند که این عدد در حوزه هاي

 
مرتبط با علوم انسانی قابل توجه است و ایشان را یکی از پراستنادترین پژوهشگران کشور کرشده است. 

رتبه هشتم پراستنادترین پژوهشگر مدیریت اسلامی در جهان به تنهایی نشان دهنده وزن علمی مقیمی است. جایزه برترین مقاله در
پایگاه اطلاعاتی امرالد Emerald Best Paper Award نیز یکی از دستاوردهاي ارزشمند علمی است که کیفیت بالاي پژوهشی

 
او در سطح جهانی را بازتاب می دهد. 

 
کتاب هاي بین المللی 

سرپرست دانشگاه تهران از معدود دانشگاهیان ایران است که در انتشارات با درجه اعتبار بالاي جهانی، کتاب درسی منتشر کرده است.
دو کتاب وي که پس از گذراندن داوري هاي ریزبینانه و سختگیرانه توسط انتشارات معتبر Emerald منتشر شده است از پر ارجاع

 
ترین کتاب ها در حوزه مدیریت اسلامی هستند. 

کتاب اصول و مبانی مدیریت اسلامی Principles and fundamentals of Islamic Management تالیف مقیمی یکی

 
از منابع معتبر درسی مدیریت اسلامی است که در دانشگاه هاي کشورهاي گوناگون تدریس می شود. 

Organizational Behavior Management: An عنوان کتاب دیگر وي مدیریت رفتار سازمانی با رویکرد اسلامی
Islamic Approach است که همچون کتاب اول منبعی معتبر و جهانی در زمینه مدیریت اسلامی است و به عنوان یک کتاب

 
درسی در دانشگاه هاي مختلف مورد استفاده قرار می گیرد. 

 
کتاب هاي داخلی 

علاوه بر دو کتاب فوق الذکر، دکتر مقیمی مولف کتابهاي دانشگاهی و علمی متعددي به زبان فارسی توسط انتشارات مختلف است.

 
کتابهاي پرشمار که می توان در سه حوزه اصلی کارآفرینی، مدیریت اسلامی، و مدیریت دولتی دسته بندي کرد. 

در حوزه کارآفرینی او از مولفان برتر کشور به شمار می آیند و شاخه هاي متنوع کارآفرینی در کتابهاي ایشان مورد توجه قرار گرفته
است که این امر می توان امیدي براي تحقق دانشگاه نسل سوم یعنی دانشگاه کارآفرین باشد. عمده ترین کتابهاي وي در حوزه



کارآفرینی که توسط انتشارات معتبر دانشگاهی کشور منتشر شده اند عبارتند از: «نظریه هاي کارآفرینی»، «مبانی کارآفرینی»، «دایره
المعارف کارآفرینی»، «کارآفرینی در نهادهاي جامعه مدنی» و «کارآفرینی در سازمان هاي دولتی». این کتابها به عنوان منابع درسی
رشته کارآفرینی در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري تدریس می شوند. کتاب مبانی کارآفرینی ایشان به عنوان اثر برجسته دهه

 
هشتاد برگزیده شد. 

تالیفات این استاد دانشگاه تهران در حوزه مدیریت دولتی که رشته تخصصی اوست پرشمارند و پاره اي از معتبرترین کتابهاي این
رشته را در بر می گیرند. کتاب هایی همچون «نظام هاي اداري پیشرفته»، «بودجه ریزي دولتی: نظریه ها اصول و کاربردها از تنظیم

 
تا کنترل»، «مباحث ویژه مدیریت دولتی»، «مدیریت تطبیقی»، «اداره امور حکومتهاي محلی». 

دو مجموعه کتاب ارزنده در حوزه مدیریت عمومی و مدیریت بحران از تالیفات متمرکز موضوعی مقیمی است. مجموعه اي هفت
جلدي شامل «ارتباطات رهبري بحران»، «مهارت هاي ارتباطات بحران»، «ارتباطات رسانه اي در بحران»، «ارتباطات بحران»، «تاب
آوري بلایا و بحران»، «حکمرانی بلایا و بحران»، و «مدیریت بحران سازمانی» را پوشش داده است و از منابع مهم مدیریت بحران

 
کشور تلقی می شود. 

مجموعه دوازده جلدي مدیریت شامل «مدیریت رفتار سازمانی»، «مبانی سازمان و مدیریت»، «مدیریت امور عمومی و دولتی»،
«مدیریت منابع انسانی»، «روانشناسی سازمانی»، «مدیریت صنعتی»، «مدیریت مالی»، «مدیریت بازرگانی»، «مدیریت آموزش»،
«مدیریت استراتژیک و کارآفرینی» و «مدیریت دانش و فناوري اطلاعات»، یک مجموعه جامع از شاخه هاي مدیریت است که منبعی

 
مطالعاتی و عملی براي مدیران و دانشجویان است. 

کتابهاي استاد دانشگاه تهران در مدیریت اسلامی، همچون «اصول و مبانی مدیریت از دیدگاه اسلام» به عنوان منابع اصلی این درس

 
در مقاطع مختلف تحصیلی به شمار می آیند. 

مجموعه کتابهاي فوق الذکر که در طول عمر علمی دکتر مقیمی نگاشته شده اند و برآیند سه حوزه کارآفرینی، مدیریت اسلامی و
مدیریت دولتی تطابق کاملی با ماموریت رئیس دانشگاه تهران دارد، که ایجاد دانشگاهی کارآفرین برپایه اصول مدیریت نهادهاي دولتی

 
در یک جامعه اسلامی است. 

 
یادداشت هاي علمی با رویکرد موردکاوي 

مقیمی در کنار آثار پژوهشی فوق الذکر، یادداشت هاي مدیریتی متعددي نیز با رویکرد مستندسازي تجربیات مدیریتی به عنوان
الگوهاي عمل در دانش مدیریت به جا گذاشته که از جمله آنها می توان به «شهید دکتر چمران، الگویی براي سبک مدیریت آتش به
اختیار»، «مدیریت بحران بر مبناي عذرخواهی به سبک سردار حاجی زاده» و «مدیریت بر مبناي اخلاص؛ جوهره مکتب شهید
سلیمانی» اشاره کرد. انگیزه نگارش یادداشت هاي سه گانه، شناسایی عناصر مدیریت بومی و مستندسازي تجربیات عملی بوده و از
مطالعه موردي (Case study) تصمیمات ژنرالها و فرماندهان نظامی و کاربرد آنها در مدیریت که از شیوه هاي متعارف و مرسوم
علمی است پیروي کرده است. از آنجا که فرماندهی نظامی یکی از برجسته ترین نمودهاي دانش مدیریت در عمل به شمار می رود،
تالیفات مدیریتی بسیاري در سطح جهان به موردکاوي تجربیات فرماندهان جنگی و تحلیل مدیریتی آنها پرداخته اند و در مدارس
مدیریتی جهانی تدریس می شوند. این رویکرد توسط دکتر مقیمی در نگاشت یادداشت هاي فوق به کارگرفته شد و انتظار می رود

 
تجربه مدیریت دانشگاه تهران، موردکاوي هاي جدیدي را این بار در حوزه مدیریت سازمان دانشگاهی بزرگ و برجسته موجب شود. 



سرپرست دانشگاه تهران همچنین یادداشت هاي دیگري براي تبدیل تجربیات به الگوهاي عمل نگاشته که یکی از مهمترین آنها با
عنوان «حکمرانی بحران در جهان اسلام در مبناي تعاون محوري» اصل کمتر توجه شده تعاون را این بار در مدیریت بحران مطرح
کرده و الگوي جدیدي براي مدیریت بحران با مشارکت عمومی ارائه کرده است. در یادداشت عملی دیگري، به شناسایی «چالش هاي
مدیریتی اجراي سند الگوي اسلامی ایرانی- پیشرفت» پرداخته اند و تجربیات سیاستگذاري حاصله از طی این مسیر را به عنوان سند

 
علمی ارائه کرده است. 

 
نتیجه گیري 

به عنوان یک نتیجه گیري از رزومه دکتر محمد مقیمی می توان انتخاب وي را انتخابی بسیار مبارك براي دانشگاه تهران و مجموعه
آموزش عالی کشور دانست. تسلط او به وجوه گوناگون دانش مدیریت نویدبخش پیاده سازي یک مدیریت اصولی در مجموعه اي
متنوع، گسترده و جامع با مسئولیت هاي مختلف آموزشی، پژوهشی و اجتماعی همچون دانشگاه تهران است. سوابق ارزشمند علمی و
پژوهشی مقیمی، آشنایی با بالاترین معیارهاي بین المللی را تضمین می کند و تجربیات موفق اجرایی در توسعه کمی و کیفی
مجموعه ها با رعایت کرامت انسانی و رفاه پرسنل و دانشجویان، بارقه امیدي بر ارتقاي جایگاه دانشگاه تهران و افزایش اثرگذاري در

 
بهبود زیست جامعه اسلامی ما می تاباند. 

علاوه بر این نظر به شرایط اقتصادي کشور، رویکرد کارآفرینی ایشان می توان بهره گیري از فرصت هاي مناسب براي کسب
درآمدهاي پایدار و خودکفایی دانشگاه تهران از بودجه دولتی را تحقق بخشد و شاهد یک دانشگاه نوین به عنوان الگویی براي تحول

 
آموزش عالی کشور باشیم. 

 
برچسب ها 

 
- کار آفرینی 

 
- یونسکو 

 
- دیوان محاسبات کشور 

 
- سید محمد مقیمی 

- دانشگاه تهران



استفاده از ظرفیت استارتاپ ها براي خلق ثروت در کشور
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استفاده از ظرفیت استارتاپ ها براي خلق ثروت در کشور 

دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان با اشاره به ظرفیت تولید محتوا در فضاي مجازي و استفاده درست از آن گفت:در حال
حاضر استارت آپ هاي خوبی با بهره گیري از فناوري هایی، چون واقعیت مجازي و واقعیت افزوده در این حوزه ها مشغول فعالیت
هستند. پس با بهره گیري از خلاقیت، نوآوري و فناوري روز می توان اثربخش بود و علاوه بر اشتغال زایی براي کشور ثروت خلق کرد.
دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان با اشاره به ظرفیت تولید محتوا در فضاي مجازي و استفاده درست از آن گفت:در حال
حاضر استارت آپ هاي خوبی با بهره گیري از فناوري هایی، چون واقعیت مجازي و واقعیت افزوده در این حوزه ها مشغول فعالیت
هستند. پس با بهره گیري از خلاقیت، نوآوري و فناوري روز می توان اثربخش بود و علاوه بر اشتغال زایی براي کشور ثروت خلق کرد.

به گزارش تابناك همدان، پرویز کرمی، دبیر ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان و توسعه صنایع نرم و هویت ساز معاونت علمی و
فناوري در کلیپ ارسالی خود به مراسم پایانی بوت کمپ تولید محتوا و مدیریت شبکه هاي اجتماعی که در خانه خلاق و نوآوري
اروندتک برگزار شد، با اشاره به تاثیرات تولید محتوا در رسانه هاي دیجیتال و صنایع خلاق، گفت: در راه اندازي هر کسب و کاري
ممکن است شکست بخوریم که ایرادي ندارد و هر شکستی مقدمه و پلی براي پیروزي است. شکست منجر به کسب تجربه و مهارت

 
می شود و می آموزیم و یاد می گیریم. اما همواره باید به یاد داشته باشیم که داشتن هدف در زندگی و کار مهم است. 

کرمی ادامه داد: تولید محتوا حوزه اي مهم و تاثیرگذار است و از آن به عنوان اقتصاد محتوا نیز یاد می شود. در شبکه هاي اجتماعی
نیز کسی قدرتمند است که محتواي کاربردي و قدرتمند تولید کند و برند سازمانی خود را ارتقا دهد. تاثیر محتوا در برندسازي براي

 
اشخاص حقوقی و حقیقی بسیار بالا است. محتوا باید داراي استراتژي باشد. 

مشاور معاون علمی و فناوري رییس جمهوري همچنین بیان کرد: هر محصول یا خدمتی قابلیت کپی برداري یا اصطلاحا مهندسی
معکوس دارد، اما در تولید محتوا این موضوع متفاوت است و این تفاوت در تاثیر محتواست. آمار ها می گوید روزانه بیش از 30
میلیون محتوا در فضاي دیجیتال بارگذاري می شود که خیلی از موارد می تواند به عنوان سرنخ براي ما عمل کند. آن ها می توانند
سرنخ هایی باشند براي جلب و جذب مشتري، معرفی کسب و کار ها و موارد دیگر. همچنین اپلیکیشن ها، وب سایت ها و شبکه ها

 
محلی براي عرضه محتوا هستند. 

 
اقتصاد خلاق با گردش مالی بیش از 2 هزار و 700 میلیارد دلار 

دبیر ستاد فناوري هاي نرم و توسعه صنایع خلاق معاونت علمی و فناوري در رابطه با سواد رسانه اي تاکید کرد: این دوره با سرفصل
هایی که برگزار شده یک فرد را با تمام ویژگی هاي بازار محتوا آشنا می کند که این بازار هم در درون کشور و کشور هاي حاشیه
خلیج فارس بازار بسیار خوبی دارد. اقتصاد خلاق با گردش مالی بیش از 2 هزار و 700 میلیارد دلار بازار خوبی را ایجاد کرده است و

 
تولید محتوا نیز یکی از بخش هاي این بازار است. 



وي همچنین بیان کرد: در کشور ژاپن و تنها در شهر توکیو 2600 استودیوي تولید انیمیشن وجود دارد. این میزان از تولیدات همه
براي کشور ژاپن نیست؛ بلکه قطعا صادرات هم وجود دارد و بیشتر محصولات به سایر کشور ها می رود. به عنوان مثال در ایران یا
کشور هاي حاشیه خلیج فارس نگاه کنیم این محصولات را می بینیم. آن هم از کشوري که از نظر فرهنگی و تمدن هیچ نزدیکی و

 
قرابتی با ما ندارد، اما تولید محتوا براي ما انجام می دهد. 

کرمی در ادامه گفت: چرا این توانمندي را به دست جوانان و کسب و کار هاي حوزه تولید محتوا در داخل کشور نسپاریم. استودیو
هاي خوبی با حضور نیروي انسانی خلاق و کارآمد حتما در شکل اینفلوئنسر در کشور فعال هستند که می توانند به یک هاب منطقه
اي تبدیل شوند. البته راه اندازي خانه هاي خلاق و نوآوري در شهر هاي مختلف کشور و در حوزه هاي گوناگون می تواند بستر این
کار ها باشد، از جمله اقتصاد محتوا و انیمیشن. در حوزه انیمیشن نیز نویددهنده خبر هایی خوش از این حوزه هستیم. همچنین در
استان هایی مانند تهران، همدان، آذربایجان شرقی و غربی، کردستان و سیستان و بلوچستان حرکت هاي خوبی آغاز شده است و

 
شروع خوبی داشتند. 

دبیر ستاد فناوري هاي نرم و توسعه صنایع خلاق معاونت علمی با اشاره به اینکه نیروي انسانی خلاق و نوآور و مزیت ها و داشته هاي
فرهنگی و تمدنی اساس اقتصاد خلاق را تشکیل می دهد، افزود: ایران 7 هزار سال تمدن دارد، پس ظرفیت هاي بالایی در این حوزه
داریم. مثال هاي متعددي در این زمینه وجود دارد. ما می توانیم از جاذبه هاي گردشگري و جغرافیایی و آثار میراثی و تمدنی کشور
براي تولید محتوا استفاده کنیم و با پذیرش توریست اقدام به درآمدزایی کنیم. همچنین با ارائه آثار موزه اي و میراثی در حوزه تولید

 
محتوا و موزه هاي مجازي می توان اقدامات گسترده اي انجام داد. اما شکل کار را باید تغییر دهیم. 

 
کرمی، همچنین به بهره گیري از ادبیات کهن و اسطوره هاي ایران براي تولید محتوا اشاره کرد. 

به گفته کرمی، در حال حاضر استارت آپ هاي خوبی با بهره گیري از فناوري هایی، چون واقعیت مجازي و واقعیت افزوده در این
حوزه ها مشغول فعالیت هستند. پس با بهره گیري از خلاقیت، نوآوري و فناوري روز می توان اثربخش بود و علاوه بر اشتغال زایی

 
براي کشور ثروت خلق کرد. 

به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوري، در این رویداد، آموزش به نیرو هاي خلاق و جوان در حوزه تولید محتوا و مدیریت شبکه
هاي اجتماعی دنبال شد. کمپ از سه بخش آموزش، سنجش و جذب به بازار تشکیل شد. آشنایی با فناوري هاي نوظهور، شناخت
شبکه هاي اجتماعی، آشنایی با انواع محتواي شبکه هاي اجتماعی، تولید محتواي متنی، برندینگ در شبکه هاي اجتماعی، نحوه
کسب درآمد از شبکه هاي اجتماعی و استراتژي بازاریابی محتوا برخی از آموزش هایی بود که به شرکت کنندگان در این رویداد داده

 
شد و گامی براي توانمندسازي نیروي انسانی خلاق در حوزه تولید محتوا برداشته شد. 

منبع: ایسنا



پولشویی و تاثیر آن بر اقتصاد کشور نیجریه

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/07/05

پولشویی حتی کارآفرینی را نیز تحت تاثیر قرار می دهد. اینگونه که فرد پولشو هدفش پنهان سازي جرم منشا و تمیز کردن
سود به دست آمده از جرم است در نتیجه وقتی وارد بازار می شود کالاها را کمتر از قیمت بازار عرضه می کند در نتیجه

افرادي که با هدف تجارت واقعی و کارآفرینی وارد بازار شده را از رده خارج می ...

پولشویی حتی کارآفرینی را نیز تحت تاثیر قرار می دهد.
اینگونه که فرد پولشو هدفش پنهان سازي جرم منشا و
تمیز کردن سود به دست آمده از جرم است در نتیجه
وقتی وارد بازار می شود کالاها را کمتر از قیمت بازار عرضه
می کند در نتیجه افرادي که با هدف تجارت واقعی و
کارآفرینی وارد بازار شده را از رده خارج می کند و موجب
تضعیف بازار و در نهایت اقتصاد کشور می شود. در نیجریه
و کشورهایی که در زمینه پولشویی ضعیف عمل می کنند
موجب ترویج شرکت هاي کم سودي می شود که می
خواهند افراد بومی را دلسرد کنند و آنها را از سیستم خارج
کنند در نتیجه اقتصاد در دست پولشویانی قرار خواهد
گرفت که دلشان به جامعه نمی سوزد و هرگونه که می
خواهند می تازند و علاوه بر تاثیر بر ثبات اقتصادي، بر

 
بودجه دولت هم تاثیر می گذارند. 

 
هستی مدبري- کارشناس امور بانکی 

در ابتدا باید بدانیم که پولشویی چیست؟ به عواید حاصل از اعمال مجرمانه اي می گویند که فرد باعلم و با اعمالی رنگ قانونی به آن
می دهد. پولشویی پدیده جهانیست که ثبات اقتصادي، اجتماعی و سیاسی کشورها را تضعیف می کند. این پدیده در میان سایر
جنایات اقتصادي و مالی در نفوذ به ساختارهاي اقتصادي و سیاسی اکثر کشورهاي درحال توسعه عملکرد بهتري داشته است که
منجر به انحراف اقتصادي و بی ثباتی سیاسی می شود. اگرچه کشورهاي درحال توسعه از طریق اقدامات قانونی به تهدید پولشویی
پاسخ داده اند اما درسطح ملی پولشوها از محیط ضعف نظارتی سیستم هاي مالی آسیب پذیر به همراه ناآرامی هاي مدنی و سیاسی،

 
استفاده کرده اند. 

در کشورهاي درحال توسعه به ویژه نیجریه، پولشویی به روشی تبدیل شده است که اقتصاد آن را تهدید می کند. یعنی عاملی است
که در بودجه ملی مبارزه با تروریسم و روابط خارجی بین نیجریه و سایر کشورها مورد توجه قرار می گیرد. علاوه بر اثرات اقتصادي

 
اجتماعی بر سیاست حتی نفت و گاز هم موثر است. 

جرایم اقتصادي اغلب براي تعدادي ازجرمهاي مرتبط با صنعت تجارت و سایر فعالیت هاي جنایی سازمان یافته در بخش خصوصی و



دولتی استفاده می شود و پولشویی نمونه اي از آن است. در واقع سلامت اقتصادي با ورود و خروج پول با منشا خطرناك به خطر می
افتد. بیشترین تاثیر در اقتصاد غیررسمی، بخش اقتصاد بازار است که با فروش کالا یا خدمات همراه است. اقتصاد غیررسمی در اکثر
کشورهاي منطقه آفریقاي غربی به صورت نقدي و کالا محور است. طبق گزارش سالانه بانک جهانی آفریقا بیش از 80% خانوارها از

 
بانک داري رسمی استفاده نمی کنند. 

پولشویی حتی کارآفرینی را نیز تحت تاثیر قرار می دهد. اینگونه که فرد پولشو هدفش پنهان سازي جرم منشا و تمیز کردن سود به
دست آمده از جرم است در نتیجه وقتی وارد بازار می شود کالاها را کمتر از قیمت بازار عرضه می کند در نتیجه افرادي که با هدف
تجارت واقعی و کارآفرینی وارد بازار شده را از رده خارج می کند و موجب تضعیف بازار و در نهایت اقتصاد کشور می شود. در نیجریه
و کشورهایی که در زمینه پولشویی ضعیف عمل می کنند موجب ترویج شرکت هاي کم سودي می شود که می خواهند افراد بومی را
دلسرد کنند و آنها را از سیستم خارج کنند در نتیجه اقتصاد در دست پولشویانی قرار خواهد گرفت که دلشان به جامعه نمی سوزد و

 
هرگونه که می خواهند می تازند و علاوه بر تاثیر بر ثبات اقتصادي، بر بودجه دولت هم تاثیر می گذارند. 

اثر دیگر پولشویی بر اقتصاد نیجریه این است که بر قابلیت اطمینان مردم حمله می کند. مشاهده شده که بین سالهاي 80 تا 90 م،
شهرت موسسات مالی در نیجریه پایین بود زیرا بر عواید غیرقانونی متکی بودند. البته بعد از رسیدن به نتیجه مجبور به ترك صحنه
می شوند و جامعه را با شکست اقتصادي روبرو می کنند. این پدیده شوم براقتصادهایی بیشتر تاثیر می گذارد که قوانین مبارزه با آن

 
را جدي نگرفته و سخت گیرانه عمل نمی کنند. 

پولشویی می تواند منجر به افزایش بدهی و خطراتی براي کیفیت دارایی ها داشته باشد. ممکن است خطرات سیستماتیک را براي

 
صنعت خدمات مالی ایجاد کند و در نتیجه منجر به از بین رفتن اعتماد و اعتبار در موسسه مالی شود. 

تاثیر پولشویی بر محصولات یا تولید کنندگان داخلی: پولشویی در نیجریه به منظور پنهان کردن منبع ثروت انجام می شود. با کاهش
عمده قیمتهاي کالاهاي وارداتی بر ارزش اقتصادي محصولات داخل تولید شده توسط صنایع بومی تاثیر می گذارد. از این رو

 
تولیدکنندگان داخلی با چالش کاهش قیمت کالاهاي خود روبرو می شوند. 

پولشویی در شرکت ها: پولشوها از شرکتها نیز براي مخفی کردن فعالیتهاي خود استفاده می کنند. این شرکت ها بدون دانش کافی

 
سرمایه گذاري می کنند. زیرا انگیزه اي براي سود ندارند پس اغلب در مشاغلی سرمایه گذاري می کنند که به نفع اقتصاد نیست. 

یکی از مشکلات نیجریه علاوه بر اثرات منفی اقتصادي، اجتماعی، در شهرت آن در سطح بین المللی تاثیر منفی گذاشته است. این امر
برخی محدودیتها را در روابط اقتصادي بین المللی بر نیجریه تحمیل می کند. اثرات اقدامات غارت گرانه پولشویان در انباشت سرمایه

 
به عنوان یک چالش براي بافت جامعه تهدید تلقی می شود. 

تاثیر مالی پولشویی بر دولت نیجریه: به این ترتیب که پولشویان از پرداخت مالیات به دولت فرار می کنند. اصل مالیات ایجاد درآمد
کافی براي دولت بر تامین مالی و برخی از نیازهاي اجتماعی و اقتصادي و سیاسی شهروندان است. این یک حقیقت ثابت شده است
که اکثر مردم نیجریه مالیات پرداخت نمی کنند و یا دست وپا شکسته پرداخت می کنند. اثر این امر عاملی درعدم توان دولت در

 
انجام وظایف خود خواهد بود. در آمد حاصل از مالیات براي امنیت ملی، توسعه اجتماعی و اقتصادي کشور استفاده می شود. 

تاثیر سیاسی پولشویی در نیجریه: یکی دیگر از راههاي مشروعیت بخشیدن به وجوه نامشروع ناشی از پولشویی، استفاده از چنین
وجوهی براي حمایت از مبارزات سیاسی در دوره انتخابات است. هدف اصلی این است که در عرصه سیاسی نفوذ کرده و بر حاکمیت



 
تاثیر بگذارد و گاها افسران سیاسی در کشور نیز درگیر هستند. 

تاثیر بر نفت و گاز در نیجریه: این بخش از تاثیر پولشویی آسیب فراوانی دیده است. با این پدیده بازاري براي نفت وگاز به دلایل
پولشویی و اقدامات گروه ویژه اقدام مالی(FATF) نخواهد بود و کشورهاي عضو این گروه نیز به سختی مراودات مالی و بانکی با این
کشورها خواهند داشت. کمیسیون جرایم اقتصادي و مالی (EFCC) فاش کرد که مبلغ برآورد شده 521 میلیارد دلار توسط حکام
گذشته نیجریه در بانکهاي خارجی به سرقت رفته و پولشویی شده است. همچنین مبلغ 400 میلیارد دلار آنها براساس قوانین نظامی

 
گذشته کشور شسته شده است. 

چالش هایی براي مبارزه با نقش پول دوستی و پولشویی در نیجریه: از جمله این چالش ها اراده سیاسی است. سیاستمداران باید به
خوبی در برابر پولشویی برخورد کنند و عملکردهاي مناسبی را در برابر آژانس هاي بین المللی داشته باشند. سازمانهاي مبارزه با
پولشویی به دنبال همکاري متقابل با کشورها در جهت پیشبرد اهداف خود و به دنبال مستنداتی از کشورها در جهت پولشویی و

 
مبارزه با آن هستند. 

فساد: بزرگترین چالش در مبارزه با پولشویی در نیجریه است. این امر به طور غیرمستقیم براستانداردهاي اجرایی تاثیر می گذارد.

نیجریه به دلیل وجود رهبران فاسد و صاحبان مناصب دولتی در اتخاذ نوآوري هاي جهانی شدن و پیشرفت فناوري عقب مانده است.
چالش هاي قضایی نیز عاملی بر این موضوع است. رسیدگی به پرونده هاي قضایی با استفاده از حسابرسان خبره مانع بزرگی بر این

 
موضوع است. 

مادامی که با فرهنگ سازي موثر و برنامه هاي پیشگیرانه قانونی و ضمانت هاي اجرایی صحیح در امر مبارزه با پولشویی اقداماتی انجام
نشود نمی توان شاهد پیشرفت اقتصادي در کشورها و مبارزه با این پدیده مشاهده کرد.



رشد26درصدي اشتغال صنعتی تا ابتداي شهریور سال جاري

منبع: برداشت روزشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/07/05

به گزارش برداشت روز، مهدي صادقی نیارکی در گفتگو با خبرنگار شاتا با اشاره به میزان اشتغال صنعتی در این بازه زمانی
بیان کرد: در سال جاري با بهره برداري از واحدهاي صنعتی بیش از 64هزار اشتغال صنعتی ایجاد شده که در مقایسه با سال

گذشته حدود 26 درصد رشد داشته است. رشد 173 درصدي (...)

معاون امور صنایع وزارت صمت با مرور وضعیت شاخص هاي صنعتی طی 5ماهه ابتدایی سال جاري اعلام کرد: تا ابتداي
شهریور سال جاري باصدور پروانه هاي بهره برداري، بیش از 2هزار و 600 واحد صنعتی به چرخه تولید اضافه شده که با رشد حدود

 
4درصدي در مقایسه با سال1399 همراه بوده است. 

به گزارش برداشت روز، مهدي صادقی نیارکی در گفتگو با
خبرنگار شاتا با اشاره به میزان اشتغال صنعتی در این بازه زمانی
بیان کرد: در سال جاري با بهره برداري از واحدهاي صنعتی بیش
از 64هزار اشتغال صنعتی ایجاد شده که در مقایسه با سال
گذشته حدود 26 درصد رشد داشته است. رشد 173 درصدي
سرمایه گذاري واحدهاي تولیدي داراي پروانه بهره برداري وي
همچنین از رشد 173 درصدي سرمایه گذاري واحدهاي تولیدي
داراي پروانه بهره برداري خبرداد و افزود: طبق گزارش معاونت
طرح وبرنامه وزارت صمت، واحدهاي تولیدي به بهره برداري
رسیده از ابتداي سال جاري تا ابتداي شهریور بیش از107میلیارد

تومان سرمایه گذاري صنعتی انجام داده اند که بخشی از این سرمایه گذاري ها مربوط به طرح هاي توسعه اي بوده است. معاون امور
صنایع وزارت صمت در بخش دیگري از این گفتگو با اشاره به وضعیت تولید محصولات منتخب صنعتی خاطر نشان کرد: وضعیت
تولید 24محصول منتخب صنعتی به صورت مستمرمورد بررسی و هرماه روند تولید این محصولات مورد واکاوي قرار می گیرد. صادقی
نیارکی تصریح کرد: در 5ماه سال جاري از بین 24 محصول منتخب صنعتی، تولید 11محصول از رشد مناسبی برخوردار بوده است که
روند تولید کامیون، کامیونت و کشنده با رشد حدود 60 درصدي و ماشین لباسشویی و روغن ساخته شده نباتی با رشد 37 درصدي

در صدر این محصولات قرار دارد.



از 300 کارگر رزمنده دفاع مقدس هرمزگان تجلیل شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/07/05

بندرعباس - مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام سجاد(ع) استان هرمزگان گفت: از 300 کارگر رزمنده دفاع مقدس
هرمزگان به همت بسیج کارگري استان تجلیل شد.

بندرعباس - مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام
سجاد(ع) استان هرمزگان گفت: از 300 کارگر رزمنده دفاع
مقدس هرمزگان به همت بسیج کارگري استان تجلیل شد.

به گزارش خبرنگار مهر، سرهنگ پاسدار جعفر اسلامی
عصر دوشنبه در همایش تقدیر از رزمندگان و ایثارگران
شاغل در پالایشگاه نفت بندرعباس که به نیابت از کارگران
رزمنده دوران دفاع مقدس استان برگزار شد، اظهار کرد:
جایگاه عزتمندانه امروز ایران اسلامی در جهان مرهون

 
فرهنگ جهاد و شهادت است. 

 
وي عنوان کرد: نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران از ابتدا مورد تهدید نظام سلطه به سرکردگی آمریکاي جنایتکار قرار داشته است. 

اسلامی بیان داشت: کشورهاي ابرقدرتی که منافع خودشان را با ظهور انقلاب اسلامی از دست رفته می دیدند با بسیج تمام ظرفیت

 
هاي خودشان، کمر به نابودي انقلاب بستند. 

جانشین سپاه امام سجاد (ع) در بسیج اقشار و متخصصین، خباثت ها و دشمنی هاي نظام سلطه بر انقلاب اسلامی را غیر انسانی و
ددمنشانه خواند و افزود: برنامه ریزي و انجام عملیات هاي ترور شخصیت ها و نخبگان کشور، اعمال تحریم هاي ناجوانمردانه و در
ادامه تحمیل جنگ هشت ساله با استفاده از صدام حسین به عنوان دستنشانده خودشان در منطقه از جمله اقدامات دشمن براي

 
نابودي انقلاب اسلامی بوده است. 

وي ادامه داد: همانگونه که تاریخ گواهی میدهد بالغ بر 80 کشور دنیا از جنگ علیه کشور ما حمایت کردند اما آنچه که دیدید،

 
رزمندگان ما با تکیه بر فرهنگ جهاد، ایثار و شهادت بر دشمن فائق آمدند. 

اسلامی تصریح کرد: با بررسی تاریخ ایران خواهید یافت در جنگ هاي گذشته بخشی از خاك ایران از کشور جدا شده اما آنچه به

 
عنوان پیروزي ما مطرح است دفاع جانانه همه اقشار از تمامیت ارضی کشور بدون جدایی حتی یک وجب از خاك ایران اسلامی بود. 

مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام سجاد (ع) استان هرمزگان، فرهنگ جهاد و شهادتی که در دوران دفاع مقدس حاکم بود را
حاصل مقاومت، صبر و استقامت جوانان و بسیجیان دانست و افزود: آن چیزي که در گام اول انقلاب طی چهل سال بر عزت ما افزوده،

 
روحیه جهاد و ایثار است. 



وي با بیان اینکه همه داشته هاي ما ریشه در فرهنگ جهاد دارد افزود: پالایشگاه بزرگ نفت بندرعباس نیز حاصل تلاش جهاد گونه و
اعتماد به ظرفیت هاي داخلی است. همانطور که تولید واکسن درون کشور با اعتماد به ظرفیت هاي علمی دانشمندان داخلی حاصل

 
گردید. 

اسلامی در بخش دیگري از سخنان خود بی ثمرماندن تلاش دشمنان براي نفوذ به آسمان کشور توسط هواپیماهاي بی سرنشین و
پیشرفته را ضربه مهلکی بر پیکره ابرقدرت هاي استعمارگر دانست و گفت: اقدام متقابل ایران در توقیف کشتی هاي متخلف کشورهاي

 
نقض کننده قوانین دریانوردي در اب هاي سرزمینی ما را نشان از اقتدار ایران اسلامی عنوان کرد. 

وي خاطرنشان کرد: در گام دوم انقلاب نیز بایستی با پیروي از مقام عظماي ولایت و تاسی از فرهنگ جهادي ایثار در تولید و اشتغال،

 
کشور را به تمدن نوین اسلامی برسانیم. 

 
گرامیداشت دفاع مقدس یعنی گرامیداشت یک فرهنگ 

سرگرد امیر ارسلان شهبازي مسئول سازمان بسیج کارگري و کارخانجات سپاه امام سجاد (ع) استان هرمزگان نیز در ادامه این برنامه،
با بیان اینکه هفته دفاع مقدس، صرفاً گرامیداشت یک مناسبت نیست، بلکه گرامیداشت یک فرهنگ است اظهار داشت: امروز باید

 
ارزش ها و معنویات دوران دفاع مقدس را به نسل جوان منتقل کنیم تا جوانان و نوجوانان با رشادت رزمندگان آشنا شوند. 

وي با بیان اینکه کارگران زحمتکش ترین قشر جامعه را تشکیل می دهند و در دفاع مقدس در دو جبهه اقتصادي و خط مقدم جبهه
هاي جهاد در راه خدا جهاد می کردند تصریح کرد: مراسم تکریم از کارگران رزمنده هرمزگان در صنایع مختلف استان تا پایان هفته

دفاع مقدس ادامه خواهد داشت.



تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان

منبع: عصر خبرشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/07/05

نتایج یک پژوهش نشان می دهد هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی،
عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود.

نتایج یک پژوهش نشان می دهد هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی،

 
عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود. 

به گزارش ایسنا، درك کودکان از وضعیت سلامت خود، یکی از مولفه هایی است که با افزایش خود مراقبتی منجر به بهبود کیفیت
زندگی آنها می شود. این مولفه علاوه بر ویژگی هاي خود کودك تحت تاثیر عوامل دیگر در والدین آنهاست. عواملی نظیر سن،
وضعیت تاهل، تحصیلات و وضعیت اشتغال که تعیین کننده سلامت جسمانی و روانی والدین هستند، در درك کودکان از وضعیت

 
سلامت خود نیز موثر است. 

 
اخیرا مرکز سلامت تعیین کننده هاي اجتماعی طی پژوهشی در بستر مطالعه قند و لیپید تهران به بررسی این موضوع پرداخته است. 

سارا جلالی فراهانی از مجریان این طرح در توضیح این تحقیق گفت: در اکثر مطالعات پیشین، بررسی رابطه سلامت روانی یا جسمانی
والدین با کیفیت زندگی کودکان با استفاده از ارزیابی هاي علمی مشاهده اي انجام و این ارتباط کمتر از دیدگاه مخاطبین با استفاده

 
از ابزارهایی نظیر ابزارهاي سنجش کیفیت زندگی مرتبط با سلامت بررسی شده است. 

وي در ادامه بیان کرد: در این پرسشنامه ابتدا ارزیابی فرد از سلامت خود او پرسیده می شود و میزان مشکلات در انجام فعالیت هاي
روزمره به واسطه وضعیت سلامت جسمانی و روانی مورد پرسش قرار گرفته و در خاتمه احساس آرامش و یا شادمانی و افسردگی فرد

 
به شکلی که قابل تبدیل به کمیت و اندازه گیري باشند سوال می شود. 

این پژوهشگر در خصوص یافته هاي این تحقیق با اشاره به تعداد 564 خانوار به عنوان حجم نمونه گفت: با توجه به بررسی همزمان
فرزندان درخصوص ارزیابی آنها از وضعیت سلامت جسمانی، عاطفی، اجتماعی و یادگیري، یافته هاي این مطالعه نشان داد ارتباط
کیفیت زندگی والدین و فرزندان، منحصر به بعد روانشناختی کیفیت زندگی والدین و مبتنی بر جنسیت فرزندان است و مشاهده شد
هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی، عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد
عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود. همچنین بالا بودن همین شاخصه (ارزیابی از سلامت روان) در پدران

 
موجب بهبود عملکرد فرزندان پسر در مدرسه می شود. 

بنا بر اعلام روابط عمومی پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم، دکتر پریسا امیري، رئیس مرکز تحقیقات تعیین کننده هاي
اجتماعی سلامت، در رابطه با اهمیت این طرح و کاربرد نتایج آن گفت: یافته هاي این مطالعه، اطلاعاتی را جهت طراحی مداخلات
خانواده محور با هدف ارتقاء کیفیت زندگی کودکان و نوجوانان ایرانی فراهم می کند که می تواند در سیاست گذاري هاي امور سلامت

با هدف افزایش کیفیت زندگی در بعد روانی که یکی از ابعاد اصلی سلامت به حساب می آید در نظر گرفته شود



وقتی کرونا پایش را در گلیم گردشگري دراز کرده است!

منبع: تابناكشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/07/05

 
وقتی کرونا پایش را در گلیم گردشگري دراز کرده است! 

 
کرونا و یا دیر شروع کردن واکسیناسیون و همچنین سردرگمی فعالان گردشگري، این حوزه را در یک نابسامانی عمیق فروبرده است. 

به گزارش تابناك همدانی، گردشگري مجموعه تعامل هایی است که در فرآیند جذب و میهمانداري، بین توریست ها، سازمان هاي

 
مسافرتی، دولت هاي مبدا، دولت هاي میزبان و مردم محلی برقرار می شود. 

با توسعه فعالیت هاي گردشگري زمینه براي ایجاد اشتغال فراهم می شود و این امر براي کشور هایی که با جمعیت جوان و متقاضی

 
روبه رو هستند بسیار مفید است از هر 10 نفر گردشگر که وارد کشور میزبان می شود یک فرصت شغلی ایجاد می شود. 

اکنون، اما کرونا وارد حوزه گردشگري شده و پایش را در گلیم گردشگري دراز کرده است؛ پایی که آنقدر دراز است که ماه ها درب
هتل ها را بسته و حوزه هاي جدید جذب گردشگر را به کلی از ما گرفته است؛ امري که اگر پیش از این به آن اندیشیده بودیم و یا راه
هایی، چون تولید محتواي مناسب الکترونیکی را با آزمون و خطا سنجیده بودیم؛ شاید این چنین ما را سردرگرم نمی کرد. حال آنچه
مانده خستگی بیش از حد فعالان حوزه گردشگري و تور ها و هتل داران است که نه تنها آنان را بیکار ساخته بلکه اکنون نمی دانند

 
چه کنند تا قریب 19 ماه عقب ماندگی کرونایی را جبران کنند. 

 
جاذبه هایی بکر، اما ناشناخته 

رضا بهمنش، رئیس هیئت مدیره انجمن حرفه اي دفاتر گردشگري خراسان جنوبی به ایسنا گفت: خراسان جنوبی، سومین استان
بزرگ و پهناور کشور است که در نقطه به نقطه این استان جاذبه هاي طبیعی و میراث فرهنگی وجود دارد که در واقع این ها را می

 
توان به سه دسته تقسیم کرد. 

وي با بیان اینکه ما جاذبه هاي طبیعی ارزشمندي داریم همچون بیابان لوت که اولین جاذبه اي است که در کشور به ثبت جهانی
رسیده است، افزود: در حوزه میراث فرهنگی نیز بیش از هزار اثر در استان وجود دارند که به ثبت ملی رسیده و در سطح جهانی نیز

 
چهار اثر ثبت شده وجود دارد و در آستانه به ثبت رساندن دو اثر دیگر (آسیاب ها و کاروانسرا ها) هستیم. 

رئیس هیئت مدیره انجمن حرفه اي دفاتر گردشگري خراسان جنوبی با بیان اینکه کشور ایران بسیار زیباست و خراسان جنوبی یکی
از استان هاي پهناور ایران و خاستگاه جاذبه هاي فراوان میراث فرهنگی و میراث معنوي نیز است، تصریح کرد: در میراث فرهنگی ما
داراي شاخصه هاي بزرگی در سطح کشور هستیم و قدمت آثار فرهنگی در این استان از هفت هزار سال پیش تا کنون ادامه داشته

 
است و با درایت و مدریت مدیران در استان در این حوزه این آثار ارزشمند به خوبی حفظ و مرمت شده است. 

بهمنش با بیان اینکه در خراسان جنوبی جاذبه هاي گردشگري بکر و شگفت انگیزي وجود دارد که هنوز شناخته نشده اند، افزود:



ارگ کلاه فرنگی یکی از بنا هاي دوره قاجار است که در آن زمان عمارت و دارالحکومه شهر بوده است و از نظر معماري داراي معماري

 
منحصربفردي است. 

 
محصولات استراتژیک خاص؛ بعد دیگري از گردشگري 

وي اظهار کرد: در کنار میراث فرهنگی و جاذبه هاي طبیعی، یک سري محصولات استراتژیک خاص را دارا هستیم که این محصولات

 
شامل؛ زعفران، زرشک، عناب و گل نرگس بوده که خاستگاه اصلی زعفران، زرشک و عناب، خراسان جنوبی است. 

رئیس هیئت مدیره انجمن حرفه اي دفاتر گردشگري خراسان جنوبی با بیان اینکه مزارع کشت زرشک همچون دریایی سرخ و بسیار
زیبا هستند و روستاي افین خاستگاه اصلی کشت زرشک در این استان است، تصریح کرد: بهترین فصل سفر به استان زیباي خراسان
جنوبی می تواند از شروع شهریور تا اواخر آبان باشد چرا که هوا کم کم رو به خنکی می رود و براي گردشگري و کویرنوردي مناسب

 
است و زرشک و زعفران نیز در این فصل از سال برداشت شده و مناظر بسیاري چشم نوازي را رسم می کند. 

 
حمایت لازم در حوزه پرواز ها صورت نمی گیرد 

بهمنش ادامه داد: گردشگري در اقتصاد غیر نفتی از اهمیت بالایی برخوردار است همانطور که مقام معظم رهبري نیز تایید کرده اند
گردشگري و صنایع از این قبیل می توانند راه خوبی براي برون رفت از مشکلات کشور در مباحث اقتصادي باشند که امیدواریم پس از

 
کرونا شاهد توسعه این صنعت باشیم. 

وي با بیان اینکه حمایت لازم در حوزه پرواز ها صورت نمی گیرد، گفت: براي معرفی توانمندي هاي فرهنگی، جاذبه هاي گردشگري و
جذب توریست باید بیش از این فعال باشیم و توسعه حمل و نقل هوایی می تواند ما را در معرفی این توانمندي ها بسیار کمک کند؛

 
در بخش گردشگري شاهد دخالت هایی از دستگاه هایی هستیم که هیچ ارتباطی به آن ها ندارد. 

 
پاي درد دل هتلداران بنشینید؛ شاید کمی بیاسایند 

سید محمد آذرکار، رئیس جامعه هتلداران خراسان جنوبی نیز با اشاره به ضربه بسیار کرونا به هتل ها، افزود: مسافران و گردشگران
اولین محکی که مردمان آن شهر را خواهند زد از رهگذر ویترین هتل ها و مراکز اقامتی است بنابراین باید نگاه ویژه اي به این مهم

 
وجود داشته باشد. 

وي با بیان اینکه در حوزه اسکان و اقامت گردشگران دستگاه هاي اجرایی مأمورسرا ها و مهمان سرا هایی دارند که گاه خدماتی با
کیفیت مطلوب به گردشگران ارائه نمی دهد، گفت: هتل ها با 50 درصد هزینه تمام شده براي دستگاه هاي اجرایی آمادگی ارائه

 
خدمات به مراتب باکیفیت تر را داریم. 

وي خواستار معرفی بیشتر و شایسته استان در سطح کشور شد و افزود: باید مسیر ورود گردشگران به خراسان جنوبی تسهیل شود در

 
حالی که اکنون ممکن است کار شخصی صورت نگیرد. 

آذرکار بیان کرد: در حوزه گردشگري یکی از مؤلفه هاي مهم سهولت سفر و دسترسی به راه ها چه زمینی، هوایی و ریلی است که

 
خراسان جنوبی در این زمینه یا کم بهره و یا بی بهره است. 



وي یادآور شد: در دوران کرونا دولت باید آسیب به جامعه هتل داري را به گونه اي جبران کند؛ آسیبی که شاید تا سال ها هتل ها را

 
به سودآوري نرساند که ارتباط با فعالان هتل داري و شنیدن مشکلات آنان می تواند بسیاري از مسائل را حل کند. 

 
پیچ و خم بروکراسی اداري براي اخذ مجوز ها 

مسعود کرباسچی، مدیرعامل کمپ گردشگري کویر نوردي دهسلم نهبندان نیز به ایسنا گفت: بروکراسی اداري براي اخذ مجوز در
بخش گردشگري بسیار زیاد است به گونه اي که براي احداث یک واحد گردشگري باید 14 استعلام از دستگاه هاي اجرایی اخذ کنیم

 
که این امر تعداد زیادي از سرمایه گذاران را بی رغبت کرده است. 

وي بیان کرد: باید کمی از سخت گیري هاي اداري کاست چراکه رونق گردشگري با دید باز و تفکر چالشی و گاهی ریسک پذیر

 
ممکن است. 

 
از لاك ناشناختگی بیرون آییم 

احمد کاشانی، یک فعال گردشگري نیز به ایسنا گفت: در رونق پرواز ها ورود شرکت هاي مختلف می تواند بسیار تاثیرگذار باشد؛ در

 
حالی که گاهی در خراسان جنوبی این امر دیده نمی شود. 

وي با بیان اینکه اتاق فکر هایی که در زمینه گردشگري شکل گرفته قابل تحسین است، افزود: باید از لاك ناشناختگی بیرون آمده و

 
در عرصه ملی و بین المللی ورود پیدا کنیم. 

این فعال گردشگري با تاکید بر هم افزایی مجموعه گردشگري استان با هدف معرفی پتانسیل ها، اظهار کرد: به طور مثال روستاي
دهسلم قابلیت هاي گردشگري بسیاري دارد؛ آورده هاي کویر لوت را باید به گردشگر معرفی کنیم و گرم ترین نقطه زمین در بیابان

 
لوت است در حالی که هنوز این امر را نشناسانده ایم. 

رئیس انجمن گردشگري پایدار گفت: فعالان گردشگري به تنهایی نمی توانند باعث تحول و بازدهی ثروت شوند در حالی که در این

 
حوزه دست تنها بوده و کسی کمک دستشان نیست. 

 
راه هاي جدید کشف کنیم 

وي بیان کرد: دانش آموختگان گردشگري که به صورت آکادمیک گردشگري را می آموزند و یا در دوره ها اصول را فرامی گیرند، گا ها

 
از نبود شغل رنج می برند و فعالان حوزه گردشگري نیز از اینکه نمی توانند خوب کار کرده و خوب گردشگري کنند شکایت دارند. 

رئیس انجمن گردشگري پایدار با بیان اینکه عموم مردم جامعه تاریخ را فراموش کرده و گاهی فعالان گردشگري و یا راهنمایان تور
تاریخچه یک روستا را نمی دانند و این بسیار بد است، تصریح کرد: وقتی دانش و آگاهی وجود داشته باشد گردشگر نیز بهتر جذب

 
مناطق بکر می شود. 

رئیس انجمن گردشگري پایدار با بیان اینکه ادامه داد: باید ببینیم در شرایط کرونا چگونه برخورد کنیم و این امر ما را نجات خواهد



داد تا به بخش هاي جدیدي ورود پیدا کنیم تا ارزآوري گردشگري پایان نیابد و حتی می توان در حوزه هاي الکترونیک ورود پیدا

 
کنیم. 

کمی دید باز داشته باشیم؛ خط بردن صرف از قانون ها در حوزه اي مانند گردشگري که باید هر روز مسیر هاي تازه اي براي جذابیت

 
در آن خلق کرد؛ کار درستی به نظر نمی رسد. 

منبع: ایسنا



طرح توسعه میدان نفتی چنگوله تا 6 ماه آینده آغاز می شود/ تکمیل 18 طرح

نیمه تمام کشاورزي ایلام تا پایان سال 1401

منبع: تابناكشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/07/05

 
طرح توسعه میدان نفتی چنگوله تا 6 ماه آینده آغاز می شود/ تکمیل 18 طرح نیمه تمام کشاورزي ایلام تا پایان سال 1401 

استاندار ایلام گفت:بخش اعظمی از مصوبات سفر ریاست جمهوري با توجه به ظرفیت بالا استان در حوزه انرژي ( سه درصد نفت و

 
11 درصد گاز کشور ) بود که با توسعه و سرمایه گذاري در این حوزه، ایجاد بیش از یک هزار شغل در ایلام را شاهد خواهیم بود. 

 
به گزارش تابناك ایلام؛ محمد نوذري افزود:طرح توسعه میدان نفتی چنگوله تا 6 ماه آینده آغاز می شود 

وي ادامه داد:: اولویت استخدام در شرکت هاي پیمانکاري و حوزه نفت و گاز استان با نیروي بومی بوده و همواره در نشست ها بر این

 
مهم تاکید شده است. 

نوذري گفت: صدور مجوز 50 هزار سرمایه گذاري براي شرکت پترو پالایش و آغاز عملیات ناحیه پایین دست دهلران از مصوبات سفر

 
ریاست جمهوري به ایلام بود. 

وي افزود:ز مجموع 18 طرح نیمه کاره استان، سامانه گرمسیري بعنوان بزرگترین این طرح ها به شمار می آید که فاز اول و دوم آن

 
در استان کرمانشاه و فاز سوم و چهارم آن در ایلام است. 

استاندار ایلام مطرح کرد: براي تکمیل فاز سوم و چهارم سامانه گرمسیري 500 میلیارد تومان در بودجه جاري امسال و 500 میلیارد
تومان نیز در سفر ریاست جمهوري با دستور به رییس سازمان برنامه و بودجه اختصاص یافت که بطور قطع رویکرد دولت بر تسریع و

 
بهره برداري این پروژه کلان در اسرع وقت است. 

وي خاطرنشان کرد:بیمارستان 376 تختخوابی ایلام با پیشرفت 98 درصدي با تکمیل برخی تجهیزات در آستانه بهره برداري است و

 
بیمارستان ملکشاهی نیز با اختصاص اعتبار لازم حداکثر تا یکسال آینده تکمیل می شود. 

وي گفت:تونل کبیرکوه بعنوان یک از مهم ترین پروژه هاي راهسازي حوزه جنوب استان با 60 درصد پیشرفت فیزیکی در حال انجام

 
است که در این سفر براي تسریع در انجام پروژه 400 میلیارد تومان اختصاص داده شد. 

استاندار ایلام افزود:ایجاد زیرساخت قطعه نخست، صالح آباد- ایلام - حمیل تا پایان سال 1401، اختصاص بیش از 150 میلیارد
تومان براي رفع نقاط حادثه خیز استان تا پایان امسال و تامین 16 هزار واحد مسکن روستایی بهزیستی و کمیته امداد از دیگر

 
مصوبات سفر رییس جمهوري به ایلام بود. 

وي گفت:ایلام تنها مرکز استانی است که راه آهن ندارد که با تخصیص اعتبار در این سفر امیدواریم طی چند سال آینده شاهد این



 
زیر ساخت مهم در استان باشیم. 

نوذري مطرح کرد: اربعین علاوه بر معنویت براي رشد اقتصادي استان نیز بسیار تاثیر گذار است و در صورت توجه ویژه می تواند براي

 
استان پیشرفت ایجاد کند. 

وي بیان کرد:توسعه میدان نفتی و سرمایه گذاري در این حوزه نیز می تواند فضاي کسب و کار در این استان ایجاد کند و به تناسب

 
آن قدرت خرید مردم افرایش یابد./ع 

 
بیشتر بخوانید: 

 

 
- خواسته مردم ایلام اجراي طرح سامانه گرمسیري در این استان است/تصویب توسعه میادین گازي وپالایشگاه گاز ایلام 

- موضوع اشتغال زایی، مسکن و ازدواج جوانان ایلامی نیازمند توجه جدي دولت است



تکمیل زنجیره تولید محصولات کشاورزي در سیستان وبلوچستان ضروري است

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/07/05

زاهدان- استاندار سیستان و بلوچستان گفت: تکمیل زنجیره تولید محصولات کشاورزي مانند خرما ضمن ایجاد اشتغال،
زمینه ساز رونق اقتصادي در استان می شود.

به گزارش آرانیوز:به نقل از روابط عمومی استانداري سیستان و بلوچستان، حسین مدرس خیابانی در نشست شوراي
معاونان و مدیران سازمان جهاد کشاورزي سیستان و بلوچستان با اشاره به اهمیت توسعه صنایع تبدیلی و غذایی، اظهار داشت: وجود
چنین صنایعی شرایطی را فراهم خواهد کرد که در زمان افزایش تولید محصولات و کاهش تقاضا براي تولیدات خام، مانع از ضایع

 
شدن آن و نوسانات منفی قیمت می شود. 

استاندار سیستان و بلوچستان ادامه داد: صنایع تبدیلی از میزان بیکاري هاي دائمی و فصلی در مناطق روستایی کم کرده و زمینه
مناسب براي توسعه بخش کشاورزي را فراهم می کند و به افزایش تولیدات، بهره وري، ایجاد فرصت هاي شغلی، تأمین نیازهاي

 
اساسی، پیوند با دیگر بخش هاي اقتصادي و کاهش نابرابري هاي منطقه اي منجر می شود. 

وي با بیان اینکه سالیانه بالغ بر پنج میلیون تن انواع محصولات کشاورزي در استان تولید می شود، بیان کرد: بسیاري از محصولات
کشاورزي داراي زمان تولید و مصرف محدودي هستند و تولید یا برداشت محصولات این بخش معمولاً در یک زمان مشخص و کوتاه
ولی مصرف در زمان طولانی تري انجام می شود و صنایع تبدیلی می توانند با حفظ و نگهداري محصولات در آنها به گونه اي تغییر و

 
تبدیل ایجاد کند که امکان مصرفشان در تمامی ایام سال میسر باشد. 

مدرس خیابانی افزود: هر چند سیستان و بلوچستان جزو استان هاي کم بارش و در شرایط نرمال بارندگی نیست ولی براي توسعه

 
بخش کشاورزي باید بیشتربه تقویت فرصت ها و ظرفیت هاي خاص منطقه پرداخت. 

استاندار سیستان و بلوچستان توجه خاص به تولید خرما و توسعه زنجیره ارزش آن، بهره گیري از تمام ظرفیت بازارهاي سطح کشور

 
براي فروش محصولات تولیدي استان، توسعه کشت میوه هاي گرمسیري بویژه موز وانبه و کشت هاي گلخانه اي را خواستار شد. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي دامپروري بویژه پرورش شتر، دام و طیور بومی گفت: بکارگیري فرصت همجواري با کشورهاي همسایه در
این زمینه ها می تواند موجبات رونق بخش کشاورزي و توسعه پایدار در منطقه شود. این استان فضاي مناسبی براي توسعه صنایع

 
کوچک دارد که نیاز به سرمایه گذاري آن چنانی نیست. 

مدرس خیابانی بر ارتقا و افزایش ظرفیت انبارش و مخازن بندر تجاري چابهار تاکید کرد و افزود: تلاش مسؤولان بر این است که

 
بخش کشاورزي جایگزین نفت شود. 

 
شرایط سرمایه گذاري در سیستان و بلوچستان باید تسهیل شود 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي سیستان و بلوچستان نیز در این نشست با بیان توانمندي هاي استان در زمینه شیلات، تولید گوشت



قرمز، تولید محصولات گرمسیري، گلخانه اي و باغی بویژه خرما و محصولات خارج از فصل و گیاهان دارویی گفت: این استان داراي
رتبه برتر در سرمایه گذاري و ایجاد اشتغال در بخش کشاورزي است و مزیت هاي بی نظیري دارد که با حمایت همه دست اندرکاران

 
می تواند به استان برخورداري تبدیل شود. 

محمدعلی نیکبخت افزود: نباید بگوییم سیستان و بلوچستان محروم است بلکه با برنامه ریزي و حذف محدودیت ها شرایط سرمایه
گذاري را تسهیل تا آهنگ توسعه استان رشد قابل ملاحظه اي پیدا کند. براي تحول در بخش کشاورزي سیستان و بلوچستان در

 
بخش هاي مختلف سند توسعه اي تدوین و محور برنامه هاي کاري سازمان جهادکشاورزي قرار گرفته است. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي گفت: با رفع محدودیت توسعه واحدهاي مرغداري، تلاش مضاعفی براي ایجاد واحدهاي جدید صنعتی
پرورش مرغ گوشتی در راستاي افزایش ضریب خوداتکایی استان به گوشت مرغ صورت گرفته و حدود 300 متقاضی در مسیر سرمایه

 
گذاري در این زمینه هستند. 

وي توسعه کشت هاي قراردادي و فعال سازي بازارچه هاي مرزي را فرصت ممتاز براي ایجاد اشتغال در بخش کشاورزي سیستان و
بلوچستان ذکر کرد.



نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟

منبع: برترین هاشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/07/05

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از
آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود.

دویچه وله: یکشنبه (دیروز) انتخابات پارلمان فدرال (سراسري) آلمان برگزار شد. آلمان داراي پارلمان فدرال (سراسري) و

 
منطقه اي است. هر منطقه فدرالی در آلمان، یک پارلمان محلی دارد. 

 
در این مطلب به جزئیات حقوق و مزایاي نمایندگان پارلمان فدرال آلمان پرداخته شده است. 

نمایندگی پارلمان در آلمان حرفه اي مشابه مشاغل دیگر نیست. شغل نمایندگان مبتنی بر انتخابات و راي مردم است و تمدید
کارشان نیز مستلزم تکرار این روند. طبق قانون، نمایندگان باید روي وظایف و کارآمدي خود تمرکز کنند. این اما بدان معنا نیست که

 
اجازه ندارند در جاي دیگر مشغول باشند. 

دیوان عالی آلمان (دادگاه حفاظت از قانون اساسی) چنین چیزي
را ممنوع نکرده؛ البته نمایندگان حقوق مکفی می گیرند و

 
فرصت چندانی هم برایشان باقی نمی ماند. 

بند سه ماده 48 قانون اساسی آلمان تصریح می کند که
نمایندگان باید در حدي تامین مالی شوند که نیازي به ممر

 
درآمد دیگر نداشته باشند. سقف میانگین دستمزد یک نماینده، باید هم سطح حقوق قاضی دادگاه باشد. 

این میزان که اول ژوئیه هر سال تعریف و تعیین می شود، در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص

 
که طبق جدول متداول، باید از آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

نمایندگان در عین حال مبلغی تحت عنوان "کمک هزینه" دریافت می کنند که براي مخارج مربوط به کارهایشان است. هر نماینده

 
عملا در دو جا انجام وظیفه می کند: اول در بوندستاگ (پارلمان فدرال) که مقر آن در برلین است و دوم در حوزه انتخاباتی خودش. 

طبعا دفتر نماینده در حوزه انتخاباتی مخارجی دارد. از طرف دیگر هر نماینده باید جایی در برلین براي زندگی داشته باشد و اجاره
بپردازد. سقف هزینه هاي این دو عرصه نیز همه ساله در اول ژانویه و بر اساس تورم و متوسط قیمت ها تعیین می شود. این مبلغ در

 
حال حاضر ماهانه بر چهار هزار و 560 یورو و 59 سنت بالغ می شود و مشمول مالیات نیست. 



 
امکانات و فضاي کار 

پارلمان آلمان (بوندس تاگ) در طول سال دست کم 20 هفته جلسه برگزار می کند و شرکت در نشست ها براي نمایندگان الزامی
است. به هر نماینده و رئیس دفترش، محلی به وسعت 45 متر مربع تعلق می گیرد؛ دفتري مبله با کلیه وسایل ارتباطاتی مرسوم.
نمایندگان می توانند براي رفت وآمد از وسایل نقلیه پارلمان استفاده کنند. از این گذشته، آنها کارت ویژه راه آهن سراسري براي تردد
رایگان در سطح کشور می گیرند و چنانچه براي امور کاري، با هواپیما سفر داخلی داشته باشند، هزینه پرواز به آنها برگردانده می

 
شود. 

هر نماینده سالانه تا حداکثر 12هزار یورو نیز براي مایحتاج اداري تنخواه مالی دریافت می کند. این بودجه البته نقدي نیست بلکه

 
باید صرف تهیه وسایلی چون لپ تاپ، موبایل، لوازم تحریر یا اتصال اینترنت و تجهیزات دیجیتال شود. 

در همین زمینه، موضوعی در سال 2009 سرخط خبرها شد که به ماجراي "مون بلان" (Montblanc) شهرت یافت. در آن سال
براي بیش از100 نماینده، خودنویس ها و خودکارهایی لوکس از این برند معروف با قیمت 68هزار یورو سفارش داده شده بود. سر و
صدا و اعتراض چنان بالا رفت که رئیس وقت پارلمان ناگزیر شد در لیست لوازم اداري سال 2010 تجدیدنظر کند. از آن زمان به بعد

 
وسایل تجملی در اختیار نمایندگان قرار نمی گیرد. 

 
دریافتی هاي جانبی 

در سال هاي اخیر همیشه بر سر درآمد و عواید جنبی بعضی نمایندگان بحث و اختلاف نظر وجود داشته است. چنانچه کسی افزون بر
حقوق نمایندگی، پول دیگري در می آورد، باید مراتب را امور اداري مجلس اطلاع دهد. حتی اگر این عایدي از محل شغل سابق

 
نماینده نیز باشد، باز باید آن را اعلام کرد. در دوره قانون گذاري قبلی، یک سوم نمایندگان شامل چنین مقرراتی بودند. 

بنیاد "اوتو - برنر" که به اتحادیه کارگران صنایع فلزي آلمان تعلق دارد، طی تحقیقی نتیجه گرفته که در آخرین دوره پارلمان،
نمایندگان وابسته به حزب دمکرات آزاد با 62 درصد، صدر لیست نمایندگانی با درآمدهاي جانبی هستند پس از آن نمایندگان احزاب
سوسیال مسیحی / دمکرات مسیحی با 42 درصد. فراکسیون این احزاب به طور معمول شامل کسانی می شود که در حوزه کارآفرینی،

 
مشاغل آزاد و سرمایه گذاري نیز فعالیت دارند. 

در پژوهش مربوطه مشخص شد که درآمد جنبی چهار نماینده فراکسیون محافظه کاران و یک نماینده حزب دمکرات آزاد متجاوز از

 
یک میلیون یوروست. 

 
اصلاح قوانین شفافیت 

موارد پرشمار رسوایی و جنجال بر سر درآمدهاي جنبی نمایندگان در آلمان باعث اصلاحاتی در مقررات مربوط به شفافیت مالی شده
است. از سال 2021 کلیه نمایندگان موظف شده اند درآمد حاصل از محل فعالیت هاي جانبی را طبق فرمول تعیین شده اطلاع دهند.
اگر عایدي اضافی نماینده، از محل فعالیت هاي ثانویه، سرمایه گذاري یا کارآفرینی، از ماهی 1000 یورو یا سالی 3000 یورو بیشتر
باشد، مبلغ مربوطه باید دقیقا و تا آخرین سنت اعلام شود. شراکت پنج درصد به بالا در شرکت ها نیز باید روشن و شفاف اظهار مالی

 
شوند. 



نقطه عطف رسوایی هاي مالی نمایندگان، افشاي زد و بند مربوط به دلالی ماسک در دوران پاندمی کرونا بود و این که تعدادي از
اعضاي فراکسیون احزاب محافظه کار سوسیال دموکرات / سوسیال مسیحی براي تامین و تحویل ماسک به وزارت خانه هاي ایالتی و
فدرال، کمیسیون هاي میلیونی به جیب زده بودند. این باعث شد تا لابی و واسطه گري نمایندگان براي اهداف تجاري ممنوع و

 
غیرقانونی اعلام شود. 

 
آیا نمایندگان اجازه دارند هدیه قبول کنند؟ 

تا قبل از تشدید قوانین شفافیت نمایندگان مجاز بودند بدون هیچ محدودیتی هدایا دریافت کنند و البته با این پیش فرض که هدیه
ها محمل پارتی بازي یا بهره بردن از موقعیت اجتماعی نماینده نباشند. مقررات فعلی اما هرگونه شائبه رشوه و فساد در مبادله هدایا

 
را مستوجب رسیدگی قانونی می داند. 

نکته جدید این است که نمایندگان اجازه ندارند از کسی یا جایی وجه نقد دریافت کنند. هم چنین نمی توانند براي سخنرانی هاي
مربوط به فعالیت پارلمانی خود پول بگیرند. نمایندگانی که زیاد به سفر می روند و هدایایی از سوي میزبان به آنها داده می شود، اجازه
نگه داشتن هدایاي گران تر از 200 یورو را ندارند. اگر قیمت هدیه بالاتر بود نماینده موظف است آن را یا به نهاد ریاست جمهوري

تحویل دهد یا معادل مبلغ هدیه را از جیب خود بپردازد تا به صندوق خزانه فدرال واریز شود.



نگین گردشگري ایران زمین

منبع: تجهیز نیوزشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/07/05

استان فارس یکی از استان هاي ایران است که در بخش جنوب این کشور واقع شده است.مرکز استان فارس،
کلانشهر شیراز است که بر طبق برآورد، پرجمعیت ترین شهر این استان و پنجمین شهر پرجمعیت کشور محسوب می شود.

پس از شیراز، شهرهاي مرودشت، جهرم و فسا به ترتیب پرجمعیت ترین شهرهاي این استان هستند و همگی بیشتر از ...

نگین گردشگري ایران زمین استان فارس یکی از استان
هاي ایران است که در بخش جنوب این کشور واقع شده
است.مرکز استان فارس، کلانشهر شیراز است که بر طبق
برآورد، پرجمعیت ترین شهر این استان و پنجمین شهر
پرجمعیت کشور محسوب می شود. پس از شیراز،
شهرهاي مرودشت، جهرم و فسا به ترتیب پرجمعیت ترین
شهرهاي این استان هستند و همگی بیشتر از 100 هزار

 
نفر جمعیت دارند. 

وجود مطهر سومین حرم اهل بیت (ع) شاه چراغ در شیراز و صدها اثر فرهنگی تاریخی که 11 اثر آن همچون مجموعه میراث جهانی
تخت جمشید، پاسارگاد، مجموعه باغ هاي ایرانی ارم و پاسارگاد و منظر ساسانی فارس به ثبت جهانی رسیده اند و وجود شاعران نامی

 
ایران زمین سعدي شیرازي و خواجه حافظ شیرازي، این دیار را به مقصد برتر گردشگري تبدیل کرده است. 

وجود 2 شهر جهانی صنایع دستی شیراز و منبت آباده و شهر ملی دست بافته هاي داري فیروزآباد و داشتن آداب ورسوم گوناگون و

 
گویش هاي مختلف فرصت هاي بی بدیلی را به استان فارس داده است. 

با توجه به شیوع بیماري کرونا و خسارت هایی که به بخش گردشگري واردشده است طی مدت یک سال 379 واحد از تأسیسات

 
گردشگري استان فارس تسهیلات ناشی از بیماري کرونا را به مبلغ دویست و دوازده هزار و 162 میلیون ریال دریافت کرده اند. 

در طی مدت این یک سال بیش از 500 هزار نفر گردشگر داخلی و بیش از 8 هزار نفر گردشگري خارجی از اماکن گردشگري فارس

 
بازدید کرده اند که 19/4 درصد رشد در بازدید را نسبت به مشابه سال گذشته شاهد هستیم. 

 
17 واحد از واحدهاي گردشگري استان فارس امسال گواهی نامه استانداردسازي را دریافت کرده اند. 

 
همچنین 1998 فقره بازدید از تأسیسات و مؤسسات گردشگري استان به انجام رسیده است. 

در حوزه سرمایه گذاري از مهرماه سال 1399 تاکنون 159 موافقت اصولی با حجم سرمایه گذاري بیش از 20 هزار میلیارد ریال براي
مجتمع گردشگري عمومی، مرکز تفریحی و سرگرمی، اردوگاه گردشگري، اقامتگاه بوم گردي، اقامتگاه سنتی، تفرجگاه، سفره خانه
سنتی، محیط و پارك گردشگري روستایی عشایري، محوطه هاي گردشگري، مهمان پذیر، هتل و هتل آپارتمان صادرشده است که



 
تعداد 3018 نفر اشتغال پیش بینی شده این پروژه ها خواهد بود. 

تعداد مجوزهاي صادرشده در بخش گردشگري 23 فقره است که حجم سرمایه گذاري براي این پروژه ها بیش از 1600 میلیارد ریال

 
برآورد شده است و تعداد 353 نفر اشتغال پیش بینی شده براي این پروژه ها خواهد بود. 

در بخش پروژه هاي زیرساخت هاي گردشگري استان فارس 24 فقره پروژه استانی با حجم سرمایه گذاري بیش از 44 میلیارد ریال و
19 فقره پروژه ملی با حجم سرمایه گذاري 51 میلیارد ریال وجود دارد.



تماشاي این فیلم ها اشک شما را در می آورد

منبع: خبر فوريشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/07/05

در این فیلم ها به عنوان بیننده شاهد غم و ناراحتی یک شخصیت تخیلی هستید. در این صورت می توانید با خیال راحت
اشک هاي خود را تخلیه کنید. شاید این ناراحتی اصلاً بد نباشد و حس خوشحالی ما را تقویت کند.

 در این فیلم ها به عنوان بیننده شاهد غم و ناراحتی یک
شخصیت تخیلی هستید. در این صورت می توانید با خیال راحت اشک هاي خود را تخلیه کنید. شاید این ناراحتی اصلاً بد نباشد و

 
حس خوشحالی ما را تقویت کند. 

اگرچه غم و ناراحتی احساس خوشایندي نیست، اما بسیاري از مردم دوست دارند این حس را تجربه کنند. این پدیده بیشتر در
شهروندان کشور هاي جهان اول دیده می شوند، زیرا آن قدر احساس راحتی می کنند که زندگی شان تکراري شده و دوست دارند در

 
آن تغییري ایجاد نمایند. همچنین وجود این حس ناب و رنج آور می تواند در تمام افراد با هر طبقه اجتماعی تأثیر ایجاد کند. 

 
 Dancer in the Dark - 2000 - 1. رقصنده در تاریکی

یک فیلم ملودرام به کارگردانی لارس ون تریر با نقش آفرینی بیورك در نقش اصلی، به یکی از تاثیرگذارتین فیلم هاي تاریخ سینما

 
تبدیل شده است. 

فیلم درباره زن جوانی از تبار چک به نام سلما است که در کارخانه اي در آمریکا کار می کند. داستان فیلم با کمک رقص و موسیقی،
که برخی از آن ها از فیلم هاي دیگر گرفته شده، نشان داده می شود. سلما به طور مرتب به تئاتر و کلاس درام می رود و به رقص و
موسیقی علاقه دارد. اما زمانی که از تخیلاتش جدا می شود در زندگی واقعی پسري به نام جین دارد که زندگی اش را وقف او کرده

 
است. راز او این است بینایی وي رفته رفته کمتر می شود و پسرش نیز بیماري او را به ارث برده است. 



 
 

تنها خواسته او این است که پیش از کورشدن پول عمل پسرش را جمع کند. اما همسایه مشکل ساز او یک پلیس به نام بیل است که
پول هاي او را پیدا کرده و با آن بدهی هاي خود را پرداخت می کند. سلما که حالا کور شده بیل را متهم به دزدي می کند، اما بیل
دست پیش را گرفته و به او تهمت می زند. بیل روي او اسلحه گرفته و به زنش می گوید با پلیس تماس بگیرد. پس از رفتن زنش

 
تفنگ را در دست سلما گذاشته و از او خواهش می کند که او را بکشد. سلما هم از سر ترحم او را می کشد. 

سلما دستگیر و متهم می شود. اما به خاطر آرامش بیل و پسرش حاضر نیست حقیقت را فاش کند؛ بنابراین سلما متهم به قتل شده و

 
باید قصاص شود. بااینکه با پول عمل می تواند به این حکم اعتراض کند، اما آن را پذیرفته و در عوض می خواهد پسرش عمل شود. 

در روز اعدام زمانی که طناب دار به گردنش آویخته می شود او به دشت می ترسد، اما زمانی که دوستش عینک پسر کوچکش را به
نشانه موفقیت عمل او در دستانش می گذارد، سلما کاملاً آرام شده، ترس از مرگ را فراموش می کند و با زمزمه موسیقی به دار

 
آویخته می شود. 

اگرچه برخی شدت ملودرام این فیلم را نقد می کنند، اما مفاهیم انسانیت و سبک فیلم سازي، در کنار غم موجود در داستان، این

 
فیلم را به یک فیلم موفق تبدیل می کند. 

 
 Three Colours: Blue - 1993 - 2. سه رنگ: آبی

درباره زیبایی و نمادگرایی موجود در این اثر هنري فرانسوي حرف هاي زیادي زده شده است، اما تأثیر واقعی این فیلم در غم عمیق

 
آن نهفته است. 

فیلم درباره زنی به نام ژولی است که در یک حادثهٔ رانندگی شوهر و دختر کوچکش را از دست می دهد. شوهر او آهنگساز مشهوري
است. ژولی با شنیدن اخبار بد در بیمارستان تصمیم به خودکشی می گیرد، اما جرئت این کار را نمی یابد و نمی تواند قرص ها را

 
بخورد؛ بنابراین این تصمیم را کنار می گذارد. 



 
 

او در واکنش به این درد و رنج تلاش می کند از خاطرات و دل بستگی هاي گذشتهٔ خود جدا شود. تمام یادگاري هاي همسر و
دخترش را رها کرده و در آپارتمان کوچکی به صورت گمنام، زندگی می کند. او سعی می کند در زندگی جدیدش آزاد و رها باشد،

 
زیرا تصور می کند دل بستگی باعث درد می شود. او آن قدر احساس پوچی می کند که حتی نمی تواند گریه کند. 

اما برخلاف جدایی او از دنیاي بیرون دیگران سعی می کنند به او دسترسی داشته باشند و کمکش کنند، حتی برخی تصادفاً این کار
را انجام می دهند. حقیقت این است که مردم ژولی را دوست دارند و او با خودش گرما و محبت به همراه می آورد. با وجود تمام تلاش

 
هایش نمی تواند مدت زمان طولانی در انزوا زندگی کند و تصمیم می گیرد دوباره ازلحاظ حسی به دیگران وصل باشد. 

در پایان فیلم می بینیم که ژولی براي اولین بار پس از تصادف گریه می کند. او درنهایت به این نتیجه می رسد که عزاداري از سر

 
عشق از زندگی بدون عشق بهتر است. 

 
 Million Dollar Baby - 2004 - 3. عزیز میلیون دلاري

معدود فیلم هایی وجود دارند که غم و رنج این فیلم را داشته باشند. این فیلم تنها حس غم و ویرانی را تداعی می کند. حتی براي

 
افزایش حس غم و درد از رنگ هاي تیره استفاده شده است. 

این فیلم به کارگردانی کلینت ایستوود درباره یک دختر بوکسور به نام مگی فیتزجرالد (با بازي هیلاري سوانک) با اصرار فراوان فرانکی
دان (با بازي کلینت ایستوود) مربی اي که بوکسر هاي موفقی را معرفی کرده است متقاعد می کند تا به او شیوهٔ مسابقه را بیاموزد و
او را نیز تبدیل به یک قهرمان کند. مگی به دلیل کمک به خانواده اش در میسوري به این موفقیت نیاز دارد و فرانکی به خاطر
رسیدن به موفقیت کاري و شخصی، زیرا در این زمینه احساس گناه می کند. سپس فرانکی مگی را به عنوان شاگرد انتخاب کرده و

 
قسمت اصلی داستان آغاز می شود. 



 
 

مگی با مربی گري فرانکی سخت تلاش می کند تا به مسابقات مختلف راه یافته و جایزه میلیون دلاري را به دست آورد. اما در یکی از

 
مسابقات او ضربه بسیار بدي از حرف دریافت کرده و به دلیل این ضربه گردنش شکسته و قطع نخاع می شود. 

باقی فیلم مگی را نشان می دهد که در آي سی یو بستري شده و قادر به حرکت نیست و فرانکی هم به این دلیل خود را ملامت می
کند. داستان زمانی بدتر می شود که خانواده مگی براي ملاقات او به بیمارستان می آیند و متوجه می شویم آن ها اصلاً نگران مگی

 
نیستند و تنها عضو خوب خانواده اوست. 

تنها چیزي که خانواده او را نگران کرده دارایی مگی است و اینکه به چه کسی می رسد. رفتار سرد خانواده و بدتر شدن حال او، باعث
می شود که مگی تنها به مرگ فکر کند. پس ازاینکه مگی تلاش می کند خود را بکشد و شکست می خورد، فرانکی به این نتیجه می
رسد که این تنها راه رهایی مگی است و تنها کاري که او می تواند براي مگی انجام دهد. او آدرنالین را به بدن او وارد کرده و مگی می

 
میرد. 

 
 The Fault in Our Stars - 2014 - 4. بخت پریشان

یک فیلم اقتباسی از رمان جان گرین درباره یک بیمار مبتلا به سرطان به نام هزل با بازي شیلین وودلی به کارگردانی جاش بون که

 
در شکل دادن به داستان این دو بیمار مبتلا به سرطان موفق عمل کرد. 

 
 



با دیدن این فیلم با هزل و آگوستس که می دانند در بستر مرگ هستند و از زمان خود استفاده می کنند، لذت می برید. عناصر
عاشقانه در کنار عناصر غم آلود، داستان عشق و زندگی این قهرمان ها را جذاب می کند. پایان غم انگیز نیز جذابیت فیلم را افزایش

 
می دهد. 

 
 La Strada - 1954 - 5. جاده

عشق باعث می شود انسان هاي خوب به کار هاي بد دست بزنند و انسان هاي بد کار هاي خوب انجام دهند. فیلم جاده در طی یک

 
ساعت و نیم این حقیقت را به خوبی نشان می دهد. 

جلسومینا یک دختر جوان است که توسط خانواده فقیرش به یک مرد معرکه گیر به نام زامپانو فروخته می شود. این مرد قوي و
خشن با جلسومینا همانند یک برده رفتار می کند. جلسومینا یک دختر زنده دل و بشاش است که برخلاف رفتار هاي زامپانو با او

 
فداکار و خوشحال است. درنتیجه سرنوشت جلسومینا غم انگیزتر به نظر می رسد. 

 
 

در طول سفر جلسومینا با معرکه گیر دیگري به نام احمق آشنا می شود که در گذشته با زامپانو مشکل داشته است. او با جلسومینا
دوست شده و درباره مسائلی با او صحبت می کند که براي جلسومینا ناراحت کننده است. او به جلسومینا می گوید که همه چیز مفید
است، حتی جلسومینا، حتی مروارید در دست او، اگر آن مروارید بی فایده باشد، همه چیز حتی ستارگان بی فایده خواهند بود. احمق
پیش از ترك آن ها از جلسومینا نیز می خواهد که ژامپانو را ترك کند، اما او نمی تواند؛ بنابراین دوباره به ژامپانو ملحق شده و به

 
سفرشان ادامه می دهند. 

آن ها در سفرشان به شهر بعدي دوباره با احمق روبرو می شوند که در جاده گیر کرده، زامپانو که می خواهد از او انتقام بگیرد به
شدت او را کتک زده و تصادفاً او را می کشد. این اتفاق به شدت جلسومینا را تحت تأثیر قرار داده و او را ناراحت می کند. زامپانو
تلاش می کند به او کمک کند، اما او بسیار افسرده است. به همین دلیل زمانی که جلسومینا در خواب است با پتویی او را پوشانده و

 
او را ترك می کند. 

سال ها بعد زمانی که زامپانو در شهري آواره بود آهنگی را می شنود که جلسومینا عادت داشت آن را بخواند. او پرس وجو می کند و
یک زن به او می گوید که صاحب این صدا از ساحل نزدیک شهر نجات داده شد. پدر آن زن جلسومینا را از آب نجات می دهد، اما او
زنده نمی ماند. زامپانو که از شنیدن این خبر آشفته شده به آن ساحل می رود و به پا هاي مرد می افتد. او که به یاد صحبت احمق،
در ابتداي فیلم، به ستاره ها خیره می شود، به زمین می افتد و گریه می کند. او خود را دلیل مرگ جلسومینا می داند و تنها کاري



 
که می تواند انجام دهد غم و ناراحتی است. 

 
 Biutiful - 2010 - 6. بیوتیفول

فیلمی به کارگردانی "الخاندرو اینیاریتو" برنده جایزه اسکار و با حضور "خاویر باردم" در نقش اصلی. در مرکز داستان مردي به نام
اکسبل قرار دارد که به همراه دو فرزندش در بارسلونا زندگی می کند. زنش به دلیل بیماري روانی و اعتیاد به الکل از خانواده جدا

 
شده است. 

 
 

اکسبل از فرزندان مراقبت کرده و درگیر مهاجران غیرقانونی است. او بین مردگ و زندگی دست و پنجه میزند. با این حال زمانی که
متوجه می شود به بیماري مرگباري دچار شده هیچ کدام از این ها اهمیت ندارند. اکنون پیش از هرکار دیگري و حتی پیش از درمان

 
باید براي آینده فرزندانش نگران باشد. 

 
 Grave of the Fireflies - 1988 - 7. مدفن کرم هاي شب تاب

اگر از آن دسته از افرادي هستید که به فیلم هاي غم انگیز علاقه دارید پس این فیلم قطعاً براي شما مناسب است. یک فیلم بسیار

 
ناراحت کننده که اگر به خاطر تأثیرگذاري اش نبود قطعاً از رده خارج می شد. 

این فیلم داستان یک خواهر و برادر است که پس از نابودي شهرشان کوب در ژاپن توسط نیرو هاي آمریکایی، به حال خودشان رها
شده اند. آن ها طی بمب گزاري مادر خود را از دست داده و با عمه خود فرار کرده اند. ازآنجایی که عمه آن ها خانواده خود را داشته
و چیزي براي خوردن ندارد، او نیز به نگهداري از آن ها تمایلی ندارد. آن ها براي کاهش نگرانی عمه خود از آنجا خارج شده و در

 
اطراف زندگی می کنند و منتظرند پدرشان، که یک کاپیتان نیروي دریایی است، بازگردد و آن ها را نجات دهد. 



 
 

آن ها به سختی زندگی می کنند و اوضاع خوبی ندارند، به خصوص خواهر کوچک تر ستسوکو که دچار سو تغذیه است. سیتا که
نگران بیماري خواهرش است شروع به دزدیدن غذا می کند. او پس از دستگیري مجبور است باقی مانده پول مادر را از حسابش خارج

 
کند. او در بانک متوجه می شود که ارتش ژاپن شکست خورده و پدر و سایر نیرو هاي دریایی کشته شده اند. 

او پس ازاینکه به همراه غذا نزد خواهرش بازمی گردد متوجه می شود که او در حال مرگ است و درحالی که سیتا مشغول حاضر
کردن غذا براي خواهرش است او می میرد. سیتا جسد خواهر را سوزانده و در یک بطري حلبی می ریزد و آن را با خود به یک

 
ایستگاه قطار می برد که سپس خودش هم در آنجا می میرد. 

تنها نکته مثبت از این داستان غم انگیز این است که می دانیم ارواح سیتا و ستسوکو هنوز زنده هستند و غمی ندارند. بااین حال این

 
صحنه پایانی فیلم است و نمی دانیم که بار غم این فیلم را سبک می کند یا خیر. 

 
 The Green Mile - 1999 - 8. مسیر سبز

 
این فیلم به گفته بسیاري غم انگیزترین پایان تاریخ سینما را دارد، به همین دلیل تعجبی ندارد که در این لیست قرار بگیرد. 

جان کافی یک مرد بی گناه است که به جرم قتل و تجاوز به دو دختر زندانی شده است. او یک مرد قوي سیاه پوست بود و آن دو
دختر کوچک و سفیدپوست. اما در زمان محاکمه مأمورین متوجه شدند او برخلاف ظاهر درشت اش فردي ساده و حساس است. در

 
حقیقت او جادویی است. 

 
 

او قدرت درمان و التیام بیماري هاي مختلف را دارد، اما این کار خودش را ضعیف می کند. مأمورین که نمی توانند او را نجات دهند از



او می خواهند در لحظات آخر از قدرت اش براي درمان و شفاي دیگران استفاده کند. بااین حال هیچ چیز نمی تواند مانع مرگ او
باشد. نگاه رئال و انسانی این فیلم مفاهیم اخلاق، عدالت و قضاوت را به سخره می گیرد و به همین دلیل یکی از برترین اقتباس هاي

 
سینمایی استفان کینگ محسوب می شود. 

این مرد بی گناه و مهربان به بدترین شکل ممکن از دنیا می رود و نگهبانان با دیدن این صحنه احساس گناه می کنند. همه آن ها با

 
مرگ جان کافی به گریه می افتند، همانند بیننده ها. 

 
 Sansho the Bailiff - 1954 -9. سانشوي مباشر

 
این فیلم داستان بردگی یک خانواده ثروتمند در دوران هی آن ژاپن را نشان می دهد که هنر و وحشی گري را به نمایش می گذارد. 

یک حاکم محبوب توسط ارباب فاسد تبعید می شود. همسر و فرزندانش براي امنیت بیشتر به نقاط مختلف فرستاده می شوند. چند
سال بعد متوجه می شویم که همسر او در یک خانه بدنام زندگی کرده و فرزندانش برده سانشوي مباشر هستند. او با بردگانش رفتار

 
بدي دارد بنابراین فرزندان متوجه می شوند که باید از او اطاعت کنند. 

چند سال می گذرد، فرزندان او بزرگ شده اند و ده سال است که در اردوگاه زندگی می کنند. آنجو، دختر حاکم، عاقل و فهمیده
است و تلاش می کند از آنجا فرار کند، اما برادرش زوشیو سنگدل است و به یکی از نوکران وفادار سانشو تبدیل شده که بهترین راه را

 
زندگی در آن اردوگاه می داند. 

 
 

اما زمانی که یکی از دوستان آن ها بیمار است آن ها تصمیم می گیرند او را از آن اردوگاه خارج کنند؛ بنابراین فرصت فرار ایجاد شده
است. زوشیو به همراه زن بیمار آنجا را ترك کرد و به صومعه اي را می یابند تا او را درمان کنند. اما آنجو حواس نگهبانان را پرت
کرده و دستگیر می شود. او که نمی خواهد محل پنهان شدن برادرش را افشا کند و می داند که او را مجبور می کنند خودش را می

 
کشد. 

زوشیو به مقر حکومتی رفته، هویت اش را فاش کرده و به دنبال پدر می گردد. مشاور اعظم به او اطلاع می دهد که پدرش از دنیا

 
رفته، اما او می تواند به جاي پدرش حکمرانی کند. زوشیو می پذیرد و پس از کسب قدرت بردگان آن اردوگاه را آزاد می کند. 



اگرچه او موفق می شود، اما پس از آگاهی از مرگ خواهرش غضبناك شده و قدرت حکومتی را رد می کند. سپس به امید یافتن

 
مادرش راهی می شود، اما پس از رسیدن به آن خانه متوجه می شود که مادرش نیز از دنیا رفته است. 

سپس با شنیدن آهنگ مادرش به دنبال صدا رفته و به یک زن نابینا کنار ساحل برخورد می کند. او مادرش است. پس ازاینکه به او
می گوید زوشیو است آن ها به هم ملحق شده و براي از دست دادن خانواده و روز هاي خوششان عزاداري می کنند، بااین حال پایان

 
خوبی است. 

 
 Schindler’s List - 1993 - 10. لیست شیندلر

زمانی که صحبت از فیلم هاي غم انگیز به میان می آید این فیلم در صدر قرار دارد، زیرا احساساتتان را دستخوش تغییر کرده و به

 
طورکلی ویران گر و غم انگیز است. 

این فیلم در درجه اول به جریان هولوکاست اشاره دارد. بدترین فاجعه در تاریخ انسانیت. یکی از بهترین فیلم سازان تاریخ سینما

 
توانسته از دل این فاجعه مرگ بار یک داستان زیبا بیرون بکشد و آن را در اختیار بیننده قرار دهد. 

 
 

اغلب شما داستان این فیلم را می دانید. اسکار شیندلر تاجري معمولی است که عضو حزب نازي می باشد، او موفق می شود کارخانه
اي را با پول یهودیانی که در خفا با آنان شریک شده بخرد. سپس یهودیان را به عنوان کارگر در کارخانه اشتغال می دهد. زیرا
استخدام آن ها ارزان تر است. رفته رفته این راه فراري براي بعضی از یهودیان می شود که در قرنطینه مانده اند و خطر مرگ هر

 
لحظه آنان را تهدید می کند. زیرا کارگردان کارخانه تحت سرپرستی شیندلر قرار می گیرند. 

پس ازاینکه قانون نهایی تصویب می شود، نگاه شیندلر از تجارت به انسانیت تغییر می کند. او با تهیه یک لیست افرادي را که قرار

 
است به آشویتز برده شوند به کار می گیرد و به این وسیله جان هزاران نفر را نجات می دهد. 

در پایان فیلم که غم انگیزترین لحظه فیلم است، یهودیان آزاد شده اند و در آن لحظه شیندلر حسرت می خورد که چرا جان افراد
بیشتري را نجات نداد، در این اندیشه است که با فروش خودرو یا حتی گیره لباسش می توانست جان چند نفر را نجات دهد. درحالی
که او با نجات جان هزاران نفر احساس گناه می کند، بیننده اي که کاري انجام نداده است حال بدتري پیدا می کند، زیرا نجات

یافتگان شیندلر حتی یک قطره از آن اقیانوس بی کران قربانیان نیز نبودند.



سامانه موکب اشتغال محرومان به منظور رفع فقر در سمنان ایجاد شد

منبع: تابناكشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/07/05

 
سامانه موکب اشتغال محرومان به منظور رفع فقر در سمنان ایجاد شد 

رئیس اداره راهبري شغلی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان سمنان گفت: سامانه موکب اشتغال محرومان به منظور رفع فقر و

 
ایجاد اشتغال پایدار با استفاده از ظرفیت هاي جامعه اسلامی، اقدام به برپایی موکب الکترونیکی "emookeb.ir" کرده است. 

به گزارش تابناك سمنان مجید شریفی رئیس اداره راهبري
شغلی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان سمنان با بیان اینکه
سامانه موکب اشتغال محرومان، برگرفته از فرهنگ امام حسین
(ع) و اربعین است ابراز داشت: در این سامانه 12 نوع خدمت در
حوزه هایی مانند آموزش، کاریابی، مشاوره و ارائه ایده کسب و

 
کار ارائه می شود. 

او افزود: از ابتداي فعالیت این سامانه در استان سمنان بیش از 160 نفر خادم درسطح استان در حوزه هایی، چون آموزش، تامین مواد

 
اولیه، کاریابی و استخدام اعلام امادگی کرده و بیش از 470 مورد خدمت به نیازمندان در حوزه اشتغال صورت گرفته است. 

رئیس اداره راهبري شغلی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان سمنان گفت: این سامانه با هدف مردمی کردن فعالیت هاي کسب و
کار، توسعه فرهنگ عدالت اجتماعی و کمک به هم نوع و استفاده از ظرفیت هاي مردمی در راستاي ایجاد شغل از ابتداي سال 1400
شروع به فعالیت کرده است و استان سمنان به عنوان یکی از استان هاي پیشرو در این حوزه اقدام به برپایی موکب فیزیکی اشتغال

 
براي اطلاع رسانی و فرهنگ سازي در سطح گسترده کرده است. 

شریفی بیان کرد: در این سامانه هر فرد، ارگان و نهاد و سازمانی می تواند در مسیر تفکر امام حسین (ع) گام بردارد و براي اشتغال

 
زایی محرومان هرخدمت که از دستش برمی آید انجام دهد. 

او ابراز داشت: خدمت گیرندگان که از سمت مراجع داراي صلاحیت مانند کمیته امداد امام خمینی (ره) و مراکز نیکوکاري شناسایی

 
می شوند، نیازمندي آن ها توسط خادمین تایید می گردد. 

رئیس اداره راهبري شغلی کمیته امداد امام خمینی (ره) استان سمنان گفت: موکب اشتغال محرومان استان سمنان تا هفتم مهر ماه

 
هر روز از ساعت 17 الی 21 پذیراي مراجعه کنندگان در پارك موزه دفاع مقدس سمنان است. 

 
لطفا مارا در شبکه هاي اجتماعی یاري کنید: 

 
اینستاگرام تابناك سمنان 



 
 Email: semnantabnak@gmail.com

yjc :منبع



بیان تفکیکی صلاحیه هاي علمی و اجرایی سرپرست دانشگاه تهران

منبع: ایرناشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/07/05

تهران-ایرنا- دکتر سیدمحمد مقیمی 30 شهریور با حکم وزیر علوم سرپرست دانشگاه تهران شد. انتصاب این چهره علمی
سرشناس رشته مدیریت براي دانشگاهی به گستردگی و تاثیرگذاري دانشگاه تهران پیرو احراز شایستگی هاي علمی و اجرایی

در طول حیات علمی وي صورت گرفت. دراین متن صلاحیت هاي وي به تفکیک برشمرده شده است.

تهران-ایرنا- دکتر سیدمحمد مقیمی 30 شهریور با حکم
وزیر علوم سرپرست دانشگاه تهران شد. انتصاب این چهره
علمی سرشناس رشته مدیریت براي دانشگاهی به
گستردگی و تاثیرگذاري دانشگاه تهران پیرو احراز
شایستگی هاي علمی و اجرایی در طول حیات علمی وي
صورت گرفت. دراین متن صلاحیت هاي وي به تفکیک

 
برشمرده شده است. 

 
سوابق اجرایی 

مقیمی براي تکیه زدن بر کرسی بزرگانی که روزي در
مسند ریاست دانشگاه تهران نشستند، شایستگی هاي لازم
را پله به پله و با تجربه آموختن در جایگاه هاي اجرایی
پایینتر حاصل کرد. ریاست کمیسیون علوم انسانی دانشگاه

تهران که شامل هفت دانشکده این دانشگاه بزرگ است؛ معاونت اداري مالی دانشگاه تهران که پرمسئولیت ترین معاونت و رئیس
پردیس فارابی دانشگاه تهران که تحولی بنیادین در مفهوم پردیس هاي دانشگاهی بوده از مهمترین سمت هاي اجرایی او در دانشگاه
تهران بوده است. مقیمی در این سمت ها یکی از موثرترین متصدیان دوران تلقی می شود. پردیس فارابی دانشگاه تهران در زمان
ریاست ایشان به یکی از بزرگترین مراکز دانشگاه تهران تبدیل شد و بناي ساختمانهاي جدید براي دانشکده ها، ایجاد رشته هاي
جدید دانشگاهی، جذب اعضاي هیات علمی جوان و دانشجویان پرشمار، ایجاد تسهیلات رفاهی باکیفیت همچون استخر براي پرسنل

 
از جمله یادگارهاي او است. 

در سمت معاون اداري مالی نیز به عنوان مدیري رفاه گرا که به کیفیت زندگی اعضاي هیات علمی و کارکنان اهمیت می دهد،
محبوبیت بالایی در میان پرسنل دانشگاه تهران کسب کرد. علاوه بر این، او در سازمان مهمی همچون دیوان محاسبات کشور معاونت

 
آموزش و برنامه ریزي را برعهده داشته اند. 

 
سوابق علمی 

علاوه بر درجه استاد تمامی در رشته مدیریت دولتی، دکتر مقیمی رئیس کرسی یونسکو در کارآفرینی بوده که این سمت بیانگر



 
آشنایی عمیق وي با سازوکارهاي سازمان هاي بین المللی فرهنگی است. 

سردبیري نشریات علمی-پژوهشی «توسعه کارآفرینی» و «مدیریت اسلامی» و مدیر مسئولی و عضویت در هیئت تحریریه نشریات
متعدد علمی پژوهشی داخلی و بین المللی و دبیري چندین همایش ملی برعهده او بوده است. در کنار این فعالیت ها، به عنوان یک
فرد علمی هرگز پژوهش هاي باکیفیت را به عنوان مسئولیت اصلی یک عضو هیات علمی از نظر دور نداشته و سوابق درخشان علمی
وي در انتشارات و نشریات معتبر بین المللی و داخلی از نقاط قوت پررنگ اوست که در ذیل به طور مختصر مورد اشاره قرار می گیرد.

 
استنادات علمی 

دانشگاهیان بر اهمیت استنادات علمی به عنوان اعتباربخشی سایرین بر کیفیت کاري یک پژوهشگر، یکصدا و متفق القولند. اساساً در
جهان علمی کیفیت یک پژوهشگر بر میزان ارجاعات سایرین بر کارهاي او سنجیده می شود. پژوهش هاي مقیمی بیش از یک هزار و
170 ارجاع از سایر پژوهشگران حوزه هاي علمی مدیریت در سطح بین المللی دریافت کرده اند که این عدد در حوزه هاي مرتبط با

 
علوم انسانی قابل توجه است و ایشان را یکی از پراستنادترین پژوهشگران کشور نموده است. 

رتبه هشتم پراستنادترین پژوهشگر مدیریت اسلامی در جهان به تنهایی نشان دهنده وزن علمی مقیمی است. جایزه برترین مقاله در
پایگاه اطلاعاتی امرالد Emerald Best Paper Award نیز یکی از دستاوردهاي ارزشمند علمی است که کیفیت بالاي پژوهشی

 
او در سطح جهانی را بازتاب می دهد. 

 
کتاب هاي بین المللی 

سرپرست دانشگاه تهران از معدود دانشگاهیان ایران است که در انتشارات با درجه اعتبار بالاي جهانی، کتاب درسی منتشر کرده اشت
. دو کتاب وي که پس از گذراندن داوري هاي ریزبینانه و سختگیرانه توسط انتشارات معتبر Emerald منتشر شده است از

 
پرارجاعترین کتابها در حوزه مدیریت اسلامی هستند. 

کتاب اصول و مبانی مدیریت اسلامی Principles and fundamentals of Islamic Management تالیف مقیمی یکی

 
از منابع معتبر درسی مدیریت اسلامی است که در دانشگاه هاي کشورهاي گوناگون تدریس می شود. 

Organizational Behavior Management: An عنوان کتاب دیگر اوي مدیریت رفتار سازمانی با رویکرد اسلامی
Islamic Approach است که همچون کتاب اول منبعی معتبر و جهانی در زمینه مدیریت اسلامی است و به عنوان یک کتاب

 
درسی در دانشگاه هاي مختلف مورد استفاده قرار می گیرد. 

 
کتاب هاي داخلی 

علاوه بر دو کتاب فوق الذکر، دکتر مقیمی مولف کتابهاي دانشگاهی و علمی متعددي به زبان فارسی توسط انتشارات مختلف است.

 
کتابهاي پرشمار که می توان در سه حوزه اصلی کارآفرینی، مدیریت اسلامی، و مدیریت دولتی دسته بندي کرد. 

در حوزه کارآفرینی او از مولفان برتر کشور به شمار می آیند و شاخه هاي متنوع کارآفرینی در کتابهاي ایشان مورد توجه قرار گرفته
است که این امر می توان امیدي براي تحقق دانشگاه نسل سوم یعنی دانشگاه کارآفرین باشد. عمده ترین کتابهاي وي در حوزه



کارآفرینی که توسط انتشارات معتبر دانشگاهی کشور منتشر شده اند عبارتند از: «نظریه هاي کارآفرینی»، «مبانی کارآفرینی»، «دایره
المعارف کارآفرینی»، «کارآفرینی در نهادهاي جامعه مدنی» و «کارآفرینی در سازمان هاي دولتی». این کتابها به عنوان منابع درسی
رشته کارآفرینی در مقطع کارشناسی ارشد و دکتري تدریس می شوند. کتاب مبانی کارآفرینی ایشان به عنوان اثر برجسته دهه

 
هشتاد برگزیده شد. 

تالیفات این استاد دانشگاه تهران در حوزه مدیریت دولتی که رشته تخصصی اوست پرشمارند و پاره اي از معتبرترین کتابهاي این
رشته را در بر می گیرند. کتاب هایی همچون «نظام هاي اداري پیشرفته»، «بودجه ریزي دولتی: نظریه ها اصول و کاربردها از تنظیم

 
تا کنترل»، «مباحث ویژه مدیریت دولتی»، «مدیریت تطبیقی»، «اداره امور حکومتهاي محلی». 

دو مجموعه کتاب ارزنده در حوزه مدیریت عمومی و مدیریت بحران از تالیفات متمرکز موضوعی مقیمی است. مجموعه اي هفت
جلدي شامل «ارتباطات رهبري بحران»، «مهارت هاي ارتباطات بحران»، «ارتباطات رسانه اي در بحران»، «ارتباطات بحران»، «تاب
آوري بلایا و بحران»، «حکمرانی بلایا و بحران»، و «مدیریت بحران سازمانی» را پوشش داده است و از منابع مهم مدیریت بحران

 
کشور تلقی می شود. 

مجموعه دوازده جلدي مدیریت شامل «مدیریت رفتار سازمانی»، «مبانی سازمان و مدیریت»، «مدیریت امور عمومی و دولتی»،
«مدیریت منابع انسانی»، «روانشناسی سازمانی»، «مدیریت صنعتی»، «مدیریت مالی»، «مدیریت بازرگانی»، «مدیریت آموزش»،
«مدیریت استراتژیک و کارآفرینی» و «مدیریت دانش و فناوري اطلاعات»، یک مجموعه جامع از شاخه هاي مدیریت است که منبعی

 
مطالعاتی و عملی براي مدیران و دانشجویان است. 

کتابهاي استاد دانشگاه تهران در مدیریت اسلامی، همچون «اصول و مبانی مدیریت از دیدگاه اسلام» به عنوان منابع اصلی این درس

 
در مقاطع مختلف تحصیلی به شمار می آیند. 

مجموعه کتابهاي فوق الذکر که در طول عمر علمی دکتر مقیمی نگاشته شده اند و برآیند سه حوزه کارآفرینی، مدیریت اسلامی و
مدیریت دولتی تطابق کاملی با ماموریت رئیس دانشگاه تهران دارد، که ایجاد دانشگاهی کارآفرین برپایه اصول مدیریت نهادهاي دولتی

 
در یک جامعه اسلامی است. 

 
یادداشت هاي علمی با رویکرد موردکاوي 

مقیمی در کنار آثار پژوهشی فوق الذکر، یادداشت هاي مدیریتی متعددي نیز با رویکرد مستندسازي تجربیات مدیریتی به عنوان
الگوهاي عمل در دانش مدیریت به جا گذاشته که از جمله آنها می توان به «شهید دکتر چمران، الگویی براي سبک مدیریت آتش به
اختیار»، «مدیریت بحران بر مبناي عذرخواهی به سبک سردار حاجی زاده» و «مدیریت بر مبناي اخلاص؛ جوهره مکتب شهید
سلیمانی» اشاره کرد. انگیزه نگارش یادداشت هاي سه گانه، شناسایی عناصر مدیریت بومی و مستندسازي تجربیات عملی بوده و از
مطالعه موردي (Case study) تصمیمات ژنرالها و فرماندهان نظامی و کاربرد آنها در مدیریت که از شیوه هاي متعارف و مرسوم
علمی است پیروي کرده است. از آنجا که فرماندهی نظامی یکی از برجسته ترین نمودهاي دانش مدیریت در عمل به شمار می رود،
تالیفات مدیریتی بسیاري در سطح جهان به موردکاوي تجربیات فرماندهان جنگی و تحلیل مدیریتی آنها پرداخته اند و در مدارس
مدیریتی جهانی تدریس می شوند. این رویکرد توسط دکتر مقیمی در نگاشت یادداشت هاي فوق به کارگرفته شد و انتظار می رود

 
تجربه مدیریت دانشگاه تهران، موردکاوي هاي جدیدي را این بار در حوزه مدیریت سازمان دانشگاهی بزرگ و برجسته موجب شود. 



سرپرست دانشگاه تهران همچنین یادداشت هاي دیگري براي تبدیل تجربیات به الگوهاي عمل نگاشته که یکی از مهمترین آنها با
عنوان «حکمرانی بحران در جهان اسلام در مبناي تعاون محوري» اصل کمتر توجه شده تعاون را این بار در مدیریت بحران مطرح
کرده و الگوي جدیدي براي مدیریت بحران با مشارکت عمومی ارائه کرده است. در یادداشت عملی دیگري، به شناسایی «چالش هاي
مدیریتی اجراي سند الگوي اسلامی ایرانی- پیشرفت» پرداخته اند و تجربیات سیاستگذاري حاصله از طی این مسیر را به عنوان سند

 
علمی ارائه کرده است. 

 
نتیجه گیري 

به عنوان یک نتیجه گیري از رزومه دکتر محمد مقیمی می توان انتخاب وي را انتخابی بسیار مبارك براي دانشگاه تهران و مجموعه
آموزش عالی کشور دانست. تسلط او به وجوه گوناگون دانش مدیریت نویدبخش پیاده سازي یک مدیریت اصولی در مجموعه اي
متنوع، گسترده و جامع با مسئولیت هاي مختلف آموزشی، پژوهشی و اجتماعی همچون دانشگاه تهران است. سوابق ارزشمند علمی و
پژوهشی مقیمی، آشنایی با بالاترین معیارهاي بین المللی را تضمین می کند و تجربیات موفق اجرایی در توسعه کمی و کیفی
مجموعه ها با رعایت کرامت انسانی و رفاه پرسنل و دانشجویان، بارقه امیدي بر ارتقاي جایگاه دانشگاه تهران و افزایش اثرگذاري در

 
بهبود زیست جامعه اسلامی ما می تاباند. 

علاوه بر این نظر به شرایط اقتصادي کشور، رویکرد کارآفرینی ایشان می توان بهره گیري از فرصت هاي مناسب براي کسب
درآمدهاي پایدار و خودکفایی دانشگاه تهران از بودجه دولتی را تحقق بخشد و شاهد یک دانشگاه نوین به عنوان الگویی براي تحول

 
آموزش عالی کشور باشیم. 

 
برچسب ها 

 
- کار آفرینی 

 
- یونسکو 

 
- دیوان محاسبات کشور 

 
- سید محمد مقیمی 

- دانشگاه تهران



استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل از دولت رأي اعتماد گرفتند

منبع: شعار سالشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/07/05

شعار سال: جلسه هیات دولت بعد از ظهر یکشنبه به ریاست سید ابراهیم رئیسی برگزار شد و در این جلسه استانداران
منتخب استان هاي سمنان، یزد و اردبیل از هیأت وزیران رأي اعتماد گرفتند. در جلسه امروز هیات وزیران اعضاي دولت پس

از بررسی سوابق اجرایی و مدیریتی آقایان سید محمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و سید حامد ...

شعار سال: جلسه هیات دولت بعد از ظهر یکشنبه به ریاست سید ابراهیم رئیسی برگزار شد و در این جلسه استانداران منتخب

 
استان هاي سمنان، یزد و اردبیل از هیأت وزیران رأي اعتماد گرفتند. 

در جلسه امروز هیات وزیران اعضاي دولت پس از بررسی سوابق اجرایی و مدیریتی آقایان سید محمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و

 
سید حامد عاملی، به آنها به ترتیب به عنوان استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل رأي اعتماد دادند. 

آقاي سیدمحمدرضا هاشمی پیش از این به عنوان معاون استاندار و فرماندار شهرستان مشهد (از سال 1398 تاکنون)، سرپرست
استانداري استان قم (در سال 1397) و معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی این استان (در سال 1396)، مدیرکل امنیتی و انتظامی
استانداري خراسان شمالی (در سال 1392) فعالیت داشته است. وي همچنین در سال 1390 به عنوان فرماندار نمونه استان خراسان
شمالی، در سال هاي 93 و 95 به عنوان فرماندار برتر استان سمنان و در سال 1398 به عنوان فرماندار برتر استان خراسان رضوي

 
انتخاب شد. 

آقاي مهران فاطمی داراي مدرك دکتري در رشته آب و هواشناسی (مخاطرات آب و هوایی)، کارشناسی ارشد جغرافیاي طبیعی (اقلیم

 
شناسی) و کارشناسی مهندسی منابع طبیعی (مرتع و آبخیزداري) از دانشگاه یزد است . 

از سوابق مدیریتی و اجرایی ایشان می توان به مشاور و مدیرکل حوزه استاندار یزد در دولت هاي نهم و دهم، مدیر راه اندازي دفتر
نخبگان استان یزد به عنوان نخستین دفتر استانی کشور، عضو هیأت مدیره بنیاد توسعه تعاون و کارآفرینی، رئیس شوراي هماهنگی

 
تشکل هاي سراسري مردم نهاد استان یزد و عضو شوراي برنامه ریزي و توسعه این استان اشاره کرد. 

آقاي سید حامد عاملی متولد 1356 و داراي مدرك دکتراي علوم ارتباطات و کارشناسی ارشد علوم ارتباطات اجتماعی از دانشگاه آزاد

 
اسلامی واحد علوم تحقیقات تهران و نیز کارشناسی مهندسی صنایع از دانشگاه صنعتی اصفهان است. 

وي پیش از این در سِمَت هایی همچون مشاور استاندار و دبیر ستاد تشویق و حمایت از سرمایه گذاران استان اردبیل، معاون برنامه
ریزي استانداري اردبیل و رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، دبیر شوراي برنامه ریزي و توسعه استان اردبیل و معاون

 
برنامه ریزي و عضو موظف هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران فعالیت داشته است. 

 
آیین نامه اجرایی تعیین قیمت خرید برق با توجه به سازوکار بازار در بورس به تصویب رسید 

هیأت وزیران در ادامه و در اجراي حکم بند (ب) ماده (44) قانون برنامه ششم توسعه، به منظور افزایش بازدهی نیروگاه ها و تعیین



 
قیمت برق با استفاده از سازوکار بازار در بورس، آیین نامه اجرایی این بند از قانون مذکور را تصویب کرد. 

بر اساس آیین نامه فوق، وزارت نیرو موظف است به منظور افزایش بازدهی و ضریب بهره وري نیروگاه هاي حرارتی، صدور موافقت
اصولی یا انعقاد قرارداد خرید برق براي طرح هاي احداث نیروگاه هاي جدید مقیاس بزرگ سیکل ترکیبی با بازدهی نامی بین 55 تا
60 درصد و یا مقیاس کوچک با مجموع بازده الکتریکی و حرارتی حداقل 70 درصد (بازده الکتریکی حداقل 42 درصدي) را در

 
اولویت قرار دهد. 

همچنین به منظور ایجاد انگیزه لازم براي توسعه سرمایه گذاري در احداث نیروگاه هاي بازدهی بالا، برنامه افزایش نرخ سوخت
نیروگاهی حداکثر یک دوره پنج ساله به تصویب شوراي اقتصاد خواهد رسید، به گونه اي که نرخ سوخت نیروگاهی معادل متوسط
بهاي گاز با تعرفه صنعتی گردد. منابع مالی حاصل از افزایش نرخ سوخت نیروگاهی از طریق افزایش متناسب تعرفه برق مشترکان
بابت پوشش تعهدات مربوط به سرمایه گذاري با اولویت تکمیل بخش بخار نیروگاه هاي گازي دولتی و خصوصی و نیز اجراي طرح

 
هاي بهینه سازي در صنعت برق اختصاص می یابد. 

مطابق این آیین نامه، فروش برق واحدهاي تولید پراکنده حرارتی مقیاس کوچک و نیروگاه هاي تجدیدپذیر در بورس انرژي بلامانع
است. وزارت نیرو نیز موظف است سازوکارهاي لازم براي عرضه برق این نیروگاه ها در بورس انرژي را حداکثر ظرف یکسال فراهم

 
آورد. 

علاوه بر این، بهاي ترانزیت کلیه مشترکانی که برق خود را از طریق بورس انرژي ایران تأمین می نمایند، بر اساس ماده (1)

 
دستورالعمل بند (ت) ماده (48) قانون برنامه ششم توسعه کشور تعیین خواهد شد. 

شعارسال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته ازپایگاه خبري جماران ، تاریخ انتشار: 4 مهر 1400، کدخبر:1526179 ،
www.jamaran.news



قزوین در مسیر توسعه گردشگري و شناسایی فرصت هاي سرمایه گذاري

منبع: میراث آریاشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/07/05

براي تقویت زیرساخت هاي گردشگري و به منظور تثبیت
جایگاه مقصدي قزوین طی یک سال گذشته تلاش شده تا
درکنار حمایت از مشاغل آسیب دیده این صنعت به دلیل
شیوع پاندمی کرونا، براي حمایت و تسهیل روند اجرایی و
اداري متقاضیان سرمایه گذاري در سال ""پشتیبانی ها و
مانع زدایی ها"" و نیز شناسایی فرصت هاي داراي اولویت
سرمایه گذاري به ویژه در حوزه گردشگري آبی اقدام هاي

 
موثري انجام شود. 

 
تشکیل کمیته گردشگري آبی و شناسایی فرصت هاي سرمایه گذاري داراي اولویت در حوزه گردشگري آبی 

پیرو تفاهم نامه منعقدشده بین وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی و وزارت نیرو براي بهره برداري از ظرفیت سدها،
رودخانه و بندها براي توسعه گردشگري آبی سه مکان مستعد در استان شامل آبگرم یله گنبد، سد انحرافی زیاران و سد نهب به
منظور جذب سرمایه گذار و ایجاد فضاهاي گردشگري آبی شناسایی و به تصویب کارگروه بین دو وزارتخانه رسید که در همین راستا
فرآیند جذب سرمایه گذار براي ایجاد زیرساخت هاي توسعه گردشگري آبی در این مناطق با تشکیل جلسات کمیته گردشگري آبی
استان و بازدید از ظرفیت هاي سد انحرافی زیاران واقع در شهرستان قزوین و سد نهب واقع در شهرستان تاکستان آغاز شده و در

 
دست بررسی است. 

 
تشکیل کمیته دائمی نظارت بر تاسیسات گردشگري استان 

با توجه به شیوع پاندمی کرونا و ضرورت تشدید نظارت بر واحدها به منظور بررسی مستمر نحوه ارائه خدمات مطابق با دستورالعمل
هاي بهداشتی ابلاغی ستادهاي ملی و استانی مبارزه با کرونا، کمیته دائمی نظارت بر تاسیسات گردشگري به دبیري اداره کل میراث
فرهنگی ،گردشگري و صنایع دستی و همراهی انجمن حرفه اي واحدهاي پذیرایی استان تشکیل شد. در بازدیدهاي این کمیته که به
صورت هفتگی و مستمر انجام می شود، کارشناسان نظارت حوزه معاونت گردشگري و نمایندگان اداره کل تعزیرات حکومتی، سازمان
صنعت، معدن و تجارت، بهداشت، ستاد اقامه نماز، دامپزشکی، پلیس اماکن و انجمن حرفه اي واحدهاي پذیرایی استان به عنوان
اعضاي ثابت حضور دارند و طی یک سال گذشته بیش از 2200 بازدید نظارتی توسط این کمیته از تاسیسات گردشگري استان انجام

 
شده است. 

 
بهره برداري از فاز دوم مجتمع گردشگري بامسان واقع در منطقه نمونه گردشگري باراجین 



فاز دوم پروژه گردشگري - اقامتی بامسان هم زمان با روز جهانی گردشگري در مهر ماه سال 1399 با سرمایه گذاري شرکت گنجینه
سیرروشن باراجین در فضایی به مساحت 1408 مترمربع با حجم سرمایه گذاري 100 میلیارد ریال با 13 اتاق، 26 تخت با حضور

 
دکتر جمالی پور استاندار قزوین و مسئولین استانی به بهره برداري رسید. 

 
رونمایی از اطلس طبیعت گردي استان 

هم زمان با هفته گردشگري در مهرماه سال 1399 از کتاب راهنماي جاذبه هاي طبیعی استان قزوین با رویکرد ساماندهی فعالیت

 
هاي طبیعت گردي با حضور استاندار قزوین و مسئولین استانی رونمایی شد. 

این کتاب به همت اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان در 238 صفحه تهیه و منتشر شده که در آن 150
جاذبه طبیعی استان همراه با کیوآرکد، مسیرهاي گردشگري، نقشه گرافیکی مسیرها و آثار طبیعی ثبتی استان براي آشنایی

 
گردشگران معرفی شده است. 

 
اجراي فرآیند استانداردسازي 14 واحد اقامتی 

به دنبال اجراي ماده 12 آیین نامه ایجاد، اصلاح، تکمیل، درجه بندي و نرخ گذاري تاسیسات گردشگري و نظارت بر آنها، فرآیند
ارزیابی و استانداردسازي واحدهاي اقامتی سطح استان با همکاري شرکت آتیه پژوهان کیفیت ""عامل تطبیق استانداردهاي کیفیت
خدمات تاسیسات گردشگري در استان قزوین"" در حال انجام است که در اجراي این طرح، طی یکسال گذشته فرآیند
استانداردسازي 14 واحد اقامتی سطح استان شامل چهار هتل، شش مهمانپذیر و یک هتل آپارتمان در مرحله اجرایی قرار دارد و سه

 
واحد شامل دو هتل و یک هتل آپارتمان موفق به اخذ گواهینامه کیفیت خدمات گردشگري شده اند. 

 
افتتاح یک مجتمع خدماتی- رفاهی بین راهی، یک هتل آپارتمان و یک اقامتگاه بومگردي 

هم زمان با روز جهانی گردشگري در مهرماه 1399 هتل آپارتمان اطلس واقع در خیابان نوروزیان شهر قزوین با حجم سرمایه گذاري
35 میلیارد ریال در فضایی به مساحت 1290 مترمربع با 18 اتاق و اشتغال زایی براي 10 نفر با حضور استاندار و مسئولین استانی

 
افتتاح شد که با بهره برداري از این واحد تعداد 72 تخت به ظرفیت اقامتی استان اضافه شده است. 

همچنین هم زمان با این ایام اقامتگاه بومگردى رزجرد نیز با حجم سرمایه گذارى 22میلیاردریال در زمینى به مساحت 1000مترمربع
با زیربناى 210مترمربع به بهره برداري رسید. این اقامتگاه با ظرفیت پنج اتاق،16تخت و اشتغال زایی براي چهار نفر احداث شده و با

 
افتتاح آن تعداد واحدهاى بوم گردى استان به 11عدد افزایش یافت. 

مجتمع خدماتی-رفاهی آفتاب البرز عصمت آباد نیز هم زمان با هفته دولت سال 1400 در شهرستان بوئین زهرا در زمینی به مساحت

 
سه هکتار و زیربناي 1800 مترمربع با اعتباري بالغ بر 200 میلیاردریال با اشتغال زایی براي 22 نفر به بهره برداري رسید. 

 
آغازبه کار مجدد تله سیژ و افتتاح پیست اسکی کامان و زرشک 

پروژه تله سی یژ و پیست اسکی منطقه نمونه گردشگري کامان و زرشک از پروژه هاي مهم و تأثیرگذار در حوزه گردشگري استان
است که بااعتبار بالغ بر 2000 میلیاردریال در دي ماه 1399 به بهره برداري رسید، احداث خانه هاي اسکیمویی، راه اندازي پیست



آموزش با مجوز فدراسیون اسکی کشور، نصب سیستم حفاظتی و امنیتی، اتصال پیست اسکی به ایستگاه مبدأ و راه اندازي سایت

 
پرواز پاراگلایدر از دیگر پروژه هاي اجراشده در منطقه نمونه گردشگري کامان و زرشک است. 

 
برگزاري پروژه دانش آموزي کارسوق قزوین شناسی 

با توجه به شیوع پاندمی کرونا و محدودشدن آموزش هاي حضوري در حوزه گردشگري، این دوره آموزشی با هدف تعمیق شناخت
ارزش هاي مواریث تاریخی و طبیعی در بین دانش آموزان و ترویج فرهنگ و اخلاق گردشگري با رویکرد توسعه پایدار این صنعت با
همکاري اداره کل آموزش و پرورش استان به صورت مجازي برگزار شد و در آن دانش آموزان با مباحث و مفاهیم مرتبط با میراث

 
فرهنگی آشنا شدند و قوانین ثبت آثار شاخص طبیعی و فرهنگی و نحوه ثبت محل دقیق اثر روي نقشه به آنها آموزش داده شد. 

 
برگزاري تور دو روزه معرفی جاذبه هاي گردشگري قزوین با حضور فعالان گردشگري کشور 

در این برنامه که در قالب تور آشناسازي جاذبه هاي گردشگري استان برگزار شد، بیش از 50 فعال حوزه گردشگري از سایر استان

 
هاي کشور در سفر خود به استان قزوین با جاذبه هاي گردشگري شهر قزوین و شهرستان آوج آشنا شدند. 

 
تشکیل نخستین انجمن حرفه اي راهنمایان گردشگري استان 

به منظور سامان دهی و نظام مند شدن فعالیت هاي گردشگري راهنمایان استان، بسترسازي براي استفاده از ظرفیت بخش خصوصی
در پیشبرد اهداف توسعه گردشگري و نیز ارتقاي سطح مهارت فعالان این حوزه، انجمن حرفه اي راهنمایان گردشگري بر اساس
دستورالعمل نحوه تشکیل و فعالیت تشکل هاي حرفه اي صنعت گردشگري با برگزاري انتخابات هیات مدیره فعالیت خود را آغاز کرد
که بهبود وضعیت شغلی راهنمایان و تلاش براي پیشبرد اهداف توسعه صنعت گردشگري در استان از عمده فعالیت هاي هیات مدیره
این انجمن به شمار می رود که بر اساس برنامه ریزهاي به عمل آمده به منظور ارتقاء توان علمی و تخصصی راهنمایان، ضمن برگزاري

 
دوره هاي آموزشی مورد نیاز، همکاري هاي مستمر براي تداوم و پیشرفت این انجمن نیز ادامه خواهد داشت. 

 
سایر اقدامات حوزه گردشگري قزوین در سالی که گذشت 

همچنین صدور 49 فقره موافقت اصولی تاسیسات گردشگري با حجم سرمایه گذاري بالغ بر 11هزار میلیاردریال و اشتغال زایی براي
بیش از 1500 نفر، صدور 17 فقره مجوز ایجاد تاسیسات گردشگري با حجم سرمایه گذاري بالغ بر هزار میلیاردریال و اشتغال زایی
براي بیش از 250 نفر، صدور شش پروانه بهره برداري با اعتبار بالغ بر 470 میلیارد ریال، آموزش بیش از 1400 نفر با برگزاري هشت
دوره آموزشی حضوري و مجازي، پرداخت 48/111 میلیاردریال تسهیلات کرونا به 202 فقره پرونده، اعطاي هفت فقره تسهیلات به
سرمایه گذاران حوزه گردشگري به مبلغ 293 میلیاردریال و اشتغال زایی براي 194 نفر و وجود 60 پروژه درحال اجرا با حجم سرمایه
گذاري بالغ بر 18 هزار میلیاردریال و اشتغال زایی براي بیش از 3400 نفر از جمله اقدامات حوزه گردشگري قزوین به شمار می روند.

 
حوزه گردشگري قزوین در پساکرونا 

تشویق و حمایت متقاضیان سرمایه گذاري در حوزه گردشگري، شناسایی و تهیه بسته هاي سرمایه گذاري، برگزاري جشنواره ملی
شیرینی هاي سنتی و محصولات کشاورزي با حضور استان هاي داراي ظرفیت در حوزه سوغات و ... براي معرفی ظرفیت هاي سوغات
در حوزه گردشگري، هماهنگی با شوراي هماهنگی بانک هاي استان و معاونت اقتصادي استانداري قزوین براي ایجاد امکان اعطاي



تسهیلات کم بهره به تاسیسات گردشگري از محل کمک هاي بلاعوض و ...شرکت در نمایشگاه هاي گردشگري داخلی و بین المللی و
برگزاري فم تورهاي گردشگري از اهم برنامه هاي حوزه گردشگري قزوین در دوران پسا کرونا به شمار می رود.



پرداخت 930میلیارد ریال تسهیلات کرونا به فعالان گردشگري استان اصفهان
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با برنامه ریزي هاي انجام شده در یک سال گذشته و براي
تشویق سرمایه گذاران به حضور در صحنه گردشگري
استان اصفهان، مجوز فعالیت تاسیس 22 خانه مسافر براي
متقاضیان و سرمایه گذاران در سطح استان صادر شد و در
طی همین مدت مجوز 27 خانه مسافر تمدید و دوره هاي
آموزشی مجازي مبارزه با بیماري کرونا ویژه فعالان و
مدیران در خانه هاي مسافر استان با حضور کارشناسان
ارشد اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی

 
و مرکز بهداشت استان برگزار شد. 

همچنین در یک سال گذشته مجوز بهره برداري از 25 اقامتگاه سنتی صادر و مجوز 15 اقامتگاه سنتی هم تمدید شد، همچنین مجوز
فعالیت 8 دفتر خدمات مسافرتی و گردشگري در پهنه استان اصفهان نیز توسط معاونت گردشگري اداره کل میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی استان اصفهان صادر شده است. 

 
استانداردسازي فعالیت هاي گردشگري استان اصفهان 

با توجه به لزوم به روزرسانی فعالیت هاي گردشگري استان در طی یک سال گذشته، تعداد 33 مورد گواهینامه حرفه اي فعالیت در
حوزه گردشگري سلامت همراه با 10 گواهینامه حرفه اي کسب و کار گردشگري در فضاي مجازي همراه با گواهینامه استاندارد سازي

 
7 واحد اقامتی در سطح استان صادر شده است. 

 
حمایت از فعالان گردشگري در ایام شیوع کرونا 

با توجه به شیوع چندباره بیماري کرونا، معاونت گردشگري اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اصفهان تلاش
کرد تا با جلب حمایت بانک ها، تسهیلات لازم به منظور حمایت از تاسیسات گردشگري استان اختصاص یابد، بر این اساس در طی
یک سال گذشته با تمهیدات اندیشیده شده توسط این معاونت، مبلغ 930 هزار میلیون ریال تسهیلات بانکی به جوامع هفت گانه

 
گردشگري استان همچون واحدهاي اقامتی، بومگردي ها، سفره خانه هاي سنتی و مراکز تفریحی تخصیص یافته است. 

همچنین از محل تسهیلات کمک هاي فنی و اعتباري، مبلغی بالغ بر 37 هزار میلیون ریال تسهیلات به سرمایه گذاران طرح هاي

 
گردشگري در قالب 24 طرح گردشگري و پیش بینی اشتغال 90 نفر تخصیص پیدا کرد. 



 
آموزش علاقه مندان و فعالان گردشگري استان اصفهان 

اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان اصفهان در طی یک سال گذشته علی رغم شیوع بیماري کرونا موفق به
برگزاري 93 دوره آموزشی به صورت مجازي از طریق 8 موسسه گردشگري ویژه علاقه مندان و فعالان گردشگري استان شده است،
در طی این مدت تعداد 702 نفر در دوره هایی همچون راهنمایان فرهنگی، راهنمایان طبیعت گردي، مدیران فنی دفاتر خدمات
مسافرتی، مدیریت عمومی تاسیسات گردشگري و کارشناس ارزیاب واحدهاي گردشگري در پهنه استان اصفهان آموزش هاي لازم را

فرا گرفتند.



بررسی مشکلات اقتصادي ایلام
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صادرات از طریق مرز مهران به کشور عراق، تکمیل سامانه گرمسیري بعنوان یک پروژه اقتصادي و اشتغالزایی مزیت هاي
مهمی براي گذر از مشکلات اقتصادي ایلام هستند.

صادرات از طریق مرز مهران به کشور عراق، تکمیل سامانه گرمسیري بعنوان یک پروژه اقتصادي و اشتغالزایی مزیت هاي مهمی

 
براي گذر از مشکلات اقتصادي ایلام هستند. 

دوم مهرماه و مصادف با سالروز گرامیداشت دفاع مقدس در
چهارمین سفر استانی دولت سیزدهم، ایلام میزبان رئیس
جمهوري بود و این نوید و بارقه امیدي براي طلایه داران هشت
سال حماسه و ایثار که پیشانی عتبات عالیات و راه کربلاي معلا
در آستانه اربعین حسینی است تا با برنامه ریزي هاي اصولی و
مدون راه برون رفت ایلام از محرومیت و توسعه نیافتگی کم کم

 
هموار شود. 

پدیده هاي شومی، چون فقر، محرومیت، بیکاري پنهان و مزمن،
فقدان فرصت هاي اشتغال، مهاجرت اجباري به سایر استان ها،

اعتیاد، بالا رفتن تصاعدي طلاق در سال هاي اخیر روبرو بوده است و از سوي دیگر مهاجرت قشر تحصل کرده این استان یکی از

 
معضلات اصلی استان ایلام و همچنین بیشتر استان هاي کشورمان است. 

به گفته دکتر موسی نژاد استاد دانشگاه آزاد اسلامی ایلام میزان خودکشی در چند سال گذشته در ایلام و10شهرستان تابعه آن به
طرز اسفناکی بالاتر رفته است که واقعا فاجعه است به طوري که بر حسب جمعیت استان که کوچکترین استان کشور از این مقیاس
است در کشور در صدر رنکینگ این معضل اجتماعی قرار گرفته است و آمار مرگ و میر بر اثر کرونا که از عدد1000در این
بازه20ماهه گذشته است مزید بر علت شده و باعث کم انگیزگی و کم توجهی مسئولان به آسیب هاي اجتماعی که پیش تر در بالا

 
ذکر آن رفت شده است. 

این آسیب هاي کلان و فاکتور هاي عدم توسعه و توسعه نیافتگی براي مردم ایلام آسیب هاي اجتماعی، اقتصادي با بار آورده است؛

 
این در حالی است که امروزه نیاز به رشد و توسعه مترادف با خروج از فرایند زندگی معنی شده است. 

استان ایلام با برخورداري از محصولات نامطلوب عدم توسعه سناریوي بعضی دوگانگی ها و عدم تعادل هاست؛ این دوگانگی ها در
ابعاد مختلف اقتصادي، اجتماعی، سیاسی و... نمود یافته است که از یک طرف استان هایی، چون تهران، اصفهان، مرکزي، شیراز، تبریز
و... قد علم کرده و از طرف دیگر استان هاي ایلام، سیستان و بلوچستان، کردستان، لرستان، کهگیلویه و بویراحمد و... سر برآورده



 
است. 

تمرکز بر افزایش رشد صادرات از مرز مهران به کشور عراق، بعنوان یک مزیت مهم و همچنین تکمیل سامانه گرمسیري بعنوان یک
پروژه اقتصادي و اشتغالزاي و تکمیل زنجیره تولید در بخش نفت و گاز و توسعه رونق بخش گردشگري براي گذر از مشکلات

 
اقتصادي هستند. 

سامانه بزرگ گرمسیري و سد بزرگ کنجانچم با هدف حل مشکلات کشاورزان مهمترین مصوبه جلسه شوراي اداري استان بود. با
اختصاص اعتبار لازم شبکه آب و طرح آبرسانی به شهرستان ملکشاهی که سال هاست مردم این شهرستان را با مشکل مواجه کرده

 
است تکمیل می شود. 

استفاده از تمام ظرفیت هاي استان ایلام براي توسعه همه جانبه توسعه میادین نفت و گاز با هدف اشتغال زایی در استان ایلام با

 
موضوع اشتغال که در دستور کار دولت قرار گرفته است. 

استانی که از نظر توزیع فضایی یکی از چهره هاي محروم و از مناطق توسعه نیافته و به عبارتی دقیق تر کمتر توسعه یافته کشور
نسبت به سایر مناطق کشور قلمداد شده و به شمار می رود که دهستان زردلان شهرستان تازه تاسیس هلیلان با فاصله 220
کیلومتري از مرکز ایلام بدون اغراق شاید آخرین نقطه دنیا باشد که هنوز امکانات ابتدایی زندگی در روستا هاي گلدره، شاران میدر،
باغ، چنارآباد و... هم در دسترس مردم نیست و مردم این منطقه با دامداري اندك و تهیه ذغال از جنگل هاي منطقه روزگار می

 
گذرانند. 

سال هاي گذشته مشکلاتی ازجمله تحریم ها، تورم، افزایش قیمت مواد اولیه و... سبب شد برخی از تولیدکنندگان و صنعتگران توان
مقابله با مشکلات را نداشته و اقدام به تعطیلی واحد هاي تولیدي خود کنند که این امر مشکلات دیگري از قبیل بیکاري کارگران و
کاهش تولید را در پی داشت. به گفته تعدادي از صنعتگران ایلامی، بیش از 90 درصد دلیل رکود واحد هاي صنعتی در استان ایلام به

 
مشکلات مالی مربوط می شود. 

ده ها واحد تولیدي در استان ایلام که فعالیت آن ها اشتغال صد ها نفر را درگذشته به دنبال داشته، به دلیل مشکلات مالی و عدم
همکاري برخی بانک ها تعطیل شده اند و رفع مشکلات واحد هاي تولیدي و بازگشت آن ها به چرخه تولید نیازمند توجه و مساعدت

 
مسئولان است. 

علی رغم تلاش هایی که در مناطق و شهرستان هاي مختلف آن صورت گرفته هنوز ناهمگونی و نابرابري در جذب فرصت هاي زندگی
انسانی تر و به طور کلی پارادوکس هایی را با توجه به موقعیت جغرافیایی و توپولوژي خاص در خود می پروراند؛ برخی از این فاکتور
ها ساختاري بوده و ریشه در ساختار اقتصادي، اجتماعی، سیاسی و موقعیت ژئوپلتیک این استان دارد و در واقع بازخورد داخلی داشته
و بعضی دیگر دستاورد و کارکرد سیاست ها و راهبرد هایی بوده که توسط دولتمردان مرکزي و محلی در این منطقه آزمون شده اند.

 
اغلب نیاز هاي مناطق خاصی برآورده شده که به عدم تعادل نسبی در توسعه ساختار ها بین آن ها منجر شده است. 

با توجه به این که صنعت و تولید تأثیر بسزایی در توسعه اقتصادي استان ایلام دارد و باید قوانینی که مانع تولید و اشتغال هستند

 
برداشته شود و از صنعتگران و تولیدکنندگان حمایت شود فعالیت آن ها براي توسعه استان فراهم شود. 

با توجه به ظرفیت هاي استان ایلام درزمینهٔ نفت-گاز، پتروشیمی، گردشگري نباید جوانان استانی که پتانسیل هاي بالایی در حوزه
هاي مختلف دارد با مشکل بیکاري مواجه باشند.





وضعیت عجیب تورم و گرانی / مردم توان خرید تخم مرغ هم ندارند!
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جامعه شناسان معتقدند که پدیده تورم سبب شکاف اجتماعی، فقر بیشتر و فساد خواهد شد و جامعه را در آستانه انفجار قرار

 
خواهد داد. 

 تورم پدیده اي ساختاري و اقتصادي است که پیامدهاي مهمی
در سطح کنش و ساختار دارد. این پدیده بر جنبه هاي مختلف ذهنی و ارتباطی در زندگی روزمره کنشگران تأثیر می گذارد؛ ازاین رو،
علاوه بر بحث اقتصادي می توان تاثیر تورم را بر اجتماع هم مشاهده کرد. افزایش تورم فقط به محیط اقتصادي محدود نمی شود.
بسیاري از ناهنجاري هاي اجتماعی معلول این پدیده هستند. پژوهش هاي دانشگاهی نشان می دهند که هر گاه تورم فزاینده اي در

 
اقتصاد رخ دهد، انتظارات تورمی نیز تشدید می شوند. 

این علامت بیش از هر چیز نااطمینانی و آینده هراسی موجود در فعالان اقتصادي و آحاد جامعه را بازتاب می دهد. تورم با افزایش
نابرابري، ظن گروه هاي پایین درآمدي را نسبت به بی عدالتی و نداشتن سهمی در کیک اقتصاد، تشدید می کند. با این تصور، رابطه
دولت و ملت به شدت آسیب می بیند و سطح همکاري ملت براي پیشبرد اهداف دولت به حداقل می رسد. علاوه بر این، رابطه مردم
با یکدیگر نیز تحت الشعاع ترکش ها قرار می گیرد و اعتماد و اطمینان طرف هاي مبادله (مردم جامعه) به یکدیگر به حداقل می
رسد؛ در مجموع در حوزه اقتصادي، تورم عامل بی ثباتی و از بین بردن اشتغال است و در حوزه هاي غیراقتصادي ردپاي آن در

 
تخریب سرمایه اجتماعی، افزایش جرم و جنایت و... دیده می شود. 

 
در همین راستا ما در گسترش نیوز گفتگویی داشتیم با یک استاد جامعه شناس، براي خواندن مشروح این گزارش با ما همراه باشید: 



 
 

 
جولان تورم و گرانی در جامعه 

امان االله قرایی مقدم جامعه شناس و استاد دانشگاه در گفتگو با خبرنگار گسترش نیوز درباره تاثیر تورم بر افزایش فقر و نابود کردن
عدالت اجتماعی اظهار کرد: بر اساس «تئوري مازلو و هرزبرگ» اولین نیاز انسان تامین معیشت است. در جهان امروز شهر نشینی
وسعت یافته و میزان افرادي که در بخش کشاورزي سابقا فعال بودند و از آن راه رزق روزي می کردند رو به کاهش رفته است. اکنون
جامعه به سمتی رفته که بازارهاي کالا نقش اساسی در تامین معیشت مردم پیدا کرده اند. تورم و گرانی امروز به گونه اي شده است

 
که مردم دیگر حتی توانایی خرید کالاهایی همانند تخم مرغ، برنج، مرغ و میوه جات را ندارند. 

وي درباره عوارض تورم بر جامعه اظهار کرد: ناراحتی روحی و روانی و فشار بر خانواده ها از عوارضی است که در پی افزایش گرانی و
تورم ایجاد شده است. در این میان نباید افزایش بزهکاري در جامعه را نادیده گرفت. اکنون بنا بر آمارها بیش از 60 میلیون نفر ایرانی
نیاز به تامین معیشت دارند و از این بین 30 میلیون نفر نیز زیر خط فقر هستند. تورم و گرانی بنیان زندگی مردم را بهم ریخته است.

 
به قول آن شعر معروف « بر احوال آن باید گریست که دخلش بود نوزده و خرجش بیست» 

 
شکم گرسنه دین و ایمان نمی فهمد 

این استاد دانشگاه ادامه داد: وقتی که روزانه از دهک متوسط کشور به طبقه پایین افزوده می شود. یعنی جامعه در حال فروپاشی
شدید است و خط فقر و شکاف اجتماعی رو به گسترش است. ما اگر طبقه متوسط را به قول «لویید وارنر» به دو طبقه بالاي متوسط
و و متوسط رو به پایین تقسیم کنیم. از طبقه متوسطه به بالا به سمت متوسط روبه پایین و متوسط پایین به سمت فقر ریزش می

 
کند. 

قرایی مقدم بیان کرد: معیشت اصل و اساس زندگی است و اگر تامین نشود سبب افزایش طلاق، فرار دختران از خانه، دزدي و فحشا
خواهد شد. شکم گرسنه که دین و ایمان نمی فهمد. کشور ما اکنون جز بالاترین کشورها در زمینه تورم است. مشخص است که با این



اوضاع جامعه از نظر روحی، روانی، اقتصادي و حتی سیاسی آسیب زا خواهد بود. از نظر «کارل مارکس» این اتفاق از نظر سیاسی می
تواند خطراتی را به دنبال داشته باشد. اگر تورم را با همه محدودیت هایی که وجود دارد نتوانند مهار کنند، قشر عظیمی از جمعیت

 
کشور که در حدود 80 درصد از جامعه را شامل می شود با مشکلات شدیدي روبه رو خواهند شد. 

وي ادامه داد: وقتی تخم مرغ به عنوان قوت غالب مردم به شانه اي بیش از 40 هزار تومان رسیده است یعنی تورم و گرانی به جان
جامعه شهري افتاده است و مردم دچار چه کنم چه کنم شده اند. ادامه این روند سبب افزایش نارضایتی ها و شکاف اجتماعی بیشتر

 
خواهد شد تا به انفجار اجتماعی منجر شود. 

 
ثروتمندان ایران ده برابر آمریکا 

این استاد جامعه شناسی ادامه داد: بر اساس آمار میزان ثروت مندان ایران از آمریکا بیش از 10 برابر است. اینها کسانی هستند که با
رانت، تقلب و رشوه به این ثروت افسانه اي و باد آورده رسیده اند. حال این عده اي که از طبقات بالاي شهرنشین هستند کسانی اند
که از تورم در جامعه سواستفاده می کنند. از میان این افراد است که «خاوري، جزایري، زنجانی و طبري» شکل می گیرد. همه موارد
ذکر شده به این علت شکل گرفته است که روابط مداري در کشور حاکم است. در نتیجه معلوم است که این عده قلیل خواهان

 
پابرجایی تورم در کشور هستند. 

قرایی مقدم در پایان اظهار کرد: اینگونه است که به قول شاعر نامور شیخ عجل سعدي شیرازي: « یکی از حکما پسر را نهی همی کرد

 
از بسیار خوردن که سیري مردم را رنجور کند. 

 
گفت: اي پدر! گرسنگی خلق را بکشد، نشنیده اي که ظریفان گفته اند به سیري مردن به که گرسنگی بردن. 

 
گفت: اندازه نگهدار، کُلوا وَ اشرَبوا وَ لا تُسْرِفوا. 

 
نه چندان بخور کز دهانت بر آید/ نه چندان که از ضعف جانت بر آید» 

اکنون از ضعف جان مردم در آمده. تورم یکی از نشانه هاي بارز اقتصاد مریض است. اقتصادي که سیاست زده شده و اقتصادي که به

 
قول ماکس وبر دست نااهلان افتاده است. در نتیجه تورم و گرانی را بالا می برند و روز به روز مردم فقیر و فقیر تر می شوند. 

منبع: گسترش نیوز



تعاونی هاي مسکن تقویت می شوند/کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/07/05

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان
هم برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد. نوشته تعاونی هاي مسکن تقویت

می شوند/کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن اولین بار در جهان صنعت نیوز. پدیدار شد.

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان هم

 
برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد. 

به گزارش جهان صنعت نیوز:   حجت االله عبدالملکی در مورد
وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت کار
این است که محور فعالیت هاي اقتصادي را تعاونی بگذاریم و به
هر دلیل اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود.
این مساله فرصت بسیار خوبی را براي همه حوزه ها از جمله
اشتغال ایجاد می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه
هاي استارتاپی می توانند در قالب تعاونی ها متشکل شوند و

 
فعالیت خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن
شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون

 
مسکن جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم درآمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه

 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می



 
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد. 

 
 -
-



کدام کارگران پاداش تولید می گیرند؟

منبع: بورسانشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/07/05

اشتراك گذاري افزودن به علاقه مندي ها

 
پسندیدن 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی گفت: زمانی که کارگاه به نقطه سود برسد بر اساس توافق پاداش تولید به کارگران داده می
شود. اکبر قربانی کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی در برنامه کارگر ایرانی درباره اعتراض به راي اداره کار گفت: وقتی کارگر از

 
کارفرما شکایت و اداره ي کار راي صادر می کند دو طرف 15 روز فرصت دارند که به این راي اعتراض کنند. 

وي بیان کرد: اگر کارفرما و یا کارگر نسبت به راي صادره ظرف 15 روزه کاري اعتراض کنند این اعتراض وارد است و در هیات بررسی

 
می شود ورود دادخواست مجدد مشروط بر این است که در بازه ي زمانی تعریف شده انجام شود. 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی درباره ي تسویه سنوات با قرارداد موقت بیان کرد: یکی از مباحثی که مطرح شد این بود که
راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري بر این بود که سنواتی که قبلا به کارگران قراردادي پرداخت شده است با استناد به ماده 31

 
قانون کار علی الحساب محسوب شود، ولی ظاهرا کارفرمایان به این مسئله اعتراض کردند. 

قربانی با بیان این که سنوات علی الحساب فقط براي قرارداد هاي یک ساله و بیش تر است تصریح کرد: موضوعی که اتفاق افتاده این
است که اگر کارگري در یک مجموعه اي قراردادش یک سال و بیش تر باشد در آن صورت سنوات علی الحساب محسوب می شود در

 
غیر این صورت نحوه محاسبه ي سنوات همان سالی است که محاسبه شده و علی الحساب محسوب نخواهد شد. 

پاداش تولید به چه کسانی تعلق می گیرد؟ کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی اظهار کرد: پاداش تولید به استناد ماده 47 قانون



 
کار یک بحث کاملا قانونی است و طرفین قرارداد می تواند کارگر و کارفرما یا نماینده ي آنها باشد. 

ماده 47 قانون کار چه می گوید: به منظور ایجاد انگیزه براي تولید بیش تر، کیفیت بهتر، تقلیل ضایعات و افزایش علاقه مندي و بالا
بردن سطح درآمد کارگران طرفین قرارداد دریافت و پرداخت افزایش تولید را مطابق که به تصویب وزیر کار و امور اجتماعی تعیین

 
می شود منعقد می نمایند. 

قربانی بیان با اشاره به قانون 47 قانون کار بیان کرد: استناد ماده 47 قانون کار بر این است که براي ایجاد انگیزه در کارگر و همچنین
بالا بردن کیفیت محصولات تولیدي که همه ي کارفرمایان به دنبال آن هستند پاداش تولید پرداخت شود، چون که ما یک سري

 
هزینه ي ثابت و متغیر تولید داریم و هر چقدر کارفرما بتواند میزان تولیدات را افزایش دهد به همان اندازه سودش بیش تر می شود. 

وي افزود: در یک کارخانه یا شرکت یک نقطه سر به سر را براي تولید انتخاب می کنند مثلا 100 واحد تولید کنند می شود نقطه سر
به سر در آن نقطه کارفرما به جایی می رسد که دیگر زیان نیست و سودي هم نیست بعد از آن نقطه می شود سود حالا کارفرما ها با
کارگران یا نمایندگان آنها قرارداد می بندند که اگر به نقطه سود رسیدند یک درصدي بر اساس توافق بین طرفین به کارگران آن

 
مجموعه داده می شود. 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی با بیان این که در هیچ جا از قانون کارفرما را به بستن قرارداد طولانی مدت با کارگري که
سابقه کاري بالایی دارد اجبار نکرده است گفت: مدتی تشکل هاي کارگري دنبال این مسئله بودند که کارگرانی که بیش از 10 سال

 
در یک مجموعه اي کار می کنند قرارداد آنها دائمی یا بلند مدت شود، ولی این موضوع محقق نشد. 

بازنشستگی پدر به فرزندان ذکور تعلق می گیرد؟ قربانی درباره تعلق حقوق بازنشستگی پدر به پسر تصریح کرد: نکته اساسی این است
که حقوق بازنشستگی به فرزندان ذکور تعلق نمی گیرد فقط در دو حالت خاص فرزند پسر می تواند مستمري پدر را دریافت کند
حالت اول این است که به سن قانونی نرسیده باشند و یا اشتغال به تحصیل داشته باشند در غیر این صورت به هیچ وجه حقوق

 
بازنشستگی پدر به پسر تعلق نمی گیرد. 

وي افزود: شرط دوم این است که بر اساس نظر کمیسیون پزشکی سازمان تامین اجتماعی فرزند پسر از کار افتاده باشد و توان کار

 
کردن نداشته باشد در این حالت هم مستمري پدر به پسر تعلق می گیرد. 

چه کسانی می توانند بیمه بیکاري دریافت کنند؟ دبیر اجرایی خانه کارگر غرب تهران درباره این که کارفرما می تواند با ادعاي ترك
کار کارگر مقرري بیکاري او را قطع کند ادامه داد: کارفرمایان هیچ دخل و تصرفی در صندوق بیمه بیکاري ندارند مرجع تشخیص این

 
که فرد مستحق دریافت مستمري بیمه بیکاري هست یا نیست مراجع حل اختلاف اداره کار است. 

قربانی گفت: بر اساس تفاهمنامه اي که بین سازمان تامین اجتماعی و وزارت کار منعقد شده است مبنی بر این که اگر فرد پایان

 
قرارداد باشد و نامه ي عدم نیاز هم از کارفرما دریافت کند می تواند درخواست بیمه بیکاري دهد. 

وي افزود: کارفرما به هیچ وجه نمی تواند دخل و تصرفی در موضوع بیمه بیکاري داشته باشد چرا که تشخیص این موضوع که فرد

 
خودش استعفا داده است و رفته یا این که بیکار شده تنها با مراجع حل اختلاف است. 

منبع: باشگاه خبرنگاران





تعداد شاغلان معدنی کم شد

منبع: ناطقانشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/07/05

بر اساس آخرین آمار ارائه شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ابتداي سال جاري تا پایان مرداد ماه در مجموع
1786 نفر براي بهره برداري معدنی مشغول شدند که 19.3 معادل 426 نفر، کمتر از افراد مشغول شده در پنج ماهه ابتدایی

سال گذشته است؛ این درحالیست که از تعداد صدور تمامی مجوزهاي معدنی در این مدت ...

ناطقان: از ابتداي سال جاري تا مردادماه ، در مجموع میزان صدور همه مجوزهاي معدنی و میزان اشتغال در معادن به واسطه
پروانه بهره برداري نسبت به پنج ماهه نخست سال 1399 کاهشی بوده و تنها هزینه صرف شده به جهت عملیات اکتشاف افزایشی

 
ثبت شده است. 

در مجموع پنج ماهه ابتدایی سال 1400 معادل 353 فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به 384 فقره صدور پروانه اکتشاف

 
صادر شده در مدت مشابه سال گذشته کاهش 8.1 درصدي داشته است. 

همچنین طی مدت مذکور سال جاري 172 فقره گواهی کشف معادن صادر شده که 14 فقره کمتر از تعداد مجوزهاي صادر شده در

 
پنج ماهه ابتدایی سال 1399 براي همین مجوز است و بدین ترتیب 7.5 درصد کاهش صدور این مجوز دیده می شود. 

طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداري تا پایان مرداد ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل بیشترین افت صدور

 
مجوز مربوط به پروانه بهره برداري است که با کاهش 28.4 درصدي از 261 فقره به 187 فقره رسیده است. 

 
426 نفر از تعداد شاغلان معدنی کم شد 

علاوه بر مجوزهاي معدنی، میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افت
19.3 درصدي داشته است. در حالی که در مجموع پنج ماه نخست سال گذشته 2212 نفر مشغول شدند، این میزان در مدت مشابه

 
سال جاري به 1786 نفر رسیده است. 

در مقابل اما سرمایه صرف شده براي عملیات اکتشاف طی پنج ماه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 100.1 درصد
افزایش یافته است. سرمایه مجوزهاي صادره براي گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده براي عملیات اکتشاف بوده است،
در مدت مذکور سال جاري 815 میلیارد ریال است و این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته 407 میلیارد ریال صرف شده

بود.



9میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی کمیته امداد به بروات اختصاص یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/07/05

کرمان - ایرنا - مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان کرمان گفت: 9 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه اشتغال
روستایی طی سال جاري به بخش بروات بم اختصاص یافت که این مبلغ نسبت به سال گذشته 2 برابر افزایش داشته است.

کرمان - ایرنا - مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)
استان کرمان گفت: 9 میلیارد تومان تسهیلات قرض
الحسنه اشتغال روستایی طی سال جاري به بخش بروات
بم اختصاص یافت که این مبلغ نسبت به سال گذشته 2

 
برابر افزایش داشته است. 

به گزارش ایرنا، یحیی صادقی روز دوشنبه همزمان با
اربعین حسینی در شهر بروات از توابع شهرستان بم با بیان
اینکه برخی از قشر آسیب پذیر جامعه منتظر کمک هاي
کمیته امداد هستند افزود: هشت میلیارد تومان از
تسهیلات در نظر گرفته شده مربوط به تسهیلات تبصره
16 و یک میلیارد تومان از منابع داخلی کمیته امداد براي

 
اشتغال روستایی در بروات در نظر گرفته شده است. 

 
مشاغل کمیته امداد منجر به درآمد پایدار می شود 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) کرمان ادامه داد:
مشاغلی که کمیته امداد ایجاد می کند منجر به درآمد
پایدار می شود و این درآمد به صورت مستقیم وارد سبد

 
خانواده می شود. 

 
به گفته وي اصل اقتصاد مقاومتی یعنی اینکه مددجو مولد شده و تولید نیز در همان محل به مصرف برسد. 

وي اظهار داشت: کمیته امداد امام خمینی تولیدي را که مانند صنایع دستی و صنعت فرش به مصرف نرسد به صورت تضمینی

 
خریداري می کند. 

صادقی تاکید کرد: تسهیلات بانکی در طرح هاي اشتغالزایی به مددجویان واگذار می شود و اگر کسب و کارها به دلایلی مانند شیوع

 
کرونا کم درآمد شود در پرداخت قسط وام این افراد نیز کمیته امداد کمک خواهد کرد تا اصل سرمایه از بین نرود. 



 
خوراك دام بهترین جایگزین علوفه است 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان کرمان تصریح کرد: این نهاد با توجه به کمبود علوفه دام و جلوگیري از فروخته نشدن

 
دام هاي مددجویان، اقدام به خرید خوراك دام کرده است. 

وي توضیح داد: کمیته امداد از 2 کارخانه که در سطح کشور فعال بوده و متصل به معاونت راهبردي سپاه هستند خوراك دام را

 
خریداري کرده و در اختیار دامداران قرار داده است. 

صادقی عنوان کرد: خوراك دام از نظر کیفیت و نگهداري سه برابر نسبت به یونجه عملکرد بهتري دارد به طوري که یونجه تر بعد از

 
10 روز کپک می زند اما خوراك دام در بسته بندي 600 کیلویی 2 سال ماندگاري خواهد داشت. 

مدیرکل کمیته امداد کرمان گفت: طبق گفته دامدارانی که از خوراك دام به جاي علوفه استفاده کرده اند گوشت و شیر دام افزایش

 
بیشتري داشته است. 

وي تصریح کرد: مرحله اول خوراك دام به صورت رایگان در اختیار دامدار قرار گرفت اما در مراحل بعدي بابت هر کیلو مبلغ سه هزار

 
تومان باید پرداخت شود. 

 
صادقی خاطرنشان کرد: امروزه شرایط کمیته امداد متفاوت تر است اما هنوز توان و ظرفیت براي انجام کارهاي بزرگ تر را دارد. 

به گفته وي بال کاري کمیته امداد مشارکت مردم است و هر چقدر کمیته امداد شفاف تر عمل کند کمک هاي مردمی هم افزایش

 
خواهد یافت. 

صادقی در پایان افزود: مردم فقط آرامش، امنیت و عدالت می خواهند و اکنون که دشمن متوجه شده جنگ نظامی دیگر فایده ندارد

 
تلاش دارد تا مردم را مایوس و ناامید و ایجاد فتنه کند. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) استان کرمان در راستاي پیگیري و رفع مشکلات برنامه هاي جاري این نهاد در بخش بروات به

 
این منطقه سفر کرده است. 

 
شهر بروات از توابع شهرستان بم و در فاصله 6 کیلومتري از شرق شهرستان بم قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- صنایع دستی 

 
- مددجوي کمیته امداد 

 
- بم 

- کمیته امداد امام خمینی



تعداد شاغلان معدنی کم شد

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/07/05

بر اساس آخرین آمار ارائه شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ابتداي سال جاري تا پایان مرداد ماه در مجموع
1786نفر براي بهره برداري معدنی مشغول شدند که 19.3معادل 426نفر، کمتر از افراد مشغول شده در پنج ماهه ابتدایی

سال گذشته است؛ این درحالیست که از تعداد صدور تمامی مجوزهاي معدنی در این مدت ...

بر اساس آخرین آمار ارائه شده از سوي وزارت صنعت،
معدن و تجارت، از ابتداي سال جاري تا پایان مرداد ماه در
مجموع 1786نفر براي بهره برداري معدنی مشغول شدند
که 19.3معادل 426نفر، کمتر از افراد مشغول شده در پنج
ماهه ابتدایی سال گذشته است؛ این درحالیست که از
تعداد صدور تمامی مجوزهاي معدنی در این مدت کاسته

 
شده و تنها هزینه اکتشاف 100درصد افزایش یافته است. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، از ابتداي سال جاري تا مردادماه، در مجموع میزان صدور همه مجوزهاي معدنی و میزان
اشتغال در معادن به واسطه پروانه بهره برداري نسبت به پنج ماهه نخست سال 1399 کاهشی بوده و تنها هزینه صرف شده به جهت

 
عملیات اکتشاف افزایشی ثبت شده است. 

در مجموع پنج ماهه ابتدایی سال 1400 معادل 353 فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به 384 فقره صدور پروانه اکتشاف

 
صادر شده در مدت مشابه سال گذشته کاهش 8.1 درصدي داشته است. 

همچنین طی مدت مذکور سال جاري 172 فقره گواهی کشف معادن صادر شده که 14 فقره کمتر از تعداد مجوزهاي صادر شده در

 
پنج ماهه ابتدایی سال 1399 براي همین مجوز است و بدین ترتیب 7.5 درصد کاهش صدور این مجوز دیده می شود. 

طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداري تا پایان مرداد ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل بیشترین افت صدور

 
مجوز مربوط به پروانه بهره برداري است که با کاهش 28.4 درصدي از 261 فقره به 187 فقره رسیده است. 

42 6 نفر از تعداد شاغلان معدنی کم شد علاوه بر مجوزهاي معدنی، میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري است که
نسبت به مدت مشابه سال گذشته افت 19.3 درصدي داشته است. در حالی که در مجموع پنج ماه نخست سال گذشته 2212 نفر

 
مشغول شدند، این میزان در مدت مشابه سال جاري به 1786 نفر رسیده است. 

در مقابل اما سرمایه صرف شده براي عملیات اکتشاف طی پنج ماه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 100.1 درصد
افزایش یافته است. سرمایه مجوزهاي صادره براي گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده براي عملیات اکتشاف بوده است،



در مدت مذکور سال جاري 815 میلیارد ریال است و این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته 407 میلیارد ریال صرف شده

 
بود. 

پربیننده ترین قیمت محصولات کرمان موتور امروز 1400/7/4 ثبت نام خودرو ( فیدلیتی بهمن موتور ) قیمت تلویزیون سامسونگ /
4مهرماه یارانه جدید در راه است / واریزي جدید براي زنان سرپرست خانوار قیمت جدید انواع یخچال فریزر / 3مهرماه



ظرفیتهاي کهگیلویه و بویراحمد براي کاهش بیکاري بکارگرفته شود/شبانه روز

وقتم را وقف خدمت به مردم می کنم

منبع: داناشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/07/05

آیت االله حسینی در گفتگو با نماینده گچساران و باشت تاکید کرد: ظرفیتهاي کهگیلویه و بویراحمد براي کاهش بیکاري
بکارگرفته شود تا نهایت استفاده را براي رشد و توسعه ببریم.

 آیت االله حسینی در گفتگو با نماینده گچساران و باشت

 
تاکید کرد: ظرفیتهاي کهگیلویه و بویراحمد براي کاهش بیکاري بکارگرفته شود تا نهایت استفاده را براي رشد و توسعه ببریم. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از صبح زاگرس در این دیدار سید ناصر حسینی پور با تسلیت اربعین حسینی ، خود را
سرباز رهبر انقلاب و مردم ایران و استان دانست و اظهار داشت: عزم خود را جزم کرده ایم که به همراه همکاران خود در مجلس و

 
دولت انقلابی عدالت محوري و جهادگري را به منصه ظهور بگذاریم و با روحیه بسیجی شبانه روز خود را وقف خدمت به مردم کنیم. 

این عضو کمیسیون اصل نود اظهار داشت: با وجود دولت و مجلس انقلابی دیگر بهانه اي براي کار نکردن نداریم و همه باید پاي کار

 
بیاییم تا باري از دوش مردم برداریم. 

نماینده ولی فقیه در استان با توصیه هایی در بحث بسط عدالت و توسعه و رفع تبعیض ها در جامعه به حسینی پور گفت: مسئله

 
اصلی امروز نظام ، اشتغال است و باید از همه ظرفیت ها براي این مهم استفاده شود. 

آیت االله حسینی همچنین بیان داشتند روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر شدن می شود و اگر نبود این روحیه

 
معلوم نبود برابر ابرقدرت هایی که امروز جلوي ما به زانو درآمده اند چه سرنوشتی داشتیم. 

 
امام جمعه شهر یاسوج افزود: باید از بسترهاي خوبی که در استان است نهایت استفاده را براي رشد و توسعه ببریم. 

وي از جمله این بسترها را گردشگري با استفاده از طبیعت بکر و هواي خوب و کوه ها و آبشارها دانست و گفت: با اتمام پروژه هاي نا

 
تمام در حوزه گردشگري ، نفت، گاز و پتروشیمی می توان افزایش تولید و نرخ اشتغال را بالا برد تا بیکاري در استان ساماندهی شود. 



آیت االله حسینی اظهار داشت: با ایجاد بسترهاي فرهنگی میتوان با مشکلات فرهنگی جامعه و آسیب هاي اجتماعی مبارزه کرد و

 
ایجاد هیئت ها و حسینیه ها در این مهم نقشی اساسی دارند. 

 
 

 
 

 
 

 
خبرنگار: باقرزاده 

انتهاي پیام/



مروري بر دغدغه صنعتگران در شهرك هاي صنعتی/نقش تأمین پایدار آب و

برق در تولید

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/07/05

فصل اقتصاد - صنعتگران مستقر در شهرك هاي صنعتی این روزها علاوه بر مشکلات کلی بخش صنعت با دغدغه هایی
همچون عدم تأمین پایدار آب و برق و همچنین عدم برنامه ریزي دقیق و بلندمدت بخش هاي دولتی روبرو هستند.

 
 

فصل اقتصاد - صنعتگران مستقر در شهرك هاي صنعتی این روزها علاوه بر مشکلات کلی بخش صنعت با دغدغه هایی همچون عدم

 
تأمین پایدار آب و برق و همچنین عدم برنامه ریزي دقیق و بلندمدت بخش هاي دولتی روبرو هستند. 

به گزارش فصل اقتصاد، بخش قابل توجهی از صنعتگران کشور در شهرك هاي صنعتی مستقر هستند و با وجود گذشت سالها از شکل
گیري این شهرکها همچنان شاهد وجود مشکلات متعددي در این بخش هستیم.این موانع در کنار محدودیت هاي ناشی از تشدید
تحریم ها و یا موانع داخلی موجود براي همه صنایع، شرایط را براي صنعتگران مستقر در نواحی و شهرك هاي صنعتی سخت تر کرده

 
است. 

صابر پرنیان، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان تهران در این مورد با بیان اینکه تامین زیرساخت ها یعنی تامین آب و برق
پایدار، مهم ترین دغدغه امروز تولیدکنندگان در شهرك هاي صنعتی است، اظهار داشت: عمده ترین مشکلات تولیدکنندگان در

 
شهرك هاي صنعتی و تمام نقاط کشور مسائل مالی و بانکی است. 

وي تصریح کرد: نحوه دریافت تسهیلات سرمایه در گردش و تسهیلات بهسازي و نوسازي اولین مشکل محسوب می شوند و البته

 
تامین مواد اولیه هم امروز در بسیاري از موارد براي واحد هاي تولیدي دردسر ساز شده است. 

پرنیان با تاکید بر اهمیت همراهی مسئولان با بخش تولید و تاثیر آن بر افزایش تولید و اشتغال، افزود: حضور فیزیکی مسئولان علاوه
بر این که باعث دلگرمی تولید کننده ها می شود باعث تسریع در رسیدگی به مشکلات صنعت می شود. با پشت میز نشینی نمی توان
مشکلات تولید را حل کرد و در این راستا مشکلات واحد هاي صنعتی هر هفته دسته بندي و پیگیري می شود تا در نهایت رفع

 
مشکلات تولید و تحقق شعار سال را به همراه داشته باشد. 

وي، چالش مهم صنایع کوچک را تأمین زیرساخت مورد نیاز دانست و افزود: بیش از یک میلیون نفر در شهرك هاي صنعتی، به
صورت مستقیم اشتغال دارند و حدود 45 هزار واحد صنعتی داراي پروانه بهره برداري و 40 هزار طرح سرمایه گذاري که یک میلیون

 
شغل دیگر ایجاد خواهد کرد، نیازمند حمایت دولت هستند. 



مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان تهران با بیان اینکه نگاه به صنعت کشور، نگاه درستی نیست و نیازمند نگاه منطبق بر
واقعیات هستیم، تصریح کرد: نگاه به شهرك هاي صنعتی نگاه جزیره اي است و همین موضوع باعث ایجاد آسیب می شود. اگر به
صنایع و تولید کشور که نیازمند حمایت هستند، نگاه حاکمیتی و جامع نداشته باشیم مشکلات حل نخواهد شد و در نهایت سفره

 
معیشتی مردم آسیب خواهد دید. 

 
وي تاکید کرد: مشکل تامین زیرساخت شهرك هاي صنعتی باید بیش از گذشته مورد توجه تمام بخش ها قرار گیرد. 

 
آسیب ناشی از برنامه ریزي روزانه دولت ها 

مرتضی وجدان دار، معاون اسبق برنامه ریزي سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران نیز در این مورد با بیان اینکه حمایت از
تولید و مانع زدایی ها صرفا در افزایش تناژ خلاصه نمی شود، گفت: قیمت تمام شده تولید بالا است و تولیدکنندگان خارجی هم در

 
بازار ما حضور ندارند. 

وي معتقد است، هرچقدر بیشتر به پتانسیل مناطق و توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی در مناطق مختلف کشور پرداخته شود، از

 
بسیاري مهاجرت ها به مناطق برخوردارتر و شهرهاي بزرگ جلوگیري خواهد شد. 

وجدان دار توجه به پتانسیل اقتصادي مناطق مختلف کشور در تولید و توسعه را ضروري دانست و افزود: اگر به پتانسیل و ظرفیت هر

 
یک از مناطق به درستی توجه شود شاهد رشد تولید و اشتغال زایی و همچنین رفع گرانی در بازار خواهیم بود. 

 
 

معاون اسبق برنامه ریزي سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران از روزمرگی و عدم برنامه برنامه ریزي در دولتها انتقاد کرد
و افزود: متاسفانه تمرکز بسیاري از مدیران در دولتها این بوده که امروز مشکل مرغ و گوشت را حل کنیم و فردا هم معضل گوجه. در

 
واقع فکر اساسی و برنامه ریزي جامع براي حل مشکلات تولید و شهرکهاي صنعتی نشده است. 

 
ناهماهنگی دستگاه ها، مشکل شهرك هاي صنعتی را افزایش می دهد 

آرمان خالقی قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران نیز در مورد وضعیت تولید در صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی
اظهار داشت: تورم و افزایش قیمت ها براي ادامه فعالیت تولیدکنندگان نگران کننده است، زیرا هر چقدر که تورم شدید تر شود،

 
کاهش فروش و رکود را تشدید خواهد کرد و به طبع، قدرت خرید مردم به این نسبت بالا نخواهد رفت. 

وي با بیان اینکه شرایط تحریمی و تورم، صادرات کشور را تحت تأثیر قرار داده است، افزود: متاسفانه بازار داخلی هم شرایطی ندارد
که مردم بتوانند کالاهاي مصرفی بادوام مانند لوازم خانگی و خودرو را خرید کنند، از این رو صنایع مختلف از جمله صنایع کوچک هم

 
وضعیت خوبی ندارند. 

قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با بیان اینکه بازار شرایط باثباتی ندارد، گفت: بعد از کاهش ارزش پول ملی شاهد

 
خروج سنگین کالاها از کشورمان هستیم. در این وضعیت دولت باید نقش هدایت گري و نظارتی داشته باشد، نه مداخله گري. 

وي از صنایع کوچک به عنوان بستري براي ایجاد صنایع بزرگ نام برد و گفت: واحدهاي کوچک و متوسط در کل زنجیره ارزش یا
تولید اقتصادي به نسبت نوع خدمات و کالاهایی که ارائه و تولید می کنند، مؤثر هستند. 



وي به اهمیت ویژه مکان یابی شهرك هاي صنعتی اشاره کرد و گفت: شهرك ها باید در منطقه اي ایجاد شوند که بتوان براي آنها آب

 
کافی فراهم کرد و دستگاه هاي خدمت رسان نیز بتوانند به موقع خدمت رسانی کنند. 

خالقی ادامه داد: ناهماهنگی بین دستگاه ها در این حوزه، دستیابی شهرك هاي صنعتی به نتیجه مطلوب را دچار تأخیر و مشکل می

 
کند. 

 
 

وي با تاکید بر اهمیت توجه به وجود منابع آبی در مکان یابی هاي جدید براي شهرك هاي صنعتی، گفت: با توجه به مشکل بی آبی و

 
کم آبی در کشور، در قدم نخست براي ایجاد واحدها و شهرك ها باید به این موضوع توجه شود. 

قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران تجربه مدیریتی، آموزش، فرهنگ مشارکت و ایجاد کنسرسیوم در شرکت ها را از

 
جمله شروط هم افزایی و تسهیل گري براي فعالیت شرکت هاي کوچک و متوسط برشمرد. 

 
 نیازمندي صنایع کوچک در دو بخش سخت افزاري و نرم افزاري 

طهمورث لاهوتی اشکوري، مدیر توسعه صنعتی و فناوري سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران نیز با اشاره به نیازمندي
صنایع کوچک و متوسط در دو بخش نیازهاي سخت افزاري و نرم افزاري، اظهار داشت: دولت ضمن آماده کردن بسترهاي سخت

 
افزاري بدون نقص، باید تمرکز خود را به رفع مشکلات نرم افزاري نیز معطوف کند. 

وي افزود: سیاست گذار براي صنایع کوچک تعیین تکلیف کرده که 20 درصد منابع مالی و زمین و عرصه طبیعی را در اختیار آن قرار

 
می دهد اما 80 درصد مابقی را باید خود صنایع کوچک با واگذاري عرصه به سرمایه گذار تأمین مالی کنند. 

مدیر توسعه صنعتی و فناوري سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با اذعان به اینکه توسعه صنعتی در ایران متوازن

 
نیست، گفت: سرمایه گذاري زمانی توجیه اقتصادي پیدا می کند که به موقع و با هزینه هاي مناسب انجام شود. 

لاهوتی اشکوري تأمین زیرساخت را اصلی ترین شرط براي سرمایه گذاري در صنایع عنوان کرد و گفت: سازمان صنایع کوچک با
بضاعتی که دارد، این زیرساخت ها را تأمین می کند و تلاشش این است که خدمات زیربنایی واحدهاي تولیدي و صنعتی تکمیل

 
شود. 

مدیر توسعه صنعتی و فناوري سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران بر لزوم توسعه روابط شبکه اي در بنگاه هاي

 
تولیدي نیز تأکید کرد و گفت: در این صورت توانمندي شرکت ها و بنگاه هاي تولیدي افزایش خواهد یافت. 

در هر حال، شهرك هاي صنعتی و صنایع کوچک از سهم قابل توجهی در رشد صنعتی و اقتصادي کشور برخوردارند. از همین رو
توجه به رفع موانع موجود در این شهرکها نقض مهمی در توسعه کشور خواهد داشت و می تواند عاملی براي تشویق سرمایه گذاران به

 
حضور در فعالیت هاي تولیدي به جاي رشد دلالی در کشور باشد. 

برخی کاربران سامانه «فارس من» با ثبت سوژه اي با عنوان «قطعی مکرر و بی برنامه برق در واحدهاي صنعتی» خواستار رفع

 
مشکلات در شهرك هاي صنعتی شدند. 

انتهاي پیام/ب



تعداد شاغلان معدنی کم شد

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/07/05

فصل اقتصاد - بر اساس آخرین آمار ارائه شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ابتداي سال جاري تا پایان مرداد ماه
در مجموع 1786 نفر براي بهره برداري معدنی مشغول شدند که 19.3 معادل 426 نفر، کمتر از افراد مشغول شده در پنج

ماهه ابتدایی سال گذشته است؛ این درحالیست که از تعداد صدور تمامی مجوزهاي ...

فصل اقتصاد - بر اساس آخرین آمار ارائه شده از سوي
وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ابتداي سال جاري تا
پایان مرداد ماه در مجموع 1786 نفر براي بهره برداري
معدنی مشغول شدند که 19.3 معادل 426 نفر، کمتر از
افراد مشغول شده در پنج ماهه ابتدایی سال گذشته است؛
این درحالیست که از تعداد صدور تمامی مجوزهاي معدنی
در این مدت کاسته شده و تنها هزینه اکتشاف 100 درصد

 
افزایش یافته است. 

از ابتداي سال جاري تا مردادماه ، در مجموع میزان صدور همه مجوزهاي معدنی و میزان اشتغال در معادن به واسطه پروانه بهره
برداري نسبت به پنج ماهه نخست سال 1399 کاهشی بوده و تنها هزینه صرف شده به جهت عملیات اکتشاف افزایشی ثبت

 
شده است. 

در مجموع پنج ماهه ابتدایی سال 1400 معادل 353 فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به 384 فقره صدور پروانه اکتشاف

 
صادر شده در مدت مشابه سال گذشته کاهش 8.1 درصدي داشته است. 

همچنین طی مدت مذکور سال جاري 172 فقره گواهی کشف معادن صادر شده که 14 فقره کمتر از تعداد مجوزهاي صادر شده در

 
پنج ماهه ابتدایی سال 1399 براي همین مجوز است و بدین ترتیب 7.5 درصد کاهش صدور این مجوز دیده می شود. 

طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداري تا پایان مرداد ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل بیشترین افت صدور

 
مجوز مربوط به پروانه بهره برداري است که با کاهش 28.4 درصدي از 261 فقره به 187 فقره رسیده است. 

 
42 6 نفر از تعداد شاغلان معدنی کم شد 

علاوه بر مجوزهاي معدنی، میزان اشتغال به واسطه صدور پروانه هاي بهره برداري است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افت
19.3 درصدي داشته است. در حالی که در مجموع پنج ماه نخست سال گذشته 2212 نفر مشغول شدند، این میزان در مدت مشابه

 
سال جاري به 1786 نفر رسیده است. 

در مقابل اما سرمایه صرف شده براي عملیات اکتشاف طی پنج ماه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 100.1 درصد
افزایش یافته است. سرمایه مجوزهاي صادره براي گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده براي عملیات اکتشاف بوده است،
در مدت مذکور سال جاري 815 میلیارد ریال است و این در حالی است که در مدت مشابه سال گذشته 407 میلیارد ریال صرف شده

 
بود. 

انتهاي پیام





جوانان در جنگ اقتصادي با اولویت مسائل بخش کشاورزي ورود پیدا کنند

منبع: ایاناشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/07/05

رئیس کمیسیون کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي اسلامی گفت: باور مان بر این است که جوانان

 
امروز ما می توانند در جنگ اقتصادي که با اولویت مسائل بخش کشاورزي است، ورود پیدا کنند. 

به گزارش خبرنگار ایانا در استان فارس، محمد جواد عسکري در
آئین آغازین ""رزمایش هوشمند سازي کشاورزي و اعزام
کلینیک هاي دامپزشکی"" که مزین به نام ""شهید خلیل
پرویزي"" بود، تصریح کرد: در بحث قرارگاه ما این آمادگی را
داریم که در خدمت عزیزان باشیم و در راستاي اهداف عالی نظام

 
مقدس جمهوري اسلامی کار کنیم. 

نماینده مردم شهرستان هاي داراب و زرین دشت در مجلس
شوراي اسلامی با تاکید بر اینکه باور مان بر این است که جوانان

امروز ما می توانند در جنگ اقتصادي که با اولویت مسائل بخش کشاورزي است، ورود پیدا کنند، افزود: جوانان بسیجی حتما می

 
توانند در راستاي منافع کشور، مردم و امنیت غذایی کشور حرکت کنند. 

عسکري با اشاره به اینکه جوانان عزیز ما بدون اینکه در هیچ دانشگاه کلاسیک نظامی آموزش دیده باشند، جنگ را مدیریت و دشمن
را حیرت زده کردند، اظهار کرد: تاکید من بر این است که استان فارس را به جایگاه اصلی خود در بخش کشاورزي برسانیم و تلفیقی

 
از صنعت و بخش کشاورزي ایجاد کنیم و براي توسعه همه جانبه کشور به ویژه این استان بکوشیم. 

وي ابراز کرد: در حوزه مراکز جهاد کشاورزي میز و صندلی نباید معنا داشته باشد؛ باید کارشناس برود در زمین کنار کشاورز دغدغه
ها و گرفتاري هاي کشاورز و توزیع به موقع نهاده هاي بخش کشاورزي را فضا سازي کند تا به یک تولید مطلوب در حوزه هاي

 
مختلف دست پیدا کرده و بتوانیم بازار صادرات را فضا سازي و تصاحب کنیم؛ امنیت غذایی را به یک نقطه مطلوب برسانیم. 

به عقیده او؛ اگر امروز بخواهیم نگاه به غرب داشته باشیم اتفاقی نخواهد افتاد؛ حتما باید مدیریت جهادي و نگاه انقلابی بیاید پاي کار
و فضا شکل بگیرد؛ عملکرد جهاد سازندگی در گذشته یک عملکرد بسیار خوبی بوده، با نگاه جهادي و مدیریت انقلابی اقدامات خوبی

 
انجام دادند. 

 
کشاورزي محور توسعه و امنیت غذایی بسیار مهم 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه در منطقه از معدود کشورهایی هستیم که از نظر تنوع اقلیمی یک فضاي منحصر به



فردي داریم، اضافه کرد: کشاورزي محور توسعه است و امنیت غذایی بسیار مهم تر و گره خورده به امنیت ملی، اگر امروز در حوزه
امنیت غذایی توجهی به ظرفیت ها و قابلیت ها نشود حتماً آسیب پذیري جدي خواهد بود؛ تمامی کشورها و مجامع دنیا کارهاي
ارزشمندي را انجام داده اند و ما در کشور با توجه به ظرفیت هایی که وجود دارد نتوانستیم هنرمندانه و خلاقانه این موقعیت ها را

 
بالفعل در آوریم. 

عسکري به موضوع قیمت گذاري محصولات کشاورزي نیز گریزي زد و افزود: این مبحث را در کمیسیون کشاورزي مجلس شوراي
اسلامی دنبال کرده ایم و عملا فضاي شوراي قیمت گذاري به گونه اي چیده شده که کفه ترازو به نفع تولیدکننده می چرخد و در

 
بحث قیمت گذاري اتفاقات خوبی خواهد افتاد . 

به گفته او؛ وزیر جهاد کشاورزي، وزیر امور اقتصادي و دارایی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه، کشاورزان خبره و

 
تشکل هاي کشاورزي از اعضاي شوراي قیمت گذاري محصولات کشاورزي خواهند بود. 

وي با تاکید بر اینکه در مبحث خرید تضمینی، محصول گندم ما باید در اولویت باشد و با یک نگاه دراز مدت آن را دنبال و بدان توجه
کنیم، اظهار کرد: روي آن در حال کار و بررسی هستیم تا به ترتیب همه محصولات با اولویت خرید تضمینی در آن لحاظ شود و

 
کشاورزان ما با میل و رغبت و بدون دغدغه بتوانند در حوزه تولید کارشان را دنبال کنند. 

نماینده مجلس شوراي اسلامی به موضوع صادرات محصولات کشاورزي نیز پرداخت و بیان کرد: تقریبا بالغ بر 500 میلیون نفر
جمعیت پیرامونی در کشور هاي اطراف به محصولات بخش کشاورزي کشور ما راغبند از این رو باید راهکاري براي آن ارائه دهیم،

 
بستر را مهیا و مسیر را سهل الوصول کنیم. 

به گفته او؛ اینگونه، هم ارز آوري خواهیم داشت و هم اشتغال جدید ایجاد می کنیم تا بتوانیم با نگاهی به آینده در راستاي منافع

 
کشور حرکت کنیم. 

در آئین آغازین ""رزمایش هوشمند سازي کشاورزي و اعزام کلینیک هاي دامپزشکی"" که به مناسبت بزرگداشت هفته دفاع مقدس
برگزار شده بود، محمدرضا جهانسوز رئیس سازمان بسیج مهندسین کشاورزي و منابع طبیعی کشور، یداالله بوعلی فرمانده سپاه فجر
استان فارس، حمید رضا ناظمی مدیرکل دامپزشکی استان فارس، احمد طمراسی رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان فارس و

تعدادي از مدیران ستادي این سازمان نیز حضور داشتند.



نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟

منبع: تابناكشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/07/05

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از
آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود.

به گزارش تابناك به نقل از دویچه وله، یکشنبه (دیروز)
انتخابات پارلمان فدرال (سراسري) آلمان برگزار شد. آلمان
داراي پارلمان فدرال (سراسري) و منطقه اي است. هر

 
منطقه فدرالی در آلمان، یک پارلمان محلی دارد. 

در این مطلب به جزئیات حقوق و مزایاي نمایندگان

 
پارلمان فدرال آلمان پرداخته شده است. 

نمایندگی پارلمان در آلمان حرفه اي مشابه مشاغل دیگر نیست. شغل نمایندگان مبتنی بر انتخابات و راي مردم است و تمدید
کارشان نیز مستلزم تکرار این روند. طبق قانون، نمایندگان باید روي وظایف و کارآمدي خود تمرکز کنند. این اما بدان معنا نیست که

 
اجازه ندارند در جاي دیگر مشغول باشند. 

دیوان عالی آلمان (دادگاه حفاظت از قانون اساسی) چنین چیزي را ممنوع نکرده؛ البته نمایندگان حقوق مکفی می گیرند و فرصت

 
چندانی هم برایشان باقی نمی ماند. 

بند سه ماده 48 قانون اساسی آلمان تصریح می کند که نمایندگان باید در حدي تامین مالی شوند که نیازي به ممر درآمد دیگر

 
نداشته باشند. سقف میانگین دستمزد یک نماینده، باید هم سطح حقوق قاضی دادگاه باشد. 

این میزان که اول ژوئیه هر سال تعریف و تعیین می شود، در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص

 
که طبق جدول متداول، باید از آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

نمایندگان در عین حال مبلغی تحت عنوان "کمک هزینه" دریافت می کنند که براي مخارج مربوط به کارهایشان است. هر نماینده

 
عملا در دو جا انجام وظیفه می کند: اول در بوندستاگ (پارلمان فدرال) که مقر آن در برلین است و دوم در حوزه انتخاباتی خودش. 

طبعا دفتر نماینده در حوزه انتخاباتی مخارجی دارد. از طرف دیگر هر نماینده باید جایی در برلین براي زندگی داشته باشد و اجاره
بپردازد. سقف هزینه هاي این دو عرصه نیز همه ساله در اول ژانویه و بر اساس تورم و متوسط قیمت ها تعیین می شود. این مبلغ در

 
حال حاضر ماهانه بر چهار هزار و 560 یورو و 59 سنت بالغ می شود و مشمول مالیات نیست. 



 
امکانات و فضاي کار 

پارلمان آلمان (بوندس تاگ) در طول سال دست کم 20 هفته جلسه برگزار می کند و شرکت در نشست ها براي نمایندگان الزامی
است. به هر نماینده و رئیس دفترش، محلی به وسعت 45 متر مربع تعلق می گیرد؛ دفتري مبله با کلیه وسایل ارتباطاتی مرسوم.
نمایندگان می توانند براي رفت وآمد از وسایل نقلیه پارلمان استفاده کنند. از این گذشته، آنها کارت ویژه راه آهن سراسري براي تردد
رایگان در سطح کشور می گیرند و چنانچه براي امور کاري، با هواپیما سفر داخلی داشته باشند، هزینه پرواز به آنها برگردانده می

 
شود. 

هر نماینده سالانه تا حداکثر 12هزار یورو نیز براي مایحتاج اداري تنخواه مالی دریافت می کند. این بودجه البته نقدي نیست بلکه

 
باید صرف تهیه وسایلی چون لپ تاپ، موبایل، لوازم تحریر یا اتصال اینترنت و تجهیزات دیجیتال شود. 

در همین زمینه، موضوعی در سال 2009 سرخط خبرها شد که به ماجراي "مون بلان" (Montblanc) شهرت یافت. در آن سال
براي بیش از100 نماینده، خودنویس ها و خودکارهایی لوکس از این برند معروف با قیمت 68هزار یورو سفارش داده شده بود. سر و
صدا و اعتراض چنان بالا رفت که رئیس وقت پارلمان ناگزیر شد در لیست لوازم اداري سال 2010 تجدیدنظر کند. از آن زمان به بعد

 
وسایل تجملی در اختیار نمایندگان قرار نمی گیرد. 

 
دریافتی هاي جانبی 

در سال هاي اخیر همیشه بر سر درآمد و عواید جنبی بعضی نمایندگان بحث و اختلاف نظر وجود داشته است. چنانچه کسی افزون بر
حقوق نمایندگی، پول دیگري در می آورد، باید مراتب را امور اداري مجلس اطلاع دهد. حتی اگر این عایدي از محل شغل سابق

 
نماینده نیز باشد، باز باید آن را اعلام کرد. در دوره قانون گذاري قبلی، یک سوم نمایندگان شامل چنین مقرراتی بودند. 

بنیاد "اوتو - برنر" که به اتحادیه کارگران صنایع فلزي آلمان تعلق دارد، طی تحقیقی نتیجه گرفته که در آخرین دوره پارلمان،
نمایندگان وابسته به حزب دمکرات آزاد با 62 درصد، صدر لیست نمایندگانی با درآمدهاي جانبی هستند پس از آن نمایندگان احزاب
سوسیال مسیحی / دمکرات مسیحی با 42 درصد. فراکسیون این احزاب به طور معمول شامل کسانی می شود که در حوزه کارآفرینی،

 
مشاغل آزاد و سرمایه گذاري نیز فعالیت دارند. 

در پژوهش مربوطه مشخص شد که درآمد جنبی چهار نماینده فراکسیون محافظه کاران و یک نماینده حزب دمکرات آزاد متجاوز از

 
یک میلیون یوروست. 

 
اصلاح قوانین شفافیت 

موارد پرشمار رسوایی و جنجال بر سر درآمدهاي جنبی نمایندگان در آلمان باعث اصلاحاتی در مقررات مربوط به شفافیت مالی شده
است. از سال 2021 کلیه نمایندگان موظف شده اند درآمد حاصل از محل فعالیت هاي جانبی را طبق فرمول تعیین شده اطلاع دهند.
اگر عایدي اضافی نماینده، از محل فعالیت هاي ثانویه، سرمایه گذاري یا کارآفرینی، از ماهی 1000 یورو یا سالی 3000 یورو بیشتر
باشد، مبلغ مربوطه باید دقیقا و تا آخرین سنت اعلام شود. شراکت پنج درصد به بالا در شرکت ها نیز باید روشن و شفاف اظهار مالی

 
شوند. 



نقطه عطف رسوایی هاي مالی نمایندگان، افشاي زد و بند مربوط به دلالی ماسک در دوران پاندمی کرونا بود و این که تعدادي از
اعضاي فراکسیون احزاب محافظه کار سوسیال دموکرات / سوسیال مسیحی براي تامین و تحویل ماسک به وزارت خانه هاي ایالتی و
فدرال، کمیسیون هاي میلیونی به جیب زده بودند. این باعث شد تا لابی و واسطه گري نمایندگان براي اهداف تجاري ممنوع و

 
غیرقانونی اعلام شود. 

 
آیا نمایندگان اجازه دارند هدیه قبول کنند؟ 

تا قبل از تشدید قوانین شفافیت نمایندگان مجاز بودند بدون هیچ محدودیتی هدایا دریافت کنند و البته با این پیش فرض که هدیه
ها محمل پارتی بازي یا بهره بردن از موقعیت اجتماعی نماینده نباشند. مقررات فعلی اما هرگونه شائبه رشوه و فساد در مبادله هدایا

 
را مستوجب رسیدگی قانونی می داند. 

نکته جدید این است که نمایندگان اجازه ندارند از کسی یا جایی وجه نقد دریافت کنند. هم چنین نمی توانند براي سخنرانی هاي
مربوط به فعالیت پارلمانی خود پول بگیرند. نمایندگانی که زیاد به سفر می روند و هدایایی از سوي میزبان به آنها داده می شود، اجازه
نگه داشتن هدایاي گران تر از 200 یورو را ندارند. اگر قیمت هدیه بالاتر بود نماینده موظف است آن را یا به نهاد ریاست جمهوري

تحویل دهد یا معادل مبلغ هدیه را از جیب خود بپردازد تا به صندوق خزانه فدرال واریز شود.



رشد26درصدي اشتغال صنعتی تا ابتداي شهریور سال جاري

منبع: شما نیوزشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/07/05

معاون امور صنایع وزارت صمت با مرور وضعیت شاخص هاي صنعتی طی 5ماهه ابتدایی سال جاري اعلام کرد: تا ابتداي
شهریور سال جاري باصدور پروانه هاي بهره برداري، بیش از 2هزار و 600 واحد صنعتی به چرخه تولید اضافه شده که با رشد

حدود 4درصدي در مقایسه با سال1399 همراه بوده است.

معاون امور صنایع وزارت صمت با مرور وضعیت شاخص هاي صنعتی طی 5ماهه ابتدایی سال جاري اعلام کرد: تا ابتداي
شهریور سال جاري باصدور پروانه هاي بهره برداري، بیش از 2هزار و 600 واحد صنعتی به چرخه تولید اضافه شده که با رشد حدود

 
4درصدي در مقایسه با سال1399 همراه بوده است. 

کد خبر : 993813 1400/07/05 14:02:56



اشتغال فرزندان ایثارگران مهم ترین اولویت بنیاد شهید باشد

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/07/05

 
اشتغال فرزندان ایثارگران مهم ترین اولویت بنیاد شهید باشد 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی خاطر نشان کرد: به نظر من دردوره مدیریت می تواند عطر فرهنگ ایثار و فداکاري را
در میان اقشار جامعه و مسئولان دولت پراکنده کند و رسالت امانت داري شهدا را به نسل بعدي به نحو احسن انجام دهد. همچنین

 
ایشان این توانایی را دارد که سیاست هاي کلی رهبري در امر تحکیم فرهنگ ایثار و شهادت را تمام و کمال اجرایی کند. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از روابط عمومی مؤسسه فرهنگی پیام آزادگان، حجت الاسلام سیدسلمان ذاکر، نماینده
ایثارگر مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: به نظرمن یکی از مهم ترین ویژگی هاي آقاي قاضی زاده هاشمی، ایثارگر
بودن و تعلق به جامعه ایثارگري است. ایشان در طول مدت 14 ساله حضور در مجلس شوراي اسلامی به خوبی نسبت به مشکلات،
مطالبات و نیازهاي ایثارگران واقف شده است. از طرف دیگر با توجه آشنایی و تسلط آقاي قاضی زاده هاشمی به قوانین، ویژگی
اخلاقی و درك مسائل جامعه به نحو احسن، رئیس جدید بنیاد شهید و امور ایثارگران علاوه بر توان مدیریتی بسیار بالا، می تواند

 
تاثیر بسیار زیادي در ترویج فرهنگ ایثار وشهادت در جامعه داشته باشد. 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی خاطر نشان کرد: به نظر من دردوره مدیریت می تواند عطر فرهنگ ایثار و فداکاري را
در میان اقشار جامعه و مسئولان دولت پراکنده کند و رسالت امانت داري شهدا را به نسل بعدي به نحو احسن انجام دهد. همچنین

 
ایشان این توانایی را دارد که سیاست هاي کلی رهبري در امر تحکیم فرهنگ ایثار و شهادت را تمام و کمال اجرایی کند. 

نماینده ایثارگر ارومیه در مجلس یازدهم با اشاره به دانش پزشکی و قانون دان بودن رئیس جدید بنیاد شهید و امور ایثارگران اظهار
داشت: من در هنگام انتخاب آقاي قاضی زاده هاشمی، به ایشان در مورد موضوع معیشت جامعه ایثارگري گفتم که اگر قرار است
جایگاه آنها حفظ شود، باید کرامت ایثارگران حفظ شود و نباید در جامعه این طور تصور شود که رسیدگی به امور ایثارگران، سهم
خواهی است. این امر می تواند از بعد اصلاح ساختارها و فراهم کردن بستر مناسب براي فرزندان شهدا، جانبازان، آزادگان و رزمندگان
در بنیاد شهید و امور ایثارگران به وقوع بپیوندد. همچنین تکریم شخصیت و جایگاه ایثارگران با توجه به تسلط ایشان به قوانین کشور

 
و ارتباط بسیار خوب و موثر با دولت قابلیت اجرا بودن در جامعه را دارد. 

نماینده دوره یازدهم مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: در حال حاضر وضعیت معیشتی جانبازان و رزمندگان معسر در جامعه
ایثارگري مناسب نیست و بسیاري از آنان از وضعیت خوبی برخوردار نیستند. بنابراین رسیدگی و بهبود وضعیت قشر آسیب پذیر

 
جامعه ایثارگري، می تواند یکی از اولویت هاي آقاي قاضی زاده هاشمی در جایگاه مدیریتی بنیاد شهید و امور ایثارگران باشد. 

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامی تاکید کرد: سیاست هاي کلی رهبري، آیت االله رئیسی، نظام و قوه قضائیه مبارزه با
فساد است و فساد ستیزي باید یک امر نهادینه در کشور و بنیاد باشد. علی الخصوص در نهادهایی که بوي شهادت، ایثار و فداکاري

 
می دهد، این سیاست باید به طور جدي دنبال شود؛ چرا که اینها بایستی در مبارزه با فساد در خط مقدم قرار داشته باشند. 



حجت الاسلام ذاکر در پایان تصریح کرد: به نظر من بنیاد شهید و امور ایثارگران باید با تقویت بازوهاي اقتصادي خود، در جهت حل و
فصل مشکل معیشت جامعه ایثارگري قدم هاي موثري بر دارد و در کنار آن، بستر مناسبی براي اشتغال در جامعه فراهم کند. بنابر
این نباید انحصاري عمل کرد ولی اولویت ایجاد اشتغال بایستی براي فرزندان ایثارگران و در وهله دوم در سطح کشور ایجاد شود. در

این راستا وظیفه مهم مدیریت جدید بنیاد فعال کردن بازوي اقتصادي آن است.



جبران کسري بودجه با اوراق یا چاپ پول؟

منبع: بورسانشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/07/05

اشتراك گذاري افزودن به علاقه مندي ها

 
پسندیدن 

میلتون فریدمن معتقد بود سیاستگذار پولی (بانک مرکزي) نمی تواند به صورت پایداري درآمد و اشتغال جامعه را افزایش دهد؛ اما
می تواند مهم ترین وظیفه خود، یعنی مهار تورم را در بلندمدت به خوبی انجام دهد. اما چند سال بعد، سارجنت و والاس (1981)
مدعی شدند اگر سیاست پولی را عملیات بازار باز بدانیم، بانک مرکزي حتی از پس آن تک وظیفه (مهار تورم در بلندمدت) نیز بر نمی
آید. در کشورمان نیز براي درمان کسري بودجه، ایده هاي متفاوتی میان صاحبنظران داخل کشور وجود دارد؛ عده اي همان ایده
سارجنت و والاس (1981) را در این شرایط حاکم می دانند و در نتیجه انتشار گسترده اوراق را لزوماً راهکار مقابله با تورم نمی دانند؛
اما دسته اي دیگر معتقدند مدل سارجنت و والاس نمی تواند شرایط موجود ما را توضیح دهد و انتشار اوراق راهکاري اساسی براي
کاهش تورم است. اخیرا مقاله اي از یوربیه (2016) منتشر شده تا مجددا این بحث نظري بالا بگیرد. این مقاله در صورتی که حاکمیت
متعهد کاهش بدهی خود در آینده نباشد، برداشت از پایه پولی را بهتر از انتشار اوراق می داند؛ اما توجه به این امر می دهد که
استفاده از اوراق موجب هموارشدن مالیات تورمی و افزایش رفاه خانوارها می گردد و انتشار اوراق حتی بهینه است. بورسان-مجتبی
نظري: به تجربه سالیان سال، با اثرات جبران کسري بودجه دولت ها از طریق چاپ پول آشناییم. مالیات تورمی ناشی از آن را بارها
چشیده ایم. اما انتشار اوراق از سوي دولت که نوعی وام گرفتن از مردم است، چگونه شکاف دخل و خرجش را پر می کند؟ آیا می

 
توان اوراق را یک منبع پایدار درآمد دولت دانست؟ با استفاده از اوراق، تکلیف تورم چه می شود؟ 

محل درآمدها و هزینه هاي دولت دولت ها از کجا درآمد کسب می کنند که صرف مخارج عمومی کنند؟ بدیهی ترین منبع آن ها
مالیات است. در یک کشور نفتی مثل کشور ما، درآمد نفتی هم بخشی از درآمد دولت را تشکیل می دهد. اما آیا انتشار اوراق قرضه،
یعنی قرض گرفتن از مردم، یک منبع درآمد است؟ طبیعتاً نمی شود همیشه قرض گرفت و قرض ها را روي هم تلمبار کرد؛ بالأخره



باید آن ها را پس داد، وگرنه دیگر کسی حاضر به قرض دادن نمی شود! در بلندمدت دولت ها همانقدر که از منابع خود به دست می

 
آورند می توانند خرج کنند. 

اوراق ابزاري براي جلوگیري از نوسانات شدید درآمد دولت اما نکته اي که وجود دارد این است که درآمد و مخارج دولت مدام دچار
نوسان می شوند؛ مثلاً چرخه هاي تولید موجب نوسان در درآمد مالیاتی دولت می گردند. این که دولت هر سال بخواهد نرخ هاي
مالیات را تغییر دهد، هم به لحاظ سیاسی برایش دشوار است و هم به لحاظ اختلالی که در اقتصاد ایجاد می کند، بهینه نیست.
بنابراین دولت باید مالیات را به گونه اي تعیین کند که در طولانی مدت کفاف مخارجش را بدهد. درآمدهاي نفتی هم که بالذات
نوسان هاي شدیدي دارند و براي همین نوسانات است که راهکارهایی مثل صندوق ثبات ساز نفتی پیشنهاد می شوند. پرداختن به
موضوع چنین صندوق هایی در حوصله این نوشته نیست. به هر صورت می توان تصور کرد که نوسان هاي درآمد و مخارج موجب
شود دولت به قرض گرفتن از مردم در زمان هاي کسري و پس دادن به آن ها در زمان هاي مازاد اقدام کند. بنابراین فلسفه اصلی

 
انتشار اوراق قرضه، جبران نوسان هاست و نه یک منبع دائمی درآمد دولت. 

اما انتشار اوراق تنها راهکار موجود براي جبران کسري بودجه نیست. راه دیگر چاپ پول است. در سال هاي اخیر دولت ها در ایران
بیشتر به انتشار اوراق روي آورده اند. این سؤال مطرح است که تا چه حد باید و ممکن است که کسري بودجه دولت با انتشار اوراق

 
جبران شود؟ آیا انتشار اوراق می تواند جلوي ایجاد تورم را بگیرد یا این که صرفاً وقوع آن را به تعویق می اندازد؟ 

وقتی بانک مرکزي نمی تواند تورم را کنترل کند میلتون فریدمن معتقد بود سیاست پولی از پس ایجاد تغییر پایدار در درآمد کل و
اشتغال برنمی آید؛ اما می تواند مهم ترین وظیفه خود، یعنی مهار تورم را در بلندمدت به خوبی انجام دهد. اما چند سال بعد،
سارجنت و والاس (1981) مدعی شدند اگر سیاست پولی را عملیات بازار باز بدانیم، حتی از پس آن تک وظیفه که فریدمن می گفت،
یعنی مهار کامل تورم هم ممکن است برنیاید! این نتیجه با وجود فرض هاي اقتصاد پولی به دست می آید که دو ویژگی دارند: پایه
پولی ارتباط تنگاتنگی با سطح قیمت ها دارد و مقامات پولی حق چاپ پول را دارند. مقاله سارجنت و والاس نشان می دهد حتی با

 
این فرض ها، می توان شرایطی را متصور شد که میزان کنترل مقامات پولی روي تورم بسیار محدود باشد. 

پول پاشی یا اوراق پاشی؟ آنچه تعیین کننده است، شیوه هماهنگی سیاست هاي پولی و مالی و در واقع نوعی بازي است که میان
اقدامات مقامات پولی و مالی شکل می گیرد. دو حالت حدي را می توان در نظر گرفت: حالت اول این است که سیاست پولی کاملاً بر
سیاست مالی غلبه داشته باشد؛ بدین صورت که مقامات پولی (بانک مرکزي) یک رشد پول مشخص را تعیین کنند (مثلا سالی
3درصد رشد پایه پولی) و مقامات مالی (دولت) مجبور باشند کاملاً طبق این رویه سیاست گذاري کنند، یعنی دخل و خرج دولت به

 
نوعی بر مبناي این سیاست بانک مرکزي تعیین شود. در این حالت حدي، مقام پولی کاملاً می تواند تورم را مهار کند. 

حالت حدي مقابل این است که مقام پولی به صورت مستقل بودجه عمومی را تدوین کند و میزان لازم فروش اوراق قرضه و چاپ پول
وابسته به آن صورت گیرند. در این حالت مقام پولی قدرت چندانی براي کنترل میزان چاپ پول ندارد. به طور خاص با فرض اینکه
تقاضاي عمومی اوراق قرضه، نرخ بهره حقیقی را بیشتر از میزان رشد درآمد اقتصاد تعیین کند، انباشت اوراق قرضه با سرعت بیشتري
نسبت به اقتصاد بزرگ می شود. این اتفاق نمی تواند تا ابد ادامه پیدا کند. از جایی به بعد با توجه به اندازه اقتصاد، تقاضا براي اوراق
زیاد نمی شود؛ پس بازگرداندن بهره ها و اصل اوراقی که قبلاً براي مهار تورم فروخته شده بوده اند، باید از طریق چاپ پول صورت

 
گیرد. در نهایت تورمی بزرگ تر از آنچه که در ابتدا جلویش گرفته شده بود، ایجاد می شود. 

انتشار اوراق چگونه می تواند رفاه جامعه را بیشتر کند؟ اما این پرسش پیش می آید که آیا به تأخیرانداختن تورم، حتی اگر در نهایت
بزرگ تر هم بشود، حتماً نامطلوب است؟ مقاله یوریبه (2016) که البته به اندازه مقاله قبلی، پرارجاع و مطرح نیست، کوشیده به این



پرسش جواب دهد. یوریبه براي شرایطی که سیاست مالی کاملاً بر سیاست پولی غلبه دارد، استدلال می کند که اگر کسري بودجه
دولت بیشتر از متوسط آینده بلندمدت آن باشد، آنگاه با این که فروش اوراق توسط سیاستگذار پولی باعث می شود بعد از مدتی
تورمی بیشتر نسبت به حالتی که پول چاپ می شد ایجاد شود، اما این که تورم ناگهانی به مردم وارد نشده و این رخداد تدریجی بوده
به نفع رفاه خانوارهاست. در واقع مقاله با مدل خود نشان می دهد اگر بانک مرکزي بخواهد رفاه خانوارها را حداکثر کند، براي جبران
کسري بودجه اي بالاتر از میانگین بلندمدت آن، نباید از ترس تورم بالاتر در آینده به ناگهان پول چاپ کند، بلکه بهتر است چاپ پول
و در نتیجه مالیات تورمی منتج از آن را به تدریج انجام دهد و از انتشار اوراق کمک بگیرد. لازمه ي مهم این شرایط این است که

 
سیاستگذار مالی تصمیم گرفته باشد تا کسري بودجه را به تدریج در سال هاي بعدي کاهش دهد. 

مباحثه نظري در مورد اوراق پاشی یا پول پاشی در شرایط کسري بودجه قابل توجه دولت جمهوري اسلامی در این سال ها، پاسخ به
این پرسش که روي آوردن به انتشار اوراق تا چه حد مفید است، به نظر آسان نمی آید. البته این اقدام منجر به شفافیت بیشتر نحوه
جبران کسري و احتمالا منظم ترکردن روند آن از سوي دولت می شود. اما از این طریق که سیاست پولی صرفاً می تواند تابع کسري
بودجه محصول تصمیمات مجلس و سازمان برنامه و بودجه باشد و میان چاپ پول و انتشار اوراق تصمیم بگیرد، لزوماً از تورم بیشتر
در آینده جلوگیري نمی شود. حتی طبق مقاله دوم که اثرات رفاهی را آزموده، اگر کسري بودجه روندي کاهشی نداشته باشد، این

 
اقدامات براي رفاه خانوار اثر منفی دارد و تورم بیشتري هم در نهایت ایجاد می شود. 

طبیعتاً اصل بیماري را باید در خود کسري بودجه افسارگسیخته یافت. اما به هر صورت براي درمان موقت کسري بودجه، ایده هاي
متفاوتی میان برخی صاحبنظران داخل کشور وجود دارد؛ عده اي همان ایده سارجنت و والاس را در این شرایط حاکم می دانند و در
نتیجه انتشار اوراق را لزوماً راهکار مقابله با تورم نمی دانند اما دسته اي دیگر معتقدند مدل سارجنت و والاس نمی تواند شرایط
موجود ما را توضیح دهد و انتشار اوراق راهکاري اساسی براي کاهش تورم است. مقاله یوریبه شاید بتواند مبنایی نظري براي این
خوشبینی به اوراق باشد، لااقل از این منظر که حتی در صورت عدم جلوگیري از تورم شدید در آیند، استفاده از اوراق موجب

 
هموارشدن مالیات تورمی و افزایش رفاه خانوارها می گردد. 
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توجه بیشتر به امر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه
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به گزارش پایگاه خبري غرب ایران؛ در این دیدار صمیمی که با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی به شکل محدود برگزار شد،
فرزندان شهدا در خصوص بی تفاوتی برخی از مدیران به فرزندان شهدا و عدم استفاده از تخصص و مشکلات اشتغال جوانان

مطالبی را عنوان کردند و خواستار توجه بیشتر به امر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در ...

غرب ایران - به مناسبت هفته دفاع مقدس جمعی از فرزندان شهداي استان با نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه همدان دیدار

 
و گفتگو کردند. 

به گزارش پایگاه خبري غرب ایران؛ در این دیدار صمیمی که با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی به شکل محدود برگزار شد، فرزندان
شهدا در خصوص بی تفاوتی برخی از مدیران به فرزندان شهدا و عدم استفاده از تخصص و مشکلات اشتغال جوانان مطالبی را عنوان

 
کردند و خواستار توجه بیشتر به امر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه شدند. 

امام جمعه همدان هم با اشاره به جایگاه شهدا و ایثار خانواده شهدا گفت: امروز بر همه مردم و مسئولان جامعه تکلیف است که از
آرمان ها و ارزش هاي شهدا حفاظت و پاسداري کنند و نگذارند با توطئه هاي دشمنان فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه کمرنگ شود.

حجت الاسلام والمسلمین شعبانی موثقی افزود: براي بررسی و رفع مشکلات خانواده شهدا باید مجمعی با حضور فرزندان شهدا

 
تشکیل شود تا در گروه هاي تخصصی نسبت به رفع مشکلات این قشر از جامعه، بحث و بررسی و راهکار ارائه شود. 

وي تأکید کرد: متاسفانه در چند سال گذشته نسبت به استفاده از جوانان و مدیران انقلابی بی توجهی هایی شده که باید در دولت
جدید براي سرعت گرفتن بیشتر در کار ها نیرو هاي جوان و انقلابی با اعتماد مسئولان وارد میدان شوند تا مشکلات موجود در جامعه

 
رفع شود. 

انتهاي خبر / ب



کارآفرینی به سبک تاجر بانو + تصاویر خط تولید
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منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

بیش از دو سال است که جهان درگیر ویروس کرونا شده است. این پاندمی تمام ابعاد زندگی زندگی شخصی، اجتماعی،
اقتصادي ما را درگیر کرده است. در این بین یکی از ساده ترین راه هاي مقابله با کرونا استفاده از ماسک است.

بیش از دو سال است که جهان درگیر ویروس کرونا شده است. این پاندمی تمام ابعاد زندگی زندگی شخصی، اجتماعی،

 
اقتصادي ما را درگیر کرده است. در این بین یکی از ساده ترین راه هاي مقابله با کرونا استفاده از ماسک است. 

 
اصناف  

در روزهاي ابتدایی شیوع کرونا شاهد کمبود ماسک و سایر مواد بهداشتی و ضد عفونی کننده بودیم، اما در راستاي رسالت اجتماعی و
خدمت به نظام سلامت کشور و جبران بحران بیکاري ناشی از آسیب کرونا به مشاغل، بسیاري از شرکت ها و کارخانه ها، خطوط
تولید خود را براي ساخت ماسک و محصولات بهداشتی تغییر داده اند، تا علاوه بر تامین نیازهاي بهداشتی جامعه، در کمک به ایجاد

 
اشتغال خصوصا کسب و کارهاي آسیب دیده نقش موثري داشته باشند. 

 
 



از طرفی صنعت تولید ماسک از جمله مشاغلی بود که شیوع کرونا برایشان رونق آورد. به عبارتی کرونا براي همه ي مشاغل با ضرر
همراه نبود، چند روزي بعد از داغ شدن بازار الکل و ماسک و دستکش شاهد سیلی عطیمی از تقاضا براي تهیه این مواد بهداشتی
بودیم. به این ترتیب طبع گرم تقاضا و همچنین ترس مردم از کمبود این اقلام در بازار بسیاري از صاحبان خط تولید و شرکت هارا بر

 
آن داشت تا در صدد رفع کمبود این کالاها اقدام کنند. 

در طی دو سال اخیر تعداد کارگاه هاي تولید ماسک و مواد ضدعفونی به طرز چشمگیري افزایش پیدا کرد. چند روزي بود که دنبال

 
یک کارآفرین موفق در حوزه تولید ماسک بودیم. با پرس وجو از فعالان این حوزه به کارگاهی واقع در شهر قدس رسیدیم. 

 
 

هماهنگی ساده اي صورت گرفت و در یک صبح کاري از مدیریت کارگاه وقت بازدید گرفتیم. کارگاهی دو طبقه که در زیرزمین آن
کارتن هاي ماسک آماده تحویل به بازار بودند، با همراهی یکی از کارکنان به کارگاه رسیدیم. کارگران با جدیت مشغول ساخت و بسته

 
بندي ماسک با رعایت پروتکل هاي بداشتی بودند. 

آنها هر روز پارچه هاي ماسک را با دقت تفکیک می کنند و کش می زنند. از عکاس خواستم از دقت عملشان عکس بگیرد، وقتی
متوجه شدند ما در حال عکاسی هستیم شق و رق تر می ایستند و سعی می کنند نگاهشان را از دوربین بدزند. احتمالا لبخندي هم

 
می زنند که پشت ماسک معلوم نیست و دوباه کار را از سر می گیرند. 

ساختمان دو طبقه بوده و فضاي کلی هر طبقه حدودا 150 متر و پر از دستگاه هاي تولید مکانیزه ماسک است. البته بالاي سر هر
دستگاه چند کارگر در حال انجام وظیفه هستند. خلاصه وجب به وجب کارگاه تولید ماسک جان دارد و همه در حال کار و تکاپو

 
هستند. 



 
 

بازدید که تمام می شود، به اتاق شیشه اي مدیریت می رسیم. مشخص است که مسئول کارگاه سعی دارد از داخل اتاق به همه کارها

 
نظارت کند. بانویی خندان آنجا از ما استقبال می کند؛ هستی پناهی هستم مدیر کارگاه. 

پس از احوالپرسی روبروي ما می نشیند. اولین سوالی که به ذهنم می رسد این است که ایده کارگاه تولید ماسک به چه صورت شکل
گرفت؟ او در مورد چگونگی آغاز فعالیت در این حرفه می گوید: حدود پانزده سال است که فعالیت خود را با ایجاد شرکت بازرگانی و
توریستی شروع کرده ایم. بیشتر فعالیت ما در ایران و چین است و دفتري در چین داریمِ، از آنجایی که جز اتاق بازرگانی ایران و چین
هستم در دسامبر 2019 براي فعالیت بازرگانی در این کشور حضور پیدا کردم که در آنجا متوجه ابتلاي یک نفر به ویروس کرونا شدم.

وي در ادامه گفت: در مدت حضورم در چین، از آنجایی که شمار مبتلایان کرونا به صورت تصاعدي بالا می رفت به طبیعی نبودن
موضوع پی بردیم و به دلیل اینکه داراي شرکت توریستی هستیم و می دانستیم که هر شب سه الی چهار پرواز از ایران به سمت چین

 
در جریان است ورود کرونا به ایران براي ما دور از انتظار نبود. 

 
 

پناهی ادامه می دهد: سرانجام در اسفند 98 کرونا خودش را در ایران نشان داد و ایران در خصوص تهیه ماسک و دستگاه تولید
ماسک با کمبود مواجه شد، چرا که کشور آمادگی تولید انبوه ماسک را نداشت. به این ترتیب کار تولید ماسک به صورت جهادي با
کمک خیرین شروع کردیم. در حقیقت در شروع کار ما به دنبال این بودیم که کرونا هرچه سریع تر ریشه کن شود و فعالیت شرکت

 
تجاري و توریستی ما از سر گرفته شود ولی متاسفانه اوضاع بدتر شد. 



این کارآفرین همچنین ادامه می دهد: با درخواست صنایع دفاع چند دستگاه تولید ماسک از چین وارد ایران کردیم. در شروع تولید
ماسک با کمبود متریال مواجه بودیم، از آنجایی که زیر ساختی در کشور براي تولید ماسک وجود نداشت در آغاز، کار تولید ماسک

 
همراه با هزینه ي زیاد و سود کم بود، در واقع براي ما تولید ماسک صرفا یک کار جهادي و انسان دوستانه بود. 

 
 

چتري براي حمایت از کسب و کارهاي آسیب دیده از او در خصوص اشتغال زایی ایجاد شده به وسیله تولید ماسک می پرسم که می
گوید: طی دوسال اخیر با همه گیري ویروس کرونا در کشور، اکثر مشاغل آسیب زیادي را متحمل شده اند. بسیاري از افراد کار خود
را از دست داده و فشار هاي مالی و روانی زیادي را تجربه کردند. در موردشرکت تجاري ما با افراد خاصی سروکار داشتیم که حتما
باید داراي دانش خاصی می بودند، اما درخصوص شرکت تولیدي ماسک نیاز به دانش خاصی نبود، به همین دلیل در راستاي حمایت

 
از کسب و کار هاي آسیب دیده، فرصت بیشتري براي استخدام افراد در اختیار داشتیم. 

نگاهم به دنبال کارگر زنی که از کنار اتاق شیشه اي می گذرد، کش می آید. می گویم بیشتر کارگران این کارگاه را بانوان تشکیل می
دهند، ماجراي آن چیست؟ او می گوید: در مجموعه ي ما حدودا 200 نفر مشغول به کار هستند. بیشتر نیروهاي شرکت تولید ماسک
ما را زنان سرپرست خوانوار تشکیل می دهند، از آنجایی که براي تولید ماسک در ایران دستگاه پیشرفته اي را در اختیار نداشتیم ابتدا
کار خود را به همراه زنان سرپرست خانوار با چرخ خیاطی شروع کردیم تا نیاز به ماسک تامین شود و اکنون هم اگر بحران کرونا تمام
شود ما هدف دیگري را مدنظر قرار می دهیم که نیروهاي استخدامی خود را از دست ندهیم، در واقع حمایت از زنان سرپرست خانوار

 
هدف دائمی ماست. 

 
 



به خود کفایی رسیده ایم، اما همچنان واردات داریم! از او درباره ظرفیت تولید ماسک می پرسم که می گوید: در شروع کرونا دستگاه
تولید ماسک در کشور وجود نداشت و از چین چندین دستگاه وارد ایران شد، اما در حال حاضر کشور در تولید دستگاه هاي ساخت
ماسک به خودکفایی رسیده ومجموعه ما به تنهایی روزانه بالغ بر 80 هزار ماسک تولید می کند. با این وجود همچنان شاهد واردات
ماسک به کشور هستیم، چرا که هنوز قشري از جامعه از محصولات چینی و ترکی استفاده می کنند، درحالی که در کشور تولید

 
ماسک با کیفیت به وفور وجود دارد. 

پناهی همچنین در مورد صادارت ماسک به سایر کشورها گفت: براي صادرات ماسک داراي مجوزهاي لازم هستیم، ولی در حال حاضر
به کشورهاي دیگر ماسک صادر نمی کنیم، چرا که کشورهایی اروپایی و آسیایی نیازي به واردات ماسک ندارند اما اگر اعلام نیاز کنند،

 
امکانش را داریم. 

 
 

او ادامه می دهد: البته در شروع کرونا به کشور عراق ماسک صادر می کردیم ولی اکنون بازار ماسک عراق در دست چین است و صادر

 
کردن ماسک به عراق براي ما به صرفه نیست. 

کمی درباره کرونا حرف میزنیم. از حال خوب این روزها که با بهبود روند واکسیناسیون همراه بوده است. می گویم بعد از کرونا، تکلیف

 
این کارگاه و کارگران چه می شود؟ 

پناهی ادامه می دهد: داستان من همان چوب فروشی است که روزي دید همه چوب هاش سوخته و شروع به زغال فروشی کرد. در
حال حاضر نیز در صورت پایان یافتن اپیدمی کرونا و بهبود اوضاع کشور، قصد داریم خط تولید خود را عوض کنیم، در واقع وقتی کار
تولید ماسک را شروع کردم به این فکر کردم ما همه باید دست به دست هم بدیم تا این بحران تمام بشود. با پایان یافتن کرونا نیز ما
هدف دیگري را مدنظر قرار می دهیم تا نیروهاي استخدامی خود را از دست ندهیم، مثلا می توانیم حوزه ي کاري خود را به تولید
پوشاك تغییر دهیم و همچنین دستگاه ما قابلیت این را دارند که به دستگاه تولید دستمال کاغذي یا پد هاي بهداشتی تبدیل شوند،

 
در واقع ما دستگاه تولید ماسک را تغییر کاربري می دهیم. 



 
 

گفت وگو که تمام شد دوباره چرخی در کارگاه زدیم. حالا دیگر سروصداي دستگاه ها برایمان عادي تر شده بود. نمی دانم در همین
یک ساعتی که آنجا بودیم چند هزار ماسک تولید شد به هر حال از گروه مهمان نواز و مهربان کارگاه تولید ماسک خداحافظی کردیم

 
و به تحریریه برگشتیم. 

 
 

نویسنده: مینا پرویزي



رشد 26 درصدي اشتغال صنعتی در 5 ماه

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/07/05

اقتصادتهران: معاون وزیر صمت گفت: در پنج ماه ابتدایی امسال، با بهره برداري از واحدهاي صنعتی بیش از 64 هزار اشتغال
صنعتی ایجاد شده که در هم سنجی با پارسال نزدیک به 26 درصد رشد داشته است. به گزارش اقتصادتهران به نقل از وزارت

صنعت، معدن و تجارت، مهدي صادقی نیارکی اظهار داشت: تا ابتداي شهریورماه ...

اقتصادتهران: معاون وزیر صمت گفت: در پنج ماه ابتدایی امسال، با
بهره برداري از واحدهاي صنعتی بیش از 64 هزار اشتغال صنعتی
ایجاد شده که در هم سنجی با پارسال نزدیک به 26 درصد رشد

 
داشته است. 

به گزارش اقتصادتهران به نقل از وزارت صنعت، معدن و تجارت، مهدي صادقی نیارکی اظهار داشت: تا ابتداي شهریورماه امسال با
صدور پروانه هاي بهره برداري، بیش از دو هزار و 600 واحد صنعتی به چرخه تولید اضافه شد که با رشد حدود چهار درصدي در

 
مقایسه با مدت مشابه پارسال همراه بوده است. 

وي از رشد 173 درصدي سرمایه گذاري واحدهاي تولیدي داراي پروانه بهره برداري خبر داد و گفت: طبق گزارش معاونت طرح و
برنامه وزارت صنعت، واحدهاي تولیدي به بهره برداري رسیده از ابتداي امسال تا ابتداي شهریور بیش از 107 میلیارد تومان سرمایه

 
گذاري صنعتی انجام داده اند که بخشی از این سرمایه گذاري ها مربوط به طرح هاي توسعه اي بوده است. 

معاون امور صنایع وزارت صمت همچنین با اشاره به وضعیت تولید محصولات منتخب صنعتی خاطرنشان کرد: وضعیت تولید 24

 
محصول منتخب صنعتی به طور مستمر بررسی می شود و هر ماه روند تولید این محصولات مورد واکاوي قرار می گیرد. 

صادقی نیارکی بیان داشت: در پنج ماه نخست امسال از بین 24 محصول منتخب صنعتی، تولید 11 محصول از رشد مناسبی برخوردار
بوده است که روند تولید کامیون، کامیونت و کشنده با رشد حدود 60 درصدي و ماشین لباس شویی و روغن ساخته شده نباتی با

رشد 37 درصدي در صدر این محصولات قرار دارد.



چرا و چگونه باسواد دیجیتال شویم؟ سرنخ هایی براي علاقمندان

منبع: لیزناشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/07/05

مریم صراف زاده

 
 <div

 
لیزنا؛ مریم صراف زاده(1)، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران: 

- اصلاحاتی را که در مقاله دانشجویم انجام داده ام با ترك
چنجز(2) در برنامه ورد مشخص کرده ام. ایمیل می زند که این

 
خط هاي قرمز را چطور از توي مقاله بردارد؟ 

-دانشجویی با ایمیل صاحب کافی نت عضو گنج ایرانداك شده

 
است و دیگر نمی تواند به سامانه وارد شود. 

-آبان 98 است و اینترنت خارجی قطع شده است. دانشجوي مجازي ام را در کنفرانسی می بینم. می گوید نمی تواند وارد سامانه
آموزش مجازي شود. بعد می فهمم همیشه سامانه را در گوگل سرچ می کرده و از آن طریق لینکش را پیدا می کرده و حالا که گوگل

 
در دسترس نیست نمی داند چگونه وارد شود. 

 -دانشجویی محتواي ایمیل را در قسمت موضوع برایم نوشته است. دیگري، بجاي پاسخ دادن روي ایمیل، ایمیل جدیدي می فرستد

 
و سابقه مکاتبات قبلی را ندارم که بدانم موضوع، چه بوده است. 

 -در شبکه اجتماعی لینکدین که یک شبکه علمی و حرفه اي است و افراد باید با هویت واقعی خود ظاهر شوند، با نام کوچک/مستعار،

 
بدون عکس و بدون هیچ مشخصات تحصیلی و شغلی وارد می شوند. 

 -رزومه اي بدستم می رسد از یک جویاي کار. می بینم همه مشخصات هویتی خود از جمله شماره ملی و آدرس کامل منزل و نام

 
پدر و ...را در رزومه نوشته است. 

این ها فقط بخشی از نشانه ها و آسیب هاي بی سوادي دیجیتال است. وقتی بلد نیستیم از فناوري بطور صحیح استفاده کنیم بیش از
اینکه از آن منتفع شویم متضرر می شویم؛ اسیر کلاهبرداري هاي اینترنتی می شویم؛ براحتی طعمه هکرها می شویم و ... بی سوادي
دیجیتال مانع بازیابی و دسترسی به اطلاعات صحیح و مرتبط می شود حتی وقتی که این اطلاعات و فناوري هاي لازم در دسترس

 
هستند. 

براي حضور موفق در دنیاي دیجیتال که بخش لاینفک زندگی در دنیاي امروز شده است و استفاده از ظرفیت ها و امکانات آن در کار
و تحصیل و زندگی روزمره به مجموعه مهارت هاي جدیدي نیاز است که با عبارات مختلفی نظیر سواد رایانه اي، سواد دیجیتال، سواد



اطلاعاتی، سواد رسانه اي و …بیان شده اند. این انواع سوادها همپوشانی هایی با یکدیگر دارند، اما به طور کلی می توان گفت سواد
دیجیتال مهارت هاي موردنیاز براي زندگی در دنیاي دیجیتال و استفاده از ابزارهاي فناورانه است. مثل همه انواع سواد، هدف سواد

 
دیجیتال، توانمند ساختن افرادست. 

پل گیلستر  (Paul Gilster) براي نخستین بار در کتابش با نام سواد دیجیتال که در سال 1995منتشر شد این اصطلاح را به کار

 
برد و آن را سواد لازم براي عصر دیجیتال تعریف کرد. 

چندین تعریف از سواد دیجیتال وجود دارد. بنا به تعریف انجمن کتابخانه هاي آمریکا «سواد دیجیتال توانایی استفاده از فن آوري

 
هاي اطلاعاتی و ارتباطی براي یافتن، ارزیابی، ایجاد و برقراري ارتباط با اطلاعات است که به مهارت هاي شناختی و فنی نیاز دارد». 

 
افراد در سطوح مختلف تحصیلی و شغلی و سنی به سطح متفاوتی از مهارت هاي  سواد دیجیتال نیاز دارند. 

براي یک کارمند حفظ امنیت فایل ها و اطلاعات محل کار ممکن است ضرورت باشد. در حالی که شاید براي یک فرد دانشگاهی
تولید محتوا در اولویت باشد. البته باید توجه داشت که سواد دیجیتال مفهومی ایستا نیست. همان طور که فناوري اطلاعات و

 
ارتباطات تغییر می کند، سواد دیجیتال هم به تبع آن پویا و متغیر است. 

 
سواد دیجیتال پیش نیازي براي یادگیري مادام العمرست. در دنیاي پرشتاب امروز، آموخته ها به سرعت منسوخ می شوند. 

اگر در گذشته فارغ التحصیلی پایان راه بود، امروز آغاز راه است. براي موفق بودن باید دائم خود را در معرض یادگیري موضوعات
جدید قرار دهیم. براي تغییر شغل، براي پیشرفت حرفه اي، براي به روز بودن، ناگزیر از آموختن هستیم. افراد باسواد دیجیتال روش
هاي یادگیري و به روز ماندن را می دانند. از آنجا که امروزه بسیاري از مشاغل نیاز به مهارت هاي پایه رایانه اي و اینترنت دارند،

 
افرادي که باسواد دیجیتال هستند شانس بیشتري براي شغل یابی و کارآفرینی دارند. 

 
مهارت هاي سواد دیجیتال، طیف وسیعی از مهارت هاي فناوري و شناختی است که برخی از آن ها در ذیل آورده شده اند: 

 
- بانکداري اینترنتی/خرید اینترنتی 

 
- استفاده صحیح از ایمیل 

 
- مدیریت هویت دیجیتال 

 
- همدلی دیجیتال/تشویق دیگران به اشتراك گذاشتن کاري که به آنها افتخار می کنند/حمایت از دیگران با ارائه بازخورد مفید 

 
- ارزیابی اعتبار وب سایت ها 

 
- استفاده از هشتگ # 

 
- مدیریت عکس و فیلم 

 
- کاربري رایانه و گوشی هاي هوشمند 

 
- رعایت کپی رایت در تولید محتوا 

 
- رزومه نویسی 

 
- مدیریت ردپاي دیجیتال و شهرت آنلاین 

 
- استفاده از ابزارهایی مانند گوگل مپ 

 
- تولید محتواي متنی، تصویري صوتی و ویدئویی 



 
- مشارکت در بحث ها 

 
- استفاده از ابزارهاي فناورانه براي یادگیري 

 
- تسلط به نرم افزاهاي آفیس 

 
- حفاظت از حریم شخصی و امنیت در فضاي مجازي 

 
- مدیریت اطلاعات شخصی و فایل ها 

 
- مهارت هاي ارتباطی در فضاي آنلاین 

 
- نتیکت/آداب دیجیتال (برقراري ارتباط با رعایت احترام)/ احترام گذاشتن به حریم خصوصی دیگران 

 
- حفظ سلامت جسمی و روحی در استفاده دیجیتال 

- استفاده متعادل از اینترنت و مدیریت زمان بی سوادي دیجیتال یکی از عوامل نابرابري دیجیتال یا شکاف دیجیتال است. شکاف
دیجیتال، فاصله اي است که بین افراد از نظر میزان دسترسی به فناوري ها و نیز ظرفیت آنها در بهره برداري مناسب از فناوري ها
ایجاد می شود. بنابراین نابرابري دیجیتال فقط این نیست که گوشی هوشمند و یا لپ تاپ نداشته باشیم بلکه این که بلد نباشیم از آن

 
ها به طور صحیح استفاده کنیم هم شکاف دیجیتال ایجاد می کند. 

عدم مهارت در استفاده بهینه از اطلاعات و فناوري هاي موجود سبب شده است که اینترنت در حد یک سرگرمی براي عامه مردم
ایران باشد. مقایسه هایی که بین نحوه استفاده مردم دنیا از اینترنت می شود گواه این ادعاست. یک باسواد دیجیتال فقط مصرف
کننده اطلاعات نیست بلکه تولید کننده اطلاعات نیز هست. این در حالی است که عموم مردم فقط مصرف کننده و بازنشرکننده

 
اطلاعات هستند. 

کرونا سبب افزایش نابرابري دیجیتال شده است چرا که پیش از آن دسترسی به فناوري یک ضرورت نبود.  کرونا با آنلاین کردن
فعالیت هاي آموزشی و اقتصادي اهمیت سواد دیجیتال را بیشتر کرد. بسیاري از افراد کارشان را از دست دادند و براي پیدا کردن
دوباره کار باید مهارت هاي دیجیتالی داشته باشند. آموزش آنلاین، کودکان را زودهنگام وارد فضاي مجازي کرد. در حالی که والدین
هنوز نمی دانند چطور از امنیت کودکان خود در این فضا حفاظت کنند. معلمان و استادان بیگانه با فناوري قادر به استفاده از ظرفیت
فناوري ها براي آموزش باکیفیت نیستند. این در حالی است که هیچ اهتمامی براي ارتقاي سواد دیجیتال مدرسان و یادگیرندگان در

 
سطح آموزش و پرورش و دانشگاه ها دیده نمی شود. 

در کشورهاي پیشرفته دنیا عزمی ملی براي آموزش سواد دیجیتال جریان دارد و در این حرکت جدي، نه تنها مراکز آموزشی رسمی

 
مثل مدارس(3) و دانشگاه ها که کتابخانه هاي عمومی نیز در خدمت آموزش سواد دیجیتال قرار گرفته اند. 

دانش آموزان، دانشجویان و شاغلان بخشی از مهارت هاي فناوري اطلاعات را در محل کار و تحصیل خود می آموزند و دسترسی به
افرادي دارند که در صورت بروز مشکلات رایانه اي از آنها کمک بگیرند باشند. اما سالمندان، افرادي که از فناوري اطلاعات در شغلشان
استفاده نمی کنند، بی کارند، خود اشتغالند و یا بازنشسته شده اند نیاز بیشتري به فراگیري مهارت هاي فناوري اطلاعات دارند و

 
کتابخانه هاي عمومی می توانند یاریگر این افراد باشند. 

آموزش سواد دیجیتال به کاربران کتابخانه هاي عمومی به شکل هاي مختلفی از جمله دوره هاي آنلاین، کلاس هاي حضوري و
آموزش فرد-به-فرد وجود دارد. مشاوره هاي رفع مشکلات فناوري بصورت تلفنی/تماس هاي ویدئویی بخصوص در دوران کرونا و
تعطیلی کتابخانه ها رواج داشته و دارد. از دیگر فعالیت هاي خوب کتابخانه ها می توان به اشتراك پلتفرم هاي آموزشی از جمله

 
لینکدین لرنینگ(4) اشاره کرد که همه اعضاي کتابخانه با اطلاعات کارت عضویت خود می توانند به رایگان از آن ها استفاده کنند. 



 
مشاهده نگارنده از آموزش سواد دیجیتال به سالمندان در یک کتابخانه عمومی در استرالیا: 

"دور یه میز مستطیلی چند پیرزن و پیرمرد نشستن.  برخی تبلت و برخی گوشی هاي هوشمند دستشونه. کتابدار داره بهشون
آموزش مبده که چطور از این وسیله ها استفاده کنن و میگه خودشون سوالاتشونو بپرسن. یکی میگه نوه اش براش ایمیل درست
کرده. نام کاربري و پسوردش رو از دفترچه یادداشتش نشون میده. اما نمیدونه چطوري باید ایمیل بده یا جواب ایمیلاي دریافتی رو
بده. وقتی یادش میده و می بینه چقدر آسون بوده کلی ذوق میکنه. میگه از ترس اینکه مبادا ایملش خراب بشه دست به هیچ دکمه
دیگه اي نمیزده! یه پیرزن بانمک دیگه که باید دست کم هشتاد سالی داشته باشه میگه توي آیپد من کلی بازي هست اما بلد نیستم

 
چطور بازي کنم" 

اما در کتابخانه هاي عمومی ایران بنظر می رسد اهتمامی براي آموزش سواد دیجیتال وجود ندارد. نتیجه پژوهش خانم فریبا میرزایی
گواه این مدعاست. البته خوشبختانه اخیرا برخی کتابخانه هاي عمومی ایران فعالیت هایی را در جهت ارتقاي سواد دیجیتال در
اینستاگرام ارائه کرده اند. از جمله شبکه مجازي کتابداران در اینستاگرام(5) که تعدادي از پست هاي خود را به آموزش ترفندهاي ورد
اختصاص داده است. تلاش هاي افرادي مانند محمدرضا شعبانعلی(6) در آموزش سواد دیجیتال نیز ستودنی است. اما این تلاش هاي

 
پراکنده کافی نیست و آموزش سواد دیجیتال یک عزم ملی را می طلبد. 

نگارنده صفحه اي در وبلاگ خود براي علاقمندان به سواد دیجیتال و آموزش آن ایجاد کرده است که می تواند براي علاقمندان به
یادگیري و ترویج سواد دیجیتال نقطه شروع باشد. در این صفحه لینک هاي مربوط به منابع آموزشی و ارزیابی سواد دیجیتال از سایت
هاي داخلی و خارجی آورده شده اند. شما هم اگر منبعی براي آموزش سواد دیجیتال می شناسید معرفی کنید تا علاقمندان را به کار

 
آید. امید که شاهد ترویج سواد دیجیتال به زبان ساده براي همه فارسی زبانان باشیم. 

 
صراف زاده، مریم. «چرا و چگونه باسواد دیجیتال شویم؟ سرنخ هایی براي علاقمندان». سخن هفته لیزنا، شماره 557، 5مهر 1400. 

 
 --------------------------------------------------- 

 
(1) این آدرس ایمیل توسط spambots حفاظت می شود. براي دیدن شما نیاز به جاوا اسکریپت دارید 

 
 Track changes (2)

 
(3) براي مثال آموزش سواد دیجیتال در مدارس استرالیا را در لینک زیر ببینید: 

 
 https://www.digitalcitizenship.nsw.edu.au

 
 Linkedin Learning (4)

 
 libnetwork (5)

https://motamem.org (6)/سواد-دیجیتال-نقشه-راه-تسلط-بر-مهارتهاي/



کارکرد ژئوپارك ها در توسعه زمین گردشگري ایران

منبع: بازار کارشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/07/05

یکی از زیرساخت هاي نوآورانه اي که چند سالی است به عنوان یک فرصت ارزشمند براي توسعه زمین گردشگري مورد
توجه قرار گرفته، ژئوپارك ها هستند؛ ژئوپارك ها چه کارکردي دارند و چگونه می توانند از زمین، ارزش افزوده و اشتغال

خلق کنند؟

یکی از زیرساخت هاي نوآورانه اي که چند سالی است به عنوان یک فرصت ارزشمند براي توسعه زمین گردشگري مورد توجه

 
قرار گرفته، ژئوپارك ها هستند؛ ژئوپارك ها چه کارکردي دارند و چگونه می توانند از زمین، ارزش افزوده و اشتغال خلق کنند؟ 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري تسنیم،""ژئوتوریسم"" و ""  ژئوپارك هاگ دو مفهوم به هم پیوندخورده و نسبتاً جدید هستند و
زیر گروه هاي زمین شناسی و گردشگري تعریف شده است که بر ژئومورفولوژي و توپوگرافی یک منطقه به عنوان بستر حمایت از
توسعه پایدار گردشگري تمرکز می کند. در ژئوپارك ها مفاهیمی مانند بوم گردي ، اکوتوریسم، زمین گردشگري و توریسم سلامت

 
تعریف شده است که هرکدام می توانند با استفاده از ظرفیت هاي جغرافیایی و پهنه هاي سرزمینی، ایجاد اشتغال کنند. 

""محمدرضا اسپهبد"" مشاور طرح توسعه فناوري ها و نوآوري هاي زمین شناسی و معدن با بیان این که ظرفیت نهفته ژئوپارك هاي
ایران می تواند توسعه ژئوتوریسم و رونق بازارهاي وابسته را به همراه داشته باشد، می گوید: علی رغم این که ایران داراي ویژگی هاي
سرزمینی و پتانسیل گردشگري فراوانی است، اما تا حدودي با استفاده از فرصت هاي موجود در توسعه ژئوتوریسم و   ژئوپارك ها فاصله

 
دارد. 

این فعال حوزه زمین شناسی و معدن، با بیان این که ایران گردشگري پایدار ژئوتوریسم و   ژئوپارك ها دارد، تصریح کرد: چالش هاي
فناورانه کشورمان در توسعه ژئوتوریسم و   ژئوپارك ها می تواند به کمک شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و پژوهش هاي فناورانه در
این حوزه برطرف شود اما یکی از اقدامات مهم براي توسعه ژئوپارك ها، حمایت از فعالیت برنامه ریزان، سیاست گذاران گردشگري،

 
برنامه ریزان، متخصصان توسعه و سایر ذي نفعان گردشگري در ایران است. 

به گفته مشاور طرح توسعه فناوري هاي زمین شناسی و معدن، الگوي توسعه پایدار گردشگري در خلق فعالیت هاي زیست محیطی،
اجتماعی ، فرهنگی و اقتصادي ارائه شده توسط مفاهیم زمین گردشگري و ژئوپارك در تلاش براي توسعه پایدار گردشگري در ایران

 
استفاده می شود. 

اسپهبد با اشاره به حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري از توسعه شرکت هاي خلاق و نوآوري هاي زمین گردشگري و
ژئوپارك ها می گوید: در توسعه این بخش چند موضوع مختلف مورد توجه قرار بگیرد و در همین راستا، حمایت از پژوهش هاي

کاربردي، ایده هاي نوآورانه و طرح هاي فناورانه در معاونت علمی در اولویت قرار گرفته است.



آموزش بیش از 4 هزار سرباز توسط سازمان جهاددانشگاهی آذربایجان شرقی

منبع: بازار کارشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/07/05

رئیس سازمان جهاددانشگاهی آذربایجان شرقی، از آموزش 4 هزار و 165 نفر از کارکنان وظیفه نیروهاي مسلح مستقر در
استان در قالب طرح سرباز مهارت خبر داد.

رئیس سازمان جهاددانشگاهی آذربایجان شرقی، از آموزش 4 هزار و 165 نفر از کارکنان وظیفه نیروهاي مسلح مستقر در استان

 
در قالب طرح سرباز مهارت خبر داد. 

دکتر جعفر محسنی گفت: این طرح تاکنون در مرکز آموزشی "نزاجا عجبشیر"، مرکز آموزشی "شهید قاضی" تبریز، مرکز آموزشی

 
"قدر ناجا در هادي شهر" و مرکز آموزشی "قدس ناجا سعید آباد" برگزار شده است. 

وي ادامه داد: این دوره هاي آموزشی به صورت ماهانه براي سربازان جدید الورود برگزار شده و در پایان هر دوره آموزشی براي شرکت

 
کنندگان گواهینامه معتبر صادر می شود. 

به گزارش ایسنا، به نقل از روابط عمومی جهاد دانشگاهی آذربایجان شرقی، محسنی هدف از برگزاري دوره هاي مهارت آموزي براي
سربازان افزایش جذابیت دوره خدمت سربازي، ارائه مدرك معتبر به شرکت کنندگان و آماده کردن سربازان جوان براي اشتغال پس از

پایان خدمت سربازي است.



آکادمی کسب و کار در دانشگاه بوعلی سینا همدان راه اندازي شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/07/05

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از راه اندازي آکادمی کارآفرینی و توسعه کسب و کار با هدف آموزش و
پرورش جوانان مستعد در زمینه هاي مختلف و با همکاري اداره کل آموزش فنی و حرفه اي در دانشگاه بوعلی سینا خبر داد.

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان از راه اندازي آکادمی کارآفرینی و توسعه کسب و کار با هدف آموزش و پرورش

 
جوانان مستعد در زمینه هاي مختلف و با همکاري اداره کل آموزش فنی و حرفه اي در دانشگاه بوعلی سینا خبر داد. 

به گزارش ایرنا، "ظاهر پورمجاهد" روز شنبه در جلسه شوراي مهارت استان همدان که در دانشگاه بوعلی سینا برگزار شد، افزود: در
سال هاي اخیر حرکت ارزشمندي در حوزه پارك علم و فناوري تحت عنوان مرکز کسب و کار انجام شده که این مهم می تواند جرقه

 
اي براي ایجاد و توسعه فرصت هاي شغلی پایدار در کشور و استان باشد. 

وي با تاکید بر شناسایی نیازهاي استان همدان و اعلام به این مرکز براي اقدام موثر، هدف از راه اندازي آکادمی کسب و کار دانشگاه

 
بوعلی سینا را تشکیل یک زیست بوم براي ارتقاي مهارت هاي کسب و کار و اشتغال پذیري پایدار در غرب کشور ذکر کرد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان با اشاره به اینکه استعدادیابی، توسعه فردي و هدایت افراد به سمت خلاقیت و
نوآوري و شناسایی نیازهاي جامعه برنامه ریزي هدفمند براي تربیت نیروهاي انسانی متخصص از محورهاي این طرح هستند، ادامه
داد: ایجاد تناسب بین توانمندي هاي افراد و نیازمندي هاي بازار کار با ارائه مشاوره هاي تخصصی در زمینه کسب و کار، کارآفرینی و
هدایت شغلی، ارتقاي مهارت هاي دانش آموختگان و اساتید بر اساس آموزش هاي عمومی و تخصصی را می توان از دیگر محورهاي

 
طرح نام برد. 

پورمجاهد با بیان اینکه 20 سازمان با آکادمی کارآفرینی و توسعه کسب و کار همکاري می کنند، اظهار داشت: پارك علم و فناوري،
بنیاد ملی نخبگان، اداره کل آموزش و پرورش، اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، اداره کل بهزیستی، مراکز فنی و حرفه اي و

 
شرکت شهرك هاي صنعتی از جمله سازمان هاي مرتبط و همکار براي آکادمی کارآفرینی و توسعه کسب و کار هستند. 

وي گفت: این آکادمی با فراهم کردن زمینه آشنایی و شناخت ویژگی ها و علاقمندي هاي شغلی دانشجویان و دانش آموختگان،
دانش لازم را براي ارتقاي توانمندها در راستاي ورود به عرصه کسب و کار متناسب با نیازمندي ها و مهارت ها به افراد آموزش می

 
دهد. 

مدیر مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه بوعلی سینا همدان نیز با تشریح برنامه هاي عملیاتی در آکادمی کسب و کار، گفت: برگزاري
حداقل 4 دوره روان شناختی و توسعه فردي در هر دانشگاه، برگزاري حداقل 24 کارگاه آموزشی مهارتی، برگزاري حداقل 24 کارگاه

 
آموزشی تخصصی و حرفه اي و کارآموزي از برنامه هاي آموزشی پیش بینی شده در این حوزه است. 

"جلال اکبري"، عدم اهتمام جدي و مشارکت اثربخش دانشگاه متولی (بوعلی سینا) و سازمان هاي همکار در این موضوع و نیز موازي
کاري سازمان ها، انجام فعالیت هاي مجزا، کم اثر و جزیره اي توسط همکاران این طرح و نهادینه نشدن فرهنگ کار تیمی را از آسیب

 
هاي احتمالی عمده این طرح برشمرد. 

به گفته وي، خلاقیت و ابتکار عمل، تفکر تحلیلی، یادگیري فعال، رهبري و نفوذ اجتماعی، تاب آوري و انعطاف پذیري، استدلال، حل

 
مسئله و ایده پردازي از مهات هاي مورد نیاز آکادمی کسب و کار دانشگاه بوعلی سینا در پنج سال آینده خواهد بود. 

مدیرکل آموزش فنی حرفه اي استان همدان نیز در این نشست اظهار داشت: یکی از مأموریت هاي شوراي مهارت، اجرایی کردن سند
مهارتی است تا بدانیم در هر شهرستان به چه میزان نیروي کار نیاز است و براي آینده بازار کار در چه حوزه هایی باید نیرو تربیت

 
کنیم. 



"وهب مختاران" مهارت را قدرتمندترین کلید اشتغال دانست و افزود: در استان همدان باید برابر فارغ التحصیلان دانشگاهی، تکنسین
فنی تربیت کنیم تا هرم اشتغال آماده کار شود.



حضور شرکت هاي خلاق و دانش بنیان در مناقصه ها تسهیل می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/07/05

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی درباره تلاش ها براي تسهیل فعالیت شرکت هاي خلاق، گفت: تلاش
می کنیم از طریق ابزار قانون گذاري، شرایط حضور این شرکت ها در مناقصات و مزایده ها، تسهیل شود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی درباره تلاش ها براي تسهیل فعالیت شرکت هاي خلاق، گفت: تلاش می

 
کنیم از طریق ابزار قانون گذاري، شرایط حضور این شرکت ها در مناقصات و مزایده ها، تسهیل شود. 

به گزارش روز شنبه معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، لطف االله سیاهکلی نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس
شوراي اسلامی درباره این تسهیلات، افزود: ایران کشوري پهناور، با ظرفیت هاي بسیار گسترده منابع طبیعی است، با این همه بزرگ
ترین سرمایه کشور، منابع انسانی جوان، خلاق و پویایی است که دل در گروه ایران اسلامی دارند و به دنبال فرصتی هستند تا از درگاه

 
کارآفرینی و خلق ثروت، علاوه بر خدمت به کشور، اشتغال و ارزش افزوده ایجاد کنند. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: شرکت هاي دانش بنیان، خلاق و استارتاپ ها، بستر مناسبی هستند تا براي درون
زایی اقتصاد، گسترش اقتصاد مقاومتی و تامین نیازهاي فناورانه کشور، پاسخ هاي فناورانه پیدا و محصولات و خدمات با فناوري بالاي

 
مورد نیاز صنایع و تولید کنندگان را فراهم کنند. 

عضو فراکسیون دیپلماسی اقتصادي محور مقاومت و همسایگان، گفت: مجلس شوراي اسلامی تمام تلاش خود را به کار بسته است تا
با فراهم کردن، حمایت هاي تقنینی کارشناسی شده، زمینه رشد و شکوفایی هر چه بیشتر شرکت هاي خلاق و دانش بنیان را فراهم
کند. بر این اساس از طریق بازبینی قانون قدیمی حمایت از شرکت هاي دانش بنیان، پس از رایزنی ها و مشورت با کارشناسان و

 
خبرگان، قانون جدید حمایت از شرکت هاي دانش بنیان و خلاق و نوآور، به نمایندگان عرضه شد. 

وي ادامه داد: حوزه فعالیت شرکت ها در حوزه کسب و کارهاي دیجیتال و فضاي مجازي، بازي، اسباب بازي و سرگرمی، صنایع
دستی، گردشگري و میراث فرهنگی، صنایع دیداري و شنیداري، طراحی، یادگیري، چاپ و نشر، گیاهان داروئی و طب سنتی، هنر
هاي تجسمی و نمایشی و غیره جزو صنایع خلاق و فرهنگی، محسوب می شوند. همه این حوزه ها در کشور از این پتانسیل برخوردار

 
هستند که از طریق ابزار خلاقیت و نوآوري، ارزش افزوده بالایی ایجاد کنند و سبد اشتغال کشور را متنوع تر سازند. 

سیاهکلی خاطرنشان کرد: بر این اساس، در قانون جدید که کلیات آن به تصویب رسید، تلاش شده است تا از شرکت هاي خلاق و
نوآور نیز حمایت شود. این کار کمک می کند جوانان خلاق و نوآور کشورمان بتوانند با فراغ بال و پشتیبانی بیشتري، اهداف مد
نظرشان را محقق سازند. یکی از مواردي که پیش از این به مانعی بر سر راه رشد شرکت هاي دانش بنیان و خلاق تبدیل شده بود،

 
بحث همکاري آنها با موسسات عمومی و نهادهاي دولتی و اجرایی بود. 

وي ادامه داد: این شرکت ها چون معمولا از سابقه تاسیس چندان بالاي برخوردار نیستند، در مناقصات بر سر رقابت با شرکت هاي
بزرگ و قدیمی، اغلب شکست می خوردند. در مجلس تلاش شد تا از طریق تصویب قوانین مناسب، دست مدیران دولتی براي

 
همکاري بیشتر با شرکت هاي خلاق و دانش بنیان در زمینه هاي مختلف از جمله در بحث مناقصات و مزایده ها باز گذاشته شود. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی درباره نقش مثبت شرکت هاي دانش بنیان و خلاق، در پیشبرد راهبرد رسانه
اي و فرهنگی مورد نظر نظام، افزود: با توجه به حضورم در مناصب مدیریتی، به تجربه دیده ام که اجبار یک مدیر براي آنکه حتماً
تحت هر شرایطی با طیفی از شرکت ها، همکاري کند، ممکن است در عمل و اجرا چندان سازنده نباشد، اما تصویب قوانین تشویقی و
باز گذاشتن دست مدیران اجرایی در همکاري با شرکت هاي فناور و خلاق، می تواند به تدریج آثار بسیار مثبتی به همراه داشته باشد.
وي گفت: تکیه بر داخل در بحث اقتصادي تنها یک شعار نیست و داراي مضامین و تکیه گاه هاي گفتمانی، منطقی و علمی فراوانی
است. در صورت فعال شدن هر چه بیشتر هزاران شرکت خلاق و دانش بنیان و همچنین چندین هزار استارتاپ نوآور، می توان یک



جریان اقتصادي بسیار جدید و پرقدرت به راه انداخت که پایه آن خلاقیت، فناوري و دانش است. در حال حاضر این موسسات و
شرکت ها و جوانان نخبه کشور، فعالیت هاي بسیار چشمگیر و قابل تحسینی انجام داده اند. اما هنوز پتانسیل هاي بالقوه بسیار

 
عظیمی وجود دارد که باید به آن توجه شود. 

سیاهکلی در باره سیاست ها و اسناد بالادستی، اظهار داشت: امید است در سایه همت جوانان کشور و حمایت مسئولین، در سال
تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها، هر روز از تعداد موانع بر سال راه خلاقیت و تولید کم و بر شمار بسته هاي حمایتی و پشتیبانی
ها افزوده شود. فقط از این روش می توان بنیان هاي اقتصادي را قوي تر ساخت و آن را در مقابل مکر دشمنان، مقاوم سازي کرد.

 
خود بنده نیز به شخصه از هیچ تلاشی براي حمایت از این جوانان چه در سطح ملی و چه در حوزه انتخابیه فرو گذار نیستم. 

این عضو شاخص قوه مقننه، درخصوص ظرفیت هاي قابل توجه شهرهاي قزوین، آبیک و البرز، گفت: در این ناحیه ظرفیت هاي
بسیاري به ویژه در زمینه گیاهان دارویی، کشاورزي، معدنی و فناوري هاي پیشرفته وجود دارد. شرکت هاي صنعتی این قسمت از
کشور نیز می توانند در همکاري با شرکت هاي دانش بنیان و خلاق، محصولات جدیدتر و با فناوري بالاتري تولید کنند. حمایت از
جوانان و نخبگان در این خطه از کشور، آثار و برکات ملی و سراسري در پی خواهد داشت. به شخصه و به همراه دیگر همکاران گرامی
سعی داریم توجه به مسئولین را به این ظرفیت هاي عظیم منطقه اي جلب کنیم و انتظار داریم سطح همکاري و حمایت ها افزایش

یابد.



27 هزار طرح روستایی در کشور بهره برداري می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/07/05

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: با وجود تعدد طرح هاي حوزه روستایی پیش بینی می شود امسال 27 هزار طرح با
تامین مالی مورد نیاز در این مناطق به بهره برداري برسد.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: با وجود تعدد طرح هاي حوزه روستایی پیش بینی می شود امسال 27 هزار طرح با

 
تامین مالی مورد نیاز در این مناطق به بهره برداري برسد. 

اصغر نوراالله زاده روز شنبه در حاشیه سفر خود به کاشمر در جمع خبرنگاران اظهار داشت: با بهره برداي از این طرح ها بیش از 100

 
هزار فرصت شغلی متناسب با ظرفیت ها روستاها تثبیت و یا ایجاد می شوند. 

وي هدف از این سفر رابررسی مسائل و مشکلات طرح هایی که از سوي صندوق کارآفرینی امید تامین مالی شده است عنوان و ابراز
کرد ؛ با توجه به اینکه از سوي رهبر معظم انقلاب شعار امسال"" تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها"" نامگذاري شد ما ملزم به

 
تحقق این شعار هستیم. 

وي افزود: افزایش قیمت ها موجب تأخیر در بهره برداري از پروژه ها شده لذا در سفر به شهرستان هاي کاشمر، بردسکن و خلیل آباد

 
ضمن بازدید از پروژه ها تصمیماتی گرفته شد تا هر چه سریعتر امسال به بهره برداري برسند. 

مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید تصریح کرد: در مرحله اول تامین مالی پروژه هایی انجام می شود که بیش از 60 درصد پیشرفت

 
فیزیکی دارند و لازم است زودتر به بهره برداري برسند و اگر موانعی داشته باشند رفع شوند. 

وي اظهار کرد: با توجه به رقابتی که به خصوص در حوزه گیاهان دارویی و فن آوري و بسته بندي محصولات کشمش، انگور و دیگر
محصولات وجود دارد برنامه هایی را طراحی نمودیم که امیدواریم تا پایان سال طرح هاي مربوط به این حوزه ها به بهره برداري

 
برسند. 

نوراالله زاده بیان کرد: با توجه به وجود پالایشگاه گیاهان دارویی در شهرستان کاشمر و از سویی صندوق کارآفرینی امید به همراه
وزارت جهاد کشاورزي مجري طرح گیاهان دارویی هستند ،کشاورزي قراردادي براي کشت این نوع از گیاهان دارویی که عصاره،

 
اسانس و ماده مؤثره از آنهاتولید می شود و صادراتی هستند؛ داریم. 

وي یادآور شد؛ تمامی تصمیم گیري هاي لازم در این خصوص صورت گرفته تا از کشاورزان حمایت مالی صورت گیرد و بتوانیم سطح

 
زیر کشت را افزایش داده و با کشاورزان قرار داد منعقد کنیم. 

مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید اظهارداشت: با توجه به اینکه مجري سیاست هاي گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزي و صندوق
کارآفرینی امید هستند امیدواریم تا پایان سال در حوزه کشت، فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی در محیط هاي روستایی جهش

 
خوبی اتفاق بیفتد. 

در سفر امروز مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید به منطقه ترشیز( کاشمر، بردسکن، خلیل آباد وکوهسرخ) با اختصاص 100میلیارد

 
تومان تسهیلات ارزان قیمت به این شهرستان ها موافقت شد. 

کاشمردر فاصله 228 کیلومتري مشهد قرار دارد.



بزرگ ترین صنعت دنیا در آستانه بازیابی در دوران «پساکرونا»

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/07/05

پیام سپاهان - اصفهان-«گردشگري براي رشد فراگیر» در حالی از سوي سازمان جهانی گردشگري به عنوان شعار سال
تعیین شده که این صنعت روزهاي تیره و تاره اي را پشت سر گذاشته و در آستانه بازیابی در پساکرونا قرار دارد.

پیام سپاهان - اصفهان-«گردشگري براي رشد فراگیر» در حالی از سوي سازمان جهانی گردشگري به عنوان شعار سال تعیین

 
شده که این صنعت روزهاي تیره و تاره اي را پشت سر گذاشته و در آستانه بازیابی در پساکرونا قرار دارد. 

خبرگزاري مهر ، گروه استان ها- یزدان روحانی: شیوع ویروس کرونا تأثیر بسیار زیادي بر بخش هاي مختلف صنعت گردشگري دنیا از
جمله بخش اقتصادي آن داشت. از ابتداي ظهور مهمان ناخوانده جهان در ووهان چین، قرنطینه و منع رفت و آمد اولین و به نظر تنها
راه حل کنترل شیوع این ویروس ناشناخته به نظر می رسد که در چین اجرا شد. این فرمول چینی با شیوع جهانی ویروس، در دیگر

 
کشورها نیز اجرا شد و بسیاري از کشورها در اولین قدم مرزهاي خود را بستند. 

تا وقتی حمل و نقلی نباشد، گردشگري هم نیست و اتفاقات سال 2020 یعنی سقوط آزاد صنعت گردشگري دنیا؛ صنعتی که به عنوان
بزرگ ترین صنعت دنیا از نظر نیروي کار و اشتغال شناخته می شود. اگرچه «توماس کوك» انگلیسی اولین تور گردشگري تاریخ را در
سال 1841 برگزار کرد، اما گردشگري به شکلی که امروزه آن را می شناسیم از بعد از جنگ جهانی دوم شکل گرفت و هر ساله رشد

 
قابل توجهی داشت. 

بر اساس آمار شوراي بین المللی سفر و گردشگري (WTTC) 10 درصد از تولید ناخالص جهان در سال 2019 مربوط به صنعت
گردشگري بوده و در این سال 310 میلیون نفر در دنیا شغلی مرتبط با صنعت گردشگري داشتند. به زبان ساده تر این یعنی از هر 10
شاغل در دنیا شغل یک نفر به صورت مستقیم یا غیرمستقیم به گردشگري مربوط است. از طرفی گردشگري صنعتی است که بیشتر

 
کارکنان آن را قشر آسیب پذیر زنان و جوانان تشکیل می دهند. 

بر اساس آمار منتشر شده توسط سازمان جهانی گردشگري (UNWTO) صنعت گردشگري که در سال 2019 بهترین سال اقتصادي
خود را پشت سر گذاشته بود، با افتی 70 درصدي در سال 2020 مواجه شد. آمارهاي اقتصادي گردشگري در سال 2020، شباهت
بسیاري با آمارهاي این صنعت در سال 1990 داشت و این یعنی یک عقب گرد 30 ساله براي یک صنعت و مرثیه اي براي رؤیاي

 
بسیاري از کشورها از جمله ایران که سوداي توسعه گردشگري در سر داشتند. 

این وضعیت بر گردشگري ایران نیز تأثیر بسیاري داشته و گردشگري ورودي ایران به طور کامل تعطیل شد. این رخداد در شهرهایی
نظیر اصفهان که تعداد قابل توجهی از مشاغل آن وابسته به حضور گردشگران بین المللی است، شرایط سخت تر کرده است. شاید هم
به همین دلیل باشد که سازمان جهانی گردشگري شعار «گردشگري و رشد فراگیر» را با عکسی از یک هنرمند صنایع دستی در

 
میدان نقش جهان منتشر کرده است. 



سامان گردشگري کشور از چه مسیري می گذرد / سرمایه گذاري را هزینه

نشماریم

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/07/05

کارشناس حوزه گردشگري با تشریح مشکلات قبل و بعد از شیوع کرونا در حوزه گردشگري به راهکار هایی برون رفت از این
مشکلات پرداخت و تصریح کرد: هر نوع هزینه اي که در این دوران انجام شود، نوعی سرمایه گذاري براي آینده به حساب می

آید.

کارشناس حوزه گردشگري با تشریح مشکلات قبل و بعد از شیوع کرونا در حوزه گردشگري به راهکار هایی برون رفت از این

 
مشکلات پرداخت و تصریح کرد: هر نوع هزینه اي که در این دوران انجام شود، نوعی سرمایه گذاري براي آینده به حساب می آید. 

به گزارش ایکنا، امروز پنجم مهرماه مصادف با 27 سپتامبر، روز
جهانی گردشگري نام گرفته است. با توجه به شیوع گسترده
ویروس کرونا، بیشترین آسیب در سطح جهان به دلیل حذف
سفر به صنعت گردشگري وارد شد. کسب وکار هاي حوزه
گردشگري که یکی از موتور هاي اشتغال و رشد و به عنوان
صادرات نامرئی محسوب می شوند، در این وضعیت پیش آمده
عملاً تعطیل شده و به عبارتی گردش چرخ این صنعت اشتغال زا
نیز متوقف شده است و واحد هاي اقامتی، حمل ونقل، غذا و
خوراك، مجتمع هاي تفریحی و سرگرمی و سایر واسطه هاي
بالادستی و پایین دستی این صنعت آسیب دیده و کارکنان آن

ها کار خود را از دست دادند. به هر ترتیب تلاش براي رونق صنعت گردشگري باوجود افزایش تعداد قربانیان کرونا در کشور راه به
جایی نمی برد، اما اگر این وضعیت تغییر کند وظیفه متولیان گردشگري پررنگ تر خواهد شد و می توانند با اعتمادسازي بین

 
گردشگران و بازار هاي سفر نشان دهند که ایران اسلامی براي سفر، کشور مناسبی است. 

در همین راستا ندا زرندیان، متخصص و فعال حوزه گردشگري در گفت وگو با ایکنا از مشکلاتی که با شیوع کرونا براي حوزه
گردشگري پیش آمد، سخن به میان آورد و اظهار کرد: سفر یعنی اینکه افراد از یک مکانی به مکان دیگر جابه جا شوند. صنایع و
کسب وکار هایی مانند صنعت حمل ونقل، غذا و همچنین سرمایه گذاران حوزه گردشگري که در بخش هتل ها، اقامتگاه هاي بوم
گردي و یا رستوران سرمایه گذاري کرده بودند و از این جابجایی بهره می بردند به دلیل شیوع پاندمی کرونا دچار ضرر هنگفت شدند.

زرندیان افزود: کرونا بر جابجایی هاي داخلی (که سهم 80 درصدي از گردشگري کشور مربوط به این حوزه است) اثرات منفی فراوانی
به جا گذاشت و بسیاري از ذي نفعان را متحمل خسارت کرد. همچنین در زمینه گردشگري ورودي نیز خسارات قابل توجهی وارد

 
شده است. 



 
 

این کارشناس گردشگري با بیان این مطلب که در سالیان گذشته مباحث کلان مختلفی در حوزه گردشگري کشور تأثیرگذار بود،
افزود: با شیوع کرونا این مباحث فقط مختص به ایران نشد بلکه حتی هتلی که در پاریس فعال بود و یا قطاري که در چین قصد راه

 
اندازي داشت و یا فعالان گردشگري در ترکیه نیز با یک عامل جهانی منفی مواجه شدند و ضرر کردند. 

وي در پاسخ به پرسش ایکنا که «در زمینه پتانسیل گردشگري سلامت و اینکه چه مقدار گردشگري سلامت می تواند جان تازه اي به
گردشگري کشور بخشد؟» گفت: گردشگري سلامت بیشتر منوط به ورود گردشگر به کشور است که قبل از شیوع کرونا نیز این نوع از

 
گردشگري به خصوص در شهر هایی مانند تهران، شیراز و مشهد براي پذیرش بیمار و انجام جراحی ها مطرح بود. 

پیش از شیوع کرونا دغدغه فعالان حوزه گردشگري سلامت این بود که چرا اتباع برخی از کشور هاي همسایه ازجمله عراق براي

 
درمان بیماري هاي خود به ایران سفر نمی کنند 

زرندیان افزود: گردشگري پیش از کرونا چالش هاي فراوانی داشت و بعد از شیوع کرونا مشکلات متعدد دیگري نیز به مسائل قبلی
اضافه شد. پیش از شیوع کرونا دغدغه فعالان حوزه گردشگري سلامت این بود که چرا اتباع برخی از کشور هاي همسایه از جمله
عراق براي درمان بیماري هاي خود به ایران سفر نمی کنند و هزینه هاي هنگفتی صرف درمان خود در کشور هاي دیگر می کنند که
در آن دوران افزایش تبلیغات و موارد دیگر علاج این مسئله بود، اما در دوران کرونا ابتدا باید آمار جان باختگان کشور را کاهش داد و

 
بعد با اعتمادسازي در بین گردشگران زمینه را براي رونق این صنعت فراهم کرد. 

 
اولویت هاي دولت سیزدهم براي توسعه گردشگري 

وي در ادامه به نگاه مسئولانه دولت سیزدهم به مقوله گردشگري اشاره اي کرد و گفت: خوشبختانه با رویکرد دولت جدید براي
سرعت بخشیدن به واکسیناسیون، این نوید را به فعالان حوزه گردشگري می دهد که موارد دیگري مانند انجام تست ها و موضوعات
دیگر در حوزه گردشگري و واکسیناسیون فعالان این حوزه در اولویت دولت سیزدهم قرار دارد. درمجموع اگر تمامی این اقداماتی که
به آن اشاره شد به خوبی انجام شود می توانیم شاهد ورود گردشگر خارجی به کشور باشیم، اما این موضوع بدین معنا نیست که

 
تمامی مشکلات گردشگري حل خواهد شد. 

زرندیان در پاسخ به اینکه «چه راهکار هایی براي رونق بخشیدن به صنعت گردشگري ایران وجود دارد؟» گفت: این سؤال بسیار کلی
است در حالی که با یک پدیده تک بعدي مواجه نیستیم. کما اینکه همه کشور ها نیز در حوزه گردشگري شرایط نرمالی ندارند و



 
اساساً گردشگري مقوله تک بعدي نیست. 

وي ادامه داد: براي مثال اگر بخواهیم در حوزه صنعت نفت رشد کنیم می توانیم از ذي نفعان این صنعت حمایت کنیم، ولی در حوزه
گردشگري ذي نفعان بسیاري وجود دارد و حتی یک فرد روستایی در نواحی مرزي کشور نیز جزو ذینفعان حوزه گردشگري محسوب

 
می شود، بنابراین در حوزه گردشگري با طیف گسترده اي از ذینفعان مواجه هستیم. 

زرندیان در ادامه به مشکلات وزارتخانه تازه تأسیس میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اشاره کرد و گفت: در ابتداي ریاست
جمهوري آقاي روحانی نهادي به نام وزارتخانه وجود نداشت و سازمان میراث فرهنگی متولی حوزه گردشگري بود؛ اما امروز با
وزارتخانه تازه تأسیسی روبرو هستیم که آقاي رئیسی به عنوان رئیس جمهوري جدید می توانند شرح وظایف صحیحی براي آن

 
تعریف کنند. 

 
 

این کارشناس گردشگري افزود: متأسفانه هنوز شرح وظایف وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی تصویب نشده است.
البته به نوعی نیز با فضایی بکر مواجه هستیم و اگر شرح وظایف خوبی براي این نهاد تازه تأسیس نوشته شود می توان تا سال ها
شاهد ثمربخشی آن باشیم. بنابراین، مهیاکردن سخت افزار هاي لازم براي مجري این وزارتخانه باید در رأس برنامه هاي دولت جدید

 
قرار گیرد. 

وي معتقد است که شناخت اولویت رفع مشکلات گردشگري کار بسیار سخت و پیچیده اي هست و باید متخصصان و خبرگان این
حوزه جلسات متعددي برگزار کنند و راهکار ها را به دولت ارائه دهند، اما به زعم بنده مهم ترین موردي که در حوزه گردشگري باید

 
در اولویت امور قرار گیرد همان سر و سامان دادن به شرح وظایف وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی است. 

زرندیان در توضیح شرح وظایف وزارتخانه ها اظهار کرد: هر سازمانی که بر اساس قانون مصوب مجلس به وزارتخانه تبدیل می شود
باید یک شرح وظایف جدید نیز داشته باشد و تا زمانی که این شرح وظایف و حدود اختیارات جدید در هیئت وزیران بر اساس قانون
تصویب نشود همان شرح وظایف گذشته به اجرا درخواهد آمد؛ بنابراین آقاي ضرغامی وزیر جدید وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و

 
صنایع دستی باید با بهره گیري از متخصصان و خبرگان امر، اولویت خود را تصویب شرح وظایف این وزارتخانه قرار دهند. 

وي افزود: اگر مسئولان راهبرد مناسب، سیاست هاي دانش محور و آینده نگرانه در این زمینه داشته باشند، قطعاً هر نوع هزینه اي که

 
در این دوران انجام شود بازهم نوعی سرمایه گذاري براي آینده به حساب می آید. 

 
راهکار هاي مقابله با آسیب هاي کرونا در حوزه گردشگري 



این کارشناس گردشگري در پاسخ به اینکه «چگونه می خواهیم با آسیب هاي کرونا در حوزه گردشگري مقابله کنیم»، افزود: امروز
تمام کشور هاي جهان درگیر کرونا هستند و حتماً در حوزه گردشگري راهکار هایی دارند. باید از این راهکار ها براي رونق گردشگري
کشور استفاده کنیم، زیرا بسیاري از فعالان حوزه گردشگري بر اثر کرونا بیکار شدند و سرمایه گذاران بسیاري نیز متضرر شدند و

 
بسیاري از کسب وکار هاي حوزه گردشگري دچار آسیب شدند. 

وي ادامه داد: آسیب هایی که در حوزه گردشگري به وجود آمد برخلاف منویات رهبري که در چند سال اخیر بر روي آن تمرکز
داشتند (اشتغال زایی و حمایت از صنعت داخلی) است و بنابراین اولویت مسئولان امر باید بر روي برطرف کردن این آسیب ها باشد.
باید سفر و گردشگري مردم از سوي دولت به نحوي برنامه ریزي شود که ضمن ایجاد آسیب کمتر به کسب وکار هاي صنعت

 
گردشگري و مدیریت اوقات فراغت مردم، موجب تشدید وضعیت بیماري در کشور نگردد. 

 
 

زرندیان در پایان اظهار کرد: آقاي رئیسی در دفاع از وزراي خود در مجلس موارد خوبی را مطرح کردند ازجمله واگذاري امور تصدي
گري به بخش خصوصی و در قانون برنامه ششم توسعه نیز، بندي وجود دارد که در حوزه هاي گردشگري، امور تصدي گري باید به

 
تشکل هاي حرفه اي گردشگري در بخش خصوصی محول شود. 

انتهاي پیام



تعاونی هاي مسکن تقویت می شوند/کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن

منبع: ملیتشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/07/05

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان
هم برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد.

به گزارش ملیت به نقل از مهر، حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت کار این
است که محور فعالیت هاي اقتصادي را تعاونی بگذاریم و به هر دلیل اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود. این مساله
فرصت بسیار خوبی را براي همه حوزه ها از جمله اشتغال ایجاد می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه هاي استارتاپی می

 
توانند در قالب تعاونی ها متشکل شوند و فعالیت خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن
شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون مسکن

 
جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم درآمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه

 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد.



ظرفیتهاي کهگیلویه و بویراحمد براي کاهش بیکاري بکارگرفته شود/شبانه روز

وقتم را وقف خدمت به مردم می کنم

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/07/05

آیت االله حسینی در گفتگو با نماینده گچساران و باشت تاکید کرد: ظرفیتهاي کهگیلویه و بویراحمد براي کاهش بیکاري
بکارگرفته شود تا نهایت استفاده را براي رشد و توسعه ببریم.

 
 

به گزارش پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی صبح زاگرس در این دیدار سید ناصر حسینی پور با تسلیت اربعین حسینی ، خود را سرباز
رهبر انقلاب و مردم ایران و استان دانست و اظهار داشت: عزم خود را جزم کرده ایم که به همراه همکاران خود در مجلس و دولت

 
انقلابی عدالت محوري و جهادگري را به منصه ظهور بگذاریم و با روحیه بسیجی شبانه روز خود را وقف خدمت به مردم کنیم. 

این عضو کمیسیون اصل نود اظهار داشت: با وجود دولت و مجلس انقلابی دیگر بهانه اي براي کار نکردن نداریم و همه باید پاي کار

 
بیاییم تا باري از دوش مردم برداریم. 

نماینده ولی فقیه در استان با توصیه هایی در بحث بسط عدالت و توسعه و رفع تبعیض ها در جامعه به حسینی پور گفت: مسئله

 
اصلی امروز نظام ، اشتغال است و باید از همه ظرفیت ها براي این مهم استفاده شود. 

آیت االله حسینی همچنین بیان داشتند روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر شدن می شود و اگر نبود این روحیه

 
معلوم نبود برابر ابرقدرت هایی که امروز جلوي ما به زانو درآمده اند چه سرنوشتی داشتیم. 

 
امام جمعه شهر یاسوج افزود: باید از بسترهاي خوبی که در استان است نهایت استفاده را براي رشد و توسعه ببریم. 

وي از جمله این بسترها را گردشگري با استفاده از طبیعت بکر و هواي خوب و کوه ها و آبشارها دانست و گفت: با اتمام پروژه هاي نا

 
تمام در حوزه گردشگري ، نفت، گاز و پتروشیمی می توان افزایش تولید و نرخ اشتغال را بالا برد تا بیکاري در استان ساماندهی شود. 

آیت االله حسینی اظهار داشت: با ایجاد بسترهاي فرهنگی میتوان با مشکلات فرهنگی جامعه و آسیب هاي اجتماعی مبارزه کرد و

 
ایجاد هیئت ها و حسینیه ها در این مهم نقشی اساسی دارند. 



 
 

 
 

---



نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/07/05

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از
آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود.

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از آن

 
مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

یکشنبه (دیروز) انتخابات پارلمان فدرال (سراسري) آلمان برگزار شد. آلمان داراي پارلمان فدرال (سراسري) و منطقه اي است. هر

 
منطقه فدرالی در آلمان، یک پارلمان محلی دارد. 

به گزارش عصرایران به نقل از دویچه وله، در این مطلب به جزئیات حقوق و مزایاي نمایندگان پارلمان فدرال آلمان پرداخته شده

 
است. 

نمایندگی پارلمان در آلمان حرفه اي مشابه مشاغل دیگر نیست. شغل نمایندگان مبتنی بر انتخابات و راي مردم است و تمدید
کارشان نیز مستلزم تکرار این روند. طبق قانون، نمایندگان باید روي وظایف و کارآمدي خود تمرکز کنند. این اما بدان معنا نیست که

 
اجازه ندارند در جاي دیگر مشغول باشند. 

دیوان عالی آلمان (دادگاه حفاظت از قانون اساسی) چنین چیزي
را ممنوع نکرده؛ البته نمایندگان حقوق مکفی می گیرند و

 
فرصت چندانی هم برایشان باقی نمی ماند. 

بند سه ماده 48 قانون اساسی آلمان تصریح می کند که
نمایندگان باید در حدي تامین مالی شوند که نیازي به ممر

 
درآمد دیگر نداشته باشند. سقف میانگین دستمزد یک نماینده، باید هم سطح حقوق قاضی دادگاه باشد. 

این میزان که اول ژوئیه هر سال تعریف و تعیین می شود، در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص

 
که طبق جدول متداول، باید از آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

نمایندگان در عین حال مبلغی تحت عنوان "کمک هزینه" دریافت می کنند که براي مخارج مربوط به کارهایشان است. هر نماینده

 
عملا در دو جا انجام وظیفه می کند: اول در بوندستاگ (پارلمان فدرال) که مقر آن در برلین است و دوم در حوزه انتخاباتی خودش. 

طبعا دفتر نماینده در حوزه انتخاباتی مخارجی دارد. از طرف دیگر هر نماینده باید جایی در برلین براي زندگی داشته باشد و اجاره



بپردازد. سقف هزینه هاي این دو عرصه نیز همه ساله در اول ژانویه و بر اساس تورم و متوسط قیمت ها تعیین می شود. این مبلغ در

 
حال حاضر ماهانه بر چهار هزار و 560 یورو و 59 سنت بالغ می شود و مشمول مالیات نیست. 

 
امکانات و فضاي کار 

پارلمان آلمان (بوندس تاگ) در طول سال دست کم 20 هفته جلسه برگزار می کند و شرکت در نشست ها براي نمایندگان الزامی
است. به هر نماینده و رئیس دفترش، محلی به وسعت 45 متر مربع تعلق می گیرد؛ دفتري مبله با کلیه وسایل ارتباطاتی مرسوم.
نمایندگان می توانند براي رفت وآمد از وسایل نقلیه پارلمان استفاده کنند. از این گذشته، آنها کارت ویژه راه آهن سراسري براي تردد
رایگان در سطح کشور می گیرند و چنانچه براي امور کاري، با هواپیما سفر داخلی داشته باشند، هزینه پرواز به آنها برگردانده می

 
شود. 

هر نماینده سالانه تا حداکثر 12هزار یورو نیز براي مایحتاج اداري تنخواه مالی دریافت می کند. این بودجه البته نقدي نیست بلکه

 
باید صرف تهیه وسایلی چون لپ تاپ، موبایل، لوازم تحریر یا اتصال اینترنت و تجهیزات دیجیتال شود. 

در همین زمینه، موضوعی در سال 2009 سرخط خبرها شد که به ماجراي "مون بلان" (Montblanc) شهرت یافت. در آن سال
براي بیش از100 نماینده، خودنویس ها و خودکارهایی لوکس از این برند معروف با قیمت 68هزار یورو سفارش داده شده بود. سر و
صدا و اعتراض چنان بالا رفت که رئیس وقت پارلمان ناگزیر شد در لیست لوازم اداري سال 2010 تجدیدنظر کند. از آن زمان به بعد

 
وسایل تجملی در اختیار نمایندگان قرار نمی گیرد. 

 
دریافتی هاي جانبی 

در سال هاي اخیر همیشه بر سر درآمد و عواید جنبی بعضی نمایندگان بحث و اختلاف نظر وجود داشته است. چنانچه کسی افزون بر
حقوق نمایندگی، پول دیگري در می آورد، باید مراتب را امور اداري مجلس اطلاع دهد. حتی اگر این عایدي از محل شغل سابق

 
نماینده نیز باشد، باز باید آن را اعلام کرد. در دوره قانون گذاري قبلی، یک سوم نمایندگان شامل چنین مقرراتی بودند. 

بنیاد "اوتو - برنر" که به اتحادیه کارگران صنایع فلزي آلمان تعلق دارد، طی تحقیقی نتیجه گرفته که در آخرین دوره پارلمان،
نمایندگان وابسته به حزب دمکرات آزاد با 62 درصد، صدر لیست نمایندگانی با درآمدهاي جانبی هستند پس از آن نمایندگان احزاب
سوسیال مسیحی / دمکرات مسیحی با 42 درصد. فراکسیون این احزاب به طور معمول شامل کسانی می شود که در حوزه کارآفرینی،

 
مشاغل آزاد و سرمایه گذاري نیز فعالیت دارند. 

در پژوهش مربوطه مشخص شد که درآمد جنبی چهار نماینده فراکسیون محافظه کاران و یک نماینده حزب دمکرات آزاد متجاوز از

 
یک میلیون یوروست. 

 
اصلاح قوانین شفافیت 

موارد پرشمار رسوایی و جنجال بر سر درآمدهاي جنبی نمایندگان در آلمان باعث اصلاحاتی در مقررات مربوط به شفافیت مالی شده
است. از سال 2021 کلیه نمایندگان موظف شده اند درآمد حاصل از محل فعالیت هاي جانبی را طبق فرمول تعیین شده اطلاع دهند.
اگر عایدي اضافی نماینده، از محل فعالیت هاي ثانویه، سرمایه گذاري یا کارآفرینی، از ماهی 1000 یورو یا سالی 3000 یورو بیشتر



باشد، مبلغ مربوطه باید دقیقا و تا آخرین سنت اعلام شود. شراکت پنج درصد به بالا در شرکت ها نیز باید روشن و شفاف اظهار مالی

 
شوند. 

نقطه عطف رسوایی هاي مالی نمایندگان، افشاي زد و بند مربوط به دلالی ماسک در دوران پاندمی کرونا بود و این که تعدادي از
اعضاي فراکسیون احزاب محافظه کار سوسیال دموکرات / سوسیال مسیحی براي تامین و تحویل ماسک به وزارت خانه هاي ایالتی و
فدرال، کمیسیون هاي میلیونی به جیب زده بودند. این باعث شد تا لابی و واسطه گري نمایندگان براي اهداف تجاري ممنوع و

 
غیرقانونی اعلام شود. 

 
آیا نمایندگان اجازه دارند هدیه قبول کنند؟ 

تا قبل از تشدید قوانین شفافیت نمایندگان مجاز بودند بدون هیچ محدودیتی هدایا دریافت کنند و البته با این پیش فرض که هدیه
ها محمل پارتی بازي یا بهره بردن از موقعیت اجتماعی نماینده نباشند. مقررات فعلی اما هرگونه شائبه رشوه و فساد در مبادله هدایا

 
را مستوجب رسیدگی قانونی می داند. 

نکته جدید این است که نمایندگان اجازه ندارند از کسی یا جایی وجه نقد دریافت کنند. هم چنین نمی توانند براي سخنرانی هاي
مربوط به فعالیت پارلمانی خود پول بگیرند. نمایندگانی که زیاد به سفر می روند و هدایایی از سوي میزبان به آنها داده می شود، اجازه
نگه داشتن هدایاي گران تر از 200 یورو را ندارند. اگر قیمت هدیه بالاتر بود نماینده موظف است آن را یا به نهاد ریاست جمهوري

 
تحویل دهد یا معادل مبلغ هدیه را از جیب خود بپردازد تا به صندوق خزانه فدرال واریز شود. 
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200 شرکت فعال در حوزه انرژي تجدیدپذیر در شوك توقف قراردادهاي

خرید تضمینی برق

منبع: با اقتصادشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/07/05

هر چند که از ابتداي سال جاري نگرانی هایی در زمینه کسري گاز و به تبع آن کسري برق وجود داشته است،اخیرا از سوي
سازمان انرژي هاي تجدید پذیر عقد قراردادهاي خرید تضمینی برق جدید به صورت شفاهی متوقف شده است.

به گزارش پایگاه خبري بااقتصاد، از روز چهارشنبه 31
شهریور ماه جاري، به صورت ناگهانی و بدون اطلاع قبلی،
عقد قراردادهاي خرید تضمینی برق نیروگاه هاي
خورشیدي انشعابی (نیروگاه هاي خورشیدي کوچک
مقیاس کمتر از 200 کیلووات) توسط شرکت هاي توزیع
برق سراسر کشور متوقف شد و متقاضیانی که براي عقد
قرارداد خرید تضمینی برق به شرکت هاي توزیع مراجعه

کرده اند با این جمله روبرو شده اند که ""از طرف سازمان انرژي هاي تجدیدپذیر و بهره وري انرژي (ساتبا) به شرکت هاي توزیع

 
اعلام شده که موقتا از عقد قرارداد خرید تضمینی خودداري کنند تا بررسی هایی انجام شود"". 

این در حالی است که لغو قرار دادهاي خرید تضمینی برق هر چند که به صورت شفاهی اعلام شده ولی شرکت هاي فناور و
پیمانکاران فعال در عرصه انرژي هاي تجدید پذیر را با چالش مواجه کرده است. شرکت هایی که در تمامی آنها جوانان تحصیلکرده

 
حضور دارند که اکنون دچار سردرگمی شده و به شدت نگران وضعیت اشتغال خود هستند. 

به گفته متخصصان این حوزه، بهتر است ابتدا وزیر نیرو برنامه هاي جدید در عرصه انرژي هاي تجدید پذیر را اجرایی کند و در صورت
موفق بودن آنها، بدون آنکه قرار دادهاي خرید تضمینی برق را لغو کند، سرمایه گذاران به سمت بهترین برنامه ها هدایت خواهند شد.

این متخصصان معتقدند، زمستان در راه است و به زودي به دلیل کسري گاز، شاهد کسري برق در زمستان نیز خواهیم بود و وزارت

 
نیرو از این کسري برق فرصت سازي براي توسعه انرژي هاي تجدید پذیر کند. 

 
از بحران کسري برق فرصتی براي توسعه تجدیدپذیرها ساخته شود 

حمید رضا صالحی رئیس هیات مدیره انجمن ساتکا و نایب رئیس کمیسیون انرژي اتاق ایران در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ما با
کمبود شدید برق مواجه هستیم و بیش از 10 هزار مگاوات کسري برق در سال جاري داشتیم، گفت: زمستان نیز در راه است و به
زودي به دلیل کسري گاز، شاهد کسري برق در زمستان نیز خواهیم بود. با توجه به این شرایط توسعه انرژي هاي تجدیدپذیر در
سایزهاي خانگی و تعداد بالا، سایز صنعتی روي سقف کارخانه ها و سایز نیروگاهی یکی از راه هاي ضروري براي توسعه تولید برق در

 
کشور خواهد بود و کشور ناگزیر می باید به این سمت حرکت کند. 



وي با اشاره به رویکرد مثبت وزیر نیرو در این زمینه با تاکید بر اینکه ما معتقدیم که وزیر نیرو می تواند از این بحران یک فرصت
بسازد و ما در بخش خصوصی در کنار ایشان خواهیم بود، اضافه کرد: این طور که ما شنیده ایم، توقف عقد قراردادهاي خرید تضمینی

 
به صورت شفاهی و موقت انجام شده است و روزهاي آینده حتما مرتفع می شود. 

صالحی خاطرنشان کرد: در صورتی که این شرایط ادامه یابد، ما در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران و همچنین به

 
صورت مستقیم از دکتر محرابیان پیگیر موضوع خواهیم بود. 

 
شوك 200 شرکت سامانه هاي خورشیدي 

سید محمد جواد موسوي، عضو هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژي هاي تجدیدپذیر (ساتکا) نیز در
گفت وگو با ایسنا با تاکید بر اینکه حدود یک ماه قبل که دکتر محرابیان وزیر نیرو اعلام کرد که 10 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر
را در برنامه دارند، موج امیدي بین فعالین انرژي هاي تجدیدپذیر ایجاد شد، اظهار کرد: انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و

 
خدمات انرژي هاي تجدیدپذیر (ساتکا) و دیگر انجمن ها در حال بررسی پیشنهاداتی به وزیر نیرو بودند که این برنامه عملیاتی شود. 

وي خاطر نشان کرد: در حالی است که از چهارشنبه 31 شهریور ماه که شرکت هاي توزیع برق از عقد قراردادهاي خرید تضمینی
خودداري کردند، به یک باره فعالین تجدیدپذیر در شوك فرو رفتند. با توجه به اینکه این موضوع به صورت شفاهی از طرف ساتبا به
شرکت هاي توزیع برق اعلام شده است، ما احتمال می دهیم که این توقف به صورت اشتباهی روي داده و قرار نبوده قراردادها متوقف

 
شوند و در روزهاي آینده برطرف خواهد شد. 

موسوي به شکل گیري 200 شرکت فعال در حوزه سامانه هاي خورشیدي اشاره کرد و گفت: به دلیل سیاست خرید تضمینی برق به
صورت بلندمدت از سامانه هاي خورشیدي، بیش از 200 شرکت مهندسی، پیمانکار و تولیدکننده تجهیزات سامانه هاي خورشیدي در
استان هاي کشور شکل گرفته اند. در تمامی این شرکت ها جوانان تحصیلکرده حضور دارند که اکنون دچار سردرگمی شده و به

 
شدت نگران وضعیت اشتغال خود هستند. 

عضو هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژي هاي تجدیدپذیر، یادآور شد: از دولت مردم و وزیر نیرو که
هدف 10 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را اعلام کرده اند انتظار می رود که حامی شرکت ها کوچک و متوسط در این حوزه باشند

 
تا این شرکت ها بتوانند نیروگاه هاي تجدیدپذیر را در سراسر کشور احداث و بخشی از کمبود برق را نیز جبران کنند. 

وي خرید تضمینی برق خورشیدي براي قشر محروم و روستایی کشور بسیار موثر دانست و تاکید کرد: با لغو قراردادهاي خرید

 
تضمینی برق، قراردادهاي مددجویان کمیته امداد و بسیج مستضعفین نیز متوقف خواهند شد. 

 
مسیرهاي بهتر براي توسعه تجدیدپذیر آزمایش و اجرایی شود بعد تغییرات صورت گیرد 

محمود کریمی، عضو هیات مدیره انجمن ساتکا نیز در گفت وگو با ایسنا، خاطرنشان کرد: خرید تضمینی برق تجدیدپذیر تاکنون
موفق بوده و اجرایی شده، هر چند که کاستی هایی نیز داشته است از جمله مساله بودجه خرید تضمینی که آن هم با توجه به قانون

 
بودجه سال 1400 و اضافه شدن سوخت صرفه جویی شده به منابع خرید تضمینی، در حال اصلاح است. 

وي با بیان اینکه ما همگی اطمینان داریم که وزیر نیرو دید بسیار مثبتی نسبت به توسعه تجدیدپذیر دارد، ادامه داد: درخواست ما از



وزیر نیرو این است که اگر برنامه ها و مسیرهاي دیگري به غیر از خرید تضمینی برق براي توسعه تجدیدپذیر در کشور در دستور کار
دارد، ابتدا این برنامه هاي جدید تدوین و به صورت موازي با خرید تضمینی و به صورت پایلوت اجرا، تست و آزمایش شوند و در
صورتی که برنامه هاي موفقی باشند، خود به خود و بدون اینکه خرید تضمینی متوقف شود، سرمایه گذاران را به سمت خود جلب

 
خواهند کرد. 

کریمی اضافه کرد: اینکه خرید تضمینی به خصوص از نیروگاه هاي خورشیدي کوچک مقیاس انشعابی به صورت ناگهانی متوقف شود،
حتی اگر براي مدت زمان کوتاهی باشد، تصمیم درستی نبوده و شرکت هاي پیمانکار را در سراسر کشور دچار چالش هاي شدید کرده

 
است. 

به گفته وي، اگر نگرانی براي کسري بودجه خرید تضمینی برق وجود دارد، باید اذعان کرد که نیروگاه هاي خورشیدي انشعابی
کوچک مقیاس (کمتر از 200 کیلووات) سالانه به میزان 15 مگاوات در کشور احداث می شوند و بودجه لازم براي خرید تضمینی برق

از آنها بسیار ناچیز است و بنابراین توقف و تعلیق آن ضرورتی نداشته است./ایسنا



مروري بر دغدغه صنعتگران در شهرك هاي صنعتی/نقش تأمین پایدار آب و

برق در تولید

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/07/05

 به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري فارس، بخش قابل
توجهی از صنعتگران کشور در شهرك هاي صنعتی مستقر هستند و با وجود گذشت سالها از شکل گیري این شهرکها همچنان شاهد
وجود مشکلات متعددي در این بخش هستیم.این موانع در کنار محدودیت هاي ناشی از تشدید تحریم ها و یا موانع داخلی موجود

 
براي همه صنایع، شرایط را براي صنعتگران مستقر در نواحی و شهرك هاي صنعتی سخت تر کرده است. 

صابر پرنیان، مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان تهران در این مورد با بیان اینکه تامین زیرساخت ها یعنی تامین آب و برق
پایدار، مهم ترین دغدغه امروز تولیدکنندگان در شهرك هاي صنعتی است، اظهار داشت: عمده ترین مشکلات تولیدکنندگان در

 
شهرك هاي صنعتی و تمام نقاط کشور مسائل مالی و بانکی است. 

وي تصریح کرد: نحوه دریافت تسهیلات سرمایه در گردش و تسهیلات بهسازي و نوسازي اولین مشکل محسوب می شوند و البته

 
تامین مواد اولیه هم امروز در بسیاري از موارد براي واحد هاي تولیدي دردسر ساز شده است. 

پرنیان با تاکید بر اهمیت همراهی مسئولان با بخش تولید و تاثیر آن بر افزایش تولید و اشتغال، افزود: حضور فیزیکی مسئولان علاوه
بر این که باعث دلگرمی تولید کننده ها می شود باعث تسریع در رسیدگی به مشکلات صنعت می شود. با پشت میز نشینی نمی توان
مشکلات تولید را حل کرد و در این راستا مشکلات واحد هاي صنعتی هر هفته دسته بندي و پیگیري می شود تا در نهایت رفع

 
مشکلات تولید و تحقق شعار سال را به همراه داشته باشد. 

وي، چالش مهم صنایع کوچک را تأمین زیرساخت مورد نیاز دانست و افزود: بیش از یک میلیون نفر در شهرك هاي صنعتی، به
صورت مستقیم اشتغال دارند و حدود 45 هزار واحد صنعتی داراي پروانه بهره برداري و 40 هزار طرح سرمایه گذاري که یک میلیون

 
شغل دیگر ایجاد خواهد کرد، نیازمند حمایت دولت هستند. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان تهران با بیان اینکه نگاه به صنعت کشور، نگاه درستی نیست و نیازمند نگاه منطبق بر
واقعیات هستیم، تصریح کرد: نگاه به شهرك هاي صنعتی نگاه جزیره اي است و همین موضوع باعث ایجاد آسیب  می شود. اگر به
صنایع و تولید کشور که نیازمند حمایت هستند، نگاه حاکمیتی و جامع نداشته باشیم مشکلات حل نخواهد شد و در نهایت سفره



 
معیشتی مردم آسیب خواهد دید. 

 
وي تاکید کرد: مشکل تامین زیرساخت شهرك هاي صنعتی باید بیش از گذشته مورد توجه تمام بخش ها قرار گیرد. 

 
آسیب ناشی از برنامه ریزي روزانه دولت ها 

مرتضی وجدان دار، معاون اسبق برنامه ریزي سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران نیز در این مورد با بیان اینکه حمایت از
تولید و مانع زدایی ها صرفا در افزایش تناژ خلاصه نمی شود، گفت: قیمت تمام شده تولید بالا است و تولیدکنندگان خارجی هم در

 
بازار ما حضور ندارند. 

وي معتقد است، هرچقدر بیشتر به پتانسیل مناطق و توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی در مناطق مختلف کشور پرداخته شود، از

 
بسیاري مهاجرت ها به مناطق برخوردارتر و شهرهاي بزرگ جلوگیري خواهد شد. 

وجدان دار توجه به پتانسیل اقتصادي مناطق مختلف کشور در تولید و توسعه را ضروري دانست و افزود: اگر به پتانسیل و ظرفیت هر

 
یک از مناطق به درستی توجه شود شاهد رشد تولید و اشتغال زایی و همچنین رفع گرانی در بازار خواهیم بود. 

 
 

معاون اسبق برنامه ریزي سازمان صنایع کوچک و شهرکهاي صنعتی ایران از روزمرگی و عدم برنامه برنامه ریزي در دولتها انتقاد کرد
و افزود: متاسفانه تمرکز بسیاري از مدیران در دولتها این بوده که امروز مشکل مرغ و گوشت را حل کنیم و فردا هم معضل گوجه. در

 
واقع فکر اساسی و برنامه ریزي جامع براي حل مشکلات تولید و شهرکهاي صنعتی نشده است. 

 
ناهماهنگی دستگاه ها، مشکل شهرك هاي صنعتی را افزایش می دهد 

آرمان خالقی قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران نیز در مورد وضعیت تولید در صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی
اظهار داشت: تورم و افزایش قیمت ها براي ادامه فعالیت تولیدکنندگان نگران کننده است، زیرا هر چقدر که تورم شدید تر شود،

 
کاهش فروش و رکود را تشدید خواهد کرد و به طبع، قدرت خرید مردم به این نسبت بالا نخواهد رفت. 

وي با بیان اینکه شرایط تحریمی و تورم، صادرات کشور را تحت تأثیر قرار داده است، افزود: متاسفانه بازار داخلی هم شرایطی ندارد



که مردم بتوانند کالاهاي مصرفی بادوام مانند لوازم خانگی و خودرو را خرید کنند، از این رو صنایع مختلف از جمله صنایع کوچک هم

 
وضعیت خوبی ندارند. 

قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با بیان اینکه بازار شرایط باثباتی ندارد، گفت: بعد از کاهش ارزش پول ملی شاهد

 
خروج سنگین کالاها از کشورمان هستیم. در این وضعیت دولت باید نقش هدایت گري و نظارتی داشته باشد، نه مداخله گري. 

وي از صنایع کوچک به عنوان بستري براي ایجاد صنایع بزرگ نام برد و گفت: واحدهاي کوچک و متوسط در کل زنجیره ارزش یا

 
تولید اقتصادي به نسبت نوع خدمات و کالاهایی که ارائه و تولید می کنند، مؤثر هستند. 

وي به اهمیت ویژه مکان یابی شهرك هاي صنعتی اشاره کرد و گفت: شهرك ها باید در منطقه اي ایجاد شوند که بتوان براي آنها آب

 
کافی فراهم کرد و دستگاه هاي خدمت رسان نیز بتوانند به موقع خدمت رسانی کنند. 

خالقی ادامه داد: ناهماهنگی بین دستگاه ها در این حوزه، دستیابی شهرك هاي صنعتی به نتیجه مطلوب را دچار تأخیر و مشکل می

 
کند. 

 
 

وي با تاکید بر اهمیت توجه به وجود منابع آبی در مکان یابی هاي جدید براي شهرك هاي صنعتی، گفت: با توجه به مشکل بی آبی و

 
کم آبی در کشور، در قدم نخست براي ایجاد واحدها و شهرك ها باید به این موضوع توجه شود. 

قائم مقام دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت ایران تجربه مدیریتی، آموزش، فرهنگ مشارکت و ایجاد کنسرسیوم در شرکت ها را از

 
جمله شروط هم افزایی و تسهیل گري براي فعالیت شرکت هاي کوچک و متوسط برشمرد. 

 
 نیازمندي صنایع کوچک در دو بخش سخت افزاري و نرم افزاري 

طهمورث لاهوتی اشکوري، مدیر توسعه صنعتی و فناوري سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران نیز با اشاره به نیازمندي
صنایع کوچک و متوسط در دو بخش نیازهاي سخت افزاري و نرم افزاري، اظهار داشت: دولت ضمن آماده کردن بسترهاي سخت

 
افزاري بدون نقص، باید تمرکز خود را به رفع مشکلات نرم افزاري نیز معطوف کند. 

وي افزود: سیاست گذار براي صنایع کوچک تعیین تکلیف کرده که 20 درصد منابع مالی و زمین و عرصه طبیعی را در اختیار آن قرار



 
می دهد اما 80 درصد مابقی را باید خود صنایع کوچک با واگذاري عرصه به سرمایه گذار تأمین مالی کنند. 

مدیر توسعه صنعتی و فناوري سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران با اذعان به اینکه توسعه صنعتی در ایران متوازن

 
نیست، گفت: سرمایه گذاري زمانی توجیه اقتصادي پیدا می کند که به موقع و با هزینه هاي مناسب انجام شود. 

لاهوتی اشکوري تأمین زیرساخت را اصلی ترین شرط براي سرمایه گذاري در صنایع عنوان کرد و گفت: سازمان صنایع کوچک با
بضاعتی که دارد، این زیرساخت ها را تأمین می کند و تلاشش این است که خدمات زیربنایی واحدهاي تولیدي و صنعتی تکمیل

 
شود. 

مدیر توسعه صنعتی و فناوري سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران بر لزوم توسعه روابط شبکه اي در بنگاه هاي

 
تولیدي نیز تأکید کرد و گفت: در این صورت توانمندي شرکت ها و بنگاه هاي تولیدي افزایش خواهد یافت. 

در هر حال، شهرك هاي صنعتی و صنایع کوچک از سهم قابل توجهی در رشد صنعتی و اقتصادي کشور برخوردارند. از همین رو
توجه به رفع موانع موجود در این شهرکها نقض مهمی در توسعه کشور خواهد داشت و می تواند عاملی براي تشویق سرمایه گذاران به

 
حضور در فعالیت هاي تولیدي به جاي رشد دلالی در کشور باشد. 

برخی کاربران سامانه «فارس من» با ثبت سوژه اي با عنوان «قطعی مکرر و بی برنامه برق در واحدهاي صنعتی» خواستار رفع

 
مشکلات در شهرك هاي صنعتی شدند. 

انتهاي پیام/ب



عدم توجه به شرکت هاي خلاق خلاف قانون جهش تولید است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/07/05

کرمی گفت: در قانون جهش تولید خدمات ارائه شده براي شرکت هاي دانش بنیان است و شرکت ها خلاق کمترین بهره را
می برند.

پرویز کرمی، دبیر ستاد توسعه فرهنگ علم فناوري و
اقتصاد دانش بنیان در گفت وگو با خبرنگار حوزه فناوري
گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، اهمیت و
توجه به صنایع دستی در کشور ایران سبب شده تا ایران

 
رتبه سوم جهان را در حوزه صنایع فرهنگی کسب کند. 

او افزود: در کنار تمام مزیت ها و فرصت هاي که این حوزه از لحاظ کارآفرینی و ایجاد اشتغال براي کشور به همراه داشته است، حوزه

 
صنایع فرهنگی داراي ضعف ها و خلاء هاي از جمله ضعف در فروش محصولات تولیدي است که باید مورد توجه و بررسی قرار گیرد. 

کرمی بیان کرد: با توجه به وجود ظرفیت هاي گردشگري بسیار زیاد در داخل کشور، شیوع کرونا سبب شده است تا این حوزه به
تعطیلی کشانده شود، اما روي کارآمدن شرکت هاي نو پا و استارتاپ ها به خوبی توانستند خلاء هاي ایجاد شده در حوزه گردشگري

 
ناشی از شیوع کرونا را تا حدي برطرف کنند. 

او افزود: استفاده از صنایع خلاق و گردشگري نه تنها منجر به ارز آوري براي کشور خواهد شد بلکه از خروج ارز جلوگیري کرده و از
این طریق می توان به کمک و همت جوانان خوش فکر ایرانی کسب و کار هاي جدیدي را در حوزه هاي مختلف صنایع فرهنگی و

 
خلاق ایجاد کرد. 

دبیر ستاد توسعه فرهنگ علم فناوري گفت: با توجه به این که شرکت هاي نو پا و استارتاپ ها امروزه مسیر خوبی را براي راه اندازي

 
چرخ هاي اقتصاد دانش بنیان پیش گرفته اند، اما با مشکلات و معضلاتی همراه هستند. 

او با اشاره به قانون جهش تولید که به اصلاح نواقص خدمات و تاسیس شرکت هاي دانش بنیان مربوط می شود تصریح کرد: قانون
جهش تولید خدمات بسیار زیادي را به شرکت هاي دانش ارائه می دهد، اما در این بین شرکت هاي خلاق و فعال در حوزه فرهنگ از

 
این خدمات گسترده شرکت هاي دانش بنیان بهره مند نمی شوند و درنتیجه کمتر مورد توجه قرار خواهند گرفت. 

کرمی بیان کرد: سازمان میراث فرهنگی گردشگري و صنایع دستی باید این موضوع را مورد توجه قرار دهند تا علاوه بر شرکت هاي

 
دانش بنیان، شرکت خلاق و صنایع دستی از خدمات صندوق نوآوري و شکوفایی بهره مند شوند. 



او درنهایت افزود:تو جه و حمایت از شرکت هاي خلاق و فعال در حوزه صنایع فرهنگی در کنار شرکت هاي دانش بنیان در قانون

 
جهش تولید می تواند پیشرفت هاي خوبی را در زمینه هاي مختلف اقتصادي به همراه داشته باشد. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
- ارزآوري خانه هاي خلاق بیشتر از صادرات نفت خواهد بود 

اتنهاي پیام/



مردم حتی توانایی خرید کالاهایی مانند تخم مرغ و میوه جات را ندارند

منبع: شعار سالشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/07/05

شعار سال: تورم پدیده اي ساختاري و اقتصادي است که پیامد هاي مهمی در سطح کنش و ساختار دارد. این پدیده بر جنبه
هاي مختلف ذهنی و ارتباطی در زندگی روزمره کنشگران تأثیر می گذارد؛ ازاین رو، علاوه بر بحث اقتصادي می توان تاثیر

تورم را بر اجتماع هم مشاهده کرد. افزایش تورم فقط به محیط اقتصادي محدود نمی ...

شعار سال: تورم پدیده اي ساختاري و اقتصادي است که پیامد هاي مهمی در سطح کنش و ساختار دارد. این پدیده بر جنبه
هاي مختلف ذهنی و ارتباطی در زندگی روزمره کنشگران تأثیر می گذارد؛ ازاین رو، علاوه بر بحث اقتصادي می توان تاثیر تورم را بر
اجتماع هم مشاهده کرد. افزایش تورم فقط به محیط اقتصادي محدود نمی شود. بسیاري از ناهنجاري هاي اجتماعی معلول این پدیده

 
هستند. پژوهش هاي دانشگاهی نشان می دهند که هر گاه تورم فزاینده اي در اقتصاد رخ دهد، انتظارات تورمی نیز تشدید می شوند. 

این علامت بیش از هر چیز نااطمینانی و آینده هراسی موجود در فعالان اقتصادي و آحاد جامعه را بازتاب می دهد. تورم با افزایش
نابرابري، ظن گروه هاي پایین درآمدي را نسبت به بی عدالتی و نداشتن سهمی در کیک اقتصاد، تشدید می کند. با این تصور، رابطه
دولت و ملت به شدت آسیب می بیند و سطح همکاري ملت براي پیشبرد اهداف دولت به حداقل می رسد. علاوه بر این، رابطه مردم
با یکدیگر نیز تحت الشعاع ترکش ها قرار می گیرد و اعتماد و اطمینان طرف هاي مبادله (مردم جامعه) به یکدیگر به حداقل می
رسد؛ در مجموع در حوزه اقتصادي، تورم عامل بی ثباتی و از بین بردن اشتغال است و در حوزه هاي غیراقتصادي ردپاي آن در

 
تخریب سرمایه اجتماعی، افزایش جرم و جنایت و... دیده می شود. 

 
در همین راستا ما در گسترش نیوز گفتگویی داشتیم با یک استاد جامعه شناس، براي خواندن مشروح این گزارش با ما همراه باشید: 

 
جولان تورم و گرانی در جامعه 

امان االله قرایی مقدم جامعه شناس و استاد دانشگاه درباره تاثیر
تورم بر افزایش فقر و نابود کردن عدالت اجتماعی اظهار کرد: بر
اساس «تئوري مازلو و هرزبرگ» اولین نیاز انسان تامین معیشت
است. در جهان امروز شهر نشینی وسعت یافته و میزان افرادي
که در بخش کشاورزي سابقا فعال بودند و از آن راه رزق روزي
می کردند رو به کاهش رفته است. اکنون جامعه به سمتی رفته
که بازار هاي کالا نقش اساسی در تامین معیشت مردم پیدا کرده
اند. تورم و گرانی امروز به گونه اي شده است که مردم دیگر
حتی توانایی خرید کالا هایی همانند تخم مرغ، برنج، مرغ و میوه

 
جات را ندارند. 



وي درباره عوارض تورم بر جامعه اظهار کرد: ناراحتی روحی و روانی و فشار بر خانواده ها از عوارضی است که در پی افزایش گرانی و
تورم ایجاد شده است. در این میان نباید افزایش بزهکاري در جامعه را نادیده گرفت. اکنون بنا بر آمار ها بیش از 60 میلیون نفر ایرانی
نیاز به تامین معیشت دارند و از این بین 30 میلیون نفر نیز زیر خط فقر هستند. تورم و گرانی بنیان زندگی مردم را بهم ریخته است.

 
به قول آن شعر معروف «بر احوال آن باید گریست که دخلش بود نوزده و خرجش بیست» 

 
شکم گرسنه دین و ایمان نمی فهمد 

این استاد دانشگاه ادامه داد: وقتی که روزانه از دهک متوسط کشور به طبقه پایین افزوده می شود. یعنی جامعه در حال فروپاشی
شدید است و خط فقر و شکاف اجتماعی رو به گسترش است. ما اگر طبقه متوسط را به قول «لویید وارنر» به دو طبقه بالاي متوسط
و و متوسط رو به پایین تقسیم کنیم. از طبقه متوسطه به بالا به سمت متوسط روبه پایین و متوسط پایین به سمت فقر ریزش می

 
کند. 

قرایی مقدم بیان کرد: معیشت اصل و اساس زندگی است و اگر تامین نشود سبب افزایش طلاق، فرار دختران از خانه، دزدي و فحشا
خواهد شد. شکم گرسنه که دین و ایمان نمی فهمد. کشور ما اکنون جز بالاترین کشور ها در زمینه تورم است. مشخص است که با
این اوضاع جامعه از نظر روحی، روانی، اقتصادي و حتی سیاسی آسیب زا خواهد بود. از نظر «کارل مارکس» این اتفاق از نظر سیاسی
می تواند خطراتی را به دنبال داشته باشد. اگر تورم را با همه محدودیت هایی که وجود دارد نتوانند مهار کنند، قشر عظیمی از

 
جمعیت کشور که در حدود 80 درصد از جامعه را شامل می شود با مشکلات شدیدي روبه رو خواهند شد. 

وي ادامه داد: وقتی تخم مرغ به عنوان قوت غالب مردم به شانه اي بیش از 40 هزار تومان رسیده است یعنی تورم و گرانی به جان
جامعه شهري افتاده است و مردم دچار چه کنم چه کنم شده اند. ادامه این روند سبب افزایش نارضایتی ها و شکاف اجتماعی بیشتر

 
خواهد شد تا به انفجار اجتماعی منجر شود. 

 
ثروتمندان ایران ده برابر آمریکا 

این استاد جامعه شناسی ادامه داد: بر اساس آمار میزان ثروت مندان ایران از آمریکا بیش از 10 برابر است. این ها کسانی هستند که با
رانت، تقلب و رشوه به این ثروت افسانه اي و باد آورده رسیده اند. حال این عده اي که از طبقات بالاي شهرنشین هستند کسانی اند
که از تورم در جامعه سواستفاده می کنند. از میان این افراد است که «خاوري، جزایري، زنجانی و طبري» شکل می گیرد. همه موارد
ذکر شده به این علت شکل گرفته است که روابط مداري در کشور حاکم است. در نتیجه معلوم است که این عده قلیل خواهان

 
پابرجایی تورم در کشور هستند. 

قرایی مقدم در پایان اظهار کرد: اینگونه است که به قول شاعر نامور شیخ عجل سعدي شیرازي: «یکی از حکما پسر را نهی همی کرد

 
از بسیار خوردن که سیري مردم را رنجور کند. 

 
گفت: اي پدر! گرسنگی خلق را بکشد، نشنیده اي که ظریفان گفته اند به سیري مردن به که گرسنگی بردن. 

 
گفت: اندازه نگهدار، کُلوا وَ اشرَبوا وَ لا تُسْرِفوا. 

 
نه چندان بخور کز دهانت بر آید/ نه چندان که از ضعف جانت بر آید» 



اکنون از ضعف جان مردم در آمده. تورم یکی از نشانه هاي بارز اقتصاد مریض است. اقتصادي که سیاست زده شده و اقتصادي که به

 
قول ماکس وبر دست نااهلان افتاده است. در نتیجه تورم و گرانی را بالا می برند و روز به روز مردم فقیر و فقیر تر می شوند. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از گسترش، تاریخ انتشار: 5 مهر 1400، کد خبر: 204179،
www.gostaresh.news



تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان

منبع: روزنامه نصف جهانشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/07/05

نتایج یک پژوهش نشان می دهد هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی،

 
عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود. 

درك کودکان از وضعیت سلامت خود، یکی از مولفه هایی است که با افزایش خود مراقبتی منجر به بهبود کیفیت زندگی آنها می
شود. این مولفه علاوه بر ویژگی هاي خود کودك تحت تاثیر عوامل دیگر در والدین آنهاست. عواملی نظیر سن، وضعیت تاهل،
تحصیلات و وضعیت اشتغال که تعیین کننده سلامت جسمانی و روانی والدین هستند، در درك کودکان از وضعیت سلامت خود نیز

 
موثر است. 

 
اخیرا مرکز سلامت تعیین کننده هاي اجتماعی طی پژوهشی در بستر مطالعه قند و لیپید تهران به بررسی این موضوع پرداخته است. 

سارا جلالی فراهانی از مجریان این طرح در توضیح این تحقیق گفت: در اکثر مطالعات پیشین، بررسی رابطه سلامت روانی یا جسمانی
والدین با کیفیت زندگی کودکان با استفاده از ارزیابی هاي علمی مشاهده اي انجام و این ارتباط کمتر از دیدگاه مخاطبین با استفاده

 
از ابزارهایی نظیر ابزارهاي سنجش کیفیت زندگی مرتبط با سلامت بررسی شده است. 

وي در ادامه بیان کرد: در این پرسشنامه ابتدا ارزیابی فرد از سلامت خود او پرسیده می شود و میزان مشکلات در انجام فعالیت هاي
روزمره به واسطه وضعیت سلامت جسمانی و روانی مورد پرسش قرار گرفته و در خاتمه احساس آرامش و یا شادمانی و افسردگی فرد

 
به شکلی که قابل تبدیل به کمیت و اندازه گیري باشند سوال می شود. 

این پژوهشگر در خصوص یافته هاي این تحقیق با اشاره به تعداد 564 خانوار به عنوان حجم نمونه گفت: با توجه به بررسی همزمان
فرزندان درخصوص ارزیابی آنها از وضعیت سلامت جسمانی، عاطفی، اجتماعی و یادگیري، یافته هاي این مطالعه نشان داد ارتباط
کیفیت زندگی والدین و فرزندان، منحصر به بعد روانشناختی کیفیت زندگی والدین و مبتنی بر جنسیت فرزندان است و مشاهده شد
هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی، عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد
عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود. همچنین بالا بودن همین شاخصه (ارزیابی از سلامت روان) در پدران

 
موجب بهبود عملکرد فرزندان پسر در مدرسه می شود. 

بنا بر اعلام روابط عمومی پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم، دکتر پریسا امیري، رئیس مرکز تحقیقات تعیین کننده هاي
اجتماعی سلامت، در رابطه با اهمیت این طرح و کاربرد نتایج آن گفت: یافته هاي این مطالعه، اطلاعاتی را جهت طراحی مداخلات
خانواده محور با هدف ارتقاء کیفیت زندگی کودکان و نوجوانان ایرانی فراهم می کند که می تواند در سیاست گذاري هاي امور سلامت

با هدف افزایش کیفیت زندگی در بعد روانی که یکی از ابعاد اصلی سلامت به حساب می آید در نظر گرفته شود.



نمایندگان پارلمان آلمان چقدر حقوق می گیرند؟

منبع: آفتابشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/07/05

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از
آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود.

حقوق نمایندگان در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص که طبق جدول متداول، باید از آن

 
مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

آفتاب نیوز : یکشنبه (دیروز) انتخابات پارلمان فدرال (سراسري)
آلمان برگزار شد. آلمان داراي پارلمان فدرال (سراسري) و منطقه

 
اي است. هر منطقه فدرالی در آلمان، یک پارلمان محلی دارد. 

به گزارش دویچه وله، در این مطلب به جزئیات حقوق و مزایاي

 
نمایندگان پارلمان فدرال آلمان پرداخته شده است. 

نمایندگی پارلمان در آلمان حرفه اي مشابه مشاغل دیگر نیست. شغل نمایندگان مبتنی بر انتخابات و راي مردم است و تمدید
کارشان نیز مستلزم تکرار این روند. طبق قانون، نمایندگان باید روي وظایف و کارآمدي خود تمرکز کنند. این اما بدان معنا نیست که

 
اجازه ندارند در جاي دیگر مشغول باشند. 

دیوان عالی آلمان (دادگاه حفاظت از قانون اساسی) چنین چیزي را ممنوع نکرده؛ البته نمایندگان حقوق مکفی می گیرند و فرصت

 
چندانی هم برایشان باقی نمی ماند. 

بند سه ماده 48 قانون اساسی آلمان تصریح می کند که نمایندگان باید در حدي تامین مالی شوند که نیازي به ممر درآمد دیگر

 
نداشته باشند. سقف میانگین دستمزد یک نماینده، باید هم سطح حقوق قاضی دادگاه باشد. 

این میزان که اول ژوئیه هر سال تعریف و تعیین می شود، در حال حاضر 10هزار و 12 یورو و 89 سنت در ماه است؛ حقوقی خالص

 
که طبق جدول متداول، باید از آن مالیات و حق بیمه و بازنشستگی کسر شود. 

نمایندگان در عین حال مبلغی تحت عنوان "کمک هزینه" دریافت می کنند که براي مخارج مربوط به کارهایشان است. هر نماینده

 
عملا در دو جا انجام وظیفه می کند: اول در بوندستاگ (پارلمان فدرال) که مقر آن در برلین است و دوم در حوزه انتخاباتی خودش. 

طبعا دفتر نماینده در حوزه انتخاباتی مخارجی دارد. از طرف دیگر هر نماینده باید جایی در برلین براي زندگی داشته باشد و اجاره
بپردازد. سقف هزینه هاي این دو عرصه نیز همه ساله در اول ژانویه و بر اساس تورم و متوسط قیمت ها تعیین می شود. این مبلغ در

حال حاضر ماهانه بر چهار هزار و 560 یورو و 59 سنت بالغ می شود و مشمول مالیات نیست. 



 
امکانات و فضاي کار 

پارلمان آلمان (بوندس تاگ) در طول سال دست کم 20 هفته جلسه برگزار می کند و شرکت در نشست ها براي نمایندگان الزامی
است. به هر نماینده و رئیس دفترش، محلی به وسعت 45 متر مربع تعلق می گیرد؛ دفتري مبله با کلیه وسایل ارتباطاتی مرسوم.
نمایندگان می توانند براي رفت وآمد از وسایل نقلیه پارلمان استفاده کنند. از این گذشته، آنها کارت ویژه راه آهن سراسري براي تردد
رایگان در سطح کشور می گیرند و چنانچه براي امور کاري، با هواپیما سفر داخلی داشته باشند، هزینه پرواز به آنها برگردانده می

 
شود. 

هر نماینده سالانه تا حداکثر 12هزار یورو نیز براي مایحتاج اداري تنخواه مالی دریافت می کند. این بودجه البته نقدي نیست بلکه

 
باید صرف تهیه وسایلی چون لپ تاپ، موبایل، لوازم تحریر یا اتصال اینترنت و تجهیزات دیجیتال شود. 

در همین زمینه، موضوعی در سال 2009 سرخط خبرها شد که به ماجراي "مون بلان" (Montblanc) شهرت یافت. در آن سال
براي بیش از100 نماینده، خودنویس ها و خودکارهایی لوکس از این برند معروف با قیمت 68هزار یورو سفارش داده شده بود. سر و
صدا و اعتراض چنان بالا رفت که رئیس وقت پارلمان ناگزیر شد در لیست لوازم اداري سال 2010 تجدیدنظر کند. از آن زمان به بعد

 
وسایل تجملی در اختیار نمایندگان قرار نمی گیرد. 

 
دریافتی هاي جانبی 

در سال هاي اخیر همیشه بر سر درآمد و عواید جنبی بعضی نمایندگان بحث و اختلاف نظر وجود داشته است. چنانچه کسی افزون بر
حقوق نمایندگی، پول دیگري در می آورد، باید مراتب را امور اداري مجلس اطلاع دهد. حتی اگر این عایدي از محل شغل سابق

 
نماینده نیز باشد، باز باید آن را اعلام کرد. در دوره قانون گذاري قبلی، یک سوم نمایندگان شامل چنین مقرراتی بودند. 

بنیاد "اوتو - برنر" که به اتحادیه کارگران صنایع فلزي آلمان تعلق دارد، طی تحقیقی نتیجه گرفته که در آخرین دوره پارلمان،
نمایندگان وابسته به حزب دمکرات آزاد با 62 درصد، صدر لیست نمایندگانی با درآمدهاي جانبی هستند پس از آن نمایندگان احزاب
سوسیال مسیحی / دمکرات مسیحی با 42 درصد. فراکسیون این احزاب به طور معمول شامل کسانی می شود که در حوزه کارآفرینی،

 
مشاغل آزاد و سرمایه گذاري نیز فعالیت دارند. 

در پژوهش مربوطه مشخص شد که درآمد جنبی چهار نماینده فراکسیون محافظه کاران و یک نماینده حزب دمکرات آزاد متجاوز از

 
یک میلیون یوروست. 

 
اصلاح قوانین شفافیت 

موارد پرشمار رسوایی و جنجال بر سر درآمدهاي جنبی نمایندگان در آلمان باعث اصلاحاتی در مقررات مربوط به شفافیت مالی شده
است. از سال 2021 کلیه نمایندگان موظف شده اند درآمد حاصل از محل فعالیت هاي جانبی را طبق فرمول تعیین شده اطلاع دهند.
اگر عایدي اضافی نماینده، از محل فعالیت هاي ثانویه، سرمایه گذاري یا کارآفرینی، از ماهی 1000 یورو یا سالی 3000 یورو بیشتر
باشد، مبلغ مربوطه باید دقیقا و تا آخرین سنت اعلام شود. شراکت پنج درصد به بالا در شرکت ها نیز باید روشن و شفاف اظهار مالی

 
شوند. 



نقطه عطف رسوایی هاي مالی نمایندگان، افشاي زد و بند مربوط به دلالی ماسک در دوران پاندمی کرونا بود و این که تعدادي از
اعضاي فراکسیون احزاب محافظه کار سوسیال دموکرات / سوسیال مسیحی براي تامین و تحویل ماسک به وزارت خانه هاي ایالتی و
فدرال، کمیسیون هاي میلیونی به جیب زده بودند. این باعث شد تا لابی و واسطه گري نمایندگان براي اهداف تجاري ممنوع و

 
غیرقانونی اعلام شود. 

 
آیا نمایندگان اجازه دارند هدیه قبول کنند؟ 

تا قبل از تشدید قوانین شفافیت نمایندگان مجاز بودند بدون هیچ محدودیتی هدایا دریافت کنند و البته با این پیش فرض که هدیه
ها محمل پارتی بازي یا بهره بردن از موقعیت اجتماعی نماینده نباشند. مقررات فعلی اما هرگونه شائبه رشوه و فساد در مبادله هدایا

 
را مستوجب رسیدگی قانونی می داند. 

نکته جدید این است که نمایندگان اجازه ندارند از کسی یا جایی وجه نقد دریافت کنند. هم چنین نمی توانند براي سخنرانی هاي
مربوط به فعالیت پارلمانی خود پول بگیرند. نمایندگانی که زیاد به سفر می روند و هدایایی از سوي میزبان به آنها داده می شود، اجازه
نگه داشتن هدایاي گران تر از 200 یورو را ندارند. اگر قیمت هدیه بالاتر بود نماینده موظف است آن را یا به نهاد ریاست جمهوري

تحویل دهد یا معادل مبلغ هدیه را از جیب خود بپردازد تا به صندوق خزانه فدرال واریز شود.



گنجاندن درس «کلیات بیمه» در مقطع کارشناسی

گنجاندن درس «کلیات بیمه» در مقطع کارشناسی

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/07/05

به گزارش ریسک نیوز از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه
مرکزي، سلیمانی در این نامه با اشاره به توجه ویژه به موضوع بیمه در سیر تحولات اقتصادي و اجتماعی دهه هاي اخیر در زیست
جوامع انسانی خطاب به دکتر زلفی گل -وزیر علوم، تحقیقات و فناوري- نوشت: نقش بیمه در تأمین امنیت جوامع و کسب وکارها از
اهمیت ویژه اي برخوردار است و بر این اساس، دولت ها در جوامع مختلف، تمهیدات گوناگونی را براي گسترش این خدمات و ارتقاي

 
فرهنگ و سواد بیمه اي برنامه ریزي و اجرا کرده اند. 

وي در این نامه با اشاره به اینکه بررسی ها نشان می دهد در ایران، سطح دانش و سواد عمومی بیمه اي و مالی بسیار پایین بوده که
این خود، یکی از دلایل جایگاه پایین رویکرد ایمنی بخش در زندگی روزمره و کسب وکارهاست، آورده است: با توجه به جایگاه تولید و
توانمندسازي تولید در سیاستگذاري کلان کشور در طول چند سال گذشته، به نظر می رسد توجه به زمینه هاي تحقق این هدف در

 
حوزه هاي مختلف از جمله در نظام آموزشی کشور، بسیار اثربخش است. 

سلیمانی در بخش دیگري از این مکاتبه با تأکید بر اینکه بیمه مرکزي، توسعه آموزش هاي عمومی و دانشگاهی را در حوزه بیمه در
دستورکار خود قرار داده است و اقدامات متعددي را در زمینه توسعه آموزش هاي عمومی با همکاري وزارت آموزش و پرورش، برنامه
ریزي و دنبال کرده، نوشته است: که یکی از اقدامات مؤثر دیگر، توجه به آگاهی بخشی به دانشجویان از طریق طراحی یک درس دو

 
واحديِ اختیاري براي کلیه رشته هاي دانشگاهی در مقطع کارشناسی است. 

وي در مکاتبه خود با وزیر علوم، تحقیقات و فناوري آورده است: با توجه به این که بیمه در همه مشاغل و فعالیت ها، از حوزه درمان و
سلامت تا صنایع، کشاورزي و خدمات حضور و کاربرد دارد، این اقدام می تواند از طریق ارتقاي سطح دانش بیمه اي دانشجویان به
عنوان سرمایه هاي انسانی آتی کشور و در راستاي برنامه هاي مهارت آموزي مورد نظر وزارت متبوع، موجب آشنایی با پوشش هاي

 
بیمه اي مورد نیاز براي مشاغل مختلف نقش مهمی در ارتقاء عملکرد بخش هاي مختلف اقتصادي کشور ایفا کند. 

رئیس کل بیمه مرکزي در ادامه تأکید کرده است: آشنایی با این موضوع می تواند زمینه اشتغال دانشجویان و فارغ التحصیلان رشته
هاي مختلف را در صنعت بزرگ و رو به گسترش بیمه کشور، در قالب کارشناس، نمایندگی، ارزیاب خسارت، کارگزاري و بازاریاب را

 
فراهم کند که این نیز در راستاي کمک به اشتغال مولد فارغ التحصیلان دانشگاه ها بسیار ارزشمند است. 

سلیمانی از وزیر علوم، تحقیقات و فناوري درخواست کرده است تا موضوعِ ارائه یک درس اختیاري به ارزش 2 واحد درسی با عنوان
«اصول و کلیات بیمه» براي کلیه رشته هاي درسی مقطع کارشناسی مورد بررسی قرار گیرد. در این راستا، بیمه مرکزي و پژوهشکده

 
بیمه نیز آمادگی کامل براي هرگونه مشارکت مقتضی جهت تحقق این مهم را اعلام می کنند. 

رئیس کل بیمه مرکزي در پایان اظهار امیدواري کرده که این اقدام، گام مؤثر مشترکی براي توسعه اقتصاد کشور در سال تولید،
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها باشد.



مهندس سید صادق موسوي در گفتگو با سازه خبر: مالکین نباید سازنده

ساختمان باشند / جامعه پیمانکاري مظلوم واقع شده است / تحقق مدیریت

واحد شهري مستلزم همکاري تمامی ارگانهاست

منبع: سازه خبرشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/07/05

مهندس سید صادق موسوي میزبان خبرنگاران پایگاه ” سازه خبر رسانه توسعه و آبادانی” نخستین و پربازدیدترین رسانه
حوزه شهري شمالغرب کشور بود و به سوالات خبرنگاران این رسانه دیجیتال پاسخ داد. به گزارش سازه خبر، مهندس سید

صادق موسوي که از مهندسان برجسته و باسابقه  در منطقه شمالغرب کشور بوده و سالها عضو ...

مهندس سید صادق موسوي میزبان خبرنگاران پایگاه ” سازه خبر رسانه توسعه و آبادانی” نخستین و پربازدیدترین رسانه حوزه

 
شهري شمالغرب کشور بود و به سوالات خبرنگاران این رسانه دیجیتال پاسخ داد. 

به گزارش سازه خبر، مهندس سید صادق موسوي که از مهندسان برجسته و باسابقه  در منطقه شمالغرب کشور بوده و سالها عضو
پایه ارشد ( طراحی، نظارت و اجرا) سازمان نظام مهندسی ساختمان و بازرس شوراي انتظامی این سازمان را درسوابق خود دارد در
ابتداي این گفت و گو با بیان اینکه و ضعیت اجراي پروژه هاي عمرانی و شهري در تبریز نامناسب  نیست ، اظهار داشت: هر پروژه اي
باید یک مهندس مجري براي اجراي کار داشته باشد. البته نباید مهندس به صورت صوري باشد بلکه مهندس الزاماً باید صفر تا صد
کار را البته با حق الزحمه قابل قبول به عهده گرفته و به نحوه احسن اجرا نماید تا پروژه کاملاً به صورت قانونی اجرا شود. چون وقتی
نظارت کافی و دقیق وجود نداشته باشد تمامی زحمات از جمله زحمات نیرو و هزینه ها و... در صورت وجود کوچکترین خطا و کم

 
دقتی به هدر خواهد رفت. 

 
 

وي ادامه داد: بنابراین تمام پروژه ها اعم از مسکونی، چه یک طبقه و چه چند طبقه باید زیر نظر مهندسین مجري با دقت کافی و
رعایت اصول ایمنی صورت گیرد تا قوانین به صورت کامل اجرا شود. اما نکته اینجاست که اجراي این قانون فقط براي ساختمان هاي

 
بالاي پنج طبقه صورت می گیرد و اغلب، مهندسان صوري به جاي مهندسان مجري، کار را به عهده می گیرند. 

مهندس موسوي "اجراي دقیق مدیریت شهري را مستلزم همکاري هماهنگ سازمان نظام مهندسی ساختمان ، شهرداري و



دادگستري دانست" و ادامه داد: هنگامی که تخلفی در ساخت و سازهاي مسکونی خارج از نقشه و پروانه صورت می گیرد باید نظارتی
از سمت این سه ارگان انجام گرفته و برخورد لازم انجام شود و در صورت لزوم حکم تخریب صادر شود. بنابراین براي اینکه وضعیت
مدیریت شهري در تبریز، روند رو به پیشرفت و رشد به خود بگیرد باید همکاري هاي لازم در سازمان نظام مهندسی ساختمان استان،

 
شهرداري و دادگستري انجام گیرد. 

این عضو با سابقه سازمان نظام مهندسی ساختمان "روند ساخت و سازهاي شهر تبریز را در مقایسه با دیگر کلانشهرها موفق تر
ارزیابی نموده" و بیان داشت: سازمان نظام مهندسی ساختمان استان آذربایجان شرقی در روند ساخت و ساز نسبت به نظام مهندسی
ساختمان سایر استان ها موفق تر عمل نموده است. چرا که در برخی کلانشهرها عمدتاً امضا فروشی و تخلف صورت می گیرد اما در
تبریز حداقل کنترل و نظارت بیشتري بر ساخت و ساز حاکم است. لازم به ذکر است حتی به لحاظ فنی و مهندسی موفق ترعمل شده

 
است. 

 
 

مهندس موسوي افزود: از آنجایی که تبریز زلزله خیز است هنگام ساخت و ساز باید به موقعیت هاي جغرافیایی توجه داشت و با توجه
به موقعیت زمین ساخت و ساز را انجام داد. مثلاً در شهرك باغمیشه که به لحاظ موقعیت جغرافیایی روي گسل قرار دارد باید بیشتر
به این مسائل توجه داشت اما متاسفانه چیزي که به وفور مشاهده می شود عدم توجه به این نوع مسائل بوده وعمدتاً تمرکز روي

 
مسائل مادي بیشتر است و نتیجه این شده که ساخت و ساز مناطق مسکونی در چنین مناطقی افزایش یافته است. 

وي تاکید کرد: از دیگر مشکلاتی که در ساخت و ساز ساختمان ها وجود دارد این است که عمدتاً مالکین، خود مهندس مجري
ساختمان می شود و این در حالی است که نباید مالک، سازنده ساختمان باشد و ساختمان زیر نظر مجریانی که ذي صلاح هستند

 
صورت گیرد و اجراي کارها به بهترین شکل ممکن و با رعایت کامل اصول ایمنی و قوانین موجود صورت گیرد. 

مهندس موسوي عضو و نایب رییس انجمن پیمانکاران در ادامه "به مشکلات جامعه پیمانکاري" نیز اشاره نموده و خاطرنشان کرد: در
31 استان کشور انجمن پیمانکاران عمرانی وجود دارند که بخشنامه هاي موجود از سازمان برنامه ریزي و بودجه به آنها صادر می شود
و هیئت مدیر انجمن ملزم به اجراي آن است که البته این کار به طور کامل و اصولی صورت می گیرد. اما اکنون متاسفانه در جامعه
وضعیت به گونه ایست که قشر پیمانکاري مظلوم واقع شده و رو به ورشکستگی است چرا که اینک جامعه پیمانکاري از سوي
کارفرمایان مورد کم لطفی قرار می گیرد و خود پیمانکار به عنوان سرمایه گذار عمل می نماید و این مایه تاسف است. از سوي دیگر
مشکلاتی مانند قراردادهاي بدون تعدیل و پرداخت حق الزحمه پیمانکاران به صورت اوراق چند ساله به دغدغه هاي عدیده جامعه

 
پیمانکاري تبدیل شده است. 



 
 

این عضو هیت مدیره انجمن پیمانکاران عمرانی تاکید نمود: باید ارزش قشر پیمانکاري در جامعه مان بزرگ شمرده شود، زیرا آنان
همیشه موجب رونق کار آفرینی و اشتغال زایی می شوند. بنابراین در جهت افزایش انگیزه پیمانکاران باید از آنها حمایت کافی صورت

 
گیرد تا با ایجاد انگیزه هم براي خود و هم جامعه مفید تر واقع شوند. 

مهندس موسوي عضو هییت مدیره کانون کارفرمایی استان آذربایجان شرقی در پایان خواستار عضویت انجمن هاي استان در کانون
کارفرمایی استان جهت رونق بخشیدن به تولید و کارآفرینی شد تا دست در دست هم باعث پیشرفت استانمان شویم.



اجراي قانون مالیات بر خانه و ماشین هاي لوکس چه شد؟

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/07/05

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس به ارائه توضیحاتی درباره آخرین وضعیت اجراي لایحه اجراي احکام بودجه 1400
از جمله مالیات بر خانه ها و ماشین هاي لوکس پرداخت. نوشته اجراي قانون مالیات بر خانه و ماشین هاي لوکس چه شد؟

اولین بار در جهان صنعت نیوز. پدیدار شد.

یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس به ارائه توضیحاتی درباره آخرین وضعیت اجراي لایحه اجراي احکام بودجه 1400 از

 
جمله مالیات بر خانه ها و ماشین هاي لوکس پرداخت. 

به گزارش جهان صنعت نیوز:   رحیم زارع اظهار کرد: با وجودي که در زمان استقرار دولت قبلی بیشتر آئین نامه هاي اجرایی احکام
بودجه 1400 نوشته شده بود اما برخی از آنها همچون مالیات بر خانه ها و ماشین هاي لوکس اجرایی نشده و درآمد دولت از محل

 
اخذ مالیات صفر است. دلیل هم فراهم نشدن زیرساخت ها است به طوري که دولت نمی داند که چطور می تواند مالیات اخذ کند. 

وي افزود: کمیسیون برنامه و بودجه اخیرا جلسه اي با رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار کرد و در این جلسه از سازمان برنامه و
بودجه خواست که در راستاي جبران کسري بودجه و اجراي قانون بودجه 1400 زیرساخت هاي لازم جهت اجراي احکام بودجه
همچون مالیات از خانه ها و ماشین هاي لوکس را عملیاتی و پیاده سازي کند که به نظر می رسد اجراي برخی از تبصره ها موکول به

 
سال 1401 خواهد شد. 

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه 1400 در پایان اظهار کرد: علاوه بر این موضوع عملکرد بودجه 1400 را تاکنون می توان بر روي
فروش اوراق مالی ارزیابی کرد. به عبارت دقیق تر به طرح هاي عمرانی کمتر توجه شده که این رویکرد نمی تواند اهدافی همچون
ایجاد اشتغال را محقق کند؛ لذا ما از دولت خواسته ایم که در اسرع وقت زیرساخت ها براي اجراي بودجه را فراهم کرده تا شاهد

 
اجراي دقیق آن باشیم. 

 
 -
-



راه اندازي مرکز شتاب دهی سفیر با هدف ترویج فرهنگ اربعین و کمک به اشتغال خانگی بانوان

سرپرست خانوار

منبع: خبر روزشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/07/05

مرکز شتاب دهی سفیر با هدف ترویج فرهنگ اربعین و کمک به اشتغال خانگی بانوان سرپرست خانوار با حضور رئیس کمیته
امداد افتتاح شد. نوشته راه اندازي مرکز شتاب دهی سفیر با هدف ترویج فرهنگ اربعین و کمک به اشتغال خانگی بانوان

سرپرست خانوار اولین بار در خبر روز. پدیدار شد.

مرکز شتاب دهی سفیر با هدف ترویج فرهنگ اربعین و کمک به اشتغال خانگی بانوان سرپرست خانوار با حضور رئیس کمیته امداد

 
افتتاح شد. 

به گزارش خبر روز به نقل از پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، سیدمرتضی بختیاري در مراسم افتتاح مرکز رشد و شتابدهی سفیر، با
تسلیت اربعین حسینی (ع) و گرامیداشت هفته دفاع مقدس گفت: این مرکز با هدف حمایت از ایده ها و استارتاپ ها با محوریت

 
اربعین در حوزه هاي سبک زندگی، خدمات تولید و محتوا، امدادرسانی و گسترش فرهنگ اربعینی راه اندازي شده است. 

وي با تاکید بر اینکه فرهنگ اربعین باید در لایه هاي مختلف زندگی اجتماعی نمود پیدا کند ادامه داد: یکی از مصادیق استفاده از
ظرفیت اربعین براي خدمت رسانی به اقشار محروم، همین مرکز شتابدهی است که با هماهنگی معاونت علمی و فناوري ریاست

 
جمهوري راه اندازي شده است. 

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه مرکز سفیر اربعین دسترسی همه خانواده ها به محتواي واقعی اربعین را فراهم می کند، اظهار کرد:
در تولید محتوا براي اربعین اقدامات زیادي می توان انجام داد که در این مرکز جوانان ولایی با عشق و علاقه تلاش می کنند پیام

 
اربعین را در ظرفیت هاي مختلف ارائه دهند. 

بختیاري تاکید کرد: این آغاز کار است و در ادامه با تولید محتوا در بخش هاي مختلف، اقدامات خوبی در راستاي شناساندن ابعاد

 
اربعین طبق فرمایشات رهبر معظم انقلاب انجام خواهد شد. 

وي با اشاره به اینکه ترویج و گسترش فلسفه اربعین و کربلا می تواند جهان را تکان دهد، گفت: امروز باید از فرهنگ اربعین در حوزه
مدیریت درس بگیریم و از زیاده گویی هاي که دشمنان می کنند نهراسیم و با بهره گیري از فرهنگ عاشورا به مقابله با آن ها

 
بپردازیم. 

وي خاطرنشان کرد: موکب یک واژه نورانی است که براي ملت ایران به عنوان یک فرهنگ جا افتاده است و در این مرکز شتابدهی،

 
موکب ها در حوزه هاي مختلف درمان، اشتغال و ... فعال شده اند و به ارائه خدمت به محرومان خواهند پرداخت. 

رئیس کمیته امداد با بیان اینکه بخشی از فعالیت هاي مرکز شتاب دهی، در رابطه با جامعه هدف امداد است، اضافه کرد: اشتغال
خانگی به ویژه براي بانوان سرپرست خانوار یک اقدام اساسی در کمیته امداد است که این مرکز شتاب دهی در این زمینه همکاري

 
خواهد کرد. 



بختیاري گفت: با فعالیت مرکز شتاب دهی، اطمینان خواهیم یافت که محصولی روي دست مشاغل خانگی نخواهد ماند و کمک

 
زیادي به آنان در راستاي اشتغال و درآمد پایدار انجام خواهد شد. 

نظر شما در مورد این مطلب چیست؟ نظرات خود را در پایین همین صفحه با ما در میان بگذارید.



ناگفته هایی از رشادت رزمندگان در بولفت و دوپازا

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/07/05

«بولفت و دوپازا» قصه هاي ناگفته اي از رشادت و جانشفانی رزمندگان را در سینه خود نهفته دارد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکزآذربایجان غربی ،در
غرب سردشت، منطقه اي به نام بریاجی قرار دارد که کوه
هاي «کاسه شکن»، «کانی رش»، و «رستم آلیان»، «بلفت
و دوپازا» در این منطقه واقع شده اند.سلسله ارتفاعات
دوپازا که از بلندترین ارتفاعات منطقه محسوب می شود در

13 کیلومتري جنوب سردشت و در نوار مرزي واقع است. این ارتفاعات از شمال به دو ارتفاع «رست آلیان» و «کانی رش» و از غرب
به دشت و شهر «قلعه دیزه» عراق محدود می شود. کوه «بلفت» نیز با 4440 متر ارتفاع در 15 کیلومتري غرب سردشت قرار دارد و

 
با دوپازا همجوار است. 

سردشت در ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی شهر کوچکی بود، اما نزدیکی آن به عراق و واقع شدن در اتفاقات پوشیده از درختان
جنگلی، موجب شد تا گروه هاي ضدانقلاب براي آن اهمیت ویژه اي قائل شوند؛ به طوري که تا مدت ها دفاتر سیاسی، زندان، انبار

 
مهمات و درمانگاه گروه هاي شورشی در محدوده این شهرستان قرار داشت. 

با تسلط رزمندگان اسلام بر سردشت و آزادسازي جاده ارتباطی آن، بسیاري از نیروهاي تجزیه طلب به نزدیکی مرز ایران و عراق
گریختند و روستاهاي منطقه بریاجی، جاده مرزي سردشت به برده پهن و ارتفاعات مرزي را اشتغال کردند. با هماهنگی قرارگاه حمزه
سیدالشهدا(ع) یگان هاي ارتش، ژاندارمري، تیپ قدس سپاه و عشایر منطقه، عملیات جهاد را براي پاکسازي مناطق غرب سردشت تا

 
مرز، در 28 خرداد 1362 آغاز کردند. 

در این عملیات یگان هاي رزمی با به هلاکت رساندن تعداد زیادي از شورشیان، روستاهاي منطقه بریاجی را پاکسازي و جاده 15
کیلومتري سردشت - برده پهن را آزاد کردند سپس کوه هاي کاسه شکن، کانی رش و رستم آلیان و بلفت را آزاد کردند، اما نتواتستند

 
روي کوه دوپازا مستقر شوند. 

ارتش عراق در شب اول تیر 1362 با همکاري گروه هاي شورشی، براي بازپس گیري ارتفاعات بلفت حمله اي را آغاز کرد، اما با

 
مقاومت رزمندگان مجبور به عقب نشینی شدند. در شب پنجم تیرماه یگان هاي سپاه و ارتش کوشیدند ارتفاع دوپازا را تصرف کنند. 

اما با جاسوسی گروه هاي شورشی، ارتش عراق روي ارتفاع دوپازا مستقر شد و تلاش رزمندگان براي تصرف کوه دوپازا به نتیجه
نرسید از این پس، این منطقه جزو خطوط پدافندي در مقابل ارتش عراق قرار گرفت؛ هر چند نیروهاي بعثی از عدم استقرار نیرو در
بعضی نقاط استفاده کرد و توانست روي ارتفاعات مرزي همچون بلفت و دوپازا مستقر شودف در این مدت، گروه هاي ضد انقلاب

 
همچنان در منطقه فعال بودند و با استقرار پایگاه هاي خود در خاك عراق، براي خرابکاري به این سوي مرز می آمدند. 



یکی از نخستین عملیات در این منطقه، «نصر 5» نام داشت که براي تصرف و تامین بخشی از ارتفاعات منطقه در جنوب غربی
شهرستان سردشت آغاز شد. شهید احمد کاظمی که فرماندهی لشکر 8 نجف اشرف را برعهده داشت، در 15 دقیقه بامداد سوم تیر
1366 رمز عملیات را با نام یا زهرا(س) براي آزادسازي ارتفاع فرفري اعلام کرد. پس از گذشته 2 ساعت، ارتفاعات کله قندي و فرفري
سقوط کرد و رزمندگان مشغول پاکسازي شدند. پس از آن، دستگاه هاي مهندسی جهاد سازندگی وارد منطقه شدند و اقدامات
مهندسی را شروع کردند. صبح روز بعد، دشمن با تمرکز آتش خمپاره بروي نیروهاي خودي مستقر در بال ارتباطی و ارتفاع فرفري،
سعی داشت خود را از بال صخره اي بالا بکشد که با دیده بانی و هدایت آتش خمپاره ها توسط احمد کاظمی و وارد شدن چند تانک

 
لشکر 27 حضرت رسول (ص) و شلیک به سمت دشمن، فعالیت نیروهاي مهاجم کاملا فروکش کرد. 

ارتش بعثی مجددا پاتک سنگینی را علیه نیروهاي خودي آغاز کرد و توانست بخشی از بال ارتباطی را تصرف کنند. هدف از این
عملیات تکمیل خطوط پدافندي در منطقه غرب سردشت، بستن معابر نفوذي ضدانقلاب و گسترش ارتباط با نیروهاي تحت امر

 
قرارگاه رمضان بود و مناطق وسیعی از این منطقه آزاد شد. 

«بولفت و دوپازا» قصه هاي ناگفته اي از رشادت و جانشفانی رزمندگان را در سینه خود نهفته دارد.اکنون یادمان شهداي «بولفت و
دوپازا» یکی از یادمان هاي شمال غرب کشور است که هر روزه میزبان زائران شهدا از سراسر کشور است و زائران با حضور در این

 
یادمان بار دیگر درس عزت, جوانمردي و عشق و ایثار می آموزند. 
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میگوي پرورشی سواحل مکُران روانه بازار مصرف شد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/07/05

هزار تُن میگو از مزارع پرورش میگوي پرورشی سواحل مکُران برداشت و روانه بازار مصرف شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز سیتستان و بلوچستان، معاون آبزي پروري
اداره کل شیلات سیستان و بلوچستان با بیان اینکه سال جاري شاهد افزایش حدود
50درصدي سطح زیر کشت نسبت به مدت مشابه سال گذشته بودیم گفت: برداشت

 
میگو از مردادماه سال جاري شروع شده و سطح زیر کشت حدود 640هکتار است. 

حمیدرضا نصیري با اشاره به اینکه هر کیلو میگو به طور متوسط حدود سه تا چهار
دلار ارزش اقتصادي دارد بیان کرد: ارزش میگوي برداشت شده مجتمع گواتر

 
سیستان و بلوچستان بیش از سه تا چهار میلیون دلار برآورد می شود. 

وي ادامه داد: به ازاي هر هکتار سطح مفید فعال شده مزارع میگو به طور متوسط براي یک نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد می

 
شود و با توجه به فعالیت حدود 640هکتار در سال جاري براي 640نفر اشتغال مستقیم فراهم شده است. 

وي گفت: آبزي پروري و بویژه آبزي پروري میگو در نوار ساحلی جنوب استان سیستان و بلوچستان در چهار شهرستان زرآباد، کنارك،
چابهار و دشتیاري ظرفیت هاي قابل توجهی را به لحاظ تولید و تامین پروتئین با کیفیت و به تعبیري امنیت غذایی و همچنین ایجاد

اشتغال را دارد.



رونق تولید و اشتغال با حمایت از بانوان توانمند و کارآفرین خوشاب

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/07/05

جلسه اي با موضوع حمایت فرماندار شهرستان از فعالیت کارآفرینان و بانوان توانمند با حضور جمعی از بانوان کارآفرین و با
هدف بررسی مسائل و مشکلات آن ها برگزار شد.

به گزارش گیتی آنلاین، ابراهیم رودسرابی اظهار کرد:
فعالیت کارآفرینان و بانوان توانمند نه تنها راهکار مناسبی
براي تامین معاش خانواده هاست بلکه براي رونق تولید و

 
اشتغال شهرستان یک افتخار و ارزش می باشد. 

وي افزود: باید پشتیبانی از بانوان و رفع موانع پیش روي

 
آنها در راستاي تحقق اشتغال به عمل آید. 

بابائی رابط امور بانوان شهرستان خوشاب در این زمینه
گفت : از دیگر فعالیت هاي بسیار مهم و کارآمد تشکیل
صندوق هاي خرد زنان روستایی می باشد که بستر ایجاد

 
مشاغل خانگی و کوچک را فراهم می کند و نقش مهمی در توانمندسازي خانواده ها به ویژه زنان سرپرست خانه دار دارد. 

وي افزود: با این اقدام روستاییان می توانند با پس انداز هاي خرد، تسهیلات بانکی دریافت کرده و بستر کسب و کار هاي خانگی را

 
فراهم کنند. 

بابائی بیان کرد: تشکیل صندوق هاي خرد بستر ایجاد مشاغل خانگی و کوچک را فراهم می کند که نقش مهمی در توانمندسازي

 
خانواده ها به ویژه زنان سرپرست خانه دار دارد. 

دراین جلسه بانوان کارآفرین به بیان برخی مشکلات خود در اخذ تسهیلات بانکی، موانع پیش روي در ضمانتها و توسعه کارگاه هاي
تولیدي خود پرداختند.



نرگس زار هاي کازرون توسعه می یابد

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/07/05

کاشت گل نرگس در شهرستان کازرون آغاز شد.

زهرا پناه مسئول باغبانی مدیریت جهاد کشاورزي کازرون
گفت: کشت گل نرگس در 200 هکتار از اراضی این

 
شهرستان آغاز شد. 

وي افزود: سطح زیر کشت گل نرگس در این شهرستان

 
نسبت به سال گذشته 10 درصد افزایش دارد. 

پناه اضافه کرد: کاشت گل نرگس در این شهرستان از اوایل
مهر ماه آغاز می شود و نیمه دي ماه زمان گل دهی و

 
برداشت از نرگس زار هاي این شهرستان است. 

مسئول باغبانی مدیریت جهاد کشاورزي کازرون گفت:
بزرگ ترین نرگس زار دیم در بخش جره و بالاده شهرستان

 
کازرون قراردارد. 

پناه ادامه داد: سازگاري گل نرگس با اقلیم موجود، مقاومت نسبت به کم آبی در شرایط خشکسالی، امکان پرورش در فضاي باز،

 
اشتغال زایی، جذب گردشگر و درآمدزایی از علل مهم افزایش سطح زیر کشت این گل در شهرستان کازرون است. 

وي گفت: نرگس زار هاي کازرون براي 400 نفر بهره بردار به صورت مستقیم و حدود هزار نفر به صورت غیر مستقیم ایجاد اشتغال

 
کرده است. 

مسئول باغبانی مدیریت جهاد کشاورزي کازرون با اشاره به این که غیر از گل شاخه بریده نرگس، فرآوري این گل در قالب اسانس
مورد توجه قرار دارد، افزود: مدیریت جهاد کشاورزي شهرستان کازرون آمادگی دارد تسهیلات ارزان قیمت در اختیار سرمایه گذارانی

 
که متقاضی سرمایه گذاري این حوزه هستند قرار دهد تا ارزش افزوده بیشتري از گل نرگس بدست آید. 

 
شش پر، شهلا و معمولی از انواع گل نرگس هاي موجود در شهرستان کازرون است. 

کازرون در 120 کیلومتري غرب شیراز قرار دارد.



در انتخابات نظام مهندسی هرمزگان چه خبر است؟ تبلیغات میلیاردي براي

ورود به ساختمان سفید

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/07/05

انتخابات نظام مهندسی امسال پرشورتر از سال هاي گذشته و با تبلیغ میلیاردي برخی نامزدها همراه شده است.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از هرمزگان،انتخابات نظام مهندسی امسال پرشورتر
از سال هاي گذشته و با تبلیغ میلیاردي برخی نامزدها

 
همراه شده است. 

نهمین دوره انتخابات هیأت مدیره سازمان نظام مهندسى
ساختمان هرمزگان در حالى پنجشنبه هشتم مهرماه جارى

 
برگزار مى شود که تأئیدصلاحیت برخى از کاندیدا ها با، اما و اگر هایی روبروست. 

سازمان نظام مهندسی ساختمان سازمانی غیردولتی است که براي تحقق قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان مصوب سال 1374

 
به صورت رسمی تأسیس شد. 

سازمان نظام مهندسی براي مرتفع کردن موارد خواسته شده در قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان در سال 1374 تأسیس شد

 
تا اهداف کلی ذیل را برآورده سازد. 

1- مهندس فنی و متخصص ساختمان در رأس هرم سازندگی قرار گیرند و صاحبان مهارت هاي فنی در سطوح میانی و کارگران فنی

 
بدنهٔ هرم فنی ساخت و ساز ساختمان سازي در ایران را تشکیل دهند. 

 
2- ایجاد یک جامعهٔ حرفه اي مولدّ ثروت، رفاه، دانش و هنر براي اعضاي آن 

3- مراقبت از ایمنی، بهداشت و آسایش محیط هاي مسکونی و مدیریت خردمندانهٔ توسعهٔ سالم فضا هاي زیستی به کمک مهندسان

 
طراح و نظارت کلی سازمان نظام مهندسی ساختمان 

 
4- ارتقاي توان سازندگی و نوآوري در صنعت ساختمان در سطح ملی و منطقه اي و ایجاد بستري براي رقابت هاي بین المللی 

 
شرایط تشکیل سازمان نظام مهندسی 



براي تشکیل سازمان، وجود حداقل 50 نفر داوطلب عضویت از بین مهندسان حوزه آن استان که داراي مدرك کارشناسی در رشته
هایی شامل مهندسی معماري، مهندسی عمران، مهندسی تأسیسات مکانیکی، مهندسی تأسیسات برقی، مهندسی شهرسازي،

 
مهندسی نقشه برداري، مهندسی ترافیک باشند، ضروري است. 

 
فعالیت هاي واحد هاي استانی 

هر سازمان استان داراي مجمع عمومی شامل؛ هیأت مدیره، شوراي انتظامی و بازرسان است و مهمترین فعالیت و اختیارات هیأت

 
مدیره که در واقع وظایف سازمان محسوب می شود، به شرح ذیل است: 

 
1- برنامه ریزي در جهت تقویت و توسعه فرهنگ و ارزش هاي اسلامی در معماري و شهرسازي. 

 
2- برنامه ریزي به منظور رشد و اعتلاي حرفه هاي مهندسی ساختمان و مشاغل مربوط به آن. 

3- ارتقاي دانش فنی و کیفیت کار شاغلان در بخش هاي ساختمان و شهرسازي از طریق ایجاد پایگاه هاي علمی و فنی، آموزش و

 
انتشارات. 

4- همکاري با مراجع مسؤول در امر کنترل ساختمان از قبیل اجراي دقیق و صحیح مقررات ملی ساختمان و ضوابط طرح هاي جامع

 
و تفصیلی و هادي در شهر ها توسط اعضاي سازمان حسب درخواست. 

 
5- نظارت بر حسن انجام خدمات مهندسی توسط اشخاص حقیقی و حقوقی در طرح ها و فعالیت هاي غیردولتی در حوزه استان. 

 
6- تعقیب متخلفان از طریق مراجع قانونی ذي صلاح. 

7- مشارکت در امر ارزشیابی و تعیین صلاحیت و ظرفیت اشتغال به کار شاغلان در امور فنی مربوط به فعالیت هاي حوزه هاي

 
مشمول این قانون. 

8- دفاع از حقوق اجتماعی و حیثیت حرفه اي اعضا و تشویق و حمایت از فعالیت هاي باارزش و برگزاري مسابقات حرفه اي و

 
تخصصی و معرفی طرح هاي ارزشمند. 

9- تنظیم روابط بین صاحبان حرفه هاي مهندسی ساختمان و کارفرمایان و کمک به مراجع مسؤول در بخش ساختمان و شهرسازي

 
در زمینه ارجاع مناسب کار ها به صاحبان صلاحیت و جلوگیري از مداخله اشخاص فاقد صلاحیت در امور فنی. 

10- کمک به ترویج اصول صحیح مهندسی و معماري و همکاري با وزارت مسکن و شهرسازي و شهرداري ها در زمینه کنترل

 
ساختمان و اجراي طرح هاي یادشده با استفاده از خدمات اعضاي سازمان استان. 

11- کمک به ارتقاي کیفیت طرح هاي ساختمانی، عمرانی و شهرسازي در محدوده استان و ارائه گزارش بر حسب درخواست شرکت
در کمیسیون ها و شورا هاي تصمیم گیري در مورد این گونه طرح ها همکاري با وزارت مسکن و شهرسازي و شهرداري ها در زمینه

 
کنترل ساختمان و اجراي طرح هاي یادشده با استفاده از خدمات اعضاي سازمان استان. 



 
12- ارائه خدمات کارشناسی فنی به مراجع قضایی و قبول داوري در اختلافاتی که داراي ماهیت فنی است. 

 
13- همکاري با مراجع استان در هنگام بروز سوانح و بلایاي طبیعی. 

 
14- تأیید ترازنامه سازمان و ارائه آن به مجمع عمومی. 

15- معرفی نماینده هیأت مدیره سازمان استان جهت عضویت در کمیسیون هاي حل اختلاف مالیاتی در رسیدگی و تشخیص مالیات

 
فنی و مهندسی اعضاي سازمان. 

 
16- تهیه و تنظیم مبانی قیمت گذاري خدمات مهندسی در استان و پیشنهاد به وزارت مسکن و شهرسازي. 

 
17- سایر مواردي که در آئین نامه اجرایی قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان تعیین شده است. 

18- هر سازمان استانی داراي یک شوراي انتظامی متشکل از یک نفر حقوقدان به معرفی رئیس دادگستري استان و دو تا چهار نفر
مهندس خوشنام که به معرفی هیأت مدیره با حکم شوراي مرکزي سازمان نظام مهندسی ساختمان براي مدت 3 سال منصوب می

 
شوند، خواهد بود. 



 
 

 
آن سوي ماجراي نهمین دوره انتخابات هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی هرمزگان 

نهمین دوره انتخابات هیأت مدیره سازمان نظام مهندسى ساختمان هرمزگان در حالى پنجشنبه هشتم مهرماه جارى برگزار مى شود

 
که تأئیدصلاحیت برخى از کاندیدا ها با، اما و اگر هایی روبروست. 

سازمانى عریض و طویل در هرمزگان که سالانه با ترنور مالى بیش از هزار میلیارد ریال و درآمدى هنگفت نیاز است فیلترهاى بسیارى

 
براى تأئیدصلاحیت نامزد ها در نظر گرفته شود. 

لازم به ذکر است؛ این گردش مالى سالانه طى سال هایى رقم خورده است که سیاست دولت گذشته بر عدم اجراى گسترده مسکن یا
همان مسکن مهر بوده است. حال که قرار است در دولت جدید، سالانه یک میلیون مسکن در کشور و میانگین 20 هزار خانه در

 
هرمزگان ساخته شود، ترنور مالى این سازمان چقدر خواهد بود؟. 

اهمیت انتخابات سازمان نظام مهندسى ساختمان کمتر از انتخابات شوراى اسلامى یک شهر نیست، پس نیاز است به جز نظارت
سازمان راه و شهرسازى استان ها بر کاندیداها، نهادهاى نظارتى چهارگانه مانند اداره کل اطلاعات، سازمان اطلاعات سپاه، اطلاعات

 
ناجا و دادگسترى بر این انتخابات مهم که با جان و مال مردم سر و کار دارد نیز نظارت کنند. 



گفته می شود عده اي از کارکنان شهردارى بندرعباس در این انتخابات کاندیدا شده اند و در رقابت هشتم مهرماه حضور دارند. این

 
موضوع در حالیست که افراد می بایست پس از پیروزى در انتخابات به طور کامل نیز از شغل خود در شهردارى استعفا دهند. 

حضور سه ساله در ساختمان سفید و لاکچري سازمان نظام مهندسى ساختمان هرمزگان چقدر مى ارزد که افراد حاضرند از شغل

 
مادام العمرى خود دست کشیده و شغل سه ساله را به شغل سى ساله ترجیح دهند. 

نتیجه این است که سه سال در نظام مهندسى ساختمان ارزشمندتر از سى سال کار در شهردارى است. پس هویداست که انتخابات

 
سازمان نظام مهندسى ساختمان پراهمیت تر از انتخابات شوراهاست. 

از دور و نزدیک شنیده مى شود؛ برخى از کاندیدا ها با تزریق مالى چند ده میلیونى به لیدرهاى انتخاباتى خود در جستجوى خرید
آراء هستند. آیا این انتخابات داراى اهمیت نیست؟. برگشت اینگونه هزینه ها، پس از پیروزى افراد از کجا، چگونه و از چه محلى تأمین

 
خواهد شد؟. آیا این اقدام ناشایست بازى با جان و مال مردم نیست؟. 

قابل قبول است؛ افرادى که به هیأت مدیره سازمان نظام مهندسى ساختمان راه مى یابند حق استفاده از پروانه ساختمانى خود را
ندارند. اما سؤوال اینجاست که هزینه هاى میلیونى و ترك شغل از شهردارى در راه رسیدن به سازمان نظام مهندسى ساختمان براى

 
چیست؟. 

نیاز است نهادهاى خدوم نظارتى در جمهورى اسلامى ایران به این موضوع مهم ورود کنند چراکه در دوره اى که قرار است دولت با
ساخت سالانه یک میلیون مسکن به یارى جوانان بى سرپناه و محرومان بى مسکن بشتابد، مى بایست دقت بیشترى در انتخاب افراد

 
صورت پذیرد. 

عدم نظارت دقیق در سالانه یک میلیون مسکن، دولت را زیر سؤوال خواهد برد نه سازمان عریض و طویل نظام مهندسى ساختمان
چراکه توجه مردم به وعده هاى رئیس دولت بوده نه نظارت مهندسان. پس باید گفت سواي علم، خداترسی افراد به صحنه انتخابات

 
ملاك است. 

از آنجایی که براي نخستین بار این انتخابات به صورت اینترنتی انجام می شود، تمامی اعضاي سازمان نظام مهندسی ساختمان
هرمزگان در صورت هرگونه تغییر و یا مشکل در شماره تلفن و کدملی خود موضوع را به این سازمان اطلاع دهند چراکه شرکت در

 
انتخابات تنها با شماره تلفن صحیح و کدملی امکان پذیر خواهد بود. 

منبع: خبرگزاري فارس



سامانه شاد و جامعه 14 میلیونی دانش آموزان

منبع: میزانشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/07/05

سخنگوي وزارت آموزش و پرورش گفت: یک هفته اول آغاز کلاس هاي مجازي در بستر سامانه شاد به ساماندهی جامعه 14
میلیونی دانش آموزان می گذرد که با اضافه شدن معلم و ساماندهی، تکلیف کلاس ها روشن می شود.

خبرگزاري میزان - برنا نوشت: علیرضا کمره اي، سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در امور بازگشایی مدارس، گفت: تزریق

 
واکسن معلمان در سامانه ثبت و گزارشی مدیریتی از سامانه گرفته می شود. 

او با بیان اینکه براساس گزارش هایی که اعلام شده بیش از 90 درصد از معلمان دز اول واکسن خود را تزریق کرده اند، افزود: تزریق
دُز دوم معلمان همچنان ادامه دارد و افرادي که واکسیناسیون خود را کامل نکردند همچنان می توانند براي تزریق دُز دوم واکسن

 
خود اقدام کنند. 

کمره اي درباره لزوم واکسیناسیون کامل معلم ها ادامه داد: مهم این است که به موضوع واکسن چطور نگاه می شود؛ ما واکسیناسیون

 
را یک ضرورت براي معلم می بینیم و از جهت الزام واکسیناسیون معلمان مقاومت جدي نداریم. 

سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در امور بازگشایی مدارس بیان کرد: با روند هایی کلی که در جامعه است ممکن است معلمی
برداشت هاي غلطی از تزریق واکسن داشته باشد، اما طبیعتا زمانی که بازگشایی مدارس به سمت عمومی حرکت می کند، قطعا
واکسیناسیون در جهت استمرار اشتغال معلمان لازم است و ممکن است در ادامه مشکلاتی براي خود معلمان در صورت عدم تزریق

 
واکسن ایجاد شود. 

کمره اي درباره استقبال خانواده هاي براي بازگشایی مدارس تصریح کرد: امسال با توجه به آشنایی بیشتر با بیماري و نحوه سرایت

 
پذیري آن، شناخت نسبتا خوبی در خانواده ها ایجاد شده و همچنین دراین باره اطلاع رسانی هاي خوبی نیز صورت گرفته است. 

او با بیان اینکه واکسیناسیون در حال حاضر با سرعت بیشتري انجام می شود و آگاهی هاي مضاعفی درباره نحوه مواجهه با موضوع
کرونا توسط خانواده هاي دانش آموزان ایجاد شده و این امر کمک می کند قدري از نگرانی ها کم شود، گفت: سیاست گذاري دولت
براي واکسیناسیون همگانی سیاستی است که مورد قبول مردم قرار گرفته و طبیعتا احساس آرامش بیشتري پدید آمده است.
بازگشایی مدارس در روز اول مهر براي شکوفه ها این نوید را به ما داد که براي بازگشایی مدارس نگرش مثبتی ایجاد شده، همچنین
گزارشات ارسالی نشان می داد در روز سوم مهر همزمان با آئین بازگشایی مدارس در استان هاي مختلف کشور، نگرش خوبی وجود

 
دارد. 

کمره اي افزود: مطالبه مدارسی که در این مرحله از بازگشایی مشمول نیستند نیز نشان می دهد گرایش به سمت بازگشایی مدارس

 
بیشتر است. 

سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در امور بازگشایی مدارس تصریح کرد: مدارس روستایی و عشایر، کار و دانش و فنی و حرفه اي در



همه مقاطع تحصیلی در فاز اول بازگشایی، اولویت دارند و شاخص برگزاري حضوري کلاس ها، ظرفیت کلاس است. در این شرایط اگر
جمعیت کلاس 15 نفره باشد دانش آموزان می توانند هر روز به مدرسه بروند و اگر کلاس ها 30 نفره باشند با تصمیم شوراي مدرسه
می توانند سه روز در هفته کلاس هاي حضوري را تشکیل داد. همچنین در نیمه اول مهر ماه حضوري برگزار شدن کلاس هاي درس

 
دانش آموزان اول ابتدایی نیز در اولویت است. 

او درباره آغاز به کار سامانه شاد گفت: کلاس هاي مجازي در بستر سامانه شاد آغاز شده، اما زمانی که با جامعه 14 میلیونی دانش
آموزان مواجهه هستیم. ممکن است دانش آموزي هنوز احراز هویت نشده و یا اطلاعاتش در سامانه ثبت نشده باشد و یا موارد دیگري
که هر ساله با آن مواجهه هستیم، به وجود بیاید. یک هفته اول آغاز مدارس به ساماندهی چنین مواردي می گذرد که با اضافه شدن

 
معلم و ساماندهی تکلیف کلاس ها روشن می شود. 

کمره اي افزود: روز اول مهر اگر چه آمادگی ما در موضوع فعالیت هاي حضوري، مجازي و تلویزیونی در بخش اعظمی از مدارس اثبات
شد، اما این به این معنا نیست که مطلقا گره هایی وجود ندارد ما باید در این یک هفته چنین مواردي را اصلاح کنیم و به تدریج حل

 
و فصل شود. 

او با بیان اینکه بیش از 90 درصد کلاس ها تشکیل شده و تکلیف دانش آموزان روشن شده، تصریح کرد: تجربه نشان داده گاهی
اوقات تا دهم مهرماه براي شکل گیري دقیق کلاس هاي مدارس موانع وجود دارد و اگر مواردي باشد در چند روز آینده مرتفع می

 
شود و نگرانی اي در این زمینه وجود ندارد. 

 
بیشتر بخوانید: واکسیناسیون شرط بازگشایی مدارس نیست 

 
انتهاي پیام/ 

خبرگزاري میزان: انتشار مطالب و اخبار تحلیلی سایر رسانه هاي داخلی و خارجی لزوماً به معناي تایید محتواي آن نیست و صرفاً
جهت اطلاع کاربران از فضاي رسانه اي منتشر می شود.



دیدار سید ناصر و امام جمعه باشت با نماینده رهبر انقلاب

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/07/05

سید ناصر حسینی پور نماینده مردم شهرستانهاي باشت و گچساران در مجلس شوراي اسلامی و حجت الاسلام امید گنجه،
امام جمعه شهر باشت با نماینده رهبر انقلاب دیدار کردند.

 
 

کبنا ؛سید ناصر حسینی پور نماینده مردم شهرستانهاي باشت و گچساران در مجلس شوراي اسلامی و حجت الاسلام امید گنجه امام

 
جمعه شهر باشت با نماینده رهبر انقلاب دیدار کردند. 

به گزارش کبنا، در این دیدار سید ناصر حسینی پور ضمن عرض تسلیت اربعین حسینی، خود را سرباز رهبر انقلاب و مردم ایران و
استان دانست و اظهار داشت: علی رغم کارهاي ناکرده و کارهاي ناتمام فراوان، عزم خود را جزم کرده ایم که به همراه همکاران خود
در مجلس و دولت انقلابی عدالت محوري و جهادگري را به منصه ظهور بگذاریم و با روحیه بسیجی شبانه روز خود را وقف خدمت

 
کنیم. 

این عضو کمیسیون اصل نود با بیان اینکه با دولت و مجلس انقلابی فعلی دیگر بهانه اي براي کار نکردن نداریم و همه باید پاي کار

 
بیاییم تا باري از دوش مردم برداریم. 

 
 

در این دیدار سیدنصیر حسینی نماینده ولی فقیه در استان ضمن خیر مقدم و تشکر از حضور سید ناصر حسینی پور یادگار دفاع

 
مقدس، توصیه هایی در بحث بسط عدالت و توسعه و رفع تبعیض ها داشتند. 

ایشان با بیان اینکه مسئله اصلی امروز نظام، اشتغال است و باید از همه ظرفیت ها براي این مهم استفاده شود. 



آیت االله حسینی همچنین بیان داشتند روحیه انقلابی و بسیجی باعث پیشرفت کشور و قوي تر شدن می شود و اگر نبود این روحیه

 
معلوم نبود برابر ابرقدرت هایی که امروز جلوي ما به زانو درآمده اند چه سرنوشتی داشتیم. 

 
باید از بسترهاي خوبی که در استان است نهایت استفاده را براي رشد و توسعه ببریم. 

 
 

ایشان از جمله این بسترها را گردشگري با استفاده از طبیعت بکر و هواي خوب و کوه ها و آبشارها دانسته و فرمودند با اتمام پروژه
هاي نا تمام در حوزه گردشگري و نفت و گاز و پتروشیمی میتوان ضمن افزایش تولید، نرخ اشتغال را نیز بالا برد و معضل بیکاري را

 
ساماندهی کنیم. 

همچنین ایشان ترکیب فعلی نظام را ترکیبی براي پیشرفت در همه جوانب از جمله مسائل فرهنگی دانستند و اظهار داشتند با ایجاد
بسترهاي فرهنگی میتوان با مشکلات فرهنگی جامعه و آسیب هاي اجتماعی مبارزه کرد و ایجاد هیئت ها و حسینیه ها در این مهم

نقش اساسی دارند.



تکریم 300کارگر رزمنده دوران دفاع مقدس در هرمزگان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/07/05

به گزارش خبرگزاري فارس از بندرعباس، مراسم تکریم از
300 کارگر رزمنده شاغل در صنایع استان با حضور
جانشین سپاه امام سجاد(ع)در بسیج اقشار و متخصصین و

 
مسئول سازمان بسیج کارگري و کارخانجات برگزار شد. 

مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام سجاد(ع) استان
هرمزگان در این مراسم با اشاره به رشادت هاي رزمندگان
بسیجی، سپاهی و ارتشی در دوران دفاع مقدس گفت:

 
جایگاه عزتمندانه امروز ایران اسلامی در جهان مرهون فرهنگ جهاد و شهادت است. 

جعفر اسلامی اظهار داشت: نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران از ابتدا مورد تهدید نظام سلطه به سرکردگی آمریکاي جنایتکار قرار

 
داشته است. 

وي در ادامه بیان داشت:کشورهاي ابرقدرتی که منافع خودشان را با ظهور انقلاب اسلامی از دست رفته می دیدند با بسیج تمام

 
ظرفیت هاي خودشان، کمر به نابودي انقلاب بستند. 

جانشین سپاه امام سجاد(ع) در بسیج اقشار و متخصصین، خباثت ها و دشمنی هاي نظام سلطه بر انقلاب اسلامی را غیر انسانی و
ددمنشانه خواند و افزود: برنامه ریزي و انجام عملیات هاي ترور شخصیت ها و نخبگان کشور، اعمال تحریمهاي ناجوانمردانه و در ادامه
تحمیل جنگ 8 ساله با استفاده از  صدام حسین به عنوان دست نشانده خودشان در منطقه از جمله اقدامات دشمن براي نابودي

 
انقلاب اسلامی بوده است. 

وي ادامه داد: همانگونه که تاریخ گواهی میدهد بالغ بر 80 کشور دنیا از جنگ علیه کشور ما حمایت کردند اما آنچه که دیدید،

 
رزمندگان ما با تکیه بر فرهنگ جهاد، ایثار و شهادت بر دشمن فائق آمدند. 

سرهنگ اسلامی تصریح کرد: با بررسی تاریخ ایران خواهید یافت در جنگ هاي گذشته بخشی از خاك ایران از کشور جدا شده اما
آنچه به عنوان پیروزي ما مطرح است دفاع جانانه همه اقشار از تمامیت ارضی کشور بدون جدایی حتی یک وجب از خاك ایران

 
اسلامی بود. 

مسئول ستاد تخصصی بسیج سپاه امام سجاد(ع) استان هرمزگان، فرهنگ جهاد و شهادتی که در دوران دفاع مقدس حاکم بود را
حاصل مقاومت، صبر و استقامت جوانان و بسیجیان دانست و افزود: آن چیزي که در گام اول انقلاب طی 40 سال بر عزت ما افزوده،



 
روحیه جهاد و ایثار  است. 

وي با بیان اینکه همه داشته هاي ما ریشه در فرهنگ جهاد دارد، افزود: پالایشگاه بزرگ نفت بندرعباس نیز حاصل تلاش جهاد گونه و
اعتماد به ظرفیت هاي داخلی است. همانطور که تولید واکسن درون کشور با  اعتماد به ظرفیت هاي علمی دانشمندان داخلی حاصل

 
شد. 

سرهنگ اسلامی در بخش دیگري از سخنان خود بی ثمرماندن تلاش دشمنان براي نفوذ به آسمان کشور توسط هواپیماهاي بی
سرنشین و پیشرفته را ضربه مهلکی بر پیکره ابرقدرت هاي استعمارگر دانست و گفت: اقدام متقابل ایران در توقیف کشتی هاي

 
متخلف کشورهاي نقض کننده قوانین دریانوردي در آب هاي سرزمینی ما را نشان از اقتدار ایران اسلامی عنوان کرد. 

وي در پایان خاطر نشان کرد: در گام دوم انقلاب نیز بایستی با پیروي از مقام عظماي ولایت و تاسی از فرهنگ جهادي ایثار در تولید

 
و اشتغال، کشور را به تمدن نوین اسلامی برسانیم. 

سرگرد امیر ارسلان شهبازي مسئول سازمان بسیج کارگري و کارخانجات سپاه امام سجاد(ع) استان هرمزگان نیز در ادامه این برنامه،
با بیان اینکه هفته دفاع مقدس، صرفاً گرامیداشت یک مناسبت نیست، بلکه گرامیداشت یک فرهنگ است، اظهار داشت: امروز باید

 
ارزش ها و معنویات دوران دفاع مقدس را به نسل جوان منتقل کنیم تا جوانان و نوجوانان با رشادت رزمندگان آشنا شوند. 

وي با بیان اینکه کارگران زحمتکش ترین قشر جامعه را تشکیل می دهند و در دفاع مقدس در دو جبهه اقتصادي و خط مقدم جبهه
هاي جهاد در راه خدا جهاد می کردند، تصریح کرد: مراسم تکریم از کارگران رزمنده هرمزگان در صنایع مختلف استان تا پایان هفته

 
دفاع مقدس ادامه خواهد داشت. 

انتهاي پیام/ 88055



شرکت هاي دانش بنیان در صورت حمایت و اعتماد، مشکل گشاي کشور هستند

منبع: ایرناشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/07/05

قزوین-ایرنا- مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان گفت: شرکت هاي دانش بنیان از توانایی ها و تخصص هاي زیادي برخوردار
هستند و در صورت حمایت و اعتماد می توانند براي حل مشکلات کشور اقدام کنند.

قزوین-ایرنا- مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان گفت:
شرکت هاي دانش بنیان از توانایی ها و تخصص هاي
زیادي برخوردار هستند و در صورت حمایت و اعتماد می

 
توانند براي حل مشکلات کشور اقدام کنند. 

علی محمد صاحب روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا افزود:دانش بنیانی ها نقش به سزایی در توسعه کشور
دارند و می توانند بخش بزرگی از مشکلات داخلی را حل

 
کنند. 

صاحب با بیان اینکه فعالیت هاي شرکت دانش بنیان آنها، علاوه بر رفع نیازهاي داخلی کشور به سایر کشورها کمک کرده است؛ اظهار

 
داشت: اعتماد به شرکت هاي دانش بنیان موجب رشد این شرکت ها می شود و نیاز کشور را به غرب کاهش می دهد. 

وي با اشاره به مثالی در این زمینه، گفت: با توجه به اینکه مشکل آبهاي سطحی در اهواز به یک معضل زیست محیطی تبدیل شده و
زندگی مردم را مختل کرده بود، با تاکیدات مقام معظم رهبري، جمع آوري آب هاي سطحی فاضلاب شهري استان خوزستان در

 
دستور کار دولت قرار گرفت. 

صاحب بیان کرد: با توجه به اینکه براي حفر و حل این معضل نیاز به دستگاه هاي پیشرفته بود بنابراین شرکت دانش بنیان تونل ساز

 
ماشین در استان قزوین با به کارگیري متخصصان مجرب براي حل این معضل روي کار آمد. 

وي ادامه داد: این پروژه با کارفرمایی شرکت آب و فاضلاب اهواز و پیمانکاري قرارگاه خاتم الانبیا کلید خورد و با توجه به اینکه
حفاري و لوله گذاري در محیط مسکونی یکی از چالش هاي این پروژه بود نیاز به دستگاه حفاري میکرو تونلینگ به عنوان یک راه

 
حل فناورانه احساس شد. 

صاحب تصریح کرد: طراحی و ساخت دستگاه میکرو تی بی ام با حفاري یک هزار و 200 میلی متر براي اولین بار در کشور در شرکت
تونل ساز ماشین رقم خورد و روز سوم مهرماه سال جاري با حمایت کارگروه تخصصی آب خشکسالی فرسایش و محیط زیست

 
معاونت علمی و فناوري رونمایی شد. 

وي ادامه داد: این پروژه منجر به کارآفرینی براي 120 نفر به صورت مستقیم و 250 نفر به صورت غیرمستقیم شده است. 



 
برچسب ها 

 
- سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

 
- شرکت دانش بنیان 

 
- استان قزوین 

- دانش بنیان ها



مدارس روستایی و عشایر، کار و دانش و فنی و حرفه اي در فاز اول

بازگشایی، اولویت دارند

منبع: شعار سالشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/07/05

شعار سال: علیرضا کمره اي، سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در امور بازگشایی مدارس گفت: تزریق واکسن معلمان در
سامانه ثبت و گزارشی مدیریتی از سامانه گرفته می شود. او با بیان اینکه براساس گزارش هایی که اعلام شده بیش از 90

درصد از معلمان دز اول واکسن خود را تزریق کرده اند، افزود: تزریق دُز دوم معلمان ...

شعار سال: علیرضا کمره اي، سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در امور بازگشایی مدارس گفت: تزریق واکسن معلمان در سامانه

 
ثبت و گزارشی مدیریتی از سامانه گرفته می شود. 

او با بیان اینکه براساس گزارش هایی که اعلام شده بیش از 90 درصد از معلمان دز اول واکسن خود را تزریق کرده اند، افزود: تزریق
دُز دوم معلمان همچنان ادامه دارد و افرادي که واکسیناسیون خود را کامل نکردند همچنان می توانند براي تزریق دُز دوم واکسن

 
خود اقدام کنند. 

کمره اي درباره لزوم واکسیناسیون کامل معلم ها ادامه داد: مهم این است که به موضوع واکسن چطور نگاه می شود؛ ما واکسیناسیون

 
را یک ضرورت براي معلم می بینیم و از جهت الزام واکسیناسیون معلمان مقاومت جدي نداریم. 

سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در امور بازگشایی مدارس بیان کرد: با روند هایی کلی که در جامعه است ممکن است معلمی
برداشت هاي غلطی از تزریق واکسن داشته باشد، اما طبیعتا زمانی که بازگشایی مدارس به سمت عمومی حرکت می کند، قطعا
واکسیناسیون در جهت استمرار اشتغال معلمان لازم است و ممکن است در ادامه مشکلاتی براي خود معلمان در صورت عدم تزریق

 
واکسن ایجاد شود. 

کمره اي درباره استقبال خانواده هاي براي بازگشایی مدارس تصریح کرد: امسال با توجه به آشنایی بیشتر با بیماري و نحوه سرایت

 
پذیري آن، شناخت نسبتا خوبی در خانواده ها ایجاد شده و همچنین دراین باره اطلاع رسانی هاي خوبی نیز صورت گرفته است. 

او با بیان اینکه واکسیناسیون در حال حاضر با سرعت بیشتري انجام می شود و آگاهی هاي مضاعفی درباره نحوه مواجهه با موضوع
کرونا توسط خانواده هاي دانش آموزان ایجاد شده و این امر کمک می کند قدري از نگرانی ها کم شود، گفت: سیاست گذاري دولت
براي واکسیناسیون همگانی سیاستی است که مورد قبول مردم قرار گرفته و طبیعتا احساس آرامش بیشتري پدید آمده است.
بازگشایی مدارس در روز اول مهر براي شکوفه ها این نوید را به ما داد که براي بازگشایی مدارس نگرش مثبتی ایجاد شده، همچنین
گزارشات ارسالی نشان می داد در روز سوم مهر همزمان با آئین بازگشایی مدارس در استان هاي مختلف کشور، نگرش خوبی وجود

 
دارد. 

کمره اي افزود: مطالبه مدارسی که در این مرحله از بازگشایی مشمول نیستند نیز نشان می دهد گرایش به سمت بازگشایی مدارس

 
بیشتر است. 



سخنگوي وزارت آموزش و پرورش در امور بازگشایی مدارس تصریح کرد: مدارس روستایی و عشایر، کار و دانش و فنی و حرفه اي در
همه مقاطع تحصیلی در فاز اول بازگشایی، اولویت دارند و شاخص برگزاري حضوري کلاس ها، ظرفیت کلاس است. در این شرایط اگر
جمعیت کلاس 15 نفره باشد دانش آموزان می توانند هر روز به مدرسه بروند و اگر کلاس ها 30 نفره باشند با تصمیم شوراي مدرسه
می توانند سه روز در هفته کلاس هاي حضوري را تشکیل داد. همچنین در نیمه اول مهر ماه حضوري برگزار شدن کلاس هاي درس

 
دانش آموزان اول ابتدایی نیز در اولویت است. 

او درباره آغاز به کار سامانه شاد گفت: کلاس هاي مجازي در بستر سامانه شاد آغاز شده، اما زمانی که با جامعه 14 میلیونی دانش
آموزان مواجهه هستیم. ممکن است دانش آموزي هنوز احراز هویت نشده و یا اطلاعاتش در سامانه ثبت نشده باشد و یا موارد دیگري
که هر ساله با آن مواجهه هستیم، به وجود بیاید. یک هفته اول آغاز مدارس به ساماندهی چنین مواردي می گذرد که با اضافه شدن

 
معلم و ساماندهی تکلیف کلاس ها روشن می شود. 

کمره اي افزود: روز اول مهر اگر چه آمادگی ما در موضوع فعالیت هاي حضوري، مجازي و تلویزیونی در بخش اعظمی از مدارس اثبات
شد، اما این به این معنا نیست که مطلقا گره هایی وجود ندارد ما باید در این یک هفته چنین مواردي را اصلاح کنیم و به تدریج حل

 
و فصل شود. 

او با بیان اینکه بیش از 90 درصد کلاس ها تشکیل شده و تکلیف دانش آموزان روشن شده، تصریح کرد: تجربه نشان داده گاهی
اوقات تا دهم مهرماه براي شکل گیري دقیق کلاس هاي مدارس موانع وجود دارد و اگر مواردي باشد در چند روز آینده مرتفع می

 
شود و نگرانی اي در این زمینه وجود ندارد. 
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کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/07/05

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان
هم برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد.

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از مهر، حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت
کار این است که محور فعالیت هاي اقتصادي را تعاونی بگذاریم و به هر دلیل اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود.
این مساله فرصت بسیار خوبی را براي همه حوزه ها از جمله اشتغال ایجاد می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه

 
هاي استارتاپی می توانند در قالب تعاونی ها متشکل شوند و فعالیت خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن
شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون

 
مسکن جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم درآمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه

 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می

 
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد. 

پربیننده ترین قیمت محصولات کرمان موتور امروز 1400/7/4 ثبت نام خودرو ( فیدلیتی بهمن موتور ) یارانه جدید در راه است /

 
واریزي جدید براي زنان سرپرست خانوار قیمت تلویزیون سامسونگ / 4مهرماه ثبت نام ایران خودرو ( هایما S7 پلاس ) 
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پاداش تولید به چه کارگرانی تعلق می گیرد؟

منبع: اکو فارسشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/07/05

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی گفت: زمانی که کارگاه به نقطه سود برسد بر اساس توافق پاداش تولید به کارگران
داده می شود. 

به گزارش باشگاه خبرنگاران، اکبر قربانی کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی در برنامه کارگر ایرانی درباره اعتراض به راي
اداره کار گفت: وقتی کارگر از کارفرما شکایت و اداره ي کار راي صادر می کند دو طرف 15 روز فرصت دارند که به این راي اعتراض

 
کنند. 

وي بیان کرد:اگر کارفرما و یا کارگر نسبت به راي صادره ظرف 15 روزه کاري اعتراض کنند این اعتراض وارد است و در هیات بررسی

 
می شود ورود دادخواست مجدد مشروط بر این است که در بازه ي زمانی تعریف شده انجام شود. 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی درباره ي تسویه سنوات با قرارداد موقت بیان کرد: یکی از مباحثی که مطرح شد این بود که
راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري بر این بود که سنواتی که قبلا به کارگران قراردادي پرداخت شده است با استناد به ماده 31

 
قانون کار علی الحساب محسوب شود، ولی ظاهرا کارفرمایان به این مسئله اعتراض کردند. 

قربانی با بیان این که سنوات علی الحساب فقط براي قرارداد هاي یک ساله و بیش تر است تصریح کرد: موضوعی که اتفاق افتاده این
است که اگر کارگري در یک مجموعه اي قراردادش یک سال و بیش تر باشد در آن صورت سنوات علی الحساب محسوب می شود در

 
غیر این صورت نحوه محاسبه ي سنوات همان سالی است که محاسبه شده و علی الحساب محسوب نخواهد شد. 

 
پاداش تولید به چه کسانی تعلق می گیرد؟ 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی اظهار کرد: پاداش تولید به استناد ماده 47 قانون کار یک بحث کاملا قانونی است و طرفین

 
قرارداد می تواند کارگر و کارفرما یا نماینده ي آن ها باشد. 

ماده 47 قانون کار چه می گوید: به منظور ایجاد انگیزه براي تولید بیش تر، کیفیت بهتر، تقلیل ضایعات و افزایش علاقه مندي و بالا
بردن سطح درآمد کارگران طرفین قرارداد دریافت و پرداخت افزایش تولید را مطابق که به تصویب وزیر کار و امور اجتماعی تعیین

 
می شود منعقد می نمایند. 

قربانی بیان با اشاره به قانون 47 قانون کار بیان کرد: استناد ماده 47 قانون کار بر این است که براي ایجاد انگیزه در کارگر و همچنین
بالا بردن کیفیت محصولات تولیدي که همه ي کارفرمایان به دنبال آن هستند پاداش تولید پرداخت شود، چون که ما یک سري

 
هزینه ي ثابت و متغیر تولید داریم و هر چقدر کارفرما بتواند میزان تولیدات را افزایش دهد به همان اندازه سودش بیش تر می شود. 

وي افزود: در یک کارخانه یا شرکت یک نقطه سر به سر را براي تولید انتخاب می کنند مثلا 100 واحد تولید کنند می شود نقطه سر
به سر در آن نقطه کارفرما به جایی می رسد که دیگر زیان نیست و سودي هم نیست بعد از آن نقطه می شود سود حالا کارفرما ها با



کارگران یا نمایندگان آن ها قرارداد می بندند که اگر به نقطه سود رسیدند یک درصدي بر اساس توافق بین طرفین به کارگران آن

 
مجموعه داده می شود. 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی با بیان این که در هیچ جا از قانون کارفرما را به بستن قرارداد طولانی مدت با کارگري که
سابقه کاري بالایی دارد اجبار نکرده است گفت: مدتی تشکل هاي کارگري دنبال این مسئله بودند که کارگرانی که بیش از 10 سال

 
در یک مجموعه اي کار می کنند قرارداد آن ها دائمی یا بلند مدت شود، ولی این موضوع محقق نشد. 

 
بازنشستگی پدر به فرزندان ذکور تعلق می گیرد؟ 

قربانی درباره تعلق حقوق بازنشستگی پدر به پسر تصریح کرد: نکته اساسی این است که حقوق بازنشستگی به فرزندان ذکور تعلق
نمی گیرد فقط در دو حالت خاص فرزند پسر می تواند مستمري پدر را دریافت کند حالت اول این است که به سن قانونی نرسیده

 
باشند و یا اشتغال به تحصیل داشته باشند در غیر این صورت به هیچ وجه حقوق بازنشستگی پدر به پسر تعلق نمی گیرد. 

وي افزود: شرط دوم این است که بر اساس نظر کمیسیون پزشکی سازمان تامین اجتماعی فرزند پسر از کار افتاده باشد و توان کار

 
کردن نداشته باشد در این حالت هم مستمري پدر به پسر تعلق می گیرد. 

 
چه کسانی می توانند بیمه بیکاري دریافت کنند؟ 

دبیر اجرایی خانه کارگر غرب تهران درباره این که کارفرما می تواند با ادعاي ترك کار کارگر مقرري بیکاري او را قطع کند ادامه داد:
کارفرمایان هیچ دخل و تصرفی در صندوق بیمه بیکاري ندارند مرجع تشخیص این که فرد مستحق دریافت مستمري بیمه بیکاري

 
هست یا نیست مراجع حل اختلاف اداره کار است. 

قربانی گفت: بر اساس تفاهم نامه اي که بین سازمان تامین اجتماعی و وزارت کار منعقد شده است مبنی بر این که اگر فرد پایان

 
قرارداد باشد و نامه ي عدم نیاز هم از کارفرما دریافت کند می تواند درخواست بیمه بیکاري دهد. 

وي افزود: کارفرما به هیچ وجه نمی تواند دخل و تصرفی در موضوع بیمه بیکاري داشته باشد چرا که تشخیص این موضوع که فرد
خودش استعفا داده است و رفته یا این که بیکار شده تنها با مراجع حل اختلاف است.



تاکید نماینده ولی فقیه بر استفاده از مدیران توانمند

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/07/05

حجت الاسلام والمسلمین حسینی: برخی سوء مدیریت ها وجه کهگیلویه و بویراحمد را تخریب و سرمایه هاي عظیم آن را بر
باد می دهد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز کهگیلویه و
بویراحمد، سید علی احمدزاده استاندار جدید کهگیلویه و
بویراحمد با حجت الاسلام والمسلمین سید نصیر حسینی
نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه شهر یاسوج دیدار

 
کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین سید نصیر حسینی در این دیدار
با گلایه از برخی سوء مدیریت ها در استان گفت: با
مدیریت صحیح می توان منابع اندك را افزایش داد، اما
برخی ها با سوء مدیریت سرمایه هاي عظیم این خطه را از
بین می برند و باید تلاش کنیم با انتخاب مدیران انقلابی و

 
کارآمد و متخصص به توسعه استان کمک کنیم. 

نماینده ولی فقیه در استان کهگیلویه و بویراحمد وجود استاندار بومی را ظرفیتی مطلوب و فرصتی ارزشمند براي استان دانست و
افزود: اینکه استاندار این استان از فرزندان این مرز بوم انتخاب شد بسیار حائز اهمیت است و شما می توانید با شناخت و اشرافی که از

 
ظرفیت هاي این استان دارید زمینه توسعه و پیشرفت و خدمت به مردم را فراهم کنید. 

نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد از زحمات و تلاش هاي آقاي کلانتري استاندار سابق استان قدر دانی کرد و افزود: از
زحمات دکتر حسین کلانتري که در ایام سخت کرونایی و زلزله سی سخت و فشار هاي اقتصادي تا لحظه آخر با تلاش و جدیت

 
خدمت کرد قدردانی می کنیم چرا که همیشه به دنبال رفع مشکلات استان بود. 

امام جمعه یاسوج خطاب به استاندار جدید کهگیلویه و بویراحمد گفت: استان ظرفیت هاي بسیار بالایی دارد و با توسل به همین

 
ظرفیت ها می توان آینده خوبی را براي کهگیلویه و بویراحمد رقم زد 

حسینی افزود: بسیاري از طرح ها و زیرساخت هاي استان از جمله جاده ها، سد ها و طرحهاي آبرسانی و کارخانه ها و شهرك هاي

 
صنعتی اگر تکمیل شوند، گام موثري در راه توسعه تولید و اشتغال در استان برداشته خواهد شد. 

نماینده ولی فقیه در استان اضافه کرد: در نظام ما اگر سوء مدیریت ها را برداشته شود مشکلات برطرف خواهد شد و در استان

 
کهگیلویه و بویراحمد هم باید منابع را مدیریت کرد و ظرفیت ها فعال شوند تا بتوان بر مشکلات غلبه کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین حسینی خطاب به استاندار کهگیلویه و بویراحمد گفت: در استان هاي دیگر منابع و معادن کمتري وجود

 
دارد، اما با همان اندك ها از اشتغال و تولید بیشتري برخوردار هستند. 

نماینده ولی فقیه در کهگیلویه و بویراحمد با بیان این که همانطوري که با استاندار پیش از شما همکاري و تعامل داشتیم با شما هم
همکاري و تعامل خواهیم داشت و این وظیفه ي ماست اضافه کرد: بنده در این خصوص وظیفه اخلاقی و قانونی دارم در گذشته



 
حمایت می کردیم در این دوره نیز همکاري و تعامل خواهیم داشت چرا که خدمت به این مردم خدمت به اسلام است. 

استاندار جدید کهگیلویه و بویراحمد هم در این دیدار خدمت به مردم استان کهگیلویه و بویراحمد را توفیقی براي خود دانست .و
گفت: انشاء االله بتوانیم به کمک نماینده ولی فقیه در استان و سایر افراد توانمند و دلسوز، زمینه خدمت به مردم و توسعه این استان را

 
با همدیگر رقم بزنیم. 

سید علی احمدزاده به نقش مردم کهگیلویه و بویراحمد در 8 سال دفاع مقدس اشاره کرد و افزود: مایه افتخار است که استان ما در
دفاع مقدس پرچمدار و علمدار و استان اول کشور بود مردم استان ما حامی نظام جمهوري اسلامی بوده و باورمند به انقلاب و نظام

 
هستند . 

احمدزاده اضافه کرد: امیدواریم با هدایت هاي نماینده ولی فقیه شاهد تربیت و رشد بیش از پیش نیرو هاي مومن و انقلابی در استان

 
باشیم. 

وي نقش نماینده ولی فقیه در همه حوزه ها به خصوص در حوزه فرهنگی و اجتماعی را موثر دانست و ادامه داد: روحانیت همواره

 
جلودار همه موضوعات بوده و ما و همه مدیران استان قدر جایگاه و این نقش عظیم را خواهیم دانست. 

احمدزاده با تاکید بر این که مشروعیت کار هاي ما به ولایت فقیه است و انتخابات تنها مقبولیت می آورد و تنفیذ هاي رهبري
مشروعیت می بخشدگفت: کار ها بدون تایید نماینده ولی فقیه بی اثر است و از همکاران خود ما می خواهیم چنان کار کنند که
تاییدات نماینده مقام معظم رهبري در استان را به دنبال داشته باشد چرا که نماینده ولی فقیه پرچمدار حرکت جهادي در دولت

 
جدید در استان است . 

استاندار جدید موفقیت هاي کشور را مرهون تفکر بسیجی دانست و افزود: باید بسیجی وار به دنبال رفع مشکلات مردم باشیم و با
همان خلوص بسیجی ها باید به دنبال خدمت صادقانه در استان باشیم.



ضرورت الگوبرداري از کشورهاي موفق در صنعت گردشگري

منبع: ایرناشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/07/05

تهران- ایرنا- یکی از مهم ترین ساز وکارها در تقویت اقتصاد کشور؛ بسترسازي براي توسعه گردشگري است. این امر زمانی
محقق خواهد شد که دولت سیزدهم علاوه بر رفع موانع داخلی در رشد این صنعت به دلایل موفقیت گردشگري در

کشورهاي دیگر توجه ویژه اي داشته باشد.

 تهران- ایرنا- یکی از مهم ترین ساز وکارها در تقویت
اقتصاد کشور؛ بسترسازي براي توسعه گردشگري است. این امر زمانی محقق خواهد شد که دولت سیزدهم علاوه بر رفع موانع داخلی

 
در رشد این صنعت به دلایل موفقیت گردشگري در کشورهاي دیگر توجه ویژه اي داشته باشد. 

یکی از مؤلفه هایی که صنعت گردشگري ایران براي تعامل جهانی به آن نیازمند است، بهره گیري از ظرفیت سفارتخانه هاي خارجی
در تهران و سفیران ایران در خارج از کشور است. این ظرفیت هیچ گاه به درستی به کارگرفته نشده و اساسا دیپلماسی در وزارت
میراث فرهنگی و گردشگري تا کنون رویکردي فانتزي و رسانه اي داشته است. بر همین اساس وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی در واقع بیش از تخصص به وزیري نیازمند است که در کابینه و مراکز تصمیم گیر حاکمیتی، جایگاه داشته باشد و بتواند
حرفش را به کرسی بنشاند. خوشبختانه عزت االله ضرغامی به دلیل سال ها فعالیت در رسانه ملی در ارکان حاکمیتی به نظر می رسد
داراي نفوذ بوده و نسبت به سایر وزاري کابینه فرد شناخته شده تري محسوب می شود. این ویژگی قدرت چانه زنی وزارت گردشگري
را بالا خواهد برد. اینها بخشی از سخنان عباس مهدي فعال گردشگري در خصوص راهکاري مناسب براي تحول در صنعت گردشگري

 
ایران است. 



 
 

 
شعار روز جهانی گردشگري 2021 

بدون شک شیوع ویروس کرونا در ایران سبب آسیب زدن به صنعت گردشگري ایران شد و نه تنها ایران بلکه به اقتصادهاي توسعه
یافته و در حال توسعه هم آسیب وارد کرده است اما با واکسیناسیون گسترده و احتمال از میان رفتن این ویروس، تا یک سال دیگر
گردشگري رشد خواهد یافت و آغاز دوباره گردشگري به بهبود و رشد این صنعت کمک خواهد کرد. بنابراین سازمان جهانی
گردشگري (UNWTO ) شعار «گردشگري براي رشد فراگیر» را به عنوان شعار روز جهانی گردشگري در 2021 میلادي انتخاب
کرده است. روز جهانی جهانگردي هرساله در 27 سپتامبر مصادف با پنجم مهر و با هدف افزایش آگاهی از ارزش هاي اجتماعی،

 
فرهنگی، سیاسی و اقتصادي این صنعت و سهم آن در دستیابی به اهداف توسعه پایدار، جشن گرفته می شود. 

در ایران استان کرمان با هفت اثر ثبت جهانی بیشترین تعداد آثار ثبت جهانی را در میان استان هاي کشور دارد؛ ارگ بم ( بزرگترین
سازه خشتی جهان)، روستاي دست کند میمند با چندهزارسال قدمت، باغ شازده با ویژگی هاي منحصر به فرد معماري عمارت آن،
دشت کویر لوت در منطقه شهداد کرمان که قدیمی ترین درفش جهان از آنجا به دست آمده و سه قنات «گوهرریز» جوپار در

 
شهرستان کرمان، «اکبرآباد» و «قاسم آباد» در شهرستان بم به ثبت جهانی رسیده است. 

 
نقش تحریم ها و دیگر موانع رشد گردشگري در ایران 

در چند سال گذشته علاوه بر کرونا، تحریم هاي ظالمانه آمریکا دومین ضربه را به صنعت گردشگري ایران وارد آورد و این دلایل سبب
شد که مانند سال هاي قبل دولت نتواند حجم بیشتري کمک به این بخش انجام دهد در حقیقت در این ایام گردشگري یکی از
صنایعی بود، که صدر صد آسیب دید و بر اساس آمار جهانی بیش از 100 میلیارد دلار به گردشگري در سراسر جهان آسیب وارد شده
است. البته علاوه بر این اینها ایران علیرغم پتانسیل هاي فراوان از نظر جاذبه هاي جهانگردي و تنوع زیستی، تا کنون در جذب
گردشگر از جایگاه مناسبی برخوردار نبوده است. این درحالی است که با توجه به اهمیت موضوع، دولت ها می کوشند با سیاست
گذاري و برنامه ریزي هاي مناسب، از حداکثر پتانسیل هاي خود در راستاي جذب گردشگر بهره مند شوند. چراکه، این اقدام علاوه بر
کسب درآمد و بهبود چرخه اقتصادي کشورها، به معرفی آداب و رسوم و گسترش فرهنگ کشورها به دیگران نیز تاثیر بسزایی دارد.
ضرورت دارد که مسوولان در راستاي برنامه ریزي خاص، بومی سازي و توسعه این صنعت فعالیت هایی را در دستور کار خود قرار
دهند که البته موفقیت ها و نتایج مطلوبی در دولت دوازدهم به دست آمد اما بدون شک این صنعت نیاز به توجه جدي تري دارد.
لازم به ذکر است که مهمترین ویژگی اقتصادي فعالیت هاي مربوط به بخش گردشگري این است که آن ها به سه هدف برتر
کشورهاي توسعه یافته همچون تولید درآمد، اشتغال و درآمد ارزي کمک می کنند. از این نظر بخش گردشگري می تواند به عنوان

نیروي محرك توسعه اقتصادي نقش مهمی را ایفا کند. 



 
 

از دیگر موانع رشد صنعت گردشگري در ایران می توان به پروژه ایران هراسی دشمنان نظام جمهوري اسلامی، تبلیغات و بازاریابی
شدید کشورهاي رقیب براي جذب گردشگران هر چه بیش تر از جمله جذب بازار ایران، حجم پایین سرمایه گذاري هاي خارجی در
صنعت گردشگري ایران، مهاجرت متخصصان و اصناف گردشگري به سایر صنایع و کسب و کارهاي فعال، تخریب هاي گسترده میراث
طبیعی و فرهنگی به واسطه رفتار گردشگران و مسافران، توجه صرف به سفر و فقدان فرهنگ مسافرت و تبعات اخلاقی و زیست

 
محیطی آن و... اشاره کرد. 

 
برخی راهکارها براي رشد گردشگري 

در این راستا و براي بهبود رشد گردشگري در ایران باید به دلایل رشد این صنعت در برخی از کشورها از جمله ترکیه و تایلند توجه
کرد و آنها را در ایران الگو قرار داد، براي نمونه بخش عمده گردشگري در ترکیه در مکان هاي مختلف تاریخی و اقامتگاه هاي ساحلی
متمرکز شده است. از این رو این کشور طی سال هاي اخیر با تمرکز جدي بر این دو بخش و توسعه زیرساخت هاي آن توانسته به
رشد صنعت گردشگري خود کمک شایانی کند. همچنین این کشور با توسعه مراقبت هاي بهداشتی و درمانی خود نیز توانسته
گردشگران بی شماري را به سوي خود جذب کند و در جایگاه ویژه اي قرار گیرد. ایجاد بسترهاي ایمن جهت گسترش هرچه بیشتر

 
همکاري و مشارکت بخش خصوصی و دولتی در صنعت گردشگري از دیگر اهدافی است که کشور ترکیه دنبال می کند. 

همچنین این کشور در تلاش است تا سرمایه گذاران خود را براي ایجاد پروژه هاي گردشگري و توریستی جدید در شهرهاي مختلف
ترکیه جذب کند تا این امر به جذب هر چه بیشتر تعداد گردشگران خارجی کمک نماید. تمامی این عوامل دست به دست هم داده تا
کشور ترکیه با جذب 18 میلیون گردشگر خارجی در نیمه نخست 2019 میلادي، به بیش از 12.6 میلیارد دلار درآمد دست پیدا

 
کند. 

در این خصوص شهاب طلایی استاد دانشگاه و مدیر گروه گردشگري مرکز پژوهش هاي مجلس بر این باور است که باید از مدل ترکیه
در چالش سیاسی درس بگیریم. وي اظهار کرد: کشوري مثل ترکیه با بسیاري از کشورها اختلاف سیاسی دارد، ولی طوري مدیریت
می کند که در گردشگري اختلاف نداشته باشد، اما اگر ما با کشوري چالشی داشته باشیم به سرعت به دیگر بخش ها تسري پیدا می
کند... بنابراین اگر قرار است موضع گیري سیاسی داشته باشیم این دستور باید از طرف دولت باشد تا پیوند بین حوزه هاي دیگر

 
عمیق تر شود و آسیب نبیند یا حداقل اثرات آن تصمیم را مدیریت کنند یا با رویکرد نظرخواهی از فعالان این بخش پیش بروند. 



 
 

در دولت سیزدهم عزت االله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در برنامه خود براي توسعه این صنعت بر
"توسعه گردشگري داخلی با محور خانواده در ایران اسلامی" تاکید دارد. درباره گردشگري داخلی نیز گفته شده است: این نوع سفرها
در ایران که عموما به واسطه گرایش به بازدید از اقوام یا زیارت شکل گرفته است، از نظر کیفیت تجربه در حال کاهش است و با وجود
برخی ظرفیت هاي قانونی، جمهوري اسلامی ایران در چهار دهه گذشته هیچ برنامه ریزي مشخص و هدفمندي براي توسعه

 
گردشگري داخلی نداشته است. 

همچنین وزیر گردشگري دولت سیزدهم نقاط قابل بهبود در گردشگري ایران را در برنامه دولت خود ذکر کرده است که از جمله مهم
ترین آنها می توان به ایجاد گفتمان و تفاهم بین ذي نفعان و بازیگران اصلی گردشگري، تغییر دیدگاه سیاستگذاران نسبت به توسعه
گردشگري داخلی با محوریت خانواده، ایجاد سازوکارهاي لازم براي جداسازي اجرا و سیاستگذاري و تقویت بخش خصوصی و تعاونی،
فراهم سازي سامانه مستند و به روز آمارهاي بخش گردشگري، بودجه بندي گردشگري مبتنی بر وظایف و اختیارات دستگاهاي
مختلف، اصلاح قوانین سرمایه گذاري خارجی براي برقراري امکان سرمایه گذاري هاي خرد در صنعت گردشگري ایران توسط خارجی
ها، استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور براي بازاریابی صنعت گردشگري و سرمایه گذاري، بهبود سازوکار تولید محتواي تبلیغی
براي کشور با تدوین استراتژي تبلیغاتی منسجم با استفاده از رسانه هاي مجازي و همسو، ارتقاي ظرفیت اداره دیپلماسی گردشگري

 
وزارت امور خارجه براي نقش آفرینی بیشتر و... اشاره کرد. 

 
برچسب ها 

 
- عزت االله ضرغامی 

 
- تایلند 

 
- میراث فرهنگی 

 
- ارگ بم 

 
- دولت سیزدهم 

- ترکیه



فرهنگ ایثار و شهادت ، باید هوشمندانه و هدف گرا حفظ شود

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/07/05

هنرنمایی شهداي دفاع مقدس باید برجسته شود و این امر مستلزم کار فرهنگی هوشمندانه و هدف گرا است.

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما مرکز خوزستان ؛ معاون رئیس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور در
نوزدهمین نشست شوراي ترویج و توسعه فرهنگی ایثار و شهادت در مجموعه اداري شهید رجایی استانداري خوزستان اظهار داشت :
در دهه هاي اخیر کار هاي چشمگیري که یادآور حماسه آفرینی ها و جانفشانی رزمندگان اسلام در دوران دفاع مقدس باشد انجام

 
نشده که این یک ضعف فرهنگی است. 

وي با مقایسه یادمان ها ، قدمگاه ها و موزه هایی که در مناطق
عملیاتی جنوب لبنان احداث شده با یادمان هاي دفاع مقدس در
خوزستان اظهارداشت: شهر هاي خرمشهر و آبادان مظهر شرف و
ایستادگی فرزندان برومند این سرزمین هستند از این رو باید بنا
ها ویادمان هایی که نشانگر عمق ایستادگی و جانفشانی ملت
ایران هستند ساخته می شد تا هر بیننده و گردشگري که پا به
این مناطق می گذارد درك درستی از عظمت دفاع مقدس داشته

 
باشد. 

معاون رییس جمهوري با بیان اینکه در برخی مناطق دفاع مقدس تغییر هویتی ایجاد کرده ایم و توجه جدي و هوشمند به حفظ آثار
و ارزش هاي دفاع مقدس براي نسل هاي آینده نکرده ایم، افزود: نمادها ، گلزارها ، قدمگاه ها و محل شهادت ها باید به عنوان مراکز

 
گردشگري براي ایران و جهان تبدیل شوند. 

قاضی زاده هاشمی در ادامه با بیان اینکه خاك خوزستان مقدس و داراي شرف است، افزود: جاي جاي این استان، مطهر به خون

 
شهداي گرانقدري است که همگی ما مدیون آنان هستیم. 

وي با اشاره به اینکه استان خوزستان جایگاه برتر و ویژه اي در دفاع از کیان اسلامی، انقلاب و امام داشته و همه ما وامدار این مردم
نجیب، صبور و باغیرت هستیم، افزود: به تناسب این ویژگی هاي ارزشمند و ممتار، ساختار و اختیارات بنیاد شهید خوزستان باید

 
متفاوت با سایر استان ها باشد. 

وي افزود : با وجود کار هاي فرهنگی انجام شده در دوران پس از پایان دفاع مقدس، ولی هنوز کار هاي زیادي در مناطق و شهر هاي

 
عملیاتی دفاع مقدس داریم که باید دردوره جدید به سرانجام برسد تا آیندگان به اهمیت و عظمت دوران دفاع مقدس پی ببرند. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با انتقاد از وضعیت نه چندان زیبنده برخی یادمان هاي شهدا از جمله یادمان شهید علی

 
هاشمی همرزم شهید حاج قاسم سلیمانی اظهار داشت: مزار شهید علی هاشمی باید محل و مرکز اجتماع ایثارگران کشور باشد. 



 
وي افزود: هنرنمایی شهدا باید برجسته شود و این مستلزم کار فرهنگی هوشمندانه و هدف گرا است. 

 
خوزستان براي توسعه و پیشرفت هیچ کمبودي ندارد 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه خوزستان براي توسعه و پیشرفت هیچ کمبودي ندارد، گفت: هیچ استانی نداریم که نیروي انسانی
کارآمد، منابع زیرزمینی، آب، انرژي، دریا، کشاورزي و صنایع بزرگ و مادر و بنادر را به صورت یکجا و در کنارهم داشته باشد بنابراین

 
خوزستان ظرفیت هاي زیادي براي غلبه بر مشکلات دارد. 

وي با بیان اینکه دشت خوزستان و شمال کشور 2 کانون اصلی کشاورزي کشور ظرفیت تولید غذاي 150میلیون نفر را دارند، افزود:

 
اینکه خوزستان هنوز با این همه منابع عظیم خدادادي در مجموعه اي از مشکلات گوناگون غوطه ور است جاي تاسف دارد. 

 
وي ادامه داد: حق خوزستان این نیست که مردم آن با کمبود آب، نبود اشتغال، بیکاري و معضلات اجتماعی رو به رو باشند. 

 
هشت هزار خانواده ایثارگر خوزستانی هنوز هیچ خدماتی دریافت نکرده اند 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور گفت: با گذشت 33 سال از پایان دوران دفاع مقدس، هشت هزار خانواده ایثارگر هنوز

 
خدماتی از بنیاد شهید دریافت نکرده اند که این خجالت آور است. 

قاضی زاده هاشمی با بیان اینکه نرخ بالاي بیکاري و نداشتن مسکن در جامعه ایثارگري خوزستان قابل قبول نیست، افزود: درست و
منطقی این بود ابتدا مسکن و اشتغال جامعه ایثارگران استان حل می شد آن وقت می توانستیم ادعا کنیم که "اولویت ها "در استان

 
انجام شده است. 

وي از اینکه برخی دستگاه ها و صنایع بزرگ همچون مجموعه نفت و فولاد به تعهدات خود در قبال بکارگیري ایثارگران عمل نکرده
اند به شدت انتقاد کرد و گفت: طبق قانون، ترك فعل جرم است و دستگاه هایی که به تعهدات خود در قبال اشتغال ایثارگران عمل

 
نکرده اند هیچ توجیهی نمی توانند داشته باشند. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با بیان اینکه براي اشتغال ایثارگران در دستگاه هاي اجرایی باید تعاونی ها (کسب و کار
جمعی) و مهارت آموزي ها در خوزستان توسعه پیدا کند، افزود: استخدام تنها شرکت در آزمون نیست باید از ظرفیت هاي غیردولتی
با استفاده از تسهیلات بانکی در بخش هاي کشاورزي و کارآفرینی استفاده کرد که البته در خوزستان این ظرفیت ها به وفور وجود

 
دارد. 

در این نشست که معاون امور اقتصادي استاندار خوزستان، مدیران تعاون، کار و رفاه اجتماعی، هلال احمر و معاونان بنیاد شهید
خوزستان حضور داشتند ابعاد، چالش ها و موانع اجرایی موضوع تفاهم نامه بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با استانداري خوزستان

 
با محوریت تامین مسکن و اشتغال جامعه ایثارگران استان مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

عبدالرضا فرجیان مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران خوزستان نیز گفت: طبق تفاهم نامه فی مابین بنیاد شهید و استانداري

 
خوزستان10هزار و 80نفر واجد شرایط مسکن باید طی پنج سال خانه دار شوند، ولی این روند به کندي پیش می رود. 

وي به موضوع سهم اشتغال جامعه ایثارگران در دستگاه هاي اجرایی نیز اشاره کرد و افزود: عمل نکردن به تعهدات برخی دستگاه ها
نظیر نفت در شوراي تامین مطرح شده، ولی مقرر شده دستگاه هایی که از جذب سهمیه قانونی استنکاف کنند به دستگاه قضایی



 
معرفی شوند. 

استان خوزستان 23هزار شهید و 37هزار جانباز تقدیم اسلام و انقلاب اسلامی کرده است که از این حیث پس از استان هاي تهران،

 
خراسان رضوي و اصفهان در رده چهارم کشوري قرار دارد. 

 
بیشتر بخوانید: خوزستان، مقصد اولین سفر کاري رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور 

قاضی زاده هاشمی در نخستین سفر استانی خود پس از انتصاب به عنوان رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور روز یکشنبه وارد
خوزستان شد و در فرودگاه بین المللی شهید قاسم سلیمانی اهواز مورد استقبال معاون سیاسی اجتماعی استاندار خوزستان و جمعی

 
از مدیران اجرایی استان قرار گرفت. 

حضور در گلزار شهداي اهواز، دیدار با آیت االله سید علی شفیعی پدر شهید و نماینده مردم خوزستان در مجلس خبرگان رهبري،
بازدید از مجتمع فرهنگی و توانبخشی کیانشهر اهواز ، نشست با معاونان بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ، دیدار با خانواده نوجوان
شهید علی لندي در ایذه و بازدید از شهر ها و یادمان هاي دفاع مقدس در آبادان و خرمشهر از برنامه هاي سفر 2 روزه قاضی زاده

هاشمی به خوزستان است.



استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل از دولت رأي اعتماد گرفتند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/07/05

خبرگزاري آریا- جلسه هیات دولت بعد از ظهر یکشنبه به
ریاست آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی برگزار شد و در
این جلسه استانداران منتخب استان هاي سمنان، یزد و

 
اردبیل از هیأت وزیران رأي اعتماد گرفتند. 

به گزارش خبرگزاري آریا، در جلسه دیروز هیات وزیران
اعضاي دولت پس از بررسی سوابق اجرایی و مدیریتی
آقایان سید محمدرضا هاشمی، مهران فاطمی و سید حامد

 
عاملی، به آن ها به ترتیب به عنوان استانداران منتخب سمنان، یزد و اردبیل رأي اعتماد دادند. 

آقاي سیدمحمدرضا هاشمی پیش از این به عنوان معاون استاندار و فرماندار شهرستان مشهد (از سال 1398 تاکنون)، سرپرست
استانداري استان قم (در سال 1397) و معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی این استان (در سال 1396)، مدیرکل امنیتی و انتظامی
استانداري خراسان شمالی (در سال 1392) فعالیت داشته است. وي همچنین در سال 1390 به عنوان فرماندار نمونه استان خراسان
شمالی، در سال هاي 93 و 95 به عنوان فرماندار برتر استان سمنان و در سال 1398 به عنوان فرماندار برتر استان خراسان رضوي

 
انتخاب شد. 

آقاي مهران فاطمی داراي مدرك دکتري در رشته آب و هواشناسی (مخاطرات آب و هوایی)، کارشناسی ارشد جغرافیاي طبیعی (اقلیم

 
شناسی) و کارشناسی مهندسی منابع طبیعی (مرتع و آبخیزداري) از دانشگاه یزد است. 

از سوابق مدیریتی و اجرایی ایشان می توان به مشاور و مدیرکل حوزه استاندار یزد در دولت هاي نهم و دهم، مدیر راه اندازي دفتر
نخبگان استان یزد به عنوان نخستین دفتر استانی کشور، عضو هیأت مدیره بنیاد توسعه تعاون و کارآفرینی، رئیس شوراي هماهنگی

 
تشکل هاي سراسري مردم نهاد استان یزد و عضو شوراي برنامه ریزي و توسعه این استان اشاره کرد. 

آقاي سید حامد عاملی متولد 1356 و داراي مدرك دکتراي علوم ارتباطات و کارشناسی ارشد علوم ارتباطات اجتماعی از دانشگاه آزاد

 
اسلامی واحد علوم تحقیقات تهران و نیز کارشناسی مهندسی صنایع از دانشگاه صنعتی اصفهان است. 

وي پیش از این در سِمَت هایی همچون مشاور استاندار و دبیر ستاد تشویق و حمایت از سرمایه گذاران استان اردبیل، معاون برنامه
ریزي استانداري اردبیل و رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، دبیر شوراي برنامه ریزي و توسعه استان اردبیل و معاون

برنامه ریزي و عضو موظف هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران فعالیت داشته است.



گردشگري کشاورزي؛ راهی براي رونق اقتصادي

منبع: ایسناشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/07/05

یک کارآفرین و فعال حوزه گردشگري در استان فارس با اشاره به ظرفیت هاي مختلف این استان براي رونق اقتصادي و ایجاد
بسترهاي اشتغال، تاکید کرد که توجه به گردشگري کشاورزي و کارآفرینی در آن راهکاري قابل تامل براي اشتغالزایی و

توسعه گردشگري فارس است.

عکس آرشیوي است حمید افشاري در گفت و گو با ایسنا،
گفت: کشور ایران و خصوصا استان فارس از دیرباز استانی
مطرح در زمینه کشاورزي و گردشگري بوده و مسیر براي

 
توجه به گردشگري کشاورزي در آن می تواند هموار باشد. 

او با یادآوري اینکه گردشگري، صنعت بهره مندي از تفاوت
هاست، خاطرنشان کرد: امروزه جوامعی در حوزه
گردشگري موفق تر هستند که با در نظر گرفتن همه
توانایی و ظرفیت هاي بالقوه و بالفعل، نگاهی تازه تر و
متفاوت تر به حوزه هاي مختلف اقتصادي منجمله

 
گردشگري داشته باشند. 

این کارآفرین حوزه گردشگري در فارس افزود: در بخش گردشگري کشاورزي، دامپروري یکی از بخش هایی است که می توان با
نگاهی متفاوت و تازه، آن را با گردشگري گره زد، به حتم با داشتن تفکر توسعه دامپروري به خوبی می توان به گردشگري کشاورزي

 
رونق داد و از برکات آن سود برد. 

افشاري ادامه داد: آشنایی گردشگران با دامداري مدرن و صنعتی، شیوه هاي نگهداري حیوانات، مشاهده سبک هاي زندگی حیوانات،
استفاده از محصولات این بخش و ... می تواند از ارکان گردشگري کشاورزي با تفکر دامپروري باشد؛ از طرفی تلاقی نژادهاي گوناگون

 
حیوانات یکی از بهترین راهکارها و روشهاي گردشگري کشاورزي با تفکر دامپروري است. 

وي با اشاره به اینکه در فعالیت هاي حوزه گردشگري کشاورزي، با نگاهی تازه قدم گذاشته است، گفت: ما توانستیم با تلاقی نژادهاي
بز سانن یا فرانسوي با بز آلپاین یا اسپانیایی و بز ایرانی، در زمینه هاي دامپروري و گردشگري کشاورزي، به عنوان یک مرکز موفق

 
شناخته شویم. 

افشاري، خواستار توجه بیشتر به توسعه کارآفرینی در حوزه دامپروري و گردشگري کشاورزي با استفاده از ایده هاي نو و تازه شد و
گفت: آموزش کارآفرینی در زمینه گردشگري کشاورزي را باید از سنین کودکی و نوجوانی شروع کرد. با توجه به وجود انگیزه و توان

 
یادگیري بالاي کودکان و نوجوانان امکان ایجاد و پرورش حس نوآوري، خلاقیت و ابتکار از سنین پائین بیشتر وجود دارد. 



این کارآفرین در استان فارس تاکید کرد که می توان با در نظر گرفتن ظرفیتهاي هر نقطه و استعداد و علاقه مندیهاي کودکان و

 
نوجوانان، مسیر حرکتهاي آموزشی آنان براي کارآفرینی و اشتغال را دنبال کرد. 

انتهاي پیام



کمک به کم درآمدها براي خانه دار شدن

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/07/05

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان
هم برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد.

 
 حجت االله عبدالملکی 

 
 

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان هم برنامه

 
ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از مهر، حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت کار
این است که محور فعالیت هاي اقتصادي را تعاونی بگذاریم و به هر دلیل اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود. این
مساله فرصت بسیار خوبی را براي همه حوزه ها از جمله اشتغال ایجاد می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه هاي

 
استارتاپی می توانند در قالب تعاونی ها متشکل شوند و فعالیت خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن
شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون مسکن

 
جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم درآمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه



 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می

 
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد. 

پربیننده ترین قیمت محصولات کرمان موتور امروز 1400/7/4 ثبت نام خودرو ( فیدلیتی بهمن موتور ) یارانه جدید در راه است /
واریزي جدید براي زنان سرپرست خانوار قیمت تلویزیون سامسونگ / 4مهرماه ثبت نام ایران خودرو ( هایما S7 پلاس )



نگاهی بر بایدهاي بزرگ ترین تولیدکننده نفت و گاز غرب ایران

شماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/07/05
منبع: شرکت نفت مناطق

مرکزي ایران

استان ایلام دربردارنده نزدیک به 3 درصد از ذخایر نفتی و 11 درصد از ذخایر گازي کشور است و تاکنون میدان هاي نفتی و
گازي متعدد مشترك و غیرمشترکی از جمله دهلران، چنگوله، آبان، آذر، چشمه خوش، پایدار، پایدار غرب، دانان، دالپري،

باباگیر، بانکول و دلاوران در آن اکتشاف شده اند.

 
وعده هاي وزیر نفت بازخوانی شد 

 
نگاهی بر بایدهاي بزرگ ترین تولیدکننده نفت و گاز غرب ایران 

به گزارش شانا به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، استان ایلام دربردارنده نزدیک به 3 درصد از ذخایر نفتی و 11 درصد از ذخایر گازي
کشور است و تاکنون میدان هاي نفتی و گازي متعدد مشترك و غیرمشترکی از جمله دهلران، چنگوله، آبان، آذر، چشمه خوش،

 
پایدار، پایدار غرب، دانان، دالپري، باباگیر، بانکول و دلاوران در آن اکتشاف شده اند. 

شرکت بهره برداري نفت و گاز غرب در این استان، واحدها و مناطق عملیاتی متعددي دارد که شامل واحد عملیاتی تنگ بیجار،

 
منطقه عملیاتی چشمه خوش و منطقه عملیاتی دهلران هستند. 

مرکز بهره برداري تنگ بیجار و کمانکوه در فاصله 70 کیلومتري شهر ایلام قرار دارد که فاز اول آن در سال 1386 به بهره برداري
رسید. ظرفیت این مرکز فرآورش، روزانه 7 میلیون کیلومترمکعب گاز، همچنین و میعانات گازي است که پس از جمع آوري، به

 
پالایشگاه گاز ایلام ارسال می شود. 

واحد بهره برداري چشمه خوش هم در 52 کیلومتري شهرستان دهلران واقع است که با ظرفیت اسمی 181 هزار بشکه در روز، نفت
تولیدي میدان هاي آبان، چشمه خوش، پایدار، پایدار غرب و دالپري را فرآورش و به واحد بهره برداري شماره 3 اهواز و تلمبه خانه
شهید چمران ارسال می کند. نفت ارسالی واحد چشمه خوش در نهایت به منظور صادرات از طریق پایانه نفتی به جزیره خارك و
تأمین خوراك پالایشگاه ارسال می شود. واحد نمک زدایی چشمه خوش در سال 1385 با ظرفیت اسمی 75 هزار بشکه راه اندازي
شد که خوراك آن از نفت میدان هاي دهلران، دانان و آبان، پایدار، پایدار غرب و چاه هاي نمکی میدان چشمه خوش تأمین می شود.
واحد بهره برداري دهلران نیز در فاصله 20 کیلومتري جنوب غرب شهرستان دهلران قرار دارد و با ظرفیت اسمی 55 هزار بشکه در

 
روز، نفت تولیدي میدان هاي دهلران و دانان را پس از فرآورش و شیرین سازي، به واحد نمک زدایی چشمه خوش ارسال می کند. 

همچنین توسعه میدان مشترك آذر به عنوان یکی از پیچیده ترین میدان هاي نفتی کشور از سوي کنسرسیوم ایرانی تکمیل شد و

 
این میدان با ظرفیت تولید روزانه 65 هزار بشکه نفت، سال گذشته به بهره برداري رسمی رسید. 

استان ایلام همچنین یکی از استان هاي هدف اجراي طرح نگهداشت و افزایش تولید است. حمایت از ساخت داخل با الزام پیمانکاران
به استفاده از تجهیزات داخلی، اشتغال زایی به ویژه براي نیروهاي بومی، توسعه عمران و آبادانی مناطق پیرامونی با اختصاص 4 درصد



از اعتبار طرح به مسئولیت هاي اجتماعی نیز از دیگر اهداف این طرح است. در راستاي اجراي این طرح، سال گذشته چاه شماره 10

 
میدان نفتی دانان در استان ایلام، با امکان تولید روزانه 2 هزار و 200 بشکه نفت عملیاتی شد. 

 
پروژه هاي توسعه اي در دست اجراي میدان هاي استان ایلام 

افزون بر تمام این واحدهاي بهره برداري، پروژه هاي توسعه اي زیر هم با هدف افزایش تولید از میدان هاي نفتی و گازي استان ایلام

 
در مرحله اجرا هستند که البته اجراي برخی از آنها، کمی به درازا کشیده است. 

 
- توسعه میدان نفتی چشمه خوش با حفر پنج حلقه چاه جدید و توسعه واحد بهره برداري چشمه خوش؛ 

 
- طرح جمع آوري گازهاي همراه و تزریق گاز به میدان نفتی چشمه خوش؛ 

 
- طرح احداث NGL 3100؛ 

 
- احداث واحد بهره برداري و نمک زدایی دهلران؛ 

 
- طرح توسعه میدان دانان با نصب مجموعه تفکیک و پمپ هاي انتقال در محل میدان دانان؛ 

 
- طرح توسعه و بهره برداري از میدان هاي نفتی آبان و شاخه؛ 

 
- احداث خطوط لوله انتقال نفت از واحد بهره برداري چشمه خوش به مبادي صادراتی جنوب و پالایشگاه هاي شمال؛ 

 
- طرح توسعه اي فاز دوم واحد بهره برداري گاز تنگ بیجار؛ 

همچنین سال گذشته، پروژه لرزه نگاري سه بعدي میدان هاي تنگ بیجار و دلاوران در این استان آغاز به کار کرد و کلنگ طرح

 
ساخت ایستگاه تقویت فشار گاز بیات در منطقه دهلران نیز بر زمین خورد. 

پتروشیمی هاي ایلام، مهران، دره شهر، دهلران و هلیلان، همچنین پالایشگاه گاز ایلام و طرح ان جی ال 3100 دهلران هم از جمله
طرح هاي مهمی هستند که به دلیل وجود چنین ظرفیت هایی در استان ایلام به وجود آمده اند، اما بسیاري از اهالی این استان و

 
همچنین کارشناسان متعددي، عقیده دارند که تعداد این طرح ها براي بالفعل شدن ظرفیت هاي بالقوه استان ایلام کافی نیست. 

چراکه بسیاري از میدان هاي نفتی و گازي که در این گزارش ذکر شد، هنوز به مرحله بهره برداري نرسیده اند. اگر هم میدانی به بهره
برداري رسیده، صنایع پایین دستی به منظور استفاده از ظرفیت آنها در این استان گسترش چشمگیري نداشته اند و اکنون، ایلام به

 
عنوان یکی از استان هاي محروم کشور شناخته می شود. 

 
خودباوري راه نجات صنعت نفت در دوران تحریم 

 
وزیر نفت جدید چه وعده هایی به ایلامی ها داد؟ 

جواد اوجی، وزیر نفت دوم مهرماه، به همراه رئیس جمهوري و سایر اعضاي هیئت دولت، وارد استان ایلام شد. او در ابتداي این سفر،
بازدیدي از میدان نفتی آذر داشت و ضمن حضور در اتاق کنترل طرح توسعه این میدان، به بررسی مسائل قراردادي و دستمزد

 
کارکنان فعال در این میدان پرداخت. 

وزیر نفت پس از این بازدید، با حضور در فرمانداري ایلام، به میان مردم رفت با آنها گفت وگو کرد. او پس از گفت وگو با مردم، از

 
پالایشگاه گاز ایلام هم بازدید کرد. 



در این قسمت از گزارش، نکات مهم سخنان جواد اوجی وزیر نفت در جریان این سفر یک روزه که به نوعی می توان آنها را وعده هاي
وزیر نفت دولت جدید به مردم ایلام دانست، به اختصار گردآوري شده تا در آینده، به صحت سنجی عملکرد او در قبال این وعده ها
بپردازیم. البته از آنجا که نفت و گاز سرمایه هاي ملی هستند، برخی از وعده هاي وزیر نفت به مردم ایلام، مانند تعیین تکلیف میدان

 
هاي مشترك یا توجه به بحث جایگاه هاي سی ان جی در بودجه سال آینده (1401)، فقط به مردم این استان اختصاص ندارد. 

 
وعده هاي وزیر نفت در جریان سفر به استان ایلام عبارت اند از: 

 
- راه اندازي پروژه ان جی ال 3100 با هدف تکمیل فعالیت هاي توسعه اي میدان آذر؛ 

- سرمایه گذاري بالغ بر 2 میلیارد دلار در بخش بالادست صنعت نفت استان ایلام، از طریق وزارت نفت و شرکت هاي تابعه و بخش

 
خصوصی طی 4 تا 5 سال آینده؛ 

- سرمایه گذاري بالغ بر 2 میلیارد دلار در بخش پایین دست استان ایلام مشتمل بر پتروشیمی و صنایع تکمیلی زنجیره ارزش، از

 
طریق وزارت نفت و شرکت هاي تابعه، صندوق بازنشستگی نفت و هلدینگ خلیج فارس 4 تا 5 سال آینده؛ 

- احداث و بهره برداري از نخستین پارك زنجیره صنایع تکمیلی پلی پروپیلن در مجاورت پالایشگاه گاز ایلام طی 2 تا 3 سال آینده،
با کمک 300 میلیارد تومانی هلدینگ پترول و همچنین، فعال کردن سرمایه گذاران بخش خصوصی (احداث این پارك به 1700

 
میلیارد تومان سرمایه نیاز دارد)؛ 

- عمل به 117 پروژه مسئولیت اجتماعی تعریف شده در ایلام با ارزش حدود 200 میلیارد تومان از جمله بهسازي جاده هاي حادثه

 
خیز با در نظر گرفتن حدود 100 میلیارد تومان اعتبار؛ 

 
- محقق کردن سهم 4 درصدي این استان از اجراي طرح هاي توسعه اي؛ 

 
- تأمین هزینه لوله کشی منازل 450 خانوار که بنیه مالی ضعیفی دارند، از سوي وزارت نفت؛ 

- تقبل هزینه هاي لازم براي راه اندازي آموزشگاه فنی و حرفه اي به منظور ارتقاي سطح علمی و تخصصی جوانان توسط وزارت نفت؛
- افزایش حدود 110 هزار بشکه اي تولید روزانه نفت خام استان ایلام نسبت به بیش از 210 هزار بشکه فعلی و رساندن آن به بیش

 
از 300 هزار بشکه در روز؛ 

- رساندن تولید روزانه گاز استان ایلام از حدود 3.5 تا 4 میلیون مترمکعب فعلی به 6 میلیون مترمکعب با توسعه میدان گازي تنگ

 
بیجار؛ 

- توسعه فاز دوم پالایشگاه گاز ایلام طی 30 ماه آینده و افزایش ظرفیت 6.8 میلیون مترمکعب کنونی آن به 10.2 میلیون مترمکعب

 
در روز؛ 

- توسعه و تولید حداکثري از میدان هاي مشترك استان از جمله جبران سرمایه گذاري صورت گرفته در میدان آذر با احتساب تولید

 
روزانه 60 تا 70 هزار بشکه نفت در این میدان؛ 

 
- تلاش براي تصویب خواهی توسعه میدان چنگوله در سازمان برنامه و بودجه کشور؛ 

 
توجه به بحث جایگاه هاي سی ان جی در بودجه سال 1400. 

همچنین یکی از انتقادهایی که همواره درباره دفتر مرکزي شرکت نفت و گاز غرب کشور وارد بوده، این است که عمده تولید و فعالیت
هاي این شرکت مربوط به استان ایلام است، اما دفتر مرکزي آن در این استان قرار ندارد. وزیر نفت در این زمینه بیان کرد: مراحل

 
انتقال قانونی این موضوع زمان بر است، اما آمادگی داریم دفتر موجود را توسعه دهیم و از نیروهاي بومی در این مرکز بهره بگیریم. 

 
سخن پایانی 



به گفته وزیر نفت، هم اکنون روزانه بالغ بر 210 هزار بشکه نفت و بیش از 6 میلیون مترمکعب گاز در استان ایلام تولید می شود.
جالب توجه است که بخش عمده اي از تولید روزانه نفت این استان به میدان نفتی آذر با تولید روزانه 60 تا 70 هزار بشکه نفت

 
مربوط است. 

این میدان نفتی که با کشور عراق مشترك است، در اوج شرایط تحریمی توسط متخصصان داخلی در شرکت ایرانی مهندسی و توسعه
سروك آذر (SAED) متعلق به مجموعه صندوق هاي بازنشستگی، پس انداز و رفاه نفت به بهره برداري رسید. این شرکت اخیراً در
بخش پروژه هاي مگا در رقابت هاي جایزه جهانی مدیریت تعالی پروژه، حائز مدال طلا شد. این مسئله، به معناي آن است که توسعه
سایر میدان هاي مشترك و غیرمشترك استان ایلام نیز توسط متخصصان داخلی امکان پذیر خواهد بود، ضمن اینکه سبب رشد کیفی

 
فعالیت هاي شرکت هاي داخلی هم خواهد شد. 

بر اساس این گزارش، با توجه به ظرفیت هاي بالقوه استان ایلام، ایجاد پالایشگاه هاي گازي و نفتی و در کنار آنها، توسعه صنایع
پتروشیمی و پایین دستی باید در این استان با رعایت ضوابط آمایش سرزمینی مدنظر قرار گیرد. ضمن اینکه ایلام، استانی مرزي است
و انجام چنین فعالیت هاي توسعه اي، سبب رونق کسب وکار میان مردم و به تبعیت از آن، افزایش امنیت مرزي کشور نیز خواهد شد.
حال باید منتظر بود و دید چه مقدار از وعده هاي وزیر نفت در جریان سفر به این استان نفت خیز، در سال هاي آینده محقق خواهد

شد.



محصولات استراتژیک خاص؛بعد دیگري از گردشگري

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/07/05

گروه فرهنگی: اکنون کرونا و یا دیر شروع کردن
واکسیناسیون و همچنین سردرگمی فعالان گردشگري، این
حوره زا در یک آمپاس عمیق فروبرده است.گردشگري
مجموعه تعامل هایی است که در فرآیند جذب و
میهمانداري، بین توریست ها، سازمان هاي مسافرتی، دولت
هاي مبدا، دولت هاي میزبان و مردم محلی برقرار می شود.
به گزارش ایسنا، با توسعه فعالیت هاي گردشگري زمینه

براي ایجاد اشتغال فراهم می شود و این امر براي کشورهایی که با جمعیت جوان و متقاضی روبه رو هستند بسیار مفید است از هر

 
10 نفر گردشگر که وارد کشور میزبان می شود یک فرصت شغلی ایجاد می شود. 

اکنون اما کرونا وارد حوزه گردشگري شده و پایش را در گلیم گردشگري دراز کرده است؛ پایی که آنقدر دراز است که ماه ها درب
هتل ها را بسته و حوزه هاي جدید جذب گردشگر را به کلی از ما گرفته است؛ امري که اگر پیش از این به آن اندیشیده بودیم و یا راه
هایی چون تولید محتواي مناسب الکترونیکی را با آزمون و خطا سنجیده بودیم؛ شاید این چنین ما را سردرگرم نمی کرد. حال آنچه
مانده خستگی بیش از حد فعالان حوزه گردشگري و تورها و هتل داران است که نه تنها آنان را بیکار ساخته بلکه اکنون نمی دانند

 
چه کنند تا قریب 19 ماه عقب ماندگی کرونایی را جبران کنند. 

 
جاذبه هایی بکر اما ناشناخته 

رضا بهمنش، رئیس هیئت مدیره انجمن حرفه اي دفاتر گردشگري خراسان جنوبی به ایسنا گفت: خراسان جنوبی، سومین استان
بزرگ و پهناور کشور است که در نقطه به نقطه این استان جاذبه هاي طبیعی و میراث فرهنگی وجود دارد که در واقع اینها را می

 
توان به سه دسته تقسیم کرد. 

وي با بیان اینکه ما جاذبه هاي طبیعی ارزشمندي داریم همچون بیابان لوت که اولین جاذبه اي است که در کشور به ثبت جهانی
رسیده است، افزود: در حوزه میراث فرهنگی نیز بیش از هزار اثر در استان وجود دارند که به ثبت ملی رسیده و در سطح جهانی نیز

 
چهار اثر ثبت شده وجود دارد و در آستانه به ثبت رساندن دو اثر دیگر ( آسیاب ها و کاروانسراها ) هستیم. 

رئیس هیئت مدیره انجمن حرفه اي دفاتر گردشگري خراسان جنوبی با بیان اینکه کشور ایران بسیار زیباست و خراسان جنوبی یکی
از استان هاي پهناور ایران و خاستگاه جاذبه هاي فراوان میراث فرهنگی و میراث معنوي نیز است ، تصریح کرد: در میراث فرهنگی ما
داراي شاخصه هاي بزرگی در سطح کشور هستیم و قدمت آثار فرهنگی در این استان از هفت هزار سال پیش تا کنون ادامه داشته

 
است و با درایت و مدریت مدیران در استان در این حوزه این آثار ارزشمند به خوبی حفظ و مرمت شده است. 



بهمنش با بیان اینکه در خراسان جنوبی جاذبه هاي گردشگري بکر و شگفت انگیزي وجود دارد که هنوز شناخته نشده اند، افزود:
ارگ کلاه فرنگی یکی از بناهاي دوره قاجار است که در آن زمان عمارت و دارالحکومه شهر بوده است و از نظر معماري داراي معماري

 
منحصربفردي است. 

 
محصولات استراتژیک خاص؛ بعد دیگري از گردشگري 

وي اظهار کرد: در کنار میراث فرهنگی و جاذبه هاي طبیعی، یک سري محصولات استراتژیک خاص را دارا هستیم که این محصولات

 
شامل ؛ زعفران ، زرشک، عناب و گل نرگس بوده که خاستگاه اصلی زعفران ، زرشک و عناب، خراسان جنوبی است. 

رئیس هیئت مدیره انجمن حرفه اي دفاتر گردشگري خراسان جنوبی با بیان اینکه مزارع کشت زرشک همچون دریایی سرخ و بسیار
زیبا هستند و روستاي افین خاستگاه اصلی کشت زرشک در این استان است، تصریح کرد: بهترین فصل سفر به استان زیباي خراسان
جنوبی می تواند از شروع شهریور تا اواخر آبان باشد چرا که هوا کم کم رو به خنکی می رود و براي گردشگري و کویرنوردي مناسب

 
است و زرشک و زعفران نیز در این فصل از سال برداشت شده و مناظر بسیاري چشم نوازي را رسم می کند. 

 
حمایت لازم در حوزه پروازها صورت نمی گیرد 

بهمنش ادامه داد: گردشگري در اقتصاد غیر نفتی از اهمیت بالایی برخوردار است همانطور که مقام معظم رهبري نیز تایید کرده اند
گردشگري و صنایع از این قبیل می توانند راه خوبی براي برون رفت از مشکلات کشور در مباحث اقتصادي باشند که امیدواریم پس از

 
کرونا شاهد توسعه این صنعت باشیم. 

وي با بیان اینکه حمایت لازم در حوزه پروازها صورت نمی گیرد، گفت: براي معرفی توانمندي هاي فرهنگی، جاذبه هاي گردشگري و
جذب توریست باید بیش از این فعال باشیم و توسعه حمل و نقل هوایی می تواند ما را در معرفی این توانمندي ها بسیار کمک کند؛

 
در بخش گردشگري شاهد دخالت هایی از دستگاه هایی هستیم که هیچ ارتباطی به آنها ندارد. 

 
پاي درد دل هتلداران بنشینید؛ شاید کمی بیاسایند 

سید محمد آذرکار، رئیس جامعه هتلداران خراسان جنوبی نیز با اشاره به ضربه بسیار کرونا به هتل ها، افزود: مسافران و گردشگران
اولین محکی که مردمان آن شهر را خواهند زد از رهگذر ویترین هتل ها و مراکز اقامتی است بنابراین باید نگاه ویژه اي به این مهم

 
وجود داشته باشد. 

وي با بیان اینکه در حوزه اسکان و اقامت گردشگران دستگاه هاي اجرایی مأمورسراها و مهمان سراهایی دارند که گاه خدماتی با
کیفیت مطلوب به گردشگران ارائه نمی دهد، گفت: هتل ها با 50 درصد هزینه تمام شده براي دستگاه هاي اجرایی آمادگی ارائه
خدمات به مراتب باکیفیت تر را داریم.وي خواستار معرفی بیشتر و شایسته استان در سطح کشور شد و افزود: باید مسیر ورود

 
گردشگران به خراسان جنوبی تسهیل شود در حالی که اکنون ممکن است کار شخصی صورت نگیرد. 

آذرکار بیان کرد: در حوزه گردشگري یکی از مؤلفه هاي مهم سهولت سفر و دسترسی به راه ها چه زمینی، هوایی و ریلی است که
خراسان جنوبی در این زمینه یا کم بهره و یا بی بهره است.وي یادآور شد: در دوران کرونا دولت باید آسیب به جامعه هتل داري را به
گونه اي جبران کند؛ آسیبی که شاید تا سال ها هتل ها را به سودآوري نرساند که ارتباط با فعالان هتل داري و شنیدن مشکلات آنان

 
می تواند بسیاري از مسائل را حل کند. 



 
پیچ و خم بروکراسی اداري براي اخذ مجوزها 

مسعود کرباسچی، مدیرعامل کمپ گردشگري کویر نوردي دهسلم نهبندان نیز به ایسنا گفت: بروکراسی اداري براي اخذ مجوز در
بخش گردشگري بسیار زیاد است به گونه اي که براي احداث یک واحد گردشگري باید 14 استعلام از دستگاه هاي اجرایی اخذ کنیم

 
که این امر تعداد زیادي از سرمایه گذاران را بی رغبت کرده است. 

وي بیان کرد: باید کمی از سخت گیري هاي اداري کاست چراکه رونق گردشگري با دید باز و تفکر چالشی و گاهی ریسک پذیر

 
ممکن است. 

 
از لاك ناشناختگی بیرون آییم 

احمد کاشانی، یک فعال گردشگري نیز گفت: در رونق پروازها ورود شرکت هاي مختلف می تواند بسیار تاثیرگذار باشد؛ در حالی که
گاهی در خراسان جنوبی این امر دیده نمی شود.وي با بیان اینکه اتاق فکرهایی که در زمینه گردشگري شکل گرفته قابل تحسین

 
است، افزود: باید از لاك ناشناختگی بیرون آمده و در عرصه ملی و بین المللی ورود پیدا کنیم. 

این فعال گردشگري با تاکید بر هم افزایی مجموعه گردشگري استان با هدف معرفی پتانسیل ها، اظهار کرد: به طور مثال روستاي
دهسلم قابلیت هاي گردشگري بسیاري دارد؛ آورده هاي کویر لوت را باید به گردشگر معرفی کنیم و گرم ترین نقطه زمین در بیابان
لوت است در حالی که هنوز این امر را نشناسانده ایم.رئیس انجمن گردشگري پایدار گفت: فعالان گردشگري به تنهایی نمی توانند

 
باعث تحول و بازدهی ثروت شوند در حالی که در این حوزه دست تنها بوده و کسی کمک دستشان نیست. 

 
راه هاي جدید کشف کنیم 

وي بیان کرد: دانش آموختگان گردشگري که به صورت آکادمیک گردشگري را می آموزند و یا در دوره ها اصول را فرامی گیرند، گاها
از نبود شغل رنج می برند و فعالان حوزه گردشگري نیز از اینکه نمی توانند خوب کار کرده و خوب گردشگري کنند شکایت
دارند.رئیس انجمن گردشگري پایدار با بیان اینکه عموم مردم جامعه تاریخ را فراموش کرده و گاهی فعالان گردشگري و یا راهنمایان
تور تاریخچه یک روستا را نمی دانند و این بسیار بد است، تصریح کرد: وقتی دانش و آگاهی وجود داشته باشد گردشگر نیز بهتر جذب

 
مناطق بکر می شود. 

رئیس انجمن گردشگري پایدار با بیان اینکه ادامه داد: باید ببینیم در شرایط کرونا چگونه برخورد کنیم و این امر ما را نجات خواهد
داد تا به بخش هاي جدیدي ورود پیدا کنیم تا ارزآوري گردشگري پایان نیابد و حتی می توان در حوزه هاي الکترونیک ورود پیدا
کنیم.کمی دید باز داشته باشیم؛ خط بردن صرف از قانون ها در حوزه اي مانند گردشگري که باید هر روز مسیرهاي تازه اي براي

جذابیت در آن خلق کرد؛ کار درستی به نظر نمی رسد.



توسعه زیرساخت هاي فرهنگی ـ آموزشی نایسر باید در دستور کار قرار گیرد

منبع: کرد پرسشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/07/05

سرویس کردستان - رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در مجلس شوراي اسلامی گفت: پروژه توسعه عمرانی نایسر با
اولویت تکمیل زیرساخت هاي فرهنگی ـ آموزشی در دستور کار باشد.

سرویس کردستان - رئیس مجمع نمایندگان استان
کردستان در مجلس شوراي اسلامی گفت: پروژه توسعه
عمرانی نایسر با اولویت تکمیل زیرساخت هاي فرهنگی ـ

 
آموزشی در دستور کار باشد. 

به گزارش کرد پرس, محسن فتحی در مراسم اختتامیه
رویداد خلاقیت ذهنی دانش آموزان ابتدایی نایسر, گفت:
برگزاري کلاس هاي حضوري در مدارس باید رعایت کامل
پروتکل هاي بهداشتی انجام شود و مدیران مدارس با
اولویت استفاده از مربیان پرورشی و بهداشتی، باید تمامی

 
الزامات بهداشتی را در مدارس رعایت کنند. 

وي با تاکید بر اینکه سلامت دانش آموزان، اولیا و معلمان نباید به مخاطره بیافتد، اظهار کرد: حفظ سلامتی تمامی مردم و دانش
آموزان اولویت اصلی ما و مسئولان است و در این شرایط برنامه محوري و آمادگی بر اساس شرایط مختلف براي بازگشایی مدارس

 
ضرورتی انکار ناپذیر در راستاي پیشگیري از شیوع ویروس کرونا در مدارس خواهد بود. 

رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان با اشاره به پیگیري هاي صورت گرفته براي تخصیص اعتبار جهشی براي توسعه نایسر، افزود:
با حمایت دفتر مقام معظم رهبري اعتبار لازم براي رفع چالش هاي عمرانی نایسر تخصیص یافته و با همکاري دستگاه هاي اجرایی

 
استان در حال انجام است. 

فتحی ادامه داد: بر اساس وعده اي که به مردم نایسر داده شد، رایزنی ها و پیگیري هاي مستمري در خصوص جذب منابع مالی براي
رفع کمبودهاي عمرانی نایسر انجام گرفت و با دیدگاه مثبت دفتر رهبري و وزارت کشور، شاهد همگرایی مناسبی در این خصوص

 
هستیم. 

وي با اشاره به اینکه مردم نایسر لایق بهترین امکانات شهري هستند، یادآور شد: نبود بیمارستان، کمبود فضاي آموزشی، نبود فضاي
ورزشی و خلا بزرگ در حوزه فرهنگ از سایر مشکلات نایسر است که لازم است با همدلی مدیران شاهد کار بزرگی در این حوزه

 
باشیم. 

رئیس مجمع نمایندگان استان کردستان در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: پروژه توسعه عمرانی نایسر با اولویت تکمیل زیرساخت



 
هاي فرهنگی ـ آموزشی در دستور کار باشد. 

فتحی بر حمایت از برنامه هاي فرهنگی سراي کارآفرینی اجتماعی نایسر در راستاي توانمندسازي کودکان و نوجوانان این منطقه
تاکید کرد و گفت: ضعف فعالیت هاي فرهنگی ـ اجتماعی در نایسر مشهود است و باید با استفاده از ظرفیت نهادهاي مردمی و

حمایت دولت به این مهم ورودي جدي داشت.



بیش از 20 استارتاپ گردشگري از ایران به اکسپوي 2020 دبی اعزام می شوند

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/07/05

اعضاي بیش از 20 استارتاپ گردشگري براي ارائه نوآوري هایشان در ایام برگزاري اکسپوي دبی از ایران به این شهر اعزام می
شوند.

به گزارش جام جم آنلاین، حامد دستفروشان، دبیر
تخصصی دبیرخانه جشنواره هاي سه گانه گردشگري ضمن
اعلام این خبر گفت: «در ایام برپایی اکسپوي 2020 دبی
سه جشنواره در حوزه نوآوري برگزار و منتخبان این
جشنواره ها براي ارائه نوآوري هاي شان به اکسپو اعزام می
شوند و آنجا در قالب استیج محصول و خدمات شان را ارائه

 
می دهند.» 

وي نوآوري در خدمات هتل ها، آژانس هاي مسافرتی و
استارتاپ هاي گردشگري را موضوع این سه جشنواره

خواند و توضیح داد: «جنبه هاي مختلف خدمات هتل ها و آژآنس هاي مسافرتی، شامل خدمات به کارکنان و مشتریان مورد بررسی

 
قرار می گیرد. جشنواره استارتاپ هاي گردشگري نیز در بخش ایده هاي استارتاپی و استارتاپ هاي در حال فعالیت برگزار می شود.» 

دستفروشان با تاکید بر این نکته که ایده ها را از جنبه نوآورانه بودن، قابل اجرا بودن، اقتصادي بودن و درآمدزا بودن مورد بررسی قرار
می دهیم اظهار داشت: «همچنین در بخش استارتاپ هاي درحال فعالیت این موضوع اهمیت دارد که استارتاپ تا چه اندازه قابل

 
سرمایه گذاري است. نوآورانه بودن ایده محوري نیز مورد توجه قرار می گیرد.» 

به گفته این مدیر حوزه گردشگري در غربالگري اولیه تعدادي از استارتاپ ها و هتل ها و آژانس هاي مسافرتی انتخاب و براي ارائه

 
نوآوري هایشان به اکسپو اعزام می شوند. مرحله دوم شامل امتیازدهی به گروه هاي اعزامی است. 

وي ماموریت دبیرخانه تخصصی جشنواره هاي گردشگري را فعالیت براي توسعه صعنت گردشگري خواند و تاکید کرد: «این بخش از
طرف وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري به مجموعه سرو بنیان ادبی(سبا) واگذار شده است. این مجموعه و چند نهاد

 
دیگر به نمایندگی از وزارتخانه گردشگري کار جشنواره ها را به پیش می برند.» 

دستفروشان درباره ضرورت برگزاري چنین جشنواره هایی توضیح داد: «اکسپو در حوزه نوآوري تعریف شده و هدفش استفاده از
فرصت هاي پیش رو با تفکر نوآورانه است. در بخشی از صنعت گردشگري ما خدمات به سبک سنتی دارد ارائه می شود. هر چقدر به
سمت نوآوري پیش برویم می توانیم مخاطب بیشتري را به سمت گردشگري جذب کنیم و این صنعت را توسعه دهیم. هدف ما این
است که نوآوري هاي داخلی در سطح بین المللی معرفی شوند و برند ملی ایران در حوزه گردشگري گسترش پیدا کند. جذب

 
گردشگرها و سرمایه گذاران خارجی می تواند از این مسیر محقق شود.» 



به گفته وي شعار جداگانه اي براي این جشنواره ها انتخاب نشده و قرار است جشنواره ها تابع شعار یکپارچه اي که براي ایران انتخاب

 
می شود باشند. 

دستفروشان استارتاپ ها را پیشران نوآوري و تحول در صنایع مختلف خواند و گفت: «مجموعه هایی که با ما همکاري دارند، به
صورت حرفه اي روي استارتاپ ها و کارآفرینی محتوا کار می کنند. هدف ما از برگزاري این جشنواره ها مقابله با سیاه نمایی هاست
که درباره ایران آنجام شده است. می خواهیم این نکته را جا بیندازیم که آنچه در سطح بین الملل درباره ایران تعریف شده با واقعیت
تفاوت دارد. امیدواریم کسب و کارهاي کوچکی که قابلیت رشد دارند، در این جشنواره شرکت و صنعت گردشگري را به یک صنعت

 
مولد تبدیل کنند.» 

این مدیر حوزه گردشگري از برگزاري مراسم افتتاحیه سه جشنواره بین سه هفته بعد از افتتاحیه اصلی اکسپو خبر داد و افزود:
«نفرات منتخب به ترتیب اعزام می شوند تا توانمندي هایشان را در استیج آنجا ارائه کنند. پیش بینی کردیم که نیروهاي بیش از 20
استارتاپ ایرانی به این اکسپو اعزام شوند. البته داریم رایزنی می کنیم این ظرفیت بیشتر شود. در حوزه هتل ها و آژانس ها هم پیش
بینی مان همین تعداد است. احتمالا داوري ها را تا بهمن ماه تکمیل و نتایجش را اعلام می کنیم. مراسم اختتامیه نیز همزمان با

 
اختتامیه اکسپو در فروردین ماه 1401 خواهد بود.» 

دبیر تخصصی دبیرخانه جشنواره هاي سه گانه گردشگري درباره نحوه پرداخت هزینه هاي اکسپو به شرکت کنندگان اظهار داشت:
«شرکت در اکسپو هزینه سنگینی دارد. بخشی از هزینه هاي بلیت پرواز و اقامت و ویزا را ما در قالب حمایت از استارتاپ ها پرداخت
می کنیم. اگر افرادي امکان حضور نداشته باشند، از طریق تکنولوژي وي آر به عنوان ارائه دهنده باشند. منتخبان و برندگان از حمایت

 
مادي براي توسعه کسب و کارشان بهره مند خواهند شد.» 

به گفته دستفروشان مهلت شرکت در این جشنواره تا پایان شهریورماه بوده که به دنبال تقاضاهاي زیاد به مدت یک ماه تمدید شده
است. همه استارتاپ هاي حوزه گردشگري، هتل ها و مراکز تفریحی و آژآنس هاي بند الف و بند ب می توانند در این جشنواره شرکت
کنند. استارت آپ هاي اعزام شونده به اکسپوي 2020 دبی همچنین می توانند از فضایی که دولت امارات متحده عربی براي گرفتن

 
اسپانسر در آن فضا فراهم کرده استفاده کنند. 

گفتنی است متقاضیان می توانند در سایت saba.co.com که متعلق به سروبنیان ادبی(سبا)، مجري پاویون ایرانگردي و جهانگردي
اکسپو2020دبی، است، فرم ها را به صورت آنلاین پر کنند. پس از آن از طرف جشنواره با آن ها تماس گرفته می شود و راهنمایی

 
شان می کنند تا فرم ها براساس استانداردهاي جهانی پر شود. 

ارائه یک استارتاپ براي جذب اسپانسر حتماً باید طبق استانداردهاي بین المللی باشد.



200 شرکت فعال در حوزه انرژي تجدیدپذیر در شوك توقف قراردادهاي

خرید تضمینی برق

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/07/05

هر چند که از ابتداي سال جاري نگرانی هایی در زمینه کسري گاز و به تبع آن کسري برق وجود داشته است، اخیرا از سوي
سازمان انرژي هاي تجدیدپذیر اعلام شده که قراردادهاي خرید تضمینی برق لغو شده است؛ این مساله 200 شرکت فعال در زمینه

 
سامانه هاي خورشیدي را دچار چالش کرده است. 

به گزارش آرمان اقتصادي، از روز چهارشنبه 31 شهریور ماه جاري، به صورت ناگهانی و بدون اطلاع قبلی، عقد قراردادهاي خرید
تضمینی برق نیروگاه هاي خورشیدي انشعابی (نیروگاه هاي خورشیدي کوچک مقیاس کمتر از 200 کیلووات) توسط شرکت هاي
توزیع برق سراسر کشور متوقف شد و متقاضیانی که براي عقد قرارداد خرید تضمینی برق به شرکت هاي توزیع مراجعه کرده اند با
این جمله روبرو شده اند که "از طرف سازمان انرژي هاي تجدیدپذیر و بهره وري انرژي (ساتبا) به شرکت هاي توزیع اعلام شده که

 
موقتا از عقد قرارداد خرید تضمینی خودداري کنند تا بررسی هایی انجام شود". 

این در حالی است که لغو قرار دادهاي خرید تضمینی برق هر چند که به صورت شفاهی اعلام شده ولی شرکت هاي فناور و
پیمانکاران فعال در عرصه انرژي هاي تجدید پذیر را با چالش مواجه کرده است. شرکت هایی که در تمامی آنها جوانان تحصیلکرده

 
حضور دارند که اکنون دچار سردرگمی شده و به شدت نگران وضعیت اشتغال خود هستند. 

به گفته متخصصان این حوزه، بهتر است ابتدا وزیر نیرو برنامه هاي جدید در عرصه انرژي هاي تجدید پذیر را اجرایی کند و در صورت
موفق بودن آنها، بدون آنکه قرار دادهاي خرید تضمینی برق را لغو کند، سرمایه گذاران به سمت بهترین برنامه ها هدایت خواهند شد.

این متخصصان معتقدند، زمستان در راه است و به زودي به دلیل کسري گاز، شاهد کسري برق در زمستان نیز خواهیم بود و وزارت

 
نیرو از این کسري برق فرصت سازي براي توسعه انرژي هاي تجدید پذیر کند. 

 
از بحران کسري برق فرصتی براي توسعه تجدیدپذیرها ساخته شود 

حمید رضا صالحی رئیس هیات مدیره انجمن ساتکا و نایب رئیس کمیسیون انرژي اتاق ایران در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه ما با
کمبود شدید برق مواجه هستیم و بیش از 10 هزار مگاوات کسري برق در سال جاري داشتیم، گفت: زمستان نیز در راه است و به
زودي به دلیل کسري گاز، شاهد کسري برق در زمستان نیز خواهیم بود. با توجه به این شرایط توسعه انرژي هاي تجدیدپذیر در
سایزهاي خانگی و تعداد بالا، سایز صنعتی روي سقف کارخانه ها و سایز نیروگاهی یکی از راه هاي ضروري براي توسعه تولید برق در

 
کشور خواهد بود و کشور ناگزیر می باید به این سمت حرکت کند. 

وي با اشاره به رویکرد مثبت وزیر نیرو در این زمینه با تاکید بر اینکه ما معتقدیم که وزیر نیرو می تواند از این بحران یک فرصت
بسازد و ما در بخش خصوصی در کنار ایشان خواهیم بود، اضافه کرد: این طور که ما شنیده ایم، توقف عقد قراردادهاي خرید تضمینی

 
به صورت شفاهی و موقت انجام شده است و روزهاي آینده حتما مرتفع می شود. 



صالحی خاطرنشان کرد: در صورتی که این شرایط ادامه یابد، ما در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي ایران و همچنین به

 
صورت مستقیم از دکتر محرابیان پیگیر موضوع خواهیم بود. 

 
شوك 200 شرکت سامانه هاي خورشیدي  

سید محمد جواد موسوي، عضو هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژي هاي تجدیدپذیر (ساتکا) نیز در
گفت وگو با ایسنا با تاکید بر اینکه حدود یک ماه قبل که دکتر محرابیان وزیر نیرو اعلام کرد که 10 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر
را در برنامه دارند، موج امیدي بین فعالین انرژي هاي تجدیدپذیر ایجاد شد، اظهار کرد: انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و

 
خدمات انرژي هاي تجدیدپذیر (ساتکا) و دیگر انجمن ها در حال بررسی پیشنهاداتی به وزیر نیرو بودند که این برنامه عملیاتی شود. 

وي خاطر نشان کرد: در حالی است که از چهارشنبه 31 شهریور ماه که شرکت هاي توزیع برق از عقد قراردادهاي خرید تضمینی
خودداري کردند، به یک باره فعالین تجدیدپذیر در شوك فرو رفتند. با توجه به اینکه این موضوع به صورت شفاهی از طرف ساتبا به
شرکت هاي توزیع برق اعلام شده است، ما احتمال می دهیم که این توقف به صورت اشتباهی روي داده و قرار نبوده قراردادها متوقف

 
شوند و در روزهاي آینده برطرف خواهد شد. 

موسوي به شکل گیري 200 شرکت فعال در حوزه سامانه هاي خورشیدي اشاره کرد و گفت: به دلیل سیاست خرید تضمینی برق به
صورت بلندمدت از سامانه هاي خورشیدي، بیش از 200 شرکت مهندسی، پیمانکار و تولیدکننده تجهیزات سامانه هاي خورشیدي در
استان هاي کشور شکل گرفته اند. در تمامی این شرکت ها جوانان تحصیلکرده حضور دارند که اکنون دچار سردرگمی شده و به

 
شدت نگران وضعیت اشتغال خود هستند. 

عضو هیات مدیره انجمن سازندگان و تامین کنندگان کالا و خدمات انرژي هاي تجدیدپذیر، یادآور شد: از دولت مردم و وزیر نیرو که
هدف 10 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر را اعلام کرده اند انتظار می رود که حامی شرکت ها کوچک و متوسط در این حوزه باشند

 
تا این شرکت ها بتوانند نیروگاه هاي تجدیدپذیر را در سراسر کشور احداث و بخشی از کمبود برق را نیز جبران کنند. 

وي خرید تضمینی برق خورشیدي براي قشر محروم و روستایی کشور بسیار موثر دانست و تاکید کرد: با لغو قراردادهاي خرید

 
تضمینی برق، قراردادهاي مددجویان کمیته امداد و بسیج مستضعفین نیز متوقف خواهند شد. 

 
مسیرهاي بهتر براي توسعه تجدیدپذیر آزمایش و اجرایی شود بعد تغییرات صورت گیرد 

محمود کریمی، عضو هیات مدیره انجمن ساتکا نیز در گفت وگو با ایسنا، خاطرنشان کرد: خرید تضمینی برق تجدیدپذیر تاکنون
موفق بوده و اجرایی شده، هر چند که کاستی هایی نیز داشته است از جمله مساله بودجه خرید تضمینی که آن هم با توجه به قانون

 
بودجه سال 1400 و اضافه شدن سوخت صرفه جویی شده به منابع خرید تضمینی، در حال اصلاح است. 

وي با بیان اینکه ما همگی اطمینان داریم که وزیر نیرو دید بسیار مثبتی نسبت به توسعه تجدیدپذیر دارد، ادامه داد: درخواست ما از
وزیر نیرو این است که اگر برنامه ها و مسیرهاي دیگري به غیر از خرید تضمینی برق براي توسعه تجدیدپذیر در کشور در دستور کار
دارد، ابتدا این برنامه هاي جدید تدوین و به صورت موازي با خرید تضمینی و به صورت پایلوت اجرا، تست و آزمایش شوند و در
صورتی که برنامه هاي موفقی باشند، خود به خود و بدون اینکه خرید تضمینی متوقف شود، سرمایه گذاران را به سمت خود جلب



 
خواهند کرد. 

کریمی اضافه کرد: اینکه خرید تضمینی به خصوص از نیروگاه هاي خورشیدي کوچک مقیاس انشعابی به صورت ناگهانی متوقف شود،
حتی اگر براي مدت زمان کوتاهی باشد، تصمیم درستی نبوده و شرکت هاي پیمانکار را در سراسر کشور دچار چالش هاي شدید کرده

 
است. 

به گفته وي، اگر نگرانی براي کسري بودجه خرید تضمینی برق وجود دارد، باید اذعان کرد که نیروگاه هاي خورشیدي انشعابی
کوچک مقیاس (کمتر از 200 کیلووات) سالانه به میزان 15 مگاوات در کشور احداث می شوند و بودجه لازم براي خرید تضمینی برق

 
از آنها بسیار ناچیز است و بنابراین توقف و تعلیق آن ضرورتی نداشته است. 

انتهاي پیام



فارس نگین گردشگري ایران زمین

منبع: میراث آریاشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/07/05

وجود مطهر سومین حرم اهل بیت (ع) شاه چراغ در شیراز
و صدها اثر فرهنگی تاریخی که 11 اثر آن همچون
مجموعه میراث جهانی تخت جمشید، پاسارگاد، مجموعه
باغ هاي ایرانی ارم و پاسارگاد و منظر ساسانی فارس به
ثبت جهانی رسیده اند و وجود شاعران نامی ایران زمین
سعدي شیرازي و خواجه حافظ شیرازي، این دیار را به

 
مقصد برتر گردشگري تبدیل کرده است. 

وجود 2 شهر جهانی صنایع دستی شیراز و منبت آباده و
شهر ملی دست بافته هاي داري فیروزآباد و داشتن آداب ورسوم گوناگون و گویش هاي مختلف فرصت هاي بی بدیلی را به استان

 
فارس داده است. 

 
از مهرماه سال گذشته تاکنون با اضافه شدن 48 فقره به تأسیسات گردشگري استان فارس تعداد آن به 991 فقره افزایش یافته است. 

و همچنین طی این مدت 401 تخت نیز اضافه شده که تعداد آن به 22082 تخت موجود اضافه شده است که براي 191 نفر نیز

 
اشتغال زایی فراهم شده است. 

با توجه به شیوع بیماري کرونا و خسارت هایی که به بخش گردشگري واردشده است طی مدت یک سال 379 واحد از تأسیسات

 
گردشگري استان فارس تسهیلات ناشی از بیماري کرونا را به مبلغ دویست و دوازده هزار و 162 میلیون ریال دریافت کرده اند. 

در طی مدت این یک سال بیش از 500 هزار نفر گردشگر داخلی و بیش از 8 هزار نفر گردشگري خارجی از اماکن گردشگري فارس

 
بازدید کرده اند که 19/4 درصد رشد در بازدید را نسبت به مشابه سال گذشته شاهد هستیم. 

 
17 واحد از واحدهاي گردشگري استان فارس امسال گواهی نامه استانداردسازي را دریافت کرده اند. 

 
همچنین 1998 فقره بازدید از تأسیسات و مؤسسات گردشگري استان به انجام رسیده است. 

در حوزه سرمایه گذاري از مهرماه سال 1399 تاکنون 159 موافقت اصولی با حجم سرمایه گذاري بیش از 20 هزار میلیارد ریال براي
مجتمع گردشگري عمومی، مرکز تفریحی و سرگرمی، اردوگاه گردشگري، اقامتگاه بوم گردي، اقامتگاه سنتی، تفرجگاه، سفره خانه
سنتی، محیط و پارك گردشگري روستایی عشایري، محوطه هاي گردشگري، مهمان پذیر، هتل و هتل آپارتمان صادرشده است که



 
تعداد 3018 نفر اشتغال پیش بینی شده این پروژه ها خواهد بود. 

تعداد مجوزهاي صادرشده در بخش گردشگري 23 فقره است که حجم سرمایه گذاري براي این پروژه ها بیش از 1600 میلیارد ریال

 
برآورد شده است و تعداد 353 نفر اشتغال پیش بینی شده براي این پروژه ها خواهد بود. 

در بخش پروژه هاي زیرساخت هاي گردشگري استان فارس 24 فقره پروژه استانی با حجم سرمایه گذاري بیش از 44 میلیارد ریال و
19 فقره پروژه ملی با حجم سرمایه گذاري 51 میلیارد ریال وجود دارد.



وزیر تعاون: تعاونی هاي مسکن تقویت می شوند/کمک به کم درآمدها براي

خانه دار شدن

منبع: سازه خبرشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/07/05

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان
هم برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد. به گزارش سازه خبر به نقل از مهر،

حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار (...)

وزیر تعاون گفت: با همکاري وزارت راه طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان هم

 
برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد و هم به خانه دار شدن مردم کمک کرد. 

به گزارش سازه خبر به نقل از مهر، حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت کار این
است که محور فعالیت هاي اقتصادي را تعاونی بگذاریم و به هر دلیل اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود. این مساله
فرصت بسیار خوبی را براي همه حوزه ها از جمله اشتغال ایجاد می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه هاي استارتاپی می

 
توانند در قالب تعاونی ها متشکل شوند و فعالیت خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن
شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون

 
مسکن جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم درآمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه

 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد.



کرونا، ارتباط اجتماعی ناشنوایان را کم کرده است

منبع: موجشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/07/05

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان گفت: شیوع کرونا و
ضرورت استفاده از ماسک، موجب کاهش حضور ناشنوایان
در جامعه و مانع برقراري ارتباط اجتماعی آنها با مردم شده

 
است. 

به گزارش خبرگزاري موج اصفهان، ولی االله نصر در نشست
خبري خود با اشاره به مناسبت هاي هفته ناشنویان،
روزجهانی نابینایان و روز سالمندان در ماه جاري اظهار
داشت: اگرچه اقدام هاي موثر شهرداري و شوراي شهر در

سال هاي اخیر مسیر خوبی را طی نموده اما ناکافی است و براي برطرف کردن مشکلات، همراهی و همکاري بقیه دستگاه ها ضروري

 
است. 

وي با اشاره به مشکلات ناشنوایان و نابینایان در دوران کرونا گفت: عدم حضور در جامعه و ارتباط گیري با مردم یکی از بزرگترین

 
مشکلات ناشنوایان و نابینایان است؛ زیرا ماسک زدن، مانع لب خوانی و بخشی از ارتباط ناشنوایان را کمتر و قطع کرده است. 

مدیرکل بهزیستی استان اصفهان تصریح کرد: تهیه ماسک هایی با طلق شیشه اي، نتوانست مشکلات لب خوانی ناشنوایان را بر طرف

 
کند. 

این مقام مسئول همچنین درباره استخدام معلولان بهزیستی و قانون 3درصدي اشتغال آنها گفت: با توجه به استخدام هاي محدود

 
دولتی، انتظار ما براي حمایت از معلولان، پرداخت تسهیلات ویژه با سود 4 درصد به افراد داراي معلولیت و کارفرمایان است. 

به گزارش موج، نشست خبري بهزیستی استان اصفهان به مناسبت روز جهانی ناشنوایان به صورت برخط برگزار شد.



رسیدگی به دعاوي حقوقی و تجاري لرستان در محاکم ویژه

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/07/05

رییس کل دادگستري لرستان: دعاوي حقوقی و تجاري خارج از نوبت رسیدگی می شوند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکزلرستان، محمد رزم رئیس کل
دادگستري استان گفت: با ایجاد محاکم ویژه براي رسیدگی به
دعاوي و جرائم حقوقی و تجاري این دعاوي خارج از نوبت رسیدگی

 
خواهند شد. 

به گفته رئیس کل دادگستري لرستان مشکلات اجرایی و فنی سر

 
راه تولید در استان خارج از محکمه براي رفع مشکلات رسیدگی و برطرف خواهد شد. 

محمد رزم افزود: با تدابیر و راهکار هاي مختلف درصدد جلوگیري از تعطیلی واحد هاي تولیدي و رفع موانع آن ها براي افزایش

 
اشتغال هستیم. 

رییس کل دادگستري لرستان عنوان کرد: مهمترین ابزار صدور راي در محاکم قضایی توسط قضات، قانون و پس از آرا وحدت رویه و

 
سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغی از سوي مقام معظم رهبري است و همه قضات ما این موضوعات را رعایت می کنند. 

رزم با غیر قانونی خواندن سود بالاي تسهیلات بانکی و شرعی نبودن آن اضافه کرد: محاکم قضایی سود مرکب و جریمه در جریمه را

 
نخواهند پذیرفت. 

وي تصریح کرد: در اعطاي تسهیلات به طرح هاي تولیدي و اشتغالزا سند ملک طرح مورد نظر باید پذیرفته شود و در غیر این صورت
عملکرد بانک ها تخلف از قانون محسوب شده و قابل پیگرد است



جشنواره شیخ بهایی بین المللی برگزار می شود

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/07/05

طرح بین المللی سازي جشنواره شیخ بهایی با همکاري یونسکو در اصفهان (آیریس) اجرا می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز اصفهان؛ رییس
شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان گفت: با برگزاري بین
المللی این جشنواره علمی در جلسه شوراي حکام مرکز
منطقه اي توسعه پارك ها و مراکز رشد علم و فناوري

 
یونسکو در اصفهان (آیریس در آبان ماه موافقت شد. 

جعفر قیصري رئیس افزود: شانزدهمین جشنواره فن
آفرینی شیخ بهایی 26 و 27 آبان امسال در اصفهان و با
هدف معرفی برترین فن آفرینان و طراحان کسب و کار در
شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان با حمایت معاونت علمی
و فناوري ریاست جمهوري و وزارت علوم، تحقیقات و

 
فناوري برگزار می شود. 

وي با بیان اینکه دهمین نشست شوراي حکام مرکز منطقه اي توسعه پارك ها و مراکز رشد علم و فناوري یونسکو در اصفهان
(آیریس)، دیروز در فضاي مجازي و با حضور تمام اعضا از کشور هاي چین، کره جنوبی، مالزي، پاکستان، فرانسه و ایران برگزار شد،
گفت: یکی از برنامه هاي پیشنهادي در این جلسه، بین المللی سازي جشنواره شیخ بهایی بود که مقرر شد این کار امسال و براي

 
نخستین بار با همکاري کشور هاي عضو آیریس اجرا شود. 

رییس شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان ابراز امیدواري کرد بخش بین المللی جشنواره فن آفرینی شیخ بهایی در سال هاي آینده

 
توسعه یابد و کشور هاي بیشتري در آن شرکت کنند. 

مرکز منطقه اي توسعه مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري یونسکو (IRIS) از سال 1388 در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان

 
مستقر شده است. 

این شهرك با سه پارك علم و فناوري، هشت مرکز رشد فناوري، پنج مرکز نوآوري و شکوفایی و مرکز علم و فناوري کودکان و

 
نوجوانان در شمال شهر اصفهان واقع است. 

در این شهرك علمی و تحقیقاتی حدود 600 شرکت دانش بنیان و فناور مستقر بوده و براي بیش از هفت هزار و 500 نیروي انسانی
خلاق و نوآور اشتغال ایجاد کرده است.



پاداش تولید به چه کارگرانی تعلق می گیرد؟

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/07/05

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی گفت: زمانی که کارگاه به نقطه سود برسد بر اساس توافق پاداش تولید به کارگران
داده می شود.

سرویس جامعه جوان آنلاین: اکبر قربانی کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی در برنامه کارگر ایرانی درباره اعتراض به راي
اداره کار گفت: وقتی کارگر از کارفرما شکایت و اداره ي کار راي صادر می کند دو طرف 15 روز فرصت دارند که به این راي اعتراض

 
کنند. 

وي بیان کرد:اگر کارفرما و یا کارگر نسبت به راي صادره ظرف 15 روزه کاري اعتراض کنند این اعتراض وارد است و در هیات بررسی

 
می شود ورود دادخواست مجدد مشروط بر این است که در بازه ي زمانی تعریف شده انجام شود. 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی درباره ي تسویه سنوات با قرارداد موقت بیان کرد: یکی از مباحثی که مطرح شد این بود که
راي هیات عمومی دیوان عدالت اداري بر این بود که سنواتی که قبلا به کارگران قراردادي پرداخت شده است با استناد به ماده 31

 
قانون کار علی الحساب محسوب شود، ولی ظاهرا کارفرمایان به این مسئله اعتراض کردند. 

قربانی با بیان این که سنوات علی الحساب فقط براي قرارداد هاي یک ساله و بیش تر است تصریح کرد: موضوعی که اتفاق افتاده این
است که اگر کارگري در یک مجموعه اي قراردادش یک سال و بیش تر باشد در آن صورت سنوات علی الحساب محسوب می شود در

 
غیر این صورت نحوه محاسبه ي سنوات همان سالی است که محاسبه شده و علی الحساب محسوب نخواهد شد. 

کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی اظهار کرد: پاداش تولید به استناد ماده 47 قانون کار یک بحث کاملا قانونی است و طرفین

 
قرارداد می تواند کارگر و کارفرما یا نماینده ي آن ها باشد. 

ماده 47 قانون کار چه می گوید: به منظور ایجاد انگیزه براي تولید بیش تر، کیفیت بهتر، تقلیل ضایعات و افزایش علاقه مندي و بالا
بردن سطح درآمد کارگران طرفین قرارداد دریافت و پرداخت افزایش تولید را مطابق که به تصویب وزیر کار و امور اجتماعی تعیین

 
می شود منعقد می نمایند. 

قربانی بیان با اشاره به قانون 47 قانون کار بیان کرد: استناد ماده 47 قانون کار بر این است که براي ایجاد انگیزه در کارگر و همچنین
بالا بردن کیفیت محصولات تولیدي که همه ي کارفرمایان به دنبال آن هستند پاداش تولید پرداخت شود، چون که ما یک سري

 
هزینه ي ثابت و متغیر تولید داریم و هر چقدر کارفرما بتواند میزان تولیدات را افزایش دهد به همان اندازه سودش بیش تر می شود. 

وي افزود: در یک کارخانه یا شرکت یک نقطه سر به سر را براي تولید انتخاب می کنند مثلا 100 واحد تولید کنند می شود نقطه سر
به سر در آن نقطه کارفرما به جایی می رسد که دیگر زیان نیست و سودي هم نیست بعد از آن نقطه می شود سود حالا کارفرما ها با
کارگران یا نمایندگان آن ها قرارداد می بندند که اگر به نقطه سود رسیدند یک درصدي بر اساس توافق بین طرفین به کارگران آن

مجموعه داده می شود. 



کارشناس روابط کار و تامین اجتماعی با بیان این که در هیچ جا از قانون کارفرما را به بستن قرارداد طولانی مدت با کارگري که
سابقه کاري بالایی دارد اجبار نکرده است گفت: مدتی تشکل هاي کارگري دنبال این مسئله بودند که کارگرانی که بیش از 10 سال

 
در یک مجموعه اي کار می کنند قرارداد آن ها دائمی یا بلند مدت شود، ولی این موضوع محقق نشد. 

 
بازنشستگی پدر به فرزندان ذکور تعلق می گیرد؟ 

قربانی درباره تعلق حقوق بازنشستگی پدر به پسر تصریح کرد: نکته اساسی این است که حقوق بازنشستگی به فرزندان ذکور تعلق
نمی گیرد فقط در دو حالت خاص فرزند پسر می تواند مستمري پدر را دریافت کند حالت اول این است که به سن قانونی نرسیده

 
باشند و یا اشتغال به تحصیل داشته باشند در غیر این صورت به هیچ وجه حقوق بازنشستگی پدر به پسر تعلق نمی گیرد. 

وي افزود: شرط دوم این است که بر اساس نظر کمیسیون پزشکی سازمان تامین اجتماعی فرزند پسر از کار افتاده باشد و توان کار

 
کردن نداشته باشد در این حالت هم مستمري پدر به پسر تعلق می گیرد. 

 
چه کسانی می توانند بیمه بیکاري دریافت کنند؟ 

دبیر اجرایی خانه کارگر غرب تهران درباره این که کارفرما می تواند با ادعاي ترك کار کارگر مقرري بیکاري او را قطع کند ادامه داد:
کارفرمایان هیچ دخل و تصرفی در صندوق بیمه بیکاري ندارند مرجع تشخیص این که فرد مستحق دریافت مستمري بیمه بیکاري

 
هست یا نیست مراجع حل اختلاف اداره کار است. 

قربانی گفت: بر اساس تفاهم نامه اي که بین سازمان تامین اجتماعی و وزارت کار منعقد شده است مبنی بر این که اگر فرد پایان

 
قرارداد باشد و نامه ي عدم نیاز هم از کارفرما دریافت کند می تواند درخواست بیمه بیکاري دهد. 

وي افزود: کارفرما به هیچ وجه نمی تواند دخل و تصرفی در موضوع بیمه بیکاري داشته باشد چرا که تشخیص این موضوع که فرد
خودش استعفا داده است و رفته یا این که بیکار شده تنها با مراجع حل اختلاف است.



تلاش شیائومی براي کسب رتبه اول در تولید گوشی هوشمند

منبع: قم پرسشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/07/05

به گزارش خبرنگار حوزه اخبار داغ گروه فضاي مجازي باشگاه خبرنگاران جوان، gizchina؛ شیائومی، در بازار گوشی هاي
هوشمند بسیار خوب عمل کرده و در بسیاري از بازار هاي جهان همچون چین رتبه اول را کسب کرده است. به گفته مدیر

عامل...

به گزارش خبرنگار حوزه اخبار داغ گروه فضاي مجازي باشگاه خبرنگاران جوان، gizchina؛ شیائومی، در بازار گوشی هاي
هوشمند بسیار خوب عمل کرده و در بسیاري از بازار هاي جهان همچون چین رتبه اول را کسب کرده است. به گفته مدیر عامل
شیائومی، لی جون، این شرکت اطمینان دارد که یک هدف بزرگ را تعیین می کند. او گفت:" هدف شرکت ما تبدیل شدن به
بزرگترین تولید کننده تلفن همراه در جهان است. علاوه بر این، لی جون گفت که همه باید صبور باشند، زیرا همیشه در کارآفرینی و

 
نوآوري مشکلاتی، وجود دارد. 

لی جون بر این باور بوده که تولید گوشی هاي هوشمند هنوز استراتژي "اقیانوس آبی" است. در حال حاضر، 75 درصد از شرکت هاي
Yizhuang سراسر چین به نوعی گوشی هاي هوشمند تولید می کنند.همچنین، اولین فاز طراحی از کارخانه هوشمند شیائومی در

 
نیز آغاز شده است. 

در پایان جولاي امسال، بنیانگذار، رئیس و مدیر عامل شیائومی، اظهار داشت: که محموله هاي تلفن همراه شیائومی براي اولین بار از
اپل پیشی گرفته و به رتبه دوم جهان رسید که این نتیجه کار سخت "کارگران و کارمندان" جهانی شیائومی است. در آن زمان، لی
جون ادعا می کرد که حریفش بسیار قدرتمند است و وظیفه اش حفظ جایگاه دوم بود. اما به نظر می رسد جایگاه خود را از دست

 
داده است. 

 
شیائومی 

شایان ذکر است، شیائومی نمی تواند از سرمایه گذاري جدي در تبلیغات و بازاریابی جلوگیري کند. باید بودجه را براي اهداف تبلیغاتی
و ایجاد تصویر مثبت افزایش دهد. بدیهی است که این شرکت باید داراي صلاحیت باشد و سیاست قیمت گذاري متعادل خود را حفظ
کند. علاوه بر این، به نوآوري هاي واقعی و توسعه فناوري هاي جدید نیاز خواهد داشت. این شرکت همچنین باید کیفیت محصولات و

 
نرم افزار هاي خود را ارتقا دهد. 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 

آپلود عکس



ایمان و پیروي از ولایت نیروي محرکه رزمندگان در جنگ تحمیلی/دفاع

مقدس؛ آغازگر تلاش جبهه مقاومت براي نابودي استکبار جهانی بود

منبع: داناشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/07/05

کارشناس مسائل سیاسی سیستان و بلوچستان با تاکید بر اینکه ایمان و پیروي از ولایت نیروي محرکه رزمندگان در جنگ
تحمیلی بود، دفاع مقدس را آغازگر تلاش جبهه مقاومت براي نابودي استکبار جهانی دانستند.

کارشناس مسائل سیاسی سیستان و بلوچستان با تاکید بر
اینکه ایمان و پیروي از ولایت نیروي محرکه رزمندگان در
جنگ تحمیلی بود، دفاع مقدس را آغازگر تلاش جبهه

 
مقاومت براي نابودي استکبار جهانی دانستند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ محمد جواد سجاي،
کارشناس مسائل سیاسی در گفت و گو با خبرنگار
عصرهامون، بیان کرد: هفته دفاع مقدس یکی از بهترین
دوره هاي نظام مقدس است و ما امروز بعد از گذشت
چندین سال اثرات و ثمرات آن رشادت ها و جان فشانی ها

 
را مشاهده می کنیم. 

وي افزود: در دوران دفاع مقدس ملت ایران از شوق و ذوق و شورحسینی و عاشورایی برخوردار بودند و حتی با شروع هفته دفاع

 
مقدس ترس و هراس در دل دشمنان نظامی اسلامی افکنده می شود. 

 
وي عنوان کرد: ایران کشوري مقتدر و با عزت بوده و پیشرفت و تکنولوژي هر روزه نیروهاي مسلح و نخبگان را شاهد هستیم. 

وي خاطرنشان کرد: سربازان دفاع مقدس با نثار خون خود و ایثار، حیات تازه اي به ارزش هاي اسلامی بخشیدند و این ارزش ها

 
همواره باید حفظ شود. 

سجادي عنوان کرد: جهان غرب با سلاح هاي پیشرفته و شیمیایی علیه رزمندگان هشت سال دفاع مقدس ایران اسلامی، ننگ ابدي را

 
بر پیشانی لیبرال دموکراسی غرب براي همیشه حک کرده است. 

وي گفت: اکنون با گذشت چندین سال از دفاع مقدس، وظیفه نسل جوان در مقابل خون شهدا و حفظ ارزش هاي اسلامی و معنوي

 
این سال ها، سنگین تر شده است. 

وي بیان کرد: فرهنگ شهادت و ایثار، رمز اصلی پیروزي رزمندگان اسلام بود که براي انتقال این فرهنگ ، مسئولین ذیربط باید

 
کارهاي جدي تري انجام دهند. 

این کارشناس مسائل سیاسی خاطرنشان کرد: ایران قوي درس بزرگ دفاع مقدس بوده و آشکارا ثابت کرد احساس ضعف، دشمن را به



دست اندازي و زیاده خواهی تشویق می کند و قدرت عامل بازدارنده است و درسی که در هر زمان و در هر موضوع دیگري نیز اگر

 
تکرار شود نتیجه همان خواهد بود. 

 
دفاع مقدس؛ معجزه انقلاب براي شرکت ابرقدرت هاي زمان 

جواد سرگلزائی؛ کارشناس امور سیاسی در گفت و گو با خبرنگار ما؛ با اشاره به تفاوت هاي منازعات و جنگ هاي کشور ما در تاریخ
معاصر بعد از روي کار آمدن قاجار با جنگ تحمیلی هشت ساله عراق علیه ایران و دفاع مقدس بیان کرد: پررنگ تر شدن نقش

 
اعتقادات در دفاع از کیان ایران اسلامی است. 

وي افزود: این وجه تمایز توانست جایگاه ویژه اي براي دوران دفاع مقدس در تاریخ سرزمین ایران رقم بزند براي اولین بار در این
دوران دفاع عقیدتی با ورود علماي دین و رهبري توسط آنان به صورت کامل شکل گرفت جنگی که به آن حالت جهاد دفاعی داده

 
شد. 

این کارشناس سیاسی تصریح کرد: جنگ تحمیلی عراق بعد از انقلاب اسلامی با اذن ولی فقیه همراه بود و بدین ترتیب ماهیتی

 
مقدس پیدا کرد. 

وي ادامه داد: این قداست، زمینه بروز و ظهور حماسه ها، پایمردي ها و رشادت هاي زیادي از سوي رزمندگان اسلام شد که آن را در

 
تاریخ کشور عزیزمان در جایگاه رفیع قرار داد که امروزه نیز می توان اثرات آن را بعد از دهه ها نیز احساس کرد و به آن بالید. 

سرگلزائی اذعان کرد: علیرغم همه پشتیبانی ها از رژیم بعث عراق توسط دولت هاي خارجی، رزمندگان ما توانستند با توجه به ماهیت
مقدس دفاع و جهاد دفاعی و توکل بر خداي متعال با ایمانی قوي و رهنمودهاي ولی فقیه اتفاقات حیرت انگیزي را در عرصه دفاع از

 
سرزمین اسلامی رقم بزند که مطمئناً بدون داشتن باور قلبی به عنصر شهادت، ایثار و از خود گذشتگی امکان ناپذیر بود. 

وي گفت: این 2 عنصري که در مقابل آن همه تجهیزات و حمایت هاي مختلف دولت هاي خارجی از عراق براي جبهه دشمن چیزي

 
جز حیرت و استیصال به ارمغان نیاورد. 

وي افزود: این ایثارها و از جان گذشتگی هاي رزمندگان، براي حفظ آرمان هاي جامعه اسلامی مطمئناً وظیفه سنگینی را بر عهده

 
تک تک ما به ویژه مسئولین قرار می دهد چرا که آنها از خود گذشتن تا ما با آرامش و در امنیت باشیم. 

استاد دانشگاه چابهار یادآورشد: کمترین توجه به آن همه ایثار می تواند فراهم کردن زمینه ها و بسترهاي لازم براي گام نهادن در راه

 
آن عزیزان از طرف ما و مسئولینی باشد که عزت و سربلندي امروزمان را مدیون شهدا و جانبازان هستیم. 

وي ادامه داد: حفظ این عزت و اقتدار در جامعه ما که با انواع و اقسام حملات فرهنگی و شگردهاي تبلیغاتی جهت تخریب سر

 
منشأهاي اقتدار ما از سوي جهان غرب مواجه است بسیار حائز اهمیت می باشد. 

وي گفت: اگر ما بتوانیم ارزش هاي حاکم در دوران دفاع مقدس و جو و فضاي آن دوران را در جامعه خود ترویج و معرفی کنیم
مطمئناً نسل امروز جامعه ما پذیراي واقعیت هاي دفاع مقدس خواهد بود و دست پري براي آنها در مقابل استحاله غرب و فرهنگ

 
غربی به ارمغان خواهد آورد. 



سرگلزائی با بیان اینکه دفاع مقدس با ترویج روحیه ایثار و شهادت و مبارزه با استکبار جهانی توانست به الگوي بی مثالی براي شکل
گیري جبهه هاي مقاومت در مقابل استکبار شود اظهار کرد: اتکا به نیروي ایمان و خودباوري که نمود آن در دوران هشت ساله جنگ

 
تحمیلی به دفعات قابل مشاهده بوده و هست تاثیر بسزایی را در نهضت هاي مقاومت اسلامی منطقه خاورمیانه بر جا گذاشت. 

وي افزود: در سالهاي پایانی جنگ که با توجه به اتفاقاتی که در صحنه نبرد و اوضاع داخلی و بین المللی از جمله شرایط نابسامان
اقتصادي کشور و ورود آمریکا به جنگ علیه ایران مواجه شدیم حمایت از گروهک هاي منافق و ضد انقلاب نیز در دستور کار جبهه

 
استکبار براي ضربه زدن به نظام اسلامی ایران قرار گرفت. 

وي خاطرنشان کرد: تحلیل نادرست جبهه استکبار از واقعیات اوضاع داخلی ایران در کنار ماهیت دفاع عقیدتی که دفاع کردن را به
امري مقدس تبدیل می کرد توانست برنامه ریزي هایشان را بر هم زند و آنها را گرفتار منجلاب هایی چون عملیات فروغ جاویدان

 
نماید. 

 
در دفاع مقدس انقلاب اسلامی به جهان صادر شد 

رضاخادمی در گفتگو با خبرنگار ما؛ با اشاره به فرارسیدن هفته دفاع مقدس، بیان کرد: با توجه به شرایط کشورمان که تازه انقلاب

 
اسلامی به پیروزي رسیده بود و برخی از فرمانده هان نظامی فرار کرده بودند ، صدام با خیال خام خود به کشورمان حمله کرد. 

این کارشناس مسائل سیاسی افزود: در این حمله ناجوانمردانه کشورها و دولت هاي غربی و عربی و حتی شوروي و کشورهاي بلوك

 
شرق از رژیم بعث عراق و صدام حمایت می کردند. 

وي تصریح کرد: کشورهاي عربی، غربی، آمریکا و حتی شوروي به صدام هواپیما و امکانات راداري و پدافندي می دادند و مدرنترین

 
وسایل و تجهیزات را در اختیارش می گذاشتند اما کشورمان در محاصره و تحریم بود. 

خادمی عنوان کرد: با حمله همه جانبه رژیم بعث عراق به کشورمان، از این سو بسیج مردمی و سپاه پاسداران که نهادي تازه تأسیس

 
بود، نیروهاي ارتش و حتی ژاندارمري مقابل آنان ایستادگی کردند. 

وي اضافه کرد: رزمندگان ما در دوران افتخارآمیز دفاع مقدس در بسیاري از عملیات ها با وجود کمبودها و کاستی ها از نظر تجهیزات

 
نظامی اما با روحیه ایثار و شهادتی که داشتند بر دشمن پیروز شدند که باعث تعجب جهانیان شد. 

این کارشناس مسائل سیاسی گفت: روحیه ایثار و شهادتی که در رزمندگان اسلام در آن هشت سال وجود داشت، یکی از دلایل اصلی

 
غلبه بر دشمن در دوران افتخارآمیز دفاع مقدس بود. 

خادمی در پایان خاطرنشان کرد: شهدا و ایثارگران با جاري ساختن خونشان این نهال نوپاي انقلاب اسلامی را اکنون به درختی تناور

 
مبدل ساخته اند که هیچ قدرتی توانایی نابودي آن را ندارد. 

 
روح ایثار و فرهنگ شهادت عامل بقاء استقلال کشور 



مجتبی قزاق؛ کارشناس امور سیاسی در گفت و گو با خبرنگار ما، با اشاره به جایگاه رزمندگان در کشور بیان کرد: رشادت ها و
دلاورمردي هاي شهیدان دفاع مقدس، صفحاتی زرین را در تاریخ ایران بر جاي نهاد و به همین دلیل الگو قرار دادن آنها در میان

 
جوانان می تواند کشور را در برابر توطئه بدخواهان و دشمنان ایمن کند. 

وي افزود: ایران با موقعیت ویژه سیاسی، جغرافیایی و اقتصادي همواره کانون توجه قدرت هاي بزرگ جهان بوده است و افزایش قدرت

 
دفاعی در کنار دیپلماسی فعال، تنها راه بازدارندگی در برابر دشمنان به شمار می رود. 

وي ادامه داد: رزمندگان سلحشور ایران در هشت سال دفاع مقدس با وجود برخی نارسایی هاي تسلیحاتی و اطلاعاتی در مقایسه با
دشمن، با ایمان و اراده راسخ به مصاف دشمن رفتند و حماسه هایی جاودان آفریدند، شهدا، براي امنیت کشور و دفاع ارزش ها و

 
آرمان هاي اسلامی جان خود را فدا کردند و در همه عرصه ها گوناگون به ویژه دفاع از کیان اسلامی پیشتاز بودند. 

کارشناس سیاسی با اشاره به عظمت و شکوه قدرت ما در مقابل عراق تصریح کرد: جمهوري اسلامی همواره در حال ارتقاي شاخص
هاي متعارف قدرت خود است و با افزایش جمعیت و در کنار آن، توجه به آموزش وپرورش براي توانمندسازي جمعیت و همچنین
تنظیم اسناد بالادستی براي نیل به اهداف انقلاب اسلامی و بهبود ساختار حکومت و توانمندسازي قدرت نظامی، همه وهمه در جهت

 
افزایش قدرت ملت ایران بوده تا بتواند در امنیت پایدار، راه پیشرفتی که خود تنظیم کرده است، بپیماید. 

وي گفت: نکته اي که جمهوري اسلامی را نسبت به دیگر دولت ها و ساختار هاي سیاسی متمایز می کند، این است که قدرت در
جمهوري اسلامی، «مردم بنیان» است و مهم ترین داشته جمهوري اسلامی براي قدرتمند بودن، در میان همه مؤلفه ها «مردم» به

 
حساب می آید. 

قزاق با اشاره به درس هاي دوران دفاع مقدس براي مقابله با غرب اذعان کرد: نقشه استکبار جهانی و همدستان مستکبر او در دنیا این
بود که ملت ایران را ذلیل و تحقیر کنند که جوانان، شهدا، جانبازان و خانواده هاي شهدا نگذاشتند و این یک افتخار تمام نشدنی

 
است. 

وي ادامه داد: کسانی که آن روزها در مقابل ملت ایران و رزمندگان ملت قرار داشتند، عیناً همان کسانی اند که امروز در مقابل ملت
ایران قرار دارند و باید آنان بشناسیم؛ آن روز هم آمریکا، انگلیس و فرانسه و آلمان بودند که به صدام سلاح نظامی، هواپیما و نقشه
جنگ میدادند و پشت سر او ایستاده بودند، امروز هم همین هایند که در مقابل ملت ایران قرار دارند، آن روز شکست خوردند، مطمئن

 
باشید امروز هم شکست میخورند. 

کارشناس امور سیاسی با تاکید به مسئولین براي ادامه دادن راه شهدا و عزت ایران گفت: اگر این حقیقت در تمامی آحاد جامعه و
مسئولین که در قبال شهدا مسوولیت دارند، زنده بماند، حفظ و تقدیس شود و بزرگ نگاه داشته شود، همیشه تاریخ آینده ما، از این

 
ایثار بزرگی که آنان کردند بهره خواهد برد. 

وي افزود: تاریخ بشریت هنوز از خون به ناحق ریخته سرور شهیدان تاریخ، حضرت ابا عبداالله الحسین علیه السلام بهره می برد، چون

 
کسانی که وارث آن خون بودند مدبرانه ترین و شیواترین روش ها را براي زنده نگه داشتن این خون به کار بردند. 

وي ادامه داد: جامعه اي که در آن روح ایثار و فرهنگ شهادت وجود نداشته باشد، جامعه اي بی روح و رو به زوالی است که هیچ
حرکت و جوهره اي در آن بروز و ظهور ندارد و این روح ایثار و فرهنگ جهاد و شهادت است که عامل بقا، استقلال، آزادي، پیشرفت،



رشد و تعالی جامعه و هراس دشمنان از حمله و تسلط بر کشور می شود که به فرموده حکیمانه حضرت امام خمینی (ره) «شهدا
شمع محفل بشریتند» و در کلام گوهربار مقام معظم رهبري حضرت امام خامنه اي (مدظله العالی) «زنده نگه داشتن یاد و خاطره

 
شهدا کمتر از شهادت نیست. 

 
دفاع مقدس؛ آغازگر جبهه مقاومت براي نابودي استکبار از جهان است 

وي گفت: وظیفه اصلی ما این است که کاري کنیم تا در مقابل اهداف و آرمانهایی که شهیدان جان خود را فدا کردند یعنی حفظ

 
عزت، عظمت و استقلال کشور و مردم شرمنده شهیدان نباشیم. 

قزاق با اشاره به تاثیر دفاع مقدس ما بروي تشکیل جبهه مقاومت در منطقه اظهار کرد: دفاع مقدس نقطه شروع جبهه مقاومت
اسلامی علیه استکبار جهانی در منطقه بود که با تدبیر سردار قاسم سلیمانی این جبهه قدرت بیشتري گرفت، قدرت و عزت امروز

 
جبهه مقاومت در منطقه ناشی از تجربیات ما در هشت سال دفاع مقدس بود. 

وي ادامه داد: در طول سالیان مبارزه با گروه هاي تکفیري درکشورهاي اسلامی که دست ساخته آمریکا و اسرائیل هستند، به جبهه
مقاومت عزت و قدرت بیشتري داد امروز می بینیم که کشورهاي اسلامی ما در منطقه غرب آسیا یک قدرت بازدارندگی را از سوي

 
انقلاب اسلامی به دست آوردند. 

وي افزود: رزمندگان ما در دوران دفاع مقدس با عشق و علاقه اي که به ولایت فقیه داشتند با شور، عشق و توجه به فرمایشات امام
خمینی(ره) با تمام وجود در مقابل دشمن ایستادگی کردند و امروز هم جوانان ما به فرمایش امام خامنه اي اگر از آن رزمندگان بالاتر

 
نباشند، کمتر نیستند و مصداق این جمله را دفاع از حرم و نهضت مقاومت نشان دادند. 

این کارشناس امور سیاسی حضور فرماندهان در خط مقدم جبهه مقاومت را یکی از درس هاي شهداي دفاع مقدس براي این جبهه
دانست و گفت: فرماندهان ما در دوران دفاع مقدس جزو نفرات اول درگیري با دشمن در زمان رزم بودند و با تمام وجود در کنار

 
رزمندگان حاضر می شدند و این یکی از نکات بارز جان فشانی فرماندهان ما در دوران دفاع مقدس و امروز در جبهه مقاومت است. 

وي یادآور شد: گروهک منافقین با آغاز جنگ تحمیلی عراق علیه ایران موضع فریبکارانه اي را اتخاذ کرد، بدین ترتیب که در اعلامیه
هاي آغازین خود، ضمن محکوم کردن تجاوز عراق، حضور نیروهاي خود را در جبهه هاي جنگ به خواست مقامات کشور منوط
دانست، این گروهک در حالی مدعی حضور در جبهه ها بود که اساساً در تحلیل هایش این جنگ را جنگی ارتجاعی و ناعادلانه می
دانست و اعضاي این گروهک با نادیده گرفتن این که عراق آغازگر تهاجم به ایران بوده است و انگار که یک گروه غیرایرانی است؛
انگیزه ایران از این جنگ را نه دفاع از کشور که مورد حمله واقع شده بود بلکه صدور انقلاب و همچنین انگیزه عراق را شکل گیري

 
جریانی قطبی در منطقه دانست. 

قزاق گفت: آمریکا و مزدورانش بعد از آنی که در طول نوزده ماه از ابتداي پیروزي انقلاب هر چه کردند نتوانستند جمهوري اسلامی را

 
به زانو دربیاورند با خود فکر کردند ما ایران را به جنگی تحمیلی و ناخواسته میکشانیم ولی در این اقدام هم ناکام ماندند. 

وي با اشاره به اینکه تنها راه حفظ عزت ملی و جلوگیري از استیلاي اجانب «مقاومت» است بیان کرد: چنانچه بخواهیم گام دوم

 
انقلاب را نیز مثل گام نخست محکم، با اقتدار و سربلندي برداریم و طی کنیم باید از بعد فردي و اجتماعی انسان هاي مقاومی باشیم. 



کارشناس سیاسی ادامه داد: بیش از40 سال است که جمهوري اسلامی ایران پنجه در پنجه استکبار انداخته است و امروز شاهد عمق

 
استراتژي به وجود آمده در سایه مقاومت هستیم و قاطبه مردم ایران یکپارچه پشت انقلاب و ارزش ها ایستاده اند. 

وي خاطرنشان کرد: در میان مسئولین این یکپارچگی کمتر وجود دارد و دو تفکر در برابر استکبار وجود دارد؛ نخست تسلیم شدن و
سازش است و دوم محکم ایستادن مقابل آمریکاست و هر انسان با شرفی می داند طبق وعده هاي قرآن کریم و عقل سلیم تنها راه

 
حفظ کرامت و شرافت مقاومت است بنابراین راهبرد ما در گام دوم انقلاب مقاومت است. 

 
ایمان و پیروي از ولایت نیروي محرکه رزمندگان در جنگ تحمیلی 

یعقوب کریمی کارشناس سیاسی در گفت و گو با خبرنگار ما، بیان کرد: آنچه باید به آن توجه کنیم این است که نیروي محرکه
جوانان در دوران دفاع مقدس چه بود که باعث شد تا آنان از مدارس و دانشگاه ها به دانشگاه بزرگ انسان سازي دفاع مقدس وارد
شوند و در آنجا دلها و نیت ها صاف و خدایی گشت و شخصیت هاي بزرگی تحویل جامعه گردید که آثار فعالیت هاي نیک آنها، قرن

 
ها براي آبادانی و عزت کشور به یادگار ماند. 

وي افزود: این نیروي محرکه ایمان و پیروي از ولایت بود، یکدلی که در جنگ تحمیلی در کشور ایجاد شده بود سبب شد تا دوران
دفاع مقدس به عنوان دوران طلایی نظام جمهوري اسلامی رقم بخورد، دشمنان انقلاب اسلامی، رژیم بعث را از هر لحاظ مجهز کردند

 
اما نتوانستند پیروز میدان باشند و جوانان ما را عقب برانند. 

وي خاطرنشان کرد: اکنون دشمنان قسم خورده انقلاب سعی دارند تا دفاع مقدس را به چالش کشیده و شبهه افکنی کنند در حالیکه

 
اگر رزمندگان آن زمان در برابر گستاخی رژیم بعث ایستادگی نمی کردند دشمن به خود جرات تجاوز مجدد می داد. 

کریمی تاکید کرد: دشمنان از گسترش فرهنگ دفاع مقدس که سبب پویایی و شجاعت جوانان ما در جنگ هشت ساله شده بود در
بین نسل جدید می هراسند چراکه اگر این معنویت، شجاعت، صبر و ایثار بین نسل جوان ما نهادینه شود آنها نمی توانند به برنامه ها

 
و اهداف شوم خود دست یابند بنابراین سعی دارند تا به هر نحوي این فرهنگ را به چالش کشیده و جوانان ما را از آن دور کند. 

وي ادامه داد: جوانان آن زمان سختی ها در گرما و سرما را تحمل کرده و حاضر نمی شدند از امکانات استفاده کنند تا طعم سختی
رزمندگان را تجربه کنند تا مبادا خوي راحت طلبی در وجود آنها رخنه کند و از رزمندگان خط مقدم غافل بمانند و دشمن از نفوذ

 
این تفکر بین نسل جدید می هراسد. 

این کارشناس سیاسی اذعان کرد: شهادت سردار سلیمانی باري دیگر یاد و خاطره دفاع مقدس و شهدا و رزمندگان را در قلوب مردم
زنده کرد و ملت باري دیگر با ارزش هاي دانشگاه دفاع مقدس آشنا شدند، اگر رزمندگان و یادگاران آن دوران نتوانند آن ارزش ها را

 
به نسل جدید و فرزندان خود منتقل کنند این زمینه آسیب فرهنگی را فراهم می کند. 

وي تصریح کرد: امروز باید این ارزش هاي دفاع مقدس را نسل به نسل منتقل کنیم و در برنامه هاي مناسبتی این ایام همراه با
فرزندان خود حضور یابیم و آنان را با رشادت هاي شهدا آشنا کنیم تا بدانند چه جان هاي پاکی نثار آزادي و استقلال این مرز و بوم

 
شده و اکنون حراست از این خاك وظیفه آنهاست. 

کریمی عنوان کرد: اتکا به نیرو و توان داخلی سبب موفقیت ما در ابعاد مختلف اقتصادي و فرهنگی خواهد بود و رمز موفقیت ما تکیه



بر ظرفیت هاي درونی کشور است، چالش هاي ایجاد شده تنها به سبب تحریم ها نیست اگرچه تحریم تاثیراتی داشته اما سوء

 
تدبیرهاي اتفاق افتاده در دوران دولت گذشته نیز در این زمینه تاثیرگذار بود. 

وي افزود:سوء مدیریت، نفاق و استفاده از مدیران نالایق با حقوق هاي نجومی در هشت ساله قبل باعث شد تا حق ملت پایمال شود
اگر بودجه لازم به بنگاه هاي اقتصادي و کارآفرینی اختصاص داده شود موفق می شویم بسیاري از مشکلات اقتصادي را برطرف کنیم

 
و همان طوري که در ابعاد نظامی خودکفا شدیم در سایر ابعاد مانند اقتصاد نیز به موفقیت دست پیدا می کنیم. 

انتهاي پیام/



وضعیت عجیب تورم و گرانی / مردم توان خرید تخم مرغ هم ندارند!

شماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/07/05
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

جامعه شناسان معتقدند که پدیده تورم سبب شکاف اجتماعی، فقر بیشتر و فساد خواهد شد و جامعه را در آستانه انفجار قرار
خواهد داد.

جامعه شناسان معتقدند که پدیده تورم سبب شکاف اجتماعی، فقر بیشتر و فساد خواهد شد و جامعه را در آستانه انفجار قرار

 
خواهد داد. 

 
اقتصاد  

تورم پدیده اي ساختاري و اقتصادي است که پیامدهاي مهمی در سطح کنش و ساختار دارد. این پدیده بر جنبه هاي مختلف ذهنی و
ارتباطی در زندگی روزمره کنشگران تأثیر می گذارد؛ ازاین رو، علاوه بر بحث اقتصادي می توان تاثیر تورم را بر اجتماع هم مشاهده
کرد. افزایش تورم فقط به محیط اقتصادي محدود نمی شود. بسیاري از ناهنجاري هاي اجتماعی معلول این پدیده هستند. پژوهش

 
هاي دانشگاهی نشان می دهند که هر گاه تورم فزاینده اي در اقتصاد رخ دهد، انتظارات تورمی نیز تشدید می شوند. 

این علامت بیش از هر چیز نااطمینانی و آینده هراسی موجود در فعالان اقتصادي و آحاد جامعه را بازتاب می دهد. تورم با افزایش
نابرابري، ظن گروه هاي پایین درآمدي را نسبت به بی عدالتی و نداشتن سهمی در کیک اقتصاد، تشدید می کند. با این تصور، رابطه
دولت و ملت به شدت آسیب می بیند و سطح همکاري ملت براي پیشبرد اهداف دولت به حداقل می رسد. علاوه بر این، رابطه مردم
با یکدیگر نیز تحت الشعاع ترکش ها قرار می گیرد و اعتماد و اطمینان طرف هاي مبادله (مردم جامعه) به یکدیگر به حداقل می
رسد؛ در مجموع در حوزه اقتصادي، تورم عامل بی ثباتی و از بین بردن اشتغال است و در حوزه هاي غیراقتصادي ردپاي آن در

 
تخریب سرمایه اجتماعی، افزایش جرم و جنایت و... دیده می شود. 

 
در همین راستا ما در گسترش نیوز گفتگویی داشتیم با یک استاد جامعه شناس، براي خواندن مشروح این گزارش با ما همراه باشید: 



 
 

جولان تورم و گرانی در جامعه امان االله قرایی مقدم جامعه شناس و استاد دانشگاه در گفتگو با خبرنگار گسترش نیوز درباره تاثیر تورم
بر افزایش فقر و نابود کردن عدالت اجتماعی اظهار کرد: بر اساس «تئوري مازلو و هرزبرگ» اولین نیاز انسان تامین معیشت است. در
جهان امروز شهر نشینی وسعت یافته و میزان افرادي که در بخش کشاورزي سابقا فعال بودند و از آن راه رزق روزي می کردند رو به
کاهش رفته است. اکنون جامعه به سمتی رفته که بازارهاي کالا نقش اساسی در تامین معیشت مردم پیدا کرده اند. تورم و گرانی

 
امروز به گونه اي شده است که مردم دیگر حتی توانایی خرید کالاهایی همانند تخم مرغ، برنج، مرغ و میوه جات را ندارند. 

وي درباره عوارض تورم بر جامعه اظهار کرد: ناراحتی روحی و روانی و فشار بر خانواده ها از عوارضی است که در پی افزایش گرانی و
تورم ایجاد شده است. در این میان نباید افزایش بزهکاري در جامعه را نادیده گرفت. اکنون بنا بر آمارها بیش از 60 میلیون نفر ایرانی
نیاز به تامین معیشت دارند و از این بین 30 میلیون نفر نیز زیر خط فقر هستند. تورم و گرانی بنیان زندگی مردم را بهم ریخته است.

 
به قول آن شعر معروف « بر احوال آن باید گریست که دخلش بود نوزده و خرجش بیست» 

شکم گرسنه دین و ایمان نمی فهمد این استاد دانشگاه ادامه داد: وقتی که روزانه از دهک متوسط کشور به طبقه پایین افزوده می
شود. یعنی جامعه در حال فروپاشی شدید است و خط فقر و شکاف اجتماعی رو به گسترش است. ما اگر طبقه متوسط را به قول
«لویید وارنر» به دو طبقه بالاي متوسط و و متوسط رو به پایین تقسیم کنیم. از طبقه متوسطه به بالا به سمت متوسط روبه پایین و

 
متوسط پایین به سمت فقر ریزش می کند. 

قرایی مقدم بیان کرد: معیشت اصل و اساس زندگی است و اگر تامین نشود سبب افزایش طلاق، فرار دختران از خانه، دزدي و فحشا
خواهد شد. شکم گرسنه که دین و ایمان نمی فهمد. کشور ما اکنون جز بالاترین کشورها در زمینه تورم است. مشخص است که با این
اوضاع جامعه از نظر روحی، روانی، اقتصادي و حتی سیاسی آسیب زا خواهد بود. از نظر «کارل مارکس» این اتفاق از نظر سیاسی می
تواند خطراتی را به دنبال داشته باشد. اگر تورم را با همه محدودیت هایی که وجود دارد نتوانند مهار کنند، قشر عظیمی از جمعیت

 
کشور که در حدود 80 درصد از جامعه را شامل می شود با مشکلات شدیدي روبه رو خواهند شد. 



وي ادامه داد: وقتی تخم مرغ به عنوان قوت غالب مردم به شانه اي بیش از 40 هزار تومان رسیده است یعنی تورم و گرانی به جان
جامعه شهري افتاده است و مردم دچار چه کنم چه کنم شده اند. ادامه این روند سبب افزایش نارضایتی ها و شکاف اجتماعی بیشتر

 
خواهد شد تا به انفجار اجتماعی منجر شود. 

ثروتمندان ایران ده برابر آمریکا این استاد جامعه شناسی ادامه داد: بر اساس آمار میزان ثروت مندان ایران از آمریکا بیش از 10 برابر
است. اینها کسانی هستند که با رانت، تقلب و رشوه به این ثروت افسانه اي و باد آورده رسیده اند. حال این عده اي که از طبقات
بالاي شهرنشین هستند کسانی اند که از تورم در جامعه سواستفاده می کنند. از میان این افراد است که «خاوري، جزایري، زنجانی و
طبري» شکل می گیرد. همه موارد ذکر شده به این علت شکل گرفته است که روابط مداري در کشور حاکم است. در نتیجه معلوم

 
است که این عده قلیل خواهان پابرجایی تورم در کشور هستند. 

قرایی مقدم در پایان اظهار کرد: اینگونه است که به قول شاعر نامور شیخ عجل سعدي شیرازي: « یکی از حکما پسر را نهی همی کرد

 
از بسیار خوردن که سیري مردم را رنجور کند. 

 
گفت: اي پدر! گرسنگی خلق را بکشد، نشنیده اي که ظریفان گفته اند به سیري مردن به که گرسنگی بردن. 

 
گفت: اندازه نگهدار، کُلوا وَ اشرَبوا وَ لا تُسْرِفوا. 

 
نه چندان بخور کز دهانت بر آید/ نه چندان که از ضعف جانت بر آید» 

اکنون از ضعف جان مردم در آمده. تورم یکی از نشانه هاي بارز اقتصاد مریض است. اقتصادي که سیاست زده شده و اقتصادي که به

 
قول ماکس وبر دست نااهلان افتاده است. در نتیجه تورم و گرانی را بالا می برند و روز به روز مردم فقیر و فقیر تر می شوند. 



بهبود زیرساخت هاي آبی اسپانیا براي بهبود وضعیت اقتصادي پساکرونا

منبع: ایمناشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1400/07/05

مدیران سویا، مرکز بخش خودمختار اندلس و استان سویا در اسپانیا از سرمایه گذاري 75 میلیون یورویی بانک سرمایه اروپا
براي بهبود زیرساخت هاي آبی خبر داده و ادعا کرده اند که اقدام آن ها زمینه ساز کارآفرینی بیشتر خواهد بود ضمن اینکه

سلامت ساکنان را نیز تحت تاثیر قرار خواهد داد.

 
بهبود زیرساخت هاي آبی اسپانیا براي بهبود وضعیت اقتصادي پساکرونا 

 مدیران سویا، مرکز بخش خودمختار اندلس و استان سویا در
اسپانیا از سرمایه گذاري 75 میلیون یورویی بانک سرمایه اروپا براي بهبود زیرساخت هاي آبی خبر داده و ادعا کرده اند که اقدام آن

 
ها زمینه ساز کارآفرینی بیشتر خواهد بود ضمن اینکه سلامت ساکنان را نیز تحت تاثیر قرار خواهد داد. 

به گزارش سرویس ترجمه ایمنا، بانک سرمایه اروپا مبلغ 75 میلیون یورو در اختیار تامین کنندگان آب سویا قرار داده و از آن ها
خواسته است از طریق بهبود زیرساخت هاي آبی، گام بلندي در بهبود وضعیت سلامت و اقتصادي شهر در پساکرونا بردارند. البته قرار
است این مقدار بودجه تا 2024 هر سال به حساب سویا واریز شود و براي اقدامات مشابه مورد استفاده قرار گیرد. مدیران سویا ادعا
کرده اند که از هزینه تخصیص یافته جدید براي بهبود کیفیت خدمات و پایداري زیست محیطی در 11 منطقه از شهر بهره خواهند

 
گرفت. 

بودجه اي که از سوي بانک سرمایه اروپا در اختیار مدیران سویا قرار می گیرد براي بهبود زیرساخت هاي آبی مورد استفاده قرار
خواهد گرفت که این امر به سهم خود در افزایش کیفیت و پایداري خدمات آبی نقش مهمی ایفا خواهد کرد. علاوه بر این، مدیران
شهر در نظر دارند از طریق افزایش کارآمدي انرژي و به حداقل رساندن احتمال وقوع سیل در مناطق مختلف شهر، کیفیت زندگی

 
مردم را نیز بهبود بخشند. 

در نتیجه افزایش کارآمدي خدمات تأمین آب، این مایع حیاتی به طور برابر در مناطق مختلف شهر توزیع خواهد شد و نگرانی هاي
کمبود آب میان مردم را به حداقل خواهد رساند. علاوه بر این، مدیران سویا پیش بینی کرده اند که در پروژه جدید خود به ایجاد هزار
و 100 شغل جدید در منطقه، طی مراحل ساخت و ساز کمک کنند که این امر می تواند رکود اقتصادي ناشی از شیوع پاندمی کرونا

 
را تا حد زیادي جبران کند. 





آب و برق شهرك هاي صنعتی تامین نمی شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/07/05

مدیرعامل شهرك هاي صنعتی استان تهران گفت: تامین زیرساخت ها یعنی تامین آب و برق پایدار مهم ترین دغدغه هاي
امروز تولید کنندگان شهرك هاي صنعتی باشد.

صابر پرنیان مدیرعامل شهرك هاي صنعتی استان تهران در گفت وگو با خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزي گروه اقتصادي
باشگاه خبرنگاران جوان، درباره مشکلات امروز شهرك هاي صنعتی گفت: عمده ترین مشکلات تولید کنندگان ما در شهرك هاي
صنعتی و تمام نقاط کشور مسائل مالی و بانکی است؛ تسهیلات سرمایه در گردش و تسهیلات بهسازي و نوسازي اولین مشکل
محسوب می شود. تامین مواد اولیه هم امروز در بسیاري از موارد براي واحد هاي تولیدي دردسر ساز شده است، اما شاید تامین
زیرساخت ها یعنی تامین آب و برق پایدار در این بین مهم ترین دغدغه هاي امروز تولید کنندگان کشور در شهرك هاي صنعتی

 
باشد. 

او بیان کرد: براي حل مشکلات واحد هاي تولیدي در قالب برنامه هاي منظمی از ظرفیت هاي قضایی بهره می گیریم که حتی
دادستان در شهرك صنعتی شمس آباد حضور پیدا کرد تا پیگیر مشکلات واحد هاي تولیدي باشد. وعده گرفتیم که با دعوت از نهاد
هاي مربوطه مشکلات را پیگیري کنند. در بحث تامین مالی، محاسبه سود، مشکلات قضایی و سایر موارد پیگیري ها به عمل خواهد

 
آمد. 

پرنیان تصریح کرد: با تاکید بر اهمیت همراهی مسئولان با بخش تولید و تاثیر آن بر افزایش تولید و اشتغال، بیان کرد: حضور فیزیکی
مسئولان علاوه بر این که باعث دلگرمی تولید کننده ها می شود باعث تسریع در رسیدگی به مشکلات صنعت می شود. با پشت میز
نشینی نمی توان مشکلات تولید را حل کرد. مشکلات واحد هاي صنعتی هر هفته دسته بندي و پیگیري می شود تا در نهایت رفع

 
مشکلات تولید و تحقق شعار سال را به همراه داشته باشد. 

 
بیشتر بخوانید: 

- نرخ تعطیلی واحد هاي صنعتی استان تهران 6 درصد کاهش یافت مدیرعامل شهرك هاي صنعتی استان تهران چالش مهم صنایع
کوچک را تأمین زیرساخت مورد نیاز دانست و افزود: در صنایع کوچک، توانایی هاي زیادي وجود دارد و در دوران تحریم و کرونا

 
شاهد بودیم در قفسه هاي فروشگاه هاي کشور، کمبود هیچ کالایی احساس نشد. 

او بیان کرد: بیش از یک میلیون نفر در شهرك هاي صنعتی، به صورت مستقیم اشتغال دارند و حدود 45 هزار واحد صنعتی داراي
پروانه بهره برداري و 40 هزار طرح سرمایه گذاري که 1 میلیون شغل دیگر ایجاد خواهد کرد، نیازمند حمایت دولت هستند. نگاه به

 
صنعت کشور، نگاه درستی نیست و نیازمند نگاه منطبق بر واقعیات هستیم. 

پرنیان تصریح کرد: متاسفانه نگاه به شهرك هاي صنعتی نگاه جزیره اي است و همین موشوع باعث ایجاد آسیب در آن ها می شود؛
اگر به صنایع و تولید کشور که نیازمند حمایت هستند، نگاه حاکمیتی و جامع نداشته باشیم مشکلات حل نخواهد شد و در نهایت



سفره معیشتی مردم آسیب خواهد دید. مشکل تامین زیرساخت شهرك هاس صنعتی باید بیش از گذشته مورد توجه تمام بخش ها
قرار بگیرد.



فضاي پیر و خسته بخش کشاورزي باید جوان شود/در مبحث خرید تضمینی،

محصول گندم ما باید در اولویت باشد

منبع: شیرازهشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/07/05

عسکري گفت: رویکردمان این است که فضاي پیر و خسته بخش کشاورزي را جوان کنیم از این رو موضوع جذب مربیان
بسیجی طرح جهش تولید، در جهاد کشاورزي، در کمیسیون کشاورزي مجلس مطرح می شود.

عسکري گفت: رویکردمان این است که فضاي پیر و خسته بخش کشاورزي را جوان کنیم از این رو موضوع جذب مربیان

 
بسیجی طرح جهش تولید، در جهاد کشاورزي، در کمیسیون کشاورزي مجلس مطرح می شود. 

به گزارش سرویس اقتصادي شیرازه، محمد جواد عسکري رئیس کمیسیون
کشاورزي، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شوراي اسلامی در
آئین آغازین "رزمایش هوشمند سازي کشاورزي و اعزام کلینیک هاي
دامپزشکی" که مزین به نام "شهید خلیل پرویزي" بود، تصریح کرد: در
بحث قرارگاه ما این آمادگی را داریم که در خدمت عزیزان باشیم و در

 
راستاي اهداف عالی نظام مقدس جمهوري اسلامی کار کنیم. 

وي با تاکید بر اینکه باورمان بر این است که جوانان امروز ما می توانند در
جنگ اقتصادي که با اولویت مسائل بخش کشاورزي است، ورود پیدا کنند، افزود: جوانان بسیجی حتما می توانند در راستاي منافع

 
کشور، مردم و امنیت غذایی کشور حرکت کنند. 

عسکري با اشاره به اینکه جوانان عزیز ما بدون اینکه در هیچ دانشگاه کلاسیک نظامی آموزش دیده باشند، جنگ را مدیریت و دشمن
را حیرت زده کردند، اظهار کرد: تاکید من بر این است که استان فارس را به جایگاه اصلی خود در بخش کشاورزي برسانیم و تلفیقی

 
از صنعت و بخش کشاورزي ایجاد کنیم و براي توسعه همه جانبه کشور به ویژه این استان بکوشیم. 

نماینده مردم شهرستان هاي داراب و زرین دشت در مجلس شوراي اسلامی اظهار کرد: در حوزه مراکز جهاد کشاورزي میز و صندلی
نباید معنا داشته باشد؛ باید کارشناس برود در زمین کنار کشاورز دغدغه ها و گرفتاري هاي کشاورز و توزیع به موقع نهاده هاي بخش
کشاورزي را فضا سازي کند؛ تا به یک تولید مطلوب در حوزه هاي مختلف دست پیدا کزده و بتوانیم بازار صادرات را فضا سازي و

 
تصاحب کنیم؛ امنیت غذایی را به یک نقطه مطلوب برسانیم. 

به عقیده عسکري؛ اگر امروز بخواهیم نگاه به غرب داشته باشیم اتفاقی نخواهد افتاد، حتما باید مدیریت جهادي و نگاه انقلابی بیاید
پاي کار و فضا شکل بگیرد، عملکرد جهاد سازندگی گذشته یک عملکرد بسیار خوبی بوده، با نگاه جهادي و مدیریت انقلابی اقدامات

 
خوبی انجام دادند. 

این نماینده مجلس با بیان اینکه در منطقه از معدود کشورهایی هستیم که از نظر تنوع اقلیمی یک فضاي منحصر به فردي داریم،
اضافه کرد: کشاورزي محور توسعه است و امنیت غذایی بسیار مهم تر و گره خورده به امنیت ملی، اگر امروز در حوزه امنیت غذایی
توجهی به ظرفیت ها و قابلیت ها نشود حتماً آسیب پذیري جدي خواهد بود؛ تمامی کشورها و مجامع دنیا کارهاي ارزشمندي را



 
انجام داده اند و ما در کشور با توجه به ظرفیت هایی که وجود دارد نتوانستیم هنرمندانه و خلاقانه این موقعیت ها را بالفعل در آوریم. 

عسکري به موضوع قیمت گذاري محصولات کشاورزي نیز اشاره کرد و افزود: این مبحث را در کمیسیون کشاورزي مجلس شوراي
اسلامی دنبال کرده ایم و عملا فضاي شوراي قیمت گذاري به گونه اي چیده شده که کفه ترازو به نفع تولیدکننده می چرخد و در

 
بحث قیمت گذاري اتفاقات خوبی خواهد افتاد. 

وي با تاکید بر اینکه در مبحث خرید تضمینی، محصول گندم باید در اولویت باشد و با یک نگاه دراز مدت آن را دنبال و بدان توجه
کنیم، اظهار کرد: روي آن در حال کار و بررسی هستیم تا به ترتیب همه محصولات با اولویت خرید تضمینی در آن لحاظ شود و

 
کشاورزان ما با میل و رغبت و بدون دغدغه بتوانند در حوزه تولید کارشان را دنبال کنند. 

نماینده مردم داراب و زرین دشت در مجلس شوراي اسلامی به موضوع صادرات محصولات کشاورزي نیز اشاره اي کرد وافزود: تقریبا
بالغ بر 500 میلیون نفر جمعیت پیرامونی در کشور هاي اطراف به محصولات بخش کشاورزي کشور ما راغبند از این رو باید راهکاري

 
براي آن ارائه دهیم، بستر را مهیا و مسیر را سهل الوصول کنیم. 

وي در پایان تصریح کرد: اینگونه هم ارز آوري خواهیم داشت و هم اشتغال جدید ایجاد می کنیم تا بتوانیم با نگاهی به آینده در

 
راستاي منافع کشور حرکت کنیم. 

انتهاي پیام/س



تاثیر سلامت روان مادر بر وضعیت فرزندان

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/07/05

گروه علمی: نتایج یک پژوهش نشان می دهد هرچه مادر از
لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت
زندگی در ابعاد جسمانی، عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر
و ابعاد عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر

 
خواهد بود. 

به گزارش ایسنا، درك کودکان از وضعیت سلامت خود،
یکی از مولفه هایی است که با افزایش خود مراقبتی منجر

به بهبود کیفیت زندگی آنها می شود. این مولفه علاوه بر ویژگی هاي خود کودك تحت تاثیر عوامل دیگر در والدین آنهاست. عواملی
نظیر سن، وضعیت تاهل، تحصیلات و وضعیت اشتغال که تعیین کننده سلامت جسمانی و روانی والدین هستند، در درك کودکان از

 
وضعیت سلامت خود نیز موثر است. 

اخیرا مرکز سلامت تعیین کننده هاي اجتماعی طی پژوهشی در بستر مطالعه قند و لیپید تهران به بررسی این موضوع پرداخته
است.سارا جلالی فراهانی از مجریان این طرح در توضیح این تحقیق گفت: در اکثر مطالعات پیشین، بررسی رابطه سلامت روانی یا
جسمانی والدین با کیفیت زندگی کودکان با استفاده از ارزیابی هاي علمی مشاهده اي انجام و این ارتباط کمتر از دیدگاه مخاطبین با

 
استفاده از ابزارهایی نظیر ابزارهاي سنجش کیفیت زندگی مرتبط با سلامت بررسی شده است. 

وي در ادامه بیان کرد: در این پرسشنامه ابتدا ارزیابی فرد از سلامت خود او پرسیده می شود و میزان مشکلات در انجام فعالیت هاي
روزمره به واسطه وضعیت سلامت جسمانی و روانی مورد پرسش قرار گرفته و در خاتمه احساس آرامش و یا شادمانی و افسردگی فرد

 
به شکلی که قابل تبدیل به کمیت و اندازه گیري باشند سوال می شود. 

این پژوهشگر در خصوص یافته هاي این تحقیق با اشاره به تعداد 564 خانوار به عنوان حجم نمونه گفت: با توجه به بررسی همزمان
فرزندان درخصوص ارزیابی آنها از وضعیت سلامت جسمانی، عاطفی، اجتماعی و یادگیري، یافته هاي این مطالعه نشان داد ارتباط
کیفیت زندگی والدین و فرزندان، منحصر به بعد روانشناختی کیفیت زندگی والدین و مبتنی بر جنسیت فرزندان است و مشاهده شد
هرچه مادر از لحاظ سلامت روان خود را بهتر ارزیابی کند، کیفیت زندگی در ابعاد جسمانی، عاطفی و اجتماعی فرزندان دختر و ابعاد
عاطفی و عملکرد در مدرسه فرزندان پسر نیز بهتر خواهد بود. همچنین بالا بودن همین شاخصه (ارزیابی از سلامت روان) در پدران

 
موجب بهبود عملکرد فرزندان پسر در مدرسه می شود. 

بنا بر اعلام روابط عمومی پژوهشکده علوم غدد درون ریز و متابولیسم، دکتر پریسا امیري، رئیس مرکز تحقیقات تعیین کننده هاي
اجتماعی سلامت، در رابطه با اهمیت این طرح و کاربرد نتایج آن گفت: یافته هاي این مطالعه، اطلاعاتی را جهت طراحی مداخلات



خانواده محور با هدف ارتقاء کیفیت زندگی کودکان و نوجوانان ایرانی فراهم می کند که می تواند در سیاست گذاري هاي امور سلامت
با هدف افزایش کیفیت زندگی در بعد روانی که یکی از ابعاد اصلی سلامت به حساب می آید در نظر گرفته شود.



کمک به کم درآمدهابراي خانه دار شدن

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/07/05

کمک به کم درآمدهابراي خانه دار شدن وزیر کار گفت: با همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي
مسکن شروع خواهیم کرد که از این طریق می توان هم برنامه ساخت یک میلیون مسکن را جلو برد هم به خانه دار شدن مردم کمک

 
کرد. 

به گزارش حلقه وصل، حجت االله عبدالملکی در مورد وضعیت
بخش تعاونی ها، اظهار داشت: برنامه ما در وزارت کار این است
که محور فعالیت هاي اقتصادي را تعاونی بگذاریم و به هر دلیل
اگر تعاونی نشد محور به بخش هاي دیگر منتقل شود. این مساله
فرصت بسیار خوبی را براي همه حوزه ها از جمله اشتغال ایجاد
می کند؛ به عنوان مثال در حوزه دانش بنیان گروه هاي
استارتاپی می توانند در قالب تعاونی ها متشکل شوند و فعالیت

 
خود را شروع کنند. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: همچنین مقرر شده با
همکاري وزارت راه و شهرسازي طرحی را در زمینه تعاونی هاي مسکن شروع کنیم. این مساله علاوه بر اینکه به تقویت برنامه مسکن

 
دولت کمک می کند و موجب می شود برنامه سالانه یک میلیون مسکن جدي تر جلوتر برود، اشتغال خوبی هم ایجاد خواهد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین با استفاده از ظرفیت تعاونی هاي مسکن می توان به اقشار کم در آمدتر و کارگران براي خانه دار شدن کمک

 
کرد. 

عبدالملکی گفت: همچنین در حوزه هاي مربوط به مصرف، حوزه هاي خدماتی و توزیعی هم برنامه ریزي هایی انجام شده که در ماه

 
هاي آینده گزارشی را در این خصوص ارائه می دهیم. 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: محور اگر تعاونی باشد سیستم بانکی هم تعاونی ها را در اولویت قرار می دهد. همچنین
در بحث تعاونی هایی که به صورت شرکت هاي سهامی عام هستند می توان با قواعد مشخصی که در سند توسعه تعاون آمده از بازار

 
سرمایه هم کمک گرفت. 

وي گفت: اگر بقیه مشوق هاي دولتی و تسهیل گري هایی هم که در حوزه اقتصاد وجود دارد با اولویت بخش تعاون انجام شود، می

 
توان به بهبود اوضاع امیدوار شد. 

منبع: مهر




